
 
 
 
 
 
 
 
 
 

هفتم مرداد 1399



 
سه شنبه ۷ مرداد ۱۳۹۹

 
July 28, 2020

ششم ذیحجه ۱۴۴۱

مناسبت ها

۶ مرداد روز ترویج آموزش های فنی و حرفه ای
۷ مرداد مرداد روز،جشن مردادگان

۷ مرداد شهادت امام محمد باقر علیه السلام [ ٧ ذوالحجه ]
۸ مرداد روز بزرگداشت شیخ شهاب الدین سهروردی

۹ مرداد روز عرفه [ ٩ ذوالحجه ]
۱۰ مرداد عید سعید قربان [ ١٠ ذوالحجه ]

۱۰ مرداد جشن چله تابستان



 

1- عوارض شهرداري اسنپ از جیب مسافر می رود؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

2- افتتاح کارگاه تولید محتواي الکترونیکی در شهرکرد - باشگاه خبرنگاران جوان

3- بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند - روزنامه رسالت

4- برگزاري جشنواره صنایع«روستادوست»با هدف توسعه کسب و کارهاي روستایی - روزنامه رسالت

5- بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند - روزنامه رسالت

6- تب تند «پزشک شدن»! - روزنامه رسالت

7- تب تند «پزشک شدن»! - روزنامه رسالت

8- تشریح برنامه ها، اقدامات و دستاوردهاي 45 روزه بنیاد شهید و امور ایثارگران در برنامه «تهران 20» - بنیاد شهید و امور
ایثارگران

9- زنجیره تولید محصولات پتروشیمی باید تا مصرف نهایی تکمیل شود - فصل اقتصاد

10- دانشگاه آزاد اسلامی در زمینه اقتصاد، رشد علمی و مسائل فرهنگی گام هاي خوبی برداشته است - آنا

11- پرداخت حقوق مرداد ماه مستمري بگیران تامین اجتماعی بر اساس فرمول جدید - تجارت نیوز

12- 3 روز دیگر تا پایان بروز رسانی بانک اطلاعاتی تعاونی ها ي متقاضی شرکت در جشنواره - خبرگزاري صدا و سیما

13- زنجیره تولید محصولات پتروشیمی باید تا مصرف نهایی تکمیل شود - آریا نیوز

14- سفر دین پرست به زاهدان/ ارزیابی میدانی آخرین وضعیت و روند پیشرفت اسناد «توسعه و محرومیت زدائی منطقه

سیستان» و «محرومیت زدائی اضطراري منطقه بلوچستان» - شبستان

15- روحانی: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شدیم - خبرنامه دانشجویان ایران

16- تلاش براي رفع مشکلات معیشتی مردم - باشگاه خبرنگاران جوان

17- جزئیات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد - خبر داغ

18- چند خبر از اداره کل کمیته امداد - باشگاه خبرنگاران جوان

19- استقلال کشور در گرو تحقق حاکمیت مجازي - روزنامه کیهان

20- فعالیت کارخانه سیمان دهلران دچار اختلال شد - روزنامه کیهان

21- تقویت کلکسیون هاي منابع ژنتیکی زراعی و باغیٍ؛ تکمیل کلکسیون انگور ایستگاه تحقیقات کاشمر با 180 ژنوتیپ،

ساماندهی کلکسیون هاي درختان میوه گلمکان - ایانا

22- فاصله گذاري اجتماعی، چرخ اقتصاد را کند کرد - روزنامه امتیاز

23- اخبار بانک - روزنامه امتیاز

24- اخبار - روزنامه امتیاز

25- خوزستان نیازمند یک پیست سوارکاري استاندارد است - شوشان

26- مالیات بر درآمد مشاغل شامل چه کسانی می شود؟ - شفقنا

27- حمایت مسئولان از آموزش هاي فنی و حرفه اي/جذب 33 درصد دانش آموختگان شاهرودي در بازار کار - بسیج نیوز

28- کودکان لجباز را چگونه تربیت کنیم؟ - ایران اکونومیست



29- تصویب انتخاب «اهر» و «اسکو» به عنوان شهر ملی صنایع دستی - باشگاه خبرنگاران جوان

30- کشاورزي، شغل 70درصد مردم شهرستان/ کلنگ اولین شهرك صنعتی دولومیت در روستاي سرچاهان زده شد - روزنامه
صبح ساحل

31- وزارت صمت به دنبال راه اندازي واحد هاي تولیدي نیمه تمام است - باشگاه خبرنگاران جوان

32- کاهش آسیب هاي اجتماعی در گروي توسعه اقتصادي و بهبود وضعیت معیشتی مردم است - خانه ملت

33- روحانی: 23درخواست ملاقات از سران کشورهاي غربی داشتم - روزنامه بانی فیلم

34- مهارت آموزي از گفتمان ملی به ضرورت ملی رسیده است - ایرنا

35- رایزنی براي مشارکت صندوق کارآفرینی امید در توسعه خراسان شمالی - ایرنا

36- تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور هستند/ برداشتن

تحریم هاي غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است - 8 دي خبر

37- رشد دو برابري محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و پتروشیمی - خبرگزاري صنایع

38- 260 پایگاه جمع آوري نذر عید قربان در گلستان آماده فعالیت شد - ایرنا

39- «ازدواج» آسان باید در جامعه نهادینه شود/ ایجاد «کمیسیون خانواده» را پیگیري خواهم کرد - خبرگزاري فارس

40- «بنیاد مستضعفان» امید را در دل مردم محروم «احمدي» زنده کرده است/ تولید 95درصد گندم هرمزگان در حاجی آباد
- خبرگزاري فارس

41- معاون علمی و فناوري رییس جمهور: ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه است - پانا

42- 63 درصد دانش آموختگان فنی و حرفه اي سمنان جذب بازار کار شدند - خبرگزاري فارس

43- شمار کارگران بیکارشده در سمنان افزایش یافت - خبرگزاري فارس

44- تاکید نماینده مردم اسدآباد در مجلس بر بومی بودن افراد شاغل در کارخانه کنسانتره - دانا

45- مشکلات خارگ قدیمی شده اند؛ از آب و تردد تا سند مالکیت - خلیج فارس نیوز

46- آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان وبلوچستان به صورت مجازي - گیتی آنلاین

47- آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان وبلوچستان به صورت مجازي - گیتی آنلاین

48- آقاي وزیر سینما را بچسب، در توئیتر خبري نیست - شعار سال

49- اخبار - روزنامه اخبار صنعت

50- کارکنان شرکت هاي پتروشیمی، ذینفعان اصلی حوزه مسئولیت هاي اجتماعی - برداشت روز

51- حسین سلاح ورزي: اولین مرکز نوآوري تجارت جهانی در اتاق ایران افتتاح می شود - اتاق بازرگانی ایران

52- معاون وزیر صنعت: بخش خصوصی، روند تحقق جهش تولید را شتاب می بخشد - ایرنا

53- بازنشستگان تامین اجتماعی حقوق مرداد را با این فرمول جدید می گیرند - کارگر آنلاین

54- گزارش|مشکلات بخش تولید استان آذربایجان غربی به نگاه جزیره اي مسئولان مربوط است - تسنیم

55- مرکز علمی کاربردي جهاددانشگاهی به دنبال حذف فاصله درس و اشتغال است - خبرگزاري قرآن

56- ارز هاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور چقدر است؟ - گسترش صنعت معدن تجارت

57- جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور/ کدام صادرکنندگان ارزهاي صادراتی را برنمی گردانند؟ - آرا نیوز

58- بیکاري گسترده میان کارگران قالیشویی ها - درآمد نیوز

59- مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است - درآمد نیوز



60- طرح جدید نظارت چه ممنوعیت هایی براي نمایندگان مجلس تعیین می کند؟ + جزئیات - پایگاه خبري 598

61- دولت در سال گذشته 64 هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه صرف امور جاري کرد - پایگاه خبري 598

62- چتر فارابی در بازار مجازي جشنواره شانگهاي باز می شود! - روزنامه بانی فیلم

63- مالیات بر درآمد مشاغل شامل چه کسانی می شود؟ - خبرگزاري مهر

64- مشکلات خارگ قدیمی شده اند/ از آب و تردد تا سند مالکیت و اشتغال - خبرگزاري مهر

65- روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم - خرداد

66- ارائه 5854 فقره تسهیلات به مددجویان کمیته امداد استان فارس - روزنامه تجارت

67- اختصاص154میلیاردتومان تسهیلات بهسازي براي واحدهاي تولیدي استان - روزنامه تجارت

68- تاسیس شرکت هاي پروژه سهامی عام با هدف تکمیل پروژه ها - روزنامه تجارت

69- پرداخت حقوق مردادماه مستمري بگیران تامین اجتماعی با فرمول جدید - روزنامه تجارت

70- بخش خصوصی می تواند نقش اثربخشی در فرآیند توانمندسازي زندانیان ایفا کند - ایسنا

71- برداشتن تحریمهاي غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است/ قدردانی از تلاش همه فعالان در عرصه فولاد و

پتروشیمی کشور - تقریب نیوز

72- بنیاد برکت 230 طرح اشتغالزایی در عجب شیر اجرا می کند - ایرنا

73- کسب عنوان برتر دانشجوي واحد استان تهران شرق در نخستین مسابقه ملی طرح کسب و کار دانشگاه - دانشگاه جامع علمی
کاربردي

74- ارائه 5854 فقره تسهیلات به مددجویان کمیته امداد استان فارس - خبرگزاري فارس

75- میزان وصول مطالبات این بانک در 4 ماهه نخست امسال 99 درصد افزایش یافته است - اکونا پرس

76- اجراي طرح پایلوت 100 دامداري در منطقه سیستان - خبرگزاري فارس

77- تولید 22 قلم داروي خاص و صعب العلاج در البرز/صرفه جویی ارزي 1.5 میلیاردي براي کشور - خبرگزاري فارس

78- جزییات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد - رکنا

79- ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه است - پایگاه دولت

80- ازدواج نخستین سنگ بناي تشکیل خانواده/کاهش انحرافات ورفتارهاي پر خطرجنسی - آریا نیوز

81- تاسیس شرکت هاي پروژه سهامی عام با هدف تکمیل پروژه ها - خبرگزاري مهر

82- کمک به ورزش قهرمانی شهر ضرورت دارد یا کمک به افراد دوره گرد؟ - ایسنا

83- در فولاد و پتروشیمی از خام فروشی فاصله گرفته ایم/ باید آب دریا ها را به فلات قاره برسانیم - ایسکا

84- 80 درصد کارآموزان فنی و حرفه اي بانوان هستند - حوزه نیوز

85- روحانی: بیش از 23 درخواست ملاقات از سوي آمریکا دریافت کردم| ابایی از مذاکره نداریم - آفتاب

86- جزئیات بازگشت ارز صادراتی/ 250 صادرکننده فقط 7 درصد از درآمد ارزي خود را برگرداندند - بسیج نیوز

87- پایان انتظار 14 ساله راه دسترسی به بندر نوشهر - ایرنا

88- فرماندار رشت: تسهیلات اشتغالزایی باید به تولید و کار منجر شود - ایرنا

89- روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم - ایمنا

90- روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم / میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است -
انتخاب



91- بررسی نهایی پرونده هاي 18 شهر و روستاي صنایع دستی از 4 استان کشور - میراث آریا

92- حمایت از سرمایه گذاران بخش گردشگري یزد با استفاده از تسهیلات تبصره 18 - میراث آریا

93- در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم/ باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم/ برداشتن تحریمهاي

غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است - العالم

94- اجراي طرح کشت بافت گیاهی - خبرگزاري صدا و سیما

95- فضایی شاد و مفرح براي بچه ها با اپلیکیشن هُپ - میهن صنعت

96- چهار خانه حمایت از کار آفرینی در اندیمشک فعال شد - ایرنا

97- صدور مجوز فعالیت 4 شرکت تعاونی مشاوره در زنجان - خبرگزاري فارس

98- باید جلوي خام فروشی را بگیریم/ تولیدات ما در بعضی از صنایع دو برابر شده است - ایلنا

99- روحانی: میزان تولید پتروشیمی دوبرابر شد - آفتاب

100- برگزاري کارگاه استارتاپ براي مهارت آموختگان فنی و حرفه اي کردکوي - شبستان

101- تغییر در نحوه پرداخت حقوق مستمري بگیران - ایستانیوز

102- جزئیات بازگشت ارز صادراتی/ 250 صادرکننده فقط 7 درصد از درآمد ارزي خود را برگرداندند - اصفهان شرق

103- 300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/ 25 دستگاه دقیقا چه می کنند؟ - اصفهان شرق

104- استفاده از ظرفیت مددجویان و فارغ التحصیلان نخبه کمیته امداد در توسعه صنعت خودرو - شما و اقتصاد

105- آموزش فنی و حرفه اي از مهم ترین راهبردهاي شکوفایی صنعتی و تولیدي است - خبر ایران

106- روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم - ایرنا

107- رتبه اول آذربایجان شرقی در راه اندازي واحدهاي تولیدي جدید - ایرنا

108- باید جلوي خام فروشی را بگیریم - خبرگزاري صدا و سیما

109- توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید/ در راستاي تجاري سازي آموزش در حال شناسایی فارع

التحصیلان موفق دانشگاه در بازار کار هستیم/ بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه ها درنظر ... - اخبار علمی

110- تصاویري به بهانه روز کارآفرینی - آخرین خبر

111- خانه مطبوعات مقدمات برگزاري نشست هاي تخصصی با مسئولان را فراهم کند - ایسنا

112- نوبخت: 2 میلیون نفر در طرح هاي عمرانی کشور اشتغال دارند - پارسینه

113- رییس سازمان بورس خبر داد: فرصتی طلایی براي اقتصاد کشور / شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند -
بورس اوراق بهادار تهران

114- قهر مدیران خراسان رضوي با عشایر در شرایط کرونایی - روزنامه قدس

115- گردهمایی شرکت هاي فولادي کشور در نمایشگاه اصفهان - خبرگزاري فارس

116- شرایط ثبت نام در آزمون نظام مهندسی با مدرك کارشناسی ارشد و دکترا - برق نیوز

117- مهندس ناظر برق چه وظایفی دارد؟ - برق نیوز

118- برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگ هاي - خبرگزاري صدا و سیما

119- جزئیات بازگشت ارز صادراتی - فردا نیوز

120- بهره برداري از 3هزارتن مس کاتد در آینده نزدیک/ طرح ذوب و پالایش جدي ترین مطالبه استان از مس - آناج

121- شمارش معکوس براي رونق دوباره جاده ابریشم - روزنامه تجارت



122- پیام نماینده شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی به مناسبت هفته ملی مهارت - سیماي استان

123- بروکراسی اداري مانع مهمی بر سر راه جهش تولید در اصفهان است - سپاهان نیوز

124- جشنواره ملی خلاقیت در لرستان آغاز به کار کرد - دانا

125- «مدرسه تلویزیونی ایران» نو می شود/ طرحی براي آموزش به ناشنوایان - خوز 24

126- بازگشایی مجدد سایت هاي مراکز اسقاط خودرو - خودرونگاران

127- راه اندازي مرکز اقتصاد هوشمند - ایران اکونومیست

128- ورود 20 شرکت بنیاد به بورس / برنامه بنیاد براي بورس املاك - تجارت نیوز

129- حمایت از مشاغل خانگی با ایجاد بازارچه تخصصی در رشت - ایلنا

130- قالیباف: شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند/ عمق بخشی بازار ادامه دارد - بورس 24

131- کارشناس فضاي مجازي: فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي کشور زیان بار است/

نقش شبکه ملی اطلاعات در بهبود وضعیت کنونی کشور - بورس 24

132- قاچاق سیگار دو برابر شد - روزنامه جهان صنعت

133- کدام صادرکنندگان ارزهاي صادراتی را برنمی گردانند؟ - اقتصادگردان

134- جزئیات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد - اقتصادگردان

135- پایان انتظار 14 ساله راه دسترسی به بندر نوشهر در دولت تدبیر - شبکه ایران

136- تفاهم نامه 15 هزار میلیارد ریالی جهش تولید در بوشهر امضا شد - شبکه ایران

137- بهبود شاخص ملی محیط کسب و کار در دوره کرونا / وضعیت مساعد صنعت بیمه - ریسک نیوز

138- مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري راه اندازي می شود - فصل اقتصاد

139- آغاز طرح تابستانه مجازي" فهما" در کانون هاي مساجد - خبرگزاري صدا و سیما

140- برنامه اي براي ادغام دانشگاه فنی وحرفه اي با علمی کاربردي وجود ندارد - آنا

141- احتمال تمدید مهلت ثبت نام تسهیلات کرونا - گسترش صنعت معدن تجارت

142- آمادگی بنیاد مستضعفان براي ساخت مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان - عصر پرس

143- مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري راه اندازي می شود - ایسنا

144- کنش سیاسی مردم در 1400 قابل پیش بینی نیست - ناطقان

145- قاچاق سیگار 2 برابر شد - ناطقان

146- مساجد در ابتداي انقلاب نقش موثري در حل مشکلات مردم داشتند/ضرورت توجه بیشتربه نقش موثر مساجد در رفع

مشکلات - تابناك

147- تمدید مهلت نام نویسی در مقطع کارشناسی دانشکده هدي - رسا

148- پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش را دریافت کرد - برنا نیوز

149- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان تاکید کرد: تقویت فعالیتهاي کارآفرینانه براي بهره گیري مناسب از پنجره

جمعیتی - سپاهان نیوز

150- ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بورس - شبکه ایران

151- بزرگترین دهکده ورزشی خراسان رضوي با کمبود اعتبار مواجه است - شعار سال

152- موافقت وزیر با افزایش حق آبه البرز - شعار سال



153- اصفهان | برگزاري دوازدهمین نمایشگاه صنعت فولاد کشور - 55 آنلاین

154- 300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/25 دستگاه اجرایی دقیقا چه می کنند؟ - کارگر آنلاین

155- بروکراسی اداري مانع مهمی بر سر راه جهش تولید در اصفهان است - خبرگزاري مهر

156- برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي - بنیاد سینمایی فارابی

157- مرکز فنی و حرفه اي آستارا مهارت تولیدات خانگی را آموزش داد - ایرنا

158- آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد - بسیج نیوز

159- پیام تبریک آذرکیش به مناسبت روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي - پانا

160- مدیرشبکه آموزش: آموزش تلویزیونی را تعطیل کنیم، انواع آموزش هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود - پانا

161- معرفی 350 رشته جدید براي پذیرش در دانشگاه فنی حرفه اي - خبرنامه دانشجویان ایران

162- تصویب انتخاب «اهر» و «اسکو» به عنوان شهر ملی صنایع دستی - تبریز من

163- افزایش حق مسکن کارگران این هفته در دولت تصویب می شود - اعتبار نیوز

164- سمنان| مسئولان در این گرانی به داد مردم برسند - تسنیم

165- ابلاغیه اي براي تقویت منابع ارزي - گسترش صنعت معدن تجارت

166- راه اندازي مرکز اقتصاد هوشمند / فوت بیش از 100 نفر از کارکنان بانکی به دلیل ابتلا به کرونا - ایلنا

167- گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان - گسترش صنعت معدن تجارت

168- ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور - اقتصاد نیوز

169- چرا دولت آمریکا اجازه تکمیل درمان به محمدرضا پهلوي نداد؟ - مشرق

170- بهره برداري از طرح پرواربندي 500 راسی بره - باشگاه خبرنگاران جوان

171- برگزاري جلسه کارگروه شهرستان شاهین شهر و میمه - باشگاه خبرنگاران جوان

172- فراخوان ارسال مقاله با موضوع علم جغرافیا - ایسنا

173- کرونا و راه حلی به نام استفاده از فناوري نرم - آنا

174- برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي - شبکه ایران

175- برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي - ایرنا

176- گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان - تابناك

177- آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان و بلوچستان به صورت مجازي - رسا

178- بهبود شاخص ملی محیط کسب و کار در دوره کرونا - اتاق خبر

179- ناشنوایان هم می توانند از مدرسه تلویزیونی بهره ببرند - ایرنا

180- قاچاق سیگار دو برابر شد - خبرخودرو

181- بودایی سازي شهرها معضل افراط گرایی در تایلند - شیعه

182- شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند - ایران اکونومیست

183- جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398 - ایران اکونومیست

184- فرصتی طلایی براي اقتصاد کشور / شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند - بازار سرمایه

185- پرداخت تسهیلات باید منجر به تولید و اشتغال شود - خبرگزاري مهر



186- آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد / توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه

تولید - خانه ملت

187- بهره برداري از 2 اقامتگاه بوم گردي در گناوه تا پایان سال - ایلنا

188- پاسخ سازمان هدفمندي یارانه به مطالبه افزایش یارانه نقدي خانوارها - جام نیوز

189- سرعت ارائه تسهیلات خسارت دیدگان از کرونا در یزد افزایش یابد - تسنیم

190- همایش مجازي روز ملی مهارت و کارآفرینی برگزار می شود - حوزه نیوز

191- 300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/ 25 دستگاه دقیقا چه می کنند؟ - خبرگزاري فارس

192- مدرسه تلویزیونی ایران نو می شود - روزنامه صبح اقتصاد

193- امضاي تفاهم نامه میان جهاددانشگاهی گلستان و سازمان فضاي مجازي بسیج - خبرگزاري قرآن

194- نگاهی به آمارهاي کاهش ازدواج در کشور /خانه بخت؛ هر سال دریغ از پارسال - آنا

195- طرح تفکیک پسماند از مبدأ در تربت حیدریه آغاز شد - دانا

196- تعهد دستگاه هاي اجرایی استان یزد براي ایجاد 13هزار و 500 شغل - دانا

197- اعطاي 900 میلیارد تسهیلات براي حمایت از واحدهاي آسیب دیده از کرونا در یزد - دانا

198- حمایت هنرمند تئاتر اصفهانی از پویش کاهش مصرف برق/ قیومی: قسمتی از مجموعه جدید خود را به صرفه جویی در

برق اختصاص داده ام - دانا

199- بانک مرکزي براي 27 میلیارد دلار ارزهاي برنگشته صادرکنندگان سند رو کرد+جزئیات - پارسینه

200- 300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/25 دستگاه اجرایی دقیقا چه می کنند؟ - خبرگزاري فارس

201- دانشگاه آزاد 2 هزار میلیارد تومان از دولت طلب دارد - دانشجو

202- صادرات کالا از مرز سومار از سرگرفته شد - کرد پرس

203- تازه ترین عناوین و مطالب رسانه هاي البرز - ایرنا

204- بودجه 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي - ایسکا

205- گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان - اقتصاد بازار

206- بهره مندي اقشار آسیب پذیر قزوین از آموزش هاي مهارتی - خبر آنلاین

207- کارگاه تدوین محتواي آموزشی سازمان فنی و حرفه اي در چهارمحال و بختیاري افتتاح شد - ایسنا

208- طرح تابستانه فهما در کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان انجام می شود - شبستان

209- نمایشگاه مجازي «دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران» راه اندازي شد - تابناك خوزستان

210- گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان - دنیاي معدن

211- فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي کشور زیان بار است - تسنیم

212- پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش را دریافت کرد - خبر ایران

213- حمایتهاي چادرملو از بیماران مبتلا به کرونا و اقدامات پیشگیرانه در اردکان یزد - خبر ایران

214- آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي در تنگناي منابع مالی محدود/لزوم به روز رسانی تجهیزات کارگاهی - اترك نیوز

215- جزییات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد - روزنامه عصر اقتصاد

216- مدیر اداره صادرات بانک مرکزي عنوان کرد؛جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و

1398 - سرمد نیوز



217- حمایت 500 خیر در استان سمنان براي ایجاد اشتغال مددجویان - خبرگزاري مهر

218- 30 درصد جمعیت شفت تحت پوشش کمیته امداد هستند - تابناك

219- طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار وارد فاز دوم شد - برنا نیوز

220- کرونا برخی رسوم و تجملات غلط ازدواج را کنار زده است - برنا نیوز

221- طیف بندي مشاغل متناسب با ظرفیت هاي هر منطقه در دستور کار قرار گیرد - ایسنا

222- گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان - برنا نیوز

223- ضرورت رایگان شدن آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور - ایلنا

224- ''قند پهلو'' پاییز به آنتن برمی گردد/ ''مدرسه تلویزیونی'' تعطیل نمی شود - تسنیم

225- اولین رویداد استارت آپ پوشاك برگزار می شود - بازار کار

226- بازدید سفیر ایران در کرواسی از دانشگاه علم و فرهنگ - بازار کار

227- نمایشگاه مجازي «دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران» راه اندازي شد - بازار کار

228- شرکت هاي دانش بنیان و هسته هاي نوآور در بحران ها نقش کلیدي دارند - ایسنا

229- 500 خیر استان سمنان حامی اشتغال مددجویان و نیازمندان - ایسنا

230- سرمایه گذاري در بخش معدن به 13 هزار میلیارد ریال رسید - فلزات آنلاین

231- فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي کشور زیان بار است/ نقش شبکه ملی اطلاعات

در بهبود وضعیت کنونی کشور - مشرق

232- حمایت از مشاغل خانگی با ایجاد بازارچه تخصصی در رشت - اخبار رشت

233- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان تاکید کرد: تقویت فعالیتهاي کارآفرینانه براي بهره گیري مناسب از پنجره

جمعیتی - آریا نیوز

234- اجراي قانون تسهیل تابعیت روسیه - روزنامه روزان

235- پرداخت هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی کرونا در تهران - میزان

236- فتاح: درآمد آزادراه «تهران شمال» صرف محرومیت زدایی می شود - میزان

237- توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید - میزان

238- کمیت و کیفیت در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري از اصول اساسی بانک توسعه تعاون است - شیرازه

239- تسهیلات براي احداث گلخانه در چهارمحال و بختیاري پرداخت می شود - خبرگزاري مهر

240- آموزش فنی و حرفه اي از مهم ترین راهبردهاي شکوفایی صنعتی و تولیدي - روزنامه اقتصاد ملی

241- مهارت آموزي ابزاري در پیشرفت کشورها - ایسنا

242- مهارت آموزي، سنگ زیربناي موفقیت در سال جهش تولید - شبستان

243- آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان شود - شبستان

244- آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد/ شناسایی فارع التحصیلان موفق دانشگاه در بازار

کار/ بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه ها درنظر گرفته شده است - برنا نیوز

245- مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان:ترویج و گسترش فرهنگ کارآفرینی در فضاي اقتصادي کشور بسیار اهمیت

دارد - سپاهان نیوز

246- ماجراي برافراشته شدن پرچم چین در منطقه ویژه اقتصادي سیرجان چی بود؟ - تدبیر و امید



247- مرکز مدیریت مهارت آموزي در دانشگاه گیلان گشایش یافت - ایرنا

248- فرماندار اردکان: مراکز فنی و حرفه اي پایگاه اصلی مهارت آموزي است - ایرنا

249- نواحی صنعتی مصوبه سفر رییس جمهوري به خراسان شمالی جانمایی شد - ایرنا

250- پاسخ سازمان هدفمندي یارانه به مطالبه افزایش یارانه نقدي خانوارها - صبج زاگرس



 

عوارض شهرداري اسنپ از جیب مسافر می رود؟

شماره خبر:  1  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

کمیسیون اسنپ در حالی در استان هاي مختلف متفاوت است که این شرکت تاکسی اینترنتی تاکید دارد که عوارض
شهرداري را از مسافر دریافت می کند نه رانندگان؛ موضوعی که برخی کاربران راننده این مجموعه با آن مخالف هستند.

کمیسیون اسنپ در حالی در استان هاي مختلف متفاوت است که این شرکت تاکسی اینترنتی تاکید دارد که عوارض شهرداري

 
را از مسافر دریافت می کند نه رانندگان؛ موضوعی که برخی کاربران راننده این مجموعه با آن مخالف هستند. 

 
حمل و نقل 

کمیسیون اسنپ در حالی در استان هاي مختلف متفاوت است
که این شرکت تاکسی اینترنتی تاکید دارد که عوارض شهرداري
را از مسافر دریافت می کند نه رانندگان؛ موضوعی که برخی

 
کاربران راننده این مجموعه با آن مخالف هستند. 

چندي پیش موضوع اعتراض رانندگان اسنپ و تپسی به
کمیسیون 20 درصدي خبرساز شد. اسنپ در همان زمان اعلام
کرد چنین اتفاقی رخ نداده است و این مجموعه 15 درصد از

 
مبلغ کرایه ها را کسر می کند. 

این شرکت در صفحه «باشگاه رانندگان اسنپ»، نیز توضیحاتی را در مورد کمیسیون ها درج کرده است. براي مثال اینکه سفرهایی

 
انجام شده در محدوده طرح ترافیک، معاف از پرداخت کمیسیون هستند. 

رانندگان: کمیسیون ها بالاست با وجود این، برخی از رانندگان، اعتراضاتی در مورد مبلغ کمیسیون شرکت هاي تاکسی اینترنتی
دارند. کاربري در توئیتر نوشته است: «پنج ساعت خیابون متر می کنی، ترافیک ... آفتاب، آخرش کلا 160 تومن دستت رو می گیره

 
که 25 تومن هم کمیسیون شرکت هاست. بعد یه عده میان میگن؛ اسنپ گرون شده، راننده فلان، تپسی گرون شده راننده فلان.» 

گروهی از مخاطبان سایت تجارت نیوز نیز در کامنت هاي خود نسبت به درصد کمیسیون این شرکت ها به ویژه اسنپ معترض
هستند. برخی 15 درصد را قبول دارند اما رقم آن را بالا می دانند و گروهی از اساس معتقدند درصد کمیسیونی که اسنپ از آنها

 
دریافت می کنند بیشتر از این میزان است. 

«روزانه 10 میلیارد درآمد اسنپ هست، بازعوارض شهرداري از راننده کم می شه. کمیسیون 15 درصد و قیمت ها هم که افتضاحه.

 
قم همش شده 5 تومن و6 تومن.همه مجبورن کارمی کنن.» 



«شما کمیسیون رو کمتر کن وام پیش کش، می گید اشتغال زایی کردید، براي ما یا براي خودتون؟ گرما، اصطحلاك، خرج ماشین،

 
لاستیک بیمه و جریمه براي راننده بدبخت هست، 15 درصد کمیسیون براي اینا. خودتون حساب کنید.» 

کمیسیون 16٫5 درصدي! از بین گروهی که مبلغ کمیسیون را بیشتر از 15 درصد می دانند، گروهی به 1٫5 درصد عوارض شهرداري

 
اشاره می کنند. 

«سلام ازوام که خبري نیست. ما هم مثل 90 درصد ملت ایران، فقط حرف هاي قشنگ می شنویم، عملکرد صفر...و کمیسیون اسنپ

 
16٫5 درصد هست نه 15درصد.» 

«15 درصد کمیسیون به علاوه 1.5 درصد حق شهرداري که می شود 16.5 درصد. واقعا روي چه حساب و کتابی باید 16.5 درصد از

 
راننده کم شود؟» 

کمیسیون 20 درصدي در برخی شهرستان ها برخی از رانندگان اسنپ به ویژه آنها که در شهرستان ها فعالیت می کنند، از کمیسیون

 
20 درصدي و حتی بالاتر اسنپ گلایه دارند. 

«چرا فقط به تهران و رانندگان گرامی تهران می پردازید؟ شهرستان ها چی؟! 21٫5 درصد کمیسیون با پایین ترین نرخ ممکن...

 
ساري واقعا وضعیت اسنپش خوب نیست. با اینکه مرکز استان است.» 

«الان کمیسیون در مشهد 18 درصد است، با این کرایه هاي بی خود! من که با 1880 کار می کنم خیلی خوب و به سرفه است. 5 تا
تاسرویس 1880اندازه 12 تا سرویس اسنپ ارزش داره. اگه بخواین می تونم عکس سفرهاي 1880 را بفرستم. 100هزار تومن کار می

 
کنم نهایت کمیسیونش می شه 8000 تومن. اسنپ و تپسی فقط موقع برگشت به خانه به درد می خورن که خالی برنگردیم.» 

 
«گرگان 20 درصده کمیسیون ،هیچکی هم به داد ما نمی رسه، نه بیمه اي، نه آینده اي.» 

 
«کمیسیون اسنپ20 درصد شده که با وجود این همه افزایش هزینه هاي ماشین، حتی در برخی مواقع بیشترهم می گیرند.» 

«واقعا من از مقدار کرایه اي که اسنپ می زنه متعجبم. مسیري که حداقل چهار لیتر بنزین مصرف می شه براي پژو که فقط پول
بنزینش می شه دوازده هزار تومان، مقدار کرایه رو می زنه چهارده هزار تومان. اونوقت از این چهارده هزار تومان، 20 درصد رو
کمیسیون می گیره. یعنی راننده فقط پول بنزین رو باید از جیب بده. بماند سایر هزینه ها. الان دو هفته هست تو اسنپ ثبت نام
کردم. ولی وقتی کرایه ها و هزینه ها رو در نظر می گیرم، میبینم واقعا جز ضرر چیز دیگه اي نیست. تعجبم از رانندگانی که دارن تو

 
اسنپ کار می کنن. واقعا چیزي هم براشون می مونه؟» 

 
اسنپ: عوارض شهرداري از مسافر گرفته می شود 

مدیر تجاري اسنپ در این مورد به تجارت نیوز توضیح داد: طی یک سال گذشته، کمیسیون هاي دریافتی از کاربران راننده اسنپ در
هیچ شهري تغییر نداشته است. هم اکنون کمیسیون دریافتی اسنپ از کاربران راننده در هشت استان تهران، البرز، اصفهان، فارس،

 
خراسان رضوي، قم، خوزستان و آذربایجان شرقی، 15 درصد و در بقیه مناطق کشور 20 درصد است. 



فرید شهابی افزود: رقم کمیسیون از ابتداي فعالیت اسنپ در هشت استان مذکور 13 درصد بود و اردیبهشت سال 98، به منظور
همسان سازي با دیگر تاکسی هاي اینترنتی، به 15 درصد تغییر یافت. بنابراین کسر هرگونه مبلغ دیگري به عنوان کمیسیون صحت

 
ندارد. 

وي در رابطه با دریافت عوارض 1.5 درصدي شهرداري از کاربران راننده توضیح داد: طبق دستورالعمل نظارتی تاکسی هاي اینترنتی،
این رقم به هزینه سفر اضافه و مستقیم به شهرداري پرداخت می شود. در واقع فرایند محاسبه این صورت است که اسنپ ابتدا هزینه
سفر را، بدون 1.5 درصد عوارض شهرداري مشخص می کند و میزان کمیسیون اسنپ بر مبناي آن مبلغ محاسبه می شود. سپس به

 
هزینه کلی سفر 1.5 درصد عوارض شهرداري اضافه می شود که این مبلغ اعلامی به مسافر است. 

مدیر تجاري اسنپ گفت: در واقع حق کمیسیونی که کاربر راننده از هزینه سفر پرداخت می کند، بدون محاسبه 1.5 درصد عوارض
شهرداري است.



افتتاح کارگاه تولید محتواي الکترونیکی در شهرکرد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  2  |  تاریخ: 1399/05/06

کارگاه تولید محتواي الکترونیکی فنی وحرفه اي استان چهارمحال و بختیاري در شهرکرد افتتاح شد.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
شهرکرد، کارگاه تولید محتواي الکترونیکی فنی وحرفه اي
چهارمحال و بختیاري با هدف آموزش از راه دور و متناسب
با نیازهاي روز به ویژه در شرایط ناشی از شیوع ویروس

 
کرونا در شهرکرد راه اندازي شد. 

فرانک کبیري مدیرکل فنی وحرفه اي چهارمحال و بختیاري در حاشیه این آیین با اشاره به نقش آموزش هاي مهارتی در راستاي
رونق اشتغال و رفع بیکاري در استان اظهار داشت: آموزش هاي مهارتی در استان متناسب با اسناد بالادستی نظیر سند آمایش

 
سرزمین و سند چشم انداز توسعه استان تدوین شده است. 

او گفت: یکی از مهمترین برنامه هاي این نهاد شکوفایی مهارت هاي صنعت جوش در شهر هفشجان است تا از این طریق این شهر را

 
به یک برند ملی و بین المللی تبدیل کرد. 

 
بیشتر بخوانید 

- فعالیت 11 هزار و 735 آموزشگاه آزاد فنی و حرفه اي در کشور کبیري با بیان اینکه 80 درصد مهارت آموزان استان، دانشجویان

 
هستند، افزود: مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دانشجویان توسعه می یابد. 

او اضافه کرد: ارتقاي مهارت هاي آموزشی در زمینه بادام سامان، نمد شهرکرد، قفل سازي چالشتر و پرورش مار به منظور بهره گیري
از زهر آن در فعالیت هاي پژوهشی نیز در دستورکار قرار دارد.



بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  3  |  تاریخ: 1399/05/06

بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند

 
رد پاي یک بانک در احتکار هزار ملک خالی؛ 

 
بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند 

 
نفیسه امامی 

بانک ها سال هاست که اقدام به بنگاه داري می کنند و این رویه انتقادات زیادي را به همراه داشته است، به طوري که مقام معظم
رهبري هم به صراحت از بنگاه داري بانک ها انتقاد کرده اند و خروج بنگاه داري بانک ها را یکی از مطالبات خود عنوان کرده اند و

 
فرمودند: «بانک ها بنگاه داري می کنند. جلوي بنگاه داري بانک ها را بگیرید.» 

با توجه به تأکید ایشان نه تنها این مطالبه محقق نشده است، بلکه به تازگی محمود محمود زاده معاون مسکن و ساختمان وزارت راه
و شهرسازي، خبر مالکیت یک هزار واحد مسکونی خالی توسط بانک خصوصی-دولتی را در رسانه ها مطرح کرد. مصطفی قلی
خسروي رئیس اتحادیه مشاوران املاك هم چندي قبل بخش زیادي از خانه هاي خالی را متعلق به بانک ها عنوان کرده بود. به نظر

 
می رسد بانک ها، پول هاي مردم را در بخش هایی مانند ملک و زمین سرمایه گذاري کرده و به چشم سرمایه به آن نگاه می کنند. 

افزایش حجم انتقادات به بنگاه داري بانک ها موجب شده تا بانک مرکزي در دوره هاي مدیریتی مختلف همواره بر ضرورت پرهیز از
این اقدام بانک ها، تأکید داشته باشد، ولی بااین وجود آمارها نشان می دهد که فعالیت هاي بنگاه داري و سرمایه گذاري هاي مستقیم
بانک ها در این مدت نه تنها کم نشده بلکه افزایش هم یافته و همین باعث شده تا بار دیگر انگشت اتهام بنگاه داري سمت بانک ها

 
نشانه برود. 

اساسا بانک ها باهدف تأمین نقدینگی و هدفمندسازي آن در جهت کشور تأسیس شدند و در راستاي افزایش ثروت ملی، امانتدار
اموال و دارایی هاي مردم باشند، چراکه به اعتقاد کارشناسان اقتصادي باید فعالیت بانک ها از شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي جدا
شود و به بانکداري و تأمین منابع فعالان اقتصادي مشغول باشند نه این که مستقیما به مسائل بنگاه هاي اقتصادي ورود کنند، اما
متأسفانه آن ها به جاي آنکه در خدمت تولید و اشتغال در کشور باشند، روي به بنگاه داري و شرکت داري و اقداماتی از قبیل

 
سوداگري، سفته بازي، خرید ارز و سکه آورده اند. 

محمدمهدي رئیس زاده مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با «رسالت»، با تأکید بر این که وظیفه اصلی بانک، واسطه میان
وجوه است، گفت: قانون رفع موانع تولید به صراحت اعلام می کند بانک ها موارد بنگاه داري و دارایی هاي غیرمولد را ظرف مدت سه
سال باید تبدیل به نقدینگی کنند، اما تعدادي از بانک هاي خصوصی درزمانی که ملک و مستغلات روند افزایشی داشت در این بخش
سرمایه گذاري کردند و یا وجوه نقدي را براي دریافت بازدهی بیشتري به کار گرفتند، اما بعد از مدتی که رکود به بخش مسکن وارد

 
شد، دارایی هاي آن ها قابلیت تبدیل به نقدینگی را پیدا نکرد. 

وي بابیان این که بخشی از بانک ها خارج از تکالیف خود عمل نکرده و وارد بنگاه داري نشده اند، گفت: آن ها مشمول قاعده سرمایه
گذاري در بخش مسکن نبودند، زیرا در مواردي اقدام به اعطاي تسهیلات کردند و به عنوان وثیقه و تضمین بازپرداخت اعطاي
تسهیلات، ملک و مستغلات را رهینه کرده بودند. وقتی تسهیلات گیرندگان دچار مشکل در بازپرداخت اقساط شوند، بانک ها تکلیف

 
قانونی براي دریافت تسهیلات دارند. 

رئیس زاده تصریح کرد: اگر تعدادي از بانک ها، داراي ملک، مستغلات و یا دارایی هایغیر مولد هستند، به دلیل وصول مطالباتشان
است. بنابراین بخشی از مستغلات بانک ها ناشی از عدم پرداخت تسهیلات می شود که طبق قانون باید ظرف زمان معین به مزایده



گذاشته شود و به وجوه نقد تبدیل گردد. بسیاري از بانک هاي دولتی هم سعی در اجراي این قانون کردند، ولی خریداري پیدا نشد و

 
یا نتوانستند نقدینگی مورد انتظار را بر مبناي قیمت هاي کارشناسی به فروش برسانند. 

این کارشناس امور بانکی اضافه کرد: عامل دیگر در عدم تبدیل مستغلات و ملک به نقدینگی، وجود فساد در سیستم بود، به عنوان
نمونه بدهکار بانکی که ملک او به فروش رفته بود، به دلیل فروش ملک به قیمت غیرواقعی به خاطر تبانی و فساد در سیستم، به
دادگاه شکایت می کرد که در این زمینه پرونده هاي متعددي هم تشکیل شده است. این عامل هم باعث شد تا بانک ها براي فروش

 
املاك احتیاط کنند، که نتیجه آن به وجود آمدن وضعیت اسفبار کنونی است. 

مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران بابیان این که واحدهاي تولیدي متعددي در اختیار بانک ها قرارگرفته است، گفت: نه تنها املاك
مسکونی بلکه در بسیاري از موارد واحدهاي تولیدي بودند که توسط بانک ها ضبط شدند و تولید آن ها متوقف شد و تعداد زیادي از

 
کارگران بیکار شدند. همه این موارد درنهایت باعث تحمیل هزینه به دولت شد. 

وي با اشاره به راهکار رفع معضل بنگاه داري بانک ها گفت: باید ترازنامه بانک ها یک بار پالایش شوند و مواردي که ناشی از مطالبات
سوخت و مشکوك الوصول بانک ها هستند، مشخص شوند و از تراز بانک ها خارج شوند، تا بانک ها به وظیفه اصلی خودشان بپردازند.
اکنون برخی از بانک ها این کار را انجام داده اند، یعنی دارایی هاي غیرمولد به تعدادي از شرکت هاي واسط منتقل می شود که این

 
اقدام هم جاي سؤال دارد، زیرا این کار نیز مغایر اصل عدم بنگاه داري بانک هاست. 

رئیس زاده تصریح کرد: باید قانونی وجود داشته باشد تا بانک ها این به اصطلاح دارایی هاي سمی یا غیرمولد را از ترازشان خارج کنند
تا هر بانک نشان دهد چه مقدار قدرت اعطاي تسهیلات دارد و بر مبناي اعتبارسنجی درست، تسهیلات را به مصرف واقعی برساند تا
بعدا بتواند وصول مطالبات کند و از محل وصول تسهیلات، چرخش وجوه به جریان بیفتد و بتوانند با اولویت دادن به واحدهاي

 
تولیدي، به آن ها کمک کنند. 



برگزاري جشنواره صنایع«روستادوست»با هدف توسعه کسب و کارهاي

روستایی

منبع: روزنامه رسالتشماره خبر:  4  |  تاریخ: 1399/05/06

برگزاري جشنواره صنایع«روستادوست»با هدف توسعه کسب و کارهاي روستایی

 
معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد خبرداد: 

 
برگزاري جشنواره صنایع"روستادوست"با هدف توسعه کسب و کارهاي روستایی 

 
        

 
علیرضا قشقایی 

معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد از آغاز ثبت نام براي حضور در جشنواره «صنایع روستادوست» خبرداد و گفت: این جشنواره
باهدف ورود فناوري هاي نوآورانه و دانش بنیان به کسب وکارهاي روستایی و افزایش درآمد این مشاغل برگزار می شود.به گزارش
خبرنگار روزنامه «رسالت» حجت االله عبدالملکی در نشست خبري گفت: بیش از 60 درصد از برنامه هاي کمیته امداد در حوزه
روستائیان است؛ از سال گذشته بیش از 100 هزار فرصت شغلی در روستاها به ویژه در روستاهاي محروم ایجادشده است. این فرآیند
از سوي کمیته امداد ادامه دارد چراکه بخش قابل توجهی از مددجویان کمیته امداد در مناطق روستایی زندگی می کنند.عبدالملکی
بابیان این که کل اعتبارات اشتغال کمیته امداد معادل نیم درصد اعتبارات شبکه بانکی کل کشور است، افزود: سال گذشته از 430
هزار اشتغال خالص در کشور؛ 158 هزار اشتغال خالص در کمیته امداد ایجاد شد درواقع 37 درصد از اشتغال کشور در کمیته امداد
ایجادشده است.وي بابیان این که کل اعتبارات اشتغال امداد معادل نیم درصد اعتبارات شبکه بانکی کشور است، گفت: مسئله اي که
ما درخواست داریم این است که این نیم درصد واقعا به کمیته امداد اختصاص داده شود چراکه سال گذشته از رقم پنج هزار و 800
میلیارد تومان اعتبار در نظر گرفته شده براي ایجاد اشتغال در کمیته امداد؛ چهار هزار و 700 میلیارد تومان از شبکه بانکی به کمیته
امداد اختصاص داده شد و درواقع حدود 12 تا 15 درصداعتبارات به مجموع امداد پرداخت نشد که امیدواریم امسال با همکاري شبکه
بانکی بتوانیم 200 هزار فرصت شغلی ایجاد کنیم.معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد افزود: مدیریت توسعه مشاغل نوین در
کمیته امداد شکل گرفته و در همه استان ها با پارك هاي نوآوري تفاهم نامه امضاشده است و با معاونت علمی ریاست جمهوري و
دانش بنیان و کمیته همکاري می کنند.وي افزود: صنایع روستادوست از مفاهیم جدید حوزه اشتغال کمیته امداد است که این صنایع
در مقیاس کوچک در روستا ایجاد می شوند و این صنایع نوآورانه و خلاقانه هستند و ویژگی دیگر این مشاغل تکنولوژي ساده و
نوآورانه است.وي بابیان این که بهره وري و درآمد پایین از عوامل بی انگیزگی روستائیان براي تداوم کسب وکارهاي روستایی و



مهاجرت آنان به شهرها است، ادامه داد: ورود دانش و فناوري هاي نوین به کسب وکارهاي روستایی می تواند بهره وري مشاغل
روستایی و سطح درآمد روستائیان را بالابرده و انگیزه براي ایجاد کسب وکارهاي جدید و تداوم فعالیت در مشاغل فعلی را افزایش
دهد.عبدالملکی گفت: یک سوم از اشتغالزایی کشور در کمیته امداد انجام می شود که 60 درصد از این فرصت ها در مناطق روستایی
ایجاد می شود و با توسعه فناوري هاي نوین در روستاها می توانیم فرصت هاي شغلی را افزایش دهیم و ان شاءاالله با همکاري دستگاه
ها، اشتغال دانش بنیان در روستاها تقویت شود.عبدالملکی در تشریح ویژگی هاي صنایع روستادوست گفت: صنایع روستادوست به
عنوان یک مفهوم ابداعی توسط کمیته امداد، صنایعی را شامل می شود که داراي سه ویژگی بارز هستند. نخستین ویژگی این که این
صنایع در مقیاس کوچک و روستایی و به صورت خانگی یا کارگاهی به صرفه هستند، همچنین صنایع نوآورانه اي هستند که عنصر
خلاقیت را در خود دارند و درنهایت تکنولوژي و فناوري آن ها ساده است و سرویس و خدمات موردنیاز آن ها در روستا قابل دسترس
بوده و تأمین آن نیازي به مراجعه به شهرهاي بزرگ ندارد.عبدالملکی ادامه داد: در حال حاضر با معاونت علمی و فناوري ریاست
جمهوري و چندین شرکت دانش بنیان همکاري داریم و امیدواریم با برگزاري این جشنواره، کسب وکار و اشتغال روستایی را به سمت
نوین و نوآورانه شدن پیش ببریم و باعث افزایش بهره و سطح درآمد روستائیان شویم.وي افزود: علاوه بر خدمات ارائه شده در زمان
برگزاري نمایشگاه، کمیته امداد همواره از ایده هاي برتر حمایت لازم را انجام خواهد داد و با سرمایه گذاري و در اختیار گذاشتن
امکانات لازم، زمینه ورود نوآوري به کسب وکارهاي روستایی فراهم خواهد کرد. معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد در خصوص
جوایز نفرات برتر و صنایع و ایده هاي منتخب این جشنواره گفت: نفرات برتر این جشنواره علاوه بر دریافت جایزه نقدي، فرصت پیدا
خواهند کرد تا در نمایشگاهی که مهرماه امسال برگزار می شود، ضمن معرفی صنایع و تجهیزات خود، براي بازاریابی و فروش

 
محصولات خود اقدام کنند. 

عبدالملکی ادامه داد: همچنین کمیته امداد خریدار اصلی دستگاه ها و تجهیزاتی خواهد بود که براي ایجاد و ارتقاي اشتغال و کسب

 
وکار روستایی مفید باشد. 

وي افزود: کمیته امداد از بدو تأسیس سه میلیون و 500 هزار نفر آموزش در حوزه اشتغال دیده اند و این آموزش ها به سه بخش
تفکیک شده است از آن جمله می توان به آموزش هاي مقدماتی و ترویج فرهنگ کسب وکار در اسلام اشاره کرد. بخش دوم مربوط
است به آموزش هاي مهارتی و درنهایت بخش سوم برمی گردد به آموزش هاي پایدارسازي.معاون اشتغال و خودکفایی کمیته امداد
خاطرنشان کرد: بیش از 70 هزار پرونده آماده دریافت تسهیلات شده اند که در این فرآیند افراد حائز شرایط شناسایی و راهبران
شغلی آن ها نیز انتخاب شده و دوره آموزش هاي لازم نیز دیده شده است.وي با تأکید مجدد بر این که امسال 200 هزار فقره فرصت
شغلی از سوي کمیته امداد در صورت همراهی بانک ها ایجاد خواهد شد، گفت: در طی چهار ماه گذشته حدود 20 هزار فرصت شغلی
از سوي کمیته امداد ایجادشده است که البته در شهریورماه این مسئله به اوج خود خواهد رسید و هرماه بین 20 تا 30 هزار فرصت

 
شغلی ایجاد خواهد شد. 
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رد پاي یک بانک در احتکار هزار ملک خالی؛ 

 
بانک ها بر طبل گرانی مسکن می کوبند 

 
نفیسه امامی 

بانک ها سال هاست که اقدام به بنگاه داري می کنند و این رویه انتقادات زیادي را به همراه داشته است، به طوري که مقام معظم
رهبري هم به صراحت از بنگاه داري بانک ها انتقاد کرده اند و خروج بنگاه داري بانک ها را یکی از مطالبات خود عنوان کرده اند و

 
فرمودند: «بانک ها بنگاه داري می کنند. جلوي بنگاه داري بانک ها را بگیرید.» 

با توجه به تأکید ایشان نه تنها این مطالبه محقق نشده است، بلکه به تازگی محمود محمود زاده معاون مسکن و ساختمان وزارت راه
و شهرسازي، خبر مالکیت یک هزار واحد مسکونی خالی توسط بانک خصوصی-دولتی را در رسانه ها مطرح کرد. مصطفی قلی
خسروي رئیس اتحادیه مشاوران املاك هم چندي قبل بخش زیادي از خانه هاي خالی را متعلق به بانک ها عنوان کرده بود. به نظر

 
می رسد بانک ها، پول هاي مردم را در بخش هایی مانند ملک و زمین سرمایه گذاري کرده و به چشم سرمایه به آن نگاه می کنند. 

افزایش حجم انتقادات به بنگاه داري بانک ها موجب شده تا بانک مرکزي در دوره هاي مدیریتی مختلف همواره بر ضرورت پرهیز از
این اقدام بانک ها، تأکید داشته باشد، ولی بااین وجود آمارها نشان می دهد که فعالیت هاي بنگاه داري و سرمایه گذاري هاي مستقیم
بانک ها در این مدت نه تنها کم نشده بلکه افزایش هم یافته و همین باعث شده تا بار دیگر انگشت اتهام بنگاه داري سمت بانک ها

 
نشانه برود. 

اساسا بانک ها باهدف تأمین نقدینگی و هدفمندسازي آن در جهت کشور تأسیس شدند و در راستاي افزایش ثروت ملی، امانتدار
اموال و دارایی هاي مردم باشند، چراکه به اعتقاد کارشناسان اقتصادي باید فعالیت بانک ها از شرکت ها و بنگاه هاي اقتصادي جدا
شود و به بانکداري و تأمین منابع فعالان اقتصادي مشغول باشند نه این که مستقیما به مسائل بنگاه هاي اقتصادي ورود کنند، اما
متأسفانه آن ها به جاي آنکه در خدمت تولید و اشتغال در کشور باشند، روي به بنگاه داري و شرکت داري و اقداماتی از قبیل

 
سوداگري، سفته بازي، خرید ارز و سکه آورده اند. 

محمدمهدي رئیس زاده مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو با «رسالت»، با تأکید بر این که وظیفه اصلی بانک، واسطه میان
وجوه است، گفت: قانون رفع موانع تولید به صراحت اعلام می کند بانک ها موارد بنگاه داري و دارایی هاي غیرمولد را ظرف مدت سه
سال باید تبدیل به نقدینگی کنند، اما تعدادي از بانک هاي خصوصی درزمانی که ملک و مستغلات روند افزایشی داشت در این بخش
سرمایه گذاري کردند و یا وجوه نقدي را براي دریافت بازدهی بیشتري به کار گرفتند، اما بعد از مدتی که رکود به بخش مسکن وارد

 
شد، دارایی هاي آن ها قابلیت تبدیل به نقدینگی را پیدا نکرد. 

وي بابیان این که بخشی از بانک ها خارج از تکالیف خود عمل نکرده و وارد بنگاه داري نشده اند، گفت: آن ها مشمول قاعده سرمایه
گذاري در بخش مسکن نبودند، زیرا در مواردي اقدام به اعطاي تسهیلات کردند و به عنوان وثیقه و تضمین بازپرداخت اعطاي
تسهیلات، ملک و مستغلات را رهینه کرده بودند. وقتی تسهیلات گیرندگان دچار مشکل در بازپرداخت اقساط شوند، بانک ها تکلیف

 
قانونی براي دریافت تسهیلات دارند. 

رئیس زاده تصریح کرد: اگر تعدادي از بانک ها، داراي ملک، مستغلات و یا دارایی هایغیر مولد هستند، به دلیل وصول مطالباتشان
است. بنابراین بخشی از مستغلات بانک ها ناشی از عدم پرداخت تسهیلات می شود که طبق قانون باید ظرف زمان معین به مزایده



گذاشته شود و به وجوه نقد تبدیل گردد. بسیاري از بانک هاي دولتی هم سعی در اجراي این قانون کردند، ولی خریداري پیدا نشد و

 
یا نتوانستند نقدینگی مورد انتظار را بر مبناي قیمت هاي کارشناسی به فروش برسانند. 

این کارشناس امور بانکی اضافه کرد: عامل دیگر در عدم تبدیل مستغلات و ملک به نقدینگی، وجود فساد در سیستم بود، به عنوان
نمونه بدهکار بانکی که ملک او به فروش رفته بود، به دلیل فروش ملک به قیمت غیرواقعی به خاطر تبانی و فساد در سیستم، به
دادگاه شکایت می کرد که در این زمینه پرونده هاي متعددي هم تشکیل شده است. این عامل هم باعث شد تا بانک ها براي فروش

 
املاك احتیاط کنند، که نتیجه آن به وجود آمدن وضعیت اسفبار کنونی است. 

مشاور بانکی اتاق بازرگانی ایران بابیان این که واحدهاي تولیدي متعددي در اختیار بانک ها قرارگرفته است، گفت: نه تنها املاك
مسکونی بلکه در بسیاري از موارد واحدهاي تولیدي بودند که توسط بانک ها ضبط شدند و تولید آن ها متوقف شد و تعداد زیادي از

 
کارگران بیکار شدند. همه این موارد درنهایت باعث تحمیل هزینه به دولت شد. 

وي با اشاره به راهکار رفع معضل بنگاه داري بانک ها گفت: باید ترازنامه بانک ها یک بار پالایش شوند و مواردي که ناشی از مطالبات
سوخت و مشکوك الوصول بانک ها هستند، مشخص شوند و از تراز بانک ها خارج شوند، تا بانک ها به وظیفه اصلی خودشان بپردازند.
اکنون برخی از بانک ها این کار را انجام داده اند، یعنی دارایی هاي غیرمولد به تعدادي از شرکت هاي واسط منتقل می شود که این

 
اقدام هم جاي سؤال دارد، زیرا این کار نیز مغایر اصل عدم بنگاه داري بانک هاست. 

رئیس زاده تصریح کرد: باید قانونی وجود داشته باشد تا بانک ها این به اصطلاح دارایی هاي سمی یا غیرمولد را از ترازشان خارج کنند
تا هر بانک نشان دهد چه مقدار قدرت اعطاي تسهیلات دارد و بر مبناي اعتبارسنجی درست، تسهیلات را به مصرف واقعی برساند تا
بعدا بتواند وصول مطالبات کند و از محل وصول تسهیلات، چرخش وجوه به جریان بیفتد و بتوانند با اولویت دادن به واحدهاي

 
تولیدي، به آن ها کمک کنند. 



تب تند «پزشک شدن»!
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تب تند «پزشک شدن»!

 
گرایش به رشته هاي پر متقاضی دانشگاه و مشکل عدم توازن رشته اي؛ 

 
تب تند "پزشک شدن"! 

 
گروه اجتماعی- زهره سادات موسوي 

نظام آموزشی کشور به نظامی تهی و بی معنا تبدیل شده و صدها هزار دانش آمور با سوداي پزشک شدن و کسب ثروت، استعداد خود
را در سایر زمینه ها به هدر می دهند و به قول فرهاد قنبري- کنشگر آموزش« آنچه در این بازار مکاره فراموش شده این واقعیت ساده
و غم انگیز است که از میان نزدیک به یک میلیون دانش آموزي که سالیانه از نظام آموزش وپرورش کشور فارغ التحصیل می شوند
درنهایت تعداد ناچیزي در حدود هزار و پانصدتا دو هزار نفر (یک هفت صدم فارغ التحصیلان) موفق به قبولی در رشته پزشکی می
شوند و بقیه به مشاغل و رشته هاي دیگر وزندگی در اجتماع هدایت می شوند. انبوه نوجوانانی که به جاي آموزش هنر و سیاست و
ادبیات و تاریخ و فلسفه که در طول حیات خود مدام به آن ها نیازمندند، دروسی را خوانده و تست هایی را زده اند که هیچ گاه به آن

 
احساس نیاز نخواهند کرد.» 

طی سال هاي اخیر گرایش دانش آموزان به رشته علوم تجربی و کسب آمار حدوداً 50 درصدي تعداد شرکت کنندگان در این رشته
به نسبت کل شرکت کنندگان آزمون سراسري سال 99 و سال هاي پیش تر، نشان از آن دارد که رؤیاي پزشک شدن همچنان در سر
دانش آموزان ما پرسه می زند. موضوعی که حکایت از بر هم خوردن توازن بین رشته اي دارد. ارزش ها و جو روانی حاکم بر جامعه
نسبت به یک رشته، فرصت هاي شغلی و درآمد خوب ازجمله عواملی هستند که یک رشته را پُر یا کم متقاضی می کند. اما این عدم
توازن خود معضلاتی را براي جامعه به همراه خواهد داشت چراکه کشور براي رشد و توسعه تنها پزشک و مهندس نمی خواهد و
اینجاست که کمبود نیروي انسانی در رشته هاي علوم انسانی و پایه که غالبا جزو رشته هاي بنیادین محسوب می شوند شدیداً به
چشم می خورد. بیش از یک میلیون و 51 هزار داوطلب در آزمون سراسري سال 99 ثبت نام کردند که از این میان تعداد شرکت
کنندگان رشته ریاضی 278/164 نفر، علوم تجربی 094/637 نفر و علوم انسانی 151 /282 نفر را به خود اختصاص داده اند. نکته اي
که منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري ضمن ابراز تأسف درباره آن می گوید: « متأسفانه در سال هاي اخیر، تعداد دانش
آموزان و داوطلبان در رشته هاي ریاضی و فنی و مهندسی کم شده است. گرایش به علوم تجربی نقصی در سیستم آموزش و پروش و

 
هدایت تحصیلی ما بوده و جاذبه هاي شغلی و مادي همه را به سمتی می برد که احتمالاً در آن موفق نخواهند شد. » 

 
رؤیایی به نام پزشک شدن! 

حمایت میرزاده؛ سخنگوي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس دهم از پزشک شدن به عنوان آمال و آرزویی که از همان سنین
کودکی در فرزندان ما به واسطه پدر و مادر و جامعه پرورش می یابد سخن گفته و ضمن ابراز تأسف تأکید کرده است: « برخی
خانواده ها از بدو تولد کودك تا بعد که وارد مدرسه می شود، رشته خاصی را به عنوان آمال و آرزو براي او مطرح می کنند و برخی
خانواده ها به دنبال مدارس خاصی هستند که بتواند قبولی فرزندشان در رشته پزشکی را محقق کنند. هم اکنون کشور به وضعیتی
رسیده است که فرد چه استعداد داشته و چه استعداد نداشته باشد آرزویش این است که در رشته تجربی درس بخواند. علت این
وضعیت بخشی مربوط به شأن اجتماعی شغل پزشکی است و بخشی نیز به حقوق، مزایا و تضمین آینده شغلی رشته پزشکی مربوط
است که در مقایسه با سایر مشاغل تفاوت از زمین تا آسمان است. حقوق و مزایایی که تفاوت آن با سایر شغل ها از زمین تا آسمان
است و این باعث شده است که شاهد معضل پشت کنکوري ها در رشته تجربی باشیم. حل این مشکل نیز به تنهایی از عهده مجلس،



وزارت آموزش وپرورش و وزارت علوم خارج است و همه باید براي فرهنگ سازي دست به دست هم دهیم ضمن اینکه بحث هدایت
تحصیلی بسیار مهم است چراکه هر طور ارزیابی کنید فارغ التحصیلان رشته هاي فنی اشتغال بهتري دارند اما در سایر رشته ها، فرد

 
بدون داشتن مهارت فقط یک مدرك به دست دارد. » 

در همین راستا قربان کیانی در یادداشتی براي سایت خبري تحلیلی صداي معلم عوامل متعددي را در اقبال دانش آموزان به رشته
تجربی و تلاش براي قبولی در رشته هایی همچون پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي مؤثر دانسته که مهم ترین آن ها امکان اشتغال و
نیز میزان درآمد بالا در این رشته هاست. وي در نقد پردرآمد بودن رشته پزشکی در کشورمان و مقایسه آن با دیگر کشورها می
نویسد: « در تمام دنیا درآمد رشته هاي پزشکی زیاد است ولی در ایران این فاصله درآمد، چشمگیرتر از اغلب کشورهاست. حتی
درآمد پزشکان ایرانی چند برابر همتایان اروپایی و آمریکایی شان است درحالی که درآمد یک مهندس در اروپا یا آمریکا چندین برابر
همان مهندس در ایران است. آلمان، به عنوان ثروتمندترین کشور اروپایی با تولید ناخالص داخلی حدوداً 4000 میلیارد دلار یعنی
تقریباً 15 برابر ایران است ؛ اما حقوق ماهانه یک پزشک، حدوداً 4000 یورو است که تقریباً 16 میلیون تومان می شود. که 40 درصد
مالیات هم باید بپردازد و از این نظر تقریباً زیر متوسط تحصیل کردگان جامعه و در حد متوسط همه شاغلین دریافتی دارد. درحالی
که در ایران پزشکانی هستند که تقریباً 70 میلیون تومان کارانه دریافت می کنند، این سیاست آلمان براي تقویت حضور استعدادها
در بخش هاي واقعی و مولد اقتصادي (صنعت، مؤسسات تحقیق و توسعه و ...) و دلایل دیگر اتخاذشده است که نتیجه آن هم تولید

 
ناخالص 15 برابري نسبت به ایران است. » 

 
هنرستان ها مناسب ترین ظرفیت براي آموزش مهارت و کنترل تب ورود به رشته تجربی 

در همین حال، مصطفی آذرکیش؛ مدیرکل دفتر آموزش هاي کاردانش وزارت آموزش وپرورش در گفت وگو با مشرق از کنترل ورود
دانش آموزان به رشته تجربی در بحث هدایت تحصیلی سخن می گوید و در مورد سهم 64 درصدي متقاضیان این رشته در کنکور
سراسري توضیح می دهد: « کنترل ورود دانش آموزان به رشته تجربی ازاین جهت است که درمجموع آموزش وپرورش هدایت
تحصیلی کنترل شده اي را در حال اجرا دارد که براثر آن 28.42 درصد دانش آموزان به عنوان دیپلم تجربی فارغ التحصیل می شوند
اما داوطلبان کنکور در این گروه 64 درصد هستند، این مسئله نشان می دهد مؤلفه هاي دیگري در انتخاب دانش آموزان براي ورود
به دانشگاه تأثیر دارد، برخی مواقع این گونه مطرح می شود که در هدایت تحصیلی بسیاري از دانش آموزان به رشته تجربی می روند

 
اما این گونه نیست. » 

مسئله اي که نشان می دهد، هدایت تحصیلی هم نتوانسته از میزان عطش حضور در رشته هاي پزشکی بکاهد. عطشی که آذرکیش

 
راه کاستن از آن را استفاده از ظرفیتی به نام هنرستان می داند. 

وي با انتقاد از عدم توجه به هنرستان ها به عنوان مراکز تربیت افراد بامهارت براي جامعه می گوید: « اگر رئیس جمهور بارها از
مهارت سخن می گوید، آیا براي تحقق این هدف برنامه ریزي مشخصی وجود دارد؟ وقتی هنرستان ها مناسب ترین ظرفیت براي
آموزش مهارت و کنترل تب ورود به رشته تجربی هستند چرا به دلیل نبود امکانات یا نیروي انسانی کافی به چشم انداز تعیین شده
براي هدایت دانش آموزان به رشته هاي فنی نرسیده ایم؟ تا زمانی که براي فرهنگ کار و کارآفرینی و تولید در کشور ما بسترهاي
لازم ایجاد نشود، این واقعیت تلخ وجود دارد. متأسفانه برخی مواقع مشاهده می کنیم که والدین وقتی فردي را در حال تلاش می
بینند به فرزندشان می گویند «اگر درس نخوانی باید بروي و مانند این کارکنی!» براي خروج از این وضعیت فصل سوم سند تحول
بنیادین بیان می کند، وزارت آموزش وپرورش مهم ترین نهاد تعلیم و تربیت رسمی و عمومی و متولی فرآیند تعلیم و تربیت در تمام
ساحت هاست. ما براي اصلاح وضعیت فعلی به مشارکت مؤثر خانواده ها، نهادها و سازمان هاي دولتی و غیردولتی نیاز داریم. اگر این
اتفاق بیفتد و تمام نهادها و خانواده ها در فرآیند تعلیم و تربیت مشارکت جدي داشته باشند بسیاري از این دغدغه ها به حداقل می
رسد. براي آموزش هاي فنی و حرفه اي قطعاً زیرساخت هاي اقتصادي، فنی و مشارکت بنگاه هاي اقتصادي را بیشتر از وضعیت فعلی
نیاز داریم تا امکان اشتغال و ورود دانش آموزان به بازار کار بیشتر قابل لمس باشد، تسهیلات و مشوق هایی که می تواند به دانش

 
آموزان هنرستانی ارائه شود همه در راستاي مشارکت اثربخشی است که می تواند عملیاتی شود. » 

 
مسئولان آموزش وپرورش نتوانسته اند جلو عدم توازن رشته اي را بگیرند 

عباس فرجی- کارشناس مشاوره در آموزش وپرورش در علت استقبال از رشته تجربی و بر هم خوردن توازن رشته اي می گوید: «



پرسش مهم این است که چه فردي مسبب این عدم توازن شده است؟ آیا واقعاً اولیاء و دانش آموزان قدرت بر هم زدن توازن رشته اي
را داشته اند؟ بنده این فرض را بسیار کمرنگ می بینم ولی بی تأثیر نمی دانم. ازاین جهت می گویم کمرنگ است چراکه هدایت
دانش آموزان و برگه هاي آن ها همیشه توسط آموزش وپرورش تنظیم و در اختیار اولیاء و دانش آموزان قرار داده شده است و دانش
آموزان فقط در انتخاب گزینه ها مخیر هستند نه بیشتر یعنی اگر این برگه ها کارشناسی و انتخاب رشته بر اساس یک الگوي برنامه
ریزي شده طراحی می شد چه بسا هم اکنون درگیر چنین دردسرهایی نمی شدیم. بدین طریق می شود سرچشمه اصلی اشکال را در
خود آموزش وپرورش یافت. شاید مسئولان فعلی آموزش وپرورش بخواهند تقصیر را به گردن همکاران قدیمی خود بیندازند اما
شواهد نشان از آن دارد که مسئولان فعلی نیز نتوانسته اند جلوي عدم توازن رشته اي را بگیرند و دردسرهاي جدیدي نیز ایجاد کرده
اند. در سال جاري تبلیغات وسیعی براي نرفتن دانش آموزان به رشته ریاضی صورت گرفت و برعکس از طرفی تبلیغ گسترده اي براي
هدایت به رشته فنی وحرفه اي صورت پذیرفت اما در عمل دانش آموزان به خاطر تبلیغات منفی از ترس به سمت رشته ریاضی
نرفتند و به سمت رشته تجربی گرایش نشان دادند چون وضعیت فنی و حرفه اي ها را مناسب نمی دیدند این را بنده نمی گویم اکثر
مدیران دبیرستان ها اوضاع رشته هاي فنی وحرفه اي را خوش نمی دانند لذا در چنین بستري طبیعی است که دانش آموز بین بد و
بدتر بد را انتخاب کند یعنی تجربی گزینه اي است که برخی از دانش آموزان از روي ناچاري انتخاب کرده اند وگرنه اولویت اولشان

 
چیز دیگري می بود. » 

علی شریفی دارنده مدال طلاي المپیاد جهانی کامپیوتر و عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی کامپیوتر دانشگاه شریف نیز در انتقاد
از برهم خوردن توازن رشته اي از طریق گرایش بیش ازحد به رشته تجربی، این موضوع را به سونامی آموزشی تشبیه کرده و تأکید
می کند: « چیزي که در سال هاي اخیر بسیار موردتوجه قرارگرفته، اقبال شدید داوطلبان به رشته تجربی و از آن طرف خالی ماندن
صندلی دانشگاه ها در رشته ریاضی و انسانی است. از طرف دیگر افرادي نیز هستند که باوجود ظرفیت کم رشته هاي پزشکی و تعداد
زیاد داوطلبان تجربی در این رشته پذیرفته نمی شوند و ازاین رو برهم خوردن تعادل و توازن بی سابقه اي میان رشته تجربی و دیگر
رشته هاي دبیرستانی به وجود آمده است. اگر فرض کنیم این روند با همین شیب تند ادامه پیدا کند در سال هاي آتی شاهد این
هستیم که حجم عمده استعدادها به طرف رشته تجربی رفته و از آن طرف تعداد افرادي که در رشته موردعلاقه خود تحصیل نمی
کنند و همچنین شمار پشت کنکوري ها به شکل غیرقابل انتظاري افزایش خواهد یافت. از طرف دیگر حجم زیاد پزشکان باعث اشباع
شدن بازار کار خواهد شد و درنهایت ممکن است به جایی برسیم که پزشکان براي معالجه و مداوا منتظر پزشکان شوند! از طرف دیگر
صنایع کشور که مهم ترین متقاضیان رشته هاي فنی مهندسی به شمار می آید، از حضور متخصصان مرتبط خالی خواهد شد و افراد

 
با تخصص هایی پایین تر و غیر مرتبط در این حوزه ها حکمرانی می کند. 

آنچه جبار کوچکی نژاد، نماینده مردم رشت در مجلس دهم شوراي اسلامی علتش را نگرانی خانواده ها از اشتغال و آینده فرزندانشان

 
عنوان می کند و به خبرگزاري خانه ملت می گوید: 

 
« خانواده ها به دلیل نگرانی از اشتغال و آینده فرزندانشان زمینه تحصیل و گرایش دانش آموزان 

به رشته تجربی را فراهم می کنند. این موضوع سبب شده تا در جامعه ذهنیتی شکل بگیرد که فارغ التحصیلان رشته ریاضی یا علوم
انسانی عاقبت خوبی ندارند و نمی توانند وارد بازار کار شوند. » این نماینده مجلس با اشاره به اهمیت اجراي صحیح طرح هدایت
تحصیلی دانش آموزان می گوید: « آموزش وپرورش باید با بهره گیري درست و به موقع از مشاوران تحصیلی زمینه اهداف پیش بینی
شده را فراهم کند. نبایداز این نکته غافل شد که هم اکنون مشاور کافی در مدارس بخصوص مناطق کم برخوردار و شهرهاي کوچک

 
وجود ندارد لذا دانش آموزان بافرهنگ شکل گرفته در جامعه اقدام به ثبت نام در رشته تجربی می کنند. » 

 
تقاضاي اجتماعی تابع فرهنگ و تغییرات بازار کار 

 
علی زرافشان معاونت سابق آموزش متوسطه وزارت آموزش وپرورش در تحلیل و ریشه یابی موضوعی به نام تقاضا اجتماعی می گوید: 
« تقاضاي اجتماعی در کشور ما تابع فرهنگ و تغییراتی است که در بازار کار به وقوع می پیوندد. براي نمونه در دهه 60 و اوایل دهه
70 خورشیدي رشته ریاضی رشته موردعلاقه داوطلبان بود به طوري که عمده مدارس آن زمان یا رشته تجربی نداشتند یا در حد
یکی دو کلاس به داوطلبان این رشته خدمات آموزشی ارائه می دادند و حتی کسانی که علاقه مند به رشته پزشکی و حقوق بودند،
نیز دیپلم ریاضی می گرفتند. از طرف دیگر به جهت اینکه کشور در دوره سازندگی در مسیر توسعه و عمران قرار داشت، وجود و



حضور مهندسان و متخصصان فنی بیشتر احساس می شد، ازاین رو رشته غالب کشور در آن زمان رشته ریاضی بود؛ حال آنکه در
زمان حاضر شرایط به طور کامل برعکس شده است و داوطلبان و فضاي اجتماعی و خانواده ها به طرز عجیبی به رشته هاي تجربی
گرایش پیداکرده اند. براي نمونه دریکی از مدارس استعدادهاي درخشان از 58 دانش آموز 54 نفر آن ها تمایل به ادامه تحصیل در
رشته تجربی داشتند و تنها چهار نفر داوطلب ادامه تحصیل در رشته ریاضی بودند، به طوري که مدیر آن مدرسه در تماس با بنده از
ناتوانی و استیصال خود براي تشکیل یک کلاس براي این چهار نفر رشته ریاضی سخن می گفت یا حتی شاهد هستیم که نفر دوم
رشته برق شریف پس از قبولی در این رشته از بهترین دانشگاه فنی کشور انصراف می دهد و در کنکور تجربی شرکت می کند و در
رشته پزشکی موفق به کسب رتبه نخست می شود. این ها همه مصداق هاي بارز و روشنی از تغییر گرایش و ذائقه عمومی جامعه و

 
تقاضاي بالاي رشته هاي تجربی براي تحصیل در پزشکی است. » 

 
نبود آمایش رشته هاي دانشگاهی سدي بر سر راه توازن و تعادل منظومه علمی کشور 

«محمدمهدي نژاد نوري»- معاون پژوهشی سابق وزارت علوم در گفت وگو با «رسالت»، توجه به منزلت اجتماعی و بازار کار را در
انتخاب رشته دانشگاهی توسط داوطلبان کنکور مؤثر دانسته و می گوید: « خاطرم هست، زمانی که دیپلم گرفته بودم و می خواستم
انتخاب رشته کنم، به این مسئله توجه می کردم که شأنیت آدم هایی که در رشته هاي مختلف جامعه هستند چگونه است. اکنون هم
غالب متقاضیان با همین نگاه انتخاب رشته می کنند. مثلاً به زندگی یک پزشک متخصص و به درآمدهایی که دارد نگاه می کنند و
می گویند پزشک شدن خوب است. واقعیت دیگر این است که در خصوص رشته هاي علوم پایه مثل ریاضی، فیزیک، شیمی، زیست
شناسی و یا در حوزه علوم انسانی در کشور ما بازار کار مطمئنی وجود ندارد یا چنانچه در آینده وجود داشته باشد خیلی تبیین شده
نیست و در بخش هاي خصوصی هم بسیار کمتر از بخش هاي دولتی است. لذا در انتخاب این رشته ها خیلی تمایلی وجود ندارد و در
بیشتر مواقع از سر اجبار و به صرف به دست آوردن یک مدرك دانشگاهی سراغ این رشته ها می روند. البته این را هم بگویم، ممکن
است درصد کمی هم باشند که با عشق و علاقه وارد این رشته ها بشوند اما همان طور که گفتم عمده دلیل افراد براي انتخاب رشته،

 
بازار کار و منزلت اجتماعی است. » 

این عضو هیئت علمی دانشگاه تبعات بر هم خوردن توازن رشته هاي دانشگاهی را عدم شکل گیري منظومه علمی کشور دانسته و در
این خصوص بیان می دارد: « در این حالت منظومه علمی به مانند موجودي می ماند که سرش بسیار بزرگ است و تنه اش بسیار
ضعیف است یا بالعکس. بالاخره باید توازن و تعادلی ازلحاظ رشته ها وجود داشته باشد والا از یک جهت می شکند. اگر علوم پایه
نباشد خیلی از نظریه هاي بنیادي که می تواند محمل جهش علمی یا کشف ها و اختراعات جدید بشود، شکل نمی گیرد یا کم شکل
می گیرد و یا از آن طرف اگر مثلاً مهندسی نباشد و همه به سراغ رشته هایی همچون وکالت، حسابداري و غیره بروند کشور دچار
آسیب خواهد شد و خیلی از کارخانه ها و تأسیسات بدون نیروي کافی خواهند ماند و یا تعداد اندکی که آنجا هستند نرخشان بالا می
رود و هزینه ها را براي خدمت گیرندگان و بهره برداران بالا می برند. بنابراین در جامعه اي اگر تعادل در بحث ظرفیت ها وجود

 
نداشته باشد و این ها مکمل هم و در یک زنجیره و منظومه متعادلی نباشند، مشکلات متعددي به وجود خواهد آمد.» 

«نژاد نوري» وزارت علوم، تحقیقات و فناوري را در از بین رفتن توازن رشته اي مقصر نه، اما مؤثر می داند و در خصوص آمایش رشته

 
هاي دانشگاهی که از مدت ها پیش مورد ارزیابی این وزارت خانه قرارگرفته است، می گوید: 

« این طرح یک گام در راستاي اصلاح ظرفیت ها و تصحیح رشته ها با نگاه به نیازهاي آینده کشور است. اما مسئله این است که
وزارت علوم به تنهایی نمی تواند این نیازها را تشخیص بدهد و به عنوان مثال بفهمد وزارت صنعت، کشاورزي یا مسکن چه برنامه
هایی براي آینده دارند و چه میزان شغل می توانند ایجاد کنند. مثلاً سازمان گردشگري بیاید و بگوید با برنامه هایی که ما داریم و
سرمایه گذاري هایی که می توانیم بکنیم ظرف مثلاً 10 سال آینده بحث هتلداري توسعه پیدا خواهد کرد و ما به این مقدار نیرو نیاز
داریم. این را باید در حال حاضر بگوید تا براي 10 سال آینده بتواند محصولش را برداشت کند. لذا چون این همکاري ها صورت نمی
گیرد، وزارت علوم در موضوع آمایش به صورت برآوردي، تخمینی و با تکیه بر اطلاعاتی که خیلی محکم نیستند عمل می کند. در این
میان یک مقدار هم خودش را با کشورهاي دیگر ازلحاظ ترکیب جمعیت دانشجویی با رشته هایشان شبیه سازي می کند. بنابراین
نمی توان گفت وزارت علوم مقصر است ولی حتماً مؤثر است. اگر طرح آمایش رشته اي قرار باشد به درستی انجام بگیرد باید در
سطحی بالاتر از وزارت علوم و در قالب ستادي با محوریت وزارت علوم و همکاري دیگر بخش ها و وزارتخانه ها باشد. ستادي که در



آن نیازهاي نیروي انسانی ازلحاظ سطح تخصص و تنوع آن مثلاً براي 5 تا 10 سال آینده بررسی شود و طی برنامه اي ظرفیت ها را

 
چه خصوصی و چه دولتی تبیین کرده و آن را مبناي توسعه قرار دهند. » 

معاون پژوهشی سابق وزارت علوم مشاوره هاي تحصیلی براي انتخاب رشته دانشگاهی را چندان کارشناسی شده و درست نمی داند و
در این زمینه خاطرنشان می کند: « فرض کنید در رشته اي مثل فناوري ارتباطات و اطلاعات، مشاور متوجه می شود، وضعیت فارغ
التحصیلان این رشته خوب است اما دیگر نمی تواند به مراجع خود بگوید، رشد این بازار تا کجا ادامه خواهد داشت. مشاوران تحصیلی
در این حد هستند که رشته را معرفی کرده و کاربردهاي احتمالی آن را بگویند. اما اینکه بعد از 4 تا 5 سال درس خواندن می توانید
در این رشته کار مناسبی پیدا کنید یا نه را نمی توانند تضمین کنند. اگر نقشه راه و برنامه اي وجود داشته باشد، آنگاه مشاوران
تحصیلی هم می توانند راهنمایی بهتري داشته باشند و مثلاً بگویند در فلان رشته در حال حاضر این تعداد موجودي است و یا مثلاً
در 4 سال آینده بازارش اشباع می شود. شما در رشته زبان هاي خارجی نگاه کنید که چه میزان اشباع شده است ولی درعین حال در

 
برخی رشته ها که زبان هاي بین المللی نیاز دارند قحط الرجال است. » 

وي در ادامه گفته هایش، لازمه تقویت گفتمان فرهنگی را مبتنی بر نقشه راه بودن دانسته و می گوید: « این گفتمان باید مبتنی بر
نقشه راه باشد و کشور دقیقاً بداند چه می خواهد. در این شرایط می توان گفتمانی را به وجود آورد و خطاب به دانش آموزان و پدران
و مادرانی که در مسیر هستند، گفت غیر از پزشکی در فلان رشته ها هم آینده خوبی در انتظار آنان است. یک زمان با تعداد کثیري
تکنسین روبه رو بودیم اما به مرور کاري کردند که همه فوق دیپلم را رها کردند و در حال حاضر چنانچه کسی فوق دیپلم فنی داشته
باشد، می تواند به سرعت کار پیدا کند و حتی بسیاري افراد با مدرك لیسانس و فوق لیسانس حاضرند کار یک دیپلم را بگیرند براي
اینکه فقط کار داشته باشند. این آیا درست است؟ این مسئله اثبات می کند، آن زمانی که باید به این افراد می گفتند چه رشته و چه
مقطع و چه گرایشی بروید، طرح و برنامه مشخصی دست آقایان نبوده است. لذا اول باید خودمان بدانیم به کجا می خواهیم برویم و
بعد فرهنگ را بر اساس آنچه می دانیم بسازیم و این یعنی داشتن نقشه اي که مثلاً طی 5 سال آینده چه می خواهیم و چه تعداد می

 
خواهیم و چه کیفیتی می خواهیم، و وقتی این نباشد قاعدتاً فرهنگ سازي هم خیلی معنا نمی دهد. » 

 
وزارت علوم در مسائل واقعی جامعه حضور ندارد 

«رضا روستا آزاد»، رئیس سابق دانشگاه صنعتی شریف در گفت وگو با «رسالت» دو اصل راحتی و پول ساز بودن را در انتخاب رشته
هاي دانشگاهی توسط متقاضیان مؤثر دانسته و این را به عنوان یک اصل در تمام دنیا و نه تنها کشور ما صادق می داند. وي در
خصوص بر هم خوردن توازن رشته ها به سبب گرایش بیش ازحد به رشته اي خاص می گوید: « هر چیزي که از فطرت و حالت
طبیعی اش خارج بشود طبیعتاً جامعه را دچار مشکل می سازد. به عنوان مثال همین برنامه عصر جدید باعث شده است خیلی ها به
دنبال برنامه هاي سرگرم کننده بروند و وقتی دیده می شود مثلاً جوان بی نام ونشانی با حضور در آن صاحب شهرت و گاهی هم پول
می شود، اقبال به حضور در این وادي ها در جامعه بیشتر می گردد. در بحث رشته هاي دانشگاهی هم همین طور است. شأن
اجتماعی و درآمد بالا متقاضیان را ترغیب به انتخاب رشته هایی همچون پزشکی می کند. موضوعی که می تواند تعادل علمی جامعه

 
را بر هم بزند. » 

این استاد دانشگاه معتقد است وزارت علوم با برنامه هاي تبلیغی خود می تواند در جهت دهی درست گرایش هاي دانشجویان و

 
متقاضیان مؤثر واقع شود اما به نظر می رسد این نهاد و معاونت فرهنگی و تبلیغاتی اش اصلاً در مسائل واقعی جامعه حضور ندارد. 
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تب تند «پزشک شدن»!

 
گرایش به رشته هاي پر متقاضی دانشگاه و مشکل عدم توازن رشته اي؛ 

 
تب تند "پزشک شدن"! 

 
گروه اجتماعی- زهره سادات موسوي 

نظام آموزشی کشور به نظامی تهی و بی معنا تبدیل شده و صدها هزار دانش آمور با سوداي پزشک شدن و کسب ثروت، استعداد خود
را در سایر زمینه ها به هدر می دهند و به قول فرهاد قنبري- کنشگر آموزش« آنچه در این بازار مکاره فراموش شده این واقعیت ساده
و غم انگیز است که از میان نزدیک به یک میلیون دانش آموزي که سالیانه از نظام آموزش وپرورش کشور فارغ التحصیل می شوند
درنهایت تعداد ناچیزي در حدود هزار و پانصدتا دو هزار نفر (یک هفت صدم فارغ التحصیلان) موفق به قبولی در رشته پزشکی می
شوند و بقیه به مشاغل و رشته هاي دیگر وزندگی در اجتماع هدایت می شوند. انبوه نوجوانانی که به جاي آموزش هنر و سیاست و
ادبیات و تاریخ و فلسفه که در طول حیات خود مدام به آن ها نیازمندند، دروسی را خوانده و تست هایی را زده اند که هیچ گاه به آن

 
احساس نیاز نخواهند کرد.» 

طی سال هاي اخیر گرایش دانش آموزان به رشته علوم تجربی و کسب آمار حدوداً 50 درصدي تعداد شرکت کنندگان در این رشته
به نسبت کل شرکت کنندگان آزمون سراسري سال 99 و سال هاي پیش تر، نشان از آن دارد که رؤیاي پزشک شدن همچنان در سر
دانش آموزان ما پرسه می زند. موضوعی که حکایت از بر هم خوردن توازن بین رشته اي دارد. ارزش ها و جو روانی حاکم بر جامعه
نسبت به یک رشته، فرصت هاي شغلی و درآمد خوب ازجمله عواملی هستند که یک رشته را پُر یا کم متقاضی می کند. اما این عدم
توازن خود معضلاتی را براي جامعه به همراه خواهد داشت چراکه کشور براي رشد و توسعه تنها پزشک و مهندس نمی خواهد و
اینجاست که کمبود نیروي انسانی در رشته هاي علوم انسانی و پایه که غالبا جزو رشته هاي بنیادین محسوب می شوند شدیداً به
چشم می خورد. بیش از یک میلیون و 51 هزار داوطلب در آزمون سراسري سال 99 ثبت نام کردند که از این میان تعداد شرکت
کنندگان رشته ریاضی 278/164 نفر، علوم تجربی 094/637 نفر و علوم انسانی 151 /282 نفر را به خود اختصاص داده اند. نکته اي
که منصور غلامی وزیر علوم، تحقیقات و فناوري ضمن ابراز تأسف درباره آن می گوید: « متأسفانه در سال هاي اخیر، تعداد دانش
آموزان و داوطلبان در رشته هاي ریاضی و فنی و مهندسی کم شده است. گرایش به علوم تجربی نقصی در سیستم آموزش و پروش و

 
هدایت تحصیلی ما بوده و جاذبه هاي شغلی و مادي همه را به سمتی می برد که احتمالاً در آن موفق نخواهند شد. » 

 
رؤیایی به نام پزشک شدن! 

حمایت میرزاده؛ سخنگوي کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس دهم از پزشک شدن به عنوان آمال و آرزویی که از همان سنین
کودکی در فرزندان ما به واسطه پدر و مادر و جامعه پرورش می یابد سخن گفته و ضمن ابراز تأسف تأکید کرده است: « برخی
خانواده ها از بدو تولد کودك تا بعد که وارد مدرسه می شود، رشته خاصی را به عنوان آمال و آرزو براي او مطرح می کنند و برخی
خانواده ها به دنبال مدارس خاصی هستند که بتواند قبولی فرزندشان در رشته پزشکی را محقق کنند. هم اکنون کشور به وضعیتی
رسیده است که فرد چه استعداد داشته و چه استعداد نداشته باشد آرزویش این است که در رشته تجربی درس بخواند. علت این
وضعیت بخشی مربوط به شأن اجتماعی شغل پزشکی است و بخشی نیز به حقوق، مزایا و تضمین آینده شغلی رشته پزشکی مربوط
است که در مقایسه با سایر مشاغل تفاوت از زمین تا آسمان است. حقوق و مزایایی که تفاوت آن با سایر شغل ها از زمین تا آسمان
است و این باعث شده است که شاهد معضل پشت کنکوري ها در رشته تجربی باشیم. حل این مشکل نیز به تنهایی از عهده مجلس،



وزارت آموزش وپرورش و وزارت علوم خارج است و همه باید براي فرهنگ سازي دست به دست هم دهیم ضمن اینکه بحث هدایت
تحصیلی بسیار مهم است چراکه هر طور ارزیابی کنید فارغ التحصیلان رشته هاي فنی اشتغال بهتري دارند اما در سایر رشته ها، فرد

 
بدون داشتن مهارت فقط یک مدرك به دست دارد. » 

در همین راستا قربان کیانی در یادداشتی براي سایت خبري تحلیلی صداي معلم عوامل متعددي را در اقبال دانش آموزان به رشته
تجربی و تلاش براي قبولی در رشته هایی همچون پزشکی، دندانپزشکی و داروسازي مؤثر دانسته که مهم ترین آن ها امکان اشتغال و
نیز میزان درآمد بالا در این رشته هاست. وي در نقد پردرآمد بودن رشته پزشکی در کشورمان و مقایسه آن با دیگر کشورها می
نویسد: « در تمام دنیا درآمد رشته هاي پزشکی زیاد است ولی در ایران این فاصله درآمد، چشمگیرتر از اغلب کشورهاست. حتی
درآمد پزشکان ایرانی چند برابر همتایان اروپایی و آمریکایی شان است درحالی که درآمد یک مهندس در اروپا یا آمریکا چندین برابر
همان مهندس در ایران است. آلمان، به عنوان ثروتمندترین کشور اروپایی با تولید ناخالص داخلی حدوداً 4000 میلیارد دلار یعنی
تقریباً 15 برابر ایران است ؛ اما حقوق ماهانه یک پزشک، حدوداً 4000 یورو است که تقریباً 16 میلیون تومان می شود. که 40 درصد
مالیات هم باید بپردازد و از این نظر تقریباً زیر متوسط تحصیل کردگان جامعه و در حد متوسط همه شاغلین دریافتی دارد. درحالی
که در ایران پزشکانی هستند که تقریباً 70 میلیون تومان کارانه دریافت می کنند، این سیاست آلمان براي تقویت حضور استعدادها
در بخش هاي واقعی و مولد اقتصادي (صنعت، مؤسسات تحقیق و توسعه و ...) و دلایل دیگر اتخاذشده است که نتیجه آن هم تولید

 
ناخالص 15 برابري نسبت به ایران است. » 

 
هنرستان ها مناسب ترین ظرفیت براي آموزش مهارت و کنترل تب ورود به رشته تجربی 

در همین حال، مصطفی آذرکیش؛ مدیرکل دفتر آموزش هاي کاردانش وزارت آموزش وپرورش در گفت وگو با مشرق از کنترل ورود
دانش آموزان به رشته تجربی در بحث هدایت تحصیلی سخن می گوید و در مورد سهم 64 درصدي متقاضیان این رشته در کنکور
سراسري توضیح می دهد: « کنترل ورود دانش آموزان به رشته تجربی ازاین جهت است که درمجموع آموزش وپرورش هدایت
تحصیلی کنترل شده اي را در حال اجرا دارد که براثر آن 28.42 درصد دانش آموزان به عنوان دیپلم تجربی فارغ التحصیل می شوند
اما داوطلبان کنکور در این گروه 64 درصد هستند، این مسئله نشان می دهد مؤلفه هاي دیگري در انتخاب دانش آموزان براي ورود
به دانشگاه تأثیر دارد، برخی مواقع این گونه مطرح می شود که در هدایت تحصیلی بسیاري از دانش آموزان به رشته تجربی می روند

 
اما این گونه نیست. » 

مسئله اي که نشان می دهد، هدایت تحصیلی هم نتوانسته از میزان عطش حضور در رشته هاي پزشکی بکاهد. عطشی که آذرکیش

 
راه کاستن از آن را استفاده از ظرفیتی به نام هنرستان می داند. 

وي با انتقاد از عدم توجه به هنرستان ها به عنوان مراکز تربیت افراد بامهارت براي جامعه می گوید: « اگر رئیس جمهور بارها از
مهارت سخن می گوید، آیا براي تحقق این هدف برنامه ریزي مشخصی وجود دارد؟ وقتی هنرستان ها مناسب ترین ظرفیت براي
آموزش مهارت و کنترل تب ورود به رشته تجربی هستند چرا به دلیل نبود امکانات یا نیروي انسانی کافی به چشم انداز تعیین شده
براي هدایت دانش آموزان به رشته هاي فنی نرسیده ایم؟ تا زمانی که براي فرهنگ کار و کارآفرینی و تولید در کشور ما بسترهاي
لازم ایجاد نشود، این واقعیت تلخ وجود دارد. متأسفانه برخی مواقع مشاهده می کنیم که والدین وقتی فردي را در حال تلاش می
بینند به فرزندشان می گویند «اگر درس نخوانی باید بروي و مانند این کارکنی!» براي خروج از این وضعیت فصل سوم سند تحول
بنیادین بیان می کند، وزارت آموزش وپرورش مهم ترین نهاد تعلیم و تربیت رسمی و عمومی و متولی فرآیند تعلیم و تربیت در تمام
ساحت هاست. ما براي اصلاح وضعیت فعلی به مشارکت مؤثر خانواده ها، نهادها و سازمان هاي دولتی و غیردولتی نیاز داریم. اگر این
اتفاق بیفتد و تمام نهادها و خانواده ها در فرآیند تعلیم و تربیت مشارکت جدي داشته باشند بسیاري از این دغدغه ها به حداقل می
رسد. براي آموزش هاي فنی و حرفه اي قطعاً زیرساخت هاي اقتصادي، فنی و مشارکت بنگاه هاي اقتصادي را بیشتر از وضعیت فعلی
نیاز داریم تا امکان اشتغال و ورود دانش آموزان به بازار کار بیشتر قابل لمس باشد، تسهیلات و مشوق هایی که می تواند به دانش

 
آموزان هنرستانی ارائه شود همه در راستاي مشارکت اثربخشی است که می تواند عملیاتی شود. » 

 
مسئولان آموزش وپرورش نتوانسته اند جلو عدم توازن رشته اي را بگیرند 

عباس فرجی- کارشناس مشاوره در آموزش وپرورش در علت استقبال از رشته تجربی و بر هم خوردن توازن رشته اي می گوید: «



پرسش مهم این است که چه فردي مسبب این عدم توازن شده است؟ آیا واقعاً اولیاء و دانش آموزان قدرت بر هم زدن توازن رشته اي
را داشته اند؟ بنده این فرض را بسیار کمرنگ می بینم ولی بی تأثیر نمی دانم. ازاین جهت می گویم کمرنگ است چراکه هدایت
دانش آموزان و برگه هاي آن ها همیشه توسط آموزش وپرورش تنظیم و در اختیار اولیاء و دانش آموزان قرار داده شده است و دانش
آموزان فقط در انتخاب گزینه ها مخیر هستند نه بیشتر یعنی اگر این برگه ها کارشناسی و انتخاب رشته بر اساس یک الگوي برنامه
ریزي شده طراحی می شد چه بسا هم اکنون درگیر چنین دردسرهایی نمی شدیم. بدین طریق می شود سرچشمه اصلی اشکال را در
خود آموزش وپرورش یافت. شاید مسئولان فعلی آموزش وپرورش بخواهند تقصیر را به گردن همکاران قدیمی خود بیندازند اما
شواهد نشان از آن دارد که مسئولان فعلی نیز نتوانسته اند جلوي عدم توازن رشته اي را بگیرند و دردسرهاي جدیدي نیز ایجاد کرده
اند. در سال جاري تبلیغات وسیعی براي نرفتن دانش آموزان به رشته ریاضی صورت گرفت و برعکس از طرفی تبلیغ گسترده اي براي
هدایت به رشته فنی وحرفه اي صورت پذیرفت اما در عمل دانش آموزان به خاطر تبلیغات منفی از ترس به سمت رشته ریاضی
نرفتند و به سمت رشته تجربی گرایش نشان دادند چون وضعیت فنی و حرفه اي ها را مناسب نمی دیدند این را بنده نمی گویم اکثر
مدیران دبیرستان ها اوضاع رشته هاي فنی وحرفه اي را خوش نمی دانند لذا در چنین بستري طبیعی است که دانش آموز بین بد و
بدتر بد را انتخاب کند یعنی تجربی گزینه اي است که برخی از دانش آموزان از روي ناچاري انتخاب کرده اند وگرنه اولویت اولشان

 
چیز دیگري می بود. » 

علی شریفی دارنده مدال طلاي المپیاد جهانی کامپیوتر و عضو هیئت علمی دانشکده مهندسی کامپیوتر دانشگاه شریف نیز در انتقاد
از برهم خوردن توازن رشته اي از طریق گرایش بیش ازحد به رشته تجربی، این موضوع را به سونامی آموزشی تشبیه کرده و تأکید
می کند: « چیزي که در سال هاي اخیر بسیار موردتوجه قرارگرفته، اقبال شدید داوطلبان به رشته تجربی و از آن طرف خالی ماندن
صندلی دانشگاه ها در رشته ریاضی و انسانی است. از طرف دیگر افرادي نیز هستند که باوجود ظرفیت کم رشته هاي پزشکی و تعداد
زیاد داوطلبان تجربی در این رشته پذیرفته نمی شوند و ازاین رو برهم خوردن تعادل و توازن بی سابقه اي میان رشته تجربی و دیگر
رشته هاي دبیرستانی به وجود آمده است. اگر فرض کنیم این روند با همین شیب تند ادامه پیدا کند در سال هاي آتی شاهد این
هستیم که حجم عمده استعدادها به طرف رشته تجربی رفته و از آن طرف تعداد افرادي که در رشته موردعلاقه خود تحصیل نمی
کنند و همچنین شمار پشت کنکوري ها به شکل غیرقابل انتظاري افزایش خواهد یافت. از طرف دیگر حجم زیاد پزشکان باعث اشباع
شدن بازار کار خواهد شد و درنهایت ممکن است به جایی برسیم که پزشکان براي معالجه و مداوا منتظر پزشکان شوند! از طرف دیگر
صنایع کشور که مهم ترین متقاضیان رشته هاي فنی مهندسی به شمار می آید، از حضور متخصصان مرتبط خالی خواهد شد و افراد

 
با تخصص هایی پایین تر و غیر مرتبط در این حوزه ها حکمرانی می کند. 

آنچه جبار کوچکی نژاد، نماینده مردم رشت در مجلس دهم شوراي اسلامی علتش را نگرانی خانواده ها از اشتغال و آینده فرزندانشان

 
عنوان می کند و به خبرگزاري خانه ملت می گوید: 

 
« خانواده ها به دلیل نگرانی از اشتغال و آینده فرزندانشان زمینه تحصیل و گرایش دانش آموزان 

به رشته تجربی را فراهم می کنند. این موضوع سبب شده تا در جامعه ذهنیتی شکل بگیرد که فارغ التحصیلان رشته ریاضی یا علوم
انسانی عاقبت خوبی ندارند و نمی توانند وارد بازار کار شوند. » این نماینده مجلس با اشاره به اهمیت اجراي صحیح طرح هدایت
تحصیلی دانش آموزان می گوید: « آموزش وپرورش باید با بهره گیري درست و به موقع از مشاوران تحصیلی زمینه اهداف پیش بینی
شده را فراهم کند. نبایداز این نکته غافل شد که هم اکنون مشاور کافی در مدارس بخصوص مناطق کم برخوردار و شهرهاي کوچک

 
وجود ندارد لذا دانش آموزان بافرهنگ شکل گرفته در جامعه اقدام به ثبت نام در رشته تجربی می کنند. » 

 
تقاضاي اجتماعی تابع فرهنگ و تغییرات بازار کار 

 
علی زرافشان معاونت سابق آموزش متوسطه وزارت آموزش وپرورش در تحلیل و ریشه یابی موضوعی به نام تقاضا اجتماعی می گوید: 
« تقاضاي اجتماعی در کشور ما تابع فرهنگ و تغییراتی است که در بازار کار به وقوع می پیوندد. براي نمونه در دهه 60 و اوایل دهه
70 خورشیدي رشته ریاضی رشته موردعلاقه داوطلبان بود به طوري که عمده مدارس آن زمان یا رشته تجربی نداشتند یا در حد
یکی دو کلاس به داوطلبان این رشته خدمات آموزشی ارائه می دادند و حتی کسانی که علاقه مند به رشته پزشکی و حقوق بودند،
نیز دیپلم ریاضی می گرفتند. از طرف دیگر به جهت اینکه کشور در دوره سازندگی در مسیر توسعه و عمران قرار داشت، وجود و



حضور مهندسان و متخصصان فنی بیشتر احساس می شد، ازاین رو رشته غالب کشور در آن زمان رشته ریاضی بود؛ حال آنکه در
زمان حاضر شرایط به طور کامل برعکس شده است و داوطلبان و فضاي اجتماعی و خانواده ها به طرز عجیبی به رشته هاي تجربی
گرایش پیداکرده اند. براي نمونه دریکی از مدارس استعدادهاي درخشان از 58 دانش آموز 54 نفر آن ها تمایل به ادامه تحصیل در
رشته تجربی داشتند و تنها چهار نفر داوطلب ادامه تحصیل در رشته ریاضی بودند، به طوري که مدیر آن مدرسه در تماس با بنده از
ناتوانی و استیصال خود براي تشکیل یک کلاس براي این چهار نفر رشته ریاضی سخن می گفت یا حتی شاهد هستیم که نفر دوم
رشته برق شریف پس از قبولی در این رشته از بهترین دانشگاه فنی کشور انصراف می دهد و در کنکور تجربی شرکت می کند و در
رشته پزشکی موفق به کسب رتبه نخست می شود. این ها همه مصداق هاي بارز و روشنی از تغییر گرایش و ذائقه عمومی جامعه و

 
تقاضاي بالاي رشته هاي تجربی براي تحصیل در پزشکی است. » 

 
نبود آمایش رشته هاي دانشگاهی سدي بر سر راه توازن و تعادل منظومه علمی کشور 

«محمدمهدي نژاد نوري»- معاون پژوهشی سابق وزارت علوم در گفت وگو با «رسالت»، توجه به منزلت اجتماعی و بازار کار را در
انتخاب رشته دانشگاهی توسط داوطلبان کنکور مؤثر دانسته و می گوید: « خاطرم هست، زمانی که دیپلم گرفته بودم و می خواستم
انتخاب رشته کنم، به این مسئله توجه می کردم که شأنیت آدم هایی که در رشته هاي مختلف جامعه هستند چگونه است. اکنون هم
غالب متقاضیان با همین نگاه انتخاب رشته می کنند. مثلاً به زندگی یک پزشک متخصص و به درآمدهایی که دارد نگاه می کنند و
می گویند پزشک شدن خوب است. واقعیت دیگر این است که در خصوص رشته هاي علوم پایه مثل ریاضی، فیزیک، شیمی، زیست
شناسی و یا در حوزه علوم انسانی در کشور ما بازار کار مطمئنی وجود ندارد یا چنانچه در آینده وجود داشته باشد خیلی تبیین شده
نیست و در بخش هاي خصوصی هم بسیار کمتر از بخش هاي دولتی است. لذا در انتخاب این رشته ها خیلی تمایلی وجود ندارد و در
بیشتر مواقع از سر اجبار و به صرف به دست آوردن یک مدرك دانشگاهی سراغ این رشته ها می روند. البته این را هم بگویم، ممکن
است درصد کمی هم باشند که با عشق و علاقه وارد این رشته ها بشوند اما همان طور که گفتم عمده دلیل افراد براي انتخاب رشته،

 
بازار کار و منزلت اجتماعی است. » 

این عضو هیئت علمی دانشگاه تبعات بر هم خوردن توازن رشته هاي دانشگاهی را عدم شکل گیري منظومه علمی کشور دانسته و در
این خصوص بیان می دارد: « در این حالت منظومه علمی به مانند موجودي می ماند که سرش بسیار بزرگ است و تنه اش بسیار
ضعیف است یا بالعکس. بالاخره باید توازن و تعادلی ازلحاظ رشته ها وجود داشته باشد والا از یک جهت می شکند. اگر علوم پایه
نباشد خیلی از نظریه هاي بنیادي که می تواند محمل جهش علمی یا کشف ها و اختراعات جدید بشود، شکل نمی گیرد یا کم شکل
می گیرد و یا از آن طرف اگر مثلاً مهندسی نباشد و همه به سراغ رشته هایی همچون وکالت، حسابداري و غیره بروند کشور دچار
آسیب خواهد شد و خیلی از کارخانه ها و تأسیسات بدون نیروي کافی خواهند ماند و یا تعداد اندکی که آنجا هستند نرخشان بالا می
رود و هزینه ها را براي خدمت گیرندگان و بهره برداران بالا می برند. بنابراین در جامعه اي اگر تعادل در بحث ظرفیت ها وجود

 
نداشته باشد و این ها مکمل هم و در یک زنجیره و منظومه متعادلی نباشند، مشکلات متعددي به وجود خواهد آمد.» 

«نژاد نوري» وزارت علوم، تحقیقات و فناوري را در از بین رفتن توازن رشته اي مقصر نه، اما مؤثر می داند و در خصوص آمایش رشته

 
هاي دانشگاهی که از مدت ها پیش مورد ارزیابی این وزارت خانه قرارگرفته است، می گوید: 

« این طرح یک گام در راستاي اصلاح ظرفیت ها و تصحیح رشته ها با نگاه به نیازهاي آینده کشور است. اما مسئله این است که
وزارت علوم به تنهایی نمی تواند این نیازها را تشخیص بدهد و به عنوان مثال بفهمد وزارت صنعت، کشاورزي یا مسکن چه برنامه
هایی براي آینده دارند و چه میزان شغل می توانند ایجاد کنند. مثلاً سازمان گردشگري بیاید و بگوید با برنامه هایی که ما داریم و
سرمایه گذاري هایی که می توانیم بکنیم ظرف مثلاً 10 سال آینده بحث هتلداري توسعه پیدا خواهد کرد و ما به این مقدار نیرو نیاز
داریم. این را باید در حال حاضر بگوید تا براي 10 سال آینده بتواند محصولش را برداشت کند. لذا چون این همکاري ها صورت نمی
گیرد، وزارت علوم در موضوع آمایش به صورت برآوردي، تخمینی و با تکیه بر اطلاعاتی که خیلی محکم نیستند عمل می کند. در این
میان یک مقدار هم خودش را با کشورهاي دیگر ازلحاظ ترکیب جمعیت دانشجویی با رشته هایشان شبیه سازي می کند. بنابراین
نمی توان گفت وزارت علوم مقصر است ولی حتماً مؤثر است. اگر طرح آمایش رشته اي قرار باشد به درستی انجام بگیرد باید در
سطحی بالاتر از وزارت علوم و در قالب ستادي با محوریت وزارت علوم و همکاري دیگر بخش ها و وزارتخانه ها باشد. ستادي که در



آن نیازهاي نیروي انسانی ازلحاظ سطح تخصص و تنوع آن مثلاً براي 5 تا 10 سال آینده بررسی شود و طی برنامه اي ظرفیت ها را

 
چه خصوصی و چه دولتی تبیین کرده و آن را مبناي توسعه قرار دهند. » 

معاون پژوهشی سابق وزارت علوم مشاوره هاي تحصیلی براي انتخاب رشته دانشگاهی را چندان کارشناسی شده و درست نمی داند و
در این زمینه خاطرنشان می کند: « فرض کنید در رشته اي مثل فناوري ارتباطات و اطلاعات، مشاور متوجه می شود، وضعیت فارغ
التحصیلان این رشته خوب است اما دیگر نمی تواند به مراجع خود بگوید، رشد این بازار تا کجا ادامه خواهد داشت. مشاوران تحصیلی
در این حد هستند که رشته را معرفی کرده و کاربردهاي احتمالی آن را بگویند. اما اینکه بعد از 4 تا 5 سال درس خواندن می توانید
در این رشته کار مناسبی پیدا کنید یا نه را نمی توانند تضمین کنند. اگر نقشه راه و برنامه اي وجود داشته باشد، آنگاه مشاوران
تحصیلی هم می توانند راهنمایی بهتري داشته باشند و مثلاً بگویند در فلان رشته در حال حاضر این تعداد موجودي است و یا مثلاً
در 4 سال آینده بازارش اشباع می شود. شما در رشته زبان هاي خارجی نگاه کنید که چه میزان اشباع شده است ولی درعین حال در

 
برخی رشته ها که زبان هاي بین المللی نیاز دارند قحط الرجال است. » 

وي در ادامه گفته هایش، لازمه تقویت گفتمان فرهنگی را مبتنی بر نقشه راه بودن دانسته و می گوید: « این گفتمان باید مبتنی بر
نقشه راه باشد و کشور دقیقاً بداند چه می خواهد. در این شرایط می توان گفتمانی را به وجود آورد و خطاب به دانش آموزان و پدران
و مادرانی که در مسیر هستند، گفت غیر از پزشکی در فلان رشته ها هم آینده خوبی در انتظار آنان است. یک زمان با تعداد کثیري
تکنسین روبه رو بودیم اما به مرور کاري کردند که همه فوق دیپلم را رها کردند و در حال حاضر چنانچه کسی فوق دیپلم فنی داشته
باشد، می تواند به سرعت کار پیدا کند و حتی بسیاري افراد با مدرك لیسانس و فوق لیسانس حاضرند کار یک دیپلم را بگیرند براي
اینکه فقط کار داشته باشند. این آیا درست است؟ این مسئله اثبات می کند، آن زمانی که باید به این افراد می گفتند چه رشته و چه
مقطع و چه گرایشی بروید، طرح و برنامه مشخصی دست آقایان نبوده است. لذا اول باید خودمان بدانیم به کجا می خواهیم برویم و
بعد فرهنگ را بر اساس آنچه می دانیم بسازیم و این یعنی داشتن نقشه اي که مثلاً طی 5 سال آینده چه می خواهیم و چه تعداد می

 
خواهیم و چه کیفیتی می خواهیم، و وقتی این نباشد قاعدتاً فرهنگ سازي هم خیلی معنا نمی دهد. » 

 
وزارت علوم در مسائل واقعی جامعه حضور ندارد 

«رضا روستا آزاد»، رئیس سابق دانشگاه صنعتی شریف در گفت وگو با «رسالت» دو اصل راحتی و پول ساز بودن را در انتخاب رشته
هاي دانشگاهی توسط متقاضیان مؤثر دانسته و این را به عنوان یک اصل در تمام دنیا و نه تنها کشور ما صادق می داند. وي در
خصوص بر هم خوردن توازن رشته ها به سبب گرایش بیش ازحد به رشته اي خاص می گوید: « هر چیزي که از فطرت و حالت
طبیعی اش خارج بشود طبیعتاً جامعه را دچار مشکل می سازد. به عنوان مثال همین برنامه عصر جدید باعث شده است خیلی ها به
دنبال برنامه هاي سرگرم کننده بروند و وقتی دیده می شود مثلاً جوان بی نام ونشانی با حضور در آن صاحب شهرت و گاهی هم پول
می شود، اقبال به حضور در این وادي ها در جامعه بیشتر می گردد. در بحث رشته هاي دانشگاهی هم همین طور است. شأن
اجتماعی و درآمد بالا متقاضیان را ترغیب به انتخاب رشته هایی همچون پزشکی می کند. موضوعی که می تواند تعادل علمی جامعه

 
را بر هم بزند. » 

این استاد دانشگاه معتقد است وزارت علوم با برنامه هاي تبلیغی خود می تواند در جهت دهی درست گرایش هاي دانشجویان و

 
متقاضیان مؤثر واقع شود اما به نظر می رسد این نهاد و معاونت فرهنگی و تبلیغاتی اش اصلاً در مسائل واقعی جامعه حضور ندارد. 





تشریح برنامه ها، اقدامات و دستاوردهاي 45 روزه بنیاد شهید و امور

ایثارگران در برنامه «تهران 20»

شماره خبر:  8  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: بنیاد شهید و امور

ایثارگران

معاون رییس جمهور و رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران روز دوشنبه 6 مرداد با حضور در برنامه «تهران بیست» در شبکه 5
صدا و سیما به تشریح برنامه ها، اقدامات و دستاوردهاي 45 روزه بنیاد شهید و امور ایثارگران پرداخت.

به گزارش «ایثار»، سعید اوحدي در برنامه زنده تهران 20 ضمن تسلیت شهادت امام محمد باقر (ع) و گرامی داشت فاجعه
خونین حج سال 1366 گفت: در آستانه عید قربان و سالروز فاجعه منا نیز قرار داریم و یاد و خاطره شهداي این فاجعه را گرامی می

 
داریم. 

معاون رییس جمهور در ادامه با بیان اینکه هر قدمی که در بنیاد شهید و امور ایثارگران براي ایثارگران برداشته شود قطره اي در برابر
عظمت فداکاري هاي این عزیزان نیست، افزود: از زمان حضور در بنیاد شهید و امور ایثارگران با مشکلات سهام ایثارگران عزیز در
بانک دي مواجه شدم و یکی از خواسته هاي به حق رسیدگی به این شرایط بود. خوشبختانه با هماهنگی هاي انجام شده با سازمان
بورس، از هفته آینده شاهد آزادسازي این سهام خواهیم بود. البته توصیه ما به ایثارگران عزیز این است که براي فروش سهام خود

 
عجله نداشته باشند. 

وي در خصوص پرداخت معوقات باقی مانده ایثارگران گفت: بخشی از مطالبات مربوط به ماده 38 قانون جامع خدمات رسانی به
ایثارگران است و بخش دیگري نیز مربوط به پاداش پایان خدمت خانواده هاي معظم شهدا است که از سال 1394 باقی مانده بود. بر
اساس مصوبه دولت که با تأکید رییس جمهوري محترم انجام شد تمام این معوقات تا پایان کار دولت دوازدهم پرداخت می شود که

 
در حال حاضر معوقات مربوط به ماده 38 به طور کامل پرداخت شده و بقیه پرداخت ها نیز در دستور کار قرار دارد. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران ادامه داد: بنیاد شهید و امور ایثارگران بدهی هایی نیز به مجموعه هاي دانشگاهی و آموزشی دارد
که با همراهی دکتر نوبخت رییس سازمان برنامه و بودجه پرداخت 7 هزار میلیارد تومان از این بدهی ها نیز در دستور کار قرار گرفته

 
است. 

اوحدي با تأکید بر ضرورت انضباط مالی و اداري در بنیاد شهید و امور ایثارگران افزود: پس از ادغام 3 نهاد ایثارگري بنیاد شهید، بنیاد
جانبازان و ستاد آزادگان مجموعه هاي اقتصادي نیز ذیل بنیاد شهید و امور ایثارگران به فعالیت خود ادامه دادند که شامل سازمان
اقتصادي کوثر، سازمان اموال و املاك کوثر، بانک و بیمه دي هستند. در همین راستا و براي شفاف سازي، شوراي راهبري اقتصادي

 
بنیاد را با حضور مجموعه اي از نخبگان تشکیل داده ایم. 

وي با اشاره به راه اندازي 5 کارگروه در بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: یکی از مهم ترین این کارگروه ها مربوط به حوزه اشتغال
است. امروز یکی از دغدغه هاي جدي ما در بنیاد اشتغال فرزندان عزیز شهدا و ایثارگران است. بر اساس قوانین 25 درصد از استخدام
ها باید از بین ایثارگران انجام شود. در همین راستا باید از ظرفیت هاي قانون گذاري به خصوص در مجلس شوراي اسلامی در این
مسیر استفاده کنیم. همچنین کارگروه بهداشت و درمان نیز براي رسیدگی بهتر به مسائل درمانی ایثارگران عزیز در حال فعالیت

 
است. از جمله دیگر کارگروه ها نیز می توان به کارگروه مسکن و کارگروه فرهنگی اشاره کرد. 

معاون رییس جمهور با اشاره به امضاي تفاهم نامه با وزیر راه و شهرسازي در زمینه ساخت مسکن ایثارگران گفت: طبق این تفاهم
نامه زمینه ساخت 20 هزار واحد مسکونی براي ایثارگران در سراسر کشور فراهم شده است که البته امکان رسیدن به 30 هزار واحد

 
نیز وجود دارد. همچنین زمینه افزایش وام مسکن ایثارگران نیز به عنوان پشتوانه این طرح ایجاد شده است. 

رییس بنیاد شهید و امور ایثارگران در ادامه به ارائه توضیحاتی در خصوص طرح تحقیق و تفحص از بنیاد شهید و امور ایثارگران،



 
برگزاري مجامع مجموعه هاي اقتصادي بنیاد، بیمه ایثارگران و پرداخت حقوق ایثارگران پرداخت. 

انتهاي پیام/



زنجیره تولید محصولات پتروشیمی باید تا مصرف نهایی تکمیل شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  9  |  تاریخ: 1399/05/06

فصل اقتصاد - رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه زنجیره تولید بخش پتروشیمی در روند تولید محصول تا مصرف نهایی باید
کامل باشد، گفت: در این صنعت از خام فروشی فاصله گرفته ایم که رشد 2 برابري مقدار تولید محصولات پتروشیمی در

هفت سال گذشته تحول بزرگی در این صنعت ایجاد کرده است.

فصل اقتصاد - رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه زنجیره
تولید بخش پتروشیمی در روند تولید محصول تا مصرف
نهایی باید کامل باشد، گفت: در این صنعت از خام فروشی
فاصله گرفته ایم که رشد 2 برابري مقدار تولید محصولات
پتروشیمی در هفت سال گذشته تحول بزرگی در این

 
صنعت ایجاد کرده است. 

به گزارش فصل اقتصاد به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوري، حسن روحانی عصر امروز (دوشنبه، ششم مردادماه) در نشستی
با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور با تأکید بر اینکه خوداتکایی در تولیدات ارزشمند بخش هاي پتروشیمی و
فولاد، دستاوردي مهم براي کشور است، گفت: 14 میلیارد دلار براي پیشبرد گام دوم توسعه در بخش پتروشیمی و 8 میلیارد دلار هم

 
تاکنون براي جهش سوم که سال 1404 به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري کرده ایم. 

وي با قدردانی از تلاش همه فعالان در دو بخش فولاد و پتروشیمی اظهار کرد: این دو بخش به موقع ارز خود را برگردانده اند و اگر
دولت افتخار می کند که در برابر آمریکا، تحریم و فشار خارجی ایستاده است، این ایستادگی در سایه کمک و تلاش همه

 
تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و کارآفرینان به ویژه در زنجیره فولاد و پتروشیمی امکان پذیر شده است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه شرکت هاي فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در زمینه تولید و صادرات غیرنفتی بر دوش دارند، افزود:
خوشبختانه محصولات تولیدي ما از نظر کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی است و اگر کیفیت محصول بالا نباشد نمی توانیم در بازار

 
رقابت کنیم. 

روحانی با تأکید بر تکمیل بودن زنجیره تولید ادامه داد: زنجیره تولید در روند تولید محصول تا مصرف نهایی باید کامل باشد و
خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی و فولاد در کشور بی نیاز هستیم و روي پاي خود ایستاده ایم و

 
خوداتکایی و خودکفایی از دستاوردهاي مهم این تولیدات ارزشمند در کشور بوده است. 

وي با اشاره به ضرورت جلوگیري از خام فروشی در محصولات تولیدي کشور، گفت: امروز صنایع پتروشیمی و فولاد از خام فروشی

 
جدا شده و به ارزش افزوده رسیده ایم که می تواند سبب رونق اشتغال و توسعه صنایع پایین دستی شود. 

روحانی با اشاره به اینکه با افتتاح طرح هاي 17 گانه پتروشیمی در سال 99، حدود 25 میلیون تن به محصولات پتروشیمی اضافه می

 
شود، گفت: این بحث یک سال یعنی سال 99 است. در یک سال در شرایط تحریم می بینیم یک حرکت بزرگ انجام گرفته است. 

 
رشد 2 برابري محصولات پتروشیمی در 7 سال گذشته 

رئیس جمهوري 2 برابر شدن مقدار تولید محصولات پتروشیمی و فولادي در هفت سال گذشته را نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ
تولیدگران، متخصصان، کارشناسان و کارگران کشور برشمرد و اظهار کرد: این افزایش تولید تحول بزرگی در صنایع فولاد و پتروشیمی



 
کشور ایجاد کرده است. 

روحانی با تأکید بر اینکه ما به عنوان نمایندگان مردم مسئولیت همه کشور را به عهده داریم، یادآور شد: همه باید منافع، اهداف و

 
نیازهاي ملی را در نظر گیریم و اساس مسئولیت ما حفظ منافع کشور است. 

وي تصریح کرد: نباید فقط به فکر دوره کوتاه مسئولیت خود باشیم، این تفکر نادرستی است که در اقدام ها و فعالیت ها فقط چهار
سال یا یک سال باقیمانده از دولت خود را ببینیم، همه دولت ها وظیفه سنگین و بزرگی به عهده دارند و آن حفظ منافع ملی و

 
مصالح کشور است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه مسائل و مشکلات مطرح شده از سوي مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد در این نشست در جلسه
فردا (سه شنبه، هفتم مردادماه) هماهنگی اقتصادي دولت مطرح و براي حل مشکلات تصمیم گیري می شود، افزود: از همه
تولیدکنندگان و تلاش گرانی که در شرایط سخت تحریم و فشار اقتصادي دشمن و شیوع ویروس کرونا براي توسعه کشور و افزایش

 
تولید تلاش کردند، سپاسگزاري می کنم. 

روحانی با بیان اینکه دشمنان تصور می کردند 2 یا سه ماه پس از تحریم و جنگ اقتصادي علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با آنها
خواهیم شد، گفت: در طول 2 سال و 3 ماه که از اعمال شدیدترین تحریم هاي اقتصادي گذشته است خودشان بارها درخواست

 
مذاکره و گفت وگو کرده اند. 

وي با تأکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم و به دنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم آنها تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط شیوع
کرونا هم یک تروریسم دارویی را علیه ملت ایران اعمال کرده اند، نخست باید کار خلافی را که آغاز کرده اند، پایان دهند و تحریم را

 
بردارند، این نه یک پیش شرط بلکه یک واقعیت است. 

 
پتروشیمی در خط مقدم ایستادگی در مقابل فشار اقتصادي 

رئیس جمهوري با بیان اینکه همه مردم در این مدت به سهم خود در مقابل فشار اقتصادي دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولیدگران

 
در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط مقدم قرار داشتند که توانستیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم. 

وي ادامه داد: مردم مطلع باشند اگر دولت افتخار می کند که در برابر تحریم و فشار خارجی می ایستیم، این ایستادگی منوط به

 
تلاش همه مردم، تولیدکنندگان، متخصصان، کارگران، سرمایه گذاران و صادرکنندگان است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه تلاش و کوشش براي توسعه کشور و جهش تولید در سال جاري و سال آینده هم ادامه خواهد داشت،
افزود: با افتتاح طرح هاي جدید در بخش هاي پتروشیمی و فولاد طی هفته ها و ماه هاي آینده روند حرکت بزرگ توسعه کشور و

 
جهش تولید را شاهد خواهیم بود. 

روحانی با تأکید بر اینکه دولت با امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدهاي خود متعهد است، به مدیران شرکت هاي تولیدي
پتروشیمی و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد هرجا بین منافع بنگاه و مصالح کشور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را در

 
اولویت قرار دهند. 

رئیس جمهوري با اشاره به رشد 2 برابري تولید بنزین در کشور از سال 92 تأکید کرد: مقدار بنزین تولیدي نیز از آغاز کار این دولت

 
هم اکنون به بیش از 110 میلیون لیتر است که تا آخر سال بیشتر هم می شود. 

وي با تأکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه و عرضه سهام شرکت هاي تولیدي در بورس تصریح کرد: در عرضه سهام خود در بورس

 
جدیت بیشتري به خرج دهید که هم به نفع خودتان است و هم رونق بیشتر بازار سرمایه را به همراه خواهد داشت. 

رئیس جمهوري خطاب به مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید محصولات خود نیازمندي هاي داخلی را به گونه اي

 
تأمین کنید که هم علامت نادرست به بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت تاثیر قرار ندهد. 

پیش از سخنان رئیس جمهوري در نشست با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی وفولاد کشور، بیژن زنگنه، وزیر نفت و مدرس
خیابانی، سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضع صنایع پتروشیمی و فولاد و روند تولید و صادرات محصولات در این دو حوزه ارائه
کردند و چند تن از مدیران این دو صنعت به بیان دیدگاه ها و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت و رئیس جمهوري براي

رفع این مشکلات را خواستار شدند.



دانشگاه آزاد اسلامی در زمینه اقتصاد، رشد علمی و مسائل فرهنگی گام هاي

خوبی برداشته است

منبع: آناشماره خبر:  10  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس مرکز حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان هاي دانشگاه آزاد اسلامی گفت: این دانشگاه در زمینه معیشت،
اقتصاد، رشد علمی و مسائل فرهنگی گام هاي خوبی برداشته است.

رئیس مرکز حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان
هاي دانشگاه آزاد اسلامی گفت: این دانشگاه در زمینه
معیشت، اقتصاد، رشد علمی و مسائل فرهنگی گام هاي
خوبی برداشته است. به گزارش گروه دانشگاه خبرگزاري آنا
از روابط عمومی دانشگاه آزاد اسلامی به نقل از واحد
بجنورد، مراسم تکریم رجبعلی وثوقی مطلق و معارفه
محسن مرادي سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی استان
خراسان شمالی و واحد بجنورد با حضور علی سروري مجد

 
مشاور ریاست و رئیس مرکز حوزه ریاست، روابط عمومی و هماهنگی استان هاي دانشگاه آزاد اسلامی در واحد بجنورد برگزار شد. 

سروري مجد در این مراسم، گفت: یکی از مسائل مهمی که در جامعه وجود دارد، مسأله اقتصاد و معیشت، رشد علمی، مسائل

 
فرهنگی و دغدغه هاي فرهنگی است که دانشگاه آزاد اسلامی در این عرصه گام هاي خوبی برداشته است. 

وي خاطر نشان کرد: با توجه به بیانیه گام دوم انقلاب، دانشگاه صرفاً آموزش محور نیست، بلکه باید به عنوان دانشگاه حل مسأله
بتواند در عرصه هاي گوناگون ورود کند. در دوران شیوع ویروس کرونا دانشگاه آزاد اسلامی نخستین دانشگاهی بود که توانست در

 
عرصه آموزش مجازي ورود و سیستمی جامع را براي واحدهاي دانشگاهی تعریف کند. 

سروري مجد افزود: دانشگاه باید به دنبال مهارت آموزي دانشجویان باشد، زیرا والدین همگی دغدغه اشتغال فرزندان خود را پس از
اتمام دوره تحصیل دارند، بنابراین سرمایه گذاري در مهارت افزایی بسیار حائز اهمیت است و اگر این سرمایه گذاري به درستی انجام

 
شود، والدین با شوقی مضاعف به سوي دانشگاه آزاد اسلامی خواهند آمد. 

سروري مجد با تأکید بر تمرکز بر توسعه رشته هاي غیرپزشکی، گفت: تمرکز بر رشته هاي غیرپزشکی از اهمیت بسیاري برخوردار
است که در این زمینه باید به جد برنامه ریزي شود و انتظار می رود همانگونه که مدارس عالی مهارت در واحدهایی همچون مشهد

 
براي مهارت افزایی دایر شده در این استان نیز پیگیري شود. 

وي با اشاره به فرمایشات مقام معظم رهبري، افزود: طبق فرمایش مقام معظم رهبري گسترش فضاي انقلابی، ارتقاي علمی و حفظ

 
کیان دانشگاه باید در سرلوحه کار ما قرار بگیرد که این امر در تمامی مأموریت ها و عرصه ها باید مورد توجه قرار بگیرد. 



 
بهترین خدمت، خدمت به علم است 

در این مراسم حجت الاسلام و المسلمین حسین یوسفی فر رئیس دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبري در دانشگاه آزاد اسلامی
خراسان شمالی، گفت: بهترین خدمت، خدمت به علم است، زیرا عاملی که باعث پیشرفت و توسعه یک منطقه می شود، قدرت علمی

 
آن منطقه است. 

حجت الاسلام یوسفی فر اظهار داشت: دانشگاه آزاد اسلامی استان خراسان شمالی از ظرفیت عظیمی از حیث نیروي انسانی و
بسترهاي فیزیکی برخوردار است و چنانچه به درستی مدیریت شود، منافع پیشرفت آن در گام اول براي دانشگاه و در گام دوم نیز

 
براي خود استان خواهد بود. 

وي با بیان اینکه خلاء ارتباطی بین دانشگاه و صنعت وجود دارد، افزود: بین دانشگاه و صنعت خلاء ارتباطی وجود دارد، این استان
داراي ظرفیت خوبی در زمینه هاي کشاوري، گردشگري، صنایع کوچک است، اما هدایت علمی به درستی در مسیر خود قرار نگرفته و

 
از مسئولان انتظار می رود با استفاده از ظرفیت بالاي علمی و انسانی تمام توان خود را جهت پیشبرد اهداف عالی علمی به کار گیرند. 

 
دانشگاه آزاد اسلامی دانشگاهی در تراز انقلاب اسلامی 

رجبعلی وثوقی مطلق سرپرست سابق دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی و واحد بجنورد با قدردانی از حمایت هاي روساي پیشین و
فعلی دانشگاه آزاد اسلامی و مسئولان استانی، گزارشی از اهم فعالیت هاي خود در دوره مدیریت دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی

 
ارائه کرد. 

وي اظهار کرد: باید بتوانیم دانشگاه آزاد اسلامی را در تراز انقلاب اسلامی بسازیم تا الگویی براي سایر دانشگاه هاي داخلی و خارجی

 
شود. 

وثوقی مطلق تصریح کرد: به لحاظ گسترش رشته هاي تحصیلی در مقاطع مختلف در این استان زحمات بسیاري کشیده شده که

 
امیدواریم بتوانیم با گسترش بیشتر رشته هاي مورد نیاز استان مشکلات و چالش هاي این استان و شهرستان را مرتفع سازیم. 

وي افزود: به فرموده امام راحل دانشگاه کارخانه انسان سازي است، بنابراین در این محیط باید مهارت، علم آموزي، تربیت اسلامی،

 
تزکیه در کنار هم مورد توجه قرار گیرد. 

 
دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی و واحد بجنورد داراي چهره اي درخشان در زمینه هاي علمی، آموزشی، فرهنگی و ورزشی است 

محسن مرادي سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی و واحد بجنورد اظهار کرد: ما هم اکنون در عصر اطلاعات قرار گرفته ایم
و تولید علم و دانش نقشی اساسی در پیدایش قدرت و منزلت کشورها دارد. بر همین اساس، توسعه یافتگی مفهومی دیگر به خود

 
گرفته که در این زمینه دانشگاه نقش مهمی را در این توسعه یافتگی بر عهده دارد. 

وي گفت: آنچه در فضاي دانشگاه حائز اهمیت است، مشارکت مجدانه مثلث طلایی دانشگاه یعنی استاد، کارمند و دانشجوست،

 
بنابراین قصد دارم از این ظرفیت و پتانسیل عظیم دانشگاه براي خدمت به نظام جمهوري اسلامی ایران بهره بگیرم. 



سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد بجنورد افزود: دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی و واحد بجنورد به عنوان قطب علمی در
شمال شرق کشور داراي چهره اي درخشان در زمینه هاي علمی، آموزشی، فرهنگی و ورزشی است و آنچه در این برهه از زمان داراي

 
اولویت است توجه به توسعه متوازن براي رسیدن به شاخص هاي مطلوب است. 

مرادي خاطرنشان کرد: دانشگاه آزاد اسلامی بعد از سه دهه فعالیت مداوم در زمینه توسعه، شیب مناسبی را طی کرده که این توسعه

 
و بالندگی مرهون زحمات، خدمات و فعالیت هاي مدیران گرانسنگ است. 

وي گفت: آنچه در دانشگاه آزاد اسلامی باید مورد توجه قرار گیرد، ایجاد محیط آموزشی پویا، تعاملی، انگیزاننده و اصلاح و بهبود نظام

 
جذب دانشجو است که توجه به پتانسیل هاي موجود می تواند موجب توسعه رشته ها و سرآمدي دانشگاه شود. 

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی تصریح کرد: در حوزه پژوهشی، این واحد دانشگاهی و واحدهاي استان می توانند به
پایگاه پژوهش هاي کاربردي منطقه مبدل شوند و با دنبال کردن طرح هاي پژوهشی کاربردي می توان حلقه مفقوده ارتباط بین
دانشگاه و صنعت را شناسایی کرد که در این زمینه باید مراکز پژوهشی در حوزه علوم انسانی، کشاورزي، فنی و مهندسی و .... توسعه

 
یابد. 

مرادي اظهار کرد: در حوزه پشتیبانی اعتقاد بر این است که با تنوع بخشی به منابع مالی می توان خلاهاي موجود را پر و نظام هزینه

 
کرد را به نظام بهینه تبدیل کرد. 

سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی واحد بجنورد افزود: اعتقاد بر این نیست که با کاهش بی دلیل هزینه ها و توجه غیرجدي به بعضی
مسائل براي کارکنان دغدغه ایجاد شود؛ باید بتوانیم مسائل رفاهی را در سرحد توان پاسخگو باشیم که در راه رسیدن به این مطلوب
تلاش، همدلی، وفاق و وحدت همه انجمن هاي علمی، تشکل هاي دانشجویی، نهادهاي فرهنگی، همکاري استادان و کارکنان را می

 
طلبد. 

در این مراسم که با حضور جمعی از مسئولان استان، مدیر کل نظارت، ارزیابی، بازرسی و رسیدگی به شکایات منطقه 8 دانشگاه آزاد
اسلامی، روساي واحدهاي دانشگاهی استان، استادان، کارکنان و دانشجویان واحد بجنورد برگزار شد، از خدمات دکتر رجبعلی وثوقی
مطلق رئیس سابق این واحد دانشگاهی قدردانی و دکتر محسن مرادي به عنوان سرپرست دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی و

 
واحد بجنورد معارفه شد. 

انتهاي پیام/4129/



پرداخت حقوق مرداد ماه مستمري بگیران تامین اجتماعی بر اساس فرمول

جدید

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  11  |  تاریخ: 1399/05/06

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی گفت: فرمول نهایی اجراي قانون متناسب سازي حقوق مستمري بگیران براساس
شاخص هاي چهار گانه مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن طراحی شده که

مبناي محاسبه و پرداخت حقوق مستمري بگیران از ماه جاري خواهد بود.

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی گفت: فرمول نهایی
اجراي قانون متناسب سازي حقوق مستمري بگیران
براساس شاخص هاي چهار گانه مبلغ متناسب سازي،
ضریب ترغیب، تفاوت تطبیق و کمک هزینه معیشت و
مسکن طراحی شده که مبناي محاسبه و پرداخت حقوق

 
مستمري بگیران از ماه جاري خواهد بود. 

به گزارش تجارت نیوز، مهرداد قریب افزود: متناسب سازي حقوق بازنشستگان براساس بند "ب" ماده 12 قانون برنامه ششم توسعه به

 
اجرا گذاشته شده و همه مستمري بگیران بازنشسته، از کار افتادگی و بازماندگان مشمول این قانون هستند. 

وي تصریح کرد: شاخص هاي موثر بر متناسب سازي حقوق مستمري بگیران شامل مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت

 
تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن است. 

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی درباره نحوه محاسبه مبلغ متناسب سازي حقوق مستمري بگیران نیز گفت: این مبلغ از طریق
ضرب مبلغ پایه در تفاوت ضریب مستمري زمان اجراي متناسب سازي با ضریب مستمري در زمان برقراري به علاوه یک به دست می

 
آید. 

قریب افزود: ضریب مستمري در زمان برقراري نیز با تقسیم مستمري قابل پرداخت در زمان برقراري بر حداقل مستمري سال برقراري
بدست می آید. ضریب مستمري در زمان اجراي متناسب سازي نیز با تقسیم مبلغ مستمري در زمان اجراي متناسب سازي بر حداقل

 
مستمري در زمان اجراي متناسب سازي محاسبه می شود. 

وي ادامه داد: مبلغ پایه به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه از 150 هزار تومان براي مستمري بگیران داراي سابقه10 سال و کمتر

 
بیمه پردازي شروع می شود و براي افراد داري 35 سال و بیشتر بیمه پردازي به 465 هزار تومان می رسد. 

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی یادآور شد: ضریب ترغیب در فرمول اجرایی متناسب سازي حقوق مستمري بگیران به منظور
برقراري عدالت طراحی شده است تا برخی از از مستمري بگیران که در زمان اشتغال حق بیمه خود را به صورت منظم و مستمر



 
پرداخت کرده اند، از طریق اعمال این ضریب دریافتی بیشتري داشته باشند. 

قریب اظهار داشت: ضریب ترغیب در واقع حاصل ضرب حداقل دستمزد در زمان اجراي متناسب سازي در ضریب متناسب با میزان

 
سابقه است؛ این ضریب براي افراد داراي بیش از 25 سال سابقه بیمه پردازي اعمال شده است. 

قریب در ادامه درباره تفاوت تطبیق اعمال شده در فرمول متناسب سازي نیز عنوان کرد: مبلغ مستمري و مزایاي جانبی مستمري
بگیران پس از اجراي متناسب سازي براي سوابق 30 لغایت 34 سال از مبلغ 2 میلیون و 800 هزار تومان و براي سوابق 35 سال و
بالاتر از مبلغ 3 میلیون تومان نباید کمتر باشد و کسري احتمالی تا مبلغ مذکور تحت عنوان تفاوت تطبیق به مستمري بگیران

 
مربوطه پرداخت می شود. 

معاون بیمه اي سازمان تامین اجتماعی افزایش مجدد کمک هزینه معیشت و کمک هزینه مسکن را آخرین بخش از فرمول اجرایی
متناسب سازي حقوق مستمري بگیران برشمرد و گفت: کمک هزینه معیشت از 48 هزار تومان به 120 هزار تومان و کمک هزینه

مسکن از 22 هزار تومان به 70 هزار تومان رسیده است که در مجموع نسبت به سال 98 از شد 172 درصدي برخوردار شده است.



3 روز دیگر تا پایان بروز رسانی بانک اطلاعاتی تعاونی ها ي متقاضی شرکت

در جشنواره

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  12  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما مرکز خراسان جنوبی، مدیرتعاون اداره کل تعاون کار و رفاه اجتماعی استان گفت: اتحادیه ها
و شرکت هاي تعاونی براي حضور در جشنواره تعاونی هاي برتر با رعایت الزامات قانونی پذیرش اولیه جشنواره باید نسبت به بروز

 
رسانی بانک اطلاعاتی خود در سامانه هوشمند بخش تعاون تا 9 مرداد ماه اقدام کنند. 

محمد مهدي راستگو افزود: در این مرحله، تعاونگران باید صرفا اطلاعات مجامع، صورت هاي مالی، اعضا و اشتغال، مجوز و برند را در

 
سامانه مذکور اصلاح و بهینه کنند. 

وي مثبت بودن تراز مالی شرکت تعاونی در 3سال اخیر، فعال و در حال بهره برداري بودن تعاونی با حداقل داشتن 3سال فعالیت،
انجام برگزاري مجامع قانونی و رعایت قواعد حقوقی الزامی، نداشتن محکومیت قضایی موثر در مورد تعاونی در 3سال اخیر و درج
مدارك تحصیلی اعضاي هیأت مدیره شرکت تعاونی در سامانه جامع و هوشمند تعاونی را از جمله الزامات شرکت هاي تعاونی براي

پذیرش اولیه در جشنواره تعاونی هاي برتر عنوان کرد.



زنجیره تولید محصولات پتروشیمی باید تا مصرف نهایی تکمیل شود

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  13  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرگزاري آریا - رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه زنجیره
تولید بخش پتروشیمی در روند تولید محصول تا مصرف
نهایی باید کامل باشد، گفت: در این صنعت از خام فروشی
فاصله گرفته ایم که رشد 2 برابري مقدار تولید محصولات
پتروشیمی در هفت سال گذشته تحول بزرگی در این

 
صنعت ایجاد کرده است. 

به گزارش شانا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست
جمهوري، حسن روحانی عصر امروز (دوشنبه، ششم
مردادماه) در نشستی با تولیدکنندگان و فعالان صنایع

پتروشیمی و فولاد کشور با تأکید بر اینکه خوداتکایی در تولیدات ارزشمند بخش هاي پتروشیمی و فولاد، دستاوردي مهم براي کشور
است، گفت: 14 میلیارد دلار براي پیشبرد گام دوم توسعه در بخش پتروشیمی و 8 میلیارد دلار هم تاکنون براي جهش سوم که سال

 
1404 به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري کرده ایم. 

وي با قدردانی از تلاش همه فعالان در دو بخش فولاد و پتروشیمی اظهار کرد: این دو بخش به موقع ارز خود را برگردانده اند و اگر
دولت افتخار می کند که در برابر آمریکا، تحریم و فشار خارجی ایستاده است، این ایستادگی در سایه کمک و تلاش همه

 
تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و کارآفرینان به ویژه در زنجیره فولاد و پتروشیمی امکان پذیر شده است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه شرکت هاي فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در زمینه تولید و صادرات غیرنفتی بر دوش دارند، افزود:
خوشبختانه محصولات تولیدي ما از نظر کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی است و اگر کیفیت محصول بالا نباشد نمی توانیم در بازار

 
رقابت کنیم. 

روحانی با تأکید بر تکمیل بودن زنجیره تولید ادامه داد: زنجیره تولید در روند تولید محصول تا مصرف نهایی باید کامل باشد و
خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی و فولاد در کشور بی نیاز هستیم و روي پاي خود ایستاده ایم و

 
خوداتکایی و خودکفایی از دستاوردهاي مهم این تولیدات ارزشمند در کشور بوده است. 

وي با اشاره به ضرورت جلوگیري از خام فروشی در محصولات تولیدي کشور، گفت: امروز صنایع پتروشیمی و فولاد از خام فروشی

 
جدا شده و به ارزش افزوده رسیده ایم که می تواند سبب رونق اشتغال و توسعه صنایع پایین دستی شود. 

روحانی با اشاره به اینکه با افتتاح طرح هاي 17 گانه پتروشیمی در سال 99، حدود 25 میلیون تن به محصولات پتروشیمی اضافه می

 
شود، گفت: این بحث یک سال یعنی سال 99 است. در یک سال در شرایط تحریم می بینیم یک حرکت بزرگ انجام گرفته است. 

 
رشد 2 برابري محصولات پتروشیمی در 7 سال گذشته 

رئیس جمهوري 2 برابر شدن مقدار تولید محصولات پتروشیمی و فولادي در هفت سال گذشته را نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ
تولیدگران، متخصصان، کارشناسان و کارگران کشور برشمرد و اظهار کرد: این افزایش تولید تحول بزرگی در صنایع فولاد و پتروشیمی

 
کشور ایجاد کرده است. 

روحانی با تأکید بر اینکه ما به عنوان نمایندگان مردم مسئولیت همه کشور را به عهده داریم، یادآور شد: همه باید منافع، اهداف و



 
نیازهاي ملی را در نظر گیریم و اساس مسئولیت ما حفظ منافع کشور است. 

وي تصریح کرد: نباید فقط به فکر دوره کوتاه مسئولیت خود باشیم، این تفکر نادرستی است که در اقدام ها و فعالیت ها فقط چهار
سال یا یک سال باقیمانده از دولت خود را ببینیم، همه دولت ها وظیفه سنگین و بزرگی به عهده دارند و آن حفظ منافع ملی و

 
مصالح کشور است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه مسائل و مشکلات مطرح شده از سوي مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد در این نشست در جلسه
فردا (سه شنبه، هفتم مردادماه) هماهنگی اقتصادي دولت مطرح و براي حل مشکلات تصمیم گیري می شود، افزود: از همه
تولیدکنندگان و تلاش گرانی که در شرایط سخت تحریم و فشار اقتصادي دشمن و شیوع ویروس کرونا براي توسعه کشور و افزایش

 
تولید تلاش کردند، سپاسگزاري می کنم. 

روحانی با بیان اینکه دشمنان تصور می کردند 2 یا سه ماه پس از تحریم و جنگ اقتصادي علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با آنها
خواهیم شد، گفت: در طول 2 سال و 3 ماه که از اعمال شدیدترین تحریم هاي اقتصادي گذشته است خودشان بارها درخواست

 
مذاکره و گفت وگو کرده اند. 

وي با تأکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم و به دنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم آنها تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط شیوع
کرونا هم یک تروریسم دارویی را علیه ملت ایران اعمال کرده اند، نخست باید کار خلافی را که آغاز کرده اند، پایان دهند و تحریم را

 
بردارند، این نه یک پیش شرط بلکه یک واقعیت است. 

 
پتروشیمی در خط مقدم ایستادگی در مقابل فشار اقتصادي 

رئیس جمهوري با بیان اینکه همه مردم در این مدت به سهم خود در مقابل فشار اقتصادي دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولیدگران

 
در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط مقدم قرار داشتند که توانستیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم. 

وي ادامه داد: مردم مطلع باشند اگر دولت افتخار می کند که در برابر تحریم و فشار خارجی می ایستیم، این ایستادگی منوط به

 
تلاش همه مردم، تولیدکنندگان، متخصصان، کارگران، سرمایه گذاران و صادرکنندگان است. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه تلاش و کوشش براي توسعه کشور و جهش تولید در سال جاري و سال آینده هم ادامه خواهد داشت،
افزود: با افتتاح طرح هاي جدید در بخش هاي پتروشیمی و فولاد طی هفته ها و ماه هاي آینده روند حرکت بزرگ توسعه کشور و

 
جهش تولید را شاهد خواهیم بود. 

روحانی با تأکید بر اینکه دولت با امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدهاي خود متعهد است، به مدیران شرکت هاي تولیدي
پتروشیمی و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد هرجا بین منافع بنگاه و مصالح کشور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را در

 
اولویت قرار دهند. 

رئیس جمهوري با اشاره به رشد 2 برابري تولید بنزین در کشور از سال 92 تأکید کرد: مقدار بنزین تولیدي نیز از آغاز کار این دولت

 
هم اکنون به بیش از 110 میلیون لیتر است که تا آخر سال بیشتر هم می شود. 

وي با تأکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه و عرضه سهام شرکت هاي تولیدي در بورس تصریح کرد: در عرضه سهام خود در بورس

 
جدیت بیشتري به خرج دهید که هم به نفع خودتان است و هم رونق بیشتر بازار سرمایه را به همراه خواهد داشت. 

رئیس جمهوري خطاب به مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید محصولات خود نیازمندي هاي داخلی را به گونه اي

 
تأمین کنید که هم علامت نادرست به بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت تاثیر قرار ندهد. 

پیش از سخنان رئیس جمهوري در نشست با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی وفولاد کشور، بیژن زنگنه، وزیر نفت و مدرس
خیابانی، سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضع صنایع پتروشیمی و فولاد و روند تولید و صادرات محصولات در این دو حوزه ارائه
کردند و چند تن از مدیران این دو صنعت به بیان دیدگاه ها و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت و رئیس جمهوري براي

رفع این مشکلات را خواستار شدند.



سفر دین پرست به زاهدان/ ارزیابی میدانی آخرین وضعیت و روند پیشرفت

اسناد «توسعه و محرومیت زدائی منطقه سیستان» و «محرومیت زدائی

اضطراري منطقه بلوچستان»

منبع: شبستانشماره خبر:  14  |  تاریخ: 1399/05/06

معاون اقتصادي وزیر کشور دوشنبه شب با استقبال موهبتی استاندار سیستان و بلوچستان به منظور بررسی روند اجراي 600
بند مصوبات مربوط به اسناد محرومیت زدایی و توسعه مناطق سیستان و بلوچستان وارد زاهدان شد.

معاون اقتصادي وزیر کشور دوشنبه شب با استقبال موهبتی استاندار سیستان و بلوچستان به منظور بررسی روند اجراي 600

 
بند مصوبات مربوط به اسناد محرومیت زدایی و توسعه مناطق سیستان و بلوچستان وارد زاهدان شد. 

به گزارش خبرگزاري شبستان به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
وزارت کشور، «بابک دین پرست» معاون هماهنگی امور اقتصادي
و توسعه منطقه اي وزارت کشور و دبیر شوراي توسعه و امنیت
پایدار شرق و غرب کشور با هدف ارزیابی میدانی آخرین وضعیت
و روند پیشرفت اسناد «توسعه و محرومیت زدائی منطقه
سیستان» و «محرومیت زدائی اضطراري منطقه بلوچستان» در
راس هیاتی و براي یک سفر سه روزه ؛ شامگاه دوشنبه ششم

 
مرداد ماه، وارد زاهدان، مرکز استان سیستان و بلوچستان شد. 

معاون اقتصادي وزیر کشور در این سفر، از طرح هاي اقتصادي و اشتغال زائی استان، بازارچه هاي مرزي میرجاوه، جالق و کوهک،
طرح هاي ساماندهی سکونتگاه هاي غیر رسمی و حاشیه نشینی و گسترش فعالیت هاي اقتصادي و توسعه استان سیستان و

 
بلوچستان بازدید می کند. 

دبیر شوراي توسعه و امنیت پایدار شرق و غرب کشور همچنین در سفر به سیستان و بلوچستان، برنامه هاي استان در جهت تحقق
جهش تولید و اجراي برنامه هاي مصوب دولت، روند اجرایی اولویت هاي 30 گانه اقتصادي وزارت کشور در سال 1399، موانع و
راهکارهاي رفع مشکلات تأمین آب دشت هاي روتک و مک سوخته و دشت سوران، زمینه هاي ارتقاي ظرفیت و بهره مندي از فرصت
هاي ایجاد اشتغال در طرح هاي میراث فرهنگی، گردشگري و بوم گردي و همچنین طرح 46 هزار هکتاري احیاي اراضی و آبرسانی

 
دشت سیستان را مورد بررسی قرار می دهد. 

شرکت در نشست بررسی و ارزیابی آخرین وضعیت و روند پیشرفت مصوبات 486 گانه سند محرومیت زدائی اضطراري منطقه
بلوچستان در شهرستان خاش با حضور کلیه فرمانداران منطقه بلوچستان و مدیران 24 دستگاه اجرایی داراي تکلیف در سند مزبور،
جلسه بررسی و ارزیابی آخرین وضعیت و روند پیشرفت مصوبات 110 گانه سند محرومیت زدائی و توسعه منطقه سیستان در
شهرستان زابل با حضور فرمانداران منطقه سیستان و مدیران 18 دستگاه اجرایی داراي تکلیف در سند موصوف از دیگر برنامه هاي



اصلی معاون هماهنگی امور اقتصادي و توسعه منطقه اي وزارت کشور و هیئت همراه در سفر سه روزه به شمال و جنوب استان
سیستان و بلوچستان به شمار می رود./



روحانی: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شدیم

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  15  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور

 
دانست و گفت: در بخش هاي پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی عصر
دوشنبه در نشستی با تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور با تاکید بر اینکه خوداتکایی در تولیدات ارزشمند
بخشهاي پتروشیمی و فولاد، دستاوردي مهم براي کشور است، گفت: 14 میلیارد دلار براي پیشبرد گام دوم توسعه در بخش
پتروشیمی سرمایه گذاري کرده ایم و 8 میلیارد دلار هم تاکنون براي جهش سوم که سال 1403 به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري

 
نموده ایم. 

 
دو بخش فولاد و پتروشیمی به موقع ارز خود را برگردانده اند 

دکتر روحانی با قدردانی از تلاش همه فعالان در دو بخش فولاد و پتروشیمی اظهارداشت که این دو بخش به موقع ارز خود را
برگردانده اند و اگر دولت افتخار می کند که در برابر آمریکا، تحریم و فشار خارجی ایستاده است، این ایستادگی در سایه کمک و

 
تلاش همه تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و کارآفرینان مخصوصا در زنجیره فولاد و پتروشیمی امکان پذیر شده است. 

 
کیفیت محصولات پتروشیمی و فولاد ایران قابل رقابت در عرصه جهانی است 

رئیس جمهور با بیان اینکه شرکت هاي فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در زمینه تولید و همچنین صادرات غیر نفتی بر دوش دارند،
گفت: خوشبختانه محصولات تولیدي ما از نظر کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی است و اگر کیفیت محصول بالا نباشد نمی توانیم در

 
بازار رقابت کنیم. 

دکتر روحانی تکمیل بودن زنجیره تولید را مورد تاکید قرار داد و گفت: در روند تولید محصول تا مصرف نهایی زنجیره تولید باید کامل
باشد و خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی و فولاد در کشور بی نیاز هستیم و روي پاي خود ایستاده ایم و

 
خود اتکایی و خودکفایی از دستاوردهاي مهم این تولیدات ارزشمند در کشور بوده است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت جلوگیري از خام فروشی در محصولات تولیدي کشور، گفت: امروز در پتروشیمی و فولاد از خام

 
فروشی جدا شده و به ارزش افزوده رسیده ایم که می تواند موجب رونق اشتغال و توسعه صنایع پایین دستی شود. 

دکتر روحانی دو برابر شدن میزان تولید محصولات پتروشیمی و فولادي در 7 سال گذشته را نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ
تولیدگران، متخصصان، کارشناسان و کارگران کشور برشمرد و اظهار داشت: این افزایش تولید تحول بزرگی در صنایع فولاد و

 
پتروشیمی کشور ایجاد کرده است. 



 
تولید محصولات کشاورزي در دولت تدبیر و امید با یک افزایش حدود 33 درصدي از 97 میلیون تن به 130 میلیون تن رسیده است 

رئیس جمهور با بیان اینکه افزایش تولید را در حوزه هاي دیگر از جمله محصولات کشاورزي طی این سال ها شاهد بود ایم، گفت:
تولید محصولات کشاورزي در این دولت از 97 میلیون تن به 130 میلیون تن افزایش یافته است و خودکفایی در گندم دستاورد مهم

 
این افزایش تولید بوده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر اینکه ما به عنوان نمایندگان مردم مسئولیت همه کشور را برعهده داریم، خاطرنشان کرد: همه ما باید منافع،

 
اهداف و نیازهاي ملی را در نظر بگیریم و اساس مسئولیت ما حفظ منافع کشور است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: ما نباید فقط به فکر دوره کوتاه مسئولیت خود باشیم، این تفکر نادرستی است که در اقدامات و فعالیت ها
فقط 4 سال یا یک سال باقیمانده از دولت خود را ببینیم، همه دولت ها یک وظیفه سنگین و بزرگی برعهده دارند و آن حفظ منافع

 
ملی و مصالح کشور است. 

دکتر روحانی با بیان اینکه مسائل و مشکلات مطرح شده از سوي مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد در این نشست در جلسه
فردا( سه شنبه) هماهنگی اقتصادي دولت مطرح و براي حل مشکلات تصمیم گیري خواهد شد، افزود: از همه تولیدکنندگان و تلاش
گرانی که در شرایط سخت تحریم و فشار اقتصادي دشمن و شیوع ویروس کرونا براي توسعه کشور و افزایش تولید تلاش کردند،

 
سپاسگزاري می کنم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه دشمنان تصور می کردند دو سه ماه بعد از تحریم و جنگ اقتصادي علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با
آنها خواهیم شد، گفت: در طول دو سال و 3 ماه که از اعمال شدید ترین تحریم هاي اقتصادي گذشته است خودشان بارها درخواست

 
مذاکره و گفت و گو کرده اند. 

دکتر روحانی با تاکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم و بدنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم آنها تروریسم اقتصادي بوده و در
شرایط شیوع کرونا هم یک تروریسم دارویی را علیه ملت ایران اعمال کرده اند، اول باید کار خلافی را که شروع کرده اند خاتمه دهند

 
و تحریم را بردارند. این نه یک پیش شرط بلکه یک واقعیت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه همه مردم در این مدت به سهم خود در مقابل فشار اقتصادي دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولید گران

 
در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط جلو قرار داشتند که توانستیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم. 

دکتر روحانی افزود: مردم مطلع باشند اگر دولت افتخار می کند که در برابر تحریم و فشار خارجی می ایستیم، این ایستادگی منوط به

 
تلاش همه مردم، تولیدکنندگان، متخصصان، کارگران، سرمایه گذاران و صادرکنندگان است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه تلاش و کوشش براي توسعه کشور و جهش تولید در سال جاري و سال آینده هم ادامه خواهد داشت،
افزود: با افتتاح طرح هاي جدید در بخش هاي پتروشیمی و فولاد طی هفته ها و ماه هاي آینده روند حرکت بزرگ توسعه کشور و

 
جهش تولید را شاهد خواهیم بود. 

دکتر روحانی با اشاره به اقدامات خوب انجام شده در دولت در زمینه آب، افزود: رساندن آب دریا به فلات قاره از برنامه هاي مهم این

 
دولت است که صنعت فولاد در این زمینه پیش قدم بوده است. 



رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت با امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدات خود متعهد است، به مدیران شرکت هاي تولیدي
پتروشیمی و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد هرجا بین منافع بنگاه و مصالح کشور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را در

 
اولویت قرار دهند. 

دکتر روحانی با تاکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه همچنین عرضه سهام شرکت هاي تولیدي در بورس را مورد تاکید قرار داد و افزود:
در عرضه سهام خود در بورس جدیت بیشتري به خرج دهید که هم به نفع خودتان است و هم رونق بیشتر بازار سرمایه را به همراه

 
خواهد داشت. 

رئیس جمهور همچنین خطاب به مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید محصولات خود نیازمندي هاي داخلی را به

 
گونه اي تامین کنید که هم علامت نادرست به بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت تاثیر قرار ندهد. 

پیش از سخنان رئیس جمهور در نشست با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی وفولاد کشور، بیژن زنگنه وزیر نفت و مدرس
خیابانی سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضعیت صنایع پتروشیمی و فولاد و همچنین روند تولید و صادرات محصولات در این دو
حوزه ارائه کردند و چند تن از مدیران این دو صنعت به بیان دیدگاه ها و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت و رئیس جمهور

 
براي رفع این مشکلات را خواستار شدند. 

 
متن کامل سخنان رئیس جمهور به این شرح است: 

 
بسم االله الرحمن الرحیم 

خوشحالم که در خدمت سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و عرصه اقلام صادراتی مهم کشور هستیم. البته همه تولیدات براي کشور
بسیار ارزشمند است و امسال هم سال جهش تولید است. اساسا پایه اصلی حرکت جامعه، تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه،

 
صادرات و به دست آوردن بازارهاي هدف، یافتن جایگاه برتر تولیدي در منطقه و جهان، تولید است. 

دو بخش اقتصادي که در این جلسه در خدمت شان هستیم، یعنی مهم ترین شرکت هاي پتروشیمی و مهم ترین شرکت هاي
فولادي، هم بار سنگین تولید را بر دوش دارند و هم صادرات غیرنفتی و از سوي دیگر در تامین ارز مورد نیاز در بازار نیما و ایجاد
اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده سهم مهمی دارند. هر دو صنعت هم جزو صنعت هاي پیشرفته دنیا هستند و الحمداالله

 
محصولات آنها هم محصولاتی است که از لحاظ کیفیت با محصولات سطح جهانی می تواند رقابت کند. 

طبیعی است که اگر از لحاظ کیفیت محصولات تولیدي نتوانیم با دنیا رقابت کنیم، نمی توانیم بازار پایداري در اختیار داشته باشیم.
همچنین خوشبختانه در زمینه زنجیره تولید که به نظرم در صنعت فولاد یک قدم جلوتر هم هست. زنجیره تولید در صنعت
پتروشیمی هم باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز بوده، بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می
گیرد و اسم برده می شود، آن محصولات را امروز تولید می کنیم، اما باید زنجیره تولید محصولات را تا قلم نهایی مورد نیاز، مصرف

 
کننده، تولید کنیم. 

در حال حاضر هم، صنعت پتروشیمی خود بخشی از نیازمندي هاي بخش هاي دیگر این صنعت را تامین می کند و نیازمندي هاي
دیگر را هم بخش هاي دیگر که باید فعال شوند و باید تامین کنند تا زنجیره تولید در پتروشیمی هم، محصولات تا اقلام مورد نیاز



 
مصرف کننده نهایی تکمیل شود. بعضی از این بخش ها فعال است و در بعضی بخش ها باید زنجیره هاي پایین دستی را کامل کنیم. 

البته در صنعت فولاد، غیر از شرکت هاي فولادي، بخش هاي صنعتی دیگري هم هستند که می آیند و فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر
محصول دیگري را که محصول نهایی صنعت فولاد است، می برند در بخش هاي پایین دستی خودشان و این زنجیره مصرف را کامل

 
می کنند. 

حالا این دو محصول، هم محصول پتروشیمی و هم محصول فولاد، براي صنعت کشور بسیار مهم است. یعنی شما در نظر بگیرید اگر
امروز پتروشیمی و فولاد را نداشتیم و می خواستیم نیاز داخلی به این محصولات را از خارج وارد کنیم، می بایست میلیاردها دلار
مصرف می کردیم تا این مواد را به موقع تامین می کردیم. حتی اگر در نظر بگیریم که کشتیرانی آن بی اشکال بود، بازار هم بی

 
اشکال بود، پول هم می داشتیم، اما باز هم تامین سخت بود. اما امروز بحمداالله در بخش اعظم این محصولات بی نیاز هستیم. 

در همین آماري که در جلسه گفته شد که واردات کشور چه مقدار بوده و امروز چقدر کاهش پیدا کرده است. از 8 هزار به 500،
تفاوت آن که روي پاي خود ایستاده ایم، معلوم است. یعنی خودکفایی یا خوداتکایی، به عنوان یکی از دستاوردهاي مهمی است که

 
این تولیدات ارزشمند براي کشور بوجود آورده است. 

البته یک بحثی همیشه مطرح می شود و آن اینکه باید جلوي خام فروشی را بگیریم. این حرف درستی است، چون وقتی محصول را
خام عرضه می کنیم قیمت بسیار کمی دارد. ارزش افزوده اصلی آن در مسیر تحولاتی است که می رسد و زنجیره اي است که ایجاد

 
می شود. 

امروز بحمداالله هم در پتروشیمی و هم در فولاد از خام فروشی فاصله گرفتیم و آمدیم در عرصه ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي. اگر
فرض کنید مثلا زمانی می رفتیم معدنی را کشف می کردیم، یک معدن سنگ آهن، این سنگ را هم بدست می آوردیم و حمل می
کردیم به بندر و به یک مقصدي می رساندیم، حالا ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ یا زنجیره قبلی آن مثلا آهن
اسفنجی چقدر است؟ یا گندله چقدر است، یا کنسانتره، همه زنجیره را که یکی یکی جلو می رویم و دنبال صادرات نهایی می رویم و
ممکن است محصولات پایین تر و ریزتر هم باشد که در صنعت ساختمانی یا سایر تولیدات به کار می رود. همین که گفتند، از معدن
به ورق نهایی برسیم که بخشی از نیاز نهایی جامعه از صنعت فولاد است. این موضوع خام فروشی موضوع بسیار مهمی است که
محصولات ما را با ارزش می کند، ثروت جامعه را بالا می برد، اشتغال بوجود می آورد و در این زمینه حرکت بسیار خوبی انجام گرفته

 
است. 

الان اینکه در جلسه گفته شد در زنجیره فولاد، در هر یک از حلقه هاي زنجیره این صنعت، تقریبا محصول تولیدي کشور در این هفت
سال دو برابر شده، یعنی در کنسانتره به دو برابر رسیدیم، در گندله به دو برابر رسیدیم، در آهن اسفنجی به دو برابر رسیدیم، در
فولاد به دو برابر رسیدیم، یعنی تقریبا محصولات ما در همه این زمینه ها در این هفت سال دو برابر شده، این کار بسیار بزرگی است

 
که انجام گرفته است. پول زیادي در این زمینه صرف سرمایه گذاري شده است. 

اینکه در این جلسه گفته شد که یک طرح در سال گذشته یا سالهاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که 8 هزار میلیارد تومان ارزش
این طرح بود، میلیاردها تومان یا دلار مصرف می شود تا بتوانیم این زنجیره هاي صنعتی را چه در پتروشیمی و چه در تولید فولاد،
فرق نمی کند به وجود بیاوریم و بتوانیم این حرکت را براي جامعه مان که می تواند هم جایگاه کشور را تقویت کند، هم می تواند

 
اشتغال ایجاد کند، هم می تواند ظرفیت جدید در تولید ایجاد کند، به هدف برسانیم. 



یک نکته مهمی اینجاست. اینکه این محصولات که می گوییم دو برابر شده، پتروشیمی هم تقریبا همین حالت را دارد. تولید
محصولات پتروشیمی از اول سال 92 تا پایان امسال، تقریبا دو برابر شده است. مثلا از حدود 50 و خرده اي، امسال به 100 می
رسیم. برنامه ریزي براي آینده و سال 1404 هم تولید 133 است. اینکه توانستیم تولید را دو برابر کنیم، این هنر بسیار بزرگی است.
یعنی تولید کشور هر میزان که بوده از قبلِ انقلاب، بعد از انقلاب، در همه دولت هاي گذشته، هر چه که بوده، در این هفت سال
تقریبا معادل همه آنهایی شده که در تاریخ صنعتی ایران در بخش فولاد یا در بخش پتروشیمی تلاش و کار می کردیم و محصولی که
بدست آوردیم، این کار خیلی ارزشمند است. این کار شماست، کار شرکت هاي بزرگ ماست، کارِ جوانهاي تحصیلکرده، کار مدیران،

 
کار کارگران ماست. یعنی همه دست به دست هم دادیم و یک تحول بزرگ را در فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. 

گاهی وقت ها نیازي به پاسخ ندارد، در بعضی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و می گویند مثلا دولت فلان اوراق را
عرضه کرده، این اوراق سال آینده این موقع باید پرداخت شود، بنابراین این دولت آمده چیزي را مصرف کرده که دولت بعدي باید این
بدهی را پرداخت کند. البته این نیازي به پاسخ ندارد، چون دولت یازدهم هم که کارش را شروع کرد، یک بدهی کلانی به عهده اش

 
بود که پرداخت کردیم. یک وقت بخشی از این بدهی به دولت بعدي منتقل می شود. 

اما وقتی اینها را محاسبه می کنیم، یعنی ببینید چقدر سرمایه مصرف شده براي اینکه در فولاد و پتروشیمی محصول تقریبا به دو
برابر برسد و این فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، در بنزین هم همین است. میزان بنزین تولیدي که در آغاز این دولت داشتیم،
یعنی سال 92 مثلا حدودا 50 و خرده اي میلیون لیتر بوده و الان بیش از 110 میلیون لیتر است و تا آخر سال بیشتر هم می شود.
بنزین هم دو برابر شده است. در محصولات کشاورزي هم همین است. یعنی میزان تولید محصولات کشاورزي در آغاز این دولت 97
میلیون تن بوده و الان 130 میلیون تن است. ببینید این رقم چطور و چه مقدار افزایش پیدا کرده است. این کشور را خودکفا و بی
نیاز کرده است. بخش عمده اي از گندم مورد نیاز کشور را از خارج می خریدیم، اما امروز براي گندمی که مورد نیاز مردم هست، هیچ
نیازي به واردات نداریم. ممکن است براي بخش هاي صنعتی، زمانی از جایی بخریم و وارد کنیم، ولی براي نیاز مردم، یعنی نانِ مردم
خودکفا هستیم. امسال و در 5 سال گذشته، پشت سر هم در گندم خودکفا هستیم. بعد از انقلاب که چنین دستاوردي نداشتیم، قبل
از انقلاب، زمان هایی بوده که جمعیت کم بوده، ممکن است گندم به اندازه کافی واقعا وجود داشت، ولی بعد از انقلاب که محاسبه می

 
کنیم، سالهایی مثلا یک سال یا دو سال خودکفایی داشتیم، ولی هیچ وقت نبوده که 5 سال پشت سر هم خودکفایی داشته باشیم. 

اولا مسئولیت کشور را به عهده داریم، نه صرفا مسئولیت دولت مان را، به عنوان نمایندگان مردم، حالا رئیس جمهور که انتخاب می
شود یا بقیه مقامات که انتخاب می شوند، مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند. مسئولیت آنها تامین منافع ملی،
اهداف ملی و نیازهاي ملی است، منتها دوران مسئولیت محدود است. دوران مسئولیت ممکن است چهار سال یا هشت سال، ممکن
است کمتر یا بیشتر باشد ولی اساس مسئولیت، حفظ کشور هست. یا مثلی که از قدیم بچه بودیم، می گفتند دیگران کاشتند و ما

 
خوردیم، ما باید بکاریم براي آینده که دیگران بخورند. این حرف درست و واقعی است که باید خودمان را آماده کنیم. 

پس اصلا نباید در این فکر باشیم که الان 14 میلیارد مثلا در پتروشیمی سرمایه گذاري کردیم، 14 میلیارد سرمایه گذاري نمی
کردیم و می آوردیم و در داخل مصرف می کردیم، کمی وضع ارز بهتر می شد. 14 میلیارد سرمایه گذاري کردیم براي جهش دوم، 8
میلیارد هم براي جهش سوم تا حالا سرمایه گذاري کردیم. براي جهش سوم که 1404 به ثمر می رسد، از حالا سرمایه گذاري می

 
کنیم. 8 میلیارد تاکنون سرمایه گذاري براي مرحله سوم و جهش سوم شده است. 

این تفکر، تفکرِ نادرست است که فکر کنیم مثلا یک طوري این چهار سال را خوب بگذرانیم، یک طوري این یک سال که از دولت
مانده خوب بگذرانیم، اصلا این تفکر، تفکر ناصحیح است. باید براي منافع ملی مان، براي ملت مان، فرق نمی کند این دولت، دولت

 
بعدي، دولت قبلی، همه یک وظیفه سنگین و بزرگی را بر عهده داریم. 



در این جلسه، هم می خواستم گزارش را از خودِ مسئولین بزرگ پتروشیمی و فولاد بشنوم که در حد فرصت این جلسه شنیدم و هم
می خواستم نکاتی که مورد نظرشان است یا اشکالاتی که مورد نظر آنهاست، یا کمکی که دولت باید انجام بدهد، بشنوم که مطرح
کردند. این هم تقریبا مطرح شد. ممکن است نکات دیگري هم داشته باشید. خواهش می کنم در بخش پتروشیمی اگر نکاتی دارید با
آقاي مهندس زنگنه، در بخش فولاد اگر باز نکات دیگري در نظر شماست به آقاي مهندس خیابانی بدهید که در جلسه فردا صبح
ستاد اقتصادي دولت، همه این مواردي که در این جلسه مطرح شد و وظیفه داریم آنها را حل کنیم، در همین جلسه فردا این را

 
مطرح کنیم. 

درباره گمرك، بانک و ارزش افزوده بحث داشتید. هر موضوعی که مورد نظر شما بود و بحث داشتید و درست بود آنها را باید حل و

 
فصل کنیم. 

اول تشکر از شماها که بارِ بسیار سنگینی را بر عهده گرفتید. مردم باید بدانند در شرایطی که آمریکا کشور را تحریم کرد، در شرایطی
که بدترین فشارها را بر مردم وارد کردند و الان حدود دو سال و سه ماه است در شدیدترین فشار هستیم، یعنی از اردیبهشت 97،
حساب کنید تا الان که وارد مرداد شدیم، تقریبا دو سال و سه ماه است در شدیدترین فشار هستیم. دو سال که هیچ، آنها فکر می
کردند چند ماه بیشتر نمی توانیم دوام بیاوریم و بعد از چند ماه تماس می گیریم، به قول خودشان گفتند شماره تلفن به ایرانی ها

 
دادیم، هر وقت خواستند تماس بگیرند. فکر می کردند مجبور می شویم با آنها تماس بگیریم. 

در این دو سال و سه ماه اگر بگویم 23 بار، کم گفتم، چون فقط در سفرم به نیویورك در سال 96، هشت بار تقاضاي ملاقات کردند.
سال 97 بیشتر و سال 98 که سال قبل بود زمانی که در نیویورك بودم، تقریبا همه سران کشورهاي غربی و اروپایی یکی یکی آمدند
و خواستند که ملاقات و مذاکره کنیم. البته ابایی از مذاکره نداشتیم، اما نمایش را نمی خواهیم و دنبال نمایش نیستیم، دنبال حل

 
مساله هستیم. 

امروز تحریمی بر ایران تحمیل شده که برخلاف همه مقررات بین المللی است و آنها باید تحریم را بردارند و هر چیزي اینها می

 
گویند، اول باید کارِ خلافی را که انجام دادند و شروع کردند، خاتمه بدهند، نه پیش شرط بگذارند؛ این یک واقعیت است. 

آنها به ملت ایران فشار آوردند، به دولت ایران فشار نیاوردند. به مردم فشار آوردند. تحریم آنها یک تروریسم اقتصادي بوده، الان در
شرایط کرونا یک تروریسم درمانی هست. حتی از یک جایی می خواهیم، یک جاي بین المللی می خواهیم براي کرونا وام بگیریم، آن
مرجع حاضر است براي کرونا به ایران وام بدهد، کسی که مانع است آمریکایی ها هستند. آنها مانع می شوند. بنابراین علیه درمان

 
مردم، علیه ملت، اما در عین حال چطور توانستیم در این دو سال و سه ماه بایستیم؟ 

البته همه مردم به سهم خودشان در اینجا ایستادگی کردند، تولیدگران در خط مقدم و فکر می کنم صنعت فولاد و پتروشیمی در
خط جلوي این مبارزه بودند، چرا؟ براي اینکه اولا نیازهاي داخلی را تولید کردند و نیازهاي داخلی را در اختیار مردم گذاشتند، ثانیا
یک بخش بزرگی از نیازهاي ارزي کشور که در اصطلاح می گوییم ارز نیمایی، اینها تامین کردند. 100 درصد آنچه را که قول داده
بودند و بیشتر از 100 درصد، بالاتر از 100 درصدي که قول داده بودند ارز تحویل دادند. البته شرایط کشور یک شرایطی است که
امسال می بایست پتروشیمی مثلا 15 میلیارد ارز در نیما می آورد، حالا بازار یک مقدار متفاوت است، وقتی قیمت نفت پایین می رود
قیمت گاز، پتروشیمی، سایر محصولات، محصولاتی هستند که وابسته به زنجیره نفت هستند، به هر حال آنها هم کاهش پیدا می
کنند. اما در عین حال همین امسال با سختی هایی که وجود دارد، دنبال آن هستیم سختی هایی که مطرح کردند، حل و فصل کنیم.



در مجموع امروز یک بار سنگینی را در سال 99 بر دوش گرفتیم. در همین چهار ماه اول امسال هم بخش فولاد و هم بخش
پتروشیمی، به تعهدات خودشان عمل کردند. اتفاقا دائم تقاضا می کنیم و می گوییم صادرکنندگان عزیز ارز را به موقع بیاورند. دو

 
بخش بزرگی که بالاترین ارز را وارد کشور می کنند یعنی پتروشیمی و فولاد اینها به موقع آوردند و به موقع می آورند. 

باید در اینجا، در این دو سال و سه ماه، در این سختی هایی که بودیم، در بخش پتروشیمی چون همیشه بار را به دوش آقاي مهندس
زنگنه می گذاشتیم، از ایشان تشکر کنیم. از وزارت صمت در مسئولیت هاي مختلف، از وزراي قبلی تشکر کنم و الان هم از سرپرست

 
وزارت صمت آقاي خیابانی تشکر کنم. 

کار بزرگی انجام گرفته یعنی مردم مطلع باشند که اگر دولت افتخار می کند و می گوید در برابر آمریکا، در برابر تحریم، در برابر فشار
خارجی می ایستم، این ایستادگی منوط به کمک همه هست. همه تولیدکنندگان، همه سرمایه گذاران، همه کارآفرینان و مخصوصا
زنجیره پتروشیمی و زنجیره فولاد بار بسیار سنگینی را بر دوش داشتند و می خواهم در اینجا به عنوان رئیس جمهور ملت ایران از
این عزیزان سپاسگزاري و تشکر کنم، براي اینکه کار بزرگی را در این دو سال و سه ماه انجام دادند و من مطمئنم امسال و سال آینده
هم با همان قدرت و شهامت و تولید و تولید بیشتر تلاش می کنند. هم امسال زنجیره فولاد در طول سال تا پایان مجموعه زنجیره،
26 میلیون تن اضافه می شود و هم در پتروشیمی محصولات تا پایان سال اضافه می شود. امسال اگر همه این طرح هاي 17 گانه
انشاءاالله به افتتاح و نتیجه برسد، حدود 25 میلیون تن محصولات پتروشیمی اضافه می شود و 26 میلیون تن در فولاد که رقم بسیار

 
بزرگی در یک سال است. 

 
اینها بحث یک سال است. یعنی سال 99 است، یعنی در یک سال در شرایط تحریم می بینیم یک حرکت بزرگ انجام گرفته است. 

حرکت هاي جانبی آن هم هست، یعنی براي اینکه بخش فولاد اداره شود، دنبال راه آهن هم هست، این یک کار جانبی است که انجام
می دهد و تحول بزرگی در راه آهن است. در بخش آب هم یک تحول بزرگ است چون اینها مصرف کننده بزرگ آب هم هستند.
مخصوصا فولاد مصرف کننده بزرگ آب است. بخشی از صنایع دیگري هم هست که در این جلسه نبودند. آلومینیوم هم باز جزو موارد
ارزشمند است، مس هم همینطور، شرکت هاي دیگر هم هستند. آنها هم به سهم خودشان صادرات دارند. آنها هم در سامانه نیما ارز

 
را عرضه می کنند. آنها در این جلسه نبودند بیشتر در زمینه فولاد و پتروشیمی در این جلسه بحث کردیم. 

در مساله آب هم قدم هاي مهمی برداشته شده است. در مساله آب باید آب دریاها را به فلات مرکزي برسانیم. یکی از راههاي آن این
است. در آب خیلی کارها باید انجام بدهیم. یکی این است که این کار را انجام بدهیم و الحمداالله امسال سدهاي فراوانی را به افتتاح
رساندیم و تا آخر سال هم سدهاي جدیدي به افتتاح می رسانیم. با وزیر نیرو هم همین هفته پیش صحبت می کردیم که وزیر نیرو

 
گفت تقریبا 8، 9 سد را اضافه بر آنچه قول دادیم، انشاءاالله تا اوایل سال آینده، به افتتاح می رسانیم. 

ضمن اینکه باید سد بسازیم و آبها را به صورت مدرن در مزارع مان استفاده کنیم، یکی دیگر از کارهایی که باید انجام دهیم هم این
است که آب دریا را به فلات مرکزي کشور بیاوریم و در این راه صنعت فولاد پیش قدم شده و انشاءاالله در مهر ماه اولین بخش این آب
از منطقه خلیج فارس و دریاي عمان وارد فلات مرکزي کشور می شود و به گل گهر می رسد و این قدم بسیار مهم و مبارکی است که

 
انشاءاالله انجام می گیرد. 

باید خدمت مردم عزیز و بزرگوار عرض کنم که اولا دولت در نتیجه تلاش همه شرکت ها و همه تولیدکنندگان در داخل، به تعهدات
خود متعهد و بسیار امیدوار است. و از طرفی هم به این شرکت هاي عزیزي که الان خدمت شان هستم می خواهم عرض کنم که
منافع شرکتی براي شما مهم است. معلوم است این شرکت به عنوان فرزند شماست، تولیدات براي شما مهم است، مایه افتخار



شماست، اما هر جا بین بنگاه و کشور دو راهی ایجاد می شود، کشور را ترجیح دهید. یعنی یک وقتی منافع ملی، منافع کشور است و
یک وقتی منافع بنگاهی است. مثلا فلان شرکت فولاد الان مثلا یک سهم از سهم هاي شناور خود را بیاورد و عرضه کند، اصلا هم
بورس زنده می شود. چون اصلا اینها سهم هایشان اینقدر ارزشمند است که خیلی ها، اگر 10 بنگاه بیایند، سهام خود را عرضه کنند،
به اندازه یک سهم شناور اینها نمی شود. یک سهم شناور را عرضه کند هم بورس تحول پیدا می کند، هم خون جدید وارد بورس می
شود و هم آنها نیازمندي هاي ریالی شان تامین می شود. یعنی به جاي اینکه اوراق را پخش کنند و مسائل مالی شان را تامین کنند،

 
با عرضه سهام نیازمندي هاشان را مرتفع می کنند و طرح هاي نیمه تمام شان را تکمیل می کنند. 

حالا طرحی دارد، همین طور بایستد ممکن است سه سال طول بکشد، ولی پولی که از بورس بلافاصله در اختیارش قرار می گیرد می

 
تواند یکساله و گاهی چند ماهه طرح آن را تکمیل کند. 

بنابراین توصیه می کنم که سهام را در بورس عرضه کنید که به نفع بورس و مردم و خودتان است. یعنی پولی که شما نیاز دارید بازار
سرمایه بهتر از بازار پول است، بازار سرمایه سریع تر به شما جواب می دهد، پاسخ مناسب تر به شما می دهد، در یک زمان کوتاه هم
رقم درشت تر به شما می دهد. شما سهام تان را در یک زمان کوتاهی می توانید سهام شناورتان را تصمیم بگیرید، هفته بعد می

 
توانید عرضه کنید و میلیاردها تومان پولی که می خواهید فوري در اختیار شما قرار می گیرد. 

بنابراین ضمن اینکه از شما متشکرم و تشکر فراوان می کنم به خاطر تلاشی که در طول مدت هفت سال گذشته، مخصوصا در این دو
سال و سه ماه انجام دادید و امروز هم انجام می دهید و ارز مورد نیاز بانک مرکزي را تامین می کنید و طرح هاي نیمه تمام تان را
تکمیل می کنید، خواهش می کنم که در عرضه سهام به بورس هم جدیت بیشتري به خرج دهید؛ هم براي خودتان و هم براي بورس

 
و هم نیازمندي هاي داخلی. 

به گونه اي نیازمندي هاي داخلی را تامین کنیم که علامت نادرست هم به ارز داده نشود. یک وقتی طوري عرضه می کنیم که ممکن
است، علامت نادرست به قیمت ارز بدهد و ممکن است بازار را تحت فشار قرار دهد و محصولات را گران تر دربیاورد، چون یک کشور

 
هستیم، یک منفعت ملی داریم و همه باید براي آن منفعت مان تلاش کنیم. 

انشاءاالله امیدوارم خداوند به همه توفیق دهد تا بتوانیم وظیفه بسیار سنگینی که در این مقطع تاریخی بر دوش داریم انجام دهیم.
ماههاي آینده به اعتقاد بنده شرایط همه شرکت هاي شما بهتر از ماه فروردین و اردیبهشت است که شرایط کرونا و شرایط سختی
بود، شرایط بهتري دارید انشاءاالله. مردم هم باید در ماههاي آینده هم براي بازار ارز و هم براي تولیدات داخلی امیدوارتر باشند. خداوند

 
به همه شما توفیق بیشتر عنایت کند انشاءاالله. 

والسلام علیکم و رحمت االله و برکاته.



تلاش براي رفع مشکلات معیشتی مردم

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  16  |  تاریخ: 1399/05/06

آیت االله سید محمد شاهچراغی با بیان اینکه وزارت صمت در زمینه اشتغال جوانان تدابیر ویژه اي بیندیشد گفت: باید براي
رفع مشکلات مردم کوشید.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، آیت االله سید محمد شاهچراغی نماینده، ولی فقیه
در استان سمنان در دیدار با معاون وزیر صمت و رئیس
سازمان صنعت معدن و تجارت استان سمنان با تاکید بر
اینکه این وزارتخانه باید در زمینه اشتغال جوانان تدابیر
ویژه اي بیندیشد گفت: اشتغال جوانان یکی از مسائلی

 
است که دغدغه آن در استان احساس می شود. 

او با بیان اینکه با تغییر و تحول در وزارت صمت اقدامات خوبی صورت گرفته، اما باید براي رفع مشکلات مردم کوشید بیان کرد:
وزارت صمت از نظر تجارت در بازار نقش تأثیر گذاري دارد و باید براي گرانی ها و اختلاف قیمت ها باید قدم هاي بیشتري بردارد تا

 
مردم رضایتمندي بیشتري داشته باشند. 

آیت االله شاهچراغی با بیان اینکه هدف مسئولان باید از رفع مشکلات، افزایش رضایتمندي مردم به خصوص در حوزه اقتصاد و

 
معیشت باشد گفت: مردم انقلاب کردند و امید به این انقلاب و کارگزاران دارند، نباید مردم را فراموش کرد. 

آیت االله شاهچراغی با بیان اینکه امروز مشکلات زیادي گریبان اقتصاد کشور را گرفته، اما باز هم با کار جهادي و همراهی می توان بر
مشکلات فائق آمد گفت: مردم با اتحادي که داشتند جنگ تحمیلی را پیش بردند و با این اتحاد این مشکلات موجود نیز قابل حل

 
است. 

مهدي اصفهانی معاون وزیر صمت نیز در این دیدار با بیان اینکه وزارت صمت چهار برنامه راهبردي و اساسی دارد گفت: یکی از این
راهبرد ها جهش تولید و لزوم تحقق شعار سال مد نظر رهبر معظم انقلاب اسلامی است که در این مسیر، تلاش هاي گسترده اي

 
صورت گرفته است. 

او راه اندازي طرح ها و پروژه هاي نیمه تمام را دومین راهبرد وزارت صمت خواند و افزود: توسعه صادرات، مدیریت و کنترل واردات

 
سومین راهبردي است که توسط وزارتخانه در سال 99 در دستور کار قرار گرفته است. 

معاون وزیر صمت با بیان اینکه مدیریت و تنظیم بازار چهارمین اولویت وزارتخانه است بیان کرد: برنامه هاي وزارت صنعت و معدن بر



 
اساس این چهار راهبرد اساسی چیده می شوند. 

اصفهانی با بیان اینکه 36 نوع کالا افزایش موجودي داشته و در شرایط کنونی بالغ بر 100 نوع کالا شناسایی شده اند که می بایست

 
در درون کشور ساخته شوند ابراز کرد: تولید این کالا ها ما را از واردات بی نیاز می کند. 

انتهاي پیام / ر



جزئیات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد

منبع: خبر داغشماره خبر:  17  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398 را اعلام و
بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد.

به گزارش خبرداغ ، صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: بانک مرکزي گزارش هاي
تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند.
به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد
یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات
صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته

 
است. بنابراین تا پایان خرداد امسال مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا.ا
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 



طبق اعلام بانک مرکزي، مدیر اداره صادرات این بانک در خصوص عملکرد شرکتهاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان
گفت: علی رغم برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش
زیادي از تعهدات شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به
میزان 17.1 میلیارد یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي

 
برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ بسته
سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات
براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي ارزي ناشی از
کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید مبتنی بر
صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازارهاي
چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی،
جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي _ صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت



 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

 
حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود. 

ایسنا



چند خبر از اداره کل کمیته امداد

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  18  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل کمیته امداد استان کرمانشاه گفت : حدود هشت میلیارد تومان اعتبار به حساب سرپرستان خانوار هاي تحت حمایت
این نهاد در شهر کرمانشاه واریز شده است .

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
کرمانشاه؛ محسن رخصی مدیرکل کمیته امداد استان کرمانشاه با بیان
اینکه حدود هشت میلیارد تومان اعتبار به حساب سرپرستان خانوار
هاي تحت حمایت این نهاد در شهر کرمانشاه واریز شده است، گفت :
بیش از 30 هزار و 800 خانوار مددجو کرمانشاهی از این کمک

 
حمایت معیشتی بهره مند شدند. 

او گفت : با رایزنی کمیته امداد با سازمان هدفمندي یارانه ها و نهاد
هاي انقلابی اعتباري ویژه به عنوان کمک حمایت معیشتی در

 
وضعیت شیوع ویروس کرونا براي خانوار هاي تحت حمایت ساکن شهر کرمانشاه در نظر گرفته شد. 

رخصی با بیان اینکه این اعتبار با سرانه 250 هزار تومان براي هر خانوار مددجو روز گذشته به حساب سرپرستان این خانوار ها واریز

 
شده است، افزود : در مجموع حدود هشت میلیارد تومان اعتبار به خانوار هاي مددجو کرمانشاهی اهدا شده است. 

 
او ادامه داد : بیش از 30 هزار و 800 خانوار مددجو کرمانشاهی از این کمک حمایتی بهره مند شدند. 

مدیرکل کمیته امداد استان کرمانشاه گفت: امیدواریم به زودي با جمع آوري کمک هاي بیشتر، اعتبار حمایتی نیز به مددجویان

 
ساکن در سایر شهرستان هاي استان اختصاص یابد 

برگزاري دوره آموزش مهارتی براي متقاضیان اجراي طرح با همکاري راهبران شغلی قدمی رئیس کمیته امداد گهواره گفت: به منظور
استفاده از تجربیات کار آفرینان و افراد داراي تجربه در قالب راهبران شغلی طی هفته گذشته تعداد 4 نفر از راهبران شغلی جهت
پیشبرد هرچه بهتر اهداف اشتغال و خودکفایی در اداره گهواره حضور یافته و دوره آموزش مهارتی براي 80 نفراز متقاضیان اجراي

 
طرح هایی مانند: قالیبافی، گیوه بافی، پخت نان سنتی و دامپروري برگزار کردند. 

 
او گفت: با استفاده از دانش و تجربیات راهبران شغلی طرح هایی با ریسک کمتر و کیفیت بهتر با تولید بیشتر اجرا خواهد شد. 

او افزود: راهبران شغلی پس از پایان آموزش در خصوص اعطاي گواهینامه هاي آموزشی به مددجویان اقدام و در راستاي خرید مواد

 
اولیه و فروش محصولات تولیدي به مجریان کمک خواهند کرد. 



 
او ادامه داد: این طرح ها با پرداخت تسهیلات امدادي و بانکی به مددجویان در سالجاري اجرا خواهند شد. 

آغاز مرحله سوم رزمایش مواسات و همدلی و کمک هاي مومنانه در دالاهو معاون مشارکت هاي مردمی کمیته امداد دالاهو

 
گفت:خیران نیکوکار 450میلیون تومان کمک بهدنیازمندان اهدا کردند که 85 درصد تعهدات استانی محقق گردید. 

 
او گفت: این رزمایش با استفاده از توان مراکز نیکوکاري، بسیج خیرین، ادارات و نهاد ها اجرایی خواهد شد. 

بهرامی رئیس کمیته امداد امام خمینی ره شهرستان دالاهو بر همراهی و همکاري همکاران خیر در رزمایش مرحله سوم تاکید و بر

 
تلاش مستمر و جهادي در کمک هاي خیرین در عید قربان داشت. 

بهرامی از مساعدت هاي خیرین نیکوکار شهرستان دالاهو تقدیر کرد وگفت:خیران سخاوتمند در همه شرایط ثابت کردند که در
سختی ها حامی نیازمندان هستند و انان را براي کاهش مشکلاتشان یاري می دهند .



استقلال کشور در گرو تحقق حاکمیت مجازي

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  19  |  تاریخ: 1399/05/06

 
چرا آمریکا دسترسی ایرانی ها به شبکه هاي اجتماعی خود را تحریم نمی کند؟ 

 
محسن پور عرب 

1.حدود 20 روز پیش یعنی هفتم جولاي 2020، خبرگزاري یورونیوز خبري را با این عنوان منتشر کرد: «آمریکا «تیک تاك» و دیگر
شبکه هاي اجتماعی چین را فیلتر می کند» مایک پمپئو وزیر امور خارجه آمریکا در این باره گفته بود: تیک تاك اطلاعات کاربران را
در اختیار دولت چین قرار می دهد و خطاب به مردم آمریکا گفت اگر می خواهید اطلاعات شخصی خودتان را در اختیار حزب
کمونیست چین قرار دهید از این اپلیکیشن استفاده کنید! ادعایی که البته از سوي مسئولان این شبکه چینی رد شده و تاکید کرده
اند هرگز داده هاي کاربران را به دولت چین نداده اند. اما تنها آمریکا نیست که نسبت به تیک تاك حساسیت نشان داده است بلکه
اخیرا دولت هند به دنبال درگیري هاي مرزي با دولت چین تیک تاك و 58 اپلیکیشن چینی دیگر را فیلتر کرده است. علاوه بر این با

 
توجه به تصویب قانون جدید امنیتی در هنگ کنگ این اپلیکشن از بازار هنگ کنگ خارج خواهد شد. 

2.حساسیت اخیر دولت آمریکا نسبت به اپلیکیشن تیک تاك در حالی است که این شبکه اجتماعی مبتنی بر ویدیو در آخرین
آمارهاي منتشر شده بالغ بر 800 میلیون کاربر فعال در ماه دارد و دومین اپلیکیشن پرطرفدار با بیشترین میزان دانلود در هر دو
فروشگاه اینترنتی و آنلاین اپ استور اپل و گوگل پلی استور عنوان گرفته است. بر اساس آمارهاي وبسایت statista چین با 400
میلیون کاربر، هند با 119.3 میلیون کاربر و ایالت متحده آمریکا با 39.6 میلیون کاربر بیشترین کاربران این شبکه اجتماعی را تشکیل
می دهند. حالا با وجود چنین آمارهایی که حاکی از محبوبیت این شبکه اجتماعی است، چرا دولت هاي آمریکا و هند باید با نقض
حقوق کاربران خود دسترسی به این شبکه اجتماعی را مسدود کنند؟ این سؤال می تواند پاسخ هاي متعدد و گوناگونی داشته باشد اما
به طور قطع روشن ترین و مهم ترین پاسخ همان اظهارات وزیر امور خارجه آمریکا است؛ انتقال اطلاعات کاربران (شهروندان
آمریکایی) به دولت چین؛ شاید این بدبینانه ترین پاسخ به این سؤال باشد اما دور از ذهن نیست چراکه این پاسخ را یکی از مقامات
دولت آمریکا که صاحب بزرگ ترین شبکه هاي اجتماعی دنیا اعم از فیسبوك، یوتیوب، واتس آپ و اینستاگرام هستند داده است. در
اختیار داشتن دانش، فناوري و زیر ساخت در حوزه شبکه هاي اجتماعی سبب می شود تا شناخت و اطلاعات کافی نسبت به عملکرد
این شبکه ها در اختیار حاکمیت یک کشور قرار گیرد و به خوبی اثرات جولان شبکه هاي اجتماعی خارجی را درك کند. از سویی با
توجه به بالا گرفتن تنش ها میان آمریکا و چین، این رویکرد کاملا طبیعی است که هر یک از این دو کشور براي حفظ حاکمیت و
آرامش کشورشان اجازه خروج اطلاعات از کشورشان را ندهند. اطلاعاتی که تاریخ ثابت کرده براي تقابل در این سطح می تواند کارساز

 
باشد. 

3.برخورد دولت آمریکا با شبکه تیک تاك و تصمیم بر فیلتر کردن این شبکه اجتماعی در حالی است که این دولت قواعد سختگیرانه
اي در شبکه هاي اجتماعی تحت کنترل خودش نیز دارد. به عبارتی دولت آمریکا نه تنها شبکه هاي اجتماعی غیر بومی اش را فیلتر
می کند بلکه این عمل را در شبکه هاي اجتماعی خودش نیز اعمال می کند. به عنوان نمونه زمانی که دولت آمریکا تشخیص دهد
فعالیت کاربران در شبکه هاي اجتماعی تحت مدیریتش مخالف منافع او است اقدام به مسدود کردن صفحات کاربران می کند. نمونه
این اقدامات در جریان شهادت حاج قاسم سلیمانی به وقوع پیوست، در جایی که بسیاري از صفحات کاربران اینستاگرام و توییتر که
این اقدام تروریستی را محکوم کرده بودند مسدود شد؛ این اقدام مدیران شبکه هاي اجتماعی آمریکایی یک پیام واضح داشت و آن

 
«الزام کاربران به رعایت قواعد شبکه هاي اجتماعی آمریکایی» بود. 



4.پس از فیلتر شدن تلگرام در ایران، به نظر می رسید زمان بومی سازي فضاي مجازي کشور فرا رسیده است، اتفاقاً برخی اقدامات
انجام شد اما کافی نبود. رشد برخی از پیام رسان ها و شبکه هاي اجتماعی تا جایی پیش رفت که اقبال نسبت به تلگرام کاهش یافت
اما به محض در دسترس قرار گرفتن فیلترشکن ها، بار دیگر تلگرام انتخاب اول کاربران شد. اینستاگرام که نیز وضعیت مشخصی دارد
و همچنان به عنوان یکی از شبکه هاي اجتماعی پرطرفدار و البته آسیب رسان در کشور ما در حال استفاده است. در کنار اینستاگرام،
شبکه هایی چون توییتر و واتس آپ نیز در اختیار کاربران است که البته برخی از این شبکه ها با فیلترشکن قابلیت دسترسی دارند؛
جولان شبکه هاي اجتماعی آمریکایی در فضاي سایبري جمهوري اسلامی ایران در حالی است که این دولت تحریم هاي ظالمانه اي را
در حوزه هاي مختلف علیه مردم و حاکمیت اعمال کرده است. با این رویکرد به راستی چرا دسترسی کاربران ایرانی به شبکه هاي

 
اجتماعی آمریکایی تحریم نیست؟ 

5.براي پاسخ به سؤال بالا نیاز است تا بار دیگر به بخش اول این مطلب بازگردیم و اظهارات مایک پمپئو را بازخوانی کنیم. بدون شک
دسترسی آزاد کاربران ایرانی به شبکه هاي اجتماعی آمریکایی در جایی که این دولت می تواند آنها را نیز تحریم کند، تنها یک دلیل
می تواند داشته باشد و آن استفاده از داده هاي کاربران ایرانی در بزنگاه ها است، مسئله اي که خود مقامات آمریکایی نسبت به آن
حساسیت دارند؛ البته کاربرد اطلاعاتی-امنیتی شبکه هاي اجتماعی موضوع جدیدي نیست و نگاهی به فعالیت این اپلیکیشن ها در
گذر زمان مهر تاییدي بر این مدعا است. به عنوان نمونه هیلاري کلینتون در کتاب خاطراتش تحت عنوان انتخاب هاي سخت به این
موضوع اشاره کرده است. کلینتون در بخشی از خاطراتش از متقاعد کردن مدیران توییتر (جک دورسی) براي کمک به اغتشاشات
سال 88 می گوید. اما اغتشاشات 88 نه تنها پایانی بر جولان شبکه هاي اجتماعی در کشور بلکه نقطه آغاز آسیب هاي این شبکه ها
بود. مرور هشتگ هاي ایجاد شده علیه جمهوري اسلامی ایران به خوبی بیانگر نقش موثر این شبکه ها در برهم زدن فضاي کشور
است. تصمیمات اقتصادي آبان ماه 98 با اینکه می توانست تنها موجی از اعتراض هاي مدنی را به همراه داشته باشد اما با نقش
آفرینی دوباره شبکه هاي اجتماعی زمینه ایجاد آشوب و اغتشاش بار دیگر فراهم شد تا جایی که مدیران حوزه فضاي مجازي کشور
ناچار به قطع اینترنت شدند! مصداق دیگر این کارکرد را می توان عملیات روانی رسانه هاي بیگانه علیه جمهوري اسلامی در روزهاي
نخست شیوع کرونا دانست. جایی که با پمپاژ اخبار دروغ در شبکه هاي اجتماعی آمریکایی مورد استفاده کاربران ایرانی، فضاي
سیاهی را از بیمارستان ها و آرامستان ها نشان می دادند، اما به محض شیوع گسترده این ویروس در آمریکا، دیگر خبري از این لجن
پراکنی ها نشد. یا دیگر مثال، هشتگ اخیري که علیه عملکرد قوه قضائیه به راه افتاد؛ مرور این موارد به خوبی هدف مدیران این
شبکه ها را مشخص می کند و حالا می توان گفت که پاسخ سؤال «چرا شبکه هاي اجتماعی آمریکایی تحریم نیستند؟» کاملا مشهود
است. البته که اثرات مخرب شبکه هاي اجتماعی غیربومی به این موارد ختم نمی شود و در کنار کارکرد اطلاعاتی-امنیتی، تهاجم
فرهنگی-اجتماعی را می توان به عنوان یکی از اثرات مخرب بر فضاي کشور قلمداد کرد. آسیب هایی که امروزه به عنوان یک آسیب
اجتماعی در کشور شناخته می شوند و شاید در فرصت بعدي بتوان با فراغ بال بیشتري به آنها اشاره کرد، اما همین جا تنها یک سؤال
باقی است که اگر مدیران حوزه فضاي مجازي کشور حتی باوري به کارکرد اطلاعاتی-امنیتی شبکه هاي اجتماعی ندارند چرا فکري به
حال آسیب هاي اجتماعی این شبکه ها نمی کنند؟ آسیب هایی که در حال تغییر ذائقه جوانان و ترویج سبک زندگی فردگرایانه و

 
غربی است! 

6.بومی سازي فضاي مجازي کشور در جایی که زیان هاي شبکه هاي اجتماعی غیربومی به خصوص شبکه هاي آمریکایی در کشور به
کرار اثبات شده است اکنون نیازي است که مستلزم وجود این دغدغه در بدنه مدیریتی و تصمیم گیر است. در این باره شاید بد نباشد
مدیران حوزه فضاي مجازي کشور همانطور که در برخی مواضع نسبت به ارتباط با غرب تاکید دارند، در این باره نیز از غرب بیاموزند
و اجازه جولان شبکه هاي اجتماعی غیربومی را در کشور ندهند. در پایان بد نیست براي یادآوري اهمیت این موضوع به بیانات رهبر
معظم انقلاب اشاره اي داشته باشیم، جایی که ایشان در این باره فرمودند: «اگر من امروز رهبر انقلاب نبودم حتماً رئیس فضاي
مجازي کشور می شدم.» مطمئنا برخی از کم کاري ها و آسیب هاي وضع موجود ناشی از نبود یک فرمانده یا رئیس در این حوزه
است، کسی که همانند رهبر معظم انقلاب به این دغدغه دچار باشد تا بتواند با عزمی جدي فضاي کشور را در حوزه زیرساخت و نرم

 
افزار براي بومی سازي، قطع وابستگی به شبکه هاي خارجی و جلوگیري از خروج اطلاعات فراهم کند. 



 
تغییر در سایست گذاري فضاي مجازي مهمتر از فیلترینگ 

 
سامان افشار 

شاید به ذهن شما هیچ گاه نرسد تا براي ارسال یک بسته پستی از یک شهر به شهري در داخل کشور، آن را ابتدا به کشور دیگري
بفرستید و سپس به مقصد نهایی در داخل کشور ارسال کنید و احتمالا اگر کسی این کار را انجام دهد شما با تعجب به وي نگاه می

 
کنید! وضعیت عمده سرویس هاي پایه و عمومی فناوري اطلاعات در ایران این گونه است. 

پدیده فناوري اطلاعات و سرویس هاي آن، از چند منظر قابل بررسی است، منظر اول بعد تکنولوژي و سرریز هاي آن در صنایع
مرتبط پایین دست، منظر دوم امنیت اطلاعات، منظر سوم اقتصاد و اشتغال زایی و از همه مهم تر بعد استقلال و عدم وابستگی آن

 
است. 

شاید سؤال شما این باشد که خوب چرا ما در این وضعیت هستیم و اگر هر روز می شنویم که فارغ التحصیلان زیادي در این رشته ها
داریم چرا وضعیت این گونه است؟ جواب سخت و پیچیده نیست، اگر در چند کلمه بخواهیم بیان کنیم فقدان نگاه کلان سیستماتیک

 
و عدم تفکر استراتژیک بلندمدت به این حوزه است. 

این بار بیاییم وضعیت را از دید نهادهاي تصمیم گیر و اجرایی بررسی کنیم، اولین جوابی که در چرایی وضعیت کنونی خواهیم داشت
فقدان منابع مالی براي تخصیص در این بخش ها است. گرچه می توان با کند و کاو، به سال هایی دورتر در 10 سال قبل رفت و دید
که در زمانی که منابع هم مهیا بوده، الزاما به دلیل وجود منابع وضعیت مطلوب نبوده است، پس به نظر مشکل کمی پیچیده تر است.
بیاییم یک مورد خاص را در کشور آلمان و ایران بررسی کنیم. در ایران و آلمان یک صورت سؤال وجود داشته است، چگونه ارسال
اطلاعات بین مردم- مردم و یا مردم- دولت مدیریت شود به صورتی که در صورت نیاز، هر شهروند بتواند از آن استفاده کند. نوع
جواب ما در ایران و نوع جواب آلمان به این سؤال پاسخ چرایی وضعیت کنونی است. در آلمان دولت سرویس ایمیل را پایه ارتباطات
قرار می دهد، بستر قانونی لازم را با کمک مجلس فراهم می کند، سیاست گذاري تعرفه اي لازم را ایجاد می کند، ارائه سرویس را به
بخش خصوصی می سپارد و از همه مهم تر تمام ارتباطات دولت- مردم را به این سرویس (De- Mail) سوق می دهد. اما در ایران

 
موضوع در حد یک سامانه با نام کارپوشه تعریف، پیمانکار گرفته و سرویسی فراهم می شود. 

اما نتیجه نهایی کار در کشور آلمان آن است که امروز هرگونه ارتباط با دولت به صورت الکترونیک و تنها در بستر De- Mail است و
در ایران نیز که طبیعتاًً وضعیت مشخص است. کلید موضوع آن است که آلمان پتانسیل درآمد زایی را به سمت مورد نظر خود که
سرویس ایمیل بوده است سوق می دهد و مشکل خود را هم که ارتباط الکترونیک بود حل می کند. در این سرویس، کشور آلمان
سرویس ارتباطی مردم- مردم را نیز فراهم می کند که طبیعتاًً به دلیل تصدیق اصالت افراد در این سرویس، بستر اصلی ارتباطات
رسمی مردم می شود. البته براي ارتباطات غیررسمی سرویس هاي خارجی و داخلی زیادي در آلمان در دسترس است، اما موضوع
مهم آن است که وابستگی به سرویس هاي خارجی رفع شده است و این سرویس نیز با ارائه توسط چند شرکت خصوصی، امکان ارائه
گسترده را نیز پیدا کرده است. مشکل ما در سرویس هاي پیام رسان، موتور جست وجو، شبکه اجتماعی و... هم از همین جنس است

 
گرچه در هر سرویس نوع صورت مسئله و نوع جواب متفاوت است. 

یکی از مهم ترین کارهایی که دبیرخانه شوراي عالی فضاي مجازي باید انجام دهد، اطلاع رسانی مستند از وضعیت کشورهاي منطقه
در حیطه سرویس هاي فناوري اطلاعات به سیاست گذاران فناوري اطلاعات کشور است، تا وقتی که عمده مدیران و تصمیم گیران
کشور تصور کنند سرویس هاي گوگل در همه کشورها، حتی کشورهاي همسایه ما همه گیر است به صورت طبیعی وضعیت ما
تغییري نخواهد کرد و آن مدیر مربوطه هم انگیزه اي براي تغییر ندارد. ولی اگر سیاست گذار ما اطلاع داشته که بخش زیادي از افراد
در ترکیه از یاندکس استفاده می کنند و یا برخی پیام رسان ها در امارات متحده عربی به دلایل سیاست گذاري اقتصادي در بخش
اپراتورها، با اختلال رو به رو است و یا در آلمان براي ارتباطات بین دولت و مردم از سرویس ایمیل داخلی استفاده می شود، موضوع

 
کاملاً متفاوت خواهد بود. 

آنچه امروز باید اتفاق بیافتد ریل گذاري صحیح در مجلس براي هر دو قوه دیگر در حیطه فناوري اطلاعات است، ما می بایست از
فضاسازي دو قطبی به شدت دوري کنیم و به سمت سیاست گذاري بر اساس اهداف کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت روي بیاوریم،



اگر امروز قوانینی وضع شود که دولت سرویس هاي الکترونیک خود را تنها از طریق سرویس هاي ایمیل، جست وجو، پیام رسان بومی
در اختیار مردم قرار دهد و پوشش قضایی مناسب نیز براي این سرویس ها فراهم شود می توان امیدوار بود به زودي فضا تغییر یابد.
در این شرایط دیگر نیاز به فیلترینگ در این حوزه ها کمرنگ می شود. اگر سیاست گذاري اقتصادي به نحوي صحیح در جریان
سرویس هاي فناوري اطلاعات به جریان بیافتد به صورت اصولی اهداف کشور محقق خواهد شد. آنچه باید در این بین از آن مراقبت
کرد آن است که شرکت هاي دانش بنیان این حوزه به دلیل سیاست گذاري اقتصادي از بین نرود بلکه این سیاست هاي رشد دهنده

 
این شرکت ها باشد. 

 
 ___________________

 
رئیس هیئت مدیره ایمیل بومی چاپار 

 
آیا برقراري حکمرانی ملی در فضاي مجازي لازم است؟ 

 
ابوذر منتظر القائم 

«اگر من گزینه اي در اختیار داشتم که در آن، ایران تک تک پیچ ها و مهره هاي برنامه هسته اي خود را از بین می برد و امکان
داشتن برنامه هسته اي را براي همیشه از دست می داد و در اثر آن، از شـرّ همه توانایی هاي نظامی اش رها می شدم، این گزینه را

 
انتخاب می کردم». 

این، بخشی از پاسخ حساب شده آذر 1392 «باراك اوباما» رئیس جمهور سابق آمریکا به سئوال هماهنگ شده صهیونیست مصري
تبار، «حَئیم سابان-Haim Saban»، عضو ارشد موسسه بروکینز و عنصر سیاسی، اقتصادي و رسانه اي مطرح در آمریکا است که
در آن به ناچاري آمریکا به تهیه توافقی با ایران - موسوم به «برجام»- براي کنترل توانمندي هاي هسته اي ایران توسط خود این

 
کشور اشاره می شود. 

با گذر از تمام مباحث مربوط به مسائل هسته اي، می بینیم که اوباما در این پاسخ، ضمن تلاش براي نظامی نمایی برنامه هسته اي
ایران، به هرحال اعتراف دارد که غرب، گزینه اي جز تأسیس برجام براي اثرگذاري بر توانمندي هاي هسته اي یا توان نظامی ایران

 
ندارد. 

اما چرا آنها براي نیل- ولو نسبی- به اهداف خود در موضوع هسته اي یا نظامی، مجبور به وادار نمودن ایران براي توافق و اعِمال
داوطلبانه محدودیت ها به دست خود ایران هستند؟ چرا آمریکا یا غرب، با امکانات و قدرت نظامی و امنیتی که از خود در قالب فیلم
هاي مستند مهندسی شده یا سینمایی و ... جلوه داده و از ابعادي بسیار کوچک تر از این ادعاهاي سینمایی و رسانه اي نیز البته بهره
مند هستند، بدون این همه آبروریزي، صرفاً با بمباران چند یا چندین یا چند صد نقطه، یا ترور تعدادي شخصیت، دانشمند و فرد، یا
انجام اقدامات تهاجمی شبکه اي رایانه اي (موسوم به جنگ سایبري) یا اقداماتی مشابه، منافع خود را برآورده نمی کنند و به قول
اوباما، مجبورند تا لااقل کمی «شیرفلکه» را باز کرده تا ایران را به انجام این اقدامات به دست خود سوق دهند؟ به بیان صریح تر، چرا

 
آمریکا مجبور است تا خود را تا این اندازه کوچک کرده و ایران را با پیش کشیدن مجموعه اي از 

«وعده و وعیدها» و یا «امتیازات»، در اقدام علیه برنامه هسته اي خود شریک نماید و بدون برقراري چنین رابطه اي، به قول اوباما،

 
گزینه دیگري -نه براي رژیم صهیونیستی، نه آمریکا و نه هیچ کس دیگر- وجود ندارد؟ 

علت این امر بسیار بدیهی است؛ زیرا صنعت هسته اي و همچنین توان نظامی ایران، در تمامی ابعاد راهبردي خود، کاملاً بومی-ملّی
بوده و وابسته به هیچ نقطه از جهان، خصوصاً غرب نیست؛ تا با بستن «یک شیرفلکه» خارج از مرز، چیزي از این توان در ایران ضعیف
و منهدم شود. پاسخ در استقلال و تاسیس این قدرت به شکل کاملاً ملّی، بدون وابستگی نرم افزارانه یا سخت افزارانه به بیرون از مرز
نهفته است. البته این یکی از مختصات ذاتی صنعت هسته اي و توان نظامی در ایران است، زیرا به علّت مخالفت علنی و کامل غرب با
شکل گیري هر درصدي از این توان در ایران، هیچ همکاري و مشارکتی از سوي غرب در شکل گیري این قدرت در ایران شکل
نگرفت، و مسئولان مختلف، چه استقلال ستیز و متمایل به غرب، و چه استقلال طلب و معارض دخالت خارجی در مصالح ملّی، هیچ
امکانی براي به مشارکت طلبیدن غربیان در شکل دهی به این توانمندي ها نداشته اند و بر این اساس، این قابلیت ها، بدون هرگونه



کمک و اراده خارجی شکل گرفته است، و حتی سهیم سازي شرقیان در برخی کمک ها و همکاري ها نیز هوشمندانه و فاقد ماهیت
وابسته سازي بوده، یعنی با وجود آن که مدیرانی با سلایق مختلف در طول سالیان گذشته در ایران به حکمرانی مشغول بوده اند، نوع
رفتار غرب با موضوعات هسته اي و دفاعی موجب شده است تا حتی طیف مسئولان متمایل به غرب نیز نتوانند -وراي تبلیغات و
ادعاهاي دیپلماتیک- عملاً آنها را به مشارکت عملی در شکل دهی در تامین توان دفاعی و هسته اي کشور وادار سازند و شکل و
گستره و عمق حضور سایرین نیز به گونه اي نبوده که غرب بتواند تا با همراه سازي آنها، از سمت آنان به فشارسازي مستقیم علیه این

 
توان نائل گردد. 

بر این اساس، چون ضرورت تامین این توان، به عنوان یک باور مشترك و یک ضرورت ملّی، بیرون از اراده دولت ها، در چهارچوب
نظام و حاکمیت ایران، پذیرفته و پیشرفت دائمی آن یک اصل پذیرفته شده ملّی در لایه هاي حاکمیتی بوده است، مسیري جز تولید

 
این قدرت براساس زیرساخت ها و توانمندي هاي بومی، -ولو در بخش هایی با اصطلاحاً 

«اختراع مجدد چرخ»!- ممکن نشده و به همین شکل، در دستور کار قرار می گیرد و این گونه، امکان از مدار خارج کردن این
توانمندي ها با اقدامی از بیرون مرز، ممکن نیست که علاوه بر صنعت هسته اي و نظامی متعارف، می توان به صنعت موشکی و

 
ماهواره اي کشور اشاره نمود. 

باید دانست که در همه نقاط جهان خصوصاً در ایران، دستیابی به یک قدرت واقعی، فقط با شکل دهی آن با اتکاء به توان داخلی
معناي واقعی خواهد داشت، و سرهم کردن هر نوع از اسباب و وسایل و ظاهرسازي تامین هر شکل از قدرت با وابستگی جدي به
خارج، دقیقاً به معناي عدم برخورداري از آن است؛ زیرا به محض شکل گیري هر اراده اي در عوامل مشارکت کننده در تامین آن
امکان، این توانمندي با اختلال یا انهدام مواجه می شود و نه تنها از این لحظه، عامل قدرت و توانمندي محسوب نمی شود، بلکه خود
به ابزاري براي اعمال فشار و چانه زنی بعدي براي نیل عامل خارجی به سایر اهداف بدل می گردد. در این زمینه، توجه به وضعیت
کشور ونزوئلا مثالی مناسب است؛ کشوري با اراده سیاسی مستقل از غرب، که در دریایی از وابستگی زیرساختی خدماتی و اقتصادي
به آمریکا قرار دارد و به محض بلند شدن هر عَلم استقلال طلبی سیاسی در آن کشور، آمریکا می تواند تا با زدن چند دکمه یا انسداد
یک ارتباط، مثلاً در سیستم برق داخلی این کشور چالشی اساسی آفریده و آن را به اهرمی براي فشار و سوق دادن آنها به پذیرش
خواست طرف خارجی در موضوعات متنوع بدل کند. در مورد جمهوري اسلامی ایران نیز، حاکمیت مدیریت اقتصادي بی توجه به
الگوي اقتصاد مقاومتی و ناهمسو با ضرورت تقویت و جهش اقتصادي داخل پایه برون نگر، و همچنین وابستگی جدي به نفت و دلار

 
در وضعیت اقتصاد داخلی و خارجی، نمونه اي واضح و طبیعتاً تاکنون عاملی در دست طرف خارجی براي اعمال فشار بوده است. 

بر همین اساس، راه اندازي و تاسیس مجموعه اي از شبکه ها و سرهم بندي هاي الکترونیک و دیجیتال براي ایجاد شبکه هاي رایانه
اي با الگوي مختلف ارتباطی نسل دوم و سوم و چهارم و پنجم و ... مبتنی بر معماري و زیرساختارهاي وارداتی یا وابسته به خارج براي
تامین نیازمندي هاي ارتباطاتی مردمی یا حاکمیتی، نه تنها در حقیقت و معناي اصلی خود، تولید قدرت و افزایش توان ملی محسوب
نمی شود، بلکه برقراري و بهره برداري از چنین زیرساختاري براي تامین نیازها و ضروریات مدیریت و حاکمیت ملّی -مانند استفاده از
آن به عنوان زیرساخت تاسیس و ارائه خدمات دولت الکترونیک، آموزش از دور یا ارتباطات بانکی و نظام سلامت و رسانه و ...- چیزي
جز اقدامی خائنانه با اتلاف وسیع منابع حساس ارزي و ریالی ملّی، در گره زدن فزاینده لحظات حساس زندگی مردم به اراده خارجی و
تبدیل نمودن فرایندهاي جاري حیاتی مردم به گروگانی عزیز و زنده در دستان بیگانگان براي اعمال فشار در همه موضوعات مورد

 
علاقه نخواهد بود. 

پس اگر براي تقویت قدرت ملّی، به شکل دهی به توان و قدرت راهبردي در دانش و فناوري هاي ارتباطاتی و اطلاعاتی -که اصطلاحاً
از آن به قدرت و رشد یافتگی «سایبري» یاد می شود- علاقه مند و محتاج هستیم، باید آن را با تکیه بر نخبگی، خلاقیت و در یک
کلام، توان داخلی و به شکلی غیر وابسته و محتاج به مراکز بیرون از کشور و فاقد آسیب پذیري براي اعمال فشار یا اختلال از بیرون از
مرزها خصوصاً از طرف دشمنان شناخته شده خود شکل بدهیم و بدانیم که شکل دهی به این توان و قدرت در شکل وابسته و محتاج
به بیرون از مرز، در برداشتی خوش بینانه، عملاً به معناي «نداشتن این توان و قدرت»، و در وضع منطقی خود، اصطلاحاً به معناي
انداختن پوست موز زیر پاي حاکمیت ملّی و «ایجاد میدانی جدید براي گروگانگیري و افزایش قدرت مانور و توان چانه زنی و تحرکات
ایذائی دشمن در دیگر موضوعات» خواهد بود. قاعدتاً این امر البته به معناي ممانعت از امکان برقراري ارتباط و تعامل با شبکه هاي



خارج از کشور نیست، بلکه به روشنی صرفاً به معناي عدم برقراري این ساختارها بر اساس و به شکل منوط، محتاج و وابسته به

 
ارتباط، تجهیزات و زیرساخت ها و معماري نرم و سخت وارداتی است. 

درس این نکته، پرهیز از دخالت دادن همه طرف هاي خارجی (خصوصاً غربی، اروپایی، آمریکایی و صهیونیستی) به مشارکت در
تاسیس شبکه هاي داخلی و ارتباطی مردم ایران یا در زشت ترین وضع آن، بدل نمودن شبکه هاي خارجی به زیرساخت ارتباطات
داخلی مردم ایران است و ابراز علاقه این طرف ها در همکاري و مشارکت و دعوت ایران به بهره مندي از ظرفیت ها و زیرساخت هاي
تولیدي یا وابسته به آنها براي برقراري ارتباطات و شبکه هاي داخلی، وضعیتی بسیار خطرناك است که یک مدیر صادق و عاقل ایرانی،
باید آن را به عنوان یک تله راهبردي شناسایی کرده و از ارتکاب اعمالی که منافع کشور را در چنین دام هاي خطرناکی بیندازد، پرهیز
نماید. بدون شک، ارتکاب چنین اعمالی، ولو در شکل یک خطا، باید با سنگین ترین برخوردها و تنبیهات و اقدامات آنیِ جبرانی مواجه

 
شود، زیرا این گونه خطاها، اثراتی اساسی و بلندمدت در ابعاد یک خیانت عمدي بر جاي خواهند گذارد. 

و سئوال پایانیِ برآمده از این مطلب؛ که پاسخ آن در حوصله این متن نیست آن که؛ آیا وضعیت امروز فضاي مجازي کشور، وضعیتی
«لرزان و آسیب پذیر، و وابسته و محتاج به بیرون» است که علاوه بر آن که اهرم فشاري براي تامین منافع بیگانگان در ایران بوده،
نقش خود در برهم زدن منافع و امنیت عمومی و اقتدار ملّی را به خوبی بازي کرده و نه تنها حقوق ملّی و حاکمیتی، بلکه حقوق و
امنیت و رفاه خصوصی شهروندان نیز در آن قابل تضمین نبوده و تحت خطر باشد، یا وضعیتی است «داراي توان تعامل امن و مثبت
خارجی، اما بادوام، باکیفیت، امن و متکی به ریشه و قدرت داخلی» و قادر به تأمین و حفاظت از حقوق و منافع عمومی و خصوصی؛ و
اگر این چنین نیست، مشکل در مدیریتی «صرفاً بی صلاحیت و ناکارآمد» حاکم بر مقدرات امنیتی، سیاسی و فنی حاکم بر فضاي
مجازي کشور است یا اینکه رد و ریشه این وضعیت را باید در اقدامات شبکه اي هوشمند و خبره از نفوذ بیگانگان در مدیریت کشور
جست وجو کرد؟! پرسشی مهم، که فانوسی پرفروغ بر مسیر نیل به نظرگاهی برتر در تحولات امروز داخلی و خارجی ایران افکنده

 
است. 

 
 __________________

کارشناس حوزه فضاي مجازي



فعالیت کارخانه سیمان دهلران دچار اختلال شد

منبع: روزنامه کیهانشماره خبر:  20  |  تاریخ: 1399/05/06

فرماندار دهلران گفت: عدم بازپرداخت تسهیلات توسط سرمایه گذار روند فعالیت و تکمیل کارخانه سیمان دهلران را با
اختلال و مشکل مواجه کرده است.

مجید عسگري ، در گفت و گو با ایرنا افزود: کارخانه سیمان دهلران با هدف اشتغالزایی از وجوه اداره شده بانک ملت و اعتبارات

 
صندوق ذخیره ارزي تسهیلات دریافت کرده است. 

وي عمده مشکلات این کارخانه که موجب رکود فعالیت آن شده است را عدم بازپرداخت تسهیلات توسط سرمایه گذار ذکر کرد و

 
اظهار داشت: مشکلات کارگري نیز بر این موضوع مضاعف شده است. 

فرماندار دهلران اظهار داشت: براي این پروژه بیش از دو هزارمیلیارد ریال و 33 میلیون یورو تسهیلات ارزي پرداخت شده که دغدغه
همه مسئولان راه اندازي چرخ تولید و رونق اشتغال در آن است و تا کنون نیز به جد مسئولان و متولیان این موضوع را پیگیري کرده

 
اند. 

عسگري تصریح کرد: دستگاه هاي اجرایی و مسئولان استانی و شهرستانی بارها در جلسات مختلف با حضور سرمایه گذار و در جلسات
ستاد اقتصاد مقاومتی استان و رفع موانع تولید تلاش خود را براي راه اندازي و رونق پروژه انجام داده و از تمام ظرفیت هاي قانونی و

 
راهکارها براي فعالیت و رونق پروژه استفاده کرده اند. 

وي یادآور شد: با توجه به ورود بانک عامل و توقیف کارخانه و همچنین قیمت گذاري کارشناسی آن، سرمایه گذار باید فعالیت خود
براي استفاده از ظرفیت هاي قانونی موجود را دوچندان کند و هیئت مدیره بانک عامل نیز در زمینه صدور مجوز لازم به منظور

 
گشایش در گره تسهیلات معوق همکاري کند. 

فرماندار دهلران از سرمایه گذار کارخانه سیمان دهلران خواست: با توجه به فراهم بودن زیرساخت ها، مسئولان براي رفع موانع همت
کرده و از طرفی مجوزهاي دستگاه ها که براي فعالیت این کارخانه صادر شده است براي وارد مدار تولید شدن کارخانه اقدام شود.



تقویت کلکسیون هاي منابع ژنتیکی زراعی و باغیٍ؛ تکمیل کلکسیون انگور

ایستگاه تحقیقات کاشمر با 180 ژنوتیپ، ساماندهی کلکسیون هاي درختان میوه

گلمکان

منبع: ایاناشماره خبر:  21  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي در جلسه ارائه گزارش عملکرد سال 1398 یکی از
مهمترین فعالیتهاي شاخص مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي در سال 98 را جابجایی و انتقال مکان
برخی از بخشهاي تحقیقاتی با هدف تسریع در راه اندازي آزمایشگاه مرکزي این مرکز برشمرد و از دیگر شاخص هاي فعالیتی این

 
مرکز به تقویت کلکسیون هاي منابع ژنتیکی زراعی و باغی اشاره کرد. 

 
عکس تزیینی است 

به گزارش خبرگزاري کشاورزي ایران (ایانا) در راستاي سلسله
جلسات ارائه گزارش عملکرد سال 1398"" مراکز و موسسات
تابعه سازمان، کامبیز بازرگان معاون وزیر و رئیس سازمان
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزي در زمینه ارتقاء کلکسیونها،
برگزاري عالی جشنواره روز ملی مزرعه و ساماندهی بخشها و
آزمایشگاه ها خواستار کمک به استان هاي همجوار در زمینه
فنی و ارتقاي آموزش هاي کارآفرینی و اندازه گیري اثر بخشی

 
این آموزش ها شد. 

دکتر بازرگان معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات آموزش و
ترویج کشاورزي در حوزه توانمند سازي بخش خصوصی و ارتباط با شرکت هاي کشت و صنعت بر لزوم افزایش همکاري با بخش
خصوصی نظیر آستان قدس رضوي، افزایش درآمد حاصل از طرح هاي پژوهشی و فناوري و افزایش آموزش کارشناسان پهنه تاکید

 
نمود. 

دکتر اقنوم رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي، در تشریح مهمترین فعالیتها و دستاوردهاي
شاخص این مرکز از جابجایی و انتقال مکان برخی از بخش هاي تحقیقاتی با هدف تسریع در راه  اندازي آزمایشگاه مرکزي این مرکز و
جلوگیري از اتلاف وقت و انرژي و تسریع در انجام کارهاي بین بخشی نام برد و عنوان نمود: یکی از تاکیدات سازمان تحقیقات،
آموزش و ترویج کشاورزي ساماندهی آزمایشگاه ها بوده است که در همین راستا، کلیه تجهیزات و امکانات آزمایشگاه ها بررسی و

 
نسبت به یکپارچه سازي آنها اقدام شد. 

وي افزود: در همین راستا ابلاغ پست مسئول امور آزمایشگاه هاي مرکز و بررسی و ساماندهی پست سازمانی کارشناسان شاغل در



 
آزمایشگاه ها و انطباق پست با فعالیت ها صورت پذیرفت. 

اقنوم در ادامه معرفی فعالیت هاي شاخص مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي، از عمده فعالیت هاي
این مرکز در راستاي تقویت کلکسیون هاي منابع ژنتیکی زراعی و باغیٍ؛ به تکمیل کلکسیون انگور ایستگاه تحقیقات کاشمر با 180
ژنوتیپ، ساماندهی کلکسیون هاي درختان میوه گلمکان، تکمیل کلکسیون گیاهان داروئی ایستگاه طرق، جمع آوري منابع ژنتیکی
ریواس، احیا و تکثیر منابع ژنتیکی گیاهان علوفه اي، حفاظت از کلکسیون منابع ژنتیکی زعفران و احیا و ارزیابی توده هاي بومی زیره

 
سبز اشاره نمود. 

رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي، در ادامه راه اندازي آزمایشگاه کشت بافت انگور ایستگاه
تحقیقات کاشمر، احداث باغات جدید پسته در ایستگاه فیض آباد و گناباد را از دیگر فعالیت هاي این مرکز در سال 98 خواند و عنوان
نمود: طراحی و ساخت دستگاه خشک کن زعفران در ایستگاه گناباد و دستگاه خشک کن بذر ذرت در ایستگاه طرق از دستاوردهاي

 
فعالیتی مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي در سال 98 بوده است. 

وي همچنین به تکمیل بخشی از سالن چند منظوره ورزشی- آموزشی و به روزرسانی و افزایش میزان آبدهی چاه ها و آبخوان ها
اشاره کرد و یکی از شاخص هاي مهم فعالیتی سال 98 این مرکز را، افتتاح بخش تحقیقات و آموزش زعفران و برگزاري نشست هاي

 
کمیته ملی و فنی زعفران دانست. 

اقنوم گفت: مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي، با عضویت در مجامع و کمیته هاي متعدد استان در
زمینه هایی مانند اجراي طرح ارتقاء بهره وري آب کشاورزي، در قالب طرح همیاران آب فعالیت هاي چشمگیري را داشته است، به
طوریکه طی ابلاغی از سوي استانداري خراسان رضوي، مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي به عنوان

 
مرجع علمی در زمینه بهره وري آب کشاورزي معرفی شد. 

""در طرح همیاران آب سازمان جهاد کشاورزي استان خراسان رضوي بایستی از طریق بهبود بهره وري آب در کاهش برداشت حدود

 
35600 میلیون متر مکعب در یک برنامه 5 ساله اقدام گردد. 

جلسه مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي، با حضور بازرگان معاون وزیر و رئیس سازمان تحقیقات
آموزش و ترویج کشاورزي، رسول زارع قائم مقام، سعیدیان مسئول حوزه نمایندگی ولی فقیه در سازمان، معاونان و مدیران کل
ستادي سازمان با اقنوم رئیس مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزي و منابع طبیعی خراسان رضوي در سازمان تحقیقات آموزش و

ترویج کشاورزي، به صورت مجازي برگزار شد.



فاصله گذاري اجتماعی، چرخ اقتصاد را کند کرد

منبع: روزنامه امتیازشماره خبر:  22  |  تاریخ: 1399/05/06

فاصله گذاري اجتماعی، چرخ اقتصاد را کند کرد

 
گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی؛ 

 
فاصله گذاري اجتماعی، چرخ اقتصاد را کند کرد 

گزارش وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تاثیر کرونا بر کسب و کار و رفاه خانوارها نشان می دهد که فاصله گذاري اجتماعی
موجب کند شدن چرخ اقتصاد و بروز رکود، تعطیلی بنگاه ها و اخلال در زنجیره تولید شده است. وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی،
آثار شیوع ویروس کرونا بر کسب و کار و رفاه خانوارها و سیاست هاي حمایتی در ایران و جهان را بررسی و در قالب گزارشی
تحقیقی-تحلیلی منتشر کرد.معاونت امور اقتصادي وزارت تعاون با همکاري معاونت توسعه کارآفرینی و اشتغال و معاونت رفاه
اجتماعی، در گزارش چهار فصلی، اثرات اقتصادي شیوع ویروس کرونا در سطح بین الملل، سیاست هاي اقتصادي کشورها در مواجهه
با این بحران، اقدامات حمایتی ایران در حوزه تولید و اشتغال را بررسی کرده است. بر اساس تحقیقات انجام شده، پیش بینی هاي
مختلف از رشد اقتصادي به تفکیک مناطق مختلف جهان نشان می دهد که در سال 2020 کشورهاي منطقه اروپا بیشترین آسیب را
از شیوع ویروس کرونا خواهد دید و بر اساس پیش بینی ماه آوریل صندوق بین المللی پول، تولید ناخالص داخلی اروپا در سال 2020،
به میزان 6.6 درصد کاهش می یابد. براي کشورهاي خاورمیانه و آسیاي میانه نیز پیش بینی هاي صندوق بین المللی پول، رشد
اقتصادي منفی را نشان می دهد. بر اساس این پیش بینی، تولید ناخالص داخلی کشورهاي صادرکننده نفت این منطقه، در سال
2020 حدود 9.3 درصد کاهش می یابد و این در حالی است که کاهش تولید ناخالص داخلی کشورهاي واردکننده نفت این منطقه،
تنها در حدود منفی هشت درصد خواهد بود. یکی از عواملی که موجب کاهش بیشتر رشد اقتصادي در کشورهاي صادرکننده نفت این

منطقه نسبت به کشورهاي واردکننده می شود، کاهش شدید قیمت نفت ناشی از کمبود تقاضا است.



اخبار بانک
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اخبار بانک

 
اخبار بانک 

 
معرفی یک هدیه بی دردسر، «کارت هاي هدیه» بانک آینده با تنوع بسیار 

 
با اهداي کارت هاي هدیه بانک آینده به مشتریان و عزیزان تان، خاطره سازي کنید. 

این کارت ها با تنوع بالا، قابلیت درج پیام یا متن دلخواه شما و در مبالغ مختلف، در دسترس مشتریان عزیز و عموم مردم قرار دارد.
کارت هدیه بانک آینده با طرح هاي جذاب و متناسبی که به شما ارائه می کند این امکان را فراهم کرده است تا در مناسـبت هاي
مختلف و تیراژ بالا، کارکـنان سازمان و شرکـت هاي مختلف، مهمانی ها و مـراسم هاي مختلف، از آن بهره مند شوند. توجه داشته
باشید که اگر در شهرهاي داراي سرویس پیشخوان مجازي زندگی می کنید، می توانید براي سفارش کارت هدیه از پیشخوان مجازي
بانک آینده استفاده نمایید تا کارت هدیه در محل مورد نظر شما، تحویل گردد. صدور بیش از 100 هزار کارت هدیه در سه ماهه

 
نخست امسال، حاکی از استقبال خوب مشتریان بانک آینده است و البته آینده روشن است 

 
فضایی شاد و مفرح براي بچه ها با اپلیکیشن «هُپ» 

در روزهایی که بچه ها باید حتی الامکان براي رعایت ایمنی خود و جلوگیري از ابتلا به ویروس کرونا در خانه بمانند، اپلیکیشن
«هپ» کانون جوانه هاي بانک ملی ایران می تواند فضایی شاد و مفرح براي آموزش و سرگرمی آنها باشد. «هپ» کانون جوانه هاي
بانک ملی ایران در کنار ایجاد محیطی سرگرم کننده، داراي بخش هاي جذاب و آموزشی مانند مدرسه اقتصادي، مدرسه هوش
مصنوعی، مدرسه کارآفرینی، مدرسه حقوقی، مدرسه همیار پلیس، بازي، فیلم و کارتون، قصه و آهنگ و... است که می تواند براي بچه
ها آموزش و سرگرمی را به صورت یکجا فراهم کند.در بخش «بازي» این اپلیکیشن، کاربر علاوه بر تفریح و سرگرمی، با فضاي کسب و
کار و مفاهیم اقتصادي آشنا می شود و در بخش «فیلم و کارتون» در کنار نمایش کارتون هاي روز دنیا، کودکان و نوجوانان می توانند
با انیمیشن هاي جذاب، مفاهیم اقتصادي و مالی را آموزش ببینند.«مدرسه اقتصادي» یکی از بخش هاي این اپلیکیشن است که

 
اطلاعات بانکی و اقتصادي را در قالب ویدئوهاي جذاب و دیدنی به کودکان و نوجوانان آموزش می دهد. 

اپلیکیشن هپ از طریق سایت بانک به آدرس https://bmi.ir/landing/hope و سایت کانون جوانه ها به آدرس bmi.ir/kids و
کانال کانون در بله به آدرس kidsbankmelli@ قابل دانلود و نصب می باشد.



اخبار
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اخبار

 
اخبار 

 
برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي 

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می شود و به مدت پنج

 
روز ادامه خواهد داشت. 

به گزارش امتیاز، این اولین دوره اي است که بازار فیلم شانگهاي به دلیل شیوع ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازي و با حضور

 
مجازي حدود بیش از 70 کشور جهان برگزار می شود. 

بر اساس این خبر، سینماي ایران در این دوره حضور پررنگی را تجربه می کند و در «چتر سینماي ایران» در کنار بنیاد سینمایی
فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم فجر و انجمن سینماي جوانان ایران، هشت مؤسسه و شرکت
پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم، ایر ایماژ، ايِ آي فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی کارآفرینی محتواي

 
دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگهاي به فعالیت خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهادها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

 
اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید. 

 
«مونولوگ» سیروان خسروي شنیدنی می شود 

 
اجرا در شرایط کاملا خاص! 

سیروان خسروي خواننده موسیقی پاپ کشورمان که طی ماه هاي گذشته در فضاي مجازي حضور فعالی داشته و با برخی اظهارنظرها

 
و اختلافات خود با بهاره رهنما موجب بروز حاشیه هایی هم شد، در صدد انتشار آلبوم جدیدش به نام «مونولوگ» است. 

این اثر ششمین آلبوم سیروان خسروي و جدیدترین اثرش بعد از آلبوم، «تو خیال کردي بري»، «ساعت 9»، «جاده رویاها»،

 
«آنپلاگد» و «بی مرز» است که طبق برنامه ریزي در تاریخ 18 مرداد سال 99 منتشر خواهد شد. 

این آلبوم در تاریخ 18 مرداد منتشر خواهد شد و خریداران حداکثر 10 روز پس از تاریخ انتشار آلبوم را از طریق پست دریافت
خواهند کرد. ضمن اینکه امکان ارسال این آلبوم به خارج از ایران در حال حاضر فراهم نیست. این در حالی است که پس از خرید،
شماره بلیت براي خریدار پیامک می شود که این شماره را در پروفایل کاربري خود نیز می تواند مشاهده کنید. پس از طی این مراحل
خریداران بلیت در روز و ساعت مقرر، از طریق سایت سیروان خسروي می توانند اجرا را تماشا کنند. این در شرایطی است که کاربران

 
با خرید هر بلیت فقط از یک دستگاه موبایل، کامپیوتر، لپ تاپ و موارد مشابه می توانند کنسرت را مشاهده کنند. 

 
در توضیحات تکمیلی آلبوم آمده است: 

«سیروان براي اولین بار در نظر دارد که پیش از انتشار آلبوم، اثر جدید خود را به صورت زنده اجرا کند و علاقه مندان می توانند با
خرید بلیت، این اجرا را در تاریخ 15 مرداد، ساعت 20: 30 از طریق وب سایت سیروان خسروي مشاهده کنند. او معتقد است این



 
آلبوم که شامل 5 قطعه با کلام و 3 قطعه بی کلام است تجربه اي نو در کارنامه هنري اش محسوب می شود. 

در کنسرت رونمایی از «مونولوگ» سعی شده که در کنار موسیقی متفاوت با آثار قبلی، از مدرن ترین ایده هاي نورپردازي و

 
تصویربرداري در لوکیشنی منحصر به فرد استفاده شود. این آلبوم تنها از طریق سایت سیروان خسروي قابل خریداري است.» 

بر اساس برنامه ریزي هایی که گروه اجرایی این آلبوم انجام داده اند، نحوه خریداري اثر بر چند بخش قیمت گذاري شده است. که
خرید آلبوم به انضمام خرید بلیت اجراي زنده 90 هزار تومان، بلیت اجراي زنده آلبوم 50 هزار تومان و قیمت آلبوم 60 هزار تومان

اعلام شده است.



خوزستان نیازمند یک پیست سوارکاري استاندارد است

منبع: شوشانشماره خبر:  25  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس هیات سوارکاري خوزستان گفت: خوزستان مهد اسب اصیل عرب کشور است با این وجود یک پیست مناسب ندارد که
بتوانیم در این رشته فعالیت کنیم.

حسین برون اظهار داشت: کار مطالعات پیست بین المللی استان شروع شده اما نیاز است ردیف بودجه اي براي آن تعیین شود
تا به مرحله احداث برسد ، ما سالانه بیش از 20 مسابقه کشوري و 40 رویداد استانی در این رشته برگزار می کنیم که وجود این

 
پیست کمک بسیاري به ما می کند. 

وي با بیان اینکه در خوزستان بیش از 6 هزار اسب در 300 باشگاه و مراکز پرورش اسب فعالیت می کنند افزود: با احتساب قیمت
اسب هاي موجود بیش از 6 هزار میلیارد ریال در این رشته سرمایه گذاري شده است. همچنین به واسطه این رشته 2 هزار نفر در

 
استان مشغول به کار هستند. 

رییس هیات سوارکاري خوزستان گفت: هیات سوارکاري استان سالانه با برگزاري مسابقات در رشته هاي مختلف علاوه بر ایجاد زمینه
اي براي نمایش توانمندي هاي افراد مستعد و استفاده از پتانسیل هاي موجود در استان باعث جذب علاقه مندان جدید به این رشته

 
شده است. 

وي عنوان کرد: در زمان برگزاري مسابقات سوارکاري کورس، شاهد حضور چندین هزار تماشاگر از سراسر کشور هستیم اما متاسفانه

 
به دلیل نداشتن زیرساخت و فضاي کافی مناسب براي حضور علاقه مندان در میادین سوارکاري با مشکل مواجه هستیم. 

برون با بیان اینکه خوزستان بهترین ظرفیت براي صادرات اسب است گفت: با توجه به ذخیره عظیم و خالص ژنتیکی اسب عرب در
خوزستان این امکان وجود دارد که به کشورهاي همجوار صادرات اسب داشته باشیم و با این اقدام باعث ورود ارز به استان و ایجاد

اشتغال شویم.



مالیات بر درآمد مشاغل شامل چه کسانی می شود؟

منبع: شفقناشماره خبر:  26  |  تاریخ: 1399/05/06

شفقنا- مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم است که بر اساس آن، درآمدي که شخص حقیقی از طریق
اشتغال کسب می کند، پس از کسر معافیت ها، هزینه ها و استهلاکات، مشمول این نوع مالیات می شود. سازمان امور مالیاتی

در یادداشتی اعلام کرد: مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم ...

شفقنا- مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم است که بر اساس آن، درآمدي که شخص حقیقی از طریق اشتغال

 
کسب می کند، پس از کسر معافیت ها، هزینه ها و استهلاکات، مشمول این نوع مالیات می شود. 

سازمان امور مالیاتی در یادداشتی اعلام کرد: مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم است که بر اساس آن، درآمدي
که شخص حقیقی از طریق اشتغال کسب می کند، پس از کسر معافیت ها، هزینه ها و استهلاکات، مشمول این نوع مالیات است. این
نوع مالیات را افرادي پرداخت می نمایند که اصطلاحاً به آن ها کسبه، اصناف، پیشه وران و صنعت گران گفته می شود، همچنین
سایر افرادي که به صورت شخص حقیقی بابت درآمد حاصل از اشتغال که به طور انفرادي یا با مشارکت مدنی فعالیت می کنند نیز
مشمول این نوع مالیات می شوند. در خصوص ارائه زمان و کیفیت تسلیم اظهارنامه مالیاتی، صاحبان مشاغل تکالیفی را بر عهده دارند

 
که در ادامه به آنها اشاره می شود: 

صاحبان مشاغل (اشخاص حقیقی) که مطابق قانون موظف اند تا 31 خردادماه هر سال نسبت به تسلیم اظهارنامه مالیاتی خود اقدام
نمایند، امسال با توجه به شرایط خاص ناشی از شیوع ویروس کرونا و تأثیري که این معضل بر کسب وکار و مشاغل کشور داشته است
تا 31 مردادماه فرصت دارند اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 1398 خود را به صورت الکترونیکی به سازمان امور مالیاتی کشور ارسال و
مالیات خود را نیز به صورت الکترونیکی پرداخت نمایند. همچنین ضروري است مودیان محترم از هرگونه مراجعه غیرضروري به
www.tax.gov.ir ادارات امور مالیاتی اجتناب نموده و از طریق سامانه خدمات الکترونیکی سازمان امور مالیاتی کشور به آدرس

 
نسبت به ارسال اظهارنامه مالیاتی و پرداخت مالیات اقدام نمایند. 

 
صاحبان مشاغل بر اساس شاخص ها و معیارهایی از قبیل نوع و یا حجم فعالیت به شرح ذیل گروه بندي می شوند: 

گروه اول: مجموع مبلغ فروش کالا و خدمات سال قبل یا سی برابر درآمد مشمول مالیات قطعی شده (قبل از کسر معافیت) طبق
آخرین برگ مالیات قطعی (مجموع اصلی و متمم) عملکرد سال 1391 و به بعد که تا تاریخ پایان دي ماه سال قبل از شروع سال
مالیاتی ابلاغ شده باشد، هرکدام بیشتر از مبلغ سی میلیارد ریال باشد. (گفتنی است براساس بند ه تبصره 8 بودجه سال 1398 عبارت
«ده برابر» در متن تبصره ماده (100) قانون مالیات هاي مستقیم با اصلاحات و الحاقات بعدي آن براي عملکرد سال هاي 1397 و
1398 به عبارت «سی برابر» اصلاح شده است.) همچنین اشخاص ذیل فارغ از حجم فعالیت خود از لحاظ انجام تکالیف جز مودیان
گروه اول محسوب می شوند: دارندگان کارت بازرگانی (واردکنندگان و صادرکنندگان)، صاحبان کارخانه ها و واحدهاي تولیدي و بهره
برداران معادن داراي جواز تأسیس و پروانه بهره برداري از وزارتخانه ذي ربط، صاحبان هتل هاي سه ستاره و بالاتر، صاحبان
بیمارستان ها، زایشگاه ها، کلینیک هاي تخصصی، صاحبان مشاغل صرافی و فروشگاه هاي زنجیره اي داراي مجوز فعالیت از وزارتخانه

ذي ربط. 



گروه دوم: مجموع مبلغ فروش کالا و خدمات سال قبل یا سی برابر درآمد مشمول مالیات قطعی شده (قبل از کسر معافیت) طبق
آخرین برگ مالیات قطعی (مجموع اصلی و متمم) عملکرد سال 1391 و به بعد که تا تاریخ پایان دي ماه سال قبل از شروع سال

 
مالیاتی ابلاغ شده باشد. هرکدام بیشتر از مبلغ ده میلیارد و تا سی میلیارد ریال باشد. 

 
گروه سوم: مودیانی که در گروه هاي اول و دوم قرار نمی گیرند، جز گروه سوم محسوب می شوند. 

تکالیف مودیان درخصوص نگهداري دفاتر و یا اسناد و مدارك به این صورت است که صاحبان مشاغلی که در گروه اول قرار می گیرند
مکلف به نگهداري دفاتر روزنامه وکل یا سایر دفاتر، حسب مورد دستی یا ماشینی (مکانیزه / الکترونیکی) متکی به اسناد و مدارك، با
رعایت مقررات مندرج در ماده (6) آئین نامه اجرایی مربوط به نوع دفاتر، اسناد و مدارك و روش هاي نگهداري آنها موضوع ماده 95

 
اصلاحی مصوب 1394.4.31 قانون مالیات هاي مستقیم هستند. 

صاحبان مشاغلی که در گروه دوم قرار می گیرند، مکلف اند براي هرسال مالیاتی اسناد و مدارك مربوط به معاملات خود از قبیل
اسناد درآمدي فروش کالا یا ارائه خدمات و سایر درآمدها و اسناد خرید کالا، خدمات و دارایی و سایر اسناد هزینه هاي انجام شده را
به تفکیک و به ترتیب تاریخ وقوع هریک از رویدادهاي مالی، نگهداري و صورت درآمد و هزینه ماهیانه و سالانه خود را در چارچوب
نمونه فرم تهیه شده توسط سازمان امور مالیاتی کشور تنظیم نمایند. فرم هاي مربوط به این گروه عبارت اند از: صورت درآمد و هزینه
ماهیانه مودیان گروه دوم که در این فرم، ریز درآمد و هزینه مودي در هر ماه درج می شود. فرم صورت درآمد و هزینه سالانه نیز فرم

 
دیگري است که اعداد مربوط به ستون جمع «صورت درآمد و هزینه ماهیانه» به این فرم انتقال می یابد. 

صاحبان مشاغلی که در گروه سوم قرار می گیرند، مکلف اند براي هرسال مالیاتی، اسناد و مدارك مربوط به معاملات خود از قبیل
اسناد درآمدي فروش کالا یا ارائه خدمات و سایر درآمدها و اسناد خرید کالا و خدمات و نیز اسناد هزینه انجام شده را نگهداري و
خلاصه درآمد و هزینه سالانه خود را در چارچوب فرم «خلاصه درآمد و هزینه سالانه گروه سوم» تهیه شده توسط سازمان امور

 
مالیاتی کشور تنظیم نمایند. 

قانون گذار علاوه بر نگهداري اسناد و مدارك تکالیف دیگري را نیز براي اشخاص حقیقی در نظر گرفته است که عمل به آنها براي
افزایش شفافیت اقتصادي ضروري می نماید. از جمله این تکالیف که به موجب تبصره 3 ماده 177 قانون مالیات هاي مستقیم ضرورت
یافته این است که صاحبان مشاغل مکلف اند ظرف چهار ماه از تاریخ شروع فعالیت مراتب را کتباً به اداره امور مالیاتی محل اعلام
نمایند. درصورتی که صاحبان مشاغل از انجام این تکلیف در مهلت مقرر خودداري نمایند مشمول جریمه اي معادل 10 درصد مالیات
قطعی و نیز موجب محرومیت از کلیه تسهیلات و معافیت هاي مالیاتی تا تاریخ شناسایی توسط اداره امور مالیاتی خواهد بود. این

 
حکم در مورد صاحبان مشاغلی که براي آنها از طرف مراجع ذي ربط پروانه یا مجوز فعالیت صادر گردیده است، نخواهد بود. 

 
انتهاي پیام 

fa.shafaqna.comشفقنا در شبکه هاي اجتماعی: توییتر | اینستاگرام | تلگرام



حمایت مسئولان از آموزش هاي فنی و حرفه اي/جذب 33 درصد دانش

آموختگان شاهرودي در بازار کار

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  27  |  تاریخ: 1399/05/06

معاون استاندار و فرماندار ویژه شهرستان شاهرود با بیان اینکه مسئولان باید از آموزش هاي فنی و حرفه حمایت کنند گفت:
33 درصد از دانش آموختگان مراکز فنی و حرفه شاهرود جذب بازار کار شدند.

به گزارش خبرگزاري بسیج از شاهرود، نادر فخري در
حاشیه بازدید از مراکز فنی و حرفه اي شاهرود به مناسبت
روز کارآفرینی و آموزش فنی و حرفه اي در جمع
خبرنگاران اظهار کرد: 33 درصد از کارآموزان آموزش دیده
در مراکز فنی و حرفه اي این شهرستان بر اساس گزارش

 
هاي سامانه رصد اشتغال کارآموزان جذب بازار کار شدند. 

معاون استاندار سمنان افزود: یکی از دستگاه هاي بسیار
تاثیرگذار در موضوع اشتغال و بهره وري سازمان آموزش

 
فنی و حرفه اي است که توانمند سازي نیروي انسانی و مهارت آموزي را به عهده دارد. 

وي با اشاره به اینکه این سازمان عملکرد بسیار خوبی در سطح کشور داشته و نقش به سزایی در اقتصاد کشور ایفا می کند، تصریح
کرد: فعالیت این گونه مراکز در کشور، استان و حتی اقتصاد خانوار ها نقش زیادي دارند، چنانچه بیش از پیش مورد توجه قرار گیرند

 
و تامین اعتبار مالی براي تهیه تجهیزات و مواد مصرفی داشته باشند تاثیر بسیار خوبی در رونق اشتغال خواهند داشت. 

فرماندار شاهرود با بیان اینکه در شهرستان شاهرود چهار مرکز فنی و حرفه اي فعالیت دارند، اظهار کرد: یک مرکز تخصصی

 
کشاورزي، یک مرکز برادران و یک مرکز خواهران و همچنین یک مرکز برادران و خواهران در بیارجمند فعال هستند. 

فخري با اشاره به اینکه مرکز کشاورزي شاهرود یکی از پنج مرکز تخصصی کشور است، افزود: در مرکز آموزش برادران شاهرود 13

 
رشته و مرکز خواهران پنج رشته و بیش از 56 حرفه، کارآموزان آموزش فرا می گیرند. 

وي با بیان اینکه در شهرستان شاهرود در حوزه صنایع دستی، گردشگري و صنعت قابلیت بالایی وجود دارد، ابراز کرد: در آموزشگاه
مرکز برادران آموزش هاي تخصصی و پایه داده می شود که امروزه نیاز بازار کار است و این امر به بهره وري نیروي کار وصنایع هم

 
کمک می کند. 

معاون استاندار سمنان با بیان اینکه در بخش خصوصی 46 آموزشگاه فعالند، ادامه داد: در سال گذشته در بخش دولتی 600 هزار نفر

 
ساعت و در بخش خصوصی بیش از 380 هزار نفرساعت آموزش ارائه شده است. 

وي با بیان اینکه آموزش مخصوص قشر خاصی نیست گفت: براساس ارزیابی ها و بررسی ها، افراد در سطح دکترا تا دانش آموزان

 
مقطع ابتدایی در کلاس هاي حضوري و مجازي شرکت می کنند. 

وي با بیان اینکه استاندارد هاي فنی و حرفه اي تمام اقشار جامعه را در بر می گیرد و تاثیر بسیار خوبی در اشتغال دارد، گفت: یکی از
وظایف آموزشگاه هاي فنی و حرفه اي موضوع رصد کارآموزان بعد از آموزش در خصوص جذب در بازارکار است که در این زمینه هم

 
آمار هاي خوبی در شهرستان وجود دارد. 

فخري شهرستان شاهرود را در زمینه فعالیت در صنایع دستی و هنر هاي دستی سرآمد خواند و تصریح کرد: فعالیت بسیار گسترده
اي در شهرستان انجام می شود به طوري که 48 رشته صنایع دستی در این شهرستان وجود داشته و هنرمندان در این زمینه فعالیت

 
دارند. 



فرماندار شاهرود وظیفه مسوولان استان و شهرستان را حمایت از این آموزش ها دانست و افزود: براي افزایش کیفیت آموزش به روز

 
بودن تجهیزات، استاندارد بودن فضاي آموزشی، وجود مربی صاحب نظر و کارآمد و برنامه ریزي مورد نیاز است. 

وي ادامه داد: در مباحث برنامه ریزي، مربی و فضاي استاندارد در شاهرود مشکلی وجود ندارد، اما مشکل به روز شدن تجهیزات است

 
که امسال از محل اعتبارات استانی براي این امر اعتبار خوبی اختصاص داده شده است. 

فخري تاکید کرد: منشاء معضلات و آسیب هاي اجتماعی بیکاري است و براي رفع بیکاري و کاهش آن نیازمند به آموزش هاي
مهارتی و آموزش هاي فنی و حرفه اي است تا هم اعتماد به نفس جویندگان کار بالا رود و با مهارتی که کسب می کنند فضایی را به

عنوان خوداشتغالی و کارگاه تولیدي راه اندازي کنند.



کودکان لجباز را چگونه تربیت کنیم؟

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  28  |  تاریخ: 1399/05/06

ایران اکونومیست- براي نظر کودك احترام قائل شویم. از طرفی والدین خود باید از نظر شخصیتی و روانی ثبات داشته باشند
تا بتوانند به کودك خود کمک کنند. والدین باید یاد بگیرند شنونده خوبی باشند و به کودك فرصت حرف زدن و تخلیه

هیجان بدهند تا بتواند تخیلات، احساسات، تفکرات و هیجانات خود را بروز دهد.

 
 

این روز ها آنقدر پدر و مادر درگیر گرفتاري هاي خود هستند که دیگر حوصله اي براي مقابله با درخواست هاي بی جاي کودکانشان
ندارند. بچه ها هم این موضوع را خوب فهمیده اند و البته یاد گرفته اند که براي رسیدن به هر چیزي انقدر لجبازي کنند تا پیروز

 
شوند،که البته در اغلب موارد هم می شوند. 

 
دلیل بهانه گیري کودك 

 
عوامل زیادي موجب بهانه گیري کودك می شوند که برخی از آن ها عبارتند از: 

- خستگی- گرسنگی- ناکامی- ترس یا اضطراب کودکان- ناتوانی در بیان خواسته خود- مقاومت در برابر تغییر (مانند ترك یک
مکان)- کسل شدن- احساس عدم راحتی- تحریک بیش از حد- بیماري یا درد- سر در گمی- ناراحتی از پیروي از دستور شما- نیاز

 
خاصی داشتن 

 
درمان لجبازي کودکان 

 
ریشه یابی کنید 

درابتدا باید دقت کنیم که ریشه ي آن حرکت ناخوشایندي که کودك انجام می دهد چیست؟ آیا نیاز او براي جلب توجه است؟ آیا آن

 
کار به اوآرامش می دهد؟آیا نیازحسی است؟آیا سطح توانائی اش در همین حد است؟آیا عادتی است؟ 

هر کدام از این موارد که باشد نمی توان با گفتن یک دستور بکلی قال قضیه را کند به جاي آن بهتر است به قول معروف گولش بزنیم!

 
این اصطلاح در اصل یک تکنیک رفتار درمانی است که یک کار مطلوب را جایگزین رفتار نامطلوب می کنیم. 

جهت انجام این تکنیک بهتر است از واژه زیر استفاده کنیم که اگر توونستی، این کار را بکنی؟!در این مواقع اگر نیاز کودك به جلب
توجه ریشه حرکت ناپسندش باشد سریعاً فعالیت دلخواه شما را جایگزین می کند.مثلا به کودکی که مدام برهمه چیز لگد می زند می

 
گویم. 

بیا ببینیم زورت می رسد تا به این توپه لگد بزنی؟اگر راست می گی و خیلی قوي هستی بیا کمک کن این صندلی ها رو تنهائی جمع



کن.در این حالت در اثر اشتغال به فعالیتی از نوع موازي،مشارکتی،رقابتی و هر نوع دیگر،او را از حال و هواي حرکت ناپسندش بیرون

 
بیاوریم بدون این که احساس کند ما روي فلان حرکت او حساس می شویم. 

 
مستقّل بارآوردن کودك 

اولین قدم این است که پذیرش خطا را یاد بگیریم. بهتر است به عنوان والد رفتارهاي کودك را با توجه به نسل و جنس وي، مورد
ارزیابی قرار دهیم و خطاها و رفتارهاي او را به شخصیتش ارتباط ندهیم. البته باید او مسئول کارها و رفتارهایش باشد اما لازم است

 
مواظب باشیم که او را سرزنش نکنیم و به او حق دهیم گاهی اشتباه کند. 

وقتی با او صحبت می کنیم باید واضح، شفاف و ساده و دقیق انتظاراتمان را از کودك بیان کنیم. استفاده از جملاتی مثل «عرضه
نداشتی این کار را انجام بدهی» در واقع تخریب شخصیت کودك است. بهتر است به او بگوییم که «اگر می خواهی این کار را انجام

 
دهی، باید ... این گونه انجام دهی». 

به این ترتیب به او کمک کرده ایم تا بدون تحقیر و سرزنش به هدفش برسد. باید یاد بگیریم به کودك حق انتخاب دهیم. بهتر است
بین چند گزینه موردنظر خودمان به او حق انتخاب دهیم. اگر به او حق انتخاب دادیم در واقع به نظرش احترام گذاشته ایم. مادري که
از کودك می پرسد «غذا می خوري یا نه» و پس از پاسخ منفی کودکش به او تشر می زند که باید غذا بخوري، در واقع به او حق

 
انتخاب نداده است. 

بدغذایی مشکلی رایج میان کودکان امروزي است و بسیاري از والدین آن را به لجبازي و ناسازگاري کودك براي همراهی در غذا
خوردن با خانواده یا والدین نسبت می دهند. در حالی که مهم ترین دلیل بروز بد غذایی بی اشتهایی ناشی از مصرف تنقلات به مقدار

 
زیاد یا در زمان نامناسب براي مثال ساعتی پیش از وعده اصلی غذایی است. 

 
 

بنابراین لازم است براي نظر کودك احترام قائل شویم. از طرفی والدین خود باید از نظر شخصیتی و روانی ثبات داشته باشند تا بتوانند
به کودك خود کمک کنند. والدین باید یاد بگیرند شنونده خوبی باشند و به کودك فرصت حرف زدن و تخلیه هیجان بدهند تا بتواند

 
تخیلات، احساسات، تفکرات و هیجانات خود را بروز دهد. 

دخالت به موقع به هنگام دعواهاي بچگانه بسیار مهم است. لازم است والدین فقط وقتی کودکان در حال صدمه زدن به خود یا طرف
مقابل هستند، دخالت کنند و در غیر این صورت اجازه دهند بچه ها خود مشکلاتشان را رفع کنند. والدین کنترل گر یا سلطه جو

 
اجازه نمی دهند بچه ها استقلال کافی پیدا کنند، بنابراین کم کم به لجبازي و یا رفتارهاي پنهان کارانه سوق داده می شوند. 

لازم است والدین به رفتارهاي مثبت کودك بیشتر توجه کنند و در قالب بازي، داستان و شعر مهارت هاي زندگی، حل مسئله، مهارت
هاي ارتباطی، درست درخواست کردن، دفاع از حق و حقوق را به او یاد دهند. فراموش نکنیم که لجبازي کودك در بسیاري از مواقع

 
ناشی از اضطراب است. 

در برخورد کلی در زندگی باید طوري با کودك رفتار کرد که او بتواند در امور روزمره ي خود به طور مستقل و گاهی بدون نیاز به
دیگران تصمیم بگیرد. البته فشارهاي منفی را نباید در این خصوص وارد کرد، بلکه باید با راهنمایی هاي به جا تذکر داد و روش هاي



 
صحیح را به موقع به او آموزش داد. 

ممکن است لجبازي کودك امتناع طبیعی وي از درخواست هاي مکرر و آمرانه والدین باشد که براساس استقلال شخصیتی صورت می

 
گیرد. برخی امتناع ها نیز دلایل مشخص جسمی و روانی دارد. 

کودك باید حق انتخاب داشته باشد و این انتخاب فقط به لباس، وسایل شخصی و... محدود نمی شود. هر کودکی با توجه به سن و
میزان درکش به درجه اي از استقلال شخصیتی و اعمال نظراتش در انتخاب هاي گوناگون تمایل دارد. کودکان از طریق لجبازي و

 
پافشاري بر آنچه می خواهند، شخصیت خود به عنوان یک فرد مستقل را می سازند و تقویت می کنند. 

والدین باید به لجبازي هاي کودکان براي مثال هنگام امتناع از خوردن یک نوع غذا، انجام ندادن برخی امور روزمره مانند تعویض
لباس یا نظافت شخصی و... احترام بگذارند و در صورت ضرورت به جاي برخورد قاطع و احتمالا ً مقابله به مثل کودك را متقاعد کنند،
ناز او را بکشند، دلیلش را براي امتناع جویا شوند، اگر مشکلی هست برطرف کنند و در نهایت از موقعیتی که کودك در آن به لجبازي

 
می پردازد براي ایجاد ارتباط عاطفی و کلامی قوي تر با وي استفاده کنند. 

 
کودك را تا حد امکان وادار به عجله و شتاب زدگی نکنیم. 

معمولا ً خانواده ها در چند کار، کودك را ناخواسته یا خواسته به عجله و شتابزدگی وادار می کنند که بیشتر مواقع عدم آگاهی والدین

 
در تشدید آ ن ها، دخالت مستقیم دارد از جمله چیزهایی که می توان در این رابطه یاد آور شد: 

الف - حمام کردن: در دوران طفولیت عدم آشنایی والدین به خصوص مادر از مسایل تربیتی باعثمی شود به جاي فراهم آوردن
محیطی شاد و مفرح هنگام استفاده از حمام، آن را به محیطی درد آور و وحشتناك براي او تبدیل می کند. براي این کار بهتر است
اجازه بدهیم کودك ابتدا خوب بازي کند و در همان حال با شعرها و قصه هاي کودکانه شروع به شستن او کنیم و ضمنا ً اجازه دهیم

 
تا کودك حتی برخی از اسباب بازي هاي خود را به حمام بیاورد و با آن ها مشغول بازي شود. 

ب - مهمانی رفتن: همان طور که ما بزرگ ترها قبل از رفتن به مهمانی یا گردش نیاز داریم خود را آماده کنیم، فرزندان ما هم نیاز
دارند که آماده شوند. البته نیاز آن ها با نیاز ما اندکی تفاوت دارد. پس بهتر است زمان رفتن به مهمانی یا گردش را یک ساعت قبل از
حرکت به کودك یادآورشویم تا بتواند با کمک بزرگ ترها آماده شود. متاسفانه بعضی از والدین کمی قبل از حرکت به کودك می
گویند آماده شود و این کار باعثلجبازي و مخالفت او می شود. چون دایم به او تذکر می دهیم که زود باش، سریع تر، دیر شد و... به

 
جاي این که سرعت کودك را براي آماده شدن بیشتر کنیم، باعثمی شویم که مخالفت کند. 

ج - غذا خوردن، خوابیدن و ...: بهر حال کودك مانند افراد بزرگسال نمی تواند از نیروي تفکر و حرکت در یک زمان استفاده کند و

 
والدین باید بدانند زمان تفکر و انجام کارها در کودکان به سعه ي صدر بیشتري نیاز دارد. 

 
کنترل خود را از دست ندهید 

کودکان گاهی شروع به بهانه گیري هاي مختلف و کج خلقی می کنند و رفتارهایی مانند جیغ زدن و غرغر کردن ، لگدپراکنی ،
کوبیدن پاها به زمین ، پرت کردن اشیا به اطراف ، کتک زدن دیگران و یا حتی حبس کردن نفس خود تا مرحله کبودي از خود نشان

 
می دهند . تحمل و کنترل این رفتارها در کودکان واقعا طاقت فرسا است . 

زمانی که کودك شما در حال بهانه گیري و جیغ زدن و داد زدن است به صحبت هاي شما گوش نمی دهد و به فریادها و تهدیدهاي
شما با حالتی منفی جواب می دهد. در این شرایط هر چه شما بیشتر داد بکشید صداي جیغ او نیز بلندتر می شود. در این مواقع
بهترین کار این است که کنار او بنشینید و چیزي نگویید. کودکان خودشان هم از خشمی که دامن آنها را گرفته است می ترسند و

 
بودن در کنار کودك هنگام بدرفتاري هایش موجب آرامششان می شود. 

اگر بهانه گیري هاي او برایتان غیر قابل تحمل شده است چند دقیقه کوتاه بیرون بروید تا کودك دست از گریه و جیغ بردارد سپس

 
دوباره به اتاق بازگردید. 

در این شرایط شما هیچ گاه نباید کنترل خود را ازدست بدهید و باید همیشه آرامش خود را حفظ کنید تا او سریع تر آرام شود.
همچنین نباید هیچ گاه وعده یا رشوه به کودك خود در این مواقع بدهید و باید به بهانه گیري هاي بی مورد کودکتان بی اعتنا باشید



 
تا خودش خسته و ساکت شود. 

 
مراقب نشانه هاي اضطراب زیاد باشید 

شاید علت بهانه گیري هاي روزانه کودك شما تنش و استرس موجود در خانه باشد که بر کج خلقی و بهانه گیري هاي کودك تاثیر

 
می گذارد. 

اگر کودك دائما بهانه گیر است و به خود یا دیگران آسیب می زند بهتر است از یک متخصص یا پزشک یا مشاور کودك کمک بگیرید.
این افراد می توانند شما را با تغییر رفتاري کودك آشنا کنند و به شما بیاموزند که چگونه رفتارهاي آینده کودك را پیش بینی و با

 
کودکتان رفتار نمایید. 

 
با کودك مدارا کنید 

با اینگونه کودکان باید مدارا کرد و ابتدا زمینه هاي بروز لجبازي را شناسایی کرد، سپس کودك را از آن دور کرد ، به عنوان مثال
کودکی را که در بازار از والدین می خواهد هرچیزي را برایش بخرند، نباید به بازار برُد و همیشه درباره برآوردن خواسته هایش یک

 
چیز دیگر را باید جایگزین کرد مثل ابزار پلاستیکی به جاي واقعی و دور نگاه داشتن وسایل خطرناك از دسترس کودك . 

اما کودکان پس از پایان سه سالگی و آغاز چهار سالگی وارد حیطه اجتماعی می شوند و رفتارهاي مختلف را از یکدیگر می آموزند و با
الگوبرداري منفی سعی می کنند در رابطه با والدین خود آن را اجرا کنند و این امر تا حدود زیادي آگاهانه و هدفمند است و کودك با

 
آزمون و خطاهایی که می کند سعی در به زانو درآوردن والدین و تسلیم آن ها در برابر خواسته هایش دارد. 

او با این کار به سیطره قدرت خود و خود محوري ادامه می دهد و براي این کار ، بهانه هایی نیز براي خود دارد مانند وجود رقیبی به
عنوان برادر و یا خواهر کوچک تر و یا به علت رفتن به مهد کودك و یا مواردي از این قبیل ، این گروه از کودکان، اعتماد به نفس

 
پایینی دارند و نسبت به دیگر کودکان تعارضات درونی بیشتري دارند و سطوح ترس و اضطرابشان بالاتر از همسالانشان است. 

عصرایران



تصویب انتخاب «اهر» و «اسکو» به عنوان شهر ملی صنایع دستی

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  29  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی از تصویب انتخاب «اهر» به عنوان شهر ملی ورنی و
«اسکو» به عنوان شهر ملی چاپ باتیک خبر داد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از تبریز،احمد حمزه زاده مدیرکل میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی با اشاره به
برگزاري جلسه شوراي ثبت ملی شهر ها و روستا هاي
صنایع دستی کشور، گفت: با توجه به جایگاه ویژه دو شهر
اهر و اسکو در توسعه وتولید صنایع دستی به ویژه رشته
هاي هنري "ورنی بافی و چاپ باتیک"، پس از تشکیل
پرونده و ارائه مستندات جامع، صبح امروز در جلسه شوراي

ثبت ملی شهر ها و روستا هاي صنایع دستی کشور که با حضور نمایندگان مجلس، فرمانداران و شهرداران این شهر ها برگزار شد،

 
انتخاب این دو شهر به ترتیب به عنوان شهر ملی ورنی و چاپ باتیک مورد تصویب قرار گرفت. 

او در ادامه به ویژگی هاي منحصربه فرد تولید و عرضه هنر هاي ورنی و چاپ باتیک در استان اشاره کرد و گفت: از ویژگی هاي
شاخص هنر ورنی بافی و چاپ باتیک می توان به فراوانی نیروي کار ماهر به عنوان بافنده و چاپ کننده، وجود مواد اولیه در بازار
داخلی و امکان تأمین آن در بازار هاي محلی، سنتی و بومی بودن شیوه تولید، تنوع رنگ ها، نقش مایه ها و نیز امکان تطبیق آن با

 
سلایق بازار هاي داخلی و خارجی اشاره کرد. 

او افزود: این دو رشته از رشته هاي بومی صنایع دستی استان آذربایجان شرقی بوده و تولید آن منحصر به این استان است و با توجه
به کاربردي و تزئینی بودن آن ها، بازار مصرف بسیار مناسبی در عرصه داخلی و خارجی وجود دارد که طی سال هاي اخیر موجب

 
اشتغال مستقیم و غیرمستقیم افراد بسیاري در استان شده است. 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی گفت: از دیگر برنامه هاي ویژه این اداره کل در راستاي معرفی و
ایجاد فرصت آشنایی مستقیم گردشگران با ظرفیت هاي متنوع و غنی دو شهرستان اهر و اسکو، تعریف و قرار دادن جشنواره ملی

ورنی و چاپ باتیک در تقویم رویداد هاي ملی کشور است که به صورت ویژه در حال پیگیري و اخذ موافقت هاي لازم است.



کشاورزي، شغل 70درصد مردم شهرستان/ کلنگ اولین شهرك صنعتی

دولومیت در روستاي سرچاهان زده شد

منبع: روزنامه صبح ساحلشماره خبر:  30  |  تاریخ: 1399/05/06

فرماندار شهرستان حاجی آباد از افزایش ظرفیت بسته

 
بندي از 17 هزار به 39 هزار در بخش صنعت خبر داد. 

به گزارش صبح ساحل، حمید جهانگیري کوهشاهی عصر
امروز گفت: حاجی آباد هرمزگان داراي آب و هواي معتدل
و با پوشش گیاهی فراوان است و شغل 70درصد مردم این
منطقه کشاورزي است که 32 هزار هکتار از اراضی
شهرستان را به خود اختصاص داده است.وي با بیان اینکه
95درصد گندم هرمزگان در شهرستان حاجی آباد تولید

می شود، افزود: این خود یک مزیت بزرگ براي استان به حساب می آید.فرماندار شهرستان حاجی آباد با اشاره به احداث اولین
سیلوي ذخیره 50 هزار تنی گندم در این شهرستان گفت: ذخیره گندم باکیفیت این شهرستان سبب بهبود کیفیت نان مصرفی مردم

 
منطقه شده است. 

جهانگیري ضمن تقدیر از استاندار هرمزگان و نگاه ویژه وي به شهرستان حاجی آباد، ادامه داد: توجه به بخش کشاورزي و رونق تولید
سطح زیر کشت گلخانه اي شهرستان از 38 هکتار به 170 هکتار رسیده است و حدود 50 هکتار نیز تا پایان سالجاري به بهره برداري
می رسد که اشتغال بسیار خوبی براي متقاضیان این حوزه ایجاد کرده است.وي از توسعه بخش صنعت در شهرستان گفت و افزود: با
توجه به نیاز شهرستان در سال هاي اخیر ظرفیت بسته بندي از 17 هزار به 39 هزار افزایش یافته است و این ظرفیت می تواند به

 
بیش از این نیز افزایش یابد. 

فرماندار حاجی آباد معادن شهرستان را شامل آهن، منگنز، دولومیت، مس، منگنز و کرومیت برشمرد و عنوان کرد: عیار خوب معادن
آهن تنگ زاغ سبب شد تا زیرساخت هاي لازم براي احداث کارخانه فرآوري آهن فراهم و در آینده اي نزدیک به بهره برداري
برسد.جهانگیري کوهشاهی افزود: موقعیت شهرستان در بحث معادن باعث شد تا کلنگ اولین شهرك صنعتی دولومیت با ذخیره 200
تنی در روستاي سرچاهان زده شود و با احداث این شهرك ظرفیت اشتغال براي سه هزار نفر فراهم گردد.وي با اشاره به اقدامات انجام
شده در حوزه ورزش خاطرنشان ساخت: روستاهاي با جمعیت بالاي این شهرستان داراي زمین چمن مصنوعی هستند و علاوه بر

 
وجود سالن هاي ورزشی متعدد در شهرها و روستاها، ورزشگاه 1200 نفري شهر حاجی آباد در دست ساخت است. 

فرماندار شهرستان حاجی آباد حضور بنیاد مستضعفان در بخش احمدي را فرصت مناسبی براي توسعه این بخش خواند و گفت:
امیدواریم با حضور بنیاد مستضعفان در جهت محرومیت زدایی بخش احمدي گام هاي مثبتی برداشته شود چراکه با ورود این نهاد
انقلابی اکنون امید در احمدي به وجود آمده است.شهرستان حاجی آباد داراي سه بخش مرکزي، احمدي و فارغان، دو شهر حاجی
آباد و فارغان، 6 دهستان شامل: دراگاه، طارم، فارغان، آشکارا، کوهشاه و احمدي است.شهرستان حاجی آباد در 170 کیلومتري شمال



بندرعباس مرکز استان هرمزگان واقع شده و روستاي کوهشاه احمدي از توابع این شهرستان و از نقاط محروم و کمتر برخوردار این

 
استان است. 

 
منبع:فارس 

 
نظر کاربران ثبت نظر شما 

 
براي این مطلب تا کنون نظري ثبت نشده است. 

 
 200 / 0

 
ثبت نظر 

 
- نظر شما پس از بررسی و تایید منتشر خواهد شد. 

- لطفا از بکاربردن الفاظ رکیک، توهین و تهمت به اشخاص حقیقی و حقوقی خودداري کنید.



وزارت صمت به دنبال راه اندازي واحد هاي تولیدي نیمه تمام است

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  31  |  تاریخ: 1399/05/06

مهدي اصفهانی گفت: اولویت هاي اصلی وزارت صمت راه اندازي واحد هاي نیمه تمام و تکمیل آنها و جلوگیري از واردات
است.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از
سمنان، مهدي اصفهانی معاون توسعه مدیریت و منابع
وزارت صنعت، معدن و تجارت در جمع خبرنگاران و
اصحاب رسانه در سمنان با اشاره به تحریم هاي اقتصادي
که وي آن ها را بدترین نوع تحریم ها خواند گفت: علی
رغم این تحریم ها خوشبختانه در حوزه تولید داخلی

 
اقدامات خوبی در کشور رخ داده است. 

او با بیان اینکه اولویت هاي اصلی وزارت ساخت داخل، راه اندازي واحد هاي نیمه تمام و تکمیل آنها، جلوگیري از واردات و مدیریت

 
بازار است ابراز کرد: وزارت صمت به دنبال راه اندازي واحد هاي تولیدي نیمه تمام است تا بتوانیم تولید داخل را تقویت کنیم. 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت صنعت، معدن و تجارت با اشاره به ضرورت مقابله با تحریم ها تاکید کرد: اولویت هایی که توسط

 
وزارتخانه تعریف شده می تواند ما را به خودکفایی و خودباوري در کشور برساند. 

اصفهانی با تاکید بر اینکه در حال حاضر در بخش صنعت امیدواري بسیار زیادي در زمینه تولید وجود دارد که از جمله این ظرفیت ها
و امیدواري ها می توان به شرایط تولید در استان سمنان اشاره کرد گفت: می توان با توانمندسازي تولید در بخش هاي معدنی نسبت

 
به تغییر دیدگاه استان براي بخش هاي صنعتی فعال در حوزه فرآوري محصولات معدنی، اقدامات خوبی را انجام داد. 

او با بیان اینکه ایجاد واحد هاي فرآوري معدنی با توجه به ظرفیت هاي صنعتی و معدنی استان سمنان، نقطه عطف و خودباوري براي
قطع ارزبري ما در حوزه تولیدات و همچنین تأمین نیاز در داخل کشور است افزود: این موضوع یکی از مهمترین راهبرد هاي وزارت

 
صمت است 

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه شرایط تولید بسیار امیدوار کننده است گفت: در آخرین
گزارشی که وزارتخانه در مجلس ارائه کرد، بیش از 40 نوع صنعت در کشور با افزایش تولید روبرو بوده اند که این به معناي به

 
خودکفایی رسیدن است. 

اصفهانی با بیان اینکه مشکلات بسیاري هم وجود دارد، اما می توان آن ها را کنار زد افزود: درخواست توانستن از سوي ما به عنوان



کسانی که در صف اول مبارزه با تحریم ها هستیم، ما را به این نقطه رسانده که بتوانیم در حوزه تولید به جایی برسیم که هم استقلال
داشته باشیم و هم بتوانیم اشتغال ایجاد کنیم و همچنین بتوانیم قطع رابطه ارزي ما با بیرون آن هم به نسبت واردات را محقق سازیم

 
تا ذخیره ارزي مان بهبود بخشیده شود. 

انتهاي پیام / ر



کاهش آسیب هاي اجتماعی در گروي توسعه اقتصادي و بهبود وضعیت معیشتی

مردم است

منبع: خانه ملتشماره خبر:  32  |  تاریخ: 1399/05/06

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس با اشاره به آمار بالاي آسیب هاي اجتماعی در استان خراسان رضوي گفت: کاهش آسیب
هاي اجتماعی در گروي توسعه اقتصادي و بهبود وضعیت معیشتی مردم است.

علی اصغر عنابستانی در گفت و گو با خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، در رابطه با دلایل افزایش آمار طلاق در کشور به ویژه
استان خراسان رضوي، گفت: علت اصلی آسیب هاي اجتماعی مانند طلاق مسائل اقتصادي است، متاسفانه شرق کشور به لحاظ توسعه

 
اقتصادي در سال هاي اخیر به شدت عقب مانده که این موضوع موجب رشد آسیب هاي اجتماعی شده است. 

 
آسیب هاي اجتماعی در خراسان رضوي به آشوب هاي اجتماعی تبدیل شده است 

نماینده مردم سبزوار، جوین، جغتاي، خوشاب، داورزن و ششتمد در مجلس شوراي اسلامی با اشاره به آمار بالاي آسیب هاي اجتماعی
در استان خراسان رضوي، افزود: براساس آمارهاي سال هاي 95 الی 96 استان خراسان رضوي در راس آشوب هاي اجتماعی قرار دارد.
این موضوع بدین معنی است که آسیب هاي اجتماعی به آشوب هاي اجتماعی تبدیل شده که خطري جدي براي استان خراسان

 
رضوي و شرق کشور محسوب می شود. 

عنابستانی با بیان اینکه کاهش آسیب هاي اجتماعی در گروي توسعه اقتصادي و بهبود وضعیت معیشتی مردم است، تصریح کرد:
استاندار استان خراسان رضوي اقدامات بسیار خوبی در راستاي اشتغال زایی داشته است اما بنده معتقدم اگر این تلاش ها بر مبنی

 
زیرساخت هاي ملی و اعتبارات ملی صورت نگیرد، کم اثر می شود. 

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شوراي اسلامی، با تاکید بر اینکه شرایط نابسامانی در شرق کشور در حوزه آسیب هاي اجتماعی
وجود دارد، گفت: کاهش آسیب هاي اجتماعی یکی از اولویت هاي کمیسیون اجتماعی مجلس است. از طرفی بنده هم در کمیته
اشتغال و کارآفرینی به دنبال تسهیل فضاي کسب و کار با ایجاد ساختارهاي جدید با هدف کاهش آسیب هاي اجتماعی بوده و

 
امیدوارم با تلاش هاي صورت گرفته شاهد کاهش آسیب هاي اجتماعی در سطح کشور باشیم./ 

پایان پیام



روحانی: 23درخواست ملاقات از سران کشورهاي غربی داشتم

منبع: روزنامه بانی فیلمشماره خبر:  33  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس جمهوري با بیان اینکه در دو سال و سه ماه اخیر حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی
داشته ام، گفت: ما ابایی از مذاکره نداشتیم اما دنبال نمایش نیستیم. امروز تحریمی بر خلاف همه مقررات بین المللی بر ما

تحمیل شده که باید این تحریم را بردارند. حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی... ...

 رییس جمهوري با بیان اینکه در دو سال و سه ماه اخیر
حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی داشته ام، گفت: ما ابایی از مذاکره نداشتیم اما دنبال نمایش نیستیم.

 
امروز تحریمی بر خلاف همه مقررات بین المللی بر ما تحمیل شده که باید این تحریم را بردارند. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور به عنوان
فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم جهش تولید
است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه

 
تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان

 
رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز
بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز

 
بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین



می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که

 
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 

 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت سال معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است. این کار شما و
شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. یعنی همه دست به دست هم دادیم و تحول بزرگ را در

 
فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. 

رییس دولت تدبیر و امید عنوان کرد: گاهی اوقات در برخی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و عنوان می کند که
مثلاً دولت فلان اوراق را عرضه کرده و این اوراق، سال آینده این موقع باید پرداخت شود بنابراین دولت چیزي را مصرف کرده که

 
دولت بعدي باید این بدهی را پرداخت کند. 

رییس جمهوري بیان داشت: البته این مساله نیازي به پاسخ ندارد ما هم که دولت را آغاز کردیم بدهی کلانی به دوش ما بود که آن را
پرداخت کردیم. بخشی از این بدهی هم به دولت بعدي منتقل می شود. اما زمانی که ما اینها را محاسبه می کنیم، ببینید براي اینکه

 
در فولاد و پتروشیمی، محصول ما تقریباً به دو برابر برسد، چقدر سرمایه مصرف شده است. 

روحانی با بیان اینکه این شرایط این فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، به موضوع بنزین اشاره کرد و افزود: در آغاز دولت در سال 92
تولید بنزین کشور حدود 50 میلیون لیتر بوده و الان این رقم بیش از 110 میلیون لیتر شده و تا آخر سال بیشتر هم می شود.



 
بنابراین بنزین هم دو برابر شده، یعنی خودکفایی صورت گرفته است. 

رییس جمهوري خاطرنشان کرد: تولید محصولات کشاورزي ما در آغاز این دولت، 97 میلیون تن بوده و الان به 130 میلیون تن

 
رسیده است. یعنی محصولات کشاورزي ما حدود 33 درصد افزایش پیدا کرده است و ما را خودکفا و بی نیاز کرده است. 

 
پنج سال متوالی است که در بخش گندم خودکفا هستیم 

روحانی گفت: ما بخش عمده گندم را از خارج می خریدیم امروز براي تامین گندمی که مورد نیاز مردم هست، هیچ نیازي نداریم.
البته ممکن است براي بخش صنعتی، مقداري از جایی بخریم و وارد کنیم ولی براي نیاز مردم و نان مردم خودکفا هستیم. امسال در

 
سال 99 خودکفا هستیم و در 98، 97، 96 و 95 خودکفا بودیم. در واقع ما 5 سال پشت سرهم در گندم خودکفا هستیم. 

رییس جمهوري افزود: قبل از انقلاب در یک زمان هایی که جمعیت کم بوده ممکن است گندم به اندازه کافی وجود داشته است ولی

 
بعد از انقلاب در یک یا دو سال خودکفایی داشتیم ولی هیچ وقت نبوده که 5 سال متوالی خودکفایی ایجاد کنیم. 

وي با بیان اینکه ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم، گفت: زمانی که رییس
جمهوري یا دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع ملی، اهداف ملی

 
و نیازهاي ملی است. دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ کشور است. 

رییس جمهوري به ضرب المثل «دیگران کاشتند و ما خوردیم و ما می کاریم تا دیگران بخورند»، اشاره کرد و گفت: مثلی که از قدیم

 
به ما می گفتند که دیگران کاشتند و ما خوردیم، ما باید بکاریم براي آینده که دیگران بخورند حرف درست و واقع گرایانه اي است. 

روحانی تصریح کرد: ما باید خودمان را آماده کنیم و اصلا نباید در این فکر باشیم که الان 14 میلیارد در پتروشیمی سرمایه گذاري

 
کردیم و اگر این مبلغ را سرمایه گذاري نمی کردیم و در داخل مصرف می کردیم یک مقدار وضع ارز با این کار بهتر می شد. 

 
صنعت پتروشیمی آماده جهش سوم 

وي درباره اهمیت سرمایه گذاري براي آینده گفت: ما ارز را داخل مصرف نکردیم بلکه 14 میلیارد دلار در پتروشیمی براي تحقق

 
جهش دوم سرمایه گذاري کردیم و هشت میلیارد دلار هم تا الان براي جهش سوم سرمایه گذاري کردیم. 

رییس جمهوري با بیان اینکه براي جهش سوم که 1404 به ثمر می رسد، از حالا داریم سرمایه گذاري می کنیم، خاطرنشان کرد:

 
هشت میلیارد دلار تاکنون براي جهش سوم سرمایه گذاري شده است. 

روحانی تصریح کرد: این تفکر نادرست است که ما فکر کنیم که یک طوري این چهار سال را خوب بگذرانیم یا طوري این یک سالی
که از دولت ما مانده را خوب بگذرانیم؛ اصلا این تفکر ناصحیحی است؛ ما براي تامین منافع ملی و ملت مان؛ فرق نمی کند این دولت

 
یا دولت بعدي یا دولت قبلی؛ ما همه یک وظیفه سنگین و بزرگی را برعهده داریم. 

وي به استماع گزارش مسئولین پتروشیمی و فولاد در این جلسه اشاره کرد و افزود: در حد فرصت این جلسه نکات مورد نظر یا
اشکالاتی که مورد نظر آنهاست یا کمکی که دولت باید انجام دهد را مطرح کردند. حالا ممکن است نکات دیگري هم داشته باشید



خواهش می کنم اگر در بخش پتروشیمی نکاتی دیگري دارید با آقاي مهندس زنگنه و اگر در بخش فولاد نکته نظري دارید با

 
مهندس خیابانی در میان بگذارید که ما در جلسه اقتصادي دولت به بحث بگذاریم. 

روحانی تصریح کرد: همه مباحث مطرح شده توسط مسئولان پتروشیمی و فولاد در حوزه گمرك، بانک، ارزش افزوده و هر موضوعی

 
که مورد نظر داشتید و درست هم بود اینها را ما باید حل و فصل کنیم. 

رییس جمهوري با تشکر از مسئولان و کارکنان بخش فولاد و پتروشیمی کشور گفت: شما بار سنگینی را بر دوش دارید؛ مردم ما باید
بدانند ما در شرایطی که آمریکا ما را تحریم کرد؛ در شرایطی که بدترین فشارها را بر مردم ما وارد کردند و ما الان از اردیبهشت 97،

 
حدود 2 سال و سه ماه است که در شدیدترین فشار هستیم، توانستیم کشور را اداره کنیم. 

رییس دولت تدبیر و امید گفت: آنها فکر می کردند که نه 2 سال بلکه چند ماه بیشتر دوام نمی آوریم و بعد از چند ماه تماس می
گیریم؛ به قول خودشان می گفتند ما شماره تلفن به ایرانی ها داده ایم که هر وقت خواستند با ما تماس بگیرند؛ فکر می کردند که ما

 
مجبور می شویم با آنها تماس بگیریم. 

 
در دو سال و سه ماه 23 بار درخواست ملاقات از سران کشورهاي غربی داشته ام 

روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی داشته ام، افزود: در یک
سفر نیویورك در سال 96 هشت بار از من تقاضاي ملاقات کردند؛ در سال 97 بیشتر و سال 98 که نیویورك بودم تقریبا همه سران

 
کشورهاي غربی و اروپایی از ما درخواست ملاقات و مذاکره کردند. 

وي تصریح کرد: ما البته ابایی از مذاکره نداشتیم اما ما دنبال نمایش نیستیم ما دنبال حل مساله هستیم و امروز تحریمی بر خلاف
همه مقررات بین المللی بر ما تحمیل شده و آنها باید این تحریم را بردارند و مبناي ما بر این است که اول باید کار خلافی که انجام

 
دادند را خاتمه دهند. 

رییس جمهوري، لغو تحریم ها را نه پیش شرط بلکه واقعیت اعلام کرد و گفت: آنها به ملت و دولت ایران فشار آوردند و فقط به دولت
ایران فشار نیاوردند؛ تحریم آنها یک تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط کرونا یک تروریسم درمانی است؛ حتی اگر ما در جایی بین
المللی می خواهیم وام براي کرونا بگیریم و طرف مقابل حاضر به پرداخت این وام است؛ آمریکاییها مانع هستند. بنابراین علیه درمان

 
ملت ایران اقدام کرده اند. 

روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه همه مردم به سهم خودشان ایستادگی کردند، گفت: تولیدگران در خط مقدم و صنعت
فولاد و پتروشیمی در خط جلوي این مبارزه بودند. زیرا اولا نیازهاي داخلی ما را تولید کردند و در اختیار مردم گذاشتند ثانیا بخش
بزرگی از نیازهاي ارزي کشور که اصطلاحا به آن نیمایی میگوییم را تامین کردند؛ صددرصد آنچه قول داده بودند و بیشتر از صددرصد

 
را تامین کردند. 

وي افزود: البته شرایط ما یک شرایطی است که امسال پتروشیمی ما می بایست 15 میلیارد ارز نیمایی می آورد؛ البته بازار یک مقدار
متفاوت است؛ وقتی قیمت نفت پایین می آید قیمت گاز، پتروشیمی سایر محصولات که وابسته به زنجیره نفت هستند هم کاهش
پیدا می کنند اما در عین حال با سختی هایی که وجود دارد و برخی از این سختی هایی که در جلسه مطرح کردند که قصد بیان

 
جزییات آن را ندارم اما دنبال حل آن هستیم؛ در مجموع امروز بار سنگینی را در سال 99 هم بر دوش گرفتند. 



 
فولاد و پتوشیمی در 4ماه اول سال به تعهدات خود عمل کردند 

رییس جمهوري تصریح کرد: در 4 ماه اول امسال هم بخش فولاد و هم بخش پتروشیمی به تعهدات خودشان عمل کردند و اتفاقا ما
که تقاضا می کنیم که صادرکنندگان عزیز ارز را به موقع بیاورند دو بخش بزرگی که بالاترین ارز را وارد کشور می کنند یعنی

 
پتروشیمی و فولاد اینها به موقع آوردند و به موقع می آورند. 

روحانی گفت: باید در اینجا در این سختی هاي 2 سال و سه ماه در بخش پتروشیمی، ما همیشه بار را به دوش مهندس زنگنه می
گذاشتیم از وي تشکر می کنیم؛ از وزارت صمت در مسئولیت هاي مختلف از وزیران قبلی و همین طور از آقاي خیابانی که کار بزرگی

 
انجام گرفت، تشکر می کنیم. 

وي افزود: مردم مطلع باشند که اگر دولت افتخار میکند که در برابر آمریکا و تحریم و فشار خارجی می ایستد، این ایستادگی منوط به
کمک همه تولیدکنندگان، سرمایه گذاران، کارآفرینان و مخصوصا زنجیره پتروشیمی و فولاد است که بار بسیار سنگینی را بر دوش

 
داشتند. 

رییس جمهوري افزود: می خواهم به عنوان رییس جمهوري ملت ایران از این عزیزان براي اینکه کار بزرگی در این 2 سال و سه ماه

 
انجام دادند، تشکر و سپاسگذاري کنم. مطمئنم امسال و سال آینده هم با همان قدرت و شهامت و تولید بیشتر کار ادامه می یابد. 

 
با پایان طرح هاي 17 گانه 25 میلیون تن به تولید محصولات پتروشیمی اضافه می شود 

روحانی گفت: اگر امسال تا پایان سال طرح هاي 17 گانه همه به افتتاح و نتیجه برسد حدود 25 میلیون تن به محصولات پتروشیمی

 
اضافه می شود و 26 میلیون تن هم در فولاد که این رقم بسیار بزرگی در یک سال است که در سال 99 انجام می شود. 

وي به تاثیرات رشد صنعت فولاد بر دیگر بخش ها از جمله راه آهن و آب اشاره کرد و گفت: بخشی از صنایع دیگري هم که در این
جلسه حضور نداشتند، اهمیت بالایی دارند. آلومنیوم و مس هم جزو موارد ارزشمند کشور هستند و شرکت هاي دیگري هم هستند

 
که به سهم خودشان صادرات دارند و آنها هم ارز را در سامانه نیما عرضه می کنند. 

 
باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم 

رییس جمهور با بیان این که در مساله آب هم قدم هاي بزرگی برداشته شده است، گفت: باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم که

 
البته در مساله آب باید خیلی کارها انجام دهیم که یکی از آن رساندن آب دریا به فلات قاره است. 

وي گفت: امسال سدهاي فراوانی افتتاح کردیم و تا آخر سال هم به افتتاح خواهیم رساند. در گفت و گو با وزیر نیرو او گفت که اضافه

 
بر آنچه که قول دادیم تا اوایل سال آینده8 تا 8 سد را به افتتاح می رسانیم. 

روحانی افزود:علاوه بر این که ما باید سد بسازیم و از آبیاري مدرن در کشاورزي استفاده کنیم، یکی از کارهایمان این است که آب
دریا را به فلات قاره بیاوریم و در این راه صنعت فولاد پیش قدم شده است که امیدواریم در مهرماه اولین بخش این آب از منطقه

 
خلیج فارس و دریاي عمان وارد فلات قاره ما می شود و به گل گهر می رسد که این قدم مهم و مبارکی است که انجام می گیرد. 



رییس جمهوري با بیان اینکه دولت به تعهدات خود متعهد است و به دلیل تلاش همه شرکت ها و تولیدکنندگان داخل بسیار امیدوار
است، گفت: منافع شرکتی براي شرکت هاي پتروشمی و فولاد مهم است چرا تولیدات براي شما مهم است و از افتخارات شما است اما

 
هر جا بین بنگاه و کشور دوراهی ایجاد می شود، بین منافع ملی و کشور و منافع بنگاهی منافع کشور را در نظر بگیرید. 

 
فولاد یک سهم از سهام هاي شناور خود را عرضه کند 

 
رییس جمهوري از شرکت فولاد خواست یک سهم از سهم هاي شناور خود را عرضه کند چرا که باعث زنده شدن بورس می شود. 

به گفته روحانی یک سهم آن آنقدر ارزشمند است که با 10 بنگاه که سهم خود را عرضه کنند برابري می کند. بنابراین وقتی فولاد
یک سهم شناور خود را عرضه کند با این کار هم بورس متحول می شود و هم آنها هم نیازمندي هاي ریالی شان تامین می شود. به
جاي این که براي تامین مالی اوراق پخش کنند با عرضه سهام نیازمندي هایشان را مرتفع می کنند و طرح هاي نیمه تمام خود را

 
تکمیل می کنند. 

وي گفت: بنابراین توصیه می کنم به این که سهام را در بورس عرضه کنید که به نفع بورس و به نفع مردم و هم به نفع خودتان است.
یعنی پولی که شما نیاز دارید بازار سرمایه بهتر از بازار پول است. بازار سرمایه سریعتر به شما جواب می دهد و رقم درشت تر به شما

 
می دهد و از طرف دیگر در یک زمان کوتاه می توانید سهام خود را بفروشید. 

رییس جمهوري افزود: من از شما تشکر می کنم که در طول مدت 7 سال گذشته مخصوصا در این 2 سال و سه ماه و امروز ارز مورد
نیاز بانک مرکزي را تامین می کنید و طرح هاي نیمه تمام خود را تکمیل می کنید خواهش می کنم در عرضه سهام به بورس هم

 
جدیت بیشتري به خرج دهید. 

روحانی تاکید کرد: به گونه اي نیازمندي هاي داخلی را تامین کنید که علامت نادرست به ارز داده نشود چرا که بعضی وقت ها طوري
عرضه می کنیم که ممکن است علامت نادرست به ارز بدهد و هم ممکن است بازار را تحت فشار قرار دهد و فرایند تولید محصولات

 
ما را گرانتر در بیاورد. همه یک کشور هستیم و یک منفعت ملی داریم و همه باید براي آن منفعت تلاش کنیم. 

رییس دولت تدبیر و امید گفت: امیدوارم که خداوند به همه توفیق دهد که بتوانیم وظیفه بسیار سنگینی که در این مقطع تاریخی

 
بردوش داریم را انجام داده و بتوانیم در ماه هاي آینده شرایط بهتري داشته باشیم. 

اشتراك گذاري در: 



مهارت آموزي از گفتمان ملی به ضرورت ملی رسیده است

منبع: ایرناشماره خبر:  34  |  تاریخ: 1399/05/06

زاهدان- ایرنا- معاون سیاسی اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان گفت: با توجه به جایگاه ویژه مهارت آموزي در استان
این مهم از گفتمان ملی به ضرورت ملی رسیده است.

زاهدان- ایرنا- معاون سیاسی اجتماعی استاندار سیستان و
بلوچستان گفت: با توجه به جایگاه ویژه مهارت آموزي در
استان این مهم از گفتمان ملی به ضرورت ملی رسیده

 
است.  

علی زینی وند روز دوشنبه در مراسم ملی مهارت که به
صورت ویدئو کنفرنس با حضورمدیرکل آموزش فنی و
حرفه اي سیستان و بلوچستان برگزار شد ضمن تبریک روز

ملی مهارت و ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي اظهار داشت:مجموعه فنی و حرفه اي باید نیاز سنجی آموزشی متناسب داشته باشد

 
زیرا نتیجه مهارت آموزي اشتغالزایی در هر خانه است. 

 
وي افزود: در اسناد توسعه سیستان و بلوچستان ترویج آموزش هاي مهارتی گنجانده شده است. 

معاون سیاسی اجتماعی استاندار سیستان و بلوچستان بابیان اینکه توسعه اقتصاد و اشتغال استان به مهارت آموزي متصل است ادامه

 
داد: اهداف اقتصادي ما در اقدامات شاخص اداره کل آموزش فنی وحرفه اي نمایان است. 

وي ضمن مهم دانستن مهارت آموزي در اسناد راهبردي سیستان و بلوچستان بیان کرد: حجم بزرگی از مدرك گرایی در استان با

 
مهارت آموزي قابل حل است. 

زینی وند تصریح کرد: با توجه به نقش نیروي هاي فعال در جهش تولید استان برنامه ریزي و ایجاد اشتغال در مناطق روستایی و

 
عشایري داراي اهمیت است. 

 
برچسب ها 

 
- سیستان و بلوچستان 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

- مهارت اموزي



رایزنی براي مشارکت صندوق کارآفرینی امید در توسعه خراسان شمالی

منبع: ایرناشماره خبر:  35  |  تاریخ: 1399/05/06

بجنورد - ایرنا - استاندار خراسان شمالی گفت: شرایط لازم براي سرمایه گذاري صندوق کارآفرینی امید در استان فراهم است
و از ورود این موسسه به میدان توسعه و سرمایه گذاري هاي بزرگ استقبال می کنیم.

بجنورد - ایرنا - استاندار خراسان شمالی گفت: شرایط لازم
براي سرمایه گذاري صندوق کارآفرینی امید در استان
فراهم است و از ورود این موسسه به میدان توسعه و

 
سرمایه گذاري هاي بزرگ استقبال می کنیم. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل استانداري،
محمدعلی شجاعی روز دوشنبه در دیدار با مدیرعامل
صندوق کارآفرینی امید اظهار داشت: با کمک مردم و همه
ارکان حاکمیتی در استان، تاکنون توانسته ایم قدم هاي

 
موثري در زمینه سرمایه گذاري و توسعه استان برداریم. 

وي از کشاورزي به عنوان اصلی ترین پیشران توسعه استان یاد کرد و افزود: می توان با ایجاد صنایع تبدیلی در زمینه فرآوري سه

 
محصول انگور، پسته و زعفران، مهاجرت از نواحی روستایی به شهرها را متوقف کرده و حتی به آن روند معکوس بخشید. 

نماینده عالی دولت در خراسان شمالی، توسعه صنعت دام سبک در این استان را نیز ضروري دانست و گفت: ما نیاز به برندسازي

 
محصولات کشاورزي و دامی تولیدي در استان داریم. 

شجاعی افزود: صندوق کارآفرینی امید را بازوي توانمند مدیریتی در کنار خود دانسته و از برنامه هاي آن در خراسان شمالی استقبال

 
می کنیم. 

استاندار خراسان شمالی در این دیدار از انعقاد تفاهم نامه هاي زیاد بین استان خراسان شمالی و صندوق کارآفرینی امید در هفته

 
آینده خبر داد. 

سالانه حدود یک میلیون و 500 هزار تن انواع محصولات زراعی، باغی و دامی در خراسان شمالی تولید می شود که کمتر از نیمی از

 
آن شانس فرآوري دارد. 

صنایع تبدیلی و غذایی زیر پوشش سازمان جهاد کشاورزي 470 هزار تن از انواع محصولات تولیدي استان را فراوري می کنند و با

 
احتساب دیگر صنایع که زیر پوشش دیگر سازمان ها فعال هستند، این رقم به 720 هزار تن می رسد. 

برچسب ها 



 
- استانداري خراسان شمالی 

 
-  محمدعلی شجاعی 

 
- کارآفرینی 

 
- خراسان شمالی 

- سرمایه گذاري



تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد سربازان خط مقدم جبهه

اقتصادي و صادرات مهم کشور هستند/ برداشتن تحریم هاي غیرقانونی پیش

شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است

منبع: 8 دي خبرشماره خبر:  36  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور
دانست و با بیان اینکه در بخش هاي پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم، تاکید کرد که محصولات همه حلقه

هاي زنجیره فولاد و حتی پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید، تقریبا دو برابر شده که ...
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رئیس جمهور: تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور هستند/
برداشتن تحریم هاي غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی
و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور دانست و با بیان اینکه در بخش هاي پتروشیمی و فولاد از خام
فروشی جدا شده ایم، تاکید کرد که محصولات همه حلقه هاي زنجیره فولاد و حتی پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید، تقریبا دو

برابر شده که این تحولی بزرگ در این دو عرصه است. مبه گزارش 8دي،حجت الاسلام حسن روحانی امروز در جمع مدیران صنایع
پتروشیمی و فولاد کشور عصر دوشنبه در نشستی با تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور با تاکید بر اینکه
خوداتکایی در تولیدات ارزشمند بخشهاي پتروشیمی و فولاد، دستاوردي مهم براي کشور است، گفت: 14 میلیارد دلار براي پیشبرد
گام دوم توسعه در بخش پتروشیمی سرمایه گذاري کرده ایم و 8 میلیارد دلار هم تاکنون براي جهش سوم که سال 1403 به نتیجه

 
می رسد، سرمایه گذاري نموده ایم. 

وي با قدردانی از تلاش همه فعالان در دو بخش فولاد و پتروشیمی اظهارداشت که این دو بخش به موقع ارز خود را برگردانده اند و
اگر دولت افتخار می کند که در برابر آمریکا، تحریم و فشار خارجی ایستاده است، این ایستادگی در سایه کمک و تلاش همه

 
تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و کارآفرینان مخصوصا در زنجیره فولاد و پتروشیمی امکان پذیر شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه شرکت هاي فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در زمینه تولید و همچنین صادرات غیر نفتی بر دوش دارند،
گفت: خوشبختانه محصولات تولیدي ما از نظر کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی است و اگر کیفیت محصول بالا نباشد نمی توانیم در

 
بازار رقابت کنیم. 

 روحانی تکمیل بودن زنجیره تولید را مورد تاکید قرار داد و گفت: در روند تولید محصول تا مصرف نهایی زنجیره تولید باید کامل
باشد و خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی و فولاد در کشور بی نیاز هستیم و روي پاي خود ایستاده ایم و

 
خود اتکایی و خودکفایی از دستاوردهاي مهم این تولیدات ارزشمند در کشور بوده است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت جلوگیري از خام فروشی در محصولات تولیدي کشور، گفت: امروز در پتروشیمی و فولاد از خام



 
فروشی جدا شده و به ارزش افزوده رسیده ایم که می تواند موجب رونق اشتغال و توسعه صنایع پایین دستی شود. 

وي دو برابر شدن میزان تولید محصولات پتروشیمی و فولادي در 7 سال گذشته را نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ تولیدگران،
متخصصان، کارشناسان و کارگران کشور برشمرد و اظهار داشت: این افزایش تولید تحول بزرگی در صنایع فولاد و پتروشیمی کشور

 
ایجاد کرده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه افزایش تولید را در حوزه هاي دیگر از جمله محصولات کشاورزي طی این سال ها شاهد بود ایم، گفت:
تولید محصولات کشاورزي در این دولت از 97 میلیون تن به 130 میلیون تن افزایش یافته است و خودکفایی در گندم دستاورد مهم

 
این افزایش تولید بوده است. 

دکتر روحانی با تاکید بر اینکه ما به عنوان نمایندگان مردم مسئولیت همه کشور را برعهده داریم، خاطرنشان کرد: همه ما باید منافع،

 
اهداف و نیازهاي ملی را در نظر بگیریم و اساس مسئولیت ما حفظ منافع کشور است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: ما نباید فقط به فکر دوره کوتاه مسئولیت خود باشیم، این تفکر نادرستی است که در اقدامات و فعالیت ها
فقط 4 سال یا یک سال باقیمانده از دولت خود را ببینیم، همه دولت ها یک وظیفه سنگین و بزرگی برعهده دارند و آن حفظ منافع

 
ملی و مصالح کشور است. 

 روحانی با بیان اینکه مسائل و مشکلات مطرح شده از سوي مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد در این نشست در جلسه فردا(
سه شنبه) هماهنگی اقتصادي دولت مطرح و براي حل مشکلات تصمیم گیري خواهد شد، افزود: از همه تولیدکنندگان و تلاش گرانی
که در شرایط سخت تحریم و فشار اقتصادي دشمن و شیوع ویروس کرونا براي توسعه کشور و افزایش تولید تلاش کردند،

 
سپاسگزاري می کنم. 

وي با بیان اینکه دشمنان تصور می کردند دو سه ماه بعد از تحریم و جنگ اقتصادي علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با آنها
خواهیم شد، گفت: در طول دو سال و 3 ماه که از اعمال شدید ترین تحریم هاي اقتصادي گذشته است خودشان بارها درخواست

 
مذاکره و گفت و گو کرده اند. 

روحانی با تاکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم و بدنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم آنها تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط
شیوع کرونا هم یک تروریسم دارویی را علیه ملت ایران اعمال کرده اند، اول باید کار خلافی را که شروع کرده اند خاتمه دهند و

 
تحریم را بردارند. این نه یک پیش شرط بلکه یک واقعیت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه همه مردم در این مدت به سهم خود در مقابل فشار اقتصادي دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولید گران

 
در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط جلو قرار داشتند که توانستیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم. 

وي افزود: مردم مطلع باشند اگر دولت افتخار می کند که در برابر تحریم و فشار خارجی می ایستیم، این ایستادگی منوط به تلاش

 
همه مردم، تولیدکنندگان، متخصصان، کارگران، سرمایه گذاران و صادرکنندگان است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه تلاش و کوشش براي توسعه کشور و جهش تولید در سال جاري و سال آینده هم ادامه خواهد داشت،
افزود: با افتتاح  طرح هاي جدید در بخش هاي پتروشیمی و فولاد طی هفته ها و ماه هاي آینده روند حرکت بزرگ توسعه کشور و



 
جهش تولید را شاهد خواهیم بود. 

 روحانی با اشاره به اقدامات خوب انجام شده در دولت در زمینه آب، افزود: رساندن آب دریا به فلات قاره از برنامه هاي مهم این دولت

 
است که صنعت فولاد در این زمینه پیش قدم بوده است. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت با امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدات خود متعهد است، به مدیران شرکت هاي تولیدي
پتروشیمی و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد هرجا بین منافع بنگاه و مصالح کشور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را در

 
اولویت قرار دهند. 

دکتر روحانی با تاکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه همچنین عرضه سهام شرکت هاي تولیدي در بورس را مورد تاکید قرار داد و افزود:
در عرضه سهام خود در بورس جدیت بیشتري به خرج دهید که هم به نفع خودتان است و هم رونق بیشتر بازار سرمایه را به همراه

 
خواهد داشت. 

رئیس جمهور همچنین خطاب به مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید محصولات خود نیازمندي هاي داخلی را به

 
گونه اي تامین کنید که هم علامت نادرست به بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت تاثیر قرار ندهد. 

پیش از سخنان رئیس جمهور در نشست با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی وفولاد کشور، بیژن زنگنه وزیر نفت و مدرس
خیابانی سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضعیت صنایع پتروشیمی و فولاد و همچنین روند تولید و صادرات محصولات در این دو
حوزه ارائه کردند و چند تن از مدیران این دو صنعت به بیان دیدگاه ها و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت و رئیس جمهور

 
براي رفع این مشکلات را خواستار شدند. 

 
- ایالات متحده آمریکا 

 
- جمهوري اسلامی ایران 

 
- رئیس جمهور 

 
لینک در حافظه کپی شد! 

 
 -

 
 -

 
 -

 
 -

- اخبار مرتبط سخنگوي دولت به کرونا مبتلا شد بخش دولتی باید پیشتاز مقابله با گرانی باشد/ تاکید بر تقویت بورس کالا خبر
خوش معاون علمی رئیس جمهور / داروي ایرانی بیماران کرونایی تا سه هفته دیگر به بازار می آید روحانی: عزاداري محرم چه در
مناطق قرمز و چه سفید برگزار شود/ برگزاري مراسم ها با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی جزئیات حادثه هواپیماي ماهان در

 
دست بررسی است 

 
نظرات 

 
- دیدگاه هاي ارسال شده توسط شما، پس از تائید توسط پایگاه خبري تحلیلی 8دي در وبسایت منتشر خواهد شد. 

 
- پیام هایی که حاوي تهمت یا افترا باشد، منتشر نخواهد شد. 



ارسال نظر



رشد اقتصادي ما پس از برجام بی نظیر بود

رشد دو برابري محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و پتروشیمی

منبع: خبرگزاري صنایعشماره خبر:  37  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس جمهور در جمع تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی از رشد دو برابري همه محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و
پتروشیمی در دولت تدبیر و امید خبر داد.  نوشته رشد دو برابري محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و پتروشیمی اولین بار

در خبرگزاري صنایع. پدیدار شد.

 
رییس جمهور: 

 
رشد دو برابري محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و پتروشیمی 

رییس جمهور در جمع تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی از رشد دو برابري همه محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و

 
پتروشیمی در دولت تدبیر و امید خبر داد.  

رییس جمهور در جمع تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی از رشد دو برابري همه محصولات حلقه هاي زنجیره فولاد و

 
پتروشیمی در دولت تدبیر و امید خبر داد.  

 
وظیفه شرکت هاي پتروشیمی و فولادي در سال جهش تولید 

به گزارش خبرگزاري صنایع، حسن روحانی در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور به عنوان فعالان خط

 
مقدم جبهه اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور، اظهار داشت: 

همه تولیدات بسیار ارزشمند است و سال هم جهش تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در

 
جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین ارز مورد نیاز در بازار

 
نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

 
رییس جمهور با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: 

محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم

 
نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز بوده بردارد البته آن
تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز بدست می آوریم اما باید

 
محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 



 
الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین می کند. 

 
ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. 

 
در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره پایین دستی را باید کامل کنیم. 

در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که محصول نهایی

 
فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 

 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

 
رییس جمهوري ضمن اعلام اینکه در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شدیم، افزود: 

 
وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شده ایم. 

اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به مقصدي صادر می

 
کردیم. 

ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده، موجب ایجاد اشتغال و

 
ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

 
روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: 

در کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي

 
هم براي این کار مصرف شده است. 

اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح بود، میلیاردها

 
تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
رشد دو برابري در تولید پتروشیمی و فولاد  

 
روحانی با بیان اینکه تولید محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: 

اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت

 
سال معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است. 

این کار شما و شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. یعنی همه دست به دست هم دادیم و



 
تحول بزرگ را در فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. 

گاهی اوقات در برخی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و عنوان می کند که مثلاً دولت فلان اوراق را عرضه کرده و
این اوراق، سال آینده این موقع باید پرداخت شود بنابراین دولت چیزي را مصرف کرده که دولت بعدي باید این بدهی را پرداخت کند.

البته این مساله نیازي به پاسخ ندارد ما هم که دولت را آغاز کردیم بدهی کلانی به دوش ما بود که آن را پرداخت کردیم. بخشی از
این بدهی هم به دولت بعدي منتقل می شود. اما زمانی که ما اینها را محاسبه می کنیم، ببینید براي اینکه در فولاد و پتروشیمی،

 
محصول ما تقریباً به دو برابر برسد،چقدر سرمایه مصرف شده است. 

 
روحانی با بیان اینکه این شرایط  فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، به موضوع بنزین اشاره کرد و افزود: 

در آغاز دولت در سال 92 تولید بنزین کشور حدود 50 میلیون لیتر بوده و الان این رقم بیش از 110 میلیون لیتر شده و تا آخر سال

 
بیشتر هم می شود. بنابراین بنزین هم دو برابر شده، یعنی خودکفایی صورت گرفته است. 

تولید محصولات کشاورزي ما در آغاز این دولت، 97 میلیون تن بوده و الان به 130 میلیون تن رسیده است. یعنی محصولات

 
کشاورزي ما حدود 33 درصد افزایش پیدا کرده است و ما را خودکفا و بی نیاز کرده است. 

 
خودکفایی پنج ساله در بخش گندم 

 
روحانی در خصوص خودکفایی گندم و تامین نیازهاي گندمی مردم در این سال ها، تصریح کرد: 

ما بخش عمده گندم را از خارج می خریدیم امروز براي تامین گندمی که مورد نیاز مردم است، هیچ نیازي نداریم البته ممکن است

 
براي بخش صنعتی، مقداري از جایی بخریم و وارد کنیم ولی براي نیاز مردم و نان مردم خودکفا هستیم. 

 
در سال 99 خودکفا هستیم و در 98، 97، 96 و 95 خودکفا بودیم. در واقع ما 5 سال پشت سرهم در گندم خودکفا هستیم. 

قبل از انقلاب در یک زمان هایی که جمعیت کم بوده ممکن است گندم به اندازه کافی وجود داشته است ولی بعد از انقلاب در یک یا

 
دو سال خودکفایی داشتیم ولی هیچ زمانی نبوده که 5 سال متوالی خودکفایی ایجاد کنیم. 

 
وي با بیان اینکه ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم،گفت: 

زمانی که رییس جمهوري یا دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع
ملی، اهداف ملی و نیازهاي ملی است. دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ

 
کشور است. 

مثلی که از قدیم به ما می گفتند که دیگران کاشتند و ما خوردیم، ما باید بکاریم براي آینده که دیگران بخورند حرف درست و واقع

 
گرایانه اي است. 



ما باید خودمان را آماده کنیم و تفکري این چنین نداشته باشیم که الان 14 میلیارد در پتروشیمی سرمایه گذاري کردیم و اگر این

 
مبلغ را سرمایه گذاري نمی کردیم و یک مقدار وضع ارز با این کار بهتر می شد. 

 
سرمایه گذاري 14 میلیارد دلاري در صنعت پتروشیمی 

 
وي درباره اهمیت سرمایه گذاري براي آینده گفت: 

ما ارز را داخل مصرف نکردیم بلکه 14 میلیارد دلار در پتروشیمی براي تحقق جهش دوم سرمایه گذاري کردیم و هشت میلیارد هم تا

 
کنون براي جهش سوم سرمایه گذاري کردیم. 

 
رییس جمهوري با بیان اینکه براي جهش سوم که 1404 به ثمر می رسد، از حالا داریم سرمایه گذاري می کنیم، خاطرنشان کرد: 

 
هشت میلیارد تاکنون براي جهش سوم سرمایه گذاري شده است. 

این تفکر نادرست است که ما فکر کنیم که به گونه اي این چهار سال را خوب بگذرانیم یا یک سالی که از دولت ما مانده را خوب
بگذرانیم؛ اصلا این تفکر ناصحیحی است؛ ما براي تامین منافع ملی و ملت مان؛ فرق نمی کند این دولت یا دولت بعدي یا دولت قبلی؛

 
ما همه یک وظیفه سنگین و بزرگی را برعهده داریم. 

 
وي با اشاره به گزارش مسئولین پتروشیمی و فولاد در این جلسه، افزود: 

در حد فرصت این جلسه نکات مورد نظر یا اشکالاتی که مورد نظر آنهاست یا کمکی که دولت باید انجام دهد را مطرح کردند. حالا
ممکن است نکات دیگري هم داشته باشید خواهش می کنم اگر در بخش پتروشیمی نکاتی دیگري دارید با وزیر نفت و اگر در بخش

 
فولاد نکته نظري دارید با سرپرست وزارت صنعت در میان بگذارید که ما در جلسه اقتصادي دولت به بحث بگذاریم. 

همه مباحث مطرح شده توسط مسئولان پتروشیمی و فولاد در حوزه گمرك، بانک، ارزش افزوده و هر موضوعی که مورد نظر داشتید

 
و درست هم بود اینها را ما باید حل و فصل کنیم. 

 
مقاومت ایران در برابر تحریم ها 

 
رییس جمهوري با تشکر از مسئولان و کارکنان بخش فولاد و پتروشیمی کشور گفت: 

شما بار سنگینی را بر دوش دارید؛ مردم ما باید بدانند ما در شرایطی که آمریکا ما را تحریم کرد؛ در شرایطی که بدترین فشارها را بر
مردم ما وارد کردند و ما الان از اردیبهشت 97، حدود 2 سال و سه ماه است که در شدیدترین فشار هستیم، توانستیم کشور را اداره

 
کنیم. 

آنها فکر می کردند که نه 2 سال بلکه چند ماه بیشتر دوام نمی آوریم و بعد از چند ماه تماس می گیریم؛ به قول خودشان می گفتند
ما شماره تلفن به ایرانی ها داده ایم که هر وقت خواستند با ما تماس بگیرند؛ فکر می کردند که ما مجبور می شویم با آنها تماس

 
بگیریم. 



 
روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی داشته ام، افزود: 

در یک سفر نیویورك در سال 96 هشت بار از من تقاضاي ملاقات کردند؛ در سال 97 بیشتر و سال 98 که نیویورك بودم تقریبا همه

 
سران کشورهاي غربی و اروپایی از ما درخواست ملاقات و مذاکره کردند. 

ما البته ابایی از مذاکره نداشتیم اما ما دنبال نمایش نیستیم ما دنبال حل مساله هستیم و امروز تحریمی بر خلاف همه مقررات بین
المللی بر ما تحمیل شده و آنها باید این تحریم را بردارند و مبناي ما بر این است که اول باید کار خلافی که انجام دادند را خاتمه

 
دهند. 

 
بار سنگین تامین ارز بر روي دوش  فولادي ها و پتروشیمی ها 

 
رییس جمهوري، لغو تحریم ها را نه پیش شرط بلکه واقعیت اعلام کرد و گفت: 

آنها به ملت و دولت ایران فشار آوردند و فقط به دولت ایران فشار نیاوردند؛ تحریم آنها یک تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط کرونا
یک تروریسم درمانی است؛ حتی اگر ما در جایی بین المللی می خواهیم وام براي کرونا بگیریم و طرف مقابل حاضر به پرداخت این

 
وام است؛ آمریکاییها مانع هستند. بنابراین علیه درمان ملت ایران اقدام کرده اند. 

 
روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه همه مردم به سهم خودشان ایستادگی کردند،گفت: 

تولیدگران در خط مقدم و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط جلوي این مبارزه بودند. زیرا اولا نیازهاي داخلی ما را تولید کردند و در
اختیار مردم گذاشتند ثانیا بخش بزرگی از نیازهاي ارزي کشور که اصطلاحا به آن نیمایی میگوییم را تامین کردند؛ صددرصد آنچه

 
قول داده بودند و بیشتر از صددرصد را تامین کردند. 

البته شرایط ما یک شرایطی است که امسال پتروشیمی ما می بایست 15 میلیارد ارز نیمایی می آورد؛ البته بازار یک مقدار متفاوت
است؛ وقتی قیمت نفت پایین می آید قیمت گاز، پتروشیمی سایر محصولات که وابسته به زنجیره نفت هستند هم کاهش پیدا می
کنند اما در عین حال با سختی هایی که وجود دارد و برخی از این سختی هایی که در جلسه مطرح کردند که قصد بیان جزییات آن

 
را ندارم اما دنبال حل آن هستیم؛ در مجموع امروز بار سنگینی را در سال 99 هم بر دوش گرفتند. 

 
اجراي تعهدات فولاد و پتوشیمی در 4 ماه اول سال جاري 

 
رییس جمهوري ضمن اعلام اینکه فولاد و پروشیمی به تعهدات خود در 4 ماهه اول سال جاري عمل کردند، تصریح کرد: 

اتفاقا ما که تقاضا می کنیم که صادرکنندگان عزیز ارز را به موقع بیاورند دو بخش بزرگی که بالاترین ارز را وارد کشور می کنند یعنی

 
پتروشیمی و فولاد اینها به موقع آوردند و به موقع می آورند. 

باید در اینجا در این سختی هاي 2 سال و سه ماه در بخش پتروشیمی، ما همیشه بار را به دوش مهندس زنگنه می گذاشتیم از وي
تشکر می کنیم؛ از وزارت صمت در مسئولیت هاي مختلف از وزیران قبلی و همین طور از آقاي خیابانی که کار بزرگی انجام گرفت،



 
تشکر می کنیم. 

مردم مطلع باشند که اگر دولت افتخار میکند که در برابر آمریکا و تحریم و فشار خارجی می ایستد، این ایستادگی منوط به کمک

 
همه تولیدکنندگان، سرمایه گذاران، کارآفرینان و مخصوصا زنجیره پتروشیمی و فولاد است که بار بسیار سنگینی را بر دوش داشتند. 

می خواهم به عنوان رییس جمهوري ملت ایران از این عزیزان براي اینکه کار بزرگی در این 2 سال و سه ماه انجام دادند، تشکر و

 
سپاسگذاري کنم. مطمئنم امسال و سال آینده هم با همان قدرت و شهامت و تولید بیشتر کار ادامه می یابد. 

 
افزودن 25 میلیون تن به تولید محصولات پتروشیمی با اتمام طرح هاي 17 گانه 

 
روحاین ضمن اشاره به اتمام طرح هاي 17 گانه تا پایان سال، گفت: 

اگر امسال تا پایان سال طرح هاي 17 گانه همه به افتتاح و نتیجه برسد حدود 25 میلیون تن به محصولات پتروشیمی اضافه می شود

 
و 26 میلیون تن هم در فولاد که این رقم بسیار بزرگی در یک سال است که در سال 99 انجام می شود. 

بخشی از صنایع دیگري هم که در این جلسه حضور نداشتند، اهمیت بالایی دارند. آلومنیوم و مس هم جزو موارد ارزشمند کشور

 
هستند و شرکت هاي دیگري هم هستند که به سهم خودشان صادرات دارند و آنها هم ارز را در سامانه نیما عرضه می کنند. 

 
ورود آب خلیج فارس به فلات قاره آسیا 

 
رییس جمهور با بیان این که در مساله آب هم قدم هاي بزرگی برداشته شده است، گفت: 

باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم که البته در مساله آب باید خیلی کارها انجام دهیم که یکی از آن رساندن آب دریا به فلات

 
قاره است. 

امسال سدهاي فراوانی افتتاح کردیم و تا آخر سال هم به افتتاح خواهیم رساند. در گفت و گو با وزیر نیرو او گفت که اضافه بر آنچه

 
که قول دادیم تا اوایل سال آینده8 تا 8 سد را به افتتاح می رسانیم. 

علاوه بر این که ما باید سد بسازیم و از آبیاري مدرن در کشاورزي استفاده کنیم، یکی از کارهایمان این است که آب دریا را به فلات
قاره بیاوریم و در این راه صنعت فولاد پیش قدم شده است که امیدواریم در مهرماه اولین بخش این آب از منطقه خلیج فارس و

 
دریاي عمان وارد فلات قاره ما می شود و به گل گهر می رسد که این قدم مهم و مبارکی است که انجام می گیرد. 

رییس جمهوري با بیان اینکه دولت به تعهدات خود متعهد است و به دلیل تلاش همه شرکت ها و تولیدکنندگان داخل بسیار امیدوار

 
است، گفت: 

منافع شرکتی براي شرکت هاي پتروشمی و فولاد مهم است چرا تولیدات براي شما مهم است و از افتخارات شما است اما هر جا بین

 
بنگاه و کشور دوراهی ایجاد می شود، بین منافع ملی و کشور و منافع بنگاهی منافع کشور را در نظر بگیرید، 



 
درخواست رییس جمهور از شرکت فولاد 

به گزارش خبرگزاري صنایع، رییس جمهور در پایان ضمن درخواست از شرکت فولاد مبنی بر عرضه یک سهم از سهام هاي شناور

 
این شرکت، اظهار داشت: 

 
یک سهم آن آنقدر ارزشمند است که با 10 بنگاه که سهم خود را عرضه کنند برابري می کند. 

بنابراین وقتی فولاد یک سهم شناور خود را عرضه کند با این کار هم بورس متحول می شود و هم آنها هم نیازمندي هاي ریالی شان

 
تامین می شود. 

به جاي این که براي تامین مالی اوراق پخش کنند با عرضه سهام نیازمندي هایشان را مرتفع می کنند و طرح هاي نیمه تمام خود را

 
تکمیل می کنند. 

 
بنابراین توصیه می کنم به این که سهام را در بورس عرضه کنید که به نفع بورس و به نفع مردم و هم به نفع خودتان است. 

یعنی پولی که شما نیاز دارید بازار سرمایه بهتر از بازار پول است. بازار سرمایه سریعتر به شما جواب می دهد و رقم درشت تر به شما

 
می دهد و از طرف دیگر در یک زمان کوتاه می توانید سهام خود را بفروشید. 

من از شما تشکر می کنم که در طول مدت 7 سال گذشته مخصوصا در این 2 سال و سه ماه  ارز مورد نیاز بانک مرکزي را تامین می

 
کنید و طرح هاي نیمه تمام خود را تکمیل می کنید خواهش می کنم در عرضه سهام به بورس هم جدیت بیشتري به خرج دهید. 

به گونه اي نیازمندي هاي داخلی را تامین کنید که علامت نادرست به ارز داده نشود چرا که گاهی به گونه اي عرضه می کنیم که
ممکن است علامت نادرست به ارز بدهد و هم ممکن است بازار را تحت فشار قرار دهد و فرایند تولید محصولات ما را گرانتر در بیاورد.

امیدوارم که خداوند به همه توفیق دهد که بتوانیم وظیفه بسیار سنگینی که در این مقطع تاریخی بردوش داریم را انجام داده و

 
بتوانیم در ماه هاي آینده شرایط بهتري داشته باشیم. 
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260 پایگاه جمع آوري نذر عید قربان در گلستان آماده فعالیت شد

منبع: ایرناشماره خبر:  38  |  تاریخ: 1399/05/06

گرگان - ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره) گلستان از آمادگی این نهاد براي جمع آوري نذر عید قربان با تشکیل
260 پایگاه در سطح استان از فردا سه شنبه خبر داد.

گرگان - ایرنا - مدیرکل کمیته امداد امام خمینی (ره)
گلستان از آمادگی این نهاد براي جمع آوري نذر عید قربان
با تشکیل 260 پایگاه در سطح استان از فردا سه شنبه خبر

 
داد. 

عیسی بابایی امروز در نشستی خبري اظهار داشت: از این
تعداد 180 پایگاه در مراکز نیکوکاري، 60 پایگاه در میدان
هاي اصلی شهرها و بقیه در محل ادارات کمیته امداد
استان گلستان مستقر و نذورات نقدي و دام زنده خیران را

 
دریافت می کنند. 

وي گفت: نیکوکاران در تهیه قربانی ویژه نیازمندان گلستان می توانند از طرح نذر سلامت با شماره گیر ي #10178877 به حساب
جاري 0111804689008 یا شماره کارت 6037991899970226 نزد بانک ملی به نام کمیته امداد امام خمینی (ره) کمک نقدي

 
خود را واریز کنند. 

بابایی بیان کرد: برآورد می شود خیرین استان گلستان گوشت قربانی به ارزش 250 میلیارد ریال در اختیار کمیته امداد استان براي

 
توزیع میان خانوارهاي زیر پوشش قرار دهند. 

به گفته وي کمیته امداد گلستان 80 هزار و 236 خانوار با 145 هزار نفر جمعیت را تحت حمایت خود دارد که معادل 15 درصد

 
جمعیت استان است. 

طبق آمار کمیته امداد، خیران گلستان، فارس و سیستان و بلوچستان جزو استان هاي برتر در اهداي گوشت نذري در روز عید قربان

 
به خانواده هاي نیازمند هستند. 

 
امسال 10 مردادماه مصادف با 10 ذي الحجه، روز عید قربان است. 

 
ارایه 3600 فقره تسهیلات اشتغال به مددجویان کمیته امداد گلستان 

رییس اداره طرح هاي اشتغال کمیته امداد گلستان نیز گفت: امسال تعهد این اداره کل ارایه سه هزار و 600 فقره تسهیلات قرض
الحسنه با کارمزد چهار درصد به مددجویان واجد شرایط به منظور ایجاد فرصت شغلی است. 



سید اسلام رادحسینی افزود: آندسته از کارفرمایانی که مددجویان این نهاد را جذب کار کنند، از تسهیلات ارزان قیمت به ازاي هر نفر

 
500 میلیون ریال و تا سقف 20 میلیارد ریال برخوردار می شوند. 

وي بیان کرد: علاوه بر این اگر کارفرمایی مددجوي این نهاد را مشغول کار کند، کمیته امداد در قبال آن بیمه فرد را در مناطق عادي

 
تا دو سال و در مناطق محروم سه سال و بعضا تا چهار سال پرداخت می کند. 

راد حسینی، راه اندازي استانی مجمع خیرین کارآفرین در کمیته امداد گلستان، شناسایی طرح هاي دانش بنیان با همکاري
جهادکشاورزي و سایر مراکزآموزشی براي اشتغال مددجویان، استفاده از ظرفیت کارآفرینان حرفه اي استان در رونق کسب و کار

 
مددجویان را از جمله برنامه هاي شاخص معاونت اشتغال کمیته امداد استان در سال جاري عنوان کرد. 

 
به گفته وي سال قبل کمیته امداد گلستان براي چهار هزار و 510 مددجوي استان تسهیلات اشتغال جذب و پرداخت کرد. 

 
کرونا 4500 خانوار نیازمند را درگلستان زیر پوشش کمیته امداد برُد 

همچنین معاون حمایت و سلامت خانواده کمیته امداد گلستان گفت: شیوع ویروس کرونا باعث شد تا حدود چهار هزار و 500 خانوار

 
نیازمند از اقشار مختلف این استان در قالب تبصره 14 زیر پوشش خدمات کمیته امداد قرار گیرند. 

محمد صفر پور افزود: از این تعداد آسیب دیده از شیوع ویروس کرونا سه هزار خانوار در اسفند ماه 98 و بقیه در سال جاري تحت

 
حمایت قرار گرفتند. 

در دوره شیوع کرونا افزون بر 166 میلیارد و 600 میلیون ریال شامل بسته هاي معیشتی و سایر اقلام موردنیاز بهداشتی میان

 
خانوارهاي تحت حمایت کمیته امداد گلستان توزیع شد. 

براساس گزارش کمیته امداد، اکنون براي حمایت بیشتر از خانوارهاي تحت حمایت در گلستان و با همکاري سایر دستگاه هاي مرتبط
سامانه سخا (خیر و احسان) راه اندازي شده تا توزیع کمک ها در دوره کرونا میان خانوارهاي نیازمند به درستی مدیریت و توزیع شود.

 
برچسب ها 

 
- ویروس کرونا 

 
- عید سعید قربان 

 
- گرگان 

 
- کمیته امداد امام خمینی (ره) 

- گلستان



«ازدواج» آسان باید در جامعه نهادینه شود/ ایجاد «کمیسیون خانواده» را

پیگیري خواهم کرد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  39  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري فارس از کرمانشاه، دانشجویان
بسیجی دانشگاه هاي مختلف استان کرمانشاه با محمد
رشیدي نماینده مردم کرمانشاه در مجلس شوراي اسلامی

 
جلسه مطالبه گري و پرسش و پاسخ برگزار کردند. 

طی این جلسه دانشجویان به ارائه دیدگاه ها و دغدغه هاي
مختلف خود از جمله لزوم تشکیل کمیسیون خانواده و
جمعیت در مجلس شوراي اسلامی و مطالبه حمایت آقاي

رشیدي از این کمیسیون، ازدواج 12 میلیون جوان مجرد، مشکلات فرهنگی موجود در جامعه، بازبینی و اصلاح مجدد قانون تسهیل
ازدواج که در سال 84 تصویب شده و الزام مجلس به دولت و نهادهاي اجرایی جهت اجراي دقیق آن، مطالبات فرهنگی و لزوم نظارت
جدي بر آموزش و پرورش، بیکاري استان، اشتغال جوانان و اعتیاد و تشکیل هیأت اندیشه ورز دانشجویی جهت بررسی مسائل استان

 
و کشور پرداختند و نظرات و پیشنهادات خود را ارائه دادند. 

رشیدي ضمن حمایت از مطالبه دانشجویان بسیجی، بیان داشت: تمام تلاش خود را جهت ایجاد کمیسیون خانواده و جمعیت و اصلاح

 
و اجراي قانون تسهیل خانواده انجام خواهم داد. 

نماینده مجلس کرمانشاه ضمن ابراز تاسف از سیر نزولی ازدواج در جوانان علاوه بر مشکلات اقتصادي، مشکلات فرهنگی را از موانع
تسهیل ازدواج دانست و گفت: تسهیل ازدواج عزم و همت همه جوانان انقلابی را می طلبد که مفهوم ازدواج آسان را در بطن جامعه

 
نهادینه کنند. 

 
وي افزود: در حد توان جهت پیگیري سایر مطالبات دانشجویان در مجلس شوراي اسلامی تلاش خواهم نمود. 

در ادامه این جلسه، فرمانده ناحیه بسیج دانشجویی، اظهار داشت: مجموعه بسیج دانشجویی کرمانشاه در صف اول مطالبه گري از
مسئولین پیشتاز بوده و مطابق نیاز استان به تلاش در عرصه هاي گوناگون پرداخته تا راهگشایی در پیشبرد اهداف انقلاب اسلامی
باشد و به آن جمله امام (ره) که فرمود: «مجلس در رأس امور است» کاملاً واقف هستیم؛ به همین دلیل نسبت به مطالبه از

 
نمایندگان، خود را موظف می دانیم. 

قاسم امجدیان افزود: وظایف این قوه مقننه نشان دهنده اهمیت این نهاد در جمهوري اسلامی است؛ از منظر قانون اساسی، مجلس در
نظام جمهوري اسلامی ایران محور بسیاري از تصمیم گیري  ها، قانونگذاري  ها، برنامه ریزي ها است و چراغ هدایت دولت و ملت را به

 
دست دارد. 



وي ادامه داد: طبق فرمایش مقام معظم رهبري؛ مسئله ازدواج جوانان بسیار مهم است و جزء مسائلی است که نباید از آن غفلت کرد و
راه هایی براي تسهیل و امکان ازدواج براي جوان ها باید پیش بینی شود؛ بعضی از این راه ها هزینه ي مادي هم ندارد و نیازمند

 
تصمیم گیري و توجه است. 

فرمانده ناحیه بسیج دانشجویی استان عنوان کرد: نهاد خانواده، رکن اصلی جامعه و بستر رشد و تربیت افراد است؛ که اگر نسبت به
آن بی توجهی شود، آن چنان ضربات مهلکی براي کشور در برخواهد داشت که جبران ناپذیر و مقدمه انحطاط نسل هاي آینده خواهد

 
بود. 

امجدیان تاکید کرد: با توجه به تاکیدات و بیانات مقام معظم رهبري رسیدگی به مسئله ازدواج جوانان و حمایت از خانواده ها براي

 
فرزندآوري یک مسئله اولویت دار است که نباید به شکل عادي  آن را در کنار سایر امورات پیگیري نمود. 

این مسئول در پایان خاطر نشان کرد: بسیج دانشجویی با تمام ظرفیتی که دارد؛ در راستاي فرهنگ سازي، ارائه راهکار و مطالبه گري
از سایر نهادهاي متولی با اولویت ازدواج و خانواده حاضر است به میدان وارد شود و به طور حتم در راستاي حل مشکلات و تحقق

 
منویات مقام معظم رهبري از هیچ تلاشی فروگذار نیست. 

انتهاي پیام/ح



«بنیاد مستضعفان» امید را در دل مردم محروم «احمدي» زنده کرده است/

تولید 95درصد گندم هرمزگان در حاجی آباد

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  40  |  تاریخ: 1399/05/06

حمید جهانگیري کوهشاهی عصر امروز در گفت وگوي
اختصاصی با خبرگزاري فارس اظهار داشت: حاجی آباد
هرمزگان داراي آب و هواي معتدل و با پوشش گیاهی
فراوان است و شغل 70درصد مردم این منطقه کشاورزي
است که 32 هزار هکتار از اراضی شهرستان را به خود

 
اختصاص داده است. 

وي با بیان اینکه 95درصد گندم هرمزگان در شهرستان

 
حاجی آباد تولید می شود، افزود: این خود یک مزیت بزرگ براي استان به حساب می آید. 

فرماندار شهرستان حاجی آباد با اشاره به  احداث اولین سیلوي ذخیره 50 هزار تنی گندم در این شهرستان گفت: ذخیره گندم

 
باکیفیت این شهرستان سبب بهبود کیفیت نان مصرفی مردم منطقه شده است. 

جهانگیري ضمن تقدیر از استاندار هرمزگان و نگاه ویژه وي به شهرستان حاجی آباد، ادامه داد: توجه به بخش کشاورزي و رونق تولید
سطح زیر کشت گلخانه اي شهرستان از 38 هکتار به 170 هکتار رسیده است و حدود 50 هکتار نیز تا پایان سالجاري به بهره برداري

 
می رسد که اشتغال بسیار خوبی براي متقاضیان این حوزه ایجاد کرده است. 

وي از توسعه بخش صنعت در شهرستان گفت و افزود: با توجه به نیاز شهرستان در سال هاي اخیر ظرفیت بسته بندي از 17 هزار به

 
39 هزار افزایش یافته است و این ظرفیت می تواند به بیش از این نیز افزایش یابد. 

فرماندار حاجی آباد معادن شهرستان را شامل آهن، منگنز، دولومیت، مس، منگنز و کرومیت برشمرد و عنوان کرد: عیار خوب معادن

 
آهن تنگ زاغ سبب شد تا زیرساخت هاي لازم براي احداث کارخانه فرآوري آهن فراهم و در آینده اي نزدیک به بهره برداري برسد. 

جهانگیري کوهشاهی افزود: موقعیت شهرستان در بحث معادن باعث شد تا کلنگ اولین شهرك صنعتی دولومیت با ذخیره 200 تنی

 
در روستاي سرچاهان زده شود و با احداث این شهرك ظرفیت اشتغال براي سه هزار نفر فراهم گردد. 

وي با اشاره به اقدامات انجام شده در حوزه ورزش خاطرنشان ساخت: روستاهاي با جمعیت بالاي این شهرستان داراي زمین چمن
مصنوعی هستند و علاوه بر وجود سالن هاي ورزشی متعدد در شهرها و روستاها، ورزشگاه 1200 نفري شهر حاجی آباد در دست

 
ساخت است. 



فرماندار شهرستان حاجی آباد حضور بنیاد مستضعفان در بخش احمدي را فرصت مناسبی براي توسعه این بخش خواند و گفت:
امیدواریم با حضور بنیاد مستضعفان در جهت محرومیت زدایی بخش احمدي گام هاي مثبتی برداشته شود چراکه با ورود این نهاد

 
انقلابی اکنون امید در احمدي به وجود آمده است. 

به گزارش فارس، شهرستان حاجی آباد داراي سه بخش مرکزي، احمدي و فارغان، دو شهر حاجی آباد و فارغان، 6 دهستان شامل:

 
دراگاه، طارم، فارغان، آشکارا، کوهشاه و احمدي است. 

شهرستان حاجی آباد در 170 کیلومتري شمال بندرعباس مرکز استان هرمزگان واقع شده و روستاي کوهشاه احمدي از توابع این

 
شهرستان و از نقاط محروم و کمتر برخوردار این استان است. 

انتهاي پیام/3264



معاون علمی و فناوري رییس جمهور: ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه

است

منبع: پاناشماره خبر:  41  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران (پانا) - معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان همدان، گفت: باید اثر دانش را
در اقتصاد ببینیم. مگر می شود این همه در حوزه آموزش خرج کرد و اثر آن را در اقتصاد کشور و زندگی مردم ندید. پس

قطعا جایی از راه را اشتباه رفته ایم.

تهران (پانا) - معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در
نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان همدان، گفت: باید اثر
دانش را در اقتصاد ببینیم. مگر می شود این همه در حوزه
آموزش خرج کرد و اثر آن را در اقتصاد کشور و زندگی

 
مردم ندید. پس قطعا جایی از راه را اشتباه رفته ایم. 

به گزارش معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري، سورنا
ستاري در این نشست، گفت: همدان استان فوق العاده اي از نظر زیرساخت هاي طبیعی و انسانی است و قریب به 100 هزار دانشجو و
حدود 3 هزار هیات علمی دارد. اقتصاد دانش بنیان یک نرم افزار است که روي سخت افزار کشور می نشیند. باید فرهنگ را تغییر

 
دهیم. متاسفانه نفت خیلی از زیرساخت هاي فرهنگی کشور را نابود کرد. 

رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: نفت به بچه هاي ما یاد داد که استخدام شوند و این کار را به یک ارزش تبدیل کرد که باعث
نابودي کارآفرینی شد. کشوري که 4 هزار سال تاریخ کارآفرینی، تجارت، اقتصاد، دانش و فناوري داشت به واسطه پول نفت بسیاري از

 
زیرساخت هاي فرهنگی خود را از دست داد. 

ستاري در ادامه بیان کرد: ما اگر به بچه هاي خودمان بفهمانیم که معناي استخدام خیانت، کشتن نوآوري و از بین بردن اعتماد به
نفس است، قدم بزرگی برداشته ایم. در اقتصاد نفتی همه مشکلات با پول حل می شود. اگر پول داشته باشید اشتغال، سواد و فناوري

 
دارید در حالیکه اینها خریدنی نیست. 

 
ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه 

به گفته رییس بنیاد ملی نخبگان، دانش و فناوري خریدنی نیست بلکه یاد گرفتنی است. اما ما با آلوده شدن در اقتصاد نفتی این ها را
از دست دادیم. از جمله بخش هایی که به نفت آلوده شد دانشگاه هاي کشور بود. دانشگاهی که صددرصد پول خود را از دولت بگیرد

 
مثل صنعتی است که دولتی باشد. 

رییس ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در ادامه بیان کرد: پژوهشی که از پول دولت



بیرون بیاید محصول نخواهد داشت و براي مردم مفید نیست. اگر می خواهید پژوهشی محصول محور داشته باشید باید سرمایه
گذاري بخش خصوصی را داشته باشید. پول دولت در زیرساخت هاي پژوهشی باید هزینه شود ولی کار پژوهشی با پول دولت،

 
محصول محور نیست. 

به گفته ستاري، در تاریخ کشور امروز بیشترین هزینه را در بخش آموزش داریم اما خروجی نمی گیریم. وقتی روي پژوهش هزینه می

 
کنید، باید 5 سال یا 10 سال بعد نتیجه آن را در زندگی مردم مشاهده کنید. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري ادامه داد: امروز قیمت یک کیلو بذر خیار و گوجه در دنیا از قیمت طلا بیشتر است. چون این
دانش است که به ماده اولیه قیمت و ارزش می دهد. دیگر نفت و زعفران به خودي خود ارزشی ندارند. مهم این است که چه چیزي از

 
این مواد می سازید. اینکه قرار است از این مواد چه رنگی، چه دارویی و چه عطري تولید شود مهم است. 

 
نوآوري بزرگ ترین نعمت 

ستاري افزود: برگ ترین موهبتی که خدا به انسان داده نوآوري است. اما نوآوري در جوامعی با اقتصاد زیرزمینی به راحتی سرکوب می

 
شود. کلید این قضیه و نگه داشتن نوآوري در میان جوانان در دست خود ما است. این کار هم با تغییر فرهنگ اتفاق می افتد. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در بخش دیگري از سخنان خود بیان کرد: این که در استان از کشف یک معدن گچ خوشحال
شوید، خیلی تفاوت دارد با اینکه یک دانشجو را از دل دانشگاه هاي بزرگ تهران به استان خود بازگردانید. این خوشحالی بزرگ تر
است. این یک فرهنگ عمومی است که باید اصلاح شود. دانشگاه ها کلید حل مسایل استانی در خود استان هستند. مشکلات با دانش

 
و عقل در داخل خود استان حل می شود. راه حل ها بومی است. 

ستاري همچنین گفت: این راه حل ها در دست همین شرکت هاي دانش بنیان است. همه باید محیط کسب و کار و مجوزها را اصلاح
کنیم. دانشگاه و صنعت باید با همه امکانات خود پاي کار باشند. دانشگاهیان فراموش نکنند که با پول و مالیات مردم درس خوانده

 
اند. چون مردم فکر می کنند دانشگاهیان می توانند مشکلات کشور را حل کنند و توسعه دهند. 

 
دانشگاه محور توسعه استان ها 

رییس بنیاد ملی نخبگان افزود: دانشگاه باید محور توسعه استان باشد. ولی این زمانی اتفاق می افتد که عدد قابل توجهی از درآمد از
محل توسعه فناوري، قراردادهاي ارتباط با صنعت و شرکت هاي دانش بنیان تامین شود. دانشگاهی که صد در صد پول خود را از

 
دولت بگیرد هیچ تاثیري در جامعه ندارد. 

ستاري با تاکید بر اینکه باید جهت گیري دانشگاه ها اصلاح شود گفت: باید در کنار تغییر نگاه دانشگاه، نگاه صنعت و جامعه هم
اصلاح شود. اگر بخواهیم اقتصاد دانش بنیان را در یک جمله تعریف کنیم باید بگوییم که اقتصاد دانش بنیان اقتصاد جوانانی است که

 
سرمایه هایشان در جیبشان نیست بلکه نوآوري و خلاقیت و قدرت ذهن آنها مهم است. 

رییس ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري ادامه داد: در سال هاي اخیر اتفاقات خوبی در این حوزه
افتاده است. در حال حاضر بیش از 5 هزار شرکت دانش بنیان داریم که 120 هزار میلیارد تومان فروش دارند. امروز روي تابلوي بورس

 
35 شرکت دانش بنیان داریم. 



به گفته ستاري، ارزش شرکت هاي دانش بنیان در بورس حدود 180 هزار میلیارد تومان است. شاید 6 سال پیش اصلا فکر نمی

 
کردیم این اعداد در شرکت هاي دانش بنیان ثبت شود. این شرکت ها سالانه صادرات محصول هم به دیگر کشورها دارند. 

 
استفاده از توان دانش بنیان ها در شیوع کرونا 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین بیان کرد: باید بین یک تحصیل کرده که با دانش خود ارزش آفرینی می کند با یک
فرد عادي تفاوت وجود داشته باشد. گاهی استارتاپ هاي خوب ما هفته اي بین 10 تا 15 درصد رشد می کنند. در همین روزهاي

 
کرونایی تعداد زیادي از شرکت هاي دانش بنیان رشد خوبی تجربه کردند. در بحران کرونا همین شرکت ها کشور را نجات دادند. 

ستاري در ادامه بیان کرد: در دوران شیوع کرونا همین جوانان با ابداعات و نوآوري هاي خود به داد کشور رسیدند. خودشان راه خود

 
را یافتند و قدم هاي خوبی در این زمینه برداشتند. مگر با وجود این افراد، کشور کمبودي حس کرد؟ 

وي در ادامه با اشاره به اینکه باید سیستم سنتی و بروکراسی را کنار بگذاریم، گفت: باید محیطی آماده کنیم که نیروي انسانی جوان

 
بتواند در آن توانایی هاي خود را شکوفا کند. 

ستاري با اعلام آمادگی معاونت علمی و فناوري براي کمک به توسعه زیرساخت هاي استان همدان، گفت: این توسعه زمانی اتفاق می
افتد که از توان دانش بنیان ها و جوانان استفاده کنید. کارهاي اداري دانش بنیان ها و جوانان استانی را در کمترین زمان انجام دهید.

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري معتقد است که این اقتصاد، اقتصاد آینده کشور است و ما در این حوزه در منطقه فوق العاده
هستیم. ما بزرگ ترین استارتاپ هاي نانو و زیست فناوري را منطقه را داریم. حوزه علم و فناوري از جمله حوزه هاي افتخار آفرین

 
ایران است. 

 
تدوین سند راهبردي توسعه استان همدان 

همچنین سعید شاهرخی، استاندار همدان هم در این نشست، گفت: اولویت اول دولت فعلی توجه به معیشت، اشتغال و تولید است. ما

 
هم با این رویکر تلاش کردیم مجموعه مدیریت استان براي رسیدن به این هدف با برنامه و اصولی حرکت کنند. 

به گفته وي، همه مدیران استان همدان تلاش می کنند از هدر رفت منابع پیشگیري کنند با همین هدف هم سند راهبردي و

 
عملیاتی براي استان تعریف و تدوین شده است. 

شاهرخی همچنین تاکید کرد: هماهنگی خوبی بین ارکان نظام در استان وجود دارد و همین موضوع باعث شده کارها روان و خوب
پیش رود. این سند، فعالیت ها را قابل اندازه گیري می کند و همه مدیران در سطح استان و شهرستان ها بر مبناي اهداف تعیین شده

 
این سند فعالیت می کنند. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهور دانش بنیان کرونا اقتصاد مقاومتی سورنا ستاري



63 درصد دانش آموختگان فنی و حرفه اي سمنان جذب بازار کار شدند

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  42  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري فارس از سمنان، رضا نقدي عصر
امروز در حاشیه بازدید معاون توسعه مدیریت و منابع
استاندار سمنان از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان سمنان اظهار کرد: افزون بر 180 هزار دانشجو و 25
هزار استاد موظف و حق التدریس در دانشگاه هاي آموزش
فنی و حرفه اي سراسر کشور مشغول تحصیل و تدریس

 
هستند. 

او گفت: دانشگاه هاي آموزش فنی و حرفه اي، دانشگاه هاي دولتی محسوب می شوند و این در حالی است بسیاري از مدیران و

 
کارکنان دستگاه هاي اجرایی از این موضوع بی اطلاع هستند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي استان سمنان گفت: سه هزار و 200 کارگاه و آزمایشگاه متعلق به دانشگاه فنی و حرفه اي در سراسر

 
کشور فعال است. 

نقدي بیان کرد: اکنون در چهار دانشکده آموزش فنی و حرفه اي استان سمنان، چهار هزار دانشجو و 500 استاد مشغول تحصیل و

 
تدریس هستند. 

او گفت: 63 درصد از دانش آموختگان دانشگاه فنی و حرفه اي استان در سال هاي گذشته جذب بازار کار شده اند و اقتصادي ترین

 
نوع آموزش، آموزش مهارتی است. 

 
مهارت آموزي؛ حلقه مفقوده در اجراي طرح هاي علمی و نظري 

حسن سعدالدین، مدیرکل دفتر برنامه ریزي، نوسازي و تحول اداري استانداري سمنان نیز در این دیدار بیان کرد: مهارت آموزي حلقه
مفقوده در اجراي طرح هاي علمی و نظري است که باید با تمام توان براي رفع مشکلات بیکاري جوانان با توجه به مهارت در جامعه

 
اقدام کرد. 

او گفت: استفاده از ظرفیت بنیاد علمی نخبگان، پارك هاي علم و فناوري و دانشگاه آموزش فنی و حرفه اي استان باهدف ایجاد

 
اشتغال براي دانش آموختگان دانشگاهی بسیار اساسی است. 

مدیرکل دفتر برنامه ریزي، نوسازي و تحول اداري استانداري سمنان ادامه داد: در بخش هاي مختلف صنعتی و آموزشی توجه به



 
مهارت آموزي داراي اهمیت است و با رویکردهاي نو نهضت مهارت آموزي در جامعه نهادینه شود. 

 
سعدالدین افزود: زیرساخت هاي خوبی براي مهارت آموزي در استان وجود دارد که باید از این ظرفیت به معناي واقعی بهره برد. 

انتهاي پیام/74008/م/



شمار کارگران بیکارشده در سمنان افزایش یافت

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  43  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري فارس از سمنان، اسماعیل غنیان
عصر امروز در دیدار با معاون استاندار سمنان اظهار کرد: در
فروردین سال 98 دست کم 500 نفر به دلایل مختلف
خواهان دریافت بیمه بیکاري در استان سمنان شدند که
این رقم در سال جاري به دلیل شیوع کرونا ویروس افزایش

 
یافت. 

او گفت: مشکلات صنعتگران و کارگران مشغول به کار در

 
واحدهاي تولیدي استان به صورت هفتگی از سوي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان رصد می شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان اضافه کرد: سالانه افزون بر 10 هزار فرصت شغلی جدید در استان سمنان ایجاد می

 
شود و در 10 سال گذشته سمنان از کمترین نرخ بیکاري در مقایسه با دیگر استان هاي کشور برخوردار بوده است. 

غنیان بیان کرد: مهم ترین دغدغه براي ایجاد فرصت هاي شغلی براي جوانان، دانش آموختگان داراي مدرك تحصیلی و فاقد مهارت

 
هستند. 

 
او گفت: سال هاي گذشته نهضت سوادآموزي در کشور ترویج شد که از این بعد باید نهضت مهارت آموزي فراگیر شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان ادامه داد: اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان و اداره هاي تابعه شهرستانی

 
به دلیل انجام کارهاي عملیاتی در بحث تأمین وسایل نقلیه با مشکلاتی مواجه هستند. 

 
نیازمند ترویج فرهنگ کار در جامعه هستیم 

معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار سمنان هم در حاشیه بازدید از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان سمنان گفت:
زیرساخت هاي خوبی براي اجراي طرح هاي مهارت آموزي و آموزش باهدف ایجاد اشتغال پایدار در استان سمنان وجود دارد که باید

 
از این منابع نهایت بهره را برد. 

فاطمه منصوري خاطرنشان کرد: بهره وري و استفاده بهینه از نیروي انسانی مورد توجه مسؤولان حوزه اشتغال باشد و با اجراي طرح

 
هاي آموزشی و پیش از آن فرهنگ سازي در محیط خانواده باید به سمت این موضوع مهم گام برداشت. 



معاون توسعه مدیریت و منابع استاندار سمنان ادامه داد: نیازمند بازنگري در تفکر و انتظارات از شغل در جامعه هستیم و با این راهبرد
جاي ابزار و هدف عوض نخواهد شد و با توانمندسازي نیروي کار از بعد تخصصی و فرهنگی شاهد افزایش بهره وري و کاهش آسیب

 
هاي اجتماعی خواهیم بود.  

وي همچنین از تلاش هاي اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان که در سال هاي گذشته براي ایجاد فرصت هاي شغلی جدید و

 
رفع مشکلات کارگران استان در تلاش بوده است، قدردانی کرد. 

در این دیدار، در رابطه با عملکرد اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان در راستاي اجراي برنامه هاي تحول نظام اداري ازجمله
بهره گیري از دولت الکترونیک در ارائه خدمات و منشور حقوق شهروندي، توضیحاتی از سوي مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
استان ارائه شد. 

انتهاي پیام/74005/م/



تاکید نماینده مردم اسدآباد در مجلس بر بومی بودن افراد شاغل در کارخانه

کنسانتره

منبع: داناشماره خبر:  44  |  تاریخ: 1399/05/06

کیومرث سرمدي در بازدید از کارخانه هاي ذوب آهن، کنسانتره و گندله سازي اسدآباد موضوع مالیات ارزش افزوده، نداشتن
مجوز کارخانه کنسانتره، غیر بومی بودن بیشتر افراد شاغل در این کارخانه یکبار دیگر مطرح و خواستار گزارش شفاف و

واقعی از مدیر کارخانه و اداره صمت شد.

 کیومرث سرمدي در بازدید از کارخانه هاي ذوب آهن،
کنسانتره و گندله سازي اسدآباد موضوع مالیات ارزش افزوده، نداشتن مجوز کارخانه کنسانتره، غیر بومی بودن بیشتر افراد شاغل در

 
این کارخانه یکبار دیگر مطرح و خواستار گزارش شفاف و واقعی از مدیر کارخانه و اداره صمت شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا به نقل از عصرهمدان؛ کیومرث سرمدي، نماینده مردم اسدآباد در مجلس در ادامه حضور خود

 
در حوزه انتخابیه از کارخانه هاي ذوب آهن، کنسانتره و گندله سازي، پروژه هاي عمرانی چنارعلیا و حسن آباد امام بازدید کرد. 

در این بازدید کیومرث سرمدي، نماینده مردم اسدآباد در مجلس با اشاره به اینکه کارخانه کنسانتره یک فرصت است، اظهار کرد: اداره
صمت و کارخانه گزارشی کاملی از وضعیت موجود کارخانه، تعداد افراد بومی و غیربومی، پیشنهاد براي استفاده از ظرفیت توسعه آن را

 
براي باز کردن گره مشکلات اقتصادي و اشتغال جوانان به ما ارائه دهند. 

وي خطاب به مدیر کارخانه گفت: بنا به گفته شماي30 درصد نیروهاي کارخانه کنسانتره بومی اسدآباد هستند درحالی که نگاه مردم

 
و اهالی روستاهاي اطراف این گونه نیست، بنابراین می طلبد که گزارش دقیقی از وضعیت افراد به ما شرح دهید. 



 
 

سرمدي بابیان اینکه باوجود چنین کارخانه اي انتظار می رود که از افراد بومی روستاهاي اطراف این منطقه مثل حسن آباد، قادرآباد و
پیرملو استفاده و جوان بیکار نداشته باشیم، افزود: با توجه به وجود تحصیل کرده هاي زیادي در شهرستان براي به کارگیري افراد در

 
این کارخانه باید هماهنگی هایی صورت گیرد. 

وي با تأکید بر اینکه مالیات ارزش افزوده کارخانه هاي این منطقه باید در این منطقه هزینه شود، گفت: براي این امر حتماً ورود و آن

 
را پیگیري خواهم کرد. 

مدیر کارخانه کنسانتره آهن شهرستان اسدآباد نیز با اشاره به وضعیت تولید در این کارخانه، اظهار کرد: این کارخانه با ظرفیت 600

 
تن تولید آهن در حال فعالیت است که براي350 نفر مستقیم و هزار نفر غیرمستقیم اشتغال ایجاد کرده است. 

میرزایی بابیان اینکه این کارخانه از دو معدن در قروه و بهار سنگ آهن خود را تأمین می کند، گفت: 90 درصد افراد شاغل در این

 
کارخانه بومی و از اسدآباد و روستاهاي اطراف آن هستند و تعدادي نیرو هم از ذوب آهن سابق مشغول به کار شدند. 

 
 

وي یکی از مشکلات کارخانه کنسانتره اسدآباد را فعالیت بدون مجوز خواند و گفت: بعد از گذشت 6 سال هنوز موفق نشدیم که پروانه

 
بهره برداري بگیریم و درواقع ما در این کارخانه مجوز قانونی نداریم و غیرقانونی در حال فعالیت هستیم. 



مدیر کارخانه کنسانتره آهن شهرستان اسدآباد گفت: این کارخانه با حضور معاون اول رئیس جمهور افتتاح شد و انتظار می رفت که

 
زودتر از این ها مجوز بهره برداري به ما داده شود اما این اتفاق نیفتاده است. 

وي تصریح کرد: مجوز تأسیس کارخانه کنسانتره منوط به این است که پسماند و باطله آن جزئی از آن باشد که امروز بعد از 6 سال

 
هنوز ما موفق به اخذ آن نشدیم. 

در ادامه برنامه ها، نماینده اسدآباد از ذوب آهن 26 ساله و بلاتکلیف اسدآباد و همچنین گندله سازي بازدید و از وضعیت کاري این

 
کارخانه ها گزارشی دریافت کرد. 

 
همچنین از پروژه هاي عمرانی روستاهاي حسن آباد، امام و چنارعلیا بازدید و پاي صحبت هاي مردم این روستاها نشست. 

انتهاي پیام/



مشکلات خارگ قدیمی شده اند؛ از آب و تردد تا سند مالکیت

منبع: خلیج فارس نیوزشماره خبر:  45  |  تاریخ: 1399/05/06

خارگ را می توان شاهراه اصلی صادرات نفت کشور دانست که بخش عمده نفت خام کشور از این نقطه صادر می شود و نقش

 
مهمی در اقتصاد کشور دارد. 

جزیره خارگ با وجود این ظرفیت ها، همچنان با مشکلات و کمبودهاي بسیار زیادي روبرو است که می طلبد تلاش جدي براي رفع

 
این مشکلات و تأمین نیازهاي جزیره انجام شود. 

 
 

اعضاي شوراي اسلامی شهر خارگ و دیگر مسئولان این جزیره در نشستی با نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي

 
اسلامی خواسته ها و مطالبات خود را بیان کردند. 

 
مشکل آبفا در جزیره حل شود 

یوسف وطن دوست عصر دوشنبه در نشست شهردار و اعضاي شوراي شهر خارگ و نماینده مجلس اظهار داشت: یک راهکار باید در

 
حوزه مشکلات خارگ در نظر گرفته شود، مشکل آب و فاضلاب جزیره همچنان باقی است. 

وي افزود: تصویب طرح جامع خارگ یکی از خواسته هاي بحق اهالی شریف جزیره خارگ است که بعد از سال ها این طرح به

 
سرانجام نرسیده است. 



 
 

نایب رئیس شوراي شهر خارگ تصریح کرد: مشکل ایاب و ذهاب اهالی یکی از خواسته هاي دیرین اهالی خارگ است و بعد اژ گذشت
چندین دهه این مشکل همچنان پابرجاست، حضور مؤثر و تصمیم ساز، برخی از مسؤلین کشوري در جزیره بیش از پیش احساس می

 
شود. 

 
وطن دوست گفت: مشکل دیرنه اي هم در مورد اسناد مالکیت وجود دارد، املاك اهالی جزیره فاقد اسناد است. 

 
مشکل سند مالکیت در خارگ 

مهدي بخشی عضو شوراي شهر خارگ در ادامه گفت: سند ضلع شمالی جزیره و منازل خارگ به نام اهالی خارگ شود، مردم در

 
توسعه شهر و منازل خود به دلیل نبود سند مالکیت با مشکل مواجه هستیم. 

 
وي افزود: درآمد شهرداري خارگ محدود است و در بحث درآمدي با چالش جدي روبرو هستیم. 

عضو شوراي شهر خارگ تصریح کرد: براي برون رفت از مشکل ایاب و ذهاب اهالی خارگ باید یک برنامه عملیاتی و مدون در نظر

 
گرفته شود. 

 
 

 
ریشه قدیمی مشکلات خارگ 

مهدي باقري عضو دیگر شورا نیز افزود: مسائل مشکلات خارگ اکثراً ریشه قدیمی دارند، باید با یک برنامه ریزي مدون راه حل برون



رفت از مشکلات را در نظر بگیریم، اگر هر سال یک مشکل، از مشکلات خارگ حل شود، در یک مدت زمان کوتاه مشکلات جزیره

 
حل خواهد شد. 

 
وي افزود: طرح جامع و اسناد مالکیت نیاز به پیگیري مستمر در خارج استان دارد. 

 
لزوم تصویب طرح جامع خارگ 

لطف اله علی پور نیز اظهار داشت: تصویب طرح جامع خارگ خیلی زمان بر شده است و به نتیجه اي ختم نشده است، و آینده این

 
جزیره به این طرح گره خورده است. 

 
وي افزود: وضعیت مالکیت اهالی خارگ مبهم است، مردم خواسته بحقی در حوزه اسناد مالکیت منازل خود دارند. 

 
عضو شوراي شهر خارگ تصریح کرد: شرایطی فراهم شود که شرکت هاي هواپیمایی خصوصی بتوانند در جزیره خدمات ارائه دهند. 

علی پور گفت: اشتغال پایدار براي بومیان جزیره ایجاد شود، مشاغل فصلی و پیمانی درمان کوتاه مدت اشتغال جزیره است، ولی باید

 
براي بومیان این جزیره اشتغال پایدار ایجاد شود. 

 
حق آلایندگی خارگ بسیار پایین است 

عبدالحمید صفایی شهردار خارگ نیز گفت: با همکاري و هم افزایی صورت گرفته سه پروژه شاخص در حوزه شهري جزیره تعریف

 
شده است. 

وي افزود: پروژه شهربازي مسقف جزیره بالاي 45 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و به عنوان اولین شهرداري در استان هستیم

 
این نوع پروژه را اجرا می کنیم. 

شهردار خارگ گفت: انبار آذوقه یکی از دغدغه هاي اصلی مردم جهت تأمین ارزاق اهالی بود که این پروژه توسط شهرداري خارگ

 
تعریف شد و تاکنون 70 درصد پیشرفت داشته است. 

 
 

صفایی خاطر نشان کرد: پارك آبی دریایی این جزیره با اعتبار 30 میلیارد ریال یکی دیگر از پروژه هاي شاخص این جزیره می باشد

 
که در دو فاز اجرا خواهد شد، فاز مطالعاتی این پروژه در حال اجرا می باشد. 



شهردار خارگ گفت: حق آلایندگی جزیره باید با توجه شرایط آلایندگی این جزیره پرداخت شود، در سال گذشته حق آلایندگی این

 
جزیره بسیار پایین است. 

 
براي حل مشکلات با کسی تعارفی نداریم 

عبدالکریم جمیري نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: جزیره خارگ یکی از مراکز مهم کشور
است و داراي اهمیت بالاي راهبردي براي ایران اسلامی است، خارگ باید به یک نگین زیبا در خلیج فارس تبدیل شود، زیبایی جزیره

 
خارگ، زیبایی براي نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران خواهد بود. 

وي افزود: تعاونی صیادي جزیره خارگ نباید به دغدغه براي صیاد خارگی تبدیل شود، وظیفه مسؤلین است که پاسخگوي مردم باشد.

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی افزود: براي حل مشکلات با کسی تعارفی نداریم و خدمت به مردم باید

 
سرلوحه امور مدیران و تصمیم گیران قرار گیرد. 

جمیري گفت: مشکل طرح جامع و اسناد مالکیت مجدد یک گردش کار جدید به کمک شورا و با جدیت آغاز خواهیم کرد که انشااالله
به سرانجام ختم شود.



آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان وبلوچستان به صورت مجازي

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  46  |  تاریخ: 1399/05/06

زاهدان - مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان گفت: برنامه هاي اوقات فراغت مساجد استان به
دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد برگزار می شود.

حجت الاسلام مهدي پودینه در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري

 
مساجد استان سیستان و بلوچستان بنام تابستان هاي فهما در سراسر استان آغاز شد. 

وي با اشاره به اینکه برنامه هاي اوقات فراغت مساجد امسال به دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد
برگزار می شود، افزود: مناطقی که از نظر شیوع کرونا وضعیت سفید اعلام شدند برنامه ها را با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی اجرایی

 
می کنند. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: این برنامه ها در قالب سه شبستان فرهنگ، هنر و

 
کارآفرینی در قالب فعالیت هاي نظیر نمایش فیلم، جشنواره، مسابقه و آموزش صنایع دستی اجرا می شود. 

وي بیان کرد: ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با همکاري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
و بنیاد شهید و امور ایثارگران، طرح ملی سه شنبه هاي تکریم را نیز تا پایان شهریور ماه اجرایی می کند. 

حجت الاسلام پودینه تصریح کرد: در اولین هفته سه شنبه هاي تکریم در زاهدان مسئولان اجرایی به منزل شهید «محمد امین

 
خواجه» مراجعه و با خانواده این شهید بزرگوار دیدار کردند. 

وي با اشاره به اینکه در چهلمین سالگرد هفته گرامیداشت دفاع مقدس هستیم، افزود: در این ایام تمام نهادها و سازمان ها انقلابی

 
برنامه هایی دارند که براي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري 2 برنامه شاخص ملی و بین المللی تعریف شده است. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: کانون فرهنگی و هنري مساجد کشور (فهما) رویداد بین

 
المللی روح مقاومت با محوریت 110 روز روایت مردمی از وصایاي شهداي دیروز و امروز را فراخوان داده است. 

وي گفت: فراخوان این رویداد از 14 خرداد ماه سالروز ارتحال امام خمینی (ره) آغاز شده و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد

 
دفاع مقدس ادامه دارد. 

حجت الاسلام پودینه با اشاره به اینکه این رویداد بین المللی روح مقاومت در قالب فیلم موبایلی، نماهنگ، صوت و عکس نوشت از
وصایاي شهدا است، تصریح کرد: علاقمندان شرکت در این رویداد اطلاعات بیشتر را در سامانه بچه هاي مسجد جستجو کنند



آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان وبلوچستان به صورت مجازي

منبع: گیتی آنلاینشماره خبر:  47  |  تاریخ: 1399/05/06

زاهدان - مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان گفت: برنامه هاي اوقات فراغت مساجد استان به
دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد برگزار می شود.

حجت الاسلام مهدي پودینه در گفتگو با خبرنگار مهر، اظهار داشت: برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري

 
مساجد استان سیستان و بلوچستان بنام تابستان هاي فهما در سراسر استان آغاز شد. 

وي با اشاره به اینکه برنامه هاي اوقات فراغت مساجد امسال به دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد
برگزار می شود، افزود: مناطقی که از نظر شیوع کرونا وضعیت سفید اعلام شدند برنامه ها را با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی اجرایی

 
می کنند. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: این برنامه ها در قالب سه شبستان فرهنگ، هنر و

 
کارآفرینی در قالب فعالیت هاي نظیر نمایش فیلم، جشنواره، مسابقه و آموزش صنایع دستی اجرا می شود. 

وي بیان کرد: ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با همکاري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
و بنیاد شهید و امور ایثارگران، طرح ملی سه شنبه هاي تکریم را نیز تا پایان شهریور ماه اجرایی می کند. 

حجت الاسلام پودینه تصریح کرد: در اولین هفته سه شنبه هاي تکریم در زاهدان مسئولان اجرایی به منزل شهید «محمد امین

 
خواجه» مراجعه و با خانواده این شهید بزرگوار دیدار کردند. 

وي با اشاره به اینکه در چهلمین سالگرد هفته گرامیداشت دفاع مقدس هستیم، افزود: در این ایام تمام نهادها و سازمان ها انقلابی

 
برنامه هایی دارند که براي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري 2 برنامه شاخص ملی و بین المللی تعریف شده است. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: کانون فرهنگی و هنري مساجد کشور (فهما) رویداد بین

 
المللی روح مقاومت با محوریت 110 روز روایت مردمی از وصایاي شهداي دیروز و امروز را فراخوان داده است. 

وي گفت: فراخوان این رویداد از 14 خرداد ماه سالروز ارتحال امام خمینی (ره) آغاز شده و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد

 
دفاع مقدس ادامه دارد. 

حجت الاسلام پودینه با اشاره به اینکه این رویداد بین المللی روح مقاومت در قالب فیلم موبایلی، نماهنگ، صوت و عکس نوشت از
وصایاي شهدا است، تصریح کرد: علاقمندان شرکت در این رویداد اطلاعات بیشتر را در سامانه بچه هاي مسجد جستجو کنند



آقاي وزیر سینما را بچسب، در توئیتر خبري نیست

منبع: شعار سالشماره خبر:  48  |  تاریخ: 1399/05/06

شعار سال: این روز ها حال سینما اصلا خوب نیست؛ این گزاره که «حال سینما خوب نیست»، تاثیر خود را از یک نوشته
روي کاغذ یا ناله هایی که بر اثر یک عادت تاریخی، حتی در روزگار رونق این صنعت بر زبان می آوردیم، بیشتر کرده و

درحال زمین گیر کردن هر چیزي است که با سینما در ارتباط است. سالن هاي سینما در ...

شعار سال: این روز ها حال سینما اصلا خوب نیست؛ این گزاره که «حال سینما خوب نیست»، تاثیر خود را از یک نوشته روي
کاغذ یا ناله هایی که بر اثر یک عادت تاریخی، حتی در روزگار رونق این صنعت بر زبان می آوردیم، بیشتر کرده و درحال زمین گیر

 
کردن هر چیزي است که با سینما در ارتباط است. 

سالن هاي سینما در سراسر کشور، تنها روي کاغذ باز هستند، اما استقبال چندانی از آن ها به عمل نمی آید. برخی از سینما هاي
تهران و شهرستان ها هنوز هم ترجیح داده اند سالن هاي خود را بازگشایی نکرده تا در این بی رونقی، متحمل هزینه هاي سنگین
تري، چون آب و برق و استهلاك هاي جاري نظیر لامپ هایی که عمرشان 1000 ساعت است و قیمت سه میلیونی آن ها به 25

 
میلیون رسیده، نشوند. 

این روز ها با هر فرد مرتبط با سینما که صحبت می کنیم، از شرایطی وحشتناك سخن می گوید. نخ تسبیح سخنان تمام آن ها هم
این است که سینما بدون متولی به حال خودش رها شده و نه دولت حواسش به سینماست، نه وزارت ارشاد و نه سازمان سینمایی.
بخش خصوصی هم تا جایی می تواند متحمل خسارات و تعهدات خود باشد و اینچنین می شود که اوضاع براي سینمادار ها و
سینماگران، از زنگ خطر عبور کرده و به آژیر بنفش رسیده است. سینمادار ها دست به تعدیل هاي گسترده زده اند و مشاغل مرتبط
با سینما هم، چون دست کمکی را پشت سر خود نمی بینند، بدترین شرایط عمر خود را سپري می کنند. پردیس هاي بزرگ، باوجود
ابتکار هایی در اکران چند فیلم خارجی، بیش از نیمی از سالن هاي خود را تعطیل کرده اند و نمایش فیلم ها تنها در یک طبقه از آن
پردیس ها انجام می شود؛ همان دوفیلمی که این روز ها روي پرده هستند (زن ها فرشته اند 2 و خوب، بد، جلف 2) نیز روي هم

 
کمتر از 15 سانس نمایش دارند و تمام این ها یعنی «فاجعه». 

یکی از تهیه کنندگان مطرح سینما که نخواست نامش گفته شود، در گفتگو با «فرهیختگان» گفت: «این روز ها وضع معیشتی اهالی
سینما به اندازه اي بغرنج شده که تقریبا روزي نیست که با درخواست پول دستی مواجه نباشم. از 200، 300 هزار تومان تا یک
میلیون تومان. از برخی همکاران دیگر خودم هم شنیده ام که از آن ها هم چنین درخواست هایی می شود. معلوم نیست سازمان
سینمایی و دیگر نهاد هاي مرتبط با سینما که ردیف بودجه اي در این زمینه دارند، بودجه این بخش ولو به حداقل را چه می کنند
که نمی توانند پاسخگوي نیاز هاي حداقلی جامعه محدود خود باشند. شهرداري، حوزه هنري، فارابی و چندین نهاد دیگر که بخش
هاي مستقل فرهنگی دارند و در گذشته نیز بخشی از بودجه خود را صرف سینما می کردند، این روز ها دقیقا کجا قرار دارند و بودجه

 
این بخش را صرف چه اموري می کنند که به سینما و سینماگر نمی رسد؟» 

در روزگاري که بیشترین توجه ها به سالن هاي سینما و بازگشایی آن ها معطوف شده، خانواده هاي سینما متحمل بیشترین آسیب
شده اند. بخشی از آن ها که در «خانه سینما» عضویت دارند، از تلاش حداقلی این خانه درجهت رفع نیازهایشان گله دارند و برخی
دیگر از تبعیضی که در این خانه لحاظ می شود شکوه می کنند که باوجود عدم برخورداري از حتی یک ریال درآمد طی این چندماه و



درحالی که مستاجر هستند و هیچ چیزي در زندگی به نام شان نیست و تمام این ها را در فرم خوداظهاري خانه براي دریافت
تسهیلات پر کرده اند، اما نه عیدي خانه به آن ها تعلق گرفت، نه سبد کالا و نه آن کمک یک میلیون تومانی سازمان سینمایی! ظاهرا
هیچ جایی هم نیست که این ها با ارائه مستندات به آنجا مراجعه کرده و بگویند آیا مستحق تر از ما هم وجود دارد که این حمایت ها

 
به آن ها تعلق گرفته و به ما نه. 

در ادامه این عدم حمایت ها، یکی از چهره هاي شناخته شده سینمادار به «فرهیختگان» گفت: «خیلی ها از ما انتظار دارند که، چون
پردیس هستیم، حالا حالا ها می توانیم از پس مخارج پرسنل خود برآییم، درحالی که ما از ابتداي امسال، صورت مان را با سیلی سرخ
نگه داشته ایم و اگر شرایط به همین منوال پیش برود و کسی براي دست گیري از ما نیاید، ما هم مجبور به تعدیل نیرو خواهیم بود.»

این سینمادار ادامه داد: «شما اگر این روز ها به تلویزیون نگاه کنید، می بینید که مدام درحال معرفی کارآفرین است. مثلا چند روز
پیش دیدم که یک کارآفرین در اسفراین، سوله اي تدارك دیده بود و آنجا براي 10 نفر از همشهریان خود با تولید ماسک، کارآفرینی
کرده بود. تلویزیون براي این کار هاي خودجوش مردمی که جاي تحسین هم دارد، ساعت ها وقت می گذارد و برنامه پخش می کند،
بعد سهم سینما از این آنتن ملی و مردمی چه میزان است؟ آن هم وقتی که می بینیم داشته هاي مردمی سینما، به مراتب از تعداد

 
افرادي که این کارآفرین ها به کار می گیرند بیشتر و حتی چندصد برابر است.» 

وي اذعان کرد: «درحال حاضر، قیمت تمام شده یک پردیس 10 سالنه، چیزي حدود 40 تا 50 میلیارد تومان است. حال آنکه معدل
کارآفرینی براي هر پرده سینما، سه نفر است؛ یعنی یک پردیس 10 سالنه، به طور متوسط براي 30 نفر ایجاد اشتغال می کند. این
آمار ها مربوط به بخش خصوصی است که با درایت و گاهی خست، کار هاي خود را پیش می برد. در سالن ها و پردیس هاي دولتی،
این آمار ها تا دوبرابر چیزي است که اعلام کردم. حالا ببینید جامعه هدف سینمایی ما در کل کشور، چه تعداد آدم می شود. خب این
ها خانواده چندنفري دارند که جمع آن ها چندهزار نفر می شود. چطور تلویزیون براي کسی که 10 نفر را در یک سوله ابتدایی
مشغول به کار کرده، برنامه ویژه پخش می کند، اما براي سینما که چندصد برابر این تعداد آدم را در پردیس ها و سینما ها مشغول به

 
کار کرده و حالا موقعیت شغلی آن ها در خطر است، فکري نمی کند؟» 

این قبیل انتقاد ها از مواضع دولتی ها درباره سینما در روز هاي کرونایی چندان غریب نیست. برخی سینماگران از دولت انتظار فعلیت

 
بیشتري دارند و برخی هم ضمن انتقاد، به آن ها حق می دهند که باوجود محدودیت ها، نمی توانند عملا هیچ کاري انجام دهند. 

اما انتظار برخی سینماگران از مدیریت سینمایی این است که حالا که نمی توانند به لحاظ معیشتی، پاسخگوي جامعه محدود
سینماگران، اهالی بدنه سینما و سینماداران باشند، لااقل فکري به حال رونق سینما ها کنند تا بخش خصوصی بتواند هم اندازه بخش

 
دولتی، شرمنده خانواده سینما نباشد. 

یکی دیگر از تهیه کنندگان مطرح سینما که نخواست نامش رسانه اي شود، در گفتگو با «فرهیختگان» اعلام کرد: «ما این روز ها با
انفعال عجیبی در حوزه مدیریتی سینما مواجه هستیم. من چند جلسه با رئیس سازمان سینمایی ملاقات داشتم و نگرانی هاي عمیق
خودم را به او اعلام کرده و براي برون رفت تدریجی از این شرایط، پیشنهاد هایی دادم که، چون دیدم آن پیشنهاد ها و پیشنهاد هاي

 
دیگر همکارانم، با کمترین توجه همراه شده، مجبور شدم آن ها را رسانه اي کنم.» 

وي ادامه داد: «شما ببینید در روز هاي کرونایی، جریان مدیریتی سینما نتوانست آن قدر رایزنی داشته باشد که براي یک فیلم نظیر
«خروج»، یک تیزر درست کند یا همین «شناي پروانه» که در جشنواره بود و آن همه جایزه برد. نه توانستند براي فیلم خودشان تیزر
درست کنند و نه براي فیلمی که به لحاظ آرمان و نگاه، در طبقه بندي آن ها قرار ندارد. بعد تلویزیون ما از صبح تا شب تبلیغ سس و



 
ماست می کند، اما سهم سینما و همین چند فیلمی که الان روي پرده است در این فرآیند تا چه اندازه است؟» 

این چهره مطرح در ادامه گفت: «من پیشنهاد دادم که بالاخره یک روز کرونا، سایه اش را از سر مملکت ما کم می کند. نهایتا تا 6 ماه
اول سال آینده، اما تا آن زمان که یک سال دیگر است چه کار باید کنیم؟ الان هر نهاد و تشکل و صنفی براي کارگران و کارمندان
زیرمجموعه خودش به فکر راهکار هایی جهت برون رفت از فشار و سختی است، حالا بیایید در سینما و ببینید که آیا اهالی از مدیران
سینمایی رضایت دارند؟ من پیشنهاد دادم براي برون رفت موقت از این شرایط، سیستم تزریق وام را درپیش بگیرید تا به این ترتیب
جلوي این سراشیبی پرسرعت را بگیریم و اوضاع کمی عادي شود، اما دوستان هیچ نگاهی به پیشنهاد هایی که به آن ها می شود،

 
نمی کنند.» 

وي در پایان متذکر شد: «سینما اگر زمین بخورد، بلند کردنش سخت است. سینما ها این بار اگر تعطیل شوند، تا شب عید تعطیل
می مانند و این یعنی یک تعطیلی گسترده براي سینمادار و تمام کسانی که در سینما ها کار می کنند، حتی آن بچه هایی که کار
خدماتی پروژه ها را انجام می دهند، حتی آن بازیگري که همه فکر می کنند وضعش خوب است، آن کارگردان و نویسنده اي که سال
ها نامی براي خود دست وپا کرده اند و... همه متلاشی می شوند. سینما ها اگر هم بالاجبار و دفعی تعطیل نشوند و به همین وضع
امروز رهایش کنند که این بلا، تدریجا به سرش می آید. درحال حاضر، بسیاري از تهیه کنندگان و صاحبان فیلم راضی به نمایش
اثرشان نیستند و می بینیم که سینما ها با دو فیلم درحال اکران هستند. من تهیه کننده اي را می شناسم که فیلمش را با 300
میلیون تومان جمع کرده و حالا رفته به شوراي صنفی نمایش پیشنهاد داده که یک میلیارد تومان به من بدهید تا اجازه دهم فیلمم

 
در این روز ها اکران شود!» 

همان گونه که مطالعه فرمودید، حال هیچ یک از پایه هاي سینما خوب نیست؛ نه تهیه کننده، نه عوامل فیلم ها، نه سینمادار ها و
کسانی که در سینما ها کار می کنند و نه کسانی که در تشکل ها و اصناف سینمایی عضو هستند. چشم تمام این ها به اقدامات دولت
است، با آنکه می دانند دولت هم این روز ها حال وروز خوشی ندارد و با انواع و اقسام تحریم ها و عدم واردات و نقدینگی به کشور
مواجه است. حال که دولت، در شکلی ناخواسته نمی تواند پاسخگوي حجم عظیمی از درخواست ها باشد، خیلی عجیب است که چرا
مدیران سینمایی دربرابر بخشی از پیشنهاد هایی که قابلیت اجرایی دارند، گارد منفعلانه اي گرفته اند! همین چندوقت پیش بود که
وزیر محترم ارشاد در توئیتی، خواستار رسیدگی به حدود 10 هزار پرونده تسهیلاتی اهالی فرهنگ و هنر شد! اما سوال اینجاست که
آیا با توئیت زدن و درخواست از مجاري مجازي، می توان به آنچه خواست حقیقی و حداقلی سینماگران و هنرمندان دیگر شاخه
هاست، رسید و رضایت ابتدایی و سطحی آن ها را فراهم کرد؟ یادمان باشد کرونا تا یک سال دیگر میهمان مردم ماست، براي پاییز و

 
زمستان و بهار آتی چه برنامه اي باید براي خانواده نه چندان بزرگ سینما درپیش گرفت؟ 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته از روزنامه فرهیختگان ، تاریخ انتشار 6 مرداد 99، کد خبر: 181161،
www.farhikhtegandaily.com
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اخبار 

 
ابلاغ اهداف برنامه هاي عملیاتی شعب بانک کارآفرین براي سال جاري 

اهداف برنامه هاي عملیاتی شعب بانک کارآفرین براي سال جاري، تدوین و ابلاغ شد.به گزارش روابط عمومی بانک کارآفرین، مدیریت
امور طرح و توسعه با همکاري معاونت بانکی و مدیریت هاي بین الملل و امور شعب، اهداف برنامه هاي عملیاتی شعب این بانک را
براي نخستین بار به تفکیک سه گروه مشتریان بانکداري شرکتی، بانکداري تجاري و بانکداري شخصی، در شاخص هاي منابع،
تسهیلات، ضمانت نامه ها، مطالبات غیرجاري و فعالیت هاي ارزي تعیین و به کلیه شعب بانک ابلاغ کرد.بر اساس این گزارش، پیش
از این اهداف برنامه هاي عملیاتی شعب به صورت فصلی ابلاغ می شد. در فرایند جدید با هدف پرهیز از اتلاف وقت، اهداف عملیاتی

 
شعب براي دوره هاي سه ماهه تا پایان سال جاري به صورت یک جا تدوین و ابلاغ شده است. 

 
بانک رفاه اعلام کرد؛ 

 
فهرست جدید کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا 

در پی شیوع ویروس کرونا، فهرست جدید فعالیت ها وکسب وکارهاي آسیب دیده از بیماري کرونا اعلام شد.به گزارش روابط عمومی
بانک رفاه کارگران، بر اساس اعلام مدیریت کل مقررات، مجوزهاي بانکی و مبارزه با پولشویی بانک مرکزي ج.ا.ا بنگاه هاي فعال در
رسته هاي مشمول بهره مندي از طرح مزبور در مناطق آزاد تجاري - صنعتی و ویژه اقتصادي و شرکت هاي مرتبط با خدمات
نمایشگاهی در کشور مشتمل بر دارندگان سایت هاي نمایشگاهی و مجریان برگزاري نمایشگاه ها (صرفاً بخش هاي غیر دولتی) به
فهرست فعالیت ها و کسب و کارهاي به شدت آسیب دیده از بیماري کرونا براي امکان بهره مندي از تسهیلات پس از ثبت در سامانه

 
کارا اضافه شدند. 

 
قدردانی رئیس سازمان بهزیستی کشور از بانک سپه 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و رئیس سازمان بهزیستی کشور با ارسال نامه اي از ایفاي نقش مؤثر بانک سپه در مسئولیت
اجتماعی و اتخاذ رویکرد کارآفرینانه به منظور ایجاد اشتغال براي جامعه هدف تحت پوشش سازمان بهزیستی تشکر و قدردانی کرد.به
گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک سپه؛ در نامه دکتر وحید قبادي دانا رئیس سازمان بهزیستی کشور خطاب به محمدکاظم چقازردي
مدیرعامل بانک سپه آمده است: «کارآفرینی، موتور محرك رونق اقتصادي در جوامع مختلف است و برخورداري مسئولان و دست
اندرکاران در یک کشور از رویکرد کارآفرینانه در نظام هاي مدیریتی در شرایط عادي یک مزیت رقابتی و در وضعیت بحران یک
راهبرد اساسی محسوب می گردد. در همین راستا ضمن ابراز تشکر از اهتمام جنابعالی و مدیران و کارکنان محترم آن بانک در ایفاي
نقش مسئولیت اجتماعی و مساعدت اثربخش در اجراي تکلیف بند (ب) تبصره 16 قانون بودجه سال 1398 که منجر به تحقق برنامه
هاي کارآفرینی و اشتغال جامعه هدف تحت پوشش سازمان بهزیستی گردید. توفیق روزافزون شما عزیزان را در تحقق فرمایشات مقام
معظم رهبري (مدظله العالی) و سربلندي ایران اسلامی از خداوند متعال مسئلت می نمایم. یقین دارم از طریق تعامل و همیاري مؤثر
فی مابین در راستاي تحقق شعار تولید «جهش تولید» بستر مناسبی در جهت تسهیل و تسریع حمایت هاي لازم و توانمند سازي و

 
اشتغال افراد داراي معلولیت و مددجویان سازمان بهزیستی فراهم گردد.» 



 
اعطاي تسهیلات ارزان قیمت به کارگران نمونه استان هاي کشور از سوي بانک رفاه 

بانک رفاه در سال «جهش تولید» و با هدف تکریم و تجلیل از اقشار مختلف جامعه کارگري کشور، به کارگران نمونه استان هاي کشور
تسهیلات ارزان قیمت پرداخت می کند.به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، این تسهیلات در قالب عقد مرابحه و با نرخ سود
10 درصد براي تامین اموال و خدمات مورد نیاز کارگران نمونه کل کشور (ملی و استانی) پس از اعلام اسامی معرفی شدگان از سوي

 
معاونت فرهنگی، اجتماعی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به بانک، اعطا خواهد شد. 

 
سرمایه گذاري آسان در بورس با پلتفرم مدیریت ثروت «مانو» 

سامانه مدیریت ثروت مانو باهدف تسهیل سرمایه گذاري تمام اقشار جامعه در بورس با پشتیبانی بانک سامان آغاز به کار کرد.به
گزارش سامان رسانه، بانک سامان با همکاري شرکت تحلیلگر امید اقدام به راه اندازي سامانه مدیریت ثروت مانو کرده است.این سامانه
کوشیده، با فراهم آوردن راهکارهاي به روز و فناورانه همراه با تیم متخصص مالی راحت ترین و مناسب ترین گزینه را برحسب برنامه
ریزي شخصی و روحیات هر فرد ارائه کند تا همه افراد جامعه با هر سطح از سرمایه و دانش مالی بتوانند به راحتی از فرصت هاي
سرمایه گذاري استفاده کنند.این سامانه از طریق فروش واحدهاي صندوقهاي سرمایه گذاري به متقاضیان، وجوه دریافتی از مشتریان
را در بورس و یا صندوقهاي بادرآمد ثابت سرمایه گذاري می کند.لازم به ذکر است در حال حاضر در این پلتفرم چهار طرح سرمایه

گذاري در قالب صندوق هاي رشد سامان، یکم سامان و امین سامان و یک طرح سرمایه گذاري اختصاصی فعال شده است.



کارکنان شرکت هاي پتروشیمی، ذینفعان اصلی حوزه مسئولیت هاي اجتماعی

منبع: برداشت روزشماره خبر:  50  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش برداشت روز،به نقل از روابط عمومی شرکت عملیات غیرصنعتی و خدمات صنایع پتروشیمی ، سید رضا مرویان
حسینی در حاشیه مجمع روابط عمومی شرکت هاي پتروشیمی منطقه در خصوص نحوه خدمات رسانی به کارکنان و خانواده

هاي شرکت هاي پتروشیمی اظهار کرد: حوزه مسئولیت اجتماعی حوزه اي مهم و جدي براي ذینفعان منطقه ...

 
کارکنان شرکت هاي پتروشیمی، ذینفعان اصلی حوزه مسئولیت هاي اجتماعی 

به گزارش برداشت روز،به نقل از روابط عمومی شرکت عملیات غیرصنعتی و خدمات صنایع پتروشیمی ، سید رضا مرویان حسینی
در حاشیه مجمع روابط عمومی شرکت هاي پتروشیمی منطقه در خصوص نحوه خدمات رسانی به کارکنان و خانواده هاي شرکت
هاي پتروشیمی اظهار کرد: حوزه مسئولیت اجتماعی حوزه اي مهم و جدي براي ذینفعان منطقه بندر ماهشهر است؛ کارکنان، خانواده
کارکنان و جامعه محلی ذي نفعان اصلی حوزه مسئولیت اجتماعی هستند؛ مدیران هلدینگ خلیج فارس و شرکت هاي تابع درصدد

 
هستند تا حوزه گسترده تري براي مسئولیت اجتماعی ذینفعان تعریف و اجرا کنند. 

وي افزود: سطح حمایت هاي شرکت هاي پتروشیمی در دو سال اخیر در حوزه مسئولیت اجتماعی بسیار افزایش یافته که این موضوع
در سال 99 بیشتر به چشم میخورد؛ نظر مدیرعامل هلدینگ خلیج فارس بر این بود که کمیته مسئولیت هاي اجتماعی خدمات
محوري ایجاد شود تا علاوه بر پروژه هاي عمرانی شوراي راهبردي، پروژه هاي خدمات محوري را انجام دهد. این پروژه ها در 5 حوزه

 
دانش آموزي، کارآفرینی، خانواده، ورزش و درمان بوده است. 

مشاور مسئولیت هاي اجتماعی مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس با اشاره به اینکه باید در مناطق مسکونی خدمات
فرهنگی، رفاهی و اجتماعی ارائه شود بیان کرد: اجراي برنامه هاي فرهنگی یکی از فعالیت هایی بوده که از سال هاي گذشته براي
کارکنان و خانواده آنها انجام می شده که البته این برنامه ها در سال هاي اخیر به صورت جامع تر و مدون و در قالب تقویم فرهنگی

 
اجرا شده است. 

مرویان حسینی گفت: فعالیت فرهنگی در حوزه مسئولیت اجتماعی یک کار جانبی نبوده بلکه یک موضوع حیاتی و مهم براي مناطق
مسکونی کارکنان صنایع پتروشیمی به شمار می رود؛ با توجه به تحقیقات صورت گرفته براي تقویم فرهنگی سال 99 شتاب و توسعه

 
بیشتري در حوزه برنامه هاي فرهنگی از نظر ماهیت در نظر گرفته است. 

وي ادامه داد: امسال دو پژوهش اساسی صورت گرفته که قسمت اول این پژوهش در حوزه اثر بخشی برنامه هاي فرهنگی بوده که
همه ي 62 برنامه تقویم فرهنگی از طریق پرسشنامه و 10 برنامه کلان آن از طریق مصاحبه مورد ارزیابی قرار گرفته است؛ در دیگر
پژوهش که در حوزه نیاز سنجی انجام شده رویکرد ها، ماهیت، موضوعات و روش هاي اجراي برنامه هاي فرهنگی تقویم سال 99

 
براي کارکنان، خانواده آن ها و جامعه محلی مشخص شده است. 

مشاور حوزه مسئولیت هاي اجتماعی مدیرعامل شرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس عنوان کرد: تلاش ما بر این بود که برنامه هاي
تقویم فرهنگی سال 99 بر پایه پژوهش صورت بگیرد البته مطالعات و پژوهش هاي دیگري در دست اقدام است؛ سند مسئولیت
اجتماعی از پروژه هایی است که در اصل چهارچوبی براي این حوزه بوده که اهداف، کیفیت و ماهیت همه برنامه ها را مشخص می



 
کند. 

وي گفت: امیدواریم با کمک همه ارگان ها اعم از شوراي راهبردي که وظیفه تصویب این تقویم را بر عهده دارد و مجمع روابط
عمومی ها که وظیفه آن تایید و بررسی تقویم فرهنگی است بتوانیم در کنار امور فرهنگی شرکت عملیات غیر صنعتی که اجرا کننده

 
تقویم فرهنگی است خدمتی به مردم ارائه کنیم. 

مرویان حسینی اظهار کرد: در برنامه هاي تقویم فرهنگی سال 98 و 99 چند مزیت و ویژگی نسبت به سالهاي گذشته وجود دارد؛
توسعه جامعه مخاطب به جامعه محلی و استفاده از ظرفیت هاي فرهنگی منطقه براي اجراي برنامه ها یکی از ویژگی هاي این تقویم
ها است؛ ارزیابی دقیق مالی 62 برنامه فرهنگی تقویم که امکان کنترل مالی را محقق می کند یکی از امتیازات اساسی این تقویم به

 
شمار می رود. 

وي خاطرنشان کرد: نقش آفرینی تمام ارگان هاي علمی و اجرایی که میتوانند در کارایی و کیفیت سهم داشته باشند از مزیت هاي
این تقویم بوده است؛ هدف ما از اجراي برنامه هاي فرهنگی افزایش شاخص رضایتمندي، کیفیت زندگی، ماندگاري مردم در منطقه و
امید به زندگی آنها بوده است؛ امیدواریم با اجراي این برنامه ها به شاخص هاي مد نظر برسیم و تلاش ما نیز بر این بوده که با توجه

شرایط کشور این برنامه ها حتی به صورت مجازي بتواند به مرحله اجرا برسد.



حسین سلاح ورزي: اولین مرکز نوآوري تجارت جهانی در اتاق ایران افتتاح

می شود

منبع: اتاق بازرگانی ایرانشماره خبر:  51  |  تاریخ: 1399/05/06

حسین سلاح ورزي نایب رئیس اتاق ایران و رئیس سازمان ملی کارآفرینی ایران ضمن تبریک روز ملی کارآفرینی از افتتاح
پنج مرکز نوآوري و کارآفرینی در مراکز استانی تا پایان سال خبر داد و تاکید کرد: به زودي اولین مرکز نوآوري تجارت جهانی

در اتاق ایران با همکاري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري افتتاح خواهد شد.



معاون وزیر صنعت: بخش خصوصی، روند تحقق جهش تولید را شتاب می بخشد

منبع: ایرناشماره خبر:  52  |  تاریخ: 1399/05/06

شیراز- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و سرپرست هیات عامل سازمان گسترش و نوسازي صنایع ایران (ایدرو)
گفت: فعالیت بخش خصوصی، زمینه ساز شتاب بخشیدن به ایجاد اشتغال و تسریع در تحقق واقعی جهش تولید خواهد بود.

شیراز- ایرنا- معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت و
سرپرست هیات عامل سازمان گسترش و نوسازي صنایع
ایران (ایدرو) گفت: فعالیت بخش خصوصی، زمینه ساز
شتاب بخشیدن به ایجاد اشتغال و تسریع در تحقق واقعی

 
جهش تولید خواهد بود. 

امیر بیات، عصر دوشنبه در جریان بازدید از مناطق ویژه
اقتصادي شیراز و جهرم، با تاکید بر لزوم حفظ و تقویت
واحدهاي فعال و افزایش ظرفیت تولید واحدهاي صنعتی
استان فارس افزود: با تغییر خطوط تولید واحدهاي صنعتی

راکد و نیمه تعطیل منطقه ویژه اقتصادي شیراز و بهره مندي از فناوري هاي پیشرفته دنیا، استفاده از دانش روز و سرمایه گذاري هاي

 
لازم، واحدهاي راکد به چرخه تولید باز خواهند گشت. 

وي، خواستار همکاري و هم افزایی بیش از پیش بخش هاي مختلف کشور و استان فارس براي رفع موانع سرمایه گذاري و حل

 
مشکلات متقاضیان کارآفرینی و بررسی اولویت هاي سرمایه گذاري در هر منطقه شد. 

او گفت: سازمان ایدرو با بهره مندي از روحیه همکاري و تعامل مسوولان استان فارس از تمام ظرفیت ها براي جذب سرمایه گذار و

 
توسعه فعالیت هاي اقتصادي این استان استفاده خواهد کرد. 

بیات، سازمان ایدرو را آغازگر توسعه صنعتی در کشور دانست و بیان کرد: این مجموعه با توسعه زیرساخت هاي صنعتی، سهم بسزایی
در تولید ناخالص ملی داشته است و افزون بر این، شتاب بخشیدن به تکمیل و افتتاح واحدهاي صنعتی، اولویت جدي وزارت صنعت،

 
معدن و تجارت و همچنین سازمان ایدرو در سراسر کشور است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت، همچنین با اشاره به راهبردهاي کلان این وزارتخانه در خصوص برنامه هاي سال 99 ایدرو، اظهار
داشت: تکمیل طرح ها و پروژه هاي نیمه تمام، تعمیق ساخت داخل و تامین مالی پایدار از برنامه هاي ایدرو براي تحقق جهش تولید

 
در سال 99 است. 

وي، سرمایه گذاران و فعالان صنعتی تولیدي را تکمیل کنندگان زنجیره ایجاد و تقویت تولید دانست و افزود: ایدرو به دنبال پیوستگی

 
بین زنجیره تولید با مشارکت سرمایه گذاران بخش خصوصی در نقاط مختلف کشور است. 

 
تقویت صادرات و به روزرسانی تولید به تحقق جهش تولید کمک می کند 

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان فارس هم در این بازدید بیان داشت: تقویت بخش صادرات، به روز رسانی شرایط تولید،

 
تامین مواد اولیه و سرمایه در گردش و روان سازي امور از مهمترین مواردي است که توجه به آنها به جهش تولید کمک می کند. 

حمیدرضا ایزدي ادامه داد: ایجاد صنایع مادر، تکمیل زنجیره هاي تولید و فراهم کردن شرایط زیرساختی صنایع با فناوري هاي



 
پیشرفته توام با دانش روز دنیا و توسعه صادرات از جمله اولویت هاي سرمایه گذاري در استان فارس است. 

وي، در مورد ظرفیت ها و قابلیت هاي شهرستان جهرم نیز گفت: با توجه به ظرفیت هاي این شهرستان در تولید محصولات زراعی و
باغی، براي ایجاد ارزش افزوده اشتغال زایی، پایداري در تولید و تنظیم عرضه و تقاضا در توسعه صادرات، لزوم سرمایه گذاري در

 
توسعه صنایع تبدیلی، تکمیلی، فرآوري و بسته بندي محصولات با بهره گیري از فناوري پیشرفته روز دنیا ضروري است. 

منطقه ویژه اقتصادي، محدوده جغرافیایی مشخصی در مبادي ورودي یا در داخل کشور است که با هدف جذب سرمایه هاي خارجی و
داخلی و همچنین ایجاد عرصه فعالیت هاي تولیدي و تجاري براي افزایش صادرات کالا و ارائه بهینه خدمات براي حضور فعال در

 
بازارهاي منطقه اي و بین المللی ایجاد می شود. 

از جمله مزایاي منطقه ویژه اقتصادي، صدور مجوز ساخت و پایان کار سرمایه گذاري و تولیدي به صورت رایگان، تبعیت از قانون کار
مناطق آزاد تجاري و صنعتی، ورود ماشین آلات خط تولید و ابزار و اثاثیه بدون عوارض گمرکی، فعالیت گمرکی تا سقف ارزش افزوده
و پرداخت عوارض گمرکی مازاد بر ارزش افزوده قطعات خارجی در تولیدات، خرده فروشی کالا براي اتباع خارجی و تخفیف مالیاتی

 
ویژه است. 

 
برچسب ها 

 
- منطقه ویژه اقتصادي شیراز 

 
- وزارت صنعت معدن و تجارت 

 
- جهش تولید 

 
- شیراز 
- فارس



بازنشستگان تامین اجتماعی حقوق مرداد را با این فرمول جدید می گیرند

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  53  |  تاریخ: 1399/05/06

 
بازنشستگان تامین اجتماعی حقوق مرداد را با این فرمول جدید می گیرند 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی گفت: فرمول نهایی اجراي قانون متناسب سازي حقوق مستمري بگیران براساس شاخص هاي
چهار گانه مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن طراحی شده که مبناي محاسبه و

 
پرداخت حقوق مستمري بگیران از ماه جاري خواهد بود. 

به گزارش کارگر آنلاین به نقل از سازمان تأمین اجتماعی، مهرداد قریب افزود: متناسب سازي حقوق بازنشستگان براساس بند
""ب"" ماده 12 قانون برنامه ششم توسعه به اجرا گذاشته شده و همه مستمري بگیران بازنشسته، از کار افتادگی و بازماندگان

 
مشمول این قانون هستند. 

وي تصریح کرد: شاخص هاي موثر بر متناسب سازي حقوق مستمري بگیران شامل مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت

 
تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن است. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی درباره نحوه محاسبه مبلغ متناسب سازي حقوق مستمري بگیران نیز گفت: این مبلغ از طریق
ضرب مبلغ پایه در تفاوت ضریب مستمري زمان اجراي متناسب سازي با ضریب مستمري در زمان برقراري بعلاوه یک بدست می آید.
قریب افزود: ضریب مستمري در زمان برقراري نیز با تقسیم مستمري قابل پرداخت در زمان برقراري بر حداقل مستمري سال برقراري
بدست می آید. ضریب مستمري در زمان اجراي متناسب سازي نیز با تقسیم مبلغ مستمري در زمان اجراي متناسب سازي بر حداقل

 
مستمري در زمان اجراي متناسب سازي محاسبه می شود. 

وي ادامه داد: مبلغ پایه به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه از 150 هزار تومان براي مستمري بگیران داراي سابقه10 سال و کمتر

 
بیمه پردازي شروع می شود و براي افراد داري 35 سال و بیشتر بیمه پردازي به 465 هزار تومان می رسد. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی یادآور شد: ضریب ترغیب در فرمول اجرایی متناسب سازي حقوق مستمري بگیران به منظور
برقراري عدالت طراحی شده است تا برخی از از مستمري بگیران که در زمان اشتغال حق بیمه خود را به صورت منظم و مستمر

 
پرداخت کرده اند، از طریق اعمال این ضریب دریافتی بیشتري داشته باشند. 

قریب اظهار داشت: ضریب ترغیب در واقع حاصل ضرب حداقل دستمزد در زمان اجراي متناسب سازي در ضریب متناسب با میزان

 
سابقه است؛ این ضریب براي افراد داراي بیش از 25 سال سابقه بیمه پردازي اعمال شده است. 

قریب در ادامه درباره تفاوت تطبیق اعمال شده در فرمول متناسب سازي نیز عنوان کرد: مبلغ مستمري و مزایاي جانبی مستمري
بگیران پس از اجراي متناسب سازي براي سوابق 30 لغایت 34 سال از مبلغ 2 میلیون و 800 هزار تومان و براي سوابق 35 سال و
بالاتر از مبلغ 3 میلیون تومان نباید کمتر باشد و کسري احتمالی تا مبلغ مذکور تحت عنوان تفاوت تطبیق به مستمري بگیران



 
مربوطه پرداخت می شود. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی افزایش مجدد کمک هزینه معیشت و کمک هزینه مسکن را آخرین بخش از فرمول اجرایی
متناسب سازي حقوق مستمري بگیران برشمرد و گفت: کمک هزینه معیشت از 48 هزار تومان به 120 هزار تومان و کمک هزینه

مسکن از 22 هزار تومان به 70 هزار تومان رسیده است که در مجموع نسبت به سال 98 از شد 172 درصدي برخوردار شده است.



گزارش|مشکلات بخش تولید استان آذربایجان غربی به نگاه جزیره اي

مسئولان مربوط است

منبع: تسنیمشماره خبر:  54  |  تاریخ: 1399/05/06

گروه استان ها-مشکلات بخش تولید به نگاه جزیره اي مسئولان بازمی گردد که متاسفانه تنها منافع خود را نگریسته و همین
خود مخالف کار و تولید است.

گروه استان ها-مشکلات بخش تولید به نگاه جزیره اي
مسئولان بازمی گردد که متاسفانه تنها منافع خود را
نگریسته و همین خود مخالف کار و تولید است. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از ارومیه، امروز مسائل و
مشکلات یکی از واحدهاي تولیدي در شهرك صنعتی فاز

 
3 ارومیه مورد بررسی قرار گرفت. 

نماینده سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی در
این جلسه اظهار داشت: سیاست دولت در سالی که به نام«جهش تولید» از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامی نامگذاري شده است،

 
حمایت از تولید، اشتغال و سرمایه گذاري واحدهایی است که خطرات کارآفرینی را به جان خریده و اقدام به سرمایه گذاري کرده اند. 

 
مشکلات بخش تولید به نگاه جزیره اي مسئولان مربوط است 

میلانی با اشاره به مشکلات زیرساختی شهرك هاي صنعتی استان افزود: با وجود اینکه بانک ها در ارائه تسهیلات مساعدت می کنند
اما مشکلات بخش تولید به نگاه جزیره اي مسئولان بازمی گردد که متاسفانه تنها منافع خود را نگریسته و همین خود مخالف کار و

 
تولید است و بنابراین باید نگاه همه جانبه و کلی به بخش تولید داشت. 

وي گفت: متاسفانه موانع قانونی در این راه وجود دارد اما می توان با نگرش مثبت به این مسئله نگاه کرد، پس براي توسعه اقتصادي و

 
صنعتی استان لازم است که در راستاي جهش تولید و اشتغال زایی اقدام شود. 

نماینده سازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان غربی با اشاره به اینکه برخی واحدهاي تولیدي و صنعتی سطح استان از سالیان
گذشته راکد بوده است بیان کرد: در این رابطه نیز در کمیته قضایی حمایت از سرمایه گذاري تلاش می شود که هیچ واحدي تعطیل

 
نشود. 

 
مشکل واحدهاي تولیدي سطح استان«ضعف مدیریتی» است 

در ادامه نماینده استانداري آذربایجان غربی در این جلسه اظهار داشت: عمده مشکل واحدهاي تولیدي سطح استان«ضعف مدیریتی»



 
است و از سوي دیگر هر واحد مشکل دار باید، خود خواهان معرفی سرمایه گذار باشد. 

وي بیان کرد: با توجه به اینکه هم اکنون کشورمان در تحریم ظالمانه به سر می برد و تورم و بیکاري نیز در آن حکم فرما است،
بنابراین تلاش می شود تا وضعیت موجود حفظ شده تا تولید تعطیل نشود و از سوي دیگر باید واحدهاي فعال و نیمه فعال با حداکثر

 
توان، کار و فعالیت کنند. 

نماینده استانداري آذربایجان غربی گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی از 10 سال گذشته بر مسئله«تولید» تاکید کرده و تمامی تلاش

 
دولت این است که مردم در آسایش و رفاه زندگی کنند. 

 
دولت براي صیانت از اشتغال خواهان حمایت از تولید است 

مدیرعامل یکی از واحدهاي تولیدي ارومیه که در کار تولید کولرآبی، آبگرمکن، بخاري گازي، لباسشویی در فاز نهایی، اجاق گاز و
تجهیزات فست فود فعالیت دارد با تاکید بر اینکه امسال با توجه به شعار جهش تولید هیچ واحد تولیدي تعطیل نشده است تصریح

 
کرد: دولت براي صیانت از اشتغال، خواهان حمایت از تولید و تولیدکننده و اهتمام براي رفع موانع و محدودیت ها است. 

«جعفر کرباسی» با تاکید بر اینکه با توجه به تحریم هاي دشمنان، باید واحدهاي تولیدي به« دانش روز» مجهز باشند اظهار داشت:

 
خوشبختانه در این واحد تولیدي دانش فنی، بومی سازي شده تا نیازي به کمک خارجی نباشد. 

وي افزود: متاسفانه دانش فنی و مدیریت مناسب در تولید وجود نداشته و به همین سبب، بیشتر واحدهاي تولیدي در شهرك هاي
صنعتی راکد هستند، هر چند این واحد تولیدي با توجه به اینکه از دانش روز استفاده می کند، براي فروش بهتر محصولات خود در

 
تلاش براي فعال سازي سیستم فروش اینترنتی است. 

 
تهران| مسئولان باید با روحیه اي جهادي مشکلات تولیدکنندگان را برطرف کنند 

 
گزارش| عزم جدي دستگاه قضایی خراسان شمالی براي حل مشکلات تولیدکنندگان 

این تولیدکننده با اشاره به اینکه واحد تولیدي اش نیمه راکد بوده و با 25 درصد ظرفیت اسمی خود فعالیت می کند بیان کرد: در

 
سالیان گذشته در این واحد براي 20 نفر اشتغال زایی شده بود اما هم اکنون با تعدیل نیرو به پنج نفر رسیده است. 

وي با اشاره به اینکه مشکل آب و برق این واحد حل شده است اظهار داشت: بزرگترین مشکل این واحد تولیدي سرمایه در گردش
است و خوشبختانه با توجه به اینکه تنها 10 درصد مواد اولیه واحد تولیدي، از خارج از کشور وارد می شود بنابراین مشکلی از این

 
لحاظ وجود ندارد. 

کرباسی با اشاره به اینکه این واحد تولیدي به«مشتري مداري» اهمیت فراوانی قائل است افزود: موفقیت این واحد تولیدي مرهون

 
اهمیت به«کیفیت» و«تنوع تولید» محصولات تولیدي است و خوشبختانه استقبال فراوانی نیز از سوي مصرف کننده شده است. 

به گزارش تسنیم، با توجه به اینکه امسال به نام«جهش تولید» نامگذاري شده است، سیاست دولت و قوه قضائیه این است که هیچ
واحدي به خاطر بدهی تعطیل نشوند.



مرکز علمی کاربردي جهاددانشگاهی به دنبال حذف فاصله
درس و اشتغال است

مرکز علمی کاربردي جهاددانشگاهی به دنبال حذف فاصله درس و اشتغال

است

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  55  |  تاریخ: 1399/05/06

سرپرست مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی استان قم از راه اندازي مراکز نوآوري در حوزه هاي تخصصی رشته هاي
مختلف خبر داد.

سرپرست مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی استان قم از راه اندازي مراکز نوآوري در حوزه هاي تخصصی رشته هاي مختلف

 
خبر داد.  

محمد رستمی، سرپرست مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی
استان قم در گفت وگو با ایکنا از قم با ذکر این مطلب که مرکز
علمی کاربردي جهاد دانشگاهی را از سال 1389 کار خود را آغاز

کرده است، گفت: این مرکز در دو مقطع کاردانی و کارشناسی در حوزه «آي تی» و گرافیک در 8 رشته مختلف به جذب دانشجو

 
پرداخته است. 

وي در خصوص اقدامات انجام شده توسط مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی در سال جاري اظهارکرد: مجوز راه اندازي مراکز
نوآوري در حوزه هاي تخصصی مانند هنر دریافت شده که عمومی نبودن این مراکز وجه تمایز آن ها با سایر مراکز نوآوري کشور است.
رستمی ادامه داد: ویژگی دیگر این فعالیت آن است که در حوزه مرکز علمی کاربردي و نوآوري در یک رشته خاص، فقط یک بار

 
مجوز داده خواهد شد که این امر سبب گسترده شدن فعالیت هاي این مرکز در حوزه کشوري خواهد شد. 

وي با اشاره به ظرفیت بزرگی که این دریافت این مجوز براي مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی ایجاد می کند، تصریح کرد: این

 
مرکز با وجود مجوز مذکور می تواند محل مراجعه صنایع مختلف در حوزه طراحی و دسته بندي، تولید صنعت و خدمات باشد. 

سرپرست مرکز علمی کاربردي جهادانشگاهی استان قم فعالیت هاي جدي تر در حوزه فناوري اطلاعات را از دیگر اقدامات در سال
جاري دانست و عنوان کرد: با توجه به شیوع ویروس کرونا و غیرحضوري شدن آموزش در سطح کشور، کلاس هاي مرکز علمی

 
کاربردي جهاددانشگاهی در بستر آموزش هاي غیر حضوري جهاد برگزار شد. 

وي افزود: 4 مرکز علمی کاربردي دیگر استان نیز از این ظرفیت جهاد دانشگاهی استفاده کردند که این مسئله جایگاه مرکز علمی

 
کاربردي جهاد دانشگاهی را در این عرصه نشان می دهد. 

رستمی تصریح کرد: از سه هفته پیش زمزمه هایی در خصوص برگزاري غیرحضوري آزمون هاي مراکز علمی کاربردي شکل گرفت که
این امر طبق صلاح دید مسئولین دانشگاه هاي علمی کاربردي به جهاد دانشگاهی سپرده و از 22 تیرماه آغاز شد و تا 8 مردادماه ادامه

 
دارد. 

وي تعداد آزمون هاي برگزار شده تا امروز را 350 عدد، براي 2300 دانشجو اعلام کرد و گفت: به جهت این که بحث پشتیبانی،
کنترل و اجراي آزمون برعهده جهاد دانشگاهی است، تیم فنی 8 نفره اي جهت انجام این امور تشکیل شد و پیش بینی می شود تا

 
هشتم مردادماه، 800 آزمون در 8 مرکز علمی کاربردي استان برگزار شود. 

سرپرست مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی از تلفیق آموزش مجازي و حضوري در ترم هاي آینده خبر داد و بیان کرد: توسعه و
اجراي این زیرساخت ها کاملا توسط عوامل جهاد دانشگاهی انجام شده و تا امروز نتیجه مطلوب داشته همچنین واحد استانی و

 
دانشگاه علمی کاربردي کشور نیز بر این امور نظارت می کنند. 

رستمی، تعداد دانشجوهاي مرکز علمی کاربردي جهاد دانشگاهی در ابتداي فعالیت را 1300 نفر اعلام کرد و گفت: به دلیل وجود



برخی مشکلات طی سال هاي اخیر این آمار کاهش یافته و در حال حاضر این تعداد 240 نفر است که جهاد دانشگاهی با ایجاد
ظرفیت ها در بحث تعریف رشته جدید مانند رشته هاي مدیریتی و اضافه کردن شاخه جدید به رشته هاي موجود با نیرویی مضاعف

 
به جذب دانشجو می پردازد. 

وي، هدف جهاد دانشگاهی را به حداقل رساندن فاصله بین دانشجو و بازار کار دانست و گفت: در راستاي تحقق این هدف دفتر
کارآفرینی جهاد دانشگاهی فعالیت خود را دوچندان کرده و راه اندازي مراکز نو آوري و انجام پروژه توسط دانشجو از قبیل برنامه هایی

 
است که به زودي توسط جهاد دانشگاهی انجام خواهد شد. 

انتهاي پیام



ارز هاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور چقدر است؟

شماره خبر:  56  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

به گفته مدیر اداره صادرات بانک مرکزي میزان ارز هاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25
میلیارد یورو (27 میلیارد دلار) است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به 250 صادرکننده

حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه است.

به گفته مدیر اداره صادرات بانک مرکزي میزان ارز هاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25
میلیارد یورو (27 میلیارد دلار) است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و

 
حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه است. 

 
بانک و بیمه 

طبق اعلام روابط عمومی بانک مرکزي، صمد کریمی در خصوص
میزان ارز هاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این
بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارز
هاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاه هاي

 
اجرایی و نظارتی ارسال می کند. 

به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد
یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات
صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته

 
است؛ بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آن ها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا. ا
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 



وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهاد هاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیاز هاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آن ها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان

 
(از تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم (سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیاز هاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازار
هاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی،
جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیاز هاي وارداتی کشور شد؛ بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیاز هاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهاد هاي



نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارز هاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارز هاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین نیاز
هاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آن ها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در
مهلت تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را
در بازار دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک

 
مرکزي به فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور/ کدام صادرکنندگان

ارزهاي صادراتی را برنمی گردانند؟

منبع: آرا نیوزشماره خبر:  57  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي به بیان جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398
پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد.

به گزارش آرانیوز، طبق اعلام مدیر اداره صادرات بانک
مرکزي، میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور
در سال هاي یادشده بالغ بر 25 میلیارد یورو (27 میلیارد
دلار) است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو (7.6
میلیارد دلار) مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و حقوقی

 
معرفی شده به قوه قضاییه است. 

صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه
اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي تحلیلی
مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع

مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند، به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك
جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی
پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ
33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است، بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد

 
یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي همچنین گفت: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی
1397.1.22 الی 1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز
شدند صادرات خود را در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد
کشور برنگشته است که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25

 
میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري
اسلامی ایران تعداد 2هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا
70 درصد) از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24
میلیارد یورو صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند،
به عبارت دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي

 
برگشت نشده است. 



وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردارند و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذي ربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شود و تأمین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیئت وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتاً از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکتهاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادرکننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند، بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند، بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با ابراز اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم (سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تأکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تأمین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد، به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالا و خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان باثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت ارز آن به چرخه اقتصادي بر

 
اساس سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي اضافه کرد: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علی رغم تسهیلات، همکاري و
تعاملات انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت بموقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و
تأخیر در تأمین نیازهاي وارداتی کشور شد، بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و
افزایش ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب

 
برگشت ارز مواجه شویم و بر این اساس تأمین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تأکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با



بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کنند و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تأمین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکان پذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي درنظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حائز اهمیتی براي آنها به شمار می رود، همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



بیکاري گسترده میان کارگران قالیشویی ها

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  58  |  تاریخ: 1399/05/06

با پاندمی کرونا طی چند ماه اخیر اصناف ضررهاي سنگینی را متحمل شدند و در کنار شیوع این ویروس تورم و افزایش
قیمت مواد اولیه اصناف را با مشکلات عدیده اي مواجه ساخته است.

با پاندمی کرونا طی چند ماه اخیر اصناف ضررهاي
سنگینی را متحمل شدند و در کنار شیوع این ویروس تورم
و افزایش قیمت مواد اولیه اصناف را با مشکلات عدیده اي

 
مواجه ساخته است. 

به گزارش درآمدنیوز، طی چند ماه اخیر اصناف یکی از
اهداف ویروس کرونا بوده اند که ضررهاي جبران ناپذیري
را متحمل شده اند به گونه اي که به گفته معاون اقتصادي
و برنامه ریزي اتاق اصناف ایران خسارت ماهانه تعطیلات
ناشی از کرونا براي واحدهاي صنفی بیش از 26 هزار

 
میلیارد تومان بوده است و صنف قالیشویان نیز از این خسارت مستثنی نبوده است. 

حمید محمودي، رئیس اتحادیه قالیشویان تهران، در خصوص مشکلاتی که کرونا براي صنف قالیشویان به وجود آورده است گفت:"
شیوع ویروس کرونا درست در نقطه اوج فعالیت هاي کاري صنف ما یعنی در بهمن ماه سال 98 آغاز گردید و تقاضا براي قالیشویی را
به طرز چشمگیري کاهش داد به گونه اي که بنابر تخمین هاي صورت گرفته حجم کاري ما 60 تا 70 درصد کاهش یافت و رکود به

 
وجود آمده در بازار تاکنون نیز به قوت خود باقی است." 

تعداد واحدهاي این صنف قبل از پاندمی کرونا و تعطیلی برخی از آنها 370 عدد تخمین زده شده است و به گفته حمید محمودي با
پاندمی کرونا تاکنون 20 درصد از واحدهاي صنفی در این حوزه تعطیل گشته است و در سایر واحدهاي صنفی که توانسته اند از

 
تعطیلی خود جلوگیري کنند تعدیل نیرو 60 تا 70 درصدي را تجربه کرده اند. 

بنابر صحبت هاي رئیس اتحادیه قالیشویان تهران آنچه نقش اصلی را در افزایش هزینه هاي این صنف داشته است افزایش قیمت هاي
مواد اولیه بوده است به گونه اي که بنابر آمارها قیمت مواد اولیه مورد نیاز در این صنف تا صد در صد افزایش یافته است و در این

 
میان نقش کرونا در کنار سایر عوامل موثر در افزایش هزینه ها کمرنگ تر بوده است. 

حمید محمودي در آخر در خصوص وضعیت قیمت ها در بازار قالیشویی گفت:" قیمت ها از بهمن ماه سال گذشته تغییري نکرده

 
است در صورتی که ما از سازمان حمایت از مصرف کننده درخواست افزایش قیمت کرده ایم اما تاکنون پاسخی دریافت نکرده ایم." 

از جمله اقدامات صورت گرفته براي جلوگیري از ضرردهی بیشتر اصناف می توان به تسهیلات کرونایی اشاره کرد که بر اساس آن 13
رسته شغلی که بیشترین آسیب را از بحران شیوع بیماري همه گیر کرونا دیده اند در این چارچوب شناسایی شده اند و این فعالان



صنفی در صورت داشتن لیست بیمه در قالب کارفرمایی یا خویش فرمایی، می توانند از تسهیلات حمایتی متعلق به کسب و کارهاي
آسیب دیده از کرونا بهره مند شوند و بنابر اعلام دفتر سیاستگذاري و توسعه اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی براي این دسته
از صاحبان مشاغل و کسب و کارها پیامک ارسال شده تا با مراجعه به "سامانه کارا" اطلاعات خود را براي دریافت تسهیلات حمایتی

ثبت کنند.



مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است

منبع: درآمد نیوزشماره خبر:  59  |  تاریخ: 1399/05/06

طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و
پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6

میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است؛ بنابراین تا پایان ...

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي به بیان جزئیات ارز هاي
برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و
1398 پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارز هاي صادراتی

 
در سال 1399 را تشریح کرد. 

به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک
مرکزي، صمد کریمی در خصوص میزان ارز هاي بازنگشته
به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي
تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارز هاي صادراتی

در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از
گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران،
ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ
33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است؛ بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد

 
یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آن ها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري
اسلامی تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70
درصد) از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد
یورو صادرات داشته اند و از روز 22  .1  .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهاد هاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم



 
تقویت شده و تامین نیاز هاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آن ها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان

 
(از تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم (سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیاز هاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازار
هاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی،
جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیاز هاي وارداتی کشور شد؛ بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیاز هاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهاد هاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارز هاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 



وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارز هاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین نیاز
هاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آن ها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در
مهلت تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را
در بازار دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک

 
مرکزي به فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



طرح جدید نظارت چه ممنوعیت هایی براي نمایندگان مجلس تعیین می کند؟

+ جزئیات

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  60  |  تاریخ: 1399/05/06

طرح اصلاح و الحاق موادي به قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان روز چهارشنبه اول مرداد ماه در نشست علنی مجلس
اعلام وصول شد؛ این طرح حدود اشتغالهاي مجاز و غیر مجاز را براي وکلاي ملت تعیین کرده است.

به گزارش پایگاه 598، طرح اصلاح و الحاق موادي به قانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان روز
چهارشنبه اول مرداد ماه با امضاي 48 نماینده مجلس اعلام وصول شد. طراحان این طرح در
دلایل توجیهی آن تصریح کرده اند: «ر آغازین روزهاي شروع بکار مجلس یازدهم ضرورت دارد که
ابهام هاي کار نمایندگی روشن شده و موارد ایجابی و سلبی کار نمایندگان مشخص شود. از جمله
مواردي که نیاز به روش شدن دارد می توان به اشتغالهاي مجاز و غیر مجاز در کنار وظیفه اصلی

 
نمایندگان، نوع هدیه هاي دریافتی مجاز و غیر مجاز، شفافیت آراي نمایندگان و ... اشاره کرد 

روشن شدن این موارد کمک می کند تا هم ذهن نمایندگان نسبت به موضوع روشن شده و هم انتظارات مردم از مجلس ساختار پیدا
کند. این اقدام باعث رفع ابهام از مجلس و نمایندگان و تقویت نظارت عموم بر عملکرد نمایندگان می شود. بسیاري از اظهار نظرهاي
ناصواب نسبت به مجلس ناشی از ابهامات قانونی و مشخص نبودن قوانین است. صراحت قانونی کمک میکند تا هم نمایندگان

 
خودشان را بر اساس قانون تنظیم کنند و هم انتظار مردم از نمایندگان مستند به قانون باشد. 

مجلسی که داعیه شفافیت و یا پاسخگویی دارد باید این ادعا را از خودش شروع کند. مجلس ممکن است در ارائه طرحهاي داراي بار
مالی قدرت مانوري نداشته باشد ولی می تواند طرحهایی ارائه کند که باعث تقویت سرمایه اجتماعی و اعتماد بیشتر مردم به مجلس

 
شود. این طرح در این راستا تنظیم شده است.» 

طرح اصلاح و الحاق موادي به اقانون نظارت مجلس بر رفتار نمایندگان شامل 6 ماده و چند تبصره است که در صورت تصویب نهایی

 
قرار است نواقص قانون قبلی نظارت بر رفتار نمایندگان که مانع از اجراي درست آن بود، اصلاح شود. این مواد عبارتند از : 

 
ماده 1 یک تبصره به شرح زیر به این قانون اضافه میشود: 

 
تبصره- نوع و مبلغ هدیه غیر متعارف در ابتداي هرسال توسط هیات مشخص میشود . 

 
ماده 2 سه تبصره به شرح ذیل به ماده دیگر این طرح اضافه می شود : 

 
تبصره - اشتغال به کار نمایندگان مجلس شوراي اسلامی در طول دوران نمایندگی در مشاغل زیر ممنوع است: 

 
1- مدیر عاملی و عضویت در هیئت مدیره شرکت ها، بانکها، نهادها و موسسات دولتی، عمومی غیر دولتی و خصوصی 



 
2 - اشتغال در مسئولیت هاي اداري دستگاههاي دولتی، عمومی غیر دولتی و بخش خصوصی 

 
3- اشتغال به وکالت، کارشناسی رسمی دادگستري و مهندسی نظارت بر ساخت و ساز 

 
4- اشتغال به تدریس بیشتر از چهار واحد در هفته در مقاطع مختلف دانشگاهی و یا آموزش و پرورش 

5- راهنمایی همزمان بیشتر از یک پایان نامه دکتري و یک پایان نامه کارشناسی ارشد و یا 2 پایان نامه کارشناسی ارشد بدون پایان

 
نامه دکتري 

 
6- طبابت و یا عمل جراحی متوسط بیشتر از 8 ساعت در هفته 

 
7- ریاست فدراسیون هاي ملی و هیئت هاي استانی ورزشی 

 
8- عضویت در هیئت مدیره باشگاه هاي ورزشی 

 
9- اقدام به واردات و یا صادرات با استفاده و یا بدون استفاده از کارت بازرگانی 

 
10- انتصاب و یا اشتغال بعنوان مشاور در بخشهاي دولتی و غیردولتی 

11- انتصاب بستگان درجه یک نمایندگان در دوران نمایندگی به عنوان مدیرعامل و عضو هیات مدیره شرکتها و بانکهاي وابسته به

 
بخشهاي دولتی و عمومی غیردولتی 

 
12- لغو تابعیت دوم و اقامت براي خود و بستگان تحت تکفل و عدم اخذ آن در دوران نمایندگی 

13- عدم اخذ کارهاي پیمانکاري از دستگاههاي اجرایی به صورت ترك تشریفات مناقصه توسط خود نماینده و بستگان درجه یک و

 
دو وي و شرکتهاي داراي سهام بیش از درصد مشخص این افراد 

 
14- عدم جذب به عنوان عضو هیات علمی دانشگاههاي دولتی و غیردولتی در دوران نمایندگی 

 
تبصره - اشتغال در موارد زیر براي نمایندگان در طول دوران نمایندگی منع قانونی ندارد: 

 
1- عضویت در هیئت امناي دانشگاهها و موسسات آموزش عالی آموزشی و پژوهشی دولتی و غیردولتی 

 
2- عضویت در هیات مدیره انجمن هاي علمی 

 
3- سردبیري، مدیر مسولی و یا عضویت در هیات تحریریه نشریات، روزنامه ها و مجلات 

 
4- مدیرعاملی و عضویت در هیات مدیره سازمان ها و نهادهاي خیریه و مردم نهاد غیر فعال در فعالیتهاي اقتصادي 



 
ماده3 :یک ماده به عنوان ماده مکرر به این قانون اضافه میشود. 

شروع دوره هاي تحصیلی در دوران نمایندگی براي نمایندگان ممنوع است و در صورت ناتمام بودن واحدهاي درسی در زمان انتخاب،

 
تکمیل دوره به زمان پس از اتمام دوران نمایندگی موکول می شود. 

 
ماده 4: یک ماده به عنوان ماده مکرر به این قانون اضافه میشود. 

دریافت هرگونه مجوز واحد تجاري، واحد صنعتی، واحد کشاورزي، واحد آموزشی، و واحد آموزش عالی آموزشی و پژوهشی در دوران

 
نمایندگی، براي نماینده مجلس ممنوع است. 

 
ماده 5: یک ماده به عنوان ماده مکرر به این قانون اضافه میشود: 

انتقال از دستگاههاي اجرایی یک وزارتخانه به دستگاههاي اجرایی وزارتخانه دیگر براي نمایندگان در طول دوران نمایندگی ممنوع

 
است. 

 
ماده 6: یک ماده به عنوان ماده مکرر به این قانون اضافه میشود. 

نمایندگان مجلس مکلفند تصویري از اسناد معاملات بالاتر از حدنصاب تعیین شده توسط مجلس، به طرفیت خود و بستگان درجه
یک را جهت اطلاع براي هیات نظارت بر عملکرد نمایندگان ارسال نمایند.



دولت در سال گذشته 64 هزار میلیارد تومان از صندوق توسعه صرف امور

جاري کرد

منبع: پایگاه خبري 598شماره خبر:  61  |  تاریخ: 1399/05/06

عضو هیأت رئیسه مجلس گفت: دولت در سال گذشته 64 هزار میلیارد تومان از اعتبارات مربوط به صندوق توسعه ملی که
باید صرف امور زیربنایی شود، در امور جاري هزینه کرده است.

به گزارش پایگاه 598، حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات در مجلس شوراي
اسلامی در گفت وگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاري فارس، گفت: دولت در سال گذشته 64 هزار
میلیارد تومان از محل صندوق توسعه ملی براي امور جاري کشور هزینه کرده است و این در حالی

 
است که منابع صندوق توسعه ملی باید در امور زیربنایی هزینه شود. 

وي افزود: هزینه کرد منابع صندوق توسعه ملی در امور جاري توسط دولت به این شکل بود که براي مصارف زیرساختی و زیربنایی
اعتباراتی از صندوق توسعه ملی توسط دولت برداشت شده و نیمی از این اعتبار در محلی که باید هزینه شود، صرف شده و نیم دیگر

 
در امور جاري هزینه شده است. 

عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: به عنوان مثال در مورد اشتغال روستایی یک و نیم میلیارد دلار دولت از صندوق توسعه ملی

 
برداشت کرده که تنها نیمی از آن در محل مورد نظر هزینه شده و مابقی صرف امور جاري شده است. 

سلیمی خاطرنشان کرد: علاوه بر این دولت در سال گذشته بیش از 90 هزار میلیارد تومان اوراق خریداري کرده است و پیش بینی
می شود که تا پایان دولت فعلی میزان بدهی دولت تنها در بخش اوراق بیش از 300هزار میلیارد تومان باشد و با این بدهی کار را به

 
دولت بعد بسپارد. 

وي افزود: رئیس جمهور پیش از این دائما عنوان می کرد تخصیص 50 هزار میلیارد تومان اعتبار به مسکن مهر باعث ایجاد تورم در
کشور شده است و این در حالی است که این اعتبار براي 5 سال در نظر گرفته شده بود و دیگر اینکه این بودجه یک سطح اعتباري

 
بود و مجدد بازپرداخت می شد. 

عضو هیأت رئیسه مجلس اظهار داشت: این اظهار نظر رئیس جمهور در مورد ردیف اعتباري مربوط به مسکن مهر در حالی است که
دولت آقاي روحانی با این اقدامات خود اقدام به خلق پول کرده و همین خلق پول باعث تورم در کشور شده است و همین هزینه کرد

دولت از صندوق توسعه ملی براي امور جاري و نیز فروش اوراق خود از مصادیق خلق پول در کشور است.



چتر فارابی در بازار مجازي جشنواره شانگهاي باز می شود!

منبع: روزنامه بانی فیلمشماره خبر:  62  |  تاریخ: 1399/05/06

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می شود و به
مدت پنج روز ادامه خواهد داشت. به گزارش روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، این اولین دوره اي است که بازار فیلم

شانگهاي به دلیل شیوع ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازي و با حضور مجازي حدود ...

 اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم

 
شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می شود و به مدت پنج روز ادامه خواهد داشت. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، این اولین دوره اي است که بازار فیلم شانگهاي به دلیل شیوع ویروس کرونا در جهان،

 
به شکل مجازي و با حضور مجازي حدود بیش از 70 کشور جهان برگزار می شود. 

بر اساس این خبر، سینماي ایران در این دوره حضور پررنگی را تجربه می کند و در «چتر سینماي ایران» در کنار بنیاد سینمایی
فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم فجر و انجمن سینماي جوانان ایران، هشت مؤسسه و شرکت
پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم، ایر ایماژ، ايِ آي فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی کارآفرینی محتواي

 
دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگهاي به فعالیت خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهادها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

 
اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید. 

اشتراك گذاري در: 



مالیات بر درآمد مشاغل شامل چه کسانی می شود؟

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  63  |  تاریخ: 1399/05/06

مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم است که بر اساس آن، درآمدي که شخص حقیقی از طریق اشتغال
کسب می کند، پس از کسر معافیت ها، هزینه ها و استهلاکات، مشمول این نوع مالیات می شود.

مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع مالیات هاي مستقیم
است که بر اساس آن، درآمدي که شخص حقیقی از طریق
اشتغال کسب می کند، پس از کسر معافیت ها، هزینه ها و

 
استهلاکات، مشمول این نوع مالیات می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر، سازمان امور مالیاتی در
یادداشتی اعلام کرد: مالیات بر درآمد مشاغل یکی از انواع
مالیات هاي مستقیم است که بر اساس آن، درآمدي که
شخص حقیقی از طریق اشتغال کسب می کند، پس از
کسر معافیت ها، هزینه ها و استهلاکات، مشمول این نوع

مالیات است. این نوع مالیات را افرادي پرداخت می نمایند که اصطلاحاً به آن ها کسبه، اصناف، پیشه وران و صنعت گران گفته می
شود، همچنین سایر افرادي که به صورت شخص حقیقی بابت درآمد حاصل از اشتغال که به طور انفرادي یا با مشارکت مدنی فعالیت
می کنند نیز مشمول این نوع مالیات می شوند. در خصوص ارائه زمان و کیفیت تسلیم اظهارنامه مالیاتی، صاحبان مشاغل تکالیفی را

 
بر عهده دارند که در ادامه به آنها اشاره می شود: 

صاحبان مشاغل (اشخاص حقیقی) که مطابق قانون موظف اند تا 31 خردادماه هر سال نسبت به تسلیم اظهارنامه مالیاتی خود اقدام
نمایند، امسال با توجه به شرایط خاص ناشی از شیوع ویروس کرونا و تأثیري که این معضل بر کسب وکار و مشاغل کشور داشته است
تا 31 مردادماه فرصت دارند اظهارنامه مالیاتی عملکرد سال 1398 خود را به صورت الکترونیکی به سازمان امور مالیاتی کشور ارسال و
مالیات خود را نیز به صورت الکترونیکی پرداخت نمایند. همچنین ضروري است مودیان محترم از هرگونه مراجعه غیرضروري به
www.tax.gov.ir ادارات امور مالیاتی اجتناب نموده و از طریق سامانه خدمات الکترونیکی سازمان امور مالیاتی کشور به آدرس

 
نسبت به ارسال اظهارنامه مالیاتی و پرداخت مالیات اقدام نمایند. 

 
صاحبان مشاغل بر اساس شاخص ها و معیارهایی از قبیل نوع و یا حجم فعالیت به شرح ذیل گروه بندي می شوند: 

گروه اول: مجموع مبلغ فروش کالا و خدمات سال قبل یا سی برابر درآمد مشمول مالیات قطعی شده (قبل از کسر معافیت) طبق
آخرین برگ مالیات قطعی (مجموع اصلی و متمم) عملکرد سال 1391 و به بعد که تا تاریخ پایان دي ماه سال قبل از شروع سال
مالیاتی ابلاغ شده باشد، هرکدام بیشتر از مبلغ سی میلیارد ریال باشد. (گفتنی است براساس بند ه تبصره 8 بودجه سال 1398 عبارت
«ده برابر» در متن تبصره ماده (100) قانون مالیات هاي مستقیم با اصلاحات و الحاقات بعدي آن براي عملکرد سال هاي 1397 و
1398 به عبارت «سی برابر» اصلاح شده است.) همچنین اشخاص ذیل فارغ از حجم فعالیت خود از لحاظ انجام تکالیف جز مودیان
گروه اول محسوب می شوند: دارندگان کارت بازرگانی (واردکنندگان و صادرکنندگان)، صاحبان کارخانه ها و واحدهاي تولیدي و بهره



برداران معادن داراي جواز تأسیس و پروانه بهره برداري از وزارتخانه ذي ربط، صاحبان هتل هاي سه ستاره و بالاتر، صاحبان
بیمارستان ها، زایشگاه ها، کلینیک هاي تخصصی، صاحبان مشاغل صرافی و فروشگاه هاي زنجیره اي داراي مجوز فعالیت از وزارتخانه

 
ذي ربط. 

گروه دوم: مجموع مبلغ فروش کالا و خدمات سال قبل یا سی برابر درآمد مشمول مالیات قطعی شده (قبل از کسر معافیت) طبق
آخرین برگ مالیات قطعی (مجموع اصلی و متمم) عملکرد سال 1391 و به بعد که تا تاریخ پایان دي ماه سال قبل از شروع سال

 
مالیاتی ابلاغ شده باشد. هرکدام بیشتر از مبلغ ده میلیارد و تا سی میلیارد ریال باشد. 

 
گروه سوم: مودیانی که در گروه هاي اول و دوم قرار نمی گیرند، جز گروه سوم محسوب می شوند. 

تکالیف مودیان درخصوص نگهداري دفاتر و یا اسناد و مدارك به این صورت است که صاحبان مشاغلی که در گروه اول قرار می گیرند
مکلف به نگهداري دفاتر روزنامه وکل یا سایر دفاتر، حسب مورد دستی یا ماشینی (مکانیزه / الکترونیکی) متکی به اسناد و مدارك، با
رعایت مقررات مندرج در ماده (6) آئین نامه اجرایی مربوط به نوع دفاتر، اسناد و مدارك و روش هاي نگهداري آنها موضوع ماده 95

 
اصلاحی مصوب 1394.4.31 قانون مالیات هاي مستقیم هستند. 

صاحبان مشاغلی که در گروه دوم قرار می گیرند، مکلف اند براي هرسال مالیاتی اسناد و مدارك مربوط به معاملات خود از قبیل
اسناد درآمدي فروش کالا یا ارائه خدمات و سایر درآمدها و اسناد خرید کالا، خدمات و دارایی و سایر اسناد هزینه هاي انجام شده را
به تفکیک و به ترتیب تاریخ وقوع هریک از رویدادهاي مالی، نگهداري و صورت درآمد و هزینه ماهیانه و سالانه خود را در چارچوب
نمونه فرم تهیه شده توسط سازمان امور مالیاتی کشور تنظیم نمایند. فرم هاي مربوط به این گروه عبارت اند از: صورت درآمد و هزینه
ماهیانه مودیان گروه دوم که در این فرم، ریز درآمد و هزینه مودي در هر ماه درج می شود. فرم صورت درآمد و هزینه سالانه نیز فرم

 
دیگري است که اعداد مربوط به ستون جمع «صورت درآمد و هزینه ماهیانه» به این فرم انتقال می یابد. 

صاحبان مشاغلی که در گروه سوم قرار می گیرند، مکلف اند براي هرسال مالیاتی، اسناد و مدارك مربوط به معاملات خود از قبیل
اسناد درآمدي فروش کالا یا ارائه خدمات و سایر درآمدها و اسناد خرید کالا و خدمات و نیز اسناد هزینه انجام شده را نگهداري و
خلاصه درآمد و هزینه سالانه خود را در چارچوب فرم «خلاصه درآمد و هزینه سالانه گروه سوم» تهیه شده توسط سازمان امور

 
مالیاتی کشور تنظیم نمایند. 

قانون گذار علاوه بر نگهداري اسناد و مدارك تکالیف دیگري را نیز براي اشخاص حقیقی در نظر گرفته است که عمل به آنها براي
افزایش شفافیت اقتصادي ضروري می نماید. از جمله این تکالیف که به موجب تبصره 3 ماده 177 قانون مالیات هاي مستقیم ضرورت
یافته این است که صاحبان مشاغل مکلف اند ظرف چهار ماه از تاریخ شروع فعالیت مراتب را کتباً به اداره امور مالیاتی محل اعلام
نمایند. درصورتی که صاحبان مشاغل از انجام این تکلیف در مهلت مقرر خودداري نمایند مشمول جریمه اي معادل 10 درصد مالیات
قطعی و نیز موجب محرومیت از کلیه تسهیلات و معافیت هاي مالیاتی تا تاریخ شناسایی توسط اداره امور مالیاتی خواهد بود. این

حکم در مورد صاحبان مشاغلی که براي آنها از طرف مراجع ذي ربط پروانه یا مجوز فعالیت صادر گردیده است، نخواهد بود.



مشکلات خارگ قدیمی شده اند/ از آب و تردد تا سند مالکیت و اشتغال

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  64  |  تاریخ: 1399/05/06

بوشهر - جزیره خارگ علی رغم نقش مهمی که در اقتصاد کشور دارد، با مشکلات و کمبودهاي زیادي روبرو است و می طلبد
که مسئولان تلاش جدي براي رفع این مشکلات داشته باشند.

 بوشهر - جزیره خارگ علی رغم نقش مهمی که در اقتصاد

 
کشور دارد، با مشکلات و کمبودهاي زیادي روبرو است و می طلبد که مسئولان تلاش جدي براي رفع این مشکلات داشته باشند. 

خبرگزاري مهر، گروه استان ها، حامد عربزاده: خارگ را می توان شاهراه اصلی صادرات نفت کشور دانست که بخش عمده نفت خام

 
کشور از این نقطه صادر می شود و نقش مهمی در اقتصاد کشور دارد. 

جزیره خارگ با وجود این ظرفیت ها، همچنان با مشکلات و کمبودهاي بسیار زیادي روبرو است که می طلبد تلاش جدي براي رفع

 
این مشکلات و تأمین نیازهاي جزیره انجام شود. 

اعضاي شوراي اسلامی شهر خارگ و دیگر مسئولان این جزیره در نشستی با نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي

 
اسلامی خواسته ها و مطالبات خود را بیان کردند. 

 
مشکل آبفا در جزیره حل شود 

یوسف وطن دوست عصر دوشنبه در نشست شهردار و اعضاي شوراي شهر خارگ و نماینده مجلس اظهار داشت: یک راهکار باید در

 
حوزه مشکلات خارگ در نظر گرفته شود، مشکل آب و فاضلاب جزیره همچنان باقی است. 

وي افزود: تصویب طرح جامع خارگ یکی از خواسته هاي بحق اهالی شریف جزیره خارگ است که بعد از سال ها این طرح به

 
سرانجام نرسیده است. 



 
 

نایب رئیس شوراي شهر خارگ تصریح کرد: مشکل ایاب و ذهاب اهالی یکی از خواسته هاي دیرین اهالی خارگ است و بعد اژ گذشت
چندین دهه این مشکل همچنان پابرجاست، حضور مؤثر و تصمیم ساز، برخی از مسؤلین کشوري در جزیره بیش از پیش احساس می

 
شود. 

 
وطن دوست گفت: مشکل دیرنه اي هم در مورد اسناد مالکیت وجود دارد، املاك اهالی جزیره فاقد اسناد است. 

 
مشکل سند مالکیت در خارگ 

مهدي بخشی عضو شوراي شهر خارگ در ادامه گفت: سند ضلع شمالی جزیره و منازل خارگ به نام اهالی خارگ شود، مردم در

 
توسعه شهر و منازل خود به دلیل نبود سند مالکیت با مشکل مواجه هستیم. 

 
وي افزود: درآمد شهرداري خارگ محدود است و در بحث درآمدي با چالش جدي روبرو هستیم. 

عضو شوراي شهر خارگ تصریح کرد: براي برون رفت از مشکل ایاب و ذهاب اهالی خارگ باید یک برنامه عملیاتی و مدون در نظر

 
گرفته شود. 

 
 

 
ریشه قدیمی مشکلات خارگ 

مهدي باقري عضو دیگر شورا نیز افزود: مسائل مشکلات خارگ اکثراً ریشه قدیمی دارند، باید با یک برنامه ریزي مدون راه حل برون



رفت از مشکلات را در نظر بگیریم، اگر هر سال یک مشکل، از مشکلات خارگ حل شود، در یک مدت زمان کوتاه مشکلات جزیره

 
حل خواهد شد. 

 
وي افزود: طرح جامع و اسناد مالکیت نیاز به پیگیري مستمر در خارج استان دارد. 

 
لزوم تصویب طرح جامع خارگ 

لطف اله علی پور نیز اظهار داشت: تصویب طرح جامع خارگ خیلی زمان بر شده است و به نتیجه اي ختم نشده است، و آینده این

 
جزیره به این طرح گره خورده است. 

 
وي افزود: وضعیت مالکیت اهالی خارگ مبهم است، مردم خواسته بحقی در حوزه اسناد مالکیت منازل خود دارند. 

 
عضو شوراي شهر خارگ تصریح کرد: شرایطی فراهم شود که شرکت هاي هواپیمایی خصوصی بتوانند در جزیره خدمات ارائه دهند. 

علی پور گفت: اشتغال پایدار براي بومیان جزیره ایجاد شود، مشاغل فصلی و پیمانی درمان کوتاه مدت اشتغال جزیره است، ولی باید

 
براي بومیان این جزیره اشتغال پایدار ایجاد شود. 

 
حق آلایندگی خارگ بسیار پایین است 

عبدالحمید صفایی شهردار خارگ نیز گفت: با همکاري و هم افزایی صورت گرفته سه پروژه شاخص در حوزه شهري جزیره تعریف

 
شده است. 

وي افزود: پروژه شهربازي مسقف جزیره بالاي 45 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است و به عنوان اولین شهرداري در استان هستیم

 
این نوع پروژه را اجرا می کنیم. 

شهردار خارگ گفت: انبار آذوقه یکی از دغدغه هاي اصلی مردم جهت تأمین ارزاق اهالی بود که این پروژه توسط شهرداري خارگ

 
تعریف شد و تاکنون 70 درصد پیشرفت داشته است. 

 
 

صفایی خاطر نشان کرد: پارك آبی دریایی این جزیره با اعتبار 30 میلیارد ریال یکی دیگر از پروژه هاي شاخص این جزیره می باشد

 
که در دو فاز اجرا خواهد شد، فاز مطالعاتی این پروژه در حال اجرا می باشد. 



شهردار خارگ گفت: حق آلایندگی جزیره باید با توجه شرایط آلایندگی این جزیره پرداخت شود، در سال گذشته حق آلایندگی این

 
جزیره بسیار پایین است. 

 
براي حل مشکلات با کسی تعارفی نداریم 

عبدالکریم جمیري نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی اظهار داشت: جزیره خارگ یکی از مراکز مهم کشور
است و داراي اهمیت بالاي راهبردي براي ایران اسلامی است، خارگ باید به یک نگین زیبا در خلیج فارس تبدیل شود، زیبایی جزیره

 
خارگ، زیبایی براي نظام مقدس جمهوري اسلامی ایران خواهد بود. 

وي افزود: تعاونی صیادي جزیره خارگ نباید به دغدغه براي صیاد خارگی تبدیل شود، وظیفه مسؤلین است که پاسخگوي مردم باشد.

نماینده مردم بوشهر، گناوه و دیلم در مجلس شوراي اسلامی افزود: براي حل مشکلات با کسی تعارفی نداریم و خدمت به مردم باید

 
سرلوحه امور مدیران و تصمیم گیران قرار گیرد. 

جمیري گفت: مشکل طرح جامع و اسناد مالکیت مجدد یک گردش کار جدید به کمک شورا و با جدیت آغاز خواهیم کرد که انشااالله
به سرانجام ختم شود.



روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم

منبع: خردادشماره خبر:  65  |  تاریخ: 1399/05/06

خرداد: رییس جمهوري با بیان اینکه کیفیت محصولات پتروشیمی و فولاد ایران قابل رقابت در عرصه جهانی است، گفت: در

 
پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور به عنوان
فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم جهش تولید
است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه

 
تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان

 
رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز
بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز

 
بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که

 
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 

 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 



روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت سال معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است.این کار شما و
شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. یعنی همه دست به دست هم دادیم و تحول بزرگ را در

 
فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. 

رییس دولت تدبیر و امید عنوان کرد: گاهی اوقات در برخی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و عنوان می کند که
مثلاً دولت فلان اوراق را عرضه کرده و این اوراق، سال آینده این موقع باید پرداخت شود بنابراین دولت چیزي را مصرف کرده که

 
دولت بعدي باید این بدهی را پرداخت کند. 

رییس جمهوري بیان داشت: البته این مساله نیازي به پاسخ ندارد ما هم که دولت را آغاز کردیم بدهی کلانی به دوش ما بود که آن را
پرداخت کردیم. بخشی از این بدهی هم به دولت بعدي منتقل می شود. اما زمانی که ما اینها را محاسبه می کنیم، ببینید براي اینکه

 
در فولاد و پتروشیمی، محصول ما تقریباً به دو برابر برسد،چقدر سرمایه مصرف شده است. 

روحانی با بیان اینکه این شرایط این فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، به موضوع بنزین اشاره کرد و افزود: در آغاز دولت در سال 92
تولید بنزین کشور حدود 50 میلیون لیتر بوده و الان این رقم بیش از 110 میلیون لیتر شده و تا آخر سال بیشتر هم می شود.

 
بنابراین بنزین هم دو برابر شده، یعنی خودکفایی صورت گرفته است. 

رییس جمهوري خاطرنشان کرد: تولید محصولات کشاورزي ما در آغاز این دولت، 97 میلیون تن بوده و الان به 130 میلیون تن

 
رسیده است. یعنی محصولات کشاورزي ما حدود 33 درصد افزایش پیدا کرده است و ما را خودکفا و بی نیاز کرده است. 

 
پنج سال متوالی است که در بخش گندم خودکفا هستیم 

روحانی گفت: ما بخش عمده گندم را از خارج می خریدیم امروز براي تامین گندمی که مورد نیاز مردم هست، هیچ نیازي نداریم.
البته ممکن است براي بخش صنعتی، مقداري از جایی بخریم و وارد کنیم ولی براي نیاز مردم و نان مردم خودکفا هستیم. امسال در

 
سال 99 خودکفا هستیم و در 98، 97، 96 و 95 خودکفا بودیم. در واقع ما 5 سال پشت سرهم در گندم خودکفا هستیم. 

رییس جمهوري افزود: قبل از انقلاب در یک زمان هایی که جمعیت کم بوده ممکن است گندم به اندازه کافی وجود داشته است ولی



 
بعد از انقلاب در یک یا دو سال خودکفایی داشتیم ولی هیچ وقت نبوده که 5 سال متوالی خودکفایی ایجاد کنیم. 

وي با بیان اینکه ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم،گفت: زمانی که رییس
جمهوري یا دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع ملی، اهداف ملی

 
و نیازهاي ملی است. دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ کشور است. 

رییس جمهوري به ضرب المثل «دیگران کاشتند و ما خوردیم و ما می کاریم تا دیگران بخورند»، اشاره کرد و گفت: مثلی که از قدیم

 
به ما می گفتند که دیگران کاشتند و ما خوردیم، ما باید بکاریم براي آینده که دیگران بخورند حرف درست و واقع گرایانه اي است. 

روحانی تصریح کرد: ما باید خودمان را آماده کنیم و اصلا توي این فکر نباید باشیم که الان 14 میلیارد در پتروشیمی سرمایه گذاري

 
کردیم و اگر این مبلغ را سرمایه گذاري نمی کردیم و در داخل مصرف می کردیم یک مقدار وضع ارز با این کار بهتر می شد. 

وي درباره اهمیت سرمایه گذاري براي آینده گفت: ما ارز را داخل مصرف نکردیم بلکه 14 میلیارد دلار در پتروشیمی براي تحقق

 
جهش دوم سرمایه گزاري کردیم و هشت میلیارد هم تا الان براي جهش سوم سرمایه گزاري کردیم. 

رییس جمهوري با بیان اینکه براي جهش سوم که 1404 به ثمر می رسد، از حالا داریم سرمایه گذاري می کنیم، خاطرنشان کرد:

 
هشت میلیارد تاکنون براي جهش سوم سرمایه گذاري شده است. 

روحانی تصریح کرد: این تفکر نادرست است که ما فکر کنیم که یک طوري این چهار سال را خوب بگذرانیم یا یکطوري این یک سالی
که از دولت ما مانده را خوب بگذرانیم؛ اصلا این تفکر ناصحیحی است؛ ما باید براي منافع ملی و ملت مان؛ فرق نمی کند این دولت یا

 
دولت بعدي یا دولت قبلی؛ ما همه یک وظیفه سنگین و بزرگی را برعهده داریم. 

وي به استماع گزارش مسئولین پتروشیمی و فولاد در این جلسه اشاره کرد و افزود: در حد فرصت این جلسه نکات مورد نظر یا

 
اشکالاتی که مورد نظر آنهاست یا کمکی که دولت باید انجام دهد را مطرح کردند. 

رییس جمهوري گفت: حالا ممکن است نکات دیگري هم داشته باشید خواهش می کنم اگر در بخش پتروشیمی نکاتی دیگري دارید
با آقاي مهندس زنگنه و اگر در بخش فولاد نکته نظري دارید با مهندس خیابانی در میان بگذارید که ما در جلسه فردا صبح اقتصادي

 
دولت به بحث بگذاریم. 

روحانی تصریح کرد: همه مباحث مطرح شده توسط مسئولان پتروشیمی و فولاد در حوزه گمرك، بانک، ارزش افزوده و هر موضوعی

 
که مورد نظر داشتید و درست هم بود اینها را ما باید حل و فصل کنیم. 

وي با تشکر از مسئولان و کارکنان بخش فولاد و پتروشیمی کشور گفت: شما بار سنگینی را بر دوش دارید؛ مردم ما باید بدانند ما در
شرایطی که آمریکا ما را تحریم کرد؛ در شرایطی که بدترین فشارها را بر مردم ما وارد کردند و ما الان از اردیبهشت 97، حدود 2 سال

 
و سه ماه است که در شدیدترین فشار هستیم، توانستیم کشور را اداره کنیم. 

رییس جمهوري گفت: آنها فکر می کردند که نه 2 سال بلکه چند ماه بیشتر دوام نمی آوریم و بعد از چند ماه تماس می گیریم؛ به
قول خودشانمی گفتند ما شماره تلفن ایرانی ها داده ایم که هر وقت خواستند با ما تماس بگیرند؛ فکر می کردند که ما مجبور می



 
شویم با آنها تماس بگیریم. 

روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی داشته ام، افزود: در یک
سفر نیویورکم در سال 96 هشت بار از من تقاضاي ملاقات کردند؛ در سال 97 بیشتر و سال 98 که نیویورك بودم تقریبا همه سران

 
کشورهاي غربی و اروپایی از ما درخواست ملاقات و مذاکره کردند. 

وي تصریح کرد: ما البته ابایی از مذاکره نداشتیم اما نمایش را نمی خواهیم ما دنبال نمایش نیستیم ما دنبال حل مساله هستیم و
امروز تحریمی بر خلاف همه مقررات بین المللی بر ما تحمیل شده و آنها این تحریم را باید بردارند و مبناي ما بر این است که اول

 
باید کار خلافی که انجام دادند و شروع کردند را خاتمه دهند. 

رییس جمهوري، لغو تحریم ها را نه پیش شرط بلکه واقعیت اعلام کرد و گفت: آنها به ملت و دولت ایران فشار آوردند وفقط به دولت
ایران فشار نیاوردند؛ تحریم آنها یک تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط کرونا یک تروریسم درمانی است؛ حتی اگر ما در جایی بین
المللی می خواهیم وام براي کرونا بگیریم و طرف مقابل حاضر به پرداخت این وام است؛ کسی که مانع است آمریکایی ها هستند

 
بنابراین علیه درمان ملت ایران اقدام کرده اند. 

روحانی درباره اینکه چطور ملت ایران توانست در مقابل تحریم ها دوام بیاورد نیز گفت: در عین حال چطور توانستیم در این 2 سال و
سه ماه بایستیم؛ همه مردم به سهم خودشان ایستادگی کردند؛ تولیدگران در خط مقدم و من فکر می کنم صنعت فولاد و پتروشیمی
در خط جلوي این مبارزه بودند زیرا اولا نیازهاي داخلی ما را تولید کردند و در اختیار مردم گذاشتند ثانیا یک بخش بزرگی از نیازهاي
ارزي کشور که اصطلاحا به آن نیمایی می گوییم را اینها تامین کردند؛ صددرصد آنچه قول داده بودند و بیشتر از صددرصد را تامین

 
کردند. 

وي افزود: بالاتر از صددرصدي که قول داده بودند ارز را تامین کردند البته شرایط ما یک شرایطی است که امسال پتروشیمی ما می
بایست 15 میلیارد ارز نیمایی می آورد؛ البته بازار یک مقدار متفاوت است؛ وقتی قیمت نفت پایین می آید قیمت گاز، پتروشیمی
سایر محصولات که وابسته به زنجیره نفت هستند هم کاهش پیدا می کنند اما در عین حال با سختی هایی که وجود دارد و برخی از
این سختی هایی که در جلسه مطرح کردند که قصد بیان جزییات آن را ندارم اما دنبال حل آن هستیم؛ در مجموع امروز یک بار

 
سنگینی را در سال 99 هم بر دوش گرفتند. 

رییس جمهوري تصریح کرد: در 4 ماه اول امسال هم بخش فولاد و هم بخش پتروشیمی به تعهدات خودشان عمل کردند و اتفاقا ما
که تقاضا می کنیم که صادرکنندگان عزیز ارز را به موقع بیاورند دو تا بخش بزرگی که بالاترین ارز را وارد کشور می کنند یعنی

 
پتروشیمی و فولاد اینها به موقع آوردند و به موقع می آورند. 

روحانی گفت: باید در اینجا در این سختی هاي 2 سال و سه ماه در بخش پتروشیمی، ما همیشه بار را به دوش مهندس زنگنه می
گذاشتیم از وي تشکر می کنیم؛ از وزارت صمت در مسئولیت هاي مختلف از وزیران قبلی و همین طور از آقاي خیابانی که کار بزرگی

 
انجام گرفت، تشکر می کنیم. 

وي خطاب به مردم ایران افزود: مردم ما مطلع باشند که اگر دولت افتخار می کند که من در برابر آمریکا و تحریم و فشار خارجی می
ایستم این ایستادگی منوط به کمک همه تولیدکنندگان، سرمایه گزاران و کارآفرینان و مخصوصا زنجیره پتروشیمی و فولاد است که

 
بار بسیار سنگینی را بر دوش داشتند. 



رییس جمهوري افزود: اینجا می خواهم به عنوان رییس جمهوري ملت ایران از این عزیزان براي اینکه کار بزرگی را انجام دادند در این

 
2 سال و سه ماه انجام دادند، تشکر و سپاسگزاري کنم. 

روحانی گفت: من مطمئنم امسال و سال آینده هم با همان قدرت و شهامت و تولید بیشتر کار ادامه می یابد و هم امسال زنجیره

 
فولاد ما در طول سال تا پایان 26 میلیون تن اضافه می شود و هم در پتروشیمی. 

ادامه دارد



ارائه 5854 فقره تسهیلات به مددجویان کمیته امداد استان فارس

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  66  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل کمیته امداد فارس از ارائه 5 هزار و 854 فقره تسهیلات قرض الحسنه، در 4 ماهه نخست امسال به مددجویان و
اقشار آسیب پذیر استان خبر داد.

به گزارش سرویس اجتماعی خبرگزاري فارس از شیراز، محمد بذرافشان با بیان این خبر گفت: طی 4 ماهه نخست امسال،

 
تعداد 5 هزار و 854 فقره تسهیلات به مددجویان و اقشار آسیب پذیر استان پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: این تعداد تسهیلات با اعتبار 395 میلیارد و 547 میلیون ریال در سرفصل هاي اشتغال، مسکن، حمایتی و غیره بوده

 
است. 

بذرافشان با اعلام اینکه بیشترین میزان تسهیلات در استان فارس در سرفصل حمایتی پرداخت شده است، گفت: در این سرفصل

 
تعداد 4 هزار و 260 فقره تسهیلات با اعتبار 221 میلیارد و 957 میلیون ریال تسهیلات به نیازمندان استان پرداخت شده است. 

مدیرکل کمیته امداد فارس خاطرنشان کرد : 613 فقره وام اشتغالزایی به مبلغ 78 میلیارد و 860 میلیون ریال و 981 فقره تسهیلات
مسکن به ارزش 94 میلیارد و 730 میلیون ریال به خانوارهاي تحت حمایت این نهاد در استان و متقاضیان واجد شرایط پرداخت شد.

انتهاي پیام/ س



اختصاص154میلیاردتومان تسهیلات بهسازي براي واحدهاي تولیدي استان

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  67  |  تاریخ: 1399/05/06

یاسوج- معاون اقتصادي استانداري کهگیلویه و بویراحمد گفت: 154 میلیارد تومان تسهیلات براي نوسازي و بهسازي 15
واحدها تولیدي راکد و نیمه فعال استان اختصاص یافت.

به گزارش خبرنگار مهر، حشمت االله صمیمی دوست بعدازظهر دوشنبه در نشست ستاد تسهیل و رفع موانع تولید استان افزود:

 
مشکلات واحدهاي راکد و نیمه فعال باید مرتفع و زمینه افزایش تولید در واحدها فراهم شود. 

 
وي بیان داشت: شش میلیارد و 500 میلیون تومان تسهیلات نیز براي 37 واحد صنفی مشکل دار استان در نظر گرفته شد. 

صمیمی دوست با بیان اینکه جهش تولید براي توسعه اقتصادي و کاهش مشکلات اقتصادي ضروري است، گفت: اعتبارات و منابع

 
بانکی باید به سمت جهش تولید و اشتغال بوده و زیرساخت هاي لازم براي نواحی و شهرك هاي صنعتی استان نیز ایجاد شود 

وي افزود: در راستاي جهش تولید و رونق اقتصادي استان نیز، سرمایه گذارانی که بخواهند واحدهاي تولیدي نیمه فعال و یا راکد را
خریداري کنند و آنها را فعال کرده و به ظرفیت اسمی برسانند، حمایت می شوند.



تاسیس شرکت هاي پروژه سهامی عام با هدف تکمیل پروژه ها

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  68  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس سازمان بورس با بیان اینکه 90 هزارمیلیاردتومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه وارد شده است، گفت: قصد داریم
شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از بازار سرمایه ایران، رئیس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به
بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي

 
تأمین مالی بنگاه هاي اقتصادي به آن نگاه کرد. 

حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره به سال جهش تولید، گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي در
کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده بالایی برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تأمین مالی روبرو هستیم و اگر
بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تأمین مالی این پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و

 
توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود. 

 
ایجاد شرکت هاي سهامی عام بورس 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز است

 
که شرکت هاي سهامی عام بورسی تأسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تأسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تأمین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می گیرد
و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا

 
پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 

 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با هدف عمق بخشی
بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته بود، به طوري



 
که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می شود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده شده
و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تأمین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تأسیس این شرکت ها است. 

قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت توجیه
اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی، تعریف

 
کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی اقتصاد ملی و راه کم هزینه تأمین مالی دانست و افزود: این کار رشد
اقتصادي، توسعه و اشتغال را به همراه دارد.



پرداخت حقوق مردادماه مستمري بگیران تامین اجتماعی با فرمول جدید

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  69  |  تاریخ: 1399/05/06

سلامت نیوز: معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی گفت: فرمول نهایی اجراي قانون متناسب سازي حقوق مستمري بگیران
براساس شاخص هاي چهار گانه مبلغ متناسب سازي؛ ضریب ترغیب؛ تفاوت تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن طراحی شده

 
است که مبناي محاسبه و پرداخت حقوق مستمري بگیران از ماه جاري خواهد بود. 

به گزارش سلامت نیوز به نقل از روابط عمومی سازمان تامین اجتماعی، مهرداد قریب اظهار کرد: متناسب سازي حقوق بازنشستگان
براساس بند "ب" ماده 12 قانون برنامه ششم توسعه به اجرا گذاشته شده است و تمامی مستمري بگیران بازنشسته، ازکارافتاده کلی و

 
بازماندگان مشمول این قانون هستند. 

وي افزود: شاخص هاي موثر بر متناسب سازي حقوق مستمري بگیران شامل مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت تطبیق و

 
کمک هزینه معیشت و مسکن است. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی درباره نحوه محاسبه مبلغ متناسب سازي حقوق مستمري بگیران، گفت: این مبلغ از طریق
ضرب مبلغ پایه در تفاوت ضریب مستمري زمان اجراي متناسب سازي با ضریب مستمري در زمان برقراري بعلاوه یک بدست می آید.

قریب افزود: ضریب مستمري در زمان برقراري نیز با تقسیم مستمري قابل پرداخت در زمان برقراري بر حداقل مستمري سال برقراري
بدست می آید. ضریب مستمري در زمان اجراي متناسب سازي نیز با تقسیم مبلغ مستمري در زمان اجراي متناسب سازي بر حداقل

 
مستمري در زمان اجراي متناسب سازي محاسبه می شود. 

وي ادامه داد: مبلغ پایه به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه از 150 هزار تومان براي مستمري بگیران داراي سابقه10 سال و کمتر

 
بیمه پردازي شروع می شود و براي افراد داراي 35 سال و بیشتر بیمه پردازي به 465 هزار تومان می رسد. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی گفت: ضریب ترغیب در فرمول اجرایی متناسب سازي حقوق مستمري بگیران به منظور
برقراري عدالت طراحی شده است تا آن دسته از مستمري بگیرانی که در زمان اشتغال حق بیمه خود را به صورت منظم و مستمر

 
پرداخت کرده اند از طریق اعمال این ضریب دریافتی بیشتري داشته باشند. 

قریب اظهار کرد: ضریب ترغیب در واقع حاصل ضرب حداقل دستمزد در زمان اجراي متناسب سازي در ضریب متناسب با میزان

 
سابقه است. این ضریب براي افراد داراي بیش از 25 سال سابقه بیمه پردازي اعمال شده است. 

قریب در ادامه درباره تفاوت تطبیق اعمال شده در فرمول متناسب سازي، گفت: مبلغ مستمري و مزایاي جانبی مستمري بگیران پس
از اجراي متناسب سازي براي سوابق 30 تا 34 سال از مبلغ 2 میلیون و 800 هزار تومان و براي سوابق 35 سال و بالاتر از مبلغ 3
میلیون تومان نباید کمتر باشد و کسري احتمالی تا مبلغ مذکور تحت عنوان تفاوت تطبیق به مستمري بگیران مربوطه پرداخت می

 
شود. 



معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی افزایش مجدد کمک هزینه معیشت و کمک هزینه مسکن را آخرین بخش از فرمول اجرایی
متناسب سازي حقوق مستمري بگیران برشمرد و گفت: کمک هزینه معیشت از 48 هزار تومان به 120 هزار تومان و کمک هزینه

مسکن از 22 هزار تومان به 70 هزار تومان رسیده است که در مجموع نسبت به سال 98 از شد 172 درصدي برخوردار شده است.



بخش خصوصی می تواند نقش اثربخشی در فرآیند توانمندسازي زندانیان ایفا

کند

منبع: ایسناشماره خبر:  70  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل زندان هاي لرستان گفت: بخش خصوصی با بهره گیري از ظرفیت هاي در اختیار می تواند نقش بسیار اثربخشی در
فرآیند توانمندسازي زندانیان ایفا کند.

عبدالمجید کشوري یکشنبه پنجم مرداد 99 در دیدار
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان، اظهار کرد:
توجه به کرامت و انسانیت زندانیان رویکردي تثبیت شده

 
در زندانبانی اسلامی است. 

وي با بیان اینکه از نگاه زندانبان، بخش قابل ملاحظه اي از
زندانیان ذاتا مجرم نیستند و عوامل مختلفی سبب شده که
مرتکب جرم شوند، بیان کرد: اگر زندگی زندانیان را مورد
بررسی قرار دهیم خواهیم دید که یک مجموعه از عوامل
فردي و اجتماعی سبب شده که این افراددست به اعمال

 
مجرمانه بزنند. 

مدیرکل زندان هاي لرستان تصریح کرد: ما در سازمان زندان ها مکلف شده ایم که با فراهم آوردن شرایط تغییر، نگرش و نوع جهان

 
بینی زندانیان را تغییر داده و زمینه بازیابی شخصیتی آنها را فراهم سازیم. 

این مقام مسئول با اشاره به انواع آموزش هاي ارائه شده در زندان ها خاطرنشان کرد: آموزش هایی که در زندان ها درحال ارائه
هستند با دوهدف کلی صورت می گیرند اول اینکه فرآیند اصلاحی و تربیتی زندانیان به شکل مطلوب انجام پذیرد و دوم اینکه زندانی
به یک میزان از توانمندي در یک یا چند حوزه دست یافته تا بتواند پس از آزادي از زندان، اقتصاد خانواده خود را مورد حمایت قرار

 
دهد. 

کشوري گفت: اعتقاد راسخ داریم که در کنار حمایت هاي بخش هاي مختلف دولت، بخش خصوصی نیز می تواند با بهره گیري

 
ازظرفیت هاي در اختیار نقش بسیار اثربخشی در فرآیند توانمندسازي زندانیان ایفا کند. 

وي با استقبال از حضور سازمان صمت براي مشارکت در برنامه هاي اقتصادي زندان ها، ابراز امیدواري کرد حوزه اشتغال زندانیان

 
بزودي شاهد تحول اساسی شود. 

در ادامه این دیدار محمدرضا صفی خانی، رئیس سازمان صمت لرستان با تأکید بر لزوم توانمندسازي زندانیان با هدف ارتقاء سطح

 
معیشت آنها بیان کرد: سازمان صمت براي حضور در برنامه هاي اقتصادي زندان هاي استان عزم جدي دارد. 



وي با اشاره به ظرفیت و توان بالاي زندانیان در خلق ثروت، تصریح کرد: در صورتی که بتوانیم آموزش هاي کاربردي را به زندانیان

 
ارائه دهیم به گونه اي که منجر به تولید شوند، این رخداد موجب تولید ثروت در استان خواهد شد . 

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان همچنین خاطرنشان کرد: سازمان صمت آمادگی حضور در زندان ها را در دو حوزه فرش

 
و پوشاك را دارد و بدین منظور از همه ظرفیت هاي خود براي بهبود وضعیت زندان ها بکار خواهد گرفت. 

در ادامه این جلسه فرزادي مدیرعامل بنیاد تعاون و حرفه آموزي زندانیان استان نیز ضمن تشریح برنامه ها و اقدامات صورت گرفته در
زندان ها، گفت: تشکیلات بنیاد از ظرفیت بسیار عظیمی برخوردار است که در صورت بکارگیري آن می تواند ارتقاء وضعیت معیشتی

 
زندانیان رابهمراه داشته باشد . 

فرزادي تلاش براي بهبود وضعیت زندانیان، ارائه آموزش هاي عمومی و تخصصی در زمینه هاي مختلف را از اهداف و برنامه هاي بنیاد

 
برشمرد و تصریح کرد: در صورت توسعه این بخش ها، ما شاهد تغییر رویکرد زندانیان و بازاجتماعی شدن آنها خواهیم بود. 

انتهاي پیام



برداشتن تحریمهاي غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه واقعیت است/

قدردانی از تلاش همه فعالان در عرصه فولاد و پتروشیمی کشور

منبع: تقریب نیوزشماره خبر:  71  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور
دانست و با بیان اینکه در بخش هاي پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم، تاکید کرد که محصولات همه حلقه

هاي زنجیره فولاد و حتی پتروشیمی کشور در دولت تدبیر و امید، تقریبا دو برابر شده که ...

به گزارش حوزه سیاست و اقتصاد خبرگزاري تقریب،
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در
نشستی با تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و
فولاد کشور با تاکید بر اینکه خوداتکایی در تولیدات
ارزشمند بخشهاي پتروشیمی و فولاد، دستاوردي مهم براي
کشور است، گفت: 14 میلیارد دلار براي پیشبرد گام دوم
توسعه در بخش پتروشیمی سرمایه گذاري کرده ایم و 8
میلیارد دلار هم تاکنون براي جهش سوم که سال 1403

 
به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري نموده ایم. 

روحانی با قدردانی از تلاش همه فعالان در دو بخش فولاد و پتروشیمی اظهارداشت که این دو بخش به موقع ارز خود را برگردانده اند
و اگر دولت افتخار می کند که در برابر آمریکا، تحریم و فشار خارجی ایستاده است، این ایستادگی در سایه کمک و تلاش همه

 
تولیدکنندگان، سرمایه گذاران و کارآفرینان مخصوصا در زنجیره فولاد و پتروشیمی امکان پذیر شده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه شرکت هاي فولاد و پتروشیمی بار سنگینی در زمینه تولید و همچنین صادرات غیر نفتی بر دوش دارند،
گفت: خوشبختانه محصولات تولیدي ما از نظر کیفیت قابل رقابت در بازار جهانی است و اگر کیفیت محصول بالا نباشد نمی توانیم در

 
بازار رقابت کنیم. 

روحانی تکمیل بودن زنجیره تولید را مورد تاکید قرار داد و گفت: در روند تولید محصول تا مصرف نهایی زنجیره تولید باید کامل باشد
و خوشبختانه امروز در بخش اعظم محصولات بخش پتروشیمی و فولاد در کشور بی نیاز هستیم و روي پاي خود ایستاده ایم و خود

 
اتکایی و خودکفایی از دستاوردهاي مهم این تولیدات ارزشمند در کشور بوده است. 

رئیس جمهور با اشاره به ضرورت جلوگیري از خام فروشی در محصولات تولیدي کشور، گفت: امروز در پتروشیمی و فولاد از خام

 
فروشی جدا شده و به ارزش افزوده رسیده ایم که می تواند موجب رونق اشتغال و توسعه صنایع پایین دستی شود. 

روحانی دو برابر شدن میزان تولید محصولات پتروشیمی و فولادي در 7 سال گذشته را نتیجه اقدام ارزشمند و هنر بزرگ تولیدگران،



متخصصان، کارشناسان و کارگران کشور برشمرد و اظهار داشت: این افزایش تولید تحول بزرگی در صنایع فولاد و پتروشیمی کشور

 
ایجاد کرده است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه افزایش تولید را در حوزه هاي دیگر از جمله محصولات کشاورزي طی این سال ها شاهد بود ایم، گفت:
تولید محصولات کشاورزي در این دولت از 97 میلیون تن به 130 میلیون تن افزایش یافته است و خودکفایی در گندم دستاورد مهم

 
این افزایش تولید بوده است. 

روحانی با تاکید بر اینکه ما به عنوان نمایندگان مردم مسئولیت همه کشور را برعهده داریم، خاطرنشان کرد: همه ما باید منافع،

 
اهداف و نیازهاي ملی را در نظر بگیریم و اساس مسئولیت ما حفظ منافع کشور است. 

رئیس جمهور تصریح کرد: ما نباید فقط به فکر دوره کوتاه مسئولیت خود باشیم، این تفکر نادرستی است که در اقدامات و فعالیت ها
فقط 4 سال یا یک سال باقیمانده از دولت خود را ببینیم، همه دولت ها یک وظیفه سنگین و بزرگی برعهده دارند و آن حفظ منافع

 
ملی و مصالح کشور است. 

روحانی با بیان اینکه مسائل و مشکلات مطرح شده از سوي مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد در این نشست در جلسه فردا( سه
شنبه) هماهنگی اقتصادي دولت مطرح و براي حل مشکلات تصمیم گیري خواهد شد، افزود: از همه تولیدکنندگان و تلاش گرانی که
در شرایط سخت تحریم و فشار اقتصادي دشمن و شیوع ویروس کرونا براي توسعه کشور و افزایش تولید تلاش کردند، سپاسگزاري

 
می کنم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه دشمنان تصور می کردند دو سه ماه بعد از تحریم و جنگ اقتصادي علیه ملت ایران ما مجبور به تماس با
آنها خواهیم شد، گفت: در طول دو سال و 3 ماه که از اعمال شدید ترین تحریم هاي اقتصادي گذشته است خودشان بارها درخواست

 
مذاکره و گفت و گو کرده اند. 

روحانی با تاکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم و بدنبال نمایش نیستیم، گفت: تحریم آنها تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط
شیوع کرونا هم یک تروریسم دارویی را علیه ملت ایران اعمال کرده اند، اول باید کار خلافی را که شروع کرده اند خاتمه دهند و

 
تحریم را بردارند. این نه یک پیش شرط بلکه یک واقعیت است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه همه مردم در این مدت به سهم خود در مقابل فشار اقتصادي دشمن ایستادگی کردند، گفت: تولید گران

 
در خط مقدم این مبارزه بودند و صنعت فولاد و پتروشیمی در خط جلو قرار داشتند که توانستیم در مقابل دشمن ایستادگی کنیم. 

روحانی افزود: مردم مطلع باشند اگر دولت افتخار می کند که در برابر تحریم و فشار خارجی می ایستیم، این ایستادگی منوط به

 
تلاش همه مردم، تولیدکنندگان، متخصصان، کارگران، سرمایه گذاران و صادرکنندگان است. 

رئیس جمهور با بیان اینکه تلاش و کوشش براي توسعه کشور و جهش تولید در سال جاري و سال آینده هم ادامه خواهد داشت،
افزود: با افتتاح طرح هاي جدید در بخش هاي پتروشیمی و فولاد طی هفته ها و ماه هاي آینده روند حرکت بزرگ توسعه کشور و

 
جهش تولید را شاهد خواهیم بود. 

روحانی با اشاره به اقدامات خوب انجام شده در دولت در زمینه آب، افزود: رساندن آب دریا به فلات قاره از برنامه هاي مهم این دولت



 
است که صنعت فولاد در این زمینه پیش قدم بوده است. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت با امید به تلاش همه تولیدگران به تعهدات خود متعهد است، به مدیران شرکت هاي تولیدي
پتروشیمی و فولاد حاضر در این نشست توصیه کرد هرجا بین منافع بنگاه و مصالح کشور دوراهی ایجاد می شود، منافع کشور را در

 
اولویت قرار دهند. 

روحانی با تاکید بر اهمیت رونق بازار سرمایه همچنین عرضه سهام شرکت هاي تولیدي در بورس را مورد تاکید قرار داد و افزود: در
عرضه سهام خود در بورس جدیت بیشتري به خرج دهید که هم به نفع خودتان است و هم رونق بیشتر بازار سرمایه را به همراه

 
خواهد داشت. 

رئیس جمهور همچنین خطاب به مدیران شرکت هاي پتروشیمی و فولاد گفت: در تولید محصولات خود نیازمندي هاي داخلی را به

 
گونه اي تامین کنید که هم علامت نادرست به بازار ارز داده نشود و هم بازار داخلی را تحت تاثیر قرار ندهد. 

پیش از سخنان رئیس جمهور در نشست با تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی وفولاد کشور، بیژن زنگنه وزیر نفت و مدرس
خیابانی سرپرست وزارت صمت گزارشی از وضعیت صنایع پتروشیمی و فولاد و همچنین روند تولید و صادرات محصولات در این دو
حوزه ارائه کردند و چند تن از مدیران این دو صنعت به بیان دیدگاه ها و طرح مشکلات خود پرداخته و حمایت دولت و رئیس جمهور

 
براي رفع این مشکلات را خواستار شدند. 

انتهاي پیام/



بنیاد برکت 230 طرح اشتغالزایی در عجب شیر اجرا می کند

منبع: ایرناشماره خبر:  72  |  تاریخ: 1399/05/06

مراغه - ایرنا - فرماندار عجب شیر از اجراي 230 طرح اشتغالزایی از سوي بنیاد برکت در روستاهاي این شهرستان در
سالجاري خبر داد.

مراغه - ایرنا - فرماندار عجب شیر از اجراي 230 طرح
اشتغالزایی از سوي بنیاد برکت در روستاهاي این

 
شهرستان در سالجاري خبر داد. 

عادل اصغرپور روز دوشنبه در کمیته توسعه اشتغال
روستایی و کار گروه اشتغال و سرمایه گذاري این
شهرستان افزود: اجراي طرح هاي اشتغال زایی در مناطق
روستایی با عنوان طرح هاي سحاب و آسمان از سوي بنیاد

 
برکت موجب می شود تا مناطق روستایی و محروم به توسعه پایدار برسند. 

وي با اشاره به سند تدبیر و توسعه شهرستان و ظرفیت ها در این منطقه که به اشتغالزایی پایدار و شغل هاي جایگزین در حاشیه
دریاچه ارومیه کمک می کند اشاره کرد و افزود: توسعه روستایی مقوله مهمی است و رویکرد دولت توجه به مناطق روستایی است و

 
افزایش تخصیص اعتبارات روستایی نشان از این مقوله است که موجب اشتغال پایدار در روستاها می شود. 

اصغرپور با بیان اینکه روستاهاي عجب شیر ظرفیت خوبی براي تولید و اشتغال دارند، گفت: شناسایی ظرفیت هاي نهفته در

 
شهرستان عجب شیر می تواند به رونق اقتصادي و رفع محرومیت روستاها منجر شود. 

وي با بیان اینکه هدف اصلی طرح هاي اشتغالزایی روستایی باید پایداري شغل باشد، اضافه کرد: از جمله اهداف جلسه کارگروه
اشتغال شهرستان، توسعه اشتغال پایدار از طریق توانمندسازي جوامع محلی و تقویت پایه هاي اقتصادي و توسعه مناطق روستایی

 
است. 

وي گفت: صنایع دستی، دامداري، واحدهاي تولیدي و صنعتی کوچک، توسعه گردشگري، پرورش طیور، گلخانه، قالی بافی و پرورش
زنبورعسل در روستاها باعث ایجاد اشتغال، درآمد پایدار و جمعیت پذیري درنقاط روستایی می شود و روند مهاجرت به شهرها را کند

 
می کند. 

وي همچنین خواستار همکاري مشارکتی بنیاد برکت با طرح هاي نیمه تمام واحدهاي تولیدي و صنعتی کوچک شد و افزود: برخی از
طرح هاي صنعتی و تولیدي که در آستانه اتمام است نیاز به تقویت و تسهیلات سرمایه در گردش دارند که حمایت از این واحدها

 
موجب راه اندازي و در نتیجه اشتغال پایدار در شهرستان عجب شیر می شود. 



 
برچسب ها 

 
- آذربایجان شرقی 

 
- تعاونی 

 
- بنیاد برکت 
- عجب شیر



کسب عنوان برتر دانشجوي واحد استان تهران شرق در نخستین مسابقه ملی

طرح کسب و کار دانشگاه

شماره خبر:  73  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: دانشگاه جامع علمی

کاربردي

واحد استان تهران - دانشجوي واحد استان تهران شرق در نخستین مسابقه ملی طرح کسب و کار دانشگاه عنوان برتر را
کسب کرد.

به گزارش روابط عمومی دانشگاه جامع علمی کاربردي واحد استان تهران شرق ، محمدرضا بابایی ، دانشجوي مرکز آموزش

 
علمی کاربردي فدراسیون سوارکاري در نخستین مسابقه ملی طرح کسب و کار دانشگاه در محور فناوري اطلاعات برگزیده شد. 

براساس اعلام معاون پژوهش و فناوري دانشگاه جامع علمی کاربردي ، مسابقه ملی کسب و کار با اهداف ترویج و توسعه فرهنگ
کارآفرینی و حرکت به سوي کسب و کار و اقتصاد دانش بنیان و ترغیب دانشجویان و دانش آموختگان به خلاقیت و ایده پردازي در
شش محور کسب و کارهاي دانش بنیان، کسب و کارهاي صنایع خلاق و نوآور، کسب و کارهاي مبتنی بر فناوري اطلاعات و
ارتباطات، کسب و کارهاي اجتماعی، کسب و کارهاي خانگی، روستایی و عشایري و کسب و کارهاي ویژه صنایع غیرفعال و ورشکسته

 
به میزبانی واحد استان قم برگزار شد. 

 
پس از انجام داوري  هاي تخصصی، در دو مرحله از مجموع 66 طرح کسب و کار دریافتی 4 طرح   در سطح ملی برگزیده شدند. 

معرفی برگزیدگان ملی در چهار محور طرح کسب و کار دانش بنیان، خانگی، روستایی و عشایر، خلاق و نوآور و فناوري اطلاعات و

 
ارتباطات 

 
1- محمدرضا بابائی در محور فناوري اطلاعات و ارتباطات (مرکز آموزش علمی کاربردي فدراسیون سوارکاري) 

 
2- علیرضا لطیفی در محور خلاق و نوآور( مرکز آموزش علمی کاربردي جهاد دانشگاهی قم) 

 
3- عصمت دهباشی در محور خانگی، روستایی و عشایر( مرکز آموزش علمی کاربردي شهید خیابانیان زاهدان) 

 
4- سمیه سویلی در محور دانش بنیان( مرکز آموزش علمی کاربردي بهارآوران نسترن) 

گفتنی است، برقراري ارتباط میان صاحبان ایده با سرمایه گذاران و حرکت به سوي تجاري سازي این طرح ها، از برنامه هاي مهم
پیش روي حوزه معاونت پژوهش و فناوري دانشگاه جامع علمی کاربردي است.



ارائه 5854 فقره تسهیلات به مددجویان کمیته امداد استان فارس

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  74  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش سرویس اجتماعی خبرگزاري فارس از شیراز،
محمد بذرافشان با بیان این خبر گفت: طی 4 ماهه نخست
امسال، تعداد 5 هزار و 854 فقره تسهیلات به مددجویان و

 
اقشار آسیب پذیر استان پرداخت شده است. 

وي ادامه داد: این تعداد تسهیلات با اعتبار 395 میلیارد و
547 میلیون ریال در سرفصل هاي اشتغال، مسکن،

 
حمایتی و غیره بوده است. 

بذرافشان با اعلام اینکه بیشترین میزان تسهیلات در استان فارس در سرفصل حمایتی پرداخت شده است، گفت: در این سرفصل

 
تعداد 4 هزار و 260 فقره تسهیلات با اعتبار 221 میلیارد و 957 میلیون ریال تسهیلات به نیازمندان استان پرداخت شده است. 

مدیرکل کمیته امداد فارس خاطرنشان کرد : 613 فقره وام اشتغالزایی به مبلغ 78 میلیارد و 860 میلیون ریال و 981 فقره تسهیلات
مسکن به ارزش 94 میلیارد و 730 میلیون ریال به خانوارهاي تحت حمایت این نهاد در استان و متقاضیان واجد شرایط پرداخت شد.

انتهاي پیام/ س



میزان وصول مطالبات این بانک در 4 ماهه نخست امسال 99 درصد افزایش

یافته است

منبع: اکونا پرسشماره خبر:  75  |  تاریخ: 1399/05/06

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات بانک صنعت و معدن گفت: با تعامل مناسب این بانک با مشتریان و
عارضه یابی مؤثر بخش وصول مطالبات در خصوص واحدهاي تولیدي بدهکار، میزان وصولی هاي این بانک در 4 ماهه نخست

سال جاري نسبت به مدت مشابه سال گذشته 99 درصد افزایش یافته است.

بیژن اسدي معاون نظارت، حقوقی و وصول مطالبات بانک صنعت و معدن گفت: با تعامل مناسب این بانک با مشتریان و عارضه
یابی مؤثر بخش وصول مطالبات در خصوص واحدهاي تولیدي بدهکار، میزان وصولی هاي این بانک در 4 ماهه نخست سال جاري

 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته 99 درصد افزایش یافته است. 

به گزارش اکونا پرس، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی بانک صنعت و معدن،
اسدي با بیان مطلب فوق اظهار داشت: این بانک به دلیل ماهیت تخصصی و
توسعه اي خود براي اعطاي تسهیلات بر گزارش هاي توجیهی طرح و
گزینش مشتریان بر اساس اهلیت و صلاحیت آنان تمرکز دارد و براي
وصول مطالبات نیز به لحاظ حمایت از تولیدکنندگان و عدم تعطیلی بنگاه
هاي تولیدي با محدودیت هایی مواجه است با این وجود با تعامل مناسب با
بدهکاران در پایان 4 ماهه سال 98 میزان وصولی هاي این بانک 685 هزار

 
میلیارد ریال بوده که این رقم در پایان 4 ماهه سال 99 به رقم 870 هزار میلیارد ریال رسیده است. 

وي افزود: بررسی آمار مربوط به میزان وصول مطالبات در این بانک در پایان 12 ماهه سال 98 نشان می دهد ، با وجود مشکلات
ناشی از تحریم هاي ظالمانه اقتصادي وصول معوقات این بانک از رقم 78 هزار میلیارد ریال در پایان سال 97 به رقم 113 میلیارد
ریال در پایان سال 98 رسیده است که از رشد 45 درصدي برخوردار است و از ابتداي سال 99 تا پایان تیرماه نیز میزان وصولی ها به

 
رقم 54 هزار میلیارد ریال رسیده است. 

عضو هیأت عامل بانک صنعت و معدن تصریح کرد: بسیاري از بنگاه هاي تولیدي به دلیل شیوع ویروس کرونا و تحریم هاي ظالمانه
اقتصادي با مشکلات عدیده اي همچون نوسانات نرخ ارز، نرخ تسعیر، افزایش قیمت مواد اولیه و فقدان نقدینگی لازم براي عمل به
تعهدات خود و پرداخت اقساط وام هاي دریافتی دست به گریبان هستند و بانک ها از سویی باید منافع بانک را در نظر بگیرند و از
سوي دیگر محدودیت هایی در زمینه تعطیلی واحدهاي تولیدي و بیکاري نیروي کار وجود دارد که براي حفظ سطح تولید و اشتغال
در کشور و تحقق شعار جهش تولید می بایست شرایط مشتریان مد نظر قرار گیرد و در کنار آن مقوله وصول مطالبات را نیز به صورت

جدي در دستور کار قرار داد تا بتوان تسهیلات لازم را به همه متقاضیان اعطا نمود.



اجراي طرح پایلوت 100 دامداري در منطقه سیستان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  76  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري فارس از زهک، علیرضا کیخا در
نشست با اعضاي قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه در شمال
سیستان و بلوچستان در زهک اظهار کرد: این قرارگاه از
حدود سه سال پیش فعالیت خودش را در شمال و جنوب
این استان با رویکرد جدید در حوزه محرومیت زدایی،
سلامت، فرهنگی، عمران، اشتغال، تعلیم و تربیت آغاز کرده

 
است. 

  مسوول قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه سیستان وبلوچستان افزود: شفافیت در قرارگاه پیشرفت و آبادانی یک اصل مهم است و

 
پاسخگوي خبرنگاران و ارائه اسناد در فعالیت هاي این مجموعه هستیم. 

وي ادامه داد:  بیش از 60 نفر به صورت مستقیم در این قرارگاه مشغول به فعالیت هستند و نظارت مومنانه در میدان عمل از

 
شعارهاي اصلی قرارگاه پیشرفت و آبادانی است. 

مسوول قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه سیستان و بلوچستان علمی و مردمی بودن در اجراي پروژه ها را از اصلی ترین شرایط این
قرارگاه عنوان کرد و گفت: تمام پروژه ها به دست خود مردم روستا ساخته و این قرارگاه مسوولیت حمایت و پشتیبانی از این پروژه ها

 
را دارد. 

وي با بیان اینکه 164 پروژه از سوي قرارگاه پیشرفت و آبادانی با اعتبار 6 و نیم میلیارد تومان براي سیستان و بلوچستان اختصاص
پیدا کرده است، تصریح کرد: 100 پروژه براي 8 دهستان استان به پایان رسیده و بیش از 60 پروژه طی یک ماه اخیر کلنگ زنی شده

 
است. 

کیخا با اشاره به طرح پایلوت 100 دامداري در منطقه سیستان گفت: در این طرح براي 100 خانواده در منطقه سیستان اشتغالزایی
شده و این مدل از سوي آستان قدس، سپاه و بنیاد علوي مورد تایید قرار گرفته است.



تولید 22 قلم داروي خاص و صعب العلاج در البرز/صرفه جویی ارزي 1.5

میلیاردي براي کشور

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  77  |  تاریخ: 1399/05/06

امیر فرشچی، نائب رئیس اتاق بازرگانی استان البرز، امروز
در گفت وگو با خبرنگار فارس در کرج، با اشاره به ظرفیت
شرکت هاي دانش بنیان استان البرز در حوزه بیوتکنولوژي

 
دارویی، گفت: استان البرز در سطح ملی پیشتاز است. 

نائب رئیس اتاق بازرگانی استان البرز بیان کرد: داروهاي
ویژه بیماران خاص و صعب العلاج که در استان البرز تولید
می شوند، بیشترین سهم از سبد صادرات دارویی کشور را

در اختیار دارند. 22 قلم از گران ترین و مهم ترین داروهاي درمان سرطان، ام.اس، بیماري هاي خودایمنی، نازایی و هموفیلی در

 
استان البرز تولید می شوند که این استان را به قطب مهم اقتصاد دارو در کشور تبدیل کرده است. 

این مقام مسؤول ادامه داد: صنایع دانش بنیان دارویی در استان البرز، سالیانه 1٫5 میلیارد صرفه جویی ارزي براي کشور ایجاد می

 
کنند. همچنین 50 درصد سبد صادرات دارویی کشور به تولیدات استان البرز اختصاص یافته است. 

فرشچی گفت: صنایع دانش بنیان دارویی استان البرز نقش موثري در اشتغال نیروهاي جوان و متخصص بر عهده دارند. میانگین سنی
شاغلان این بخش حدود 30 سال و میانگین تحصیلات آنها نیز فوق لیسانس است. به همین دلیل می توان گفت که صنعت داروسازي

 
استان البرز، نقش بسیار مهی در جلوگیري از فرار مغزها بر عهده دارد. 

به گفته وي، یکی از مهم ترین دستاورهاي صنایع دارویی البرز، خلق ارزش است که در این زمینه، رتبه نخست کشوري در اختیار
استان البرز است. در واقع صنایع دارویی استان، به دلیل دانش بنیان و تجاري بودن، توانسته اند به شعار اقتصادي مقاومتی عینیت
ببخشند؛ زیرا این صنایع از سویی دورن زاد هستند و تحقیق و توسعه را در خدمت تولید انبوه صنعتی قرار داده اند و از سوي دیگر

 
برون گرا هستند و افزون برفروش داخلی، در حوزه صادرات نیز توفیق جدي کسب کرده و چرخه اقتصادي مناسبی را خلق کرده اند. 

فرشچی اظهار کرد: در استان البرز شرایط خاص و ویژه براي شرکت هاي داروسازي وجود دارد. در حال حاضر 51 واحد دارویی در
البرز فعال است و دو واحد غیرفعال نیز در آینده نزدیک با رفع مشکلات شان به چرخه تولید دارو بازمی گردند. با فعالیت این شرکت

 
ها، علاوه بر تامین نیاز کشور استمرار صادرات شرکت هاي دارویی استان وجود دارد. 

وي اظهار امیدواري کرد که با تسهیل شرایط گمرکی و دسترسی به منابع مالی، شرکت هاي دارویی بتوانند واردات مواد و تجهیزات

 
مورد نیاز که در کشور تولید نمی شوند، صادرات محصول و روان بودن گردش نقدینگی را بهتر از قبل مدیریت کنند. 



این مقام مسؤول در پایان تاکید کرد: همراه با حمایت هاي وزارت بهداشت و معاونت علمی فناوري ریاست جمهوري، خوشبختانه
سهم اصلی صنایع دارویی استان البرز بویژه شرکت هاي پیشتاز علمی، در اختیار بخش خصوصی است و به واسطه خلاقیت ها و

توانمندي هاي این بخش، بر مشکلات عمومی کشور ناشی از تحریم هاي غیر منصفانه و رکود کرونایی غلبه کرده اند.



جزییات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد

منبع: رکناشماره خبر:  78  |  تاریخ: 1399/05/06

رکنا : مدیر اداره صادرات بانک مرکزي جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398
پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد.

به گزارش رکنا ، به گفته وي میزان ارزهاي بازنگشته به
چرخه اقتصادي کشور در سال هاي یاد شده بالغ بر 25
میلیارد یورو (27 میلیارد دلار) است که از این میزان حدود
6.8 میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به 250
صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه

 
است. 

صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در
خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. به طور نمونه برمبناي
پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب
صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از
این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان

 
خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا. ا
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با



آنان، دستگاههاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادرات شان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم



 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه است
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معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان همدان، گفت: باید اثر دانش را در اقتصاد
ببینیم. مگر می شود این همه در حوزه آموزش خرج...

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در نشست ستاد اقتصاد مقاومتی استان همدان، گفت: باید اثر دانش را در اقتصاد ببینیم. مگر
می شود این همه در حوزه آموزش خرج کرد و اثر آن را در اقتصاد کشور و زندگی مردم ندید. پس قطعا جایی از راه را اشتباه رفته

 
ایم. 

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت به نقل از معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري،سورنا ستاري در این نشست، گفت: همدان
استان فوق العاده اي از نظر زیرساخت هاي طبیعی و انسانی است و قریب به 100 هزار دانشجو و حدود 3 هزار هیات علمی دارد.
اقتصاد دانش بنیان یک نرم افزار است که روي سخت افزار کشور می نشیند. باید فرهنگ را تغییر دهیم. متاسفانه نفت خیلی از

 
زیرساخت هاي فرهنگی کشور را نابود کرد. 

رییس بنیاد ملی نخبگان ادامه داد: نفت به بچه هاي ما یاد داد که استخدام شوند و این کار را به یک ارزش تبدیل کرد که باعث
نابودي کارآفرینی شد. کشوري که 4 هزار سال تاریخ کارآفرینی، تجارت، اقتصاد، دانش و فناوري داشت به واسطه پول نفت بسیاري از

 
زیرساخت هاي فرهنگی خود را از دست داد. 

ستاري در ادامه بیان کرد: ما اگر به بچه هاي خودمان بفهمانیم که معناي استخدام خیانت، کشتن نوآوري و از بین بردن اعتماد به
نفس است، قدم بزرگی برداشته ایم. در اقتصاد نفتی همه مشکلات با پول حل می شود. اگر پول داشته باشید اشتغال، سواد و فناوري

 
دارید در حالیکه اینها خریدنی نیست. 

 
ارزش دانش بیشتر از تامین ماده اولیه 

به گفته رییس بنیاد ملی نخبگان، دانش و فناوري خریدنی نیست بلکه یاد گرفتنی است. اما ما با آلوده شدن در اقتصاد نفتی این ها را
از دست دادیم. از جمله بخش هایی که به نفت آلوده شد دانشگاه هاي کشور بود. دانشگاهی که صددرصد پول خود را از دولت بگیرد

 
مثل صنعتی است که دولتی باشد. 

رییس ستاد فرهنگ سازي اقتصاد دانش بنیان معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري در ادامه بیان کرد: پژوهشی که از پول دولت
بیرون بیاید محصول نخواهد داشت و براي مردم مفید نیست. اگر می خواهید پژوهشی محصول محور داشته باشید باید سرمایه
گذاري بخش خصوصی را داشته باشید. پول دولت در زیرساخت هاي پژوهشی باید هزینه شود ولی کار پژوهشی با پول دولت،

 
محصول محور نیست. 

به گفته ستاري، در تاریخ کشور امروز بیشترین هزینه را در بخش آموزش داریم اما خروجی نمی گیریم. وقتی روي پژوهش هزینه می



 
کنید، باید 5 سال یا 10 سال بعد نتیجه آن را در زندگی مردم مشاهده کنید. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري ادامه داد: امروز قیمت یک کیلو بذر خیار و گوجه در دنیا از قیمت طلا بیشتر است. چون این
دانش است که به ماده اولیه قیمت و ارزش می دهد. دیگر نفت و زعفران به خودي خود ارزشی ندارند. مهم این است که چه چیزي از

 
این مواد می سازید. اینکه قرار است از این مواد چه رنگی، چه دارویی و چه عطري تولید شود مهم است. 

 
نوآوري بزرگ ترین نعمت 

ستاري افزود: برگ ترین موهبتی که خدا به انسان داده نوآوري است. اما نوآوري در جوامعی با اقتصاد زیرزمینی به راحتی سرکوب می

 
شود. کلید این قضیه و نگه داشتن نوآوري در میان جوانان در دست خود ما است. این کار هم با تغییر فرهنگ اتفاق می افتد. 

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري در بخش دیگري از سخنان خود بیان کرد: این که در استان از کشف یک معدن گچ خوشحال
شوید، خیلی تفاوت دارد با اینکه یک دانشجو را از دل دانشگاه هاي بزرگ تهران به استان خود بازگردانید. این خوشحالی بزرگ تر
است. این یک فرهنگ عمومی است که باید اصلاح شود. دانشگاه ها کلید حل مسایل استانی در خود استان هستند. مشکلات با دانش

 
و عقل در داخل خود استان حل می شود. راه حل ها بومی است. 

ستاري همچنین گفت: این راه حل ها در دست همین شرکت هاي دانش بنیان است. همه باید محیط کسب و کار و مجوزها را اصلاح
کنیم. دانشگاه و صنعت باید با همه امکانات خود پاي کار باشند. دانشگاهیان فراموش نکنند که با پول و مالیات مردم درس خوانده

 
اند. چون مردم فکر می کنند دانشگاهیان می توانند مشکلات کشور را حل کنند و توسعه دهند. 

 
دانشگاه محور توسعه استان ها 

رییس بنیاد ملی نخبگان افزود: دانشگاه باید محور توسعه استان باشد. ولی این زمانی اتفاق می افتد که عدد قابل توجهی از درآمد از
محل توسعه فناوري، قراردادهاي ارتباط با صنعت و شرکت هاي دانش بنیان تامین شود. دانشگاهی که صد در صد پول خود را از

 
دولت بگیرد هیچ تاثیري در جامعه ندارد. 

ستاري با تاکید بر اینکه باید جهت گیري دانشگاه ها اصلاح شود گفت: باید در کنار تغییر نگاه دانشگاه، نگاه صنعت و جامعه هم
اصلاح شود. اگر بخواهیم اقتصاد دانش بنیان را در یک جمله تعریف کنیم باید بگوییم که اقتصاد دانش بنیان اقتصاد جوانانی است که

 
سرمایه هایشان در جیبشان نیست بلکه نوآوري و خلاقیت و قدرت ذهن آنها مهم است. 

رییس ستاد توسعه زیست فناوري معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري ادامه داد: در سال هاي اخیر اتفاقات خوبی در این حوزه
افتاده است. در حال حاضر بیش از 5 هزار شرکت دانش بنیان داریم که 120 هزار میلیارد تومان فروش دارند. امروز روي تابلوي بورس

 
35 شرکت دانش بنیان داریم. 

به گفته ستاري، ارزش شرکت هاي دانش بنیان در بورس حدود 180 هزار میلیارد تومان است. شاید 6 سال پیش اصلا فکر نمی

 
کردیم این اعداد در شرکت هاي دانش بنیان ثبت شود. این شرکت ها سالانه صادرات محصول هم به دیگر کشورها دارند. 

 
استفاده از توان دانش بنیان ها در شیوع کرونا 



معاون علمی و فناوري رییس جمهوري همچنین بیان کرد: باید بین یک تحصیل کرده که با دانش خود ارزش آفرینی می کند با یک
فرد عادي تفاوت وجود داشته باشد. گاهی استارتاپ هاي خوب ما هفته اي بین 10 تا 15 درصد رشد می کنند. در همین روزهاي

 
کرونایی تعداد زیادي از شرکت هاي دانش بنیان رشد خوبی تجربه کردند. در بحران کرونا همین شرکت ها کشور را نجات دادند. 

ستاري در ادامه بیان کرد: در دوران شیوع کرونا همین جوانان با ابداعات و نوآوري هاي خود به داد کشور رسیدند. خودشان راه خود

 
را یافتند و قدم هاي خوبی در این زمینه برداشتند. مگر با وجود این افراد، کشور کمبودي حس کرد؟ 

وي در ادامه با اشاره به اینکه باید سیستم سنتی و بروکراسی را کنار بگذاریم، گفت: باید محیطی آماده کنیم که نیروي انسانی جوان

 
بتواند در آن توانایی هاي خود را شکوفا کند. 

ستاري با اعلام آمادگی معاونت علمی و فناوري براي کمک به توسعه زیرساخت هاي استان همدان، گفت: این توسعه زمانی اتفاق می
افتد که از توان دانش بنیان ها و جوانان استفاده کنید. کارهاي اداري دانش بنیان ها و جوانان استانی را در کمترین زمان انجام دهید.

معاون علمی و فناوري رییس جمهوري معتقد است که این اقتصاد، اقتصاد آینده کشور است و ما در این حوزه در منطقه فوق العاده
هستیم. ما بزرگ ترین استارتاپ هاي نانو و زیست فناوري را منطقه را داریم. حوزه علم و فناوري از جمله حوزه هاي افتخار آفرین

 
ایران است. 

 
تدوین سند راهبردي توسعه استان همدان 

همچنین سعید شاهرخی، استاندار همدان هم در این نشست، گفت: اولویت اول دولت فعلی توجه به معیشت، اشتغال و تولید است. ما

 
هم با این رویکر تلاش کردیم مجموعه مدیریت استان براي رسیدن به این هدف با برنامه و اصولی حرکت کنند. 

به گفته وي، همه مدیران استان همدان تلاش می کنند از هدر رفت منابع پیشگیري کنند با همین هدف هم سند راهبردي و

 
عملیاتی براي استان تعریف و تدوین شده است. 

شاهرخی همچنین تاکید کرد: هماهنگی خوبی بین ارکان نظام در استان وجود دارد و همین موضوع باعث شده کارها روان و خوب
پیش رود. این سند، فعالیت ها را قابل اندازه گیري می کند و همه مدیران در سطح استان و شهرستان ها بر مبناي اهداف تعیین شده

این سند فعالیت می کنند.



ازدواج نخستین سنگ بناي تشکیل خانواده/کاهش انحرافات ورفتارهاي پر

خطرجنسی
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خبرگزاري آریا-دردین مبین اسلام عملی مورد مقبول خداند متعال خواهد بود
که براي رضاي اوانجام شود.عملی که با نیت جلب خشنودي خداوند انجام
پذیرفته است داراي ارزش وثواب بوده ودر این دنیا مشمول رحمت الهی
خواهد شد.ازدواج نیز به عنوان یکی ازاعمالی است که خداوند متعال آن را
براي آرامش در زندگی انسان قرارداده است.دین اسلام ازدواج را پیوندي

 
مقدس دانسته که انجام آن ثواب اخروي عظیمی را به ارمغان می آورد. 

مدیرکل ورزش وجوانان استان چهارمحال وبختیاري اظهارداشت:ازدواج یکی از بهترین نیازهاي آدمی است که دین مقدس اسلام به
آن اهمیت فراوانی داده است وآن را از بهترین سنت هاي دینی شمرده که مایه برکات بی شماري است واز نظر قرآن کریم ازدواج مایه

 
آرامش روح وروان آدمی است. 

 
حمید کریمی افزود:ازدواج به زن و مرد آرامش می بخشد و آنـان را از انحراف و رفتارهاي جنسی پرخطر و غیر اخلاقی باز می دارد. 

وي با بیان اینکه انتخاب همسر از مهمترین تصمیمات فرد در زندگی است زیرا آینده فرد را رقم می زند خاطرنشان کرد: جوانان

 
بایدبراساس معیارهاي اصولی، منطقی همسر آینده خـود را شناسـایی و انتخـاب نمایند. 

کریمی با اشاره به اینکه در جامعه امروزي با توجه به مسائل اقتصادي جوانان تمایلی به ازدواج ندارند تصیح کرد:بی رغبتی جوانان به
مقوله ازدواج می تواند منشا بسیاري از آسیب ها و نگرانی ها در جامعه شودکه خود یکی ازمهم ترین مسائل دربه تاخیر افتادن امر

 
ازدواج جوانان است. 

وي سختگیري هاي عجیب وغریب دختران،پررنگ شدن روابط آزاد وبی تعهدي جوانان،تغییر جایگاه زن ومرد درخانواده،ترس از

 
مسولیت پذیري را ازمهم ترین دلایل بالا رفتن سن ازدواج بیان کرد. 

 
ازدواج نخستین سنگ بناي تشکیل خانواده 

مدرس ومشاور دانشگاه آزاد اسلامی در گفت وگو با خبرنگارآریا در شهرکرد بیان کرد:ازدواج ازنظر اسلام پیمان مقدسی است که

 
برقراري آن براساس مقررات،آداب ورسوم،تشریفات،سنن وقوانین خاصی صورت می گیرد. 

وي ازدواج را نخستین سنگ بناي تشکیل خانواه خواند وافزود:ارضاي غریزه جنسی،تولید وبقاي نسل،تکمیل وتکامل انسان،پاك دامنی

 
وعفاف داراي آثارونتایج بسیاري است. 



 
رفیعی هدف از ازدواج هم براي مرد وهم زن را پاسخ مثبت دادن به سنت الهی وتولید نسل عنوان نمود. 

 
وي عوامل اجتماعی،اقتصادي وفرهنگی را ازدلایل بالا رفتن سن ازدواج بیان کرد. 

 
زیر بار ازدواج نرفتن از زبان جوانان 

م.ر-دانشجوي 33 ساله اي که به خبرنگار آریا می گوید:ازدواج کردن این روزها مشکل شده واز طرفی خانواده ها سختگیر تر و
دختران پر توقع تر، پس عاقلانه است که امروزه با توجه به این مسائل واز طرفی مسئله اقتصاد تن به ازدواج نداد وهمچنان اکتفا کرد

 
به دوستی هاي مجازي چرا که مسولیتی برعهده نیست وهر موقع بخواهی می توان به این دوستی خاتمه داد. 

پ.ك 27 ساله در پاسخ سوال ما که چرا تابه حال ازدواج نکرده است گفت:در این دوره خارج از مسئله اقتصادي به کدام پسر می
توانم اعتماد کنم که بعد از ازدواج به من وفادار خواهد بود و هیچ دوست مجازي ندارد.آیا مرد زندگی من می تواند آینده من را تامین
کند در حدي که بتوانیم زندگی خود را بگذرانیم یا نه؟وقتی مدام این سوالات را در ذهن خود مرور می کنم ترجیح می دهم تنها

 
بمانم ودر خانه پدر باشم تا اینکه ازدواج کنم وبعد از چند ماه با طلاق به خانه پدر بازگردم. 

ح.ب 29 ساله گفت ازدواج چیزي جز شکست نیست چرا که در سن 22 سالگی عقد کردم واز زمانی که با همسرم وارد دانشگاه شدیم
اخلاقش به کل تغییر کرد ودختري پر توقع شد.مدام به مهمانی هاي شبانه با دوستانش می رفت ومن برایش اهمیتی نداشتم گویا من
زن او شده بودم واو مرد من.کم کم خسته شدم وتصمیم به جدایی گرفتم هنوز هم دارم مهریه اش را می دهم.توصیه به جوانان می

 
کنم که به هیچ وجه ازدواج نکنند چرا که ازدواج چیزي جز دردسر نیست. 

به گزارش آریا مسولیت پذیري ومبانی اعتقادي جوانان،ترویج ازدواج وازدواج هاي دانشجویی،واگذاري مسکن به جوانان،ایجاد اشتغال

 
پایدار وگسترش مراکز مشاوره تخصصی ازدواج را می توان از راه کارهاي آسان سازي ازدواج عنوان نمود. 

صیادي -خبرنگار آریا



تاسیس شرکت هاي پروژه سهامی عام با هدف تکمیل پروژه ها

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  81  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس سازمان بورس با بیان اینکه 90 هزارمیلیاردتومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه وارد شده است، گفت: قصد داریم
شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.

رئیس سازمان بورس با بیان اینکه 90 هزارمیلیاردتومان
نقدینگی جدید به بازار سرمایه وارد شده است، گفت: قصد
داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل

 
پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از بازار سرمایه ایران،
رئیس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان
نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این
حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می
رود و باید به عنوان فرصتی براي تأمین مالی بنگاه هاي

 
اقتصادي به آن نگاه کرد. 

حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره به سال جهش تولید، گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي در
کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده بالایی برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تأمین مالی روبرو هستیم و اگر
بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تأمین مالی این پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و

 
توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود. 

 
ایجاد شرکت هاي سهامی عام بورس 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز است

 
که شرکت هاي سهامی عام بورسی تأسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تأسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تأمین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می گیرد



و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا

 
پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 

 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با هدف عمق بخشی
بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته بود، به طوري

 
که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می شود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده شده
و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تأمین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تأسیس این شرکت ها است. 

قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت توجیه
اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی، تعریف

 
کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی اقتصاد ملی و راه کم هزینه تأمین مالی دانست و افزود: این کار رشد
اقتصادي، توسعه و اشتغال را به همراه دارد.



کمک به ورزش قهرمانی شهر ضرورت دارد یا کمک به افراد دوره گرد؟

منبع: ایسناشماره خبر:  82  |  تاریخ: 1399/05/06

عضو شوراي اسلامی شهر مشهد گفت: شاید بعضی از اقدامات شهرداري و شورا هیچ ضرورتی نداشته باشد، اما جمع کردن
زباله گردها، کارتن خواب ها، گدایان و... ضرورت دارد. گدا، کارتن خواب، زباله گرد و... زیبنده چهره شهر امام رضا(ع) نیست.

غلامحسین صاحبی امروز، 6 مردادماه، در نطق پیش از
دستور نود و نهمین جلسه علنی شوراي اسلامی شهر
مشهد که در تالار شهر برگزار شد، اظهار کرد: صحبت هاي
امروز من از نگاه و جناح سیاسی نیست. من امروز از منظر
دغدغه هاي شخصی خود و به عنوان نماینده مردم شهر در
شورا صحبت می کنم. جایگاه شوراي اسلامی شهر مشهد
بالاتر و جداي از جایگاه هاي شوراي اسلامی دیگر شهرها

 
است. ما در شهر مشهدالرضا(ع)، عضو شوراي شهر هستیم. 

وي با بیان اینکه مشهد شهر شهادت است، عنوان کرد:
وجود و نگاه به مشهد بدون امام رضا(ع) معنا ندارد. مشهد الرضا چه خصوصیاتی باید داشته باشد؟ حضرت علی بن موسی الرضا چه
انتظاري از ما مسئولان شهري دارد؟ آیا ما به دغدغه اي که مقام معظم رهبري نسبت به مشهد الرضا(ع) دارند، جامه عمل پوشانده

 
ایم؟ 

این عضو شوراي اسلامی شهر مشهد خاطرنشان کرد: متاسفم این را می گویم اما در شهر ما، متدکیان، بی خانمان ها، دوره گردها و
زباله گردها براي گذران زندگی در سطل آشغال هاي شهر می گردند. من در نیمه هاي شب این شهر خانم هایی را دیدم که با چادر
در سطل آشغال به دنبال غذا می گردند. ما در اینجا چه کار می کنیم؟ درست است که براي حل این مسئله متولیانی در شهر وجود

 
دارند، اما شورا به بسیاري از موضوعات ورود پیدا کرده که وظیفه اش نبوده و متولی داشته است. 

صاحبی با طرح این سوال که جمع کردن این افراد براي شهرداري چقدر کار دارد و هزینه آن چقدر است، تصریح کرد: حل این
مشکل اساس فرهنگ اجتماعی شهر است. ما باید این افراد را از خیابان جمع کنیم. این افراد کسانی هستند که زندگی آن ها نابود
شده است. در این مدت دوره گردانی در شهر می بینم که چهره و شخصیت آن ها نشان می دهد از ابتدا دوره گرد نبودند، اما

 
مشکلات و اتفاقات زندگی آن ها سبب این مسئله شده است. 

وي بیان کرد: بعضی از اقدامات شهرداري و شورا شاید هیچ ضرورتی نداشته باشد، اما جمع کردن این افراد ضرورت دارد. کمک به
ورزش قهرمانی شهر مشهد ضرورت دارد یا کمک و نجات افراد دوره گرد و خانواده هاي آن ها؟ گدا، کارتن خواب، زباله گرد و...
زیبنده چهره شهر امام رضا(ع) نیست. از فرماندار خواهشمندم که مدیران شهرستان را به خط کنند تا با هماهنگی یک دیگر این

 
مسئله را حل نمایند. 



این عضو شوراي اسلامی شهر مشهد افزود: بیایید کمک کنید تا این مسئله جمع شود. در این راه هرچقدر که نیاز است، هزینه کنید.
نباید کارهایی که ضرورتی براي شورا ندارد را اجرا کنیم. پروژه هاي عمرانی و اقتصادي که به چشم دیده نمی شود را کنار بگذارید تا
به هرشکلی این معضل را حل کنیم. مردم از ما توقع دارند و می خواهند. از نماینده ولی فقیه درخواست می کنم پاي کار بیایند و
دستگاه هاي دیگر را نیز در این خصوص هماهنگ کنند. به نظر من مهم ترین مسئله امروز شهر ما، جمع کردن این افراد از سطح

 
شهر است. 

صاحبی گفت: سرعت کارهایی که براي مناطق محروم و کم برخوردار انجام می شود، نسبت به گذشته کم است. طرح کال کشف رود
از زمان اولین سال شورا آغاز شده است. در آن زمان این طرح سرعت خوبی پیدا کرد. ما در شوراي چهارم شهر مشهد تعهد کردیم که
حدود 24 کیلومتر کال کشف رود را اجرایی کنیم که تا آن زمان حدود 17 کیلومتر از آن اجرایی شد. در بازدید اخیر ما از این منظقه،
متاسفانه بعد از آن زمان، کار تقریبا متوقف و متاسفانه به دلیل اختلافات با آب منطقه اي تنها حدود 10 هکتار درختکاري جدید

 
انجام شده است. 

وي ادامه داد: من شنیدم که شهرداري حدود 80 کیلومتر تعهد جدید ایجاد کرده است. در سفر اول هیئت دولت به مشهد، دولت
160 میلیارد تومان بودجه براي ساماندهی کشف رود تخصیص داد. تا پایان دوره قبلی شورا، دولت یک ریال آن را نداد اما نمی دانم
که شوراي پنجم توانسته آن را از دولت بگیرد یا خیر. چرا ما تعهداتی را براي خود ایجاد می کنیم که اساسا در محدوده شهر نیست.
بگذارید دولت براي این امر پاي کار بیاید و بودجه ها را براي روستاها بگذاریم. به نظر من شورا باید قسمت کشف رود که در محدوده

 
منطقه شهري است را جمع کند. 

این عضو شوراي اسلامی شهر مشهد بیان کرد: من براي دستگاه آب و فاضلاب شهري متاسفم. با تصویب طرح تبصره سه در شوراي
چهارم، قرار بود دستگاه آب و فاضلاب با اعتبار حدود 720 میلیاردتومان به مدت 5 سال طرح اگو شهر را انجام داده و جمع کند. در
دو سال و نیم ابتدایی این طرح، سرعت این پروژه بسیار خوب بود. در گذشته این دستگاه، 90 درصد پروژه هاي شهري را انجام می

 
داد، اما در حال حاضر اجراي پروژه هاي شهري را متوقف کرده اند. در آن مصوبه ناظر اجراي پروژه شوراي شهر است. 

صاحبی اضافه کرد: این طرح باید تا امروز به اتمام می رسید، اما هنوز نیمی از آن باقی مانده است. اعتبار این طرح در کجا خرج شده
است؟ اجراي کامل طرح اگو ضرورت شهر است. در حوزه مشکلات مناطق محروم و کم برخوردار، مشکل بهداشت و جاري شدن
فاضلاب در سطح معابر از موضوعات مهم شهري بوده، باید دستگاه متولی را بیاوریم و از او بپرسیم چرا به تعهد خود عمل نکرده است.

وي با اشاره به اینکه در سطح شهر روزبازارها و شب بازارهایی وجود دارند که سبب اشتغال براي مردم شده اند، تصریح کرد: در
بازدیدهاي اخیر متوجه شدم که کار اکثر این افراد تعطیل شده است. این افراد می گویند فروشی در این بازارها نداشتند، اما ماهانه
باید بیش از 500 هزار تومان براي فضایی که شهرداري در اختیار آن ها قرار داده، پرداخت کنند. اگر به مشکل این افراد رسیدگی

 
نکنیم، همین افراد دوره گرد می شوند. امیدوارم با طرح دوفوریتی که ارائه خواهیم کرد، مشکل این افراد نیز حل شود. 

این عضو شوراي اسلامی شهر مشهد خاطرنشان کرد: از اعضاي شورا تقاضا دارم که در سال آینده، رویکرد ویژه اي نسبت به بازگشایی

 
معابر، خیابان ها، پیاده روسازي و... داشته باشند. باید در جهت اصلاح پیاده روها در مناطق کم برخوردار، حرکتی جهادي کنیم. 

انتهاي پیام



در فولاد و پتروشیمی از خام فروشی فاصله گرفته ایم/ باید آب دریا ها را به

فلات قاره برسانیم

منبع: ایسکاشماره خبر:  83  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور با بیان اینکه جلوگیري از خام فروشی اقدام درستی است، گفت: وقتی یک محصول را خام عرضه می کنیم
ارزش کمتري دارد، اما امروز در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی فاصله گرفته ایم.

به گزارش گروه سیاسی ایسکانیوز، حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور عصر امروز (دوشنبه) در نشست با تولیدکنندگان
صنایع فولاد و پتروشیمی، گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم جهش تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت
جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازار هاي هدف و یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و جهان
تولید است. شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین ارز مورد نیاز در

 
بازار نیما و ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده، در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با تاکید بر اینکه محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان رقابت کند، خاطر نشان کرد: صنعت پتروشیمی و
فولاد ما، جزو صنایع پیشرفته دنیا است طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار
داشته باشیم. خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است، اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز بوده

 
بردارد. 

رئیس قوه مجریه اضافه کرد: البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن
محصولات را امروز بدست می آوریم، اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. امروز بخشی از محصولات

 
پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین می کند. 

 
باید به سمت تولید محصولات تا انتهاي زنجیره مصرف برویم 

رئیس جمهور تصریح کرد: باید به سمت تولید محصولات تا انتهاي زنجیره براي مصرف کننده نهایی برویم. در برخی از جا ها باید

 
زنجیره پائین دستی را آماده کنیم. 

وي ادامه داد: اگر پتروشیمی و فولاد را نداشتیم میلیارد ها دلار باید مصرف می کردیم تا این منابع را بدست تولیدکنندگان برسانیم،

 
اما امروز در بخش اعظمی از این محصولات بی نیاز هستیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جلوگیري از خام فروشی اقدام درستی است، گفت: (جلوگیري) از خام فروشی ثروت جامعه را بالا و اشتغال
بوجود می آورد. وقتی یک محصول را خام عرضه می کنیم ارزش کمتري دارد، اما امروز در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی فاصله

 
گرفته ایم. 

 
اهمیت صنعت هاي فولاد و پتروشیمی 



روحانی با اشاره به اهمیت صنعت هاي فولاد و پتروشیمی، گفت: ما در تولید کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی به دو برابر ظرفیت
رسیدیم. هرچه تولید در قبل و بعد از انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت سال معادل تولیدات آن ها تولید و کار شده

 
است که ارزشمند است. این کار شما (تولیدکنندگان) و شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. 

رئیس جمهور افزود: همه دست به دست هم دادیم و تحول بزرگ را در فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. ما یک تحول بزرگ را در
پتروشیمی و فولاد ایجاد کردیم. گاهی در روزنامه ها می نویسند دولت باید اقداماتی که انجام می د هد بدهی آن را دولت بعد
پرداخت کند این جواب ندارد، چون وقتی ما به دولت آمدیم بدهی زیادي از دولت قبل را پرداخت کردیم و حالا هم دولت بعد، بدهی

 
را پرداخت می کند. 

 
دو برابر شدن تولید بنزین در این دولت 

وي با تاکید بر دو برابر شدن تولید بنزین در این دولت، اظهار داشت: در این دولت 33 درصد محصولات کشاورزي از 97 میلیون تن
به 130 میلیون تن افزایش یافته است. ما بخش عمده اي از گندم را قبلا می خریدیم، اما الان براي نیاز و نان مردم خودکفا شده ایم.

 
ما 5 سال پشت سر هم در گندم خودکفا هستیم. 

 
مسئولین در کشور باید به فکر منافع ملی باشند 

روحانی با اشاره به اینکه مسئولین در کشور باید به فکر منافع ملی باشند، خاطر نشان کرد: ما الان در 14 میلیارد دلار براي جهش
دوم در پتروشیمی سرمایه گذاري کرده ایم و 8 میلیارد هم براي جهش سوم که سال 1403 به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري کرده

 
ایم. 

 
روحانی: در این دو سال بیش از 23 بار از من تقاضاي ملاقات براي مذاکره کردند 

وي با بیان اینکه دوسال و سه ماه است در شدیدترین شرایط تحریمی هستیم، خاطر نشان کرد: آن ها فکر می کردند پس از مدتی با
آمریکایی ها تماس می گیریم همانطور که گفتند شماره تلفن دادیم، اما در این دو سال اخیر بیش از 23 بار از من تقاضاي ملاقات

 
براي مذاکره کرده اند. 

رئیس جمهور بیان داشت: در سفر نیویرك در سال 96، هشت بار از من تقاضاي تماس (با آمریکا) کردند و در سال گذشته در سفر
نیویورك تمام سران کشور هاي غربی و اروپایی از ما خواستند (با آمریکا) مذاکره و ملاقات کنیم. ما دنبال نمایش نیستیم دنبال حل

 
مساله هستیم. 

روحانی تاکید کرد: ما در این دوساله و سه ماه همه مردم و تولید کنندگان در خط مقدم و صنعتگران فولاد و پتروشیمی هم در خط
جلوي این مبارزه بودند. صادرکنندگان محصولات پتروشیمی و فولاد، ارز خود را به موقع به کشور آوردند. مردم مطلع باشند اگر دولت

 
می گوید در برابر تحریم می ایستم منوط به کمک همه است. 

 
باید آب دریا ها را به فلات قاره برسانیم 

وي اظهار داشت: باید آب دریا ها را به فلات قاره برسانیم و الحمد االله امسال سد هاي فراوانی را به افتتاح رساندیم و تا آخر سال هم



 
به افتتاح می رسانیم. تا اوایل سال آینده هم 9 سد علاوه بر آنچه قول داده بودیم می سازیم. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت به تعهدات خود متعهد است، خطاب به تولید کنندگان فولاد و پتروشیمی بیان داشت: هر جا
بین بنگاه و کشور دو راهی ایجاد شد، منافع کشور را در نظر بگیرید. بازار سرمایه بهتر از بازار پولی است و رقم درشت تري به شما می

 
دهد. مردم در سال 99 امیدوارتر باشند. 

انتهاي پیام/



80 درصد کارآموزان فنی و حرفه اي بانوان هستند

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  84  |  تاریخ: 1399/05/06

حوزه/ مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان قم گفت: مشاغل خانگی در 205 شغل تعریف شده است که غالب آموزش
هاي ما براي بانوان در بحث مشاغل خانگی است.

 
مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان قم: 80 درصد کارآموزان فنی و حرفه اي بانوان هستند 

حوزه/ مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان قم گفت: مشاغل
خانگی در 205 شغل تعریف شده است که غالب آموزش هاي ما

 
براي بانوان در بحث مشاغل خانگی است. 

محمود تقی پور به مناسبت 6 مرداد روز ملی کارآفرینی و ترویج
آموزش هاي فنی و حرفه اي در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري
حوزه اظهار داشت: ایران مهد کارآفرینی و توجه به آموزش هاي
فنی و حرفه اي بوده است شاید بتوان گفت از زمانی که
دارالفنون تاسیس شد به مهارت آموزي توجه ویژه شد اما در

سالهاي اخیر به واسطه ضرورت توجه به بازار کار جوانان و لزوم داشتن مهارت در جذب بخش خصوصی و توانمندسازي افراد به آن

 
بیشتر پرداخته شد. 

وي با بیان اینکه توجه به آموزش هاي فنی و حرفه اي در دو دهه اخیر بیشتر بوده است؛ گفت: در هر جامعه اي منابع انسانی داراي
مهارت، بزرگترین سرمایه است که در چهار حوزه مهارت فنی و حرفه اي، مهارت کسب و کار و کارآفرینی، مهارتهاي دانشی و مهارت
هاي زندگی تقسیم می شود؛ که دو مهارت اولیه مهارت هاي فنی و حرفه اي هستند که فرد با داشتن این مهارت ها به انسان توانمند

 
و یک نیروي انسانی توانمند تبدیل می شود و در نهایت داشتن مهارت فردي و تخصصی سبب منزلت اجتماعی در افراد خواهد شد. 

تقی پور تصریح کرد: براي رسیدن به اقتصاد مقاومتی، اشتعال مولد، توسعه پایدار و براي رسیدن به جهش تولید ما باید از مسیر
مهارت بگذریم یعنی اگر بخواهیم به اقتصاد مقاومتی برسیم نیروي انسانی ما باید داراي مهارت باشد که باید از طرف سیاست گذاران

 
و برنامه ریزان و جوانان و خانواده توجه ویژه شود. 

مدیر کل آموزش فنی و حرفه اي استان قم عنوان کرد: در استان قم از بین 7 مرکز دولتی 3 مرکز خاص بانوان است و از بین 207
آموزشگاه نیز 160 آموزشگاه فنی و حرفه اي براي بانوان است که می توان گفت غالب آموزش هاي مهارتی در استان قم براي بانوان و
عموما در حوزه مشاغل خانگی است که با توجه به فرهنگ ایرانیان و احساس نیاز به حضور زن در خانه و خانواده ما باید به سمت

 
خودکفایی و کارآفرینی در حوزه مشاغل خانگی زنان گام برداریم که خوشبختانه در استان قم به خوبی پیش رفته است. 

وي در خصوص فعالیت هاي حوزه بانوان بیان کرد: مشاغل خانگی در 205 شغل تعریف شده است که غالب آموزش هاي ما براي
بانوان در بحث مشاغل خانگی است زیرا بنیان خانواده براي ما حائز اهمیت است که به واسطه مهارت آموزي می تواند هم نقش



مادري داشته باشد و هم به کسب و کار خانگی بپردازد. در سال 98 در مراکز دولتی بالغ بر 12هزار و 500 نفر و در مراکز آموزشگاهی

 
بالغ بر 13 هزار نفر آموزش داشتیم که حدود 80 درصد آنان بانوان هستند که بیشتر در حوزه مشاغل خانگی آموزش دیده اند. 

تقی پور خاطرنشان کرد: در ایام ورود کرونا سامانه آموزش مجازي فنی و حرفه اي استان قم ایجاد شد و کلاس ها به صورت مجازي

 
برگزار شد. 
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روحانی: بیش از 23 درخواست ملاقات از سوي آمریکا دریافت کردم| ابایی

از مذاکره نداریم

منبع: آفتابشماره خبر:  85  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهوري با اشاره به طرح درخواست هاي متعدد از سوي ایالات متحده آمریکا و متحدانش براي ملاقات با مقامات
ایرانی خاطر نشان کرد: طی 2 سال و 3 ماه گذشته که آمریکا از برجام خارج شده است، اگر بگویم 23 مرتبه درخواست

ملاقات با مقامات آمریکایی دریافت کردم، کم گفته ام.

رئیس جمهوري با اشاره به طرح درخواست هاي متعدد از سوي ایالات متحده آمریکا و متحدانش براي ملاقات با مقامات ایرانی
خاطر نشان کرد: طی 2 سال و 3 ماه گذشته که آمریکا از برجام خارج شده است، اگر بگویم 23 مرتبه درخواست ملاقات با مقامات

 
آمریکایی دریافت کردم، کم گفته ام. 

آفتاب نیوز : حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور
به عنوان فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم
جهش تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و

 
یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

به گزارش آفتاب نیوز؛ روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را
بر دوش دارند و تامین ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می

 
گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است،
گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح
جهان رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم

 
رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم
جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه
تا امروز بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات

اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي

 
مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره



 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که

 
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 

 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از

 
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است. 

رییس جمهور با اشاره به خودکفایی کشور در تولید برخی محصولات گفت: 97میلیون تن تولید محصولات کشاورزي در آغاز دولت
بوده است، امروز این رقم به 130میلیون تن رسیده است. امروز براي گندم مورد نیاز مردم، نیازي به واردات نداریم؛ ممکن است براي

 
بخشهاي صنعتی از جاهایی خرید داشته باشیم اما براي 5سال متوالی است که در تولید گندم به خودکفایی رسیده ایم. 

وي با تاکید بر اینکه ما به عنوان رئیس جمهوري و نمایندگان مردم مسئولیت کشور را برعهده داریم نه فقط دولت خود، خاطر نشان
کرد: مسئولیت نمایندگان و منتخبان مردم تامین منافع، اهداف و نیازهاي ملی است؛ اساس مسئولیت دولت ها حفظ کشور است حال
ممکن است دوره ي مسئولیت 4یا 8 ساله باشد. الان نباید به این فکر کنیم که الان 14 میلیارد براي بخش پتروشیمی سرمایه گذاري
کردیم در حالیکه میتوانستیم این رقم را براي امروز کشور و بخش ارز سرمایه گذاري کنیم؛ این تفکري نادرست است که به این فکر

 
کنیم به گونه اي دوران دولت خود را به پایان برسانیم. باید براي منافع ملی و ملت مان کار کنیم. 

وي در بخش دیگري از صحبت هاي خود با اشاره به طرح درخواست هاي متعدد از سوي ایالات متحده آمریکا و متحدانش براي
ملاقات با مقامات ایرانی خاطر نشان کرد: الان تقریبا 2 سال و 3 ماه است که آمریکا از برجام خارج شده و در شدیدترین فشارها
هستیم؛ آنها فکر می کردند ما چندماه بیشتر نمی توانیم دوام بیاوریم و مجبور می شویم با آنها تماس بگیریم؛ در این مدت اگر بگویم



23 مرتبه درخواست ملاقات با مقامات آمریکایی دریافت کردم، کم گفته ام؛ در یک سفر نیویورك در سال 96 هشت مرتبه از من
تقاضاي ملاقات شد. سال 97بیشتر از سال 96 و سال گذشته تقریبا همه سران کشورهاي غربی و اروپایی یکی یکی از ما خواستند تا

 
با مقامات آمریکایی ملاقات کنیم. 

رئیس جمهوري با تاکید بر اینکه ما ابایی از مذاکره نداریم اما به دنبال نمایش نیستیم، بلکه بدنبال حل مسأله هستیم، گفت: امروز بر
خلاف همه مقررات بین المللی تحریم بر ما تحمیل شده و باید این تحریم ها را بردارند. هرآنچه آنها می گویند بر مبناي این است که
در ابتدا به کار خلاف را که آغاز کرده اند، خاتمه دهند؛ این یک واقیت است و پیش شرط نیست؛ چراکه آنها نه به دولت ایران بلکه به

ملت ایران فشار آوردند و تحریم هاي آنها تروریسم اقتصادي بوده و امروز در شرایط کرونا یک تروریسم درمانی است.



جزئیات بازگشت ارز صادراتی/ 250 صادرکننده فقط 7 درصد از درآمد ارزي

خود را برگرداندند

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  86  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25
میلیارد یورو است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه

قضاییه است.

به گزارش خبرگزاري بسیج به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه
اقتصادي کشور اظهارداشت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و

 
براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. 

وي افزود: به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1
میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران)
صادرات صورت گرفته است که از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور
انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور

 
برنگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تصریح کرد: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و
افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی 1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این
صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به
چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و

 
1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

کریمی ادامه داد: براساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی ایران تعداد 2
هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد) از روز
1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو صادرات
داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت دیگر حدود

 
17.7 میلیارد یورو ( حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت داده نشده است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش
خواهد شد در تعامل با آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع

 
ارزي در بازار دوم تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 



کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: باوجود برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادرکننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

وي ادامه داد: همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: براساس مصوبات این بسته ابلاغی، همه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات



 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت 3 ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



پایان انتظار 14 ساله راه دسترسی به بندر نوشهر

منبع: ایرناشماره خبر:  87  |  تاریخ: 1399/05/06

نوشهر- ایرنا - ساخت راه دسترسی مستقیم بندر نوشهر به کمربندي یکی از طرح هاي زیربنایی و تاثیرگذاري است که حدود
14 سال پیش تصویب شد و فقط در حد مصوبه کاغذي باقی ماند تا این که در دولت تدبیر و امید عملیات اجرایی آن با

اختصاص 150میلیارد تومانی آغاز شد.

نوشهر- ایرنا - ساخت راه دسترسی مستقیم بندر نوشهر به
کمربندي یکی از طرح هاي زیربنایی و تاثیرگذاري است
که حدود 14 سال پیش تصویب شد و فقط در حد مصوبه
کاغذي باقی ماند تا این که در دولت تدبیر و امید عملیات

 
اجرایی آن با اختصاص 150میلیارد تومانی آغاز شد. 

به گزارش خبرنگار ایرنا، کار کارشناسی و مطالعه اجراي
این طرح از سال 1382 آغاز شد و به عنوان یک نیاز

 
راهبردي و اساسی منطقه در ابعاد مختلف بویژه در تبادلات اقتصادي از سوي دولت وقت در سال 1385 به تصویب رسید. 

برقراري ارتباط میان بندرخشک واقع درحاشیه کمربندي با بندرنوشهر، شتاب بخشی در فرآیند تخلیه و بارگیري کالا، رفع معضل
ترافیک شهري، ساماندهی تریلرهاي حامل بار در بندر خشک، رونق اقتصادي منطقه و ایجاد اشتغال از جمله اهداف اجراي این طرح

 
اعلام شده بود. 

همزمان با تصویب طرح و ابلاغ منطقه ویژه اقتصادي بندر نوشهر درسال 1390 درحقیقت اهمیت اجرایی شدن احداث جاده میان

 
بندر با بندر خشک در کمربندي به عنوان یکی از طرح هاي زیربنایی بندر دو چندان شد. 

اگرچه در آبان سال 89 اقداماتی براي اجرایی شدن این طرح صورت گرفت، اما بنا به دلایلی از جمله به علت آسیب رساندن به گونه

 
هاي ارزشمند بزرگترین باغ اکولوژي کشور و مشکلات زیست محیطی از ادامه آن جلوگیري به عمل آمد. 

این راه دسترسی قرار بود پس از عبور از ضلع غربی باغ گیاه شناسی و بدون ایجاد مشکلات زیست محیطی و آسیب رساندن به گونه
هاي ارزشمند این میراث طبیعی به طول حدود یکهزار و 800 متر به بندرنوشهر متصل شود و براي تملیک اراضی و تخریب واحدهاي

 
مسکونی در مسیر اجراي این طرح حدود 30 میلیارد ریال نیز اعتبار در نظر گرفته شده بود. 

در فرآیند اجراي این طرح وعده هاي زیادي از سوي مسئولان در نشست هاي رسمی و غیر رسمی و نیز در گفت و گو با خبرنگاران

 
داده شد اما هیچ یک از این وعده ها رنگ اجرایی به خود نگرفت. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران در این باره به خبرنگار ایرنا گفت : احداث راه دسترسی مستقیم با بندر خشکی یکی از



شاخص ترین طرح هاي عمرانی منطقه ویژه اقتصادي نوشهر بود که متاسفانه سال ها مطالعات طرح به تصویب رسید ولی به دلیلی

 
تاکنون اجرایی نشد. 

محمدتقی انزانپور افزود : طبیعتا با اجراي کامل این طرح ترافیک سنگین شهر براي حمل و نقل کالاهاي وارداتی و صادراتی توسط
تریلرها برطرف می شود ضمن اینکه با اجرایی شدن این طرح بندر خشک 200 هکتاري منطقه تجاري اقتصادي نوشهر براي دپوي

 
محصولات صادارتی و وارداتی تکمیل خواهد شد. 

وي اظهار داشت : این طرح پس از سال ها معطلی از سه سال پیش در دستور کار سازمان بنادر و دریانوردي قرار گرفت و با پی گیري
هاي فراوان در نهایت نتیجه آن شد که مسیر اجراي طرح تغییر کرد و دولت هم بالغ بر 150 میلیارد تومان تحت عنوان اعتبارات اولیه

 
براي اجراي این طرح تصویب نمود و اختصاص داد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران گفت : در مرداد ماه سال گذشته قرارداد اجراي این طرح مبادله و مبالغی از این اعتبار در
قالب پیش پرداخت به پیمانکار داده شد و پیمانکار هم از ماه پیش پس از تجهیز کارگاه و به کارگیري نیروي انسانی عملیات اجرایی

 
آن را شروع کرده است. 

انزانپور افزود : تملک و خریداري حدود 20 پلاك از مجموع 50 پلاك در مسیر ساخت راه از دیگر اقداماتی بوده که در فرآیند اجراي
طرح تاکنون انجام شده است. این طرح قرار است در سه فاز به طول حدود 2 کیلومتر مسیر رفت و برگشت به عرض حدود 20 متر

 
باساخت تعدادي پل رو گذر بندر را به کمربندي نوشهر - چالوس وصل کند. 

این مقام مسئول با بیان این نکته که اجراي کامل این طرح مدت سه سال زمان می برد ، گفت : مهم ترین هدف اجراي کامل طرح
دستیابی به زمین 200 هکتاري تحت عنوان پسکرانه در جنوب بندر نوشهر است که این طرح نیز همزمان با راه دسترسی مصوب شده

 
بود که بنا به دلایلی اجرا نشد 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران با اشاره به این که بندر نوشهر در حوزه دریایی سالانه قابلیت پذیرش چهار میلیون تن کالا
را دارد ، گفت : دستیابی به زمین 200 هکتار پس از اجراي کامل راه دسترسی جزو نیازهاي ضروري توسعه اراضی پسکرانه بندر است
چرا که این اراضی در زمینه دپو ، نگهداري و ترخیص کالا براي صاحبان کالا نقش اساسی دارد ضمن آنکه در حوزه دریایی به اندازه

 
مورد نیاز توسعه انجام گرفته است. 

انزانپور ابراز امیدواري کرد که با بهره برداري از راه دسترسی بندر نوشهر به کمربندي و در پی آن خریداري حدود 200 هکتار اراضی

 
پسکرانه اي ، ظرفیت اسمی بندر نوشهر که هم اکنون چهارمیلیون تن در سال است، محقق می شود. 

از زمان آغاز فعالیت دولت تدبیر و امید در سال 1392 تاکنون بنا به گزارش هاي رسمی حدود 284 میلیارد تومان براي اجراي طرح
هاي زیرساختی در 2 بندر نوشهر و فریدونکنار سرمایه گذاري شده است که از این مبلغ حدود 206 میلیارد تومان آن مربوط به بندر

 
نوشهر است. 

بندر نوشهر به مساحت حدود 40 هکتار درحال حاضر داراي 9 پست اسکله تجاري و خدماتی بوده است و یکی از نزدیک ترین بنادر

 
به مرکز کشور تهران است . 



استان مازندران به دلیل دارا بودن سه بندر مهمترین استان کشور محسوب می شود که نقش اساسی در زمینه صادرات و واردات دارد
و بندرنوشهر نیز به عنوان یکی از قدیمی ترین بندر مازندران از دیرباز سهم ویژه و استراتژیکی در زمینه درآمدزایی، فرصت هاي

 
شغلی و سرمایه گذاري داشته است. 

 
برچسب ها 

 
- نوشهر 

 
- مازندران 

 
- سازمان بنادر و دریانوردي 

- اعتبار



فرماندار رشت: تسهیلات اشتغالزایی باید به تولید و کار منجر شود

منبع: ایرناشماره خبر:  88  |  تاریخ: 1399/05/06

رشت – ایرنا – فرماندار شهرستان رشت گفت: پرداخت تسهیلات اشتغالزایی باید هدفمند باشد و به تولید و اشتغال پایدار
بیانجامد.

رشت – ایرنا – فرماندار شهرستان رشت گفت: پرداخت
تسهیلات اشتغالزایی باید هدفمند باشد و به تولید و

 
اشتغال پایدار بیانجامد. 

علی فتح اللهی روز دوشنبه در جلسه کارگروه اشتغال و
شوراي مهارت شهرستان رشت افزود: از اول انقلاب تاکنون
به اشکال مختلف در این حوزه تسهیلات پرداخت شد اگر
پرداخت این تسهیلات هدفمند و با برنامه نباشد و به تولید

 
و اشتغال منجر نشود به اهداف نمی رسیم. 

فرماندار شهرستان رشت خاطر نشان کرد: دولت موظف است زیرساخت ها و بسترهاي لازم را مهیا کند، آموزش هاي لازم را به جامعه

 
هدف بدهد تا شرایط براي اشتغال فراهم شودو براي به حداقل رساندن نرخ بیکاري نیازمند مشارکت همه بخش هاست. 

وي بیان داشت: تنها یک دستگاه و سازمان متولی اشتغال نیست و به طور قطع این موضوع به همه آحاد جامعه و سازمان ها و ادارات

 
بر می گردد. 

وي عنوان کرد : اگر به حوزه اشتغال توجه نشود اثرات خود را در بسیاري از مسایل و بزه هاي اجتماعی به صورت آماري نشان می
دهد ضمن اینکه اگر درآمد پایداري نباشد ازدواجی صورت نمی گیرد و اگر ازدواج انجام شود و درآمد مناسبی نباشد زندگی به سختی

 
خواهد بود. 

فرماندار شهرستان رشت اظهار داشت: جزیره اي عمل کردن نمی تواند مشکل اشتغال را به حداقل برساند و باید همه وارد میدان شده

 
و همه ظرفیت ها را نیز به کار گیریم. 

وي در ادامه درباره بیمه روستایی و عشایري گفت : براي توسعه این بیمه نیازمند فرهنگ سازي هستیم و جامعه هدف بیمه روستایی
و عشایري باید از برکات بیمه آگاهی داشته باشند با توسعه این امر بخشی از دغدغه هاي جامعه هدف براي دوره کهولت سن برطرف

 
شود. 

 
برچسب ها 

- رشت 



 
- اشتغال فراگیر 

- گیلان



روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم
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رئیس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی در کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و
وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم.

 
روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم 

رئیس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی در
کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و

 
وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم. 

به گزارش ایمنا، حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر
دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و
فولاد کشور به عنوان فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و
صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند
است و سال هم جهش تولید است و اساساً پایه اصلی حرکت
جامعه و تأمین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست

 
آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

روحانی اظهار کرد: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تأمین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیل کرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جز صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان

 
رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رئیس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز
بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز به

 
دست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تأمین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تأمین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 



در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم رئیس جمهوري یادآور شد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی
جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن
سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این

 
موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده، موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریباً دو برابر شده است، اظهار کرد: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهار کرد: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر
شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار
بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت معادل تولیدات آنها تولید و کار شده

 
است که ارزشمند است. 

رئیس دولت تدبیر و امید عنوان کرد: گاهی اوقات در برخی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و عنوان می کند که
مثلاً دولت فلان اوراق را عرضه کرده و این اوراق، سال آینده این موقع باید پرداخت شود بنابراین دولت چیزي را مصرف کرده که

 
دولت بعدي باید این بدهی را پرداخت کند. 

وي گفت: البته این مساله نیازي به پاسخ ندارد ما هم که دولت را آغاز کردیم بدهی کلانی به دوش ما بود که آن را پرداخت کردیم.
بخشی از این بدهی هم به دولت بعدي منتقل می شود. اما زمانی که ما اینها را محاسبه می کنیم، ببینید براي اینکه در فولاد و

 
پتروشیمی، محصول ما تقریباً به دو برابر برسد، چقدر سرمایه مصرف شده است. 

روحانی با بیان اینکه این شرایط این فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، به موضوع بنزین اشاره کرد و افزود: در آغاز دولت در سال 92
تولید بنزین کشور حدود 50 میلیون لیتر بوده و الان این رقم بیش از 110 میلیون لیتر شده و تا آخر سال بیشتر هم می شود.

 
بنابراین بنزین هم دو برابر شده، یعنی خودکفایی صورت گرفته است. 

رئیس جمهوري خاطرنشان کرد: تولید محصولات کشاورزي ما در آغاز این دولت، 97 میلیون تن بوده و الان به 130 میلیون تن

 
رسیده است. یعنی محصولات کشاورزي ما حدود 33 درصد افزایش پیدا کرده است و ما را خودکفا و بی نیاز کرده است. 

پنج سال متوالی است که در بخش گندم خودکفا هستیم روحانی گفت: ما بخش عمده گندم را از خارج می خریدیم امروز براي تأمین
گندمی که مورد نیاز مردم هست، هیچ نیازي نداریم. البته ممکن است براي بخش صنعتی، مقداري از جایی بخریم و وارد کنیم ولی
براي نیاز مردم و نان مردم خودکفا هستیم. امسال در سال 99 خودکفا هستیم و در 98، 97، 96 و 95 خودکفا بودیم. در واقع ما 5

 
سال پشت سرهم در گندم خودکفا هستیم. 



رئیس جمهوري افزود: قبل از انقلاب در یک زمان هایی که جمعیت کم بوده ممکن است گندم به اندازه کافی وجود داشته است ولی

 
بعد از انقلاب در یک یا دو سال خودکفایی داشتیم ولی هیچ وقت نبوده که 5 سال متوالی خودکفایی ایجاد کنیم. 

وي با بیان اینکه ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم، گفت: زمانی که رئیس
جمهوري یا دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع ملی، اهداف ملی
و نیازهاي ملی است. منتها دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ کشور است.

رئیس جمهوري به ضرب المثل «دیگران کاشتند و ما خوردیم و ما می کاریم تا دیگران بخورند»، اشاره کرد و گفت: مثلی که از قدیم

 
به ما می گفتند که دیگران کاشتند و ما خوردیم، ما باید بکاریم براي آینده که دیگران بخورند حرف درست و واقع گرایانه اي است. 

روحانی تصریح کرد: ما باید خودمان را آماده کنیم و اصلاً توي این فکر نباید باشیم که الان 14 میلیارد در پتروشیمی سرمایه گذاري

 
کردیم و اگر این مبلغ را سرمایه گذاري نمی کردیم و در داخل مصرف می کردیم یک مقدار وضع ارز با این کار بهتر می شد. 

وي درباره اهمیت سرمایه گذاري براي آینده گفت: ما ارز را داخل مصرف نکردیم بلکه 14 میلیارد دلار در پتروشیمی براي تحقق

 
جهش دوم سرمایه گزاري کردیم و هشت میلیارد هم تا الان براي جهش سوم سرمایه گزاري کردیم. 

رئیس جمهوري با بیان اینکه براي جهش سوم که 1404 به ثمر می رسد، از حالا داریم سرمایه گذاري می کنیم، خاطرنشان کرد:

 
هشت میلیارد تاکنون براي جهش سوم سرمایه گذاري شده است. 

روحانی تصریح کرد: این تفکر نادرست است که ما فکر کنیم که یک طوري این چهار سال را خوب بگذرانیم یا یکطوري این یک سالی
که از دولت ما مانده را خوب بگذرانیم؛ اصلاً این تفکر ناصحیحی است؛ ما باید براي منافع ملی و ملت مان؛ فرق نمی کند این دولت یا

 
دولت بعدي یا دولت قبلی؛ ما همه یک وظیفه سنگین و بزرگی را برعهده داریم. 

وي به استماع گزارش مسئولین پتروشیمی و فولاد در این جلسه اشاره کرد و افزود: در حد فرصت این جلسه نکات مورد نظر یا

 
اشکالاتی که مورد نظر آنهاست یا کمکی که دولت باید انجام دهد را مطرح کردند. 

رئیس جمهوري گفت: حالا ممکن است نکات دیگري هم داشته باشید خواهش می کنم اگر در بخش پتروشیمی نکاتی دیگري دارید
با آقاي مهندس زنگنه و اگر در بخش فولاد نکته نظري دارید با مهندس خیابانی در میان بگذارید که ما در جلسه فردا صبح اقتصادي

 
دولت به بحث بگذاریم. 

روحانی تصریح کرد: همه مباحث مطرح شده توسط مسئولان پتروشیمی و فولاد در حوزه گمرك، بانک، ارزش افزوده و هر موضوعی

 
که مورد نظر داشتید و درست هم بود اینها را ما باید حل و فصل کنیم. 

وي با تشکر از مسئولان و کارکنان بخش فولاد و پتروشیمی کشور گفت: شما بار سنگینی را بر دوش دارید؛ مردم ما باید بدانند ما در
شرایطی که آمریکا ما را تحریم کرد؛ در شرایطی که بدترین فشارها را بر مردم ما وارد کردند و ما الان از اردیبهشت 97، حدود 2 سال

 
و سه ماه است که در شدیدترین فشار هستیم، توانستیم کشور را اداره کنیم. 

رئیس جمهوري گفت: آنها فکر می کردند که نه 2 سال بلکه چند ماه بیشتر دوام نمی آوریم و بعد از چند ماه تماس می گیریم؛ به



قول خودشان می گفتند ما شماره تلفن ایرانی ها داده ایم که هر وقت خواستند با ما تماس بگیرند؛ فکر می کردند که ما مجبور می

 
شویم با آنها تماس بگیریم. 

روحانی با بیان اینکه در این 2 سال و سه ماه حداقل 23 بار درخواست ملاقات از سوي سران کشورهاي غربی داشته ام، افزود: در یک
سفر نیویورکم در سال 96 هشت بار از من تقاضاي ملاقات کردند؛ در سال 97 بیشتر و سال 98 که نیویورك بودم تقریباً همه سران

 
کشورهاي غربی و اروپایی از ما درخواست ملاقات و مذاکره کردند. 

وي تصریح کرد: ما البته ابایی از مذاکره نداشتیم اما نمایش را نمی خواهیم ما دنبال نمایش نیستیم ما دنبال حل مساله هستیم و
امروز تحریمی بر خلاف همه مقررات بین المللی بر ما تحمیل شده و آنها این تحریم را باید بردارند و مبناي ما بر این است که اول

 
باید کار خلافی که انجام دادند و شروع کردند را خاتمه دهند. 

رئیس جمهوري، لغو تحریم ها را نه پیش شرط بلکه واقعیت اعلام کرد و گفت: آنها به ملت و دولت ایران فشار آوردند وفقط به دولت
ایران فشار نیاوردند؛ تحریم آنها یک تروریسم اقتصادي بوده و در شرایط کرونا یک تروریسم درمانی است؛ حتی اگر ما در جایی بین
المللی می خواهیم وام براي کرونا بگیریم و طرف مقابل حاضر به پرداخت این وام است؛ کسی که مانع است آمریکایی ها هستند

 
بنابراین علیه درمان ملت ایران اقدام کرده اند. 

روحانی درباره اینکه چطور ملت ایران توانست در مقابل تحریم ها دوام بیاورد نیز گفت: در عین حال چطور توانستیم در این 2 سال و
سه ماه بایستیم؛ همه مردم به سهم خودشان ایستادگی کردند؛ تولیدگران در خط مقدم و من فکر می کنم صنعت فولاد و پتروشیمی
در خط جلوي این مبارزه بودند زیرا اولاً نیازهاي داخلی ما را تولید کردند و در اختیار مردم گذاشتند ثانیاً یک بخش بزرگی از نیازهاي
ارزي کشور که اصطلاحاً به آن نیمایی می گوئیم را اینها تأمین کردند؛ صددرصد آنچه قول داده بودند و بیشتر از صددرصد را تأمین

 
کردند. 

وي افزود: بالاتر از صددرصدي که قول داده بودند ارز را تأمین کردند البته شرایط ما یک شرایطی است که امسال پتروشیمی ما می
بایست 15 میلیارد ارز نیمایی می آورد؛ البته بازار یک مقدار متفاوت است؛ وقتی قیمت نفت پایین می آید قیمت گاز، پتروشیمی
سایر محصولات که وابسته به زنجیره نفت هستند هم کاهش پیدا می کنند اما در عین حال با سختی هایی که وجود دارد و برخی از
این سختی هایی که در جلسه مطرح کردند که قصد بیان جزئیات آن را ندارم اما دنبال حل آن هستیم؛ در مجموع امروز یک بار

 
سنگینی را در سال 99 هم بر دوش گرفتند. 

رئیس جمهوري تصریح کرد: در 4 ماه اول امسال هم بخش فولاد و هم بخش پتروشیمی به تعهدات خودشان عمل کردند و اتفاقاً ما
که تقاضا می کنیم که صادرکنندگان عزیز ارز را به موقع بیاورند دو تا بخش بزرگی که بالاترین ارز را وارد کشور می کنند یعنی

 
پتروشیمی و فولاد اینها به موقع آوردند و به موقع می آورند. 

روحانی گفت: باید در اینجا در این سختی هاي 2 سال و سه ماه در بخش پتروشیمی، ما همیشه بار را به دوش مهندس زنگنه می
گذاشتیم از وي تشکر می کنیم؛ از وزارت صمت در مسئولیت هاي مختلف از وزیران قبلی و همین طور از آقاي خیابانی که کار بزرگی

 
انجام گرفت، تشکر می کنیم. 

وي خطاب به مردم ایران افزود: مردم ما مطلع باشند که اگر دولت افتخار می کند که من در برابر آمریکا و تحریم و فشار خارجی می
ایستم این ایستادگی منوط به کمک همه تولیدکنندگان، سرمایه گزاران و کارآفرینان و مخصوصاً زنجیره پتروشیمی و فولاد است که



 
بار بسیار سنگینی را بر دوش داشتند. 

رئیس جمهوري افزود: اینجا می خواهم به عنوان رئیس جمهوري ملت ایران از این عزیزان براي اینکه کار بزرگی را انجام دادند در این

 
2 سال و سه ماه انجام دادند، تشکر و سپاسگزاري کنم. 

روحانی گفت: من مطمئنم امسال و سال آینده هم با همان قدرت و شهامت و تولید بیشتر کار ادامه می یابد و هم امسال زنجیره

 
فولاد ما در طول سال تا پایان 26 میلیون تن اضافه می شود و هم در پتروشیمی. 

ادامه دارد



روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم / میزان تولید

پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است

منبع: انتخابشماره خبر:  90  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس جمهوري با بیان اینکه کیفیت محصولات پتروشیمی و فولاد ایران قابل رقابت در عرصه جهانی است، گفت: در
پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم. روحانی با بیان اینکه

محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات ...

رییس جمهوري با بیان اینکه کیفیت محصولات پتروشیمی
و فولاد ایران قابل رقابت در عرصه جهانی است، گفت: در
پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و وارد مرحله

 
ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم. 

به گزارش ایرنا،حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی
عصر دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع
پتروشیمی و فولاد کشور به عنوان فعالان خط مقدم جبهه

اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم جهش تولید است و اساسا پایه اصلی
حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و

 
جهان تولید است. 

روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان

 
رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز
بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز

 
بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 



وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که

 
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 

 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت سال معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است.این کار شما و
شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. یعنی همه دست به دست هم دادیم و تحول بزرگ را در

 
فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. 

رییس دولت تدبیر و امید عنوان کرد: گاهی اوقات در برخی از روزنامه ها، بعضی از عزیزان مقالاتی می نویسند و عنوان می کند که
مثلاً دولت فلان اوراق را عرضه کرده و این اوراق، سال آینده این موقع باید پرداخت شود بنابراین دولت چیزي را مصرف کرده که

 
دولت بعدي باید این بدهی را پرداخت کند. 

رییس جمهوري بیان داشت: البته این مساله نیازي به پاسخ ندارد ما هم که دولت را آغاز کردیم بدهی کلانی به دوش ما بود که آن را
پرداخت کردیم. بخشی از این بدهی هم به دولت بعدي منتقل می شود. اما زمانی که ما اینها را محاسبه می کنیم، ببینید براي اینکه

 
در فولاد و پتروشیمی، محصول ما تقریباً به دو برابر برسد،چقدر سرمایه مصرف شده است. 

روحانی با بیان اینکه این شرایط این فقط در فولاد و پتروشیمی نیست، به موضوع بنزین اشاره کرد و افزود: در آغاز دولت در سال 92
تولید بنزین کشور حدود 50 میلیون لیتر بوده و الان این رقم بیش از 110 میلیون لیتر شده و تا آخر سال بیشتر هم می شود.

 
بنابراین بنزین هم دو برابر شده، یعنی خودکفایی صورت گرفته است. 

رییس جمهوري خاطرنشان کرد: تولید محصولات کشاورزي ما در آغاز این دولت، 97 میلیون تن بوده و الان به 130 میلیون تن



 
رسیده است. یعنی محصولات کشاورزي ما حدود 33 درصد افزایش پیدا کرده است و ما را خودکفا و بی نیاز کرده است. 

 
پنج سال متوالی است که در بخش گندم خودکفا هستیم 

روحانی گفت: ما بخش عمده گندم را از خارج می خریدیم امروز براي تامین گندمی که مورد نیاز مردم هست، هیچ نیازي نداریم.
البته ممکن است براي بخش صنعتی، مقداري از جایی بخریم و وارد کنیم ولی براي نیاز مردم و نان مردم خودکفا هستیم. امسال در

 
سال 99 خودکفا هستیم و در 98، 97، 96 و 95 خودکفا بودیم. در واقع ما 5 سال پشت سرهم در گندم خودکفا هستیم. 

رییس جمهوري افزود: قبل از انقلاب در یک زمان هایی که جمعیت کم بوده ممکن است گندم به اندازه کافی وجود داشته است ولی

 
بعد از انقلاب در یک یا دو سال خودکفایی داشتیم ولی هیچ وقت نبوده که 5 سال متوالی خودکفایی ایجاد کنیم. 

وي با بیان اینکه ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم،گفت: زمانی که رییس
جمهوري یا دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع ملی، اهداف ملی

و نیازهاي ملی است. دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ کشور است.



بررسی نهایی پرونده هاي 18 شهر و روستاي صنایع دستی از 4 استان کشور

منبع: میراث آریاشماره خبر:  91  |  تاریخ: 1399/05/06

در چهارمین جلسه شوراي راهبردي انتخاب شهرها و روستاهاي ملی صنایع دستی، 18 پرونده از چهار استان کشور با حضور
پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور و اعضاي این شورا بررسی نهایی شد.

در چهارمین جلسه شوراي راهبردي انتخاب شهرها و
روستاهاي ملی صنایع دستی، 18 پرونده از چهار استان
کشور با حضور پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور و

 
اعضاي این شورا بررسی نهایی شد. 

به گزارش خبرنگار میراث آریا، در این جلسه که امروز
دوشنبه 6 مرداد 99 در محل عمارت تاریخی کوشک

برگزار شد، مسئولانی از چهار استان گلستان، تهران، گیلان و آذربایجان شرقی از جمله استانداران، مدیران کل میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی، نمایندگان مجلس، فرمانداران و شهرداران از پرونده هاي ارائه شده در این شورا، دفاع کردند. 

در ابتداي این شورا، پرونده هاي رشتی دوزي از شهر رشت، شالی بافی روستاي ارده، گلیم بافی روستاي عنبران، سفال گري روستاي
جیرده و چوب تراشی روستاي شالما از استان گیلان مطرح شد و بررسی نهایی آن ها با حضور معاون صنایع دستی کشور، اعضاي

 
شورا و مسئولانی از این استان انجام شد. 

 
خاطره خوب ثبت جهانی روستاي قاسم آباد گیلان 

در ایتداي این نشست پویا محمودیان معاون صنایع دستی در سخنانی گفت: «به ظرفیت هاي حوزه صنایع دستی در استان گیلان
اعتقاد داریم. خاطره خوبی از ثبت جهانی روستاي قاسم آباد در این استان داریم و خوشحالیم که در این جلسه پنج پرونده از استان

 
گیلان بررسی نهایی می شود.» 

او افزود: «یکی از موضوعاتی که باید بعد از ثبت ملی و جهانی یک روستا یا شهر به صورت جدي در دستور کار مسئولان استان قرار

 
گیرد، استفاده از ظرفیت هاي رسانه اي خصوصاً رسانه ملی براي معرفی ظرفیت هاي شهرها و روستاهایی است که ثبت می شوند.» 

محمودیان عنوان کرد: «بعد از ثبت ملی رشته هاي مختلف، نیازمند این هستیم که یک گالري و نمایشگاه بسیار خوب با هدف معرفی
هرچه بهتر این رشته ها باید در استان ایجاد شود. ضمن این که با توجه به ظرفیت بانوان در حوزه صنایع دستی باید حضور آن ها
بیش از پیش تقویت شود، چراکه یکی از ملاك هاي ارزیابی ارزیابان براي ثبت جهانی یک شهر و روستا میزان حضور و فعالیت بانوان

 
است.» 

او به چیدمان محل سخنرانی مقام معظم رهبري با استفاده از صنایع دستی اشاره کرد و افزود: «این یک حرکت نمادین از سوي رهبر



معظم انقلاب است و داراي یک پیام روشن است و نشان می دهد که استفاده از صنایع دستی و کالاي ایرانی باید بیش از پیش مورد

 
توجه قرار گیرد.» 

او در ادامه گفت: «ایجاد المان هاي شهري با توجه به وجود صنایع دستی در استان گیلان از جمله رشتی دوزي یکی دیگر از

 
موضوعاتی است که بعد از ثبت ملی باید به طور حتم در دستور کار مسئولان استانی قرار گیرد.» 

معاون صنایع دستی کشور همچنین بر اهمیت ایجاد یک موزه با هدف معرفی رشته ها و ظرفیت هاي صنایع دستی در استان گیلان

 
تأکید کرد. 

 
مهارت آموزي، موضوع مهم صنایع دستی گیلان 

مسعود حلاج پور مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان نیز در این جلسه به تشریح هنرهاي سنتی و صنایع
دستی در استان پرداخت و گفت: «در گیلان یکی از موضوعاتی که به صورت جدي دنبال می کنیم مهارت آموزي است و موضوع

 
آموزش با همکاري سازمان فنی و حرفه اي در این استان به خوبی پیگیري می شود.» 

او افزود: «خوشبختانه با ثبت جهانی روستاي قاسم آباد شاهد اتفاقات بسیار خوب در این روستا هستیم که توانسته است شغل و
درآمد ایجاد کند و یک نشاط اجتماعی نیز براي مردم به وجود آورده است و امروز پنج هنري که در این نشست مطرح می شود نیز

 
می توان آینده خوبی را با ثبت این آثار پیشی بینی کرد.» 

حلاج پور اضافه کرد: «اعتقاد داریم براي ایجاد اشتغال و نیز مهاجرت معکوس روستاییان در گیلان با توجه به نیروي کارآمدي که در

 
این استان داریم، توجه به صنایع دستی می تواند نتیجه بخش باشد.» 

او ادامه داد: «با توجه به ظرفیت هایی که در گیلان وجود دارد این استان می تواند به محلی براي برگزاري دائمی نمایشگاه هاي

 
هنرهاي سنتی در سطح ملی و بین المللی تبدیل شود.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گیلان به روستاي عنبران و پرونده گلیم بافی این روستا نیز اشاره کرد و گفت:

 
«در این روستا 880 کارگاه فعال گلیم بافی فعال است و بیش از 900 نفر از بانوان در این روستا مشغول به بافت گلیم هستند.» 

ارسلان زارع استاندار گیلان نیز در این جلسه گفت: «هنرهاي سنتی و صنایع دستی در استان داراي ظرفیت هاي بسیار بالایی است و

 
توجه به این طرفیت ها می تواند به ایجاد اشتغال و درآمدزایی براي هنرمندان صنایع دستی استان کمک کند.» 

او افزود: «ما این آمادگی را داریم که مرکز صادرات صنایع دستی در استان گیلان را راه اندازي کنیم. ضمن این که به منظور
دسترسی راحت مردم وب سایتی را طراحی کردیم که فروشگاه هاي مختلف محصولات خود را عرضه می کنند. این آمادگی را داریم

 
که از طریق این وب سایت هنرمندان صنایع دستی نیز محصولات خود را ارائه کنند.» 

زارع بیان کرد: «در سال گذشته 580 میلیون دلار صادرات کالا از استان داشتیم که 80 میلیون دلار آن صادرات چمدانی بود و

 
برآوردها نشان می دهد یک چهارم این میزان از صادرات چمدانی را گلیم عنبران تشکیل می دهد.» 



 
سفال گري، ظرفیت صنایع دستی فومن 

خلیل بهروزي فر نماینده مردم شفت و فومن در مجلس شوراي اسلامی نیز در این نشست گفت: «یکی از ظرفیت هاي بسیار خوبی
که در این شهرستان در حوزه صنایع دستی وجود دارد سفال گري است. خوشبختانه این هنرصنعت از سوي بانوان و جوانان علاقه

 
مند در شهر شفت تولید می شود.» 

او افزود: «براي معرفی هنرهاي سنتی و صنایع دستی استان گیلان به نظر می رسد باید همت بیشتري به خرج داد و نسبت به هنري
که محصول و دسترنج هنرمندان زحمت کش در این استان است، باید این باور را داشته باشیم که نیازمند حمایت جدي هستند. یکی

 
از حمایت هایی که باید از این هنرها شود ایجاد بازار مناسب فروش و درآمدزایی است.» 

بهروزي فر ادامه داد: «انتقال صنایع دستی و هنرهاي سنتی به نسل هاي بعدي از اهمیت بالایی برخوردار است و این انتقال نیازمند

 
حمایت هرچه بیشتر است.» 

 
ورنی و چاپ باتیک دو ظرفیت مهم آذربایجان شرقی 

در ادامه این جلسه پرونده ورنی بافی از شهرستان اهر و چاپ باتیک (کلاقه اي) از شهرستان اسکو در استان آذربایجان شرقی براي

 
بررسی نهایی ارائه شد و مسئولان این استان از این دو پرونده ارائه شده، دفاع کردند. 

احمد حمزه زاده مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی در این نشست گفت: «شهرستان اسکو داراي
صنایع دستی متنوعی است که شاخص ترین آن ها چاپ باتیک است. 172 نفر به صورت مستقیم در قالب 15 کارگاه کوچک و بزرگ

 
در سطح شهرستان اسکو فعال هستند.» 

او افزود: «بازارچه صنایع دستی با محوریت فروش و عرضه باتیک در اسکو ایجاد شده است و محل جدیدي را با فضایی بالغ بر پنج
هزار مترمربع براي ایجاد بازارچه جدید صنایع دستی در شهرستان اسکو در دست اقدام داریم. ضمن این که با توجه به شیوع کرونا در

 
حال طراحی یک بازار اینترنتی براي فروش محصولات صنایع دستی هستیم.» 

حمزه زاده ادامه داد: «به منظور معرفی هرچه بهتر هنر چاپ باتیک قراردادي را براي تهیه مستند چاپ باتیک منعقد کردیم که در
مرحله تدوین است و به زودي از رسانه ملی پخش می شود. این درحالیست که تاکنون چهار جشنواره با موضوع چاپ باتیک برگزار

 
کردیم و هنرمندان صنایع دستی چاپ باتیک در نمایشگاه هاي مختلف داخلی و خارجی شرکت کرده اند.» 

او ادامه داد: «خوشبختانه هنر چاپ باتیک در فهرست میراث ناملموس ثبت شده و این می تواند کمک بزرگی به ثبت ملی اسکو به

 
عنوان شهر ملی چاپ باتیک باشد.» 

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی رآذربایجان شرقی در باره ورنی بافی اهر نیز گفت: «براي معرفی این هنرصنعت
تلاش هاي زیادي انجام دادیم که یکی از آن ها برگزاري جشنواره هاي مختلف است، وب سایت ها و مستندهایی در این باره تهیه

 
شده که از رسانه ملی و نیز رسانه هاي شبکه هاي عرب زبان پخش خواهد شد.» 

او ادامه داد: «سالانه 200 نفر در حوزه ساخت ورنی در این استان آموزش می بینند و این هنرصنعت یکی از با سابقه ترین هنرهاي



 
سنتی و صنایع دستی در استان آذربایجان شرقی است.» 

روح االله متفکر آزاد نماینده اسکو، تبریز و آذرشهر در مجلس نیز در این نشست در سخنانی گفت: «نام اسکو با صنایع دستی چاپ

 
باتیک عجین شده و محصول فرهیخنگی این شهر است.» 

او افزود: «ظرفیت هاي شهر اسکو در حوزه صنایع دستی بسیار بالا است و چاپ باتیک یک هنر ارزشمندي است که در این شهر ریشه

 
دار است. این آمادگی را داریم تا با ثبت این هنر بتوانیم ظرفیت هاي آن را به نحو بهتري براي مردم معرفی کنیم.» 

بابک رضی منش فرماندار اسکو نیز در این نشست گفت: «به طور حتم توجه به ظرفیت هاي صنایع دستی در اسکو می تواند به ایجاد

 
اشتغال در این شهرستان کمک کند و این آمادگی را داریم تا براي ثبت این شهر ملی همکاري لازم را با این وزارتخانه داشته باشیم.» 

او بیان کرد: «65 درصد جمعیت شهر اسکو را جوانان تشکیل می دهند که این یک ظرفیت بسیار بزرگ است و آموزش صنایع دستی

 
مانند چاپ باتیک می تواند موجب ایجاد اشتغال براي جوانان این شهرستان شود.» 

رضی منش افزود: «ثبت ملی اسکو به عنوان شهر ملی چاپ باتیک می تواند نتایج خوبی را براي این شهر به دنبال داشه باشد و علاوه

 
بر مزیت هاي اقتصادي، مزیت هاي فرهنگی بیشتري نیز براي این شهر ایجاد خواهد کرد.» 

در ادامه این نشست علی اصغر قنبري شهردار اسکو نیز در سخنانی گفت: «کار چاپ باتیک یک کار گروهی است و تا زمانی که به

 
چاپ برسد با صنایع دیگري در ارتباط است و ثبت ملی آن می تواند صنایع دیگر را نیز به حرکت درآورد.» 

او افزود: «موضوع ایجاد المان هاي شهري و تزیین فضاي شهري با استفاده از صنایع دستی خصوصاً چاپ باتیک در دستور کار

 
شهرداري اسکو قرار دارد و با ثبت این شهر به عنوان شهر ملی چاپ باتیک می توان به رونق هرچه بیشتر این شهر کمک کرد.» 

احمد محرم زاده نماینده مردم اهر و هریس در مجلس شوراي اسلامی نیز در این نشست عنوان کرد: «امسال از سوي رهبر معظم
انقلاب سال ""جهش تولید"" نام گذاري شده است که به طور حتم توجه به صنایع دستی می تواند به جهش تولید کمک کند.

 
شهرستان اهر یکی از شهرهاي تاریخی ایران است و صنایع دستی ورنی سابقه طولانی مدتی در این شهرستان دارد.» 

او افزود: «به عنوان نماینده مجلس آمادگی کامل براي حمایت از ثبت ملی اهر به عنوان شهر ملی ورنی بافی را دارم و از رویکرد

 
وزارت میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی نیز براي پرداختن به این مهم تشکر و قدردانی می کنم.» 

 
چاپ باتیک، صنایع دستی پرطرفدار در نمایشگاه هاي خارجی 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور بعد از دفاع مسئولان استان آذربایجان شرقی از دو پرونده خود در این شورا، گفت: «در
برگزاري نمایشگاه هاي صنایع دستی خارجی یکی از رشته هایی که حضور پررنگ دارد، چاپ باتیک است. این رشته از صنایع دستی

 
در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی فروش بسیار خوبی دارد و مورد استقبال گردشگران خارجی است.» 

او افزود: «اثري که مورد استقبال شدید گردشگران داخلی و خارجی قرار می گیرد به طور حتم ما را بر آن می دارد تا این اثر را ثبت

 
کنیم و شهر اسکو به عنوان خاستگاه این هنرصنعت به عنوان شهر ملی چاپ باتیک ثبت ملی شود.» 



محمودیان تأکید کرد: «البته ثبت به تنهایی کافی نیست و بعد از ثبت حتماً باید با اتخاذ سیاست هاي مناسب به معرفی این هنر
بپردازیم که ساخت کلیپ، تیزر، تهیه بروشور و تولید فیلم هاي مستند و پخش آن ها از طریق رسانه ملی می تواند به صیانت هرچه

 
بهتر از این هنر و معرفی آن کمک کند.» 

او ادامه داد: «المان هاي شهري در اسکو نیز بعد از ثبت ملی باید به گونه اي باشد که وقتی گردشگري وارد اسکو می شود این حس

 
به خوبی به او منتقل شود که این شهر خاستگاه اصلی چاپ باتیک است.» 

معاون صنایع دستی کشور در ادامه به ورنی بافی اهر نیز اشاره کرد و گفت: «در مورد ورنی نیز به طور حتم آنچه اهمیت ویژه اي دارد
اطلاع رسانی از طرق صدا و سیما است. ایجاد خانه ورنی در اهر نیز باید در دستور کار مسئولان این شهر قرار گیرد تا به معرفی هرچه

 
بیشتر این هنر کمک کند.» 

او خاطرنشان کرد: «حضور هرچه بیشتر هنرمندان صنایع دستی ورنی بافی در نمایشگاه هاي داخلی و خارجی نیز در امر معرفی بهتر

 
این هنر موثر است.» 

 
رونق ورامین با توجه هر چه بیشتر به صنایع دستی شیشه سنتی 

پرونده بعدي که در چهارمین شوراي راهبردي انتخاب شهرها و روستاهاي صنایع دستی براي بررسی نهایی ارائه شد، شیشه سنتی
ورامین بود که پرهام جانفشان مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان تهران درباره آن گفت: «شیشه و آبگینه در
شهرستان ورامین از سابقه تاریخی بسیار بالایی برخوردار است و در حال حاضر با توجه به اهمیت این رشته از صنایع دستی، رویکرد

 
اقتصادي ورامین در حوزه صنایع دستی بر پایه شیشه و آبگینه است.» 

 
او افزود: «به طور حتم ثبت ملی ورامین به عنوان شهر ملی شیشه سنتی می تواند به افزایش درآمدهاي بیشتر این شهر کمک کند.» 

حسن کاغذلو فرماندار ورامین نیز در این نشست اظهار کرد: «در کنار کشاورزي یکی از بزرگ ترین مزیت هاي اقتصادي این

 
شهرستان صنایع دستی است. شیشه و آبگینه یکی از رشته هاي صنایع دستی قدیمی در ورامین است که سابقه اي طولانی دارد.» 

او با تاکید بر اینکه می توانیم این صنعت را در سطح ملی و کشور نیز ارائه دهیم،گفت: «با توجه به ظرفیت هایی که در ورامین وجود
دارد این شهرستان می تواند در تولید صنایع دستی شیشه و آبگینه پایلوت باشد و بعد از آن در سطح کشور نیز می توانیم این

 
هنرصنعت را گسترش دهیم.» 

فرماندار ورامین ادامه داد: «مزیت هاي جدید اقتصادي در شهرستان ورامین توجه به ظرفیت هاي سه حوزه میراث فرهنگی،

 
گردشگري و صنایع دستی است، از این رو به طور جدي از ثبت ملی ورامین به عنوان شهر ملی شیشه و آبگینه حمایت خواهم کرد.» 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور در سخنانی با اشاره به اهمیت رشته شیشه سنتی و خاستگاه آن یعنی ورامین، گفت: «این

 
یک رشته قدیمی است و امیدواریم با ثبت آن شاهد رونق هرچه بیشتر ورامین در حوزه هاي اقتصادي و تولید کالاي ایرانی باشیم.» 

 
بررسی نهایی 10 پرونده از استان گلستان 



در ادامه این جلسه پرونده جاجیم بافی روستاي زیارت، سوزن دوزي روستاي شاه کوه، سوزن دوزي ترکمن روستاي تنگلی، سوزن
دوزي روستاي حاج قوشان، رودوزي و نواربافی شهر علی آباد کتول، دهکده صنایع دستی روستاي سیاه رودبار، ابریشم بافی روستاي

 
عزیزآباد، ابریشم بافی روستاي مینودشت و منجوق دوزي روستاي لهندر از استان گلستان براي برررسی نهایی ارائه شد. 

احمد تجري مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی گلستان در این نشست بیان کرد: «حمایت از هنرمندان صنایع
دستی یکی از موضوعات بسیار مهم در استان گلستان است و موضوعاتی مانند ارائه تسهیلات از جمله اقداماتی است که براي حمایت

 
هرچه بیشتر از هنرمندان صنایع دستی در این استان انجام شده است.» 

غلامرضا منتظري نماینده مردم گرگان و دبیر کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی نیز در این نشست گفت: «صیانت از میراث
هنري باید مورد توجه قرار گیرد که در این میان حمایت از هنرمندان صنایع دستی و صیانت از رشته هاي هنري با ثبت شهرها و

 
روستاها می تواند به احیا و زنده نگه داشتن رشته هاي هنرهاي سنتی و صنایع دستی که میراث هنري ما هستند، کمک کند.» 

او افزود: «مجلس آماده همکاري در این خصوص است و کمیسیون فرهنگی مجلس شوراي اسلامی موضوع صنایع دستی را مهم می

 
شمارد و به منظور کمک به اشتغال جوانان از صنایع دستی حمایت می کند.» 

رمضان علی سنگدوینی، دیگر نماینده گرگان در مجلس شوراي اسلامی نیز در این نشست با اشاره به ظرفیت هاي گردشگري، صنایع
دستی و میراث فرهنگی در گرگان عنوان کرد: «صنایع دستی این شهرستان که محلی براي امرار معاش و ایجاد اشتغال براي مردم

 
این شهر است با ثبت شهرها و روستاها حفظ می شود.» 

او افزود: «یکی از مشکلاتی که وجود دارد بی کاري و مهاجرت جوانان است در حالی که ثبت شهرها و روستاهاي صنایع دستی می

 
تواند به ایجاد اشتغال در آن منطقه کمک کند و جوانان در رشته هاي مختلف صنایع دستی مشغول به کار شوند.» 

رحمت االله نوروزي نماینده علی آباد در مجلس شوراي اسلامی در این نشست گفت: «یکی از برجسته ترین خصوصیت هاي ایرانیان
در طول تاریخ این است که به هویت خود توجه ویژه اي دارند. صنایع دستی جزو هویت ما است. خوشبختانه 72 رشته صنایع دستی

 
در علی آباد داریم که ثبت شهرها و روستاهاي صنایع دستی مطمئناً نشان دهنده حمایت از این هنر صنعت است.» 

او افزود: «صنایع دستی که ریشه در سنت هاي ایرانی دارد مورد استقبال گردشگران است و حمایت از هنرمندان صنایع دستی و ثبت

 
شهرها و روستاهاي صنایع دستی می تواند باعث معرفی هرچه بیشتر این هنرهاي سنتی زیبا شود.» 

هادي حق شناس استاندار گلستان نیز در این نشست بیان کرد: «خوشبختانه در دولت تدبیر و امید در حوزه صنایع دستی اقدام هاي
خوبی انجام شده است. در این میان ظرفیت هاي بسیار خوبی در هر سه حوزه میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی در استان

 
گلستان وجود دارد که ثبت آن ها می تواند باعث معرفی هرچه بیشتر آن ها شود.» 

او افزود: «در این میان روستاي زیارت از اهمیت بالایی برخوردار است. جاجیم بافی این روستا واقعاً زیبا و با ارزش است و این دستور
را در استان صادر کردیم که هدایایی که قرار است به مسئولان دولتی که به این منطقه سفر می کنند داده شود از جاجیم روستاي

 
زیارت باشد.» 



حق شناس ادامه داد: «به طور حتم ثبت روستاهاي صنایع دستی می تواند باعث جلوگیري از مهاجرت روستاییان شود. در حقیقت با

 
ثبت روستاهاي صنایع دستی می توانیم شاهد ایجاد اشتغال در روستاها باشیم که البته به حفظ اصالت روستا نیز کمک خواهد کرد.» 

 
برنامه ریزي براي ثبت جهانی شهرها و روستاهاي صنایع دستی گلستان 

پویا محمودیان معاون صنایع دستی کشور بعد از شنیدن توضیحات و دفاع مسئولان استان گلستان از پرونده هاي ارائه شده به این
شورا، با اشاره به اهمیت صنایع دستی در این استان گفت: «با توجه به ظرفیت هایی که در حوزه صنایع دستی گلستان وجود دارد

 
باید حتماً شهرها و روستاهاي صنایع دستی در این استان ثبت جهانی شود.» 

او افزود: «خوشبختانه هنرمندان صنایع دستی این استان با تلاش و پشتکار خود در رشته هاي مختلف صنایع دستی به صورت جدي
فعالیت دارند و من و همکارانم در معاونت صنایع دستی نیز به طور جدي از هنرمندان صنایع دستی خصوصاً استان گلستان حمایت

 
خواهیم کرد.» 

محمودیان ادامه داد: «ارائه 10 پرونده از شهرها و روستاهاي صنایع دستی استان گلستان در این نشست نشان دهنده اهمیت صنایع

 
دستی و هنرهاي سنتی در این استان است.» 

او خاطرنشان کرد: «با توجه به تزیین محل سخنرانی مقام معظم رهبري با استفاده از صنایع دستی این درخواست را از استاندار،
نمایندگان مجلس، فرمانداران و سایر مسئولان استان گلستان نیز دارم که اتاق محل کار خود را با صنایع دستی ایرانی تزیین کنند.

صنایع دستی که از هنرهاي اصیل استان گلستان است و می تواند به معرفی صنایع دستی استان کمک کند.»



حمایت از سرمایه گذاران بخش گردشگري یزد با استفاده از تسهیلات تبصره 18

منبع: میراث آریاشماره خبر:  92  |  تاریخ: 1399/05/06

معاون سرمایه گذاري و تأمین منابع یزد گفت: «ظرفیت تسهیلات بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1397 و 1398 می
تواند در راستاي اشتغال زایی بخش گردشگري، رشد زیرساخت ها و حمایت از سرمایه گذاران عامل رونق و تحرك باشد.»

معاون سرمایه گذاري و تأمین منابع یزد گفت: «ظرفیت
تسهیلات بند الف تبصره 18 قانون بودجه سال 1397 و
1398 می تواند در راستاي اشتغال زایی بخش گردشگري،
رشد زیرساخت ها و حمایت از سرمایه گذاران عامل رونق و

 
تحرك باشد.» 

به گزارش میراث آریا به نقل از روابط عمومی اداره کل
میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی استان یزد،
محمد میرشمسی روز دوشنبه 6 مردادماه با اعلام این

مطلب افزود: «با توجه به هدف گذاري و سیاست هاي وزارت میراث فرهنگی، تسهیلات بند الف تبصره 18 صرفاً متمرکز در سطح
وزارتخانه پس از تأیید استان، تصویب و سرمایه گذاران و فعالان گردشگري به بانک هاي عامل داراي تفاهم نامه با صندوق توسعه ملی

 
نظیر براي پیگیري معرفی می شوند.» 

او اظهار کرد: «از زمان ابلاغ تسهیلات تاکنون و با همکاري و همراهی بانک ها و همچنین پیگیري سرمایه گذاران پروژه ها، مبلغ 69

 
میلیارد ریال به پروژه هاي در حال سرمایه گذاري پرداخت شده است.» 

معاون سرمایه گذاري و تأمین منابع یزد افزود: «تعداد چهار پروژه نیز در انتظار پرداخت تسهیلات 350 میلیارد ریالی از طریق بانک

 
هاي توسعه تعاون و کشاورزي استان هستند.» 

او با اعلام این که منابع تخصیص یافته بین صندوق توسعه و بانک هاي عامل با نرخ 16 درصد در مناطق برخوردار و 14 درصد در
مناطق کمتر برخوردار است، گفت: «در این شرایط خاص اقتصادي، رکود فراگیر گردشگري و در راستاي جلوگیري از سرخوردگی
سرمایه گذاران و با نگاه به رشد، توسعه زیرساخت ها و تحرك در بخش گردشگري مستلزم همکاري و مساعدت بیشتر از سوي بانک

ها است.»



در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده ایم/ باید آب دریاها را به فلات

قاره برسانیم/ برداشتن تحریمهاي غیرقانونی پیش شرط مذاکره نیست بلکه

واقعیت است

منبع: العالمشماره خبر:  93  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم کشور
دانست و با بیان اینکه در بخش هاي پتروشیمی ...

رئیس جمهور تولید کنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و
فولاد را سربازان خط مقدم جبهه اقتصادي و صادرات مهم
کشور دانست و با بیان اینکه در بخش هاي پتروشیمی و
فولاد از خام فروشی جدا شده ایم، تاکید کرد که
محصولات همه حلقه هاي زنجیره فولاد و حتی پتروشیمی
کشور در دولت تدبیر و امید، تقریبا دو برابر شده که این
تحولی بزرگ در این دو عرصه است. العالم - ایران/ سیاسی

حجت الاسلام حسن روحانی رئیس جمهور عصر امروز
(دوشنبه) در نشست با تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی، گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم جهش
تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن
جایگاه تولیدي در منطقه و جهان تولید است. شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر

 
دوش دارند و تامین ارز مورد نیاز در بازار نیما و ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده، در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با تاکید بر اینکه محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان رقابت کند، خاطر نشان کرد: صنعت پتروشیمی و
فولاد ما، جزو صنایع پیشرفته دنیا است طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار
داشته باشیم. خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز بوده

 
بردارد. 

رئیس قوه مجریه اضافه کرد: البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن
محصولات را امروز بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. امروز بخشی از محصولات

 
پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین می کند. 

 
باید به سمت تولید محصولات تا انتهاي زنجیره مصرف برویم 

رئیس جمهور تصریح کرد: باید به سمت تولید محصولات تا انتهاي زنجیره براي مصرف کننده نهایی برویم. در برخی از جاها باید

 
زنجیره پائین دستی را آماده کنیم. 



وي ادامه داد: اگر پتروشیمی و فولاد را نداشتیم میلیارد ها دلار باید مصرف می کردیم تا این منابع را بدست تولیدکنندگان برسانیم

 
اما امروز در بخش اعظمی از این محصولات بی نیاز هستیم. 

رئیس جمهور با بیان اینکه جلوگیري از خام فروشی اقدام درستی است، گفت: (جلوگیري) از خام فروشی ثروت جامعه را بالا و اشتغال
بوجود می آورد. وقتی یک محصول را خام عرضه می کنیم ارزش کمتري دارد اما امروز در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی فاصله

 
گرفته ایم. 

 
اهمیت صنعت هاي فولاد و پتروشیمی 

روحانی با اشاره به اهمیت صنعت هاي فولاد و پتروشیمی، گفت: ما در تولید کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی به دو برابر ظرفیت
رسیدیم. هرچه تولید در قبل و بعد از انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت سال معادل تولیدات آنها تولید و کار شده

 
است که ارزشمند است. این کار شما(تولیدکنندگان) و شرکت هاي بزرگ و جوان هاي تحصیلکرده و کار مدیران و کارگران ما است. 

رئیس جمهور افزود: همه دست به دست هم دادیم و تحول بزرگ را در فولاد و پتروشیمی ایجاد کردیم. ما یک تحول بزرگ را در
پتروشیمی و فولاد ایجاد کردیم. گاهی در روزنامه ها می نویسند دولت باید اقداماتی که انجام می د هد بدهی آن را دولت بعد
پرداخت کند این جواب ندارد چون وقتی ما به دولت آمدیم بدهی زیادي از دولت قبل را پرداخت کردیم و حالا هم دولت بعد، بدهی

 
را پرداخت می کند. 

 
دو برابر شدن تولید بنزین در این دولت 

وي با تاکید بر دو برابر شدن تولید بنزین در این دولت، اظهار داشت: در این دولت 33 درصد محصولات کشاورزي از 97 میلیون تن
به 130 میلیون تن افزایش یافته است. ما بخش عمده اي از گندم را قبلا می خریدیم اما الان براي نیاز و نان مردم خودکفا شده ایم.

 
ما 5 سال پشت سر هم در گندم خودکفا هستیم. 

 
مسئولین در کشور باید به فکر منافع ملی باشند 

رئیس جمهور تصریح کرد: ما مسئولیت کشور را بر عهده داریم نه اینکه فقط مسئولیت دولت را برعهده داشته باشیم. رئیس جمهور یا
دیگر مقامات که به صورت مستقیم یا غیرمستقیم از طرف مردم انتخاب می شوند مسئولیت آنها، منافع ملی، اهداف ملی و نیازهاي

 
ملی است. دوران مسئولیت محدود است و ممکن است 4 سال یا 8 سال باشد ولی اساس مسئولیت حفظ کشور است. 

روحانی با اشاره به اینکه مسئولین در کشور باید به فکر منافع ملی باشند، خاطر نشان کرد: ما الان در 14 میلیارد دلار براي جهش
دوم در پتروشیمی سرمایه گذاري کرده ایم و 8 میلیارد هم براي جهش سوم که سال 1403 به نتیجه می رسد، سرمایه گذاري کرده

 
ایم. 

 
روحانی: در این دو سال بیش از 23 بار از من تقاضاي ملاقات براي مذاکره کردند 

وي با بیان اینکه دوسال و سه ماه است در شدیدترین شرایط تحریمی هستیم، خاطر نشان کرد: آنها فکر می کردند پس از مدتی با
آمریکایی ها تماس می گیریم همانطور که گفتند شماره تلفن دادیم اما در این دو سال اخیر بیش از 23 بار از من تقاضاي ملاقات



 
براي مذاکره کرده اند. 

رئیس جمهور بیان داشت: در سفر نیویرك در سال 96، هشت بار از من تقاضاي تماس (با آمریکا) کردند و در سال گذشته در سفر
نیویورك تمام سران کشورهاي غربی و اروپایی از ما خواستند (با آمریکا) مذاکره و ملاقات کنیم. ما دنبال نمایش نیستیم دنبال حل

 
مساله هستیم. 

روحانی تاکید کرد: ما در این دوساله و سه ماه همه مردم و تولید کنندگان در خط مقدم و صنعتگران فولاد و پتروشیمی هم در خط
جلوي این مبارزه بودند. صادرکنندگان محصولات پتروشیمی و فولاد ، ارز خود را به موقع به کشور آوردند. مردم مطلع باشند اگر

 
دولت می گوید در برابر تحریم می ایستم منوط به کمک همه است. 

 
باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم 

وي اظهار داشت: باید آب دریاها را به فلات قاره برسانیم و الحمد االله امسال سدهاي فراوانی را به افتتاح رساندیم و تا آخر سال هم به

 
افتتاح می رسانیم. تا اوایل سال آینده هم 9 سد علاوه بر آنچه قول داده بودیم می سازیم. 

رئیس جمهور با تاکید بر اینکه دولت به تعهدات خود متعهد است، خطاب به تولید کنندگان فولاد و پتروشیمی بیان داشت: هر جا
بین بنگاه و کشور دو راهی ایجاد شد، منافع کشور را در نظر بگیرید. بازار سرمایه بهتر از بازار پولی است و رقم درشت تري به شما می

دهد. مردم در سال 99 امیدوارتر باشند.



اجراي طرح کشت بافت گیاهی

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  94  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري صدا و سیما، مرکز اصفهان؛ رییس
دانشگاه پیام نور اردستان با بیان اینکه این طرح
آزمایشگاهی با شرکت فجر چهارمیل اردستان که یکی از
مرکز هاي تولید این گونه نهال ها در منطقه است شروع
شده است گفت: سالانه ظرفیت تولید پنج هزار نهال در این

 
مرکز وجود دارد. 

محمدابراهیم ایرج پور با بیان اینکه دو طرح کشت بافت و
ایجاد پارك مشاغل کودکان از میان طرح هاي دانشگاه

هاي پیام نور استان از اردستان پذیرفته شده است افزود: فضاي مناسبی براي کشت قارچ در این مرکز فراهم شده است که تا یک ماه

 
آینده اجرایی می شود و بخش خصوصی نیز می تواند در این کار مشارکت کند تا به ایجاد اشتغال کمک شود. 

ایرج پور با بیان اینکه تاسیس بنیاد نشر اندیشه هاي شهید مدرس در دستور کار قرار دارد گفت: همچنین برگزاري همایش نقش

 
اردستان در تاریخ، فرهنگ و ادب ایران در سطح ملی و بین المللی پیش بینی شده است. 

رییس دانشگاه پیام نور اردستان افزود: این دانشگاه 6 عضو هیات علمی دارد و امسال یک عضو دکتراي علوم تربیتی نیز جذب کرده
است و در مجموع تا کنون دو هزار و 636 نفر دانش آموخته دارد و در حال حاضر کلاس هاي ریاضی کنکور، مهارت زندگی، بورس و

حقوق را به صورت برخط برگزار می کند.



فضایی شاد و مفرح براي بچه ها با اپلیکیشن هُپ

منبع: میهن صنعتشماره خبر:  95  |  تاریخ: 1399/05/06

در روزهایی که بچه ها باید حتی الامکان براي رعایت ایمنی خود و جلوگیري از ابتلا به ویروس کرونا در خانه بمانند،
اپلیکیشن "هپ" کانون جوانه هاي بانک ملی ایران می تواند فضایی شاد و مفرح براي آموزش و سرگرمی آنها باشد.

به گزارش پایگاه خبري تحلیلی «میهن صنعت»، ""هپ"" کانون جوانه هاي بانک ملی ایران در کنار ایجاد محیطی سرگرم
کننده، داراي بخش هاي جذاب و آموزشی مانند مدرسه اقتصادي، مدرسه هوش مصنوعی، مدرسه کارآفرینی، مدرسه حقوقی، مدرسه

 
همیار پلیس، بازي، فیلم و کارتون، قصه و آهنگ و... است که می تواند براي بچه ها آموزش و سرگرمی را به صورت یکجا فراهم کند. 

در بخش «بازي» این اپلیکیشن، کاربر علاوه بر تفریح و سرگرمی، با فضاي کسب و کار و مفاهیم اقتصادي آشنا می شود و در بخش
«فیلم و کارتون» در کنار نمایش کارتون هاي روز دنیا، کودکان و نوجوانان می توانند با انیمیشن هاي جذاب، مفاهیم اقتصادي و مالی

 
را آموزش ببینند. 

«مدرسه اقتصادي» یکی از بخش هاي این اپلیکیشن است که اطلاعات بانکی و اقتصادي را در قالب ویدئوهاي جذاب و دیدنی به

 
کودکان و نوجوانان آموزش می دهد. 

«مدرسه هوش مصنوعی» با در اختیار گذاشتن ویدئوهاي آموزشی در خصوص ساخت ربات، خلاقیت نوجوانان را در زمینه هاي
رباتیک افزایش داده و کاربر پس از شرکت در آزمون هاي مجازي و کسب نمره قبولی می تواند در کلاس هاي حضوري آموزشی

 
ساخت ربات نیز شرکت کند. 

«مدرسه کارآفرینی» بر محور آموزش و توانمندسازي کارآفرینان نوجوان در محورهاي توسعه مهارت هاي فردي، سازمانی، بازرگانی و

 
فناوري اطلاعات و ارتباطات و در قالب فیلم، موشن گرافی، اینفوگرافی و متون آموزشی است. 

«مدرسه مشاوره و هدایت تحصیلی»، «مدرسه کسب و کار »، «مدرسه همیار پلیس»، «داستان هاي صوتی و آهنگ» و «بله» از دیگر

 
بخش هاي این اپلیکیشن است. 

واژه «هپ» مخفف «هوش پول ساز» است؛ این عبارت در لاتین به معناي «امید و آرزو» است و از سوي دیگر کلمه اي آشنا از یک

 
بازي نوستالژیک و قدیمی است. 

اپلیکیشن هپ از طریق سایت بانک به آدرس https://bmi.ir/landing/hope و سایت کانون جوانه ها به آدرس bmi.ir/kids و

 
کانال کانون در بله به آدرس kidsbankmelli@ قابل دانلود و نصب می باشد. 

انتهاي پیام/



چهار خانه حمایت از کار آفرینی در اندیمشک فعال شد

منبع: ایرناشماره خبر:  96  |  تاریخ: 1399/05/06

اندیمشک- ایرنا- رئیس اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی اندیمشک گفت:در راستاي حمایت از کارگران به عنوان قهرمانان
جبهه اقتصادي ، چهار خانه حمایت از کار آفرینی و اشتغال در این شهرستان راه اندازي شد.

اندیمشک- ایرنا- رئیس اداره تعاون ، کار و رفاه اجتماعی
اندیمشک گفت:در راستاي حمایت از کارگران به عنوان
قهرمانان جبهه اقتصادي ، چهار خانه حمایت از کار آفرینی

 
و اشتغال در این شهرستان راه اندازي شد. 

سید ناصر حسینی روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار
ایرنا افزود:تاکنون چهار خانه فرهنگ کار و تلاش در
شهرستان اندیمشک توسط سد کرخه ، سد دز ، صنایع

 
فولاد و تراورس بتونی راه اندازي شده است. 

 
وي افزود:هدف مهم این خانه هاي کار و فرهنگ حمایت از فرهنگ کار و تلاش و توانمند سازي نیروي کار است. 

حسینی افزود:ترویج استفاده از تولیدات داخلی و حمایت از آن ، ترویج فرهنگ کار و کارآفرینی و ایجاد و تقویت نشاط اجتماعی از

 
دیگر اهداف اساسی این خانه هاي فرهنگ کار و تلاش است. 

وي یکی از آسیب هاي حوزه کار و اشتغال را بی توجهی به فرهنگ کار در جامعه دانست و گفت:از راهکارهاي مهم ارتقاء بهره وري
نیروي کار، توسعه فرهنگ کار در ابعاد متنوع آن است و خانه هاي فرهنگ کار و تلاش مراکزي هستند که به منظور رصد مولفه هاي

 
فرهنگ کار و ترویج برنامه هاي مربوط به آن فعالیت خواهند کرد. 

حسینی گفت:«خانه هاي فرهنگ کارو تلاش» زمینه را فراهم می کنند که با استفاده از دو نهاد خانواده و آموزش، ابعاد مختلف

 
فرهنگ کار را به جامعه بشناسانند و درجهت ارتقاء آن فعالیت نمایند. 

وي تقویت روحیه تعاون و کار را مهم دانست و گفت:تقویت زمینه هاي ابتکار و خلاقیت نیروي کار و شناسایی کارگران و کارفرمایان
نمونه و خلاق ، ارتقاي روحیه همکاري و کارتیمی ،تقویت و توسعه مشارکت در فضاي کار وتلاش، تقویت فرهنگ دینی در راستاي
بهبود انجام کار، ترویج سبک زندگی اسلامی ایرانی، تقویت وجدان کاري در فرهنگ جامعه از طریق تعلیم و تربیت نیروي، بهبود رفتار
و روابط انسانی در محیط کار ( اخلاق کاري)و شناسایی قابلیت هاي فرهنگی و هنري جامعه کار و تلاش و جهت بخشی و تقویت آن

 
از دیگر اهداف این خانه هاي فرهنگ است. 

وي خاطرنشان کرد: براي فعال شدن این خانه هاي کار در سطح شرکت هاي بزرگ شهرستان برنامه ریزي شده است. 



 
برچسب ها 

 
- کارگر 

 
- تعاونی 

 
- اندیمشک 

- وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی



صدور مجوز فعالیت 4 شرکت تعاونی مشاوره در زنجان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  97  |  تاریخ: 1399/05/06

 محمد رضا یوسفی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در
زنجان اظهار کرد: با توجه به شرایط کنونی کشور و چالش
هاي جمعیتی حال حاضر و آینده ایران، نحوه بهره برداري

 
از فرصت پنجره جمعیتی بسیار حائز اهمیت است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان ادامه داد:
بهره برداري از فرصت پنجره جمعیتی و تبدیل آن به
فرصت اقتصادي و اجتماعی مستلزم توانمندي

 
و مقتدرسازي جوانان براي توسعه اقتصادي، گسترش فرصت هاي شغلی، سرمایه گذاري مطلوب و بهبود کیفیت سرمایه انسانی است. 

یوسفی با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی کشور مناسب ترین راه بهره گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیت هاي کارآفرینانه است،
افزود: مهم ترین بستر تبدیل پنجره جمعیتی به توسعه گسترش فرصت هاي شغلی به ویژه براي جوانان تحصیل کرده از طریق

 
کارآفرینی واقعی است. 

وي با اشاره به اینکه در حال حاضر جمعیت ایران جمعیتی جوان است و بیش از دو سوم این جمعیت در سن فعالیت و کار به سر می

 
برند عنوان کرد: در صورتی که از این پنجره جمعیتی بهره گرفته شده و متناسب با آن شرایط اشتغال و بهره وري ایجاد شود. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان گفت: در صورت اجرایی شدن این طرح، نه تنها برخی از مشکلات جمعیتی از جمله
تأخیر در ازدواج و فرزندآوري مرتفع خواهند شد، بلکه تولید و بهره وري بالاتر نسل جوان در آینده می تواند به طور خودکار از آثار

 
منفی دوره سالمندي در آینده جلوگیري خواهد کرد و سالمندي سالم، فعال و موفقیت آمیزي را به دنبال خواهد داشت. 

وي در ادامه با بیان این که گشایش پنجره جمعیتی در یک کشور معمولا فرصت مغتنمی براي رشد و توسعه اقتصادي آن کشور
محسوب می شود، گفت: باید ازفرصت ها خوب بهره برداري شود چرا که به آسانی قابل تکرار نیست و شاید بتوان گفت که در عمر هر

 
ملت ممکن است فقط یک بار تجربه شود. 

یوسفی همچنین شرکت هاي تعاونی و  ضرورت خلاقیت و نوآوري در این شرکت ها براي خروج از فضاهاي سنتی را بسیار مهم و
قابل توجه خواند و عنوان کرد:  این شرکت ها می توانند از طریق دریافت مجوز مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی مطابق ماده 7 در

 
زمینه هاي فعالیت مراکز مشاوره فعالیت کنند. 

وي گفت: در همین راستا کمیته هیأت فنی با صدور مجوز 4 شرکت تعاونی استان در حوزه فعالیت مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی



 
موافقت کرده است. 

انتهاي پیام/73005/ق



باید جلوي خام فروشی را بگیریم/ تولیدات ما در بعضی از صنایع دو برابر

شده است

منبع: ایلناشماره خبر:  98  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس جمهور در نشست تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی گفت: محصولات فولادي و پتروشیمی ایران در جهان ممتاز
است اما در این زمینه باید جلوي خام فروشی را بگیریم.

رئیس جمهور در نشست تولیدکنندگان صنایع فولاد و
پتروشیمی گفت: محصولات فولادي و پتروشیمی ایران در
جهان ممتاز است اما در این زمینه باید جلوي خام فروشی

 
را بگیریم. 

به گزارش ایلنا، حجت الاسلام حسن روحانی در نشست
تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی گفت: شرکت هاي
پتروشیمی و فولادي، هم بار سنگین تولید را بر دوش دارند
و هم صادرات غیر نفتی را بنابراین تامین ارز لازم در بازار

 
نیمایی و ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیل کرده به عهده این شرکت هاست. 

وي اضافه کرد: هر دو صنعت،   جزو صنایع پیشرفته دنیاست و محصولات ما از نظر کیفیت می توانند با تولیدات مشابه در جهان

 
رقابت کنند. 

 
روحانی گفت: طبیعی است که اگر از نظر کیفیت نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایدار در اختیار داشته باشیم. 

وي زنجیره تولید محصولات فولادي در کشور را یک گام جلوتر دانست و تاکید کرد: زنجیره پتروشیمی باید یک گام جلوتر باشد و ما

 
باید محصولات را تا مرحله نهایی براي تامین نیاز مصرف کنندگان تامین کنیم. 

رییس جمهور گفت: اکنون بخشی از واحد هاي پتروشیمی تولیدات بخش هاي دیگر را تامین می کنند و باید آن بخش ها نیز مواد
مورد نیاز واحد هاي دیگر را تامین کنند در عین حال باید زنجیره در این عرصه تا مرحله نهایی کامل شود به نحوي که زنجیره ها در

 
بخش هاي پایین دستی کامل شود. 

روحانی افزود: در عرصه فولاد غیر از شرکت هاي فولادي، بخش هاي صنعتی نیز هستند که محصولات فولادي را مصرف می کنند

 
پس باید زنجیره بخش هاي پایین دستی در این عرصه نیز کامل شود. 

رییس جمهور محصولات فولادي و پتروشیمی را براي صنعت بسیار مهم دانست و گفت: اگر این محصولات را نداشتیم و می خواستیم
نیاز هاي داخل را تامین کنیم باید میلیارد ها دلار مصرف می کردیم که این مواد را وارد کشور کنیم، اما هم اکنون در بخش هاي



 
عظیمی از تامین این محصولات بی نیازیم. 

وي تاکید کرد: موضوعی که همواره مطرح است این است که از خام فروشی جلوگیري کنیم، زیرا وقتی محصولات خام عرضه می شود

 
قیمت کمی دارد، اما ارزش افزوده و تکمیل زنجیره محصولات ارزشمند است. 

روحانی افزود:  اکنون هم در پتروشیمی و هم فولاد از خام فروشی جدا شدیم و به ارزش افزوده و تکمیل زنجیره هاي تولید رسیده ایم.

 
تولیدات ما در بعضی از صنایع دو برابر شده است 

رئیس جمهور گفت: در هفت سال گذشته از ابتداي دولت یازدهم، در بعضی از صنایع مانند فولاد و پتروشیمی، میزان محصولات

 
تولیدي ما دو برابر شده است. 

روحانی در نشست با تولیدکنندگان فولاد و پتروشیمی، افزود: در زنجیره فولاد تقریبا در هر یک از حلقه هاي زنجیره، محصولات مان

 
دو برابر شده به طور مثال در کنسانتره، آهن اسفنجی و یا فولاد دو برابر قبل تولید داشته ایم. 

رئیس جمهور گفت: میلیارد ها تومان مصرف می شود تا بتوانیم زنجیره هاي صنعتی خود را به وجود بیاوریم، این حرکت می تواند

 
براي کشور اشتغال ایجاد کند و همچنین ظرفیت هاي ما را افزایش دهد. 

روحانی افزود: در پتروشیمی هم تقریبا همین حالت را مشاهده می کنیم و محصولات ما در حوزه پتروشیمی تقریبا در این هفت سال

 
دو برابر شده است. 

رئیس جمهور در ادامه گفت: اینکه توانسته ایم تولید را دو برابر کنیم، هنر بسیار بزرگی است، یعنی هرآنچه که در دوره هاي قبل در

 
کشور تولید شده در این هفت سال معادل همه آن ها در صنعت فولاد و پتروشیمی تولید داشته ایم. 

روحانی افزود: در صنایع فولاد و پتروشیمی یک تحول بزرگ ایجاد کردیم، گاهی برخی روزنامه ها مقالاتی می نویسند که مثلا دولت
اوراقی عرضه کرده است که باید سال آینده پرداخت شود و این یعنی براي دولت بعدي بدهی ایجاد کرده است، ما هم وقتی دولت را

 
شروع کردیم یک بدهی کلانی بر دوشمان بود که آن را پرداخت کردیم و یک بخشی از آن به دولت بعدي منتقل می شود. 

رئیس جمهور همچنین گفت: در تولید بنزین سال 92 حدود 50 میلیون لیتر تولید داشتیم که اکنون به بیش از 110 میلیون لیتر
رسیده است، در محصولات کشاورزي نیز در ابتداي دولت 97 میلیون تن تولید داشتیم که اکنون به 130 میلیون تن رسیده است،

 
یعنی حدود 33 درصد تولیدات کشاورزي ما افزایش پیدا کرده است. 

روحانی عنوان کرد: امروز در زمینه گندم مصرفی مردم، یعنی نان مصرفی مردم به خودکفایی رسیده ایم و این خودکفایی پنج سال

 
است به طور متوالی ادامه داشته، هیچگاه در طول تاریخ ما پنج سال پشت سرهم در گندم خودکفایی نداشتیم. 

ادامه دارد...



روحانی: میزان تولید پتروشیمی دوبرابر شد

منبع: آفتابشماره خبر:  99  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی در کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و
وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم.

رییس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی در کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام فروشی جدا شده و

 
وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم. 

آفتاب نیوز : حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد کشور
به عنوان فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار ارزشمند است و سال هم
جهش تولید است و اساسا پایه اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و

 
یافتن جایگاه تولیدي در منطقه و جهان تولید است. 

روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است،
گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح
جهان رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم

 
رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم
جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه
تا امروز بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات

اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي

 
مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 



 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از

 
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است. 

ادامه دارد



برگزاري کارگاه استارتاپ براي مهارت آموختگان فنی و حرفه اي کردکوي

منبع: شبستانشماره خبر:  100  |  تاریخ: 1399/05/06

رمضانی گفت: کارگاه استارتاپ بازارسازي، بازاریابی و فروش در طول این هفته مهارت در مرکز آموزش فنی و حرفه اي
کردکوي برگزار شد.

رمضانی گفت: کارگاه استارتاپ بازارسازي، بازاریابی و فروش در طول این هفته مهارت در مرکز آموزش فنی و حرفه اي کردکوي

 
برگزار شد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از گرگان، «مجید
رمضانی» عصر امروز (دوشنبه 6 مرداد) در گفتگو با خبرنگاران
اظهار کرد: از 31 تیر تا 6 مرداد هفته مهارت نامگذاري شده و در
شهرستان کردکوي برنامه هاي متنوعی در این ایام تدارك

 
دیدیم. 

رئیس مرکز آموزش فنی حرفه اي برادران کردکوي ادامه داد: با
توجه به محدودیت هاي کرونایی و شیوع ویروس کرونا تلاش شد

 
که برنامه هاي ما از طریق فضاي مجازي برگزار شود. 

رمضانی بیان کرد: در ابتداي هفته با عطرافشانی گلزار شهدا برنامه هاي هفته مهارت را آغاز کردیم، کارگاه استارتاپ بازارسازي،

 
بازاریابی و فروش در طول این هفته مهارت در مرکز آموزش فنی و حرفه اي کردکوي برگزار شد. 

وي افزود: تهیه بروشور و عکس نوشته ها براي افزایش مهارت نیز در این ایام در فضاي مجازي از دیگر برنامه هاي ما در طول هفته

 
مهارت بود. 

رئیس مرکز آموزش فنی حرفه اي برادران کردکوي به مهارت آموزي تأکید کرد و افزود: مهارت آموزي می تواند منجر به

 
توانمندسازي بیشتر افراد جامعه شود و مشکلات اشتغال را کمتر کند. 

رمضانی خاطرنشان کرد: فنی و حرفه اي براي 18 گروه هدف آموزش مهارت آموزي در رشته هاي مختلف را در نظر گرفته است.



تغییر در نحوه پرداخت حقوق مستمري بگیران

منبع: ایستانیوزشماره خبر:  101  |  تاریخ: 1399/05/06

ایستانیوز:معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی گفت: فرمول نهایی اجراي قانون متناسب سازي حقوق مستمري بگیران
براساس شاخص هاي چهار گانه مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن طراحی

شده که مبناي محاسبه و پرداخت حقوق مستمري بگیران از ماه جاري خواهد بود.

به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بازارهاي مالی(ایستانیوز)، مهرداد قریب افزود: متناسب سازي حقوق بازنشستگان براساس بند
""ب"" ماده 12 قانون برنامه ششم توسعه به اجرا گذاشته شده و همه مستمري بگیران بازنشسته، از کار افتادگی و بازماندگان

 
مشمول این قانون هستند. 

وي تصریح کرد: شاخص هاي موثر بر متناسب سازي حقوق مستمري بگیران شامل مبلغ متناسب سازي، ضریب ترغیب، تفاوت

 
تطبیق و کمک هزینه معیشت و مسکن است. 

 
جزییات افزایش حقوق بازنشستگان حداقل بگیر 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی درباره نحوه محاسبه مبلغ متناسب سازي حقوق مستمري بگیران نیز گفت: این مبلغ از طریق
ضرب مبلغ پایه در تفاوت ضریب مستمري زمان اجراي متناسب سازي با ضریب مستمري در زمان برقراري بعلاوه یک بدست می آید.

قریب افزود: ضریب مستمري در زمان برقراري نیز با تقسیم مستمري قابل پرداخت در زمان برقراري بر حداقل مستمري سال برقراري
بدست می آید. ضریب مستمري در زمان اجراي متناسب سازي نیز با تقسیم مبلغ مستمري در زمان اجراي متناسب سازي بر حداقل

 
مستمري در زمان اجراي متناسب سازي محاسبه می شود. 

وي ادامه داد: مبلغ پایه به نسبت سنوات پرداخت حق بیمه از 150 هزار تومان براي مستمري بگیران داراي سابقه10 سال و کمتر

 
بیمه پردازي شروع می شود و براي افراد داري 35 سال و بیشتر بیمه پردازي به 465 هزار تومان می رسد. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی یادآور شد: ضریب ترغیب در فرمول اجرایی متناسب سازي حقوق مستمري بگیران به منظور
برقراري عدالت طراحی شده است تا برخی از از مستمري بگیران که در زمان اشتغال حق بیمه خود را به صورت منظم و مستمر

 
پرداخت کرده اند، از طریق اعمال این ضریب دریافتی بیشتري داشته باشند. 

قریب اظهار داشت: ضریب ترغیب در واقع حاصل ضرب حداقل دستمزد در زمان اجراي متناسب سازي در ضریب متناسب با میزان

 
سابقه است؛ این ضریب براي افراد داراي بیش از 25 سال سابقه بیمه پردازي اعمال شده است. 

قریب در ادامه درباره تفاوت تطبیق اعمال شده در فرمول متناسب سازي نیز عنوان کرد: مبلغ مستمري و مزایاي جانبی مستمري
بگیران پس از اجراي متناسب سازي براي سوابق 30 لغایت 34 سال از مبلغ 2 میلیون و 800 هزار تومان و براي سوابق 35 سال و
بالاتر از مبلغ 3 میلیون تومان نباید کمتر باشد و کسري احتمالی تا مبلغ مذکور تحت عنوان تفاوت تطبیق به مستمري بگیران



 
مربوطه پرداخت می شود. 

معاون بیمه اي سازمان تأمین اجتماعی افزایش مجدد کمک هزینه معیشت و کمک هزینه مسکن را آخرین بخش از فرمول اجرایی
متناسب سازي حقوق مستمري بگیران برشمرد و گفت: کمک هزینه معیشت از 48 هزار تومان به 120 هزار تومان و کمک هزینه

مسکن از 22 هزار تومان به 70 هزار تومان رسیده است که در مجموع نسبت به سال 98 از شد 172 درصدي برخوردار شده است.



جزئیات بازگشت ارز صادراتی/ 250 صادرکننده فقط 7 درصد از درآمد ارزي

خود را برگرداندند

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  102  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25
میلیارد یورو است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه

قضاییه است. منبع خبر: اصفهان شرق / لینک خبر: جزئیات بازگشت ارز صادراتی/ 250 ...

به گزارش اصفهان شرق؛ به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه
اقتصادي کشور اظهارداشت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و

 
براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. 

وي افزود: به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1
میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران)
صادرات صورت گرفته است که از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور
انجام پذیرفته است. بنابراین  تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور

 
برنگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تصریح کرد: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و
افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی 1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این
صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به
چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و

 
1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

کریمی ادامه داد: براساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی ایران تعداد 2
هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد) از روز
1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو صادرات
داشته اند و از روز 22  .1  .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت دیگر حدود

 
17.7 میلیارد یورو ( حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت داده نشده است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش
خواهد شد در تعامل با آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع

 
ارزي در بازار دوم تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 



کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: باوجود برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادرکننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

وي ادامه داد: همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز  نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري  با نسبت بالاتر ضریب

 
برگشت ارز مواجه شویم  و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: براساس مصوبات این بسته ابلاغی، همه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا  به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات



 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا  وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت 3 ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در روند عدم برگشت ارز

 
حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود. 

انتهاي پیام/



300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/ 25 دستگاه دقیقا چه می کنند؟

منبع: اصفهان شرقشماره خبر:  103  |  تاریخ: 1399/05/06

300 وظیفه ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده تا حجاب و عفاف را در جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است
اطراف مان را خوب نگاه کنیم، حتی لباس مناسبی براي خانم هایی که انتخاب شان لباس پوشیده است در ویترین مغازه ها

پیدا نمی شود. راستی! این روزها دستگاه هاي اجرایی مصوبه حجاب و عفاف چه می کنند؟ ...

به گزارش اصفهان شرق؛ سودابه رنجبر: حکایت حجاب زن ایرانی، حکایت امروز و دیروز نیست. حجاب زنان ما از دیرباز نوك
پیکان حمله آنهایی بوده است که هیچ وقت خوبِ ما را نخواستند. می پرسید چطور؟ فقط کافی است تاریخ را بخوانید. طوري که
«ویل دورانت» معتقد است: «نقش پوشش و حجاب زنان در ایران باستان چنان برجسته است که می توان ایران را منشأ اصلی

 
پراکندن حجاب در جهان دانست.» 

علاوه بر آن، همچنان روایت هایی از کشتار مردم بی گناه (کشف حجاب) در مسجد گوهرشاد و مبارزات سیاسی، اجتماعی در دهه
هاي 40 و 50 براي حفظ عفت و حجاب زن ایرانی نقل کوچه و بازار است؛ اما این روزها چرا باید نسل جوان ما در تله کم ارزشی

 
حجاب گرفتار شود؟ راستی چرا این چنین پرشتاب جامعه مان به سمت سبک پوشش غربی گام برمی دارد؟ 

 
فرمان فرهنگ به کجا پیچیده است؟ 

 وقتی فرمان فرهنگ و پوشش زنان به سمت غرب می پیچید؛ سیاست گذاران فرهنگی ما چه می کردند؟ چرا ارزش هاي یک جامعه
اسلامی لحظه به لحظه جاي خودشان را به ضد ارزش ها می دهند؟ چرا وقتی کشورهاي غربی گوي سبقت را براي پیشبرد

 
فرهنگشان در جامعه ما، از خود ما می گیرند، نشسته ایم و نگاه می کنیم؟ 

شاید باورتان نشود اگر بگوییم بالغ بر 300 وظیفه و بند ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده است تا حجاب و عفاف را در
جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است اطرافمان را خوب نگاه کنیم، ویترین هاي مغازه ها رامی ببینیم که حتی لباس مناسبی براي
خانم هایی که دوست دارند محجبه باشند در آنها پیدا نمی شود. مغازه دارها می گویند: «مانتوهاي بلند دکمه دار مشتري ندارد؛ اول

 
باید تقاضا باشد تا ما بتوانیم عرضه کننده باشیم». 

 راستی مسؤولان و کارشناسان فرهنگی جامعه مان کجا بودند که این طور سلیقه نسل جوان ما برگشت؟ انگار خیلی ها خودشان را به

 
خواب زده اند. 



 
 

 
جامعه در دوقطبی حجاب 

وقتی همه دستگاه ها وظایف ایجابی را براي تقویت و فرهنگ سازي حفظ حجاب و عفاف فراموش کرده اند و یا کمتر به آن بها می
دهند جامعه این چنین پرشتاب به سمت چراغ هاي چشمک زن پیش می رود. معلوم است که با سکوت و کم کاري 25 دستگاه که
تبیین حجاب و عفاف را بر عهده دارند؛ حالا فقط و فقط یکی از وظایف سلبی نیروي انتظامی به چشم دوست و دشمن می آید. گاهی
همین خودي ها، انتقادهایشان به تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی، طوري گل می کند که انگارنه انگار خودشان هم براي حفظ و
پیشبرد فرهنگ حجاب و عفاف وظایفی را بر عهده دارند و با اظهارنظرهاي بی موقعشان جامعه را به سمت دوقطبی محجبه ها و شل

 
حجاب ها پیش می برند. 

 همین ایجاد دوقطبی ها بزرگ ترین آسیب را نه تنها به فاصله نسل ها می زند، بلکه بین همسالان نیز دوقطبی حجاب و بی حجابی
ایجاد می کند. آن قدر از خودمان دورافتاده ایم که حتی گاهی فراموش می کنیم نیم نگاهی به خودمان، به تاریخمان، به مبارزاتمان
براي حفظ حجاب بیندازیم. مبارزاتی که می گوید؛ حجاب بخشی از هویت فرهنگی یک زن ایرانی از دیرباز بوده است. حتی قبل از

 
اسلام، زنان ایرانی به حفظ حجاب و استفاده از لباس هاي بلند مفتخر بودند. 

 
 

 
26 وزارت خانه، نهاد و دستگاه 

 بنا به گفته کارشناسان یکی از راهکارهاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، اجرایی کردن مصوبه 428 است که در تاریخ 13 دي
1384 به تصویب شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسید. بر اساس این طرح 26 وزارتخانه، سازمان و دستگاه اجرایی موظف شدند براي



گسترش فرهنگ حجاب و عفاف در جامعه اسلامی وارد میدان شوند. در این میان سازمان صداوسیما با 31 وظیفه براي گسترش
فرهنگ حجاب و عفاف در رأس قرار دارد و بعدازآن به ترتیب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش وپرورش و نیروي
انتظامی هرکدام با 21 وظیفه، سازمان تربیت بدنی با 18 وظیفه، وزارت علوم و وزارت بهداشت با 17 وظیفه، سازمان جوانان با 14
وظیفه، وزارت بازرگانی با 13 وظیفه، سازمان تبلیغات اسلامی با 12 وظیفه، وزارت کشور، ستاد امربه معروف و نهی از منکر و سازمان
میراث فرهنگی هرکدام 11 وظیفه، وزارت امور خارجه و شهرداري با 10 وظیفه، وزارت مسکن و سازمان مدیریت و برنامه ریزي با 9
وظیفه، وزارت ارتباطات با 8 وظیفه، وزارت راه و مجلس شوراي اسلامی با 7 وظیفه، نیروي مقاومت بسیج و مرکز زنان و خانواده با 6

 
وظیفه. سازمان بهزیستی، وزارت کار و قوه قضائیه هرکدام با 5 وظیفه را بر عهده دارند. 

 
 آب در آسیاب دشمن ریختن 

 اما نکته جالب اینجاست که در بین همه این سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی؛ تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی که در شکل و
شمایل گشت ارشاد ورود می کند به چشم غریبه و آشنا می آید. البته این اتفاق اصلاً غیرعادي نیست وقتی براي فرهنگ سازي
حجاب و عفاف بیشتر دستگاه ها کم کاري می کنند، به حتم نقش سلبی نه تنها قوي تر می شود بلکه بیشتر به چشم می آید. با

 
سهل انگاري و انتقادهاي بی موقع همین دستگاه ها؛ دانسته و ندانسته در آسیاب دشمن آب می ریزند. 

شاید براي شما هم جالب باشد وقتی متوجه می شوید حتی وزارت مسکن یا وزارت راه هم وظایفی را براي ترویج حجاب و عفاف بر
عهده دارند؛ اما خیلی از شهروندان و حتی دستگاه هاي اجرایی هم نمی دانند که این وزارتخانه ها هم وظایفی این چنینی بر عهده

 
دارند. 

 
 

 
ایجابی ترین وظیفه این دستگاه ها 

براي اینکه بیشتر با وظایف این دستگاه ها و سازمان ها در حیطه حجاب آشنا شوید، چند نمونه از وظایف این 26 دستگاه را بیان می
کنیم تا بدانیم واقعاً این سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه براي پیشبرد حفظ عفاف و حجاب که جزي وظایف ایجابی آن ها به حساب

 
می آید تأثیرگذار بوده اند؟ 

 سازمان صداوسیما به عنوان بزرگ ترین نهاد فرهنگی و رسانه اي کشور بیشترین وظیفه را در بین این دستگاه ها و سازمان ها بر
عهده دارد. از بین 31 وظیفه حجاب و عفاف صداوسیما به سه مورد آن اشاره می کنیم 1- به تصویر کشیدن زنان تحصیل کرده،



ممتاز، متعهد و باحجاب در فیلم ها و مجموعه هاي هنري و پرهیز از نشان دادن آنان در نقش ها و شخصیت هاي عامه و کم سواد.2-
ترویج الگوهاي مناسب حجاب از طریق تولید فیلم و سریال و سایر برنامه هاي تلویزیونی و انجام مناظره علمی، فرهنگی و هنري در
خصوص فلسفه حجاب و عفاف به منظور استحکام بنیه اعتقادي و فرهنگی جوانان 3- تهیه برنامه هاي مختلف در خصوص تاریخچه و

 
جایگاه پوشش و حجاب در غرب، تبیین علل و عوامل آن و چگونگی رواج فرهنگ برهنگی در سده هاي اخیر در آن جوامع. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نام این وزارتخانه بیشترین تقارن را با مقوله فرهنگ و حفظ حجاب و عفاف به تصویر می کشد. از بین
21 وظیفه اي که بر عهده دارد به 3 وظیفه آن اشاره می کنیم 1-حمایت مادي و معنوي از آثار فرهنگی ـ هنري همانند تسریع در
صدور مجوز، ارائه یارانه و تشویق تولیدکنندگان آثار فرهنگی و هنرمندانی که راهکارهاي تازه و جذاب در راستاي توسعه فرهنگ
عفاف دارند 2- تولید سمفونی و آثار موسیقیایی متناسب با موضوع عفاف و حجاب 3- نظارت فرهنگی بر اینترنت و ایجاد سیاست

 
هاي حمایتی و هدایتی به منظور تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب و جلوگیري از ورود و گسترش مظاهر تهاجم فرهنگی. 

 
اولین جایگاه آموزش حجاب اجتماعی 

می رسیم به وزارت آموزش وپرورش که جایگاه مهمی براي تربیت نسل ها بر عهده دارد. چراکه بعد از خانواده اولین بستر اجتماعی
افراد، وزارت آموزش وپرورش است و زمینه سازي فرهنگ حجاب و عفاف می تواند در مدرسه، شکل و شمایل اجتماعی به خود بگیرد.
از بین 21 وظیفه آموزش وپرورش تنها به 4 وظیفه آن اشاره می کنیم 1- اجراي مسابقات فرهنگی ـ هنري و علمی باهدف جهت
دهی به افکار نسل جوان با موضوع حجاب و عفاف و نظرسنجی از جوانان در تهیه طرح ها و برنامه هاي مناسب در زمینهٔ حجاب
2- تعیین رنگ ها و مدل هاي متنوع در پوشش دانش آموزان با رعایت موازین و ضوابط شرعی جهت تأمین سلایق مختلف 3-مَحْرَم
سازي محیط هاي آموزشی و پرورشی و اداري به منظور ایجاد زمینه بروز نیازهاي دختران با حفظ سادگی و موازین و ضوابط شرعی
براي جلوگیري از خودنمایی آن ها در مجامع عمومی 4- آشنا نمودن جوانان خصوصاً دختران ـ براي شناخت توطئه ها، زمینه ها،

 
روش ها و مجاري نفوذ فرهنگ غربی از طریق مدارس 

 
سدي براي ترانزیت کالاهاي ضد فرهنگی 

وزارت امور اقتصادي و دارایی نیز در حفظ حجاب و عفاف مصوبه هایی را بر عهده دارد که تنها با دانستن دو وظیفه متوجه خواهید
شد که این وزارت خانه می تواند در پیشبرد حفظ حجاب و عفاف بسیار مؤثر باشد.1-اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی
پوشاك و محصولات فرهنگی مغایر باعفت عمومی و شئونات اسلامی با توجه به قوانین مربوطه 2- نظارت دقیق بر واردات و صادرات و

 
ترانزیت (عبور) تمامی کالاها (ازجمله کالاهاي فرهنگی، مواد غذایی، دارویی، آرایشی، پوشاك و ...) با همکاري دستگاه هاي ذي ربط. 

 
 



 
دانشجوهاي باحجاب 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ـ دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی که حفظ حجاب و عفاف را براي طیف جوان و تحصیل کرده بر
عهده دارد که به اختصار چندوظیفه را بیان می کنیم 1 &– تدوین برنامه جامع فرهنگ عفاف و حجاب با توجه به ضرورت الگوسازي،
بهینه سازي و به روز کردن الگوها، با در نظر گرفتن تنوع فرهنگی موجود در کشور در محیط هاي دانشگاهی توسط پژوهشگاه
مطالعات فرهنگی و اجتماعی 2- آشنا نمودن دانشجویان با  شرایط ازدواج آسان و تشکیل خانواده مستقل و نیمه مستقل و کمک به

 
انجام ازدواج هاي سالم دانشجویی 

مرکز امور زنان و خانواده نیز که نامش باحجاب و عفاف رابطه مستقیمی دارد از مهم ترین وظیفه این مرکز می توان به 1- تشویق و
حمایت از تشکل هاي خصوصی است که در خصوص ترویج فرهنگ عفاف فعالیت می نمایند.2- همکاري با سازمان صداوسیما و
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص ترویج نمادها و الگوهاي لباس هاي بومی ایرانی و تشویق و حمایت از مراکز تولید و توزیع

 
لباس هاي ملی و اسلامی، اشاره کرد. 

 
فضاي امنی وجود دارد؟ 

 وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، در حال حاضر وظایف این وزارت خانه نقش بسیار پررنگ و مستقیمی در حفظ فرهنگ حجاب و
عفاف دارد ازجمله می توان به چندوظیفه آن اشاره کرد 1- ایجاد فضاي امن در تبادل اطلاعات و جلوگیري از مخدوش شدن حریم
عفاف در عرصه تبادل اطلاعات 2- ارائه نرم افزارهاي مرتبط ارزان قیمت به خانواده ها به منظور جلوگیري از دسترسی به سایت هاي

 
ضد اخلاقی. 

 
تشویق حجاب در ورزش 

سازمان تربیت بدنی نیز باوجود برقراري ارتباط هاي بین المللی می تواند در این فرهنگ سازي بسیار تأثیرگذار باشد و وظایف متنوعی
را در این زمینه بر عهده دارد ازجمله 1- طراحی لباس هاي مناسب براي بانوان ورزشکار در راستاي حفظ حریم عفاف و حجاب 2-
تجلیل و تشویق ورزشکاران مروج فرهنگ عفاف 3-تبلیغ و الگوسازي مثبت از افراد و تیم هاي اعزامی ورزشی که مروج ارزش هاي

 
اخلاقی و فرهنگ عفاف در خارج از کشور هستند. 

 
هر محله یک مرکز فرهنگی 

سازمان شهرداري که طی دهه گذشته فرهنگ سازي و فعالیت هایش را در بستر سراهاي محله با عامه مردم چهره به چهره کرده
است وظایفی را برعهده گرفته است که می توان به تهیه تندیس و عکس و تصاویر مناسب از شخصیت هاي اسلامی، وقایع مهم
تاریخی و طرح هاي نمادین و استفاده از آن ها جهت نصب در اماکن عمومی مهم و تفرجگاه ها، همراه با ترمیم و بازسازي مستمر آن
ها اشاره کرد و همچنین گسترش اماکن عمومی، پارك ها و مراکز ورزشی مناسب براي زنان و دختران براي اوقات فراغت و ایجاد

 
فضاهاي مناسب جهت برخورداري آنان از آزادي عمل در رعایت حجاب توسط سازمان پارك ها. 

 
تسهیلات ازدواج دارید؟ 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که اغلب با دانشجوهاي درمان و بیمارستان ها مرتبط است چندین وظیفه مهم را براي



فرهنگ سازي حجاب و عفاف بر عهده دارد که از مهم ترین می توان به 1- طراحی و ساخت خوابگاه هاي دانشجویی متناسب باارزش
هاي اسلامی 2- نظارت بیشتر بر بیمارستان هاي خصوصی به منظور ترویج فرهنگ حجاب و رعایت حقوق زنان بیمار 3- ایجاد

 
تسهیلات ویژه براي ازدواج دانشجویی، ساخت خوابگاه هاي متأهلی و فعال کردن دفاتر مشاوره در امر ازدواج دانشجویی. 

 
امربه معروف با برگزاري همایش 

ستاد احیاي امربه معروف و نهی از منکر، این ستاد بیشتر ستاد سلبیه به نظر می رسد؛ اما از برنامه هایی که در صدر دیگر وظایفش
است می توان به برگزاري همایش و مسابقات فرهنگی گسترده در سراسر کشور براي عمومی  و نهادینه کردن حجاب و پوشش با
همکاري مادي و معنوي مردم و دولت و سازمان هاي مربوط اشاره کرد و همچنین تشویق جامعه به حفظ پوشش اسلامی و قبولاندن

 
نظارت همگانی به عنوان یک اصل مسلم شرعی و انسانی. 

 
بهزیستی و حمایت از زنان 

 سازمان بهزیستی علاوه بر حمایت هاي مادي و معنوي از افراد رنج کشیده اجتماع به خصوص خانواده هاي معلولان وزنان
خودسرپرست فعالیت هاي فرهنگی براي حفظ حجاب و عفاف، بر عهده دارند که اجرایی کردن آن ها می تواند در راستاي دیگر
وظایف این سازمان تأثیر بسیار مثبتی داشته باشد ازجمله حمایت از تشکل هاي صنفی در خصوص زنان سرپرست خانواده براي
کارآفرینی، خودیاري و بهبود زندگی اقتصادي آن ها و جلوگیري از بروز ناهنجاري هاي اخلاقی و فرهنگی در آنان. توانمندسازي،
حرفه آموزي و تأمین امنیت مالی و جانی زنان بی سرپرست به منظور پیشگیري از بروز آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی با همکاري

 
سازمان فنی و حرفه اي و وزارت رفاه و تأمین اجتماعی. 

وزارت امور خارجه براي فرهنگ سازي و حفظ عفاف و حجاب به عنوان حمایت از قانون حجاب در کشورمان چندین وظیفه بر عهده
دارد که از آن ها می توان به معرفی خانواده ها و دانشجویان ایرانی مقیم خارج از کشور که در جهت گسترش و اعتلاي فرهنگ و
سنت اصیل اسلامی و ملی تلاش کرده اند، اشاره کرد و همچنین اعطاي جوایز به این گونه افراد از طریق رسانه هاي گروهی به منظور

 
الگوسازي. 

وزارت کار و امور اجتماعی علاوه بر وظایف اصلی خود در جهت اعتلاي فرهنگ و حجاب وظایفی را برعهده گرفته است که مهم ترین
آن عبارت است از ایجاد فضاي مناسب براي کارکنان و برداشتن زمینه هاي اختلاط زن و مرد در محیط هاي کاري با توجه به فرهنگ

 
عفاف و حجاب توسط کارفرمایان. 

مجلس شوراي اسلامی علاوه بر اینکه نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی باید بر اجرایی شدن مصوبه ها نظارت داشته باشند
باید در تهیه و تصویب طرح هاي آسان سازي ازدواج و تأمین منابع موردنیاز اقتصادي، فرهنگی و... براي زوج هاي جوان شرکت داشته
باشند و مجلس شوراي اسلامی باید طرح هاي لازم را در مورد برخورد با قاچاق کالاهاي مروّج ابتذال و بی حجابی  با استفاده ازنظر
مراجع ذي صلاح تهیه و ارائه نماید. همچنین مجلس نسبت به تهیه طرح هاي قانونی در راستاي فرهنگ سازي و ارائه الگوهاي

 
مناسب جهت توسعه فرهنگ عفاف اقدام کند. 

 
بومی سازي حجاب و عفاف 

وزارت کشور براي حفظ فرهنگ حجاب و عفاف چندین وظیفه بر عهده دارد که از مهم ترین آن می توان به تهیه شناسنامه اجتماعی



مناطق مختلف کشور در ابعاد فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی با توجه به تنوع فرهنگ ها و اعتقادات دینی مردم هر منطقه و برنامه
ریزي جهت تقویت فرهنگ عفاف متناسب با آداب ورسوم آن ها اشاره کرد و همچنین وزارت کشور وظیفه دارد از تردد باندها و
تجارت فحشا در مرزها جلوگیري کند در ضمن وزارت کشور به عنوان نماینده رئیس جمهور بر کلیه ترجمان ها و وزارتخانه ها براي

 
رعایت عفاف و حجاب نظارت می کند. 

 
براي حجاب و عفاف بودجه بگذارید 

سازمان مدیریت و برنامه ریزي وظیفه دارد توجه ویژه اي به سیاست ها و آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در هنگام تدوین برنامه
هاي توسعه پنج ساله و بودجه سالانه کشور داشته باشد و همچنین آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در برنامه هاي درسی ـ در
آموزش هاي ضمن خدمت ـ براي مدیران و کارکنان دولت و تقویت نهادهاي نظارتی و ارزش یابی در راستاي حاکمیت فرهنگ عفاف
در ادارات و مراکز آموزشی بگنجاند و در نهایت بودجه هاي مصوب مرتبط با طرح هاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب اسلامی که از

 
سوي وزارتخانه هاي مربوط ارائه شده است را تسهیل و تسریع کند. 

قوه قضائیه یکی از مؤثرترین ها در فرهنگ سازي حجاب و عفاف است در بین افرادي است که مرتکب جرم شده اند مثل گنجاندن
مفاهیم عفاف و حجاب در دوره هاي آموزشی و تربیتی جوانان و نوجوانان بزهکار و مجرم به منظور بازپروري همچنین قوه قضائیه با به
کارگیري قضات مجرب، برخورد قضایی یکسان با مجرمان و متخلفان در سراسر کشور و ارتقاء سطح آموزش ضابطان جهت اجراي

 
احکام قضایی در پیشبرد فرهنگ سازي سهیم باشد. 

 
 همان اندرونی و بیرونی هاي خودمان 

 وزارت مسکن و شهرسازي ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر می توان وظیفه آن را در پیشبرد فرهنگ و حجاب دانست؛ اما
همان طور که در ادامه می آید این وزارت خانه نیز وظایفی را بر دوش دارد ازجمله 1- تأکید بر اجراي مقررات ساختمانی در جهت
استفاده از معماري متناسب بافرهنگ دینی به صورتی که خانواده ها در حریم خانه احساس آزادي عمل و آرامش کنند. همچنین
تدوین سیاست ها و اجراي برنامه هاي مناسب در جهت تأمین تسهیلات لازم براي خانه دار شدن اقشار جوان وزنان سرپرست خانوار
از طریق مسکن استیجاري. دیگر وظیفه این وزارت خانه، کوشش در جهت تقویت و ترویج شهرسازي و معماري اسلامی به طوري که

 
ارزش هاي اخلاقی و دینی ملاك عمل بوده و همواره در طراحی هاي شهري قرار گیرد. 

 
 گردشگري با شئونات اسلامی 

سازمان میراث فرهنگی و جهانگردي نیز وظایفی را بر عهده دارد که از مهم ترین آنها می توان به ایجاد مراکز فروش پوشاك، کالاهاي
فرهنگی و اماکن اقامتی و پذیرایی براي گردشگران خارجی اشاره کرد و همچنین به اطلاع رسانی در خصوص شئون اسلامی و
فرهنگی با جزوات و بروشورهاي توزیعی در بین گردشگران و برنامه ریزي، نظارت و کنترل فرهنگی پیرامون اعزام گروه هاي

 
گردشگري به خارج از کشور. 

نیروي مقاومت بسیج که بیشتر در مساجد و محله ها فعالیت می کنند و ارتباط مستقیم با عامه مردم دارند ازجمله می توان انجام
کارهاي فرهنگی و ارزشی در جامعه با توجه به فرهنگ عفاف است و کارشناسان تحصیل کرده بتوانند آسیب شناسی بدحجابی و

 
ابتذال فرهنگی با انجام فعالیت هاي پژوهشی و تحقیقاتی را انجام دهند. 



 وزارت راه و ترابري ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر کسی فکر می کند که در فرهنگ سازي حجاب و عفاف می تواند مؤثر
باشد؛ اما بی گمان وظایفی را برعهده گرفته است که از می توان به دو مورد از مهم ترین اشاره کرد 1- تشویق و ترغیب شرکت ها و
مؤسسات حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی و ریلی به ارائه خدمات فرهنگی به مسافران به منظور اشاعه فرهنگ عفاف و حجاب 2 ـ
ایجاد مراکز بهداشتی ـ رفاهی در ایستگاه هاي راه آهن، فرودگاه ها، پایانه ها و جاده ها به همراه نصب تابلوهاي راهنما و اطلاع رسانی

 
با محوریت عفاف و حجاب. 

 
گشت ارشاد در نیروي انتظامی 

 آخرین دستگاهی که علاوه بر وظایف ایجابی وظایف سلبی نیز براي حفظ حجاب و عفاف بر عهده دارد نیروي انتظامی است ازجمله
وظایف این دستگاه می توان به نظارت و کنترل قانونی و اصولی بر وضعیت اماکن تفریحی و عمومی نظیر پارك ها، سالن هاي سینما،
سالن ها و اماکن ورزشی، کوهستان ها، سواحل دریایی، جزایر، مناطق آزاد تجاري، فرودگاه ها، پایانه ها و ... (با مشارکت نهادها و
دستگاه هاي ذي ربط) اشاره کرد و همچنین اهتمام بیشتر به آگاه سازي جامعه از آثار مثبت اجتماعی و اخلاقی حجاب و عفاف و

 
نتایج منفی عدم رعایت آن از طریق خلق آثار فرهنگی، هنري و تبلیغی. 

در میان وظایف سلبی و ایجابی نیروي انتظامی و حتی 300 وظیفه دیگر سازمان ها و وزارت خانه ها، تنها وظیفه «تذکر به افراد
بدحجاب و برخورد با آن ها طبق ضوابط قانونی در اماکن عمومی شهر» به چشم همگان آمده است. همین رفتار سلبی نیروي انتظامی
نشان می دهد که اگر دیگر دستگاه ها و نهادها به وظایف خود عمل کرده بودند. حالا جامعه به سمت و سویی پیش نمی رفت که
نیروي انتظامی این چنین بر بازوي سلبی خود متکی شود و همه این اتفاقات از جایی نشأت می گیرد که دیگر دستگاه ها وظایف

 
ایجابی خود را اجرایی نمی کنند. 

 
 

 
فرهنگ سازي با زبان مهربانی 

 آن ملایمت و مهربانی و امربه معروف که از ارکان دین اسلام است؛ کجاي مصوبه هاي سیاست گذاران حجاب و عفاف قرار داده شده
که حالا به چشم نمی آیند؟ بالفرض که در مصوبه ها باشند؛ چرا با ملایمت هاي اسلامی اجرایی نمی شوند؟ مگر می توان بدون زبان

 
تشویق، تأیید فرهنگ سازي کرد؟ 

از بین 300 وظیفه اي که بر عهده دستگاه ها قرار داده شده که در اینجا به اختصار فقط چندوظیفه این دستگاه ها را شمردیم؛ می
توان دریافت که در بین وظایف دستگاه ها اشتراك هایی وجود دارد؛ اگر سازمان ها در این وظایف مشترك، دست به دست هم می



دادند می توانستند به قدر توان و بودجه شان در حفظ حجاب و عفاف تأثیرگذار باشند و می توانستند در شوراي عالی انقلاب حرفی

 
براي گفتن داشته باشند نه اینکه هرکدام براي اجرایی نکردن وظایف خود در جایگاه منتقد بنشینند. 

انتهاي پیام/



استفاده از ظرفیت مددجویان و فارغ التحصیلان نخبه کمیته امداد در توسعه

صنعت خودرو

منبع: شما و اقتصادشماره خبر:  104  |  تاریخ: 1399/05/06

شما و اقتصاد: دیدار رئیس کمیته امداد با مدیرعامل ایران خودرو، بر استفاده از ظرفیت مددجویان و فارغ التحصیلان نخبه
کمیته امداد در توسعه صنعت خودرو تاکید شد.

به گزارش شما و اقتصاد:  به نقل از پایگاه اطلاع رسانی
کمیته امداد ، فرشاد مقیمی، مدیرعامل گروه صنعتی ایران
خودرو در نشست با رئیس کمیته امداد با اعلام این مطلب،
افزود: ایران خودرو براساس مسئولیت هاي اجتماعی خود،
می تواند از افراد تحت پوشش کمیته امداد حمایت کند.   

 
  

وي با تاکید بر شناسایی ظرفیت هاي اثربخش، افزود: این
آمادگی وجود دارد که از توانمندي هاي افراد نخبه تحت
پوشش کمیته امداد، در زنجیره تولید خودرو از تامین تا
خدمات پس از فروش حتی در قالب ایده و فکر استفاده

شود. از ظرفیت افراد با تحصیلات مرتبط صنعت خودرو نیز می توان در شرکت هاي دانش بنیان و پروژه هاي ساخت داخل بهره برد. 

 
  

سیدمرتضی بختیاري، رئیس کمیته امداد نیز در این دیدار با اشاره به تاریخچه تاسیس کمیته امداد با فاصله کوتاهی از پیروزي
انقلاب، راه اندازي این نهاد را نشانگر اهمیت توجه به محرومان و در ساختار و هرم جمهوري اسلامی دانست و گفت: ماموریت اصلی

 
کمیته امداد، توانمندسازي محرومان است.  

 
  

وي افزود: حمایت از بیماران صعب العلاج و سالمندان به صورت دائم و همیشگی است، اما سایر افراد تحت پوشش را با ایجاد اشتغال

 
و درآمدزایی مورد حمایت قرار داده ایم.   

 
  

رئیس کمیته امداد ایجاد اشتغال توسط کمیته امداد براي محرومان و افراد تحت پوشش را جلوتر از برنامه ششم توسعه خواند و گفت:
این نهاد در طول برنامه ششم توسعه موظف به ایجاد 350 هزار شغل بوده، اما درحالی وارد چهارمین سال برنامه توسعه می شویم که

 
بیش از 500 هزار شغل ایجاد کرده است.  

 
  

 
بختیاري افزود: از سال 74 تاکنون بیش از 700 هزار خانواده خودکفا شده و از پوشش کمیته امداد خارج شده اند.  

 
  

وي با بیان این که درحال حاضر 81 هزار دانشجوي تحت پوشش کمیته امداد مشغول تحصیل هستند، خاطرنشان کرد: از این تعداد،
هزار دانشجو در مقطع دکتري تحصیل علم می کنند.



آموزش فنی و حرفه اي از مهم ترین راهبردهاي شکوفایی صنعتی و تولیدي

است

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  105  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرایران : مدیرعامل بانک توسعه تعاون به تبیین اهمیت و نقش آموزش فنی و حرفه اي در مسیر توسعه اقتصادي و صنعتی
پرداخت.

خبرایران : مدیرعامل بانک توسعه تعاون به تبیین اهمیت و نقش آموزش فنی و حرفه اي در مسیر توسعه اقتصادي و صنعتی

 
پرداخت. 

حجت اله مهدیان مدیرعامل بانک توسعه تعاون ضمن تبریک
فرارسیدن روز آموزش و فنی و حرفه اي اظهار داشت: آموزش
هاي کاربردي در رشته ها و صنایع گوناگون در بخش هاي
صنعت، کشاورزي و خدمات می تواند در ارتقاي سطح نیروي کار

 
شاغل در کارگاه ها و واحدهاي تولیدي مؤثر واقع شود. 

مهدیان فعالیت سازمان فنی و حرفه اي را برگرفته از برنامه هاي
توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور عنوان نمود و گفت: این

سازمان در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باهدف مهارت افزایی نیروي کار تشکیل شده و مجري بسیاري از سیاست هاي

 
کلان وزارتخانه در مبحث اشتغال و سرمایه انسانی می باشد. 

وي بابیان این که بسیاري از افراد شاغل در جامعه مبتنی بر آموزش فنی و حرفه اي وارد بازار کارشده اند افزود: هر حرفه و شغلی

 
داراي مراتب فنی و تجربی است که با انتقال تجربه از استاد، امکان ایجاد کسب وکار جدید براي مهارت آموزان فراهم می گردد. 

مهدیان آموزش کاربري با دستگاه هاي پیشرفته و به روز را از مهم ترین دستاوردهاي سازمان فنی و حرفه اي اعلام نمود و گفت: این

 
سازمان با فراهم سازي زمینه استفاده کاربران می تواند در انتقال صحیح فناوري به کشور مؤثر واقع گردد. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با اشاره به زمینه هاي گسترده همکاري میان این بانک و سازمان فنی و حرفه اي گفت: مخاطبین و
ذینفعان سازمان و بانک اشتراکات بسیاري دارند و از خدمات اجتماعی هر دو دستگاه بهره مند می شوند و طی سال هاي اخیر مهارت

 
آموزان سازمان فنی و حرفه اي به بانک توسعه تعاون معرفی شده و از تسهیلات اشتغال زایی بهره مند گردیده اند. 

مهدیان حفظ هنرها و صنایع بومی و فرهنگی کشور را از طریق مستندسازي و آموزش فنی و حرفه اي میسر دانست و گفت: بسیاري
از روش هاي تولیدي سنتی در سراسر کشور با مکانیزه شدن و آموزش هاي مؤثر حفظ گردیده و در خصوص برخی حرفه ها و
هنرهاي بومی و سنتی در حال فراموشی نیز، استمرار این فرآیند می تواند از فراموشی و انقضاي مهارت هاي تولیدي بومی جلوگیري

نماید



روحانی: وارد مرحله ارزش افزوده در پتروشیمی و فولاد شدیم

منبع: ایرناشماره خبر:  106  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران-ایرنا- رییس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن از خام فروشی در کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام
فروشی جدا شده و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي بعدي شدیم.

تهران-ایرنا- رییس جمهوري با تاکید بر لزوم فاصله گرفتن
از خام فروشی در کشور گفت: در پتروشیمی و فولاد از خام
فروشی جدا شده و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي

 
بعدي شدیم. 

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دوشنبه در
نشست تولیدکنندگان و فعالان صنایع پتروشیمی و فولاد
کشور به عنوان فعالان خط مقدم جبهه اقتصادي کشور و
صادرات مهم کشور گفت: همه تولیدات براي ما بسیار
ارزشمند است و سال هم جهش تولید است و اساسا پایه

اصلی حرکت جامعه و تامین نیاز جامعه، اشتغال در جامعه، صادرات به دست آوردن بازارهاي هدف و یافتن جایگاه تولیدي در منطقه

 
و جهان تولید است. 

روحانی اظهارداشت: مهمترین شرکت هاي پتروشیمی و فولادي هم بار سنگین تولید و هم صادرات غیرنفتی را بر دوش دارند و تامین

 
ارز مورد نیاز در بازار نیما و هم ایجاد اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیلکرده در این دو بخش صورت می گیرد. 

وي با بیان این که هر دو صنعت جزو صنایع پیشرفته دنیا است، گفت: محصولات ما می تواند از نظر کیفیت با محصولات سطح جهان

 
رقابت کند. طبیعی است که از لحاظ کیفیت اگر نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایداري را در اختیار داشته باشیم. 

رییس جمهور گفت: خوشبختانه زنجیره ما در فولاد یک قدم جلوتر است اما زنجیره در پتروشیمی باید یک قدم فراتر از آنچه تا امروز
بوده بردارد. البته آن تقسیم بندي که در محصولات اصلی پتروشیمی انجام می گیرد و اسم برده می شود آن محصولات را امروز

 
بدست می آوریم اما باید محصولات تا مصرف نهایی براي مصرف کننده تولید شود. 

روحانی افزود: الان بخشی از محصولات پتروشیمی، بخشی دیگري از پتروشیمی را تامین می کند و آن بخش هم بخش دیگر را تامین
می کند. ما این زنجیره را تا مصرف نهایی کامل کنیم. در بعضی بخش ها رسیدیم و این زنجیره تا آخر هست بعضی جاها زنجیره

 
پایین دستی را باید کامل کنیم. 

وي اضافه کرد: در فولاد البته غیر از شرکت هاي فولادي بخش هاي صنعتی هستند که فولاد یا ورق یا میلگرد یا هر محصولی که
محصول نهایی فولاد است را در بخش هاي پایین دستی خود این زنجیره مصرف را کامل می کنند. 



 
در پتروشیمی و فولاد وارد مرحله ارزش افزوده شدیم 

رییس جمهوري یادآورشد: هم در پتروشیمی و هم در فولاد، ما از خام فروشی جدا شدیم و وارد مرحله ارزش افزوده و زنجیره هاي
بعدي شده ایم. اگر فرض کنید، معدن سنگ آهن را کشف می کردیم، بعد آن سنگ آهن را حمل کرده و به بندر می بردیم و به
مقصدي صادر می کردیم. ارزش آن سنگ چقدر بود و ارزش فولاد چقدر است؟ این موضوع مهمی است که ثروت جامعه را بالا برده،

 
موجب ایجاد اشتغال و ظرفیت جدیدي براي کشور می شود. 

روحانی با بیان اینکه در صنعت فولاد، در هر کدام از محصولات زنجیره آن، تولیدات ایران تقریبا دو برابر شده است، اظهار داشت: در
کنسانتره، گندله، آهن اسفنجی و فولاد، محصولات ایران در این هفت سال دو برابر شده که کار بسیار بزرگی است. سرمایه زیادي هم

 
براي این کار مصرف شده است. 

وي اظهارداشت: اینکه گفته شد، یک طرح در سال هاي گذشته در گل گهر افتتاح شد که هشت هزار میلیارد تومان ارزش این طرح

 
بود، میلیاردها تومان و دلار مصرف می شود تا زنجیره هاي صنعتی مان را ایجاد کرده و این حرکت را تکمیل کنیم. 

 
میزان تولید پتروشیمی از سال 92 دوبرابر شده است 

روحانی با بیان اینکه محصولات پتروشیمی هم در هفت سال گذشته دو برابر شده است، تصریح کرد: میزان تولیدات پتروشیمی از
سال 92 تا پایان امسال، دو برابر شده است. اینکه تولید دو برابر شده، هنر بسیار بزرگی است یعنی هرچه تولید در قبل و بعد از

 
انقلاب و در دولت هاي گذشته بوده، در این هفت معادل تولیدات آنها تولید و کار شده است که ارزشمند است. 

 
ادامه دارد 

 
برچسب ها 

 
- دولت تدبیر و امید 

 
- حسن روحانی 

- صادرات غیر نفتی



رتبه اول آذربایجان شرقی در راه اندازي واحدهاي تولیدي جدید

منبع: ایرناشماره خبر:  107  |  تاریخ: 1399/05/06

تبریز- ایرنا - معاون برنامه ریزي و سرمایه گذاري سازمان صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی از راه اندازي 60
واحد جدید تولیدي و 75 طرح توسعه در این استان در چهار ماهه نخست سال جهش تولید خبر داد و گفت: در زمینه راه

اندازي واحدهاي تولیدي جدید رتبه نخست کشور را داریم.

تبریز- ایرنا - معاون برنامه ریزي و سرمایه گذاري سازمان
صنعت، معدن و تجارت استان آذربایجان شرقی از راه
اندازي 60 واحد جدید تولیدي و 75 طرح توسعه در این
استان در چهار ماهه نخست سال جهش تولید خبر داد و
گفت: در زمینه راه اندازي واحدهاي تولیدي جدید رتبه

 
نخست کشور را داریم. 

نادر اصغرپور روز دوشنبه با اشاره به اینکه راه اندازي طرح
هاي یاد شده در سال جاري همسو با برنامه تعمیق و
توسعه ساخت داخل می باشد، گفت: این 60 واحد جدید

 
تولیدي با سرمایه گذاري بیش از 240 میلیارد تومان و اشتغال جدید یکهزار نفر درچهار ماهه سال جهش تولید راه اندازي شده است. 

 
وي افزود: عمده طرح هاي راه اندازي شده جدید در زمینه هاي ماشین آلات و تجهیزات و وسایل نقلیه می باشند . 

معاون برنامه ریزي و سرمایه گذاري سازمان صمت استان همچنین از راه اندازي 75 طرح توسعه واحدهاي صنعتی با سرمایه گذاري
بیش از 800 میلیارد تومان در سال جاري خبر داد و گفت: سرمایه گذاري در طرح هاي توسعه اي استان منجر به افزایش اشتغال

 
یکهزار و 200 نفري و کسب رتبه دوم کشوري شده است . 

وي افزود: عمده طرح هاي توسعه اي راه اندازي شده در زمینه صنایع غذایی و آشامیدنی، محصولات شیمیایی، لاستیک، پلاستیک،

 
ماشین آلات و تجهیزات همسو با مزیت هاي نسبی استان و توانمندي هاي واحدهاي صنعتی استان می باشد. 

اصغرپور از بازگشت واحدهاي تعطیل و راکد به چرخه تولید به عنوان اولویت سازمان صمت استان یاد کرد و گفت: در همین راستا
فعالیت تعداد 30 واحد تولیدي تعطیل شده در داخل شهرك هاي صنعتی استان به منظور صیانت از اشتغال بیش از 200 نفر تداوم

 
یافت . 

 
آذربایجان شرقی بیش از چهار هزار واحد تولیدي کوچک و بزرگ دارد. 

برچسب ها 



 
- آذربایجان شرقی 

 
- رونق تولید 
- جهش تولید



باید جلوي خام فروشی را بگیریم

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  108  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا وسیما ،آقاي روحانی در نشست تولیدکنندگان صنایع فولاد و پتروشیمی افزود: شرکت هاي
پتروشیمی و فولادي، هم بار سنگین تولید را بر دوش دارند و هم صادرات غیر نفتی را بنابراین تامین ارز لازم در بازار نیمایی و ایجاد

 
اشتغال لازم براي نسل جوان و تحصیل کرده به عهده این شرکت هاست. 

 
 {sepehr_media_5119226_330_220$}

وي اضافه کرد: هر دو صنعت،   جزو صنایع پیشرفته دنیاست و محصولات ما از نظر کیفیت می توانند با تولیدات مشابه در جهان

 
رقابت کنند. 

 
آقاي روحانی گفت: طبیعی است که اگر از نظر کیفیت نتوانیم رقابت کنیم نمی توانیم بازار پایدار در اختیار داشته باشیم. 

وي زنجیره تولید محصولات فولادي در کشور را یک گام جلوتر دانست و تاکید کرد: زنجیره پتروشیمی باید یک گام جلوتر باشد و ما

 
باید محصولات را تا مرحله نهایی براي تامین نیاز مصرف کنندگان تامین کنیم. 

رییس جمهور گفت: اکنون بخشی از واحد هاي پتروشیمی تولیدات بخش هاي دیگر را تامین می کنند و باید آن بخش ها نیز مواد
مورد نیاز واحد هاي دیگر را تامین کنند در عین حال باید زنجیره در این عرصه تا مرحله نهایی کامل شود به نحوي که زنجیره ها در

 
بخش هاي پایین دستی کامل شود. 

آقاي روحانی افزود: در عرصه فولاد غیر از شرکت هاي فولادي، بخش هاي صنعتی نیز هستند که محصولات فولادي را مصرف می

 
کنند پس باید زنجیره بخش هاي پایین دستی در این عرصه نیز کامل شود. 

رییس جمهور محصولات فولادي و پتروشیمی را براي صنعت بسیار مهم دانست و گفت: اگر این محصولات را نداشتیم و می خواستیم
نیاز هاي داخل را تامین کنیم باید میلیارد ها دلار مصرف می کردیم که این مواد را وارد کشور کنیم، اما هم اکنون در بخش هاي

 
عظیمی از تامین این محصولات بی نیازیم. 

وي تاکید کرد: موضوعی که همواره مطرح است این است که از خام فروشی جلوگیري کنیم، زیرا وقتی محصولات خام عرضه می شود

 
قیمت کمی دارد، اما ارزش افزوده و تکمیل زنجیره محصولات ارزشمند است. 

آقاي روحانی افزود:  اکنون هم در پتروشیمی و هم فولاد از خام فروشی جدا شدیم و به ارزش افزوده و تکمیل زنجیره هاي تولید

 
 {sepehr_media_5119177_330_220$}.رسیده ایم

 
تولیدات ما در بعضی از صنایع دو برابر شده است 

رئیس جمهور گفت: در هفت سال گذشته از ابتداي دولت یازدهم، در بعضی از صنایع مانند فولاد و پتروشیمی، میزان محصولات

 
تولیدي ما دو برابر شده است. 

آقاي روحانی در نشست با تولیدکنندگان فولاد و پتروشیمی، افزود: در زنجیره فولاد تقریبا در هر یک از حلقه هاي زنجیره، محصولات

 
مان دو برابر شده به طور مثال در کنسانتره، آهن اسفنجی و یا فولاد دو برابر قبل تولید داشته ایم. 

رئیس جمهور گفت: میلیارد ها تومان مصرف می شود تا بتوانیم زنجیره هاي صنعتی خود را به وجود بیاوریم، این حرکت می تواند

 
براي کشور اشتغال ایجاد کند و همچنین ظرفیت هاي ما را افزایش دهد. 

آقاي روحانی افزود: در پتروشیمی هم تقریبا همین حالت را مشاهده می کنیم و محصولات ما در حوزه پتروشیمی تقریبا در این هفت



 
سال دو برابر شده است. 

رئیس جمهور در ادامه گفت: اینکه توانسته ایم تولید را دو برابر کنیم، هنر بسیار بزرگی است، یعنی هرآنچه که در دوره هاي قبل در

 
کشور تولید شده در این هفت سال معادل همه آن ها در صنعت فولاد و پتروشیمی تولید داشته ایم. 

آقاي روحانی افزود: در صنایع فولاد و پتروشیمی یک تحول بزرگ ایجاد کردیم، گاهی برخی روزنامه ها مقالاتی می نویسند که مثلا
دولت اوراقی عرضه کرده است که باید سال آینده پرداخت شود و این یعنی براي دولت بعدي بدهی ایجاد کرده است، ما هم وقتی

 
دولت را شروع کردیم یک بدهی کلانی بر دوشمان بود که آن را پرداخت کردیم و یک بخشی از آن به دولت بعدي منتقل می شود. 

رئیس جمهور همچنین گفت: در تولید بنزین سال 92 حدود 50 میلیون لیتر تولید داشتیم که اکنون به بیش از 110 میلیون لیتر
رسیده است، در محصولات کشاورزي نیز در ابتداي دولت 97 میلیون تن تولید داشتیم که اکنون به 130 میلیون تن رسیده است،

 
یعنی حدود 33 درصد تولیدات کشاورزي ما افزایش پیدا کرده است. 

آقاي روحانی عنوان کرد: امروز در زمینه گندم مصرفی مردم، یعنی نان مصرفی مردم به خودکفایی رسیده ایم و این خودکفایی پنج

 
سال است به طور متوالی ادامه داشته، هیچگاه در طول تاریخ ما پنج سال پشت سرهم در گندم خودکفایی نداشتیم. 

خبر تکمیل می شود



توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید/ در راستاي تجاري

سازي آموزش در حال شناسایی فارع التحصیلان موفق دانشگاه در بازار کار

هستیم/ بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه ها درنظر ...

منبع: اخبار علمیشماره خبر:  109  |  تاریخ: 1399/05/06

دانشگاه فنی و حرفه اي

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري روز ملی کارآفرینی

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و فعالیت هاي مهارت آموزي این دانشگاه را

 
تشریح کرد. 

به گزارش اداره کل روابط عمومی، دکتر ابراهیم صالحی عمران در نشست خبري که به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و آموزش
هاي فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت: خبرنگاران و رسانه هاي

 
جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم . 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است . 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است . در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است . آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند . 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 



صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است . 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از  200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم . 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم . 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند . 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند . 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم . 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی



 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد  شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند  کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

کند. براي تجهیز کارگاه ها  و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است .



تصاویري به بهانه روز کارآفرینی

منبع: آخرین خبرشماره خبر:  110  |  تاریخ: 1399/05/06

 
تصاویري به بهانه روز کارآفرینی 6 

باشگاه خبرنگاران/ اقتصاد در ابتداي هزاره سوم میلادي
شاهد دگرگونی هاي شگرفی بوده است. شاید مهم ترین
روندي که در اقتصاد دیده می شود حرکت به سوي نظام
اقتصادي با ماهیت شبکه اي است. در چنین اقتصادي
کنترل و تخصیص منابع به صورت توزیع شده صورت می
گیرد و نقش شبکه هاي اجتماعی در رشد و توسعه ي
اقتصادي به مراتب بیش از نظام متمرکز برنامه ریزي دولتی

 
خواهد بود. نقش کارآفرینان در رویکرد شبکه مدار به مراتب پررنگ تر از رویکرد اقتصاد کلاسیک است. 

 
به پیج اینستاگرامی «آخرین خبر» بپیوندید 
instagram.com/akharinkhabar



خانه مطبوعات مقدمات برگزاري نشست هاي تخصصی با مسئولان را فراهم کند

منبع: ایسناشماره خبر:  111  |  تاریخ: 1399/05/06

استاندار چهارمحال و بختیاري گفت: خانه مطبوعات و اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می تواند مقدمات برگزاري نشست
هاي تخصصی بین خبرنگاران و مسئولان ارشد استانی را بر اساس ضرورت ها و اولویت ها فراهم کند.

اقبال عباسی ششم مردادماه در دیدار با اعضاي هیات
مدیره خانه مطبوعات چهارمحال و بختیاري با تأکید بر
اینکه خبرنگاري یکی از مشاغل بسیار حساس و تعیین
کننده در جامعه است، اظهار کرد: از مهم ترین رسالت هاي
خبرنگاران و اهالی رسانه مطالبه گري، نقد منصفانه و
فرهنگ سازي است، اگر اصحاب رسانه به رسالت خود به
درستی عمل کنند می توانند موجب توسعه و پیشرفت

 
کشور و استان شوند. 

استاندار چهارمحال و بختیاري ادامه داد: نقد منصفانه براي
رفع مشکلات باید مورد استقبال مدیران و مسئولان قرار
بگیرد، زیرا اهالی رسانه پل ارتباطی بین مردم و مسئولان
هستند، اما متأسفانه بنا به دلایلی گاهی ارتباط بین
اصحاب رسانه و مسئولان کمرنگ است و برخی مسائل نیز

 
موجب می شود خبرنگاران از رسالت اصلی خود که همان مطالبه گري است، فاصله بگیرند. 

وي با تأکید بر اینکه ارتباط مسئولان و اصحاب رسانه باید به صورت مستمر در طول سال انجام شود، گفت: خانه مطبوعات و اداره کل
فرهنگ و ارشاد اسلامی می تواند مقدمات برگزاري نشست هاي تخصصی بین خبرنگاران و مسئولان ارشد استانی را بر اساس ضرورت

 
ها و اولویت ها فراهم کند. 

عباسی افزود: اصحاب رسانه می توانند با سرمایه گذاران و مدیران واحدهاي تولیدي نشست هاي تخصصی براي شنیدن مطالباتشان

 
برگزار کنند و سپس این مطالبات را به گوش مدیران مربوطه برسانند تا براي حل آن ها برنامه ریزي صورت بگیرد. 

استاندار چهارمحال و بختیاري با بیان اینکه نقد اصحاب رسانه باید تأثیرگذار و در راستاي رفع مشکلات و معضلات باشد، عنوان کرد:

 
اگر خبرنگاران مسیر درست را براي بیان نقدها پیدا کند، قطعا می توانند با این نقد به هدف اصلی خود که حل مشکل است برسند. 

وي در خصوص مشکلات اصحاب رسانه، یادآور شد: خبرنگاران و اصحاب جراید با مشکلات بسیاري از جمله نداشتن مسکن، بیمه،
درآمد ثابت، تأمین کاغذ براي چاپ مطبوعه و .... روبرو هستند، می توان برنامه ریزي هاي مدونی را براي حل مشکلات این قشر به

 
وسیله مدیران دستگاه هاي اجرایی انجام داد. 



عباسی گفت: احداث خانه مطبوعات به اندازه احداث خانه جوان داراي اهمیت است، می توان مقدمات این کار را از طریق اداره کل

 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، اداره کل راه و شهرسازي و سازمان مدیریت و برنامه ریزي پیگیري کرد. 

استاندار چهارمحال و بختیاري در پایان خاطرنشان کرد: اصحاب رسانه مورد تائید اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی می توانند جهت

 
دریافت تسهیلات مشاغل آسیب دیده از کرونا در سامانه ثبت نام و تسهیلات دریافت کنند. 

به گزارش ایسنا، در ابتداي این دیدار، اعضاي هیات مدیره خانه مطبوعات چهارمحال وبختیاري به بیان پیشنهادات و مشکلات

 
خبرنگاران پرداختند. 

سید مرتضی فیاضی، مدیر خانه مطبوعات چهارمحال وبختیاري در این دیدار اظهار کرد: اولویت کاري هیات مدیره جدید خانه

 
مطبوعات، حفظ کرامت انسانی و جایگاه خبرنگاران است. 

مدیر خانه مطبوعات استان ادامه داد: هم افزایی با مجموعه هاي دولتی و تعامل دوسویه از اولویت هاي کاري هیات مدیره جدید است
که سعی داریم با توجه به حسن اعتماد و حضور پرشور اعضاي خانه مطبوعات که در مشارکتی کم نظیر، اعضاي هیات مدیره جدید را

 
انتخاب کردند، تلاش خود را در راستاي تکریم و تفقدشان قرار دهیم. 

فیاضی به رعایت انصاف و عدالت را در توزیع آگهی هاي دولتی میان رسانه ها اشاره کرد و ادامه داد: نشریات استانی باید با نگاه ویژه

 
تري مورد عنایت قرار گیرند. 

مدیر خانه مطبوعات چهارمحال و بختیاري صدور کارت خبرنگاري در راستاي هویت بخشی به خبرنگاران، تشکیل تعاونی مسکن،
تاسیس صندوق اعتباري، تشکیل کارگروه هاي آموزش، پژوهش و فضاي مجازي، تشکیل کارگروه داوري و حل اختلاف، تشکیل
کارگروه اشتغال و کارآفرینی و تشکیل کار گروه فرهنگی اجتماعی را از جمله برنامه هاي این خانه برشمرد که در طی دو هفته اخیر

 
این کارها آغاز خواهند شد. 

فیاضی اضافه کرد: با هدف ارتقاي سواد رسانه اي خبرنگاران و نیز آشنایی آن ها با حقوق و جرایم مطبوعاتی، کلاسهاي مجازي به

 
صورت وبینار و کلاس هاي فیزیکی با حفظ پروتکل هاي بهداشتی برگزار خواهد شد. 

وي تدوین آیین نامه داخلی و پیشنهاد برگزاري نمایشگاه مطبوعات به صورت منطقه اي و نیز تعامل با سایر دستگاه هاي دولتی و

 
نهادهاي غیردولتی را از برنامه ها و محور امور هیات مدیره جدید دانست. 

انتهاي پیام



نوبخت: 2 میلیون نفر در طرح هاي عمرانی کشور اشتغال دارند

منبع: پارسینهشماره خبر:  112  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: با وجود کاهش شدید منابع مالی دولت، در شرایط کنونی 2 میلیون نفر در طرح هاي
عمرانی کشور مشغول به کار هستند و هیچ یک مجبور به اخراج نشده اند.

محمدباقر نوبخت روز دوشنبه در جمع کارکنان سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان زنجان اظهار داشت: درگیر تحریم هاي

 
ظالمانه، بسیار خشن و بی رحمانه اي هستیم اما در همین شرایط طرح هاي بسیاري را در کشور اجرا و افتتاح خواهیم کرد. 

وي با بیان اینکه مقطع کنونی یکی از کم تکرارترین دوره هاي تاریخی براي کشور است، افزود: امروز نماد آمریکا همان پلیسی است

 
که زانوي خود را برگلوي فردي قرار داده تا بر اثر فشار جان خود را از دست بدهد. 

وي یادآورشد: تک تک ملت هایی که بخواهند در پی دفاع از حق خود باشند با زانوي آمریکا بر گلو مواجه می شوند و این زالوي

 
خشن، ناپاك و زورگو امروز ایران را هدف قرار داده است. 

نوبخت به اعمال سیاست نفت در برابر غذاي آمریکا علیه عراق در جریان محکومیت تجاوز دولت بعثی صدام به کویت اشاره کرد و
گفت: در این شرایط عراق به میزان نیاز خود به غذا نفت صادر می کرد در حالیکه آمریکا در تحریمهاي خود علیه ایران تلاش کرد تا

 
نفتی از این کشور صادر نشود و منابعی براي حتی تامین داور نداشته باشد. 

معاون رییس جمهوري تصریح کرد: ایران سالانه به طور متوسط 50 میلیارد دلار واردات دارد که منابع آن و دیگر منابع دولتی به طور

 
عمده از محل صادرات نفت تامین می شود. 

نوبخت گفت: سال قبل ناگزیر به واردات سه میلیارد و 500 میلیون دلار داروي مورد نیاز کشور بودیم همچنین 15 میلیارد دلار براي
کالاهاي اساسی پرداخت شد و این درحالی است که وقتی درآمد ارزي نباشد به ویژه صادرکنندگان غیرنفتی با چالش هایی مواجه می

 
شوند. 

وي با بیان اینکه دولت باید دارو، غذا، حقوق کارمندان و یارانه ها را تامین کند، افزود: سازمان برنامه و بودجه هر ماه سه هزار و 500
میلیارد تومان یارانه، 2 هزار و 500 میلیارد تومان حمایت هاي معیشتی و 30 هزار میلیارد تومان نیز حقوق کارکنان دولت را پرداخت

 
می کند. 

رییس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: این تحریم ها با هدف ناتوان کردن دولت ایران از پرداختی هاي لازم، پایین آمدن آستانه

 
تحمل مردم و ناکارآمد نشان دادن نظام جمهوري اسلامی است. 

نوبخت با بیان اینکه منابع ما به شدت تقلیل یافته است اما این مقدار کم را با اولویت بندي هزینه می کنیم خاطرنشان کرد: در همین

 
شرایط 2 میلیون نفر در طرح هاي عمرانی کشور مشغول به کار هستند و هیچ یک مجبور به اخراج نشده اند. 



وي با اشاره به طرح هاي عمرانی در دست اجرا در مناطق مختلف کشور گفت: راه آهن از همدان به سمت سنندج و از بستان آباد به
تبریز و 740 کیلومتر راه آهن در جنوب از بندر چابهار به سمت زاهدان گسترش می یابد و در هر استانی پروژه هاي بزرگی از جمله

 
گاز رسانی، راه سازي و دیگر طرح ها در حال انجام است. 

نوبخت با بیان اینکه آنچه که بازو، فکر و عمل دولت است باید از سازمان برنامه و بودجه صادر شود افزود: با همه مشکلات کشور از
وضعیت معیشت همکاران در بدنه دولت غافل نبودیم سال قبل 50 درصد افزایش امتیازات فصل دهم را اجرا کردیم که 50 درصد به

 
حقوق کارکنان افزوده شد و 15 درصد افزایش حقوق نیز در فروردین امسال اعمال شد. 

وي یادآورشد: رتبه بندي فرهنگیان انجام و همسان سازي حقوق بازنشستگان از اول مهر اجرایی خواهد شد و همه پاداش

 
بازنشستگان را قبل از اتمام ماه آینده تسویه می کنیم. 

نوبخت گفت: بدنه سازمان برنامه و بودجه در حساس ترین شرایط و در سنگر جنگی بزرگ و نابرابر و در مقابله با خشن ترین دولت
جهان است که بقیه کشورها را هم مرعوب و تسلیم کرده است به طوریکه اروپا و کشورهاي همسایه هم می دانند حق با ایران است

 
اما جرات نمی کنند پول نفتی که به آنان صادر می کنیم را پرداخت کنند. 

وي تاکید کرد: باوجود اینکه برجامی که محصول سالها مذاکره بود توسط یک انسان نابخرد کنار گذاشته شد و این همه مشکلات
براي ما و دنیا به وجود آورد، در همین شرایط نیز کشور را تمشیت و مردمداري خواهیم کرد و توسعه کشور متوقف نخواهد شد.



رییس سازمان بورس خبر داد: فرصتی طلایی براي اقتصاد کشور / شرکت هاي

پروژه سهامی عام به بورس می آیند

منبع: بورس اوراق بهادار تهرانشماره خبر:  113  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این حجم نقدینگی
اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي اقتصادي به آن نگاه کرد.

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان
نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این
حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می
رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي

 
اقتصادي به آن نگاه کرد. 

به گزارش روابط عمومی و امور بین الملل بورس تهران به
نقل از سنا، دکتر حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب
فوق و با اشاره به سال جهش تولید، به پایگاه خبري بازار

سرمایه (سنا)، گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي در کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده بالایی
برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تامین مالی روبرو هستیم و اگر بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تامین مالی این
پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي پروژه

 
سهامی عام به بورس محقق می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز

 
است که شرکت هاي سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تاسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

دکتر قالیباف اصل در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در
اختیار می گیرد و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید،
پروژه ها و توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا

 
مشارکت کند تا پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 



 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس در گفتگو با سنا، ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با
هدف عمق بخشی بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه

 
گذشته بود، به طوري که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می ششود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

دکتر قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده
شده و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تامین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تاسیس این شرکت ها است. 

دکتر قالیباف اصل توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این
فعالیت توجیه اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي

 
احتمالی، تعریف کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی تامین سرمایه در بازار سرمایه دانست و افزود: این کار رشد اقتصادي،
توسعه و اشتغال را به همراه دارد.



قهر مدیران خراسان رضوي با عشایر در شرایط کرونایی

منبع: روزنامه قدسشماره خبر:  114  |  تاریخ: 1399/05/06

عشایر خراسان رضوي از کم توجهی مسئولان به این قشر از جامعه انتقاد و خواستار توجه بیشتر بویژه در شرایط فعلی
هستند.

عشایر خراسان رضوي از کم توجهی مسئولان به این قشر
از جامعه انتقاد و خواستار توجه بیشتر بویژه در شرایط

 
فعلی هستند. 

براي رسیدن به اولین گروه از چادرهاي عشایري خیلی
نیازي به در نوردیدن جاده هاي خراسان رضوي نیست!
گرچه عشایر خونگرم و پرتلاش و هم استانی هاي عزیز
چادرنشین بخاطر سبک زندگی و قشلاق و ییلاق در اقصی
نقاط خراسان رضوي پراکنده شده اند اما در همین نزدیکی
مشهد، شماري از آنان به روزمرگی هایشان مشغول هستند.

نخستین چادرهاي عشایري را پس از عبور از آخرین حصارهاي گلبهار مشاهده می کنم. ناسازگاري و تضاد زیست سنتی و انبوه
آپارتمان هاي گلبهار به عنوان نمادي از زندگی شهرنشینی، آدمی را به اندیشه وا می دارد. به محض ورود به محوطه میانی چادرها،
سگ هاي نگهبان حمله ور می شوند به گونه اي که جرات پیاده شدن از خودرو را ندارم. عصرگاه تابستان است و اغلب مردان یا به
چراي دام ها رفته و یا دنبال سایر امورات جاري به شهر رفته اند. شماري از زنان، با لباس هاي محلی، جلوي چادرها و در خنکاي
سایه ها نشسته و کنجکاوانه براندازم می نمایند. چند کودك نیز اضافه می شوند. صداي اهالی را می شنوم که مدام می گویند: سگ
ها بی آزارند!. تقریبا 5 چادر عشایري اینجا برپا شده و یکی دو پرچین نیز براي دام ها درنظر گرفته شده است. تعدادي تانکر آب نیز
جانمایی شده است. در دامنه تپه کوچکِ جنب این محوطه، گله اي از گوسفندان آرایش زیبایی گرفته و سمت دیگر، ساختمان شیک
دانشگاه آزاد گلبهار طنازي ها دارد!. معمولا عشایر خراسان رضوي درون کوچ هستند لذا در نزدیکی شهرها و روستاها و... به منظور

 
دسترسی آسان تر به امکانات رفاهی مستقر می گردند. 

آقاي مرادي با وانتش سر می رسد. 50 ساله است و اهل سرخس. با دست به چند چادر بالاتر اشاره می کند و می گوید: این دوستان؛
کرمانج هستند و چادرهاي این طرف، متعلق به ماست که از سرخس آمده ایم. البته همنشینی ما چندین ساله است و حالا دوست و

 
رفیق و همسایه قدیمی به حساب می آییم. 

اولین پرسشی که به ذهنم خطور می کند؛ پیرامون مسائل بهداشتی از جمله حمام است. مرادي؛ در این باره توضیح می دهد: خب!
گرد و خاك صحرا و سر و کله زدن با دام و گله و... به هر حال آلاینده هایی دارد. براي حمام به چناران مراجعت می کنیم. البته
عشایر کرمانج در چناران منزل مسکونی دارند و با توجه به نزدیکی این شهر، مشکلات شان کمتر است اما براي ما که منزل در
سرخس است، بایستی به حمام هاي سطح شهر رجوع کنیم. وقتی سئوال می کنم که آیا امکان جانمایی حمام صحرایی سیار وجود
ندارد و امور عشایري تا حالا براي رفع مشکل حمام که سنگ بناي بهداشت و نظافت فردي است - مثل جانمایی حمام سیار- تدبیري
نیاندیشیده، به خنده اي معنادار اکتفا می کند. در ادامه گپ و گفت با آقاي مرادي می پرسم: یادم است که سال هاي قبل
عشایرنشینان توسط گروه هاي سیار پزشکی مورد معاینه و ویزیت دوره اي قرار می گرفتند. آیا اکنون نیز و به ویژه در شرایط
کرونایی، وضعیت بهداشت و درمان عشایر توسط متولیان بهداشت و درمان رصد و مورد پایش قرار می گیرد؟ وي پاسخ می دهد: خیر!



مثل اغلب هموطنان از بیمه کشاورزي برخورداریم که البته خیلی کاربردي ندارد!. اینجا از پزشک سیار خبري نیست! حتی سال هاي
گذشته براي دام ها، دام پزشک می آمد و بیماري دام هاي مان مورد پایش قرار می گرفت. اکنون با توجه به بحث کرونا؛ چندین ماه
است که همان دام پزشکان نیز مراجعه نداشته اند. واکسیناسیون دام ها براي عشایر بی اندازه اهمیت دارد. عشایر با دام، زنده اند و

 
معیشت شان از دیرباز در دام داري نهادینه شده، لکن امسال عدم حضور براي واکسیناسیون باعث شده تا تلفات دامی داشته باشیم. 

از وي نحوه تامین آب را پرس و جو می نمایم. مرادي در این باره اظهار کرد: مشکل عمده ما تامین آب است. اداره امور عشایري تنها
کاري که کرده یکی دو تا تانکر در اختیار ما قرار داده که البته ناکافی است. دیگر تانکرها را خودمان تهیه کرده ایم. آب شرب را از

 
مناطق روستایی و شهري با ماشین آورده، و براي تامین آب دام ها نیز توسط تانکرهاي خصوصی آب را خریداري می نماییم. 

از نحوه حمایت هاي اداره امور عشایري سئوال می کنم. می گوید: اداره امور عشایري حمایت چندانی ندارد. براي تامین آذوقه دام ها
البته بسته هایی درنظر گرفته شده، که ناکافی است. مازاد آذوقه را بصورت آزاد تهیه می کنیم که هزینه هاي سنگینی دارد. یک کیلو
جو سهمیه امور عشایري کیلویی 2400 تومان است و سهمیه آزاد که سر به فلک می کشد. اداره امور عشایري بتواند آذوقه و خوراك
دام عشایر را با قیمت تعاونی تامین کند؛ کمک بسیار بزرگی کرده است. لابلاي گفتگو؛ همسر آقاي مرادي نیز وارد بحث می شود.
بانوي مهربان و خنده روي عشایري که با 50 سال سن نمادي از سخت کوشی و صبر وتحمل است. ناشکر نیست اما گلایه ها دارد.
می گوید: اغلب هزینه هاي ما صرف تامین آذوقه و موارد بهداشت و درمان دام می شود. دام سرمایه اصلی ماست اما براي خرید دارو و
یا واکسن هاي مورد نیاز مجبوریم تا چند راس دام را بفروشیم که بتوانیم از پس هزینه ها بر بیاییم. هزینه دام پزشک را بصورت آزاد

 
متقبل می شویم. نرخ داروها و واکسن ها بصورت آزاد است. دولت می تواند در این موارد از عشایر حمایت کند. 

وي می افزاید: اشتغال زایی که شاخ و دم ندارد. پیشینه ما دامداري است و حدود چهل سال یعنی از نوجوانی به دامداري مشغولیم.
اگر مورد حمایت واقع شویم علیرغم مشکلات زندگی عشایري، اما دامداري؛ درآمدزاست. وقتی هزینه تامین دارو و واکسن را نداریم
نتیجه این می شود که امسال 50 راس از 600 گوسفند تلف می شود. بخش عمده اي از گوشت استان توسط عشایر تامین می شود.
از طرفی جوان هاي ما شغل دارند. اگر دامداري نکنیم این تعداد جوان با مهاجرت به شهرها فقط بر آمار بیکاران می افزایند. اما می
بینیم که حتی دام پزشک را خودمان باید از مشهد یا چناران با سلام و صلوات و نرخ آزاد بیاوریم. حتی هزینه رفت و آمدشان را می
دهیم. الان که به واسطه کرونا مدتهاست کسی براي پایش دام نیامده است. گرچه خوشبختانه بر اساس اعلام مسئولان اداره امور

 
عشایري تاکنون کرونا مشاهده نشده است. 

مشکلات دیگري نیز مطرح می شود که اهمیت کمتري دارد. تامین سوخت یکی از این مشکلات است. از خانواده آقاي مرادي

 
خداحافظی می کنم و محل را ترك می کنم. 

- 35 هزار نفر جمعیت عشایري استان در قالب هفت هزار خانوار عشایري خراسان رضوي شامل 35 طایفه کوچ رو هستند. این تعداد
معادل 51 صدم درصد جمعیت 6 میلیون و 400 هزار نفري خراسان رضوي را تشکیل می دهند و 900 هزار راس دام آنها معادل 15
درصد از کل دامهاي استان است. عشایر خراسانی با تولید سالانه 12 هزار تن گوشت قرمز، 17 هزار تن فراورده دامی شامل شیر،
روغن، پشم، کرك و کود حیوانی و 41 هزار و 800 مترمربع صنایع دستی شامل گلیم، قالیچه، فرش و تابلو فرش نقش به سزایی در

اقتصاد خراسان رضوي ایفا می کنند. کوچ عشایر بصورت درون کوچ و برون کوچ است. انتهاي پیام/



گردهمایی شرکت هاي فولادي کشور در نمایشگاه اصفهان

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  115  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري فارس از اصفهان به نقل از روابط
عمومی شرکت نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان،
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته
گري، ماشین آلات و صنایع وابسته طی روزهاي اول تا
چهارم شهریورماه برپا می شود و فرصت ارزشمندي فراهم
می کند تا صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي
هاي خود را به صورت گسترده ارائه کنند و در معرض

 
بازدید علاقه مندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبرو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

 
تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،

 
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند. 

انتهاي پیام/63058/ج/



شرایط ثبت نام در آزمون نظام مهندسی با مدرك کارشناسی ارشد و دکترا

منبع: برق نیوزشماره خبر:  116  |  تاریخ: 1399/05/06

به دارندگان مدرك کارشناسی ارشد در زمینه رشته هاي هفتگانه ساختمان که با مدرك کارشناسی خود نمی توانند پروانه
اشتغال در زمینه رشته هاي هفتگانه مهندسی ساختمان دریافت نمایند، هیچ گونه پروانه اشتغال به کار مهندسی در رشته

اصلی و یا مرتبط با آن تعلق نمی گیرد.

سرویس آموزش و آزمون برق نیوز، به دارندگان مدرك کارشناسی ارشد در زمینه رشته هاي هفتگانه ساختمان که با مدرك
کارشناسی خود نمی توانند پروانه اشتغال در زمینه رشته هاي هفتگانه مهندسی ساختمان دریافت نمایند، هیچ گونه پروانه اشتغال به

 
کار مهندسی در رشته اصلی و یا مرتبط با آن تعلق نمی گیرد. 

دارندگان مدارك تحصیلی کارشناسی اعم از پیوسته یا ناپیوسته که مطابق با ضوابط ابلاغی موفق به دریافت پروانه اشتغال به کار
مرتبط شده اند، در صورت اخذ مدرك تحصیلی کارشناسی ارشد در رشته هاي اصلی هفتگانه مهندسی ساختمان همسان با رشته
کارشناسی، می توانند با رعایت سایر ضوابط و مقررات مربوط مندرج در قانون یاد شده و آیین نامه اجرایی آن، پروانه اشتغال به کار
مرتبط مهندسی با حدود صلاحیت نظارت برحسب سنوات و طراحی حداکثر تا پایه دو دریافت نمایند. (براي مثال براي کسانی که
مدرك کارشناسی کنترل و ابزار دقیق و یا مخابرات دارند در صورت دریافت مدرك ارشد در رشته هاي قدرت یا الکترونیک، می توانند

 
در آزمون طراحی شرکت نمایند) 

دارندگان مدارك تحصیلی کارشناسی در رشته هاي مرتبط، که پس از اخذ مدرك کارشناسی، موفق به اخذ مدارك دانشگاهی در دو
مقطع تحصیلی کارشناسی ارشد و دکتري در رشته هاي اصلی همسان یا رشته کارشناسی شده اند، می توانند با دارا بودن سایر

 
شرایط لازم پروانه اشتغال به کار مرتبط با مهندسی یا صلاحیت طراحی و نظارت بدون محدودیت دریافت نمایند. 

دارندگان مدارك تحصیلی در رشته هاي دبیري فنی پیوسته در رشته هاي اصلی در صورت اخذ مدرك کارشناسی ارشد ناپیوسته در
رشته اصلی همسان و منطبق با مدرك کارشناسی رشته مربوط طبق جدول پس از سپري شدن سنوات قانونی لازم از تاریخ اخذ
مدرك کارشناسی ارشد، می توانند با رعایت سایر شرایط الزامی، پروانه اشتغال همانند دارندگان مدرك تحصیلی در رشته اصلی،

 
دریافت نمایند. 

به دارندگان مدرك تحصیلی کاردانی غیر مرتبط با رشته هاي هفتگانه ساختمان و کارشناسی ناپیوسته دبیري فنی در رشته هاي
اصلی ساختمان که موفق به اخذ مدرك کارشناسی ارشد در رشته هاي اصلی ساختمان شده اند، می توانند با رعایت سایر ضوابط و

 
مقررات مربوط، پروانه اشتغال به کار مرتبط با مهندسی یا حدود صلاحیت نظارت دریافت نمایند. 

تمدید پروانه اشتغال به کار براي افرادي که از قبل و به استناد مدرك کارشناسی ارشد پروانه دریافت کرده اند با همان کد و در همان

 
پایه قبلی، بلامانع می باشد، لازم به ذکر است ارتقا پایه پروانه اشتغال مطابق با ضوابط جدید می باشد. 

فهرست عناوین رشته هاي کارشناسی ارشد ناپیوسته در رشته هاي اصلی تأسیسات برقی تائید توسط کمیسیون تبصره 2 ماده 7

 
قانون در جدول زیر قابل مشاهده است. 



فارغ التحصیلان رشته هاي مرتبط مانند کنترل، مخابرات، ابزار

 
دقیق در چه صورتی می توانند در آزمون طراحی شرکت نمایند؟ 

فارغ التحصیلان رشته هاي مرتبط (براي مثال مخابرات، کنترل و ابزار دقیق)، اگر مدرك ارشد قدرت یا الکترونیک بگیرند، می توانند

 
در آزمون طراحی هم شرکت نمایند. 

 
معرفی کتاب راهنماي کامل آزمون ها و اشتغال به کار نظام مهندسی برق 

این کتاب کاملترین مرجع راهنماي شرکت در آزمون هاي نظام مهندسی و شرایط اخذ پروانه اشتغال به کار و درآمدزایی از این حوزه
است. بررسی تفاوت صلاحیت هاي نظارت و طراحی، شرایط عضویت و شرکت در آزمون ها، رشته گرایش هاي مجاز و غیرمجاز، اخذ
پروانه اشتغال به کار، ارتقاي درجه نظام مهندسی، تحلیل منابع آزمون، نکات مهم قبولی آزمون، تعرفه و شرایط درآمدي، واگذاري
پروانه، مدارك و الزامات، پاسخ به پرسش هاي متداول. از جمله سرفصل هاي ارائه شده در این کتاب است. این کتاب بصورت pdf با

 
سرفصلهاي کامل از لینک زیر قابل دانلود است: 

 
دانلود کتاب راهنماي کامل آزمون ها و اشتغال به کار نظام مهندسی برق(کلیک نمایید) 

توجه:سوالات خود در خصوص آزمون نظام مهندسی و شرایط شرکت در آزمون را در بخش نظرات (انتهاي همین صفحه) ارسال
نمایید تا مشاوران به شما پاسخ دهند.



مهندس ناظر برق چه وظایفی دارد؟

منبع: برق نیوزشماره خبر:  117  |  تاریخ: 1399/05/06

مراحلی که یک مهندس برق داراي پروانه نظارت باید انجام دهد، عبارت است از: بررسی نقشه هاي اجرایی ساختمان و در
مرحله ي دوم بازدید از محل پروژه قبل از شروع عملیات اجرایی که شامل ،بررسی امکان تامین برق و تلفن موردنیاز

ساختمان جهت ساخت و بهره برداري،تهیه نقشه، کروکی یا دستور کار به منظور تامین و توزیع ...

 
سرویس آموزش وآزمون برق نیوز، مراحلی که یک مهندس برق داراي پروانه نظارت باید انجام دهد، عبارت است از: 

 
1-بررسی نقشه هاي اجرایی ساختمان 

 
-آیا نقشه هاي برق با سایر نقشه هاي اجرایی هماهنگی وهمخوانی دارد؟ 

 
-آیا نقشه هاي برق کامل و اجرایی است؟ 

 
2-بازدید از محل پروژه قبل از شروع عملیات اجرایی 

 
-بررسی امکان تامین برق و تلفن موردنیاز ساختمان جهت ساخت و بهره برداري 

 
-تهیه نقشه، کروکی یا دستور کار به منظور تامین و توزیع برق موقت 

 
- کنترل رعایت حریم شبکه هاي توزیع برق شهر در دوره ساخت و بهره برداري 

 
3-بازدید از پروژه در مرحله اجراي فونداسیون 

 
-کنترل موارد فرم شماره 1، 

 
4-بازدید از پروژه در مرحله اجراي ستون ها و سقف ها 

 
-کنترل موارد فرم شماره 2، 

 
5- زمان شروع کار هاي اجرایی برق: 

 
-بعد از پایان سفت کاري 

 
-بعد از اجراي لوله کشی تاسیسات مکانیکی 

 
-بعد از اجراي زیرسازي سقف هاي کاذب 

 
-بعد از اجراي گچ و خاك (یا حداقل کروم بندي مربوط به گچ و خاك) 

-درساختمان هایی که از سیستم کناف استفاده میگردد. باید سازه کناف اجرا و یک طرف آن پانل گچی نصب شود و ساپورت هاي

 
لازم جهت لوله کشی برق که توسط مهندس ناظر برق مشخص می گردد به سازه اضافه شده، سپس برق انجام شود. 

 
6-قبل از شروع عملیات لوله کشی باید کار هاي زیر انجام شود. 

 
-خطوط تراز جهت نصب کلیدو پریز برق و.. مشخص شود. 

-محل کلیه المان هاي برقی روي دیوار ها و سقف ها علامت گذاري شود، به طوري که با مشاهده ي هر المان، نوع المان مشخص

 
شود. 

-موقعیت المان ها توسط مهندس ناظر برق، مهندس معمار و کارفرما بررسیو درصورت نیاز به تغییر با اصلاح موقعیت بعضی از المان



 
ها نقشه یا دستور کار لازم توسط مهندس ناظر برق تهیه و به پیمانکار ابلاغ گردد. 

 
7- مهندس ناظر برق باید مشخصات لوله ها، قوطی هاي کلید و پریز و جعبه هاي تقسیم را مشخص نماید. 

 
8-مسیر لوله کشی روي دیوار ها شیارزده شده و توسط مهندس ناظر برق کنترل شود. 

 
9-مهندس ناظر باید نحوه لوله کشی را براي پیمانکار برق تشریح و پس از اجرا آن را کنترل نماید. 

 
10- بازدید از پروژه در مرحله نازك کاري (کنترل فرم شماره 3) 

 
11-روي لوله هاي برق بلافاصله پی از اجرا، ماهیچه سیمانی کشیده شود. 

 
12-بازدید از پروژه پس از سفیدکاري، کاشی کاري و پوشش کف 

 
-زمان شروع عملیات سیم کشی، کابل کشی و نصب تجهیزات 

 
- کنترل موارد فرم شماره 4 و 5 

معرفی کتاب راهنماي کامل آزمون ها و اشتغال به کار نظام

 
مهندسی برق 

این کتاب کاملترین مرجع راهنماي شرکت در آزمون هاي نظام
مهندسی و شرایط اخذ پروانه اشتغال به کار و درآمدزایی از این
حوزه است. بررسی تفاوت صلاحیت هاي نظارت و طراحی،
شرایط عضویت و شرکت در آزمون ها، رشته گرایش هاي مجاز و
غیرمجاز، اخذ پروانه اشتغال به کار، ارتقاي درجه نظام مهندسی،
تحلیل منابع آزمون، نکات مهم قبولی آزمون، تعرفه و شرایط
درآمدي، واگذاري پروانه، مدارك و الزامات، پاسخ به پرسش هاي
متداول. از جمله سرفصل هاي ارائه شده در این کتاب است. این
کتاب بصورت pdf با سرفصلهاي کامل از لینک زیر قابل دانلود

 
است: 

دانلود کتاب راهنماي کامل آزمون ها و اشتغال به کار نظام

 
مهندسی برق(کلیک نمایید) 

توجه:سوالات خود در خصوص آزمون نظام مهندسی و شرایط
شرکت در آزمون را در بخش نظرات (انتهاي همین صفحه) ارسال نمایید تا مشاوران به شما پاسخ دهند.



برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگ هاي

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  118  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرنگار خبرگزاري صدا و سیما، سینماي ایران در این دوره حضور پررنگی را تجربه می کند و در «چتر سینماي
ایران» در کنار بنیاد سینمایی فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم فجر و انجمن سینماي جوانان
ایران، هشت مؤسسه و شرکت پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم، ایر ایماژ، ايِ آي فیلم پرو، خانه فیلم و

 
بنیاد ملی کارآفرینی محتواي دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگ هاي به فعالیت خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهاد ها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید.



جزئیات بازگشت ارز صادراتی

منبع: فردا نیوزشماره خبر:  119  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25
میلیارد یورو است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه

قضاییه است.

 
06 مرداد 1399 - 17:37 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 97 و 98 بالغ بر 25 میلیارد

 
یورو است که از این میزان حدود 6.8 میلیارد یورو مربوط به 250 صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه است. 

خبرگزاري فارس: به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، صمد
کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي
کشور اظهارداشت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در
خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي

 
دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. 

وي افزود: به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1
میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران)
صادرات صورت گرفته است که از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور
انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور

 
برنگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تصریح کرد: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و
افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی 1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این
صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به
چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و

 
1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

کریمی ادامه داد: براساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی ایران تعداد 2
هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد) از روز
1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو صادرات
داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت دیگر حدود



 
17.7 میلیارد یورو ( حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت داده نشده است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش
خواهد شد در تعامل با آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع

 
ارزي در بازار دوم تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: باوجود برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادرکننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

وي ادامه داد: همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 



مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: براساس مصوبات این بسته ابلاغی، همه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت 3 ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



بهره برداري از 3هزارتن مس کاتد در آینده نزدیک/ طرح ذوب و پالایش

جدي ترین مطالبه استان از مس

منبع: آناجشماره خبر:  120  |  تاریخ: 1399/05/06

علی بیات ماکو مدیرعامل جدید مس سونگون ورزقان با حضور در تحریریه آناج به بررسی جایگاه صنعت مس در اقتصاد و
چشم انداز مس سونگون ورزقان پرداخت.

به گزارش آناج، معدن مس سونگون از معدود معادن کشور است که داراي حجم عظیم ذخایر معدنی در کشور و جهان می
باشد. طرحهاي توسعه و احداث صنایع زیر دستی مس در منطقه ورزقان و آذربایجان می تواند این خطه از آذربایجان را به نبض
اقتصاد معدنی تبدیل کند. گذشته از اشتغال زایی بسیار براي منطقه محرومی به نام ورزقان، درآمد ارزي کشور را بالا برده و ایران را از

 
واردات هرگونه ماده مرتبط به صنعت مس بی نیاز کند. 

علی بیات ماکو مدیرعامل جدید شرکت مس سونگون ورزقان با حضور در تحریریه آناج به بررسی جایگاه صنعت مس در کشور و

 
آذربایجان شرقی پرداخت. 

وي با اشاره به اکتشافات جدید در مس سونگون اظهار داشت: منطقه ورزقان و به طور کلی مس سونگون از پتانسیل مناسبی برخوردار
است و تاکنون ابعاد این ظرفیت به طور کامل مشخص نشده. چراکه اکتشافات هر روز وارد فاز جدید می شود. در شرکت صنایع مس
تقریبا هیچ روزي نیست که برنامه هاي اکتشافی تعطیل شود و این را مطمئن باشید در حال حاضر رقمی معادل یک میلیارد و
390هزار تن ذخیره اکتشافی مس برآورد شده است که یک میلیارد تن از این رقم قابل معدن کاري است. اخبار بسیار خوشایند از

 
نظر افزایش ذخیره در آینده نزدیک منتشر خواهد شد. 

وي نحوه فرآوري صنایع معدنی را ضروري دانست و عنوان کرد: آنچه که قابل اهمیت است فقط ذخیره مس نیست بلکه نحوه
استخراج و فرآوري مواد معدنی است که منتج به ایجاد یک منطقه صنعتی شود. صنایع معدنی خود به خود ارزشمند هستند اما آنچه

 
که ارزش این صنعت را دوچندان می کند، این است که مواد معدنی استخراج و فرآوري شود. 

این وظیفه باید توسط مس سونگون انجام شود. در سال هاي گذشته علی رغم تعریف طرح هاي توسعه، سرعت پیشرفت مناسب
نبوده است. در هفته گذشته مجمع عمومی شرکت مس انجام شد و این شرکت به عنوان پربازده ترین شرکت معدنی کشور انتخاب

 
شد که فولاد مبارکه را در این زمینه کنار زد. 



 
 

مدیرعامل شرکت مس سونگون در خصوص توسعه فازهاي کنسانتره مس سونگون تصریح کرد: با توجه به قیمت هاي جهانی مس،
افق روشنی را براي مس ترسیم می کنیم. وظیفه ما هم مدیریت مناسب این مجموعه است. در حال حاضر 2 طرح توسعه در حال
مطالعه است که طرح توسعه فاز 3 و 4 کنسانتره یکی از این طرح ها است. دو کارخانه تولید کنسانتره به ارزش 300هزار تن در این
منطقه احداث خواهد شد و در سال آینده پروژه هیپ لیچ نیز به بهره برداري خواهد رسید. این پروژه از باطله هاي مواد معدنی تغذیه
خواهد کرد و نزدیک به سه هزار تن مس کاتد در ورزقان به بهره برداي خواهد رسید. اگر نتوانیم از مس کاتد در منطقه خودمان

 
استفاده کنیم قطعا در سایر مناطق کشور استفاده خواهد شد. 

بیات در خصوص نحوه پیاده سازي و اجراي این طرح ها خاطرنشان کرد: نباید انتظار داشته باشیم شرکت ملی مس به طور مثال لوله
هاي مسی تولید کند. نقشه راه این شرکت تا 1410 مشخص است و بنابراین شرکت مس رسالت بزرگی در کشور دارد. چشم انداز
جالبی هم در این زمینه قابل رویت است. به طور نمونه در خودروهاي معمولی بیش از 4کیلو مس مصرف می شود. یعنی با پیشرفت
اقتصاد کشورها تقاضاي جهانی مس هم افزایش می یابد. بنابراین این یک فرصت استثنایی است که مطمئنا با اجراي آن آثار مس

 
سونگون فراتر از ورزقان خواهد شد. 

 
 

وي نهادینه شدن صنعت مس را مهمتر از هرآثار دیگري دانست و ابراز داشت: تقریبا تمام عمرم را در صنایع معدنی گذراندم و به طور
کلی خاك معدن ذاتا ارزشمند است. یا باید فرآوري کنیم یا باید به صورت خام بفروشیم. چین هم تولید کننده سنگ آهن و هم وارد



کننده این ماده است. اینکه تصمیم گرفته شود مواد کنسانتره از یک منطقه براي بازآوري به سایر مناطق ارسال شود قبل از هرگونه
نگاه سیاسی نگاه اقتصادي را به دنبال دارد. جدي ترین مطالبه صنعت استان از مس سونگون این است که طرح ذوب و پالایش تحت

 
هر شرایطی در منطقه ورزقان ایجاد شود. 

انتهاي پیام/



شمارش معکوس براي رونق دوباره جاده ابریشم

منبع: روزنامه تجارتشماره خبر:  121  |  تاریخ: 1399/05/06

هنوز ابهامات زیادي بر سر تفاهم 25 ساله همکاري هاي ایران و چین وجود دارد. طی هفته هاي گذشته تحلیل هاي مختلفی
درباره تاثیر این تفاهم نامه بر آینده اقتصادي و اجتماعی کشور منتشر شده است.

گروه صنعت و تجارت: هنوز ابهامات زیادي بر سر تفاهم
25 ساله همکاري هاي ایران و چین وجود دارد. طی هفته
هاي گذشته تحلیل هاي مختلفی درباره تاثیر این تفاهم
نامه بر آینده اقتصادي و اجتماعی کشور منتشر شده است.
در این میان اما یکی واقعیت همچنان قابل انکار نیست و
آن اینکه براي ایجاد تحول اساسی در اقتصاد به ویژه در
بخش هاي صنعتی کشور، باید اجازه اي براي سرمایه

 
گذاري کشورهاي صاحب و قدرتمند نام صادر شود. 

اولین روز تابستان سال جاري بود که رسانه ها از امضاي سند تفاهم برنامه 25 ساله همکاري هاي جامع ایران و چین در نشست هیات
وزیران خبر دادند. دقایقی بعد از آن اعلام شد که حسن روحانی رییس جمهوري، ظریف را مامور پیگیري این سند کرده است. آنطور
که دولتی ها ادعا می کنند، تفاهم همکاري بلندمدت میان ایران و چین همان سندي است که قرار بود اقتصاد ایران را در یکی از
حساس ترین برهه هاي تاریخی که غرب راه هر نوع صادرات و نقل و انتقالات مالی را مسدود ساخته، از مزایایی که سرمایه گذارهاي

 
چینی برایش فراهم کرده، بهرهمند سازد. 

کارشناسان اقتصادي معتقدند زمانی که کشورها به واسطه شخصیت هاي حقوقی چه دولتی و چه غیردولتی در کشوري سرمایه
گذاري می کنند حداقل امتیازي که وجود دارد امنیت آن کشور مورد تضمین قرار داده می شود، چراکه کشوري سرمایه گذاري کلان
در کشور دیگري انجام می دهد این خودش یک امنیت ایجاد می کند. این سرمایه گذاري ها موضوع اشتغال و توسعه اقتصاد را نیز
تضمین می کند. در مورد تفاهم میان ایران و چین نیز شرایط تاحدودي مشابه است و به طور قطع از بعُد بین الملل نیز اثر خوبی
خواهد داشت؛ چراکه چینی ها از ظرفیت اقتصادي بالایی برخوردار هستند و این می تواند براي کشورمان امتیاز بالایی در توسعه
اقتصاد به ویژه در بخش صنعت باشد. نکته داراي اهمیت در این میان وجود دارد اینکه باید با یک هدف گذاري کاملا منطقی و بر پایه
توسعه به عرصه تجارت و تفاهم بلندمدت میان دو کشور ورود شود. عده اي معتقدند تفاهم نامه همکاري هاي ایران و چین می تواند
انتقال دانش و تکنولوژي به کشور را به همراه داشته باشد، اما این عوامل نیازمند ایجاد سیاست قوي در اجراي هدف ها با انتصاب

 
مدیران شایسته و قابل اعتماد است. 

در همین حال آخرین روز تیرماه سال جاري، عضو هیات رییسه اتاق ایران از برنامه ریزي معاونت امور بین الملل اتاق ایران براي راه
اندازي دفتر تجاري در کشور چین با محوریت اتاق مشترك ایران و چین و همکاري شرکت هاي بزرگ دولتی خبر داد. غلامحسین
جمیلی این خبر را در نشستی با حضور مدیران معاونت امور بین الملل، رئیس اتاق مشترك ایران و چین و نمایندگان شرکت هاي



بزرگ دولتی مطرح کرد و به تشریح برنامه هاي پیش روي اتاق ایران در راستاي توسعه فعالیت هاي صادراتی و بازاریابی کشور با
توجه به محدودیت هاي ناشی از تحریم پرداخت. او همچنین رویکرد اتاق ایران در راستاي گسترش بازارهاي صادراتی کشور، خدمت
رسانی، بهره برداري از ظرفیت هاي موجود و همسو کردن تلاش هایی که در این مسیر صورت می گیرد، تشریح کرد و تسریع و

 
تسهیل این روند با تأسیس دفاتر تجاري اتاق ایران در چین خبر داد. 

آنطور که اعضاي اتاق بازرگانی ایران بارها اعلام کرده اند، رویکرد اصلی بخش خصوصی اقتصاد ایران در شرایط فعلی کشور، توسعه
صادرات است. در این میان بدون شک بازارسازي و تلاش براي حضور گسترده تر محصولات و خدمات ایرانی در حوزه هاي مختلف از
جمله برنامه هایی است که باید در دستور کار قرار بگیرد. براساس برنامه دوره نهم هیئت رئیسه اتاق ایران، دفاتر بازاریابی به منظور
توسعه صادرات برون مرزي حداقل در 5 کشور هدف از جمله چین، هند، ترکیه، عراق و امارات تا پایان دوره باید تاسیس شوند که در

 
حال حاضر دفاتر تجاري اتاق ایران در دو شهر آستاراخان روسیه و دمشق سوریه در مرحله فعالسازي است. 

در همین حال روز گذشته مجیدرضا حریري، رئیس اتاق مشترك بازرگانی ایران و چین در گفتگو با پایگاه خبري اتاق ایران درباره
گفت: اتاق هاي مشترك بازرگانی با هدف تسریع و کارگشایی همکاري اقتصادي بین دو کشور تاسیس می شوند، اتاق مشترك
بازرگانی ایران و چین هم از این قاعده مستثنی نیست. براي شروع همکاري اقتصادي و تاسیس دفاتر تجاري، آنچه در هیات رئیسه
اتاق ایران تاکید شده تعیین کشورهاي هدف از میان کشورهاي منطقه و همچنین کشور چین است. مقدمات این کار انجام شده و

 
البته الان هم زمان خیلی خوبی براي انجام کار است. 

این عضو اتاق بازرگانی درباره لزوم تاسیس دفاتر تجاري و اینکه آیا ایران قبلا چنین تجربه اي را ایران داشته، گفت: ما قبلا چنین
سابقهاي را نداشته ایم؛ در چین بین سالهاي 2009 تا 2013 اتاق ایران و چین دفاتر نمایندگی در شهر شانگهاي داشت؛ اما از آنجایی
که محل تامین هزینه ها و درآمدها مشخص نبود، مشکلاتی پیش آمد و به دلیل تحریم بانکی و مقررات سختگیرانه براي داشتن دفاتر
تجاري در کشور دیگر، فعالیت دفتر معلق شد. بعد از آن به قصه برجام رسیدیم و همه اینها فراموش شد و خیلی ها از خاطر بردند که
روي دفاتر تجاري و واردات بهینه کار کنند. به گفته حریري با نقض یکطرفه برجام از طرف آمریکا و بازگشت تحریم ها، بار دیگر باعث
شد تا دولت در یک سال گذشته روي اصول همکاري با بخش خصوصی تمرکز کند. در ستاد اقتصاد مقاومتی این ماموریت به اتاق
ایران داده شده تا دفاتر تجاري را در خارج از کشور راه اندازي کنند. از طرفی اتاق ایران و چین سابقه چندین ساله داشته و چین
اولین جایی است که به طور عملی می توان روي آن کار کرد. وي ادامه داد: ما در اتاق مشترك بازرگانی ایران و چین طرحی با عنوان
«پروژه ملی توسعه صادرات غیرنفتی» را دنبال می کنیم؛ بر همین اساس یکی از کارها تاسیس مرکز یا دفتر تجاري در چین است که
با کمک تولیدکننده ها و صادرکننده ها بتوانیم آنجا را به شکل نمایشگاه دایمی از محصولات ایرانی در آوریم و با حضور در این
نمایشگاه به صورت مستمر بتوانیم از تمام فضاها و امکان هاي تجاري-نمایشگاهی بهره بگیریم. پروژه توسعه صادرات غیرنفتی به چین

 
یکی از اولویت هاي بخش خصوصی است. 

این عضو اتاق بازرگانی ایران تصریح کرد: بازار چین شرایط خاص خود را دارد؛ ما از این بازار دو انتظار عمده داریم؛ اول اینکه
محصولات صادر شده به چین جاي توسعه کمی بالایی دارد؛ در حوزه هایی از بازار هم فعال وارد نشده ایم. بازار چین بازار اولین کشور
مصرفی دنیاست؛ چین بزرگترین واردکننده دنیاست. جمعیت یک میلیارد و چهارصد میلیون نفري چین قابل مقایسه با بازار عراق و
افغانستان نیست. اهداف ما در هر کشوري متفاوت از کشور دیگري باشد و باید براساس آن کشور برنامه ریزي مناسب انجام شود.

 
دفاتر و مراکز تجاري و نمایشگاه هاي دایمی در هر کشور با شیوه خاص خود باید دایر شود. 

حریري درباره همکاري 25 ساله ایران و چین و تاثیر آن بر روند همکاري بخش خصوصی با چین گفت: همکاري 25 ایران و چین
بیشتر هیاهوي رسانه اي است. آنچه به عنوان راهبرد همکاري بین ایران و چین دیده می شود، بخشی عمده اي که همیشه باید



مطرح شود این است توسعه روابط بازرگانی دو کشور ایران و چین در اولویت باشد. در اینجا باید به نقش پررنگ بخش خصوصی تاکید
شود. باید نقش بخش خصوصی به عنوان پتانسیل که هنوز ظرفیت همکاري بالایی دارد مطرح شود؛ هم دولت ایران و هم دولت چین
موافقت کلی روي این مسئله اعلام کرده اند، اتاق مشترك بازرگانی ایران و چین در همه کمیسیون هاي مشترك خود روي این اصل

توجه و تاکید داشته است.



پیام نماینده شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی به مناسبت هفته ملی

مهارت

منبع: سیماي استانشماره خبر:  122  |  تاریخ: 1399/05/06

دکتر پروین صالحی طی پیامی فرارسیدن هفته مهارت را به همه فعالان این عرصه تبریک گفت.

 
به گزارش پایگاه خبري سیماي استان (1) ، در متن این پیام آمده است: بسم االله الرحمن الرحیم 

امروز رشد و توسعه صنعتی و اقتصادي کشور نیازمند نیروي کار ماهر و آموزش دیده است و آموزش هاي فنی و حرفه اي می توانند

 
بازویی قدرتمند براي رسیدن به این هدف مهم باشند. 

در سال جهش تولید، بی شک گسترش نهضت توسعه آموزش هاي مهارتی و توانمندسازي منابع انسانی می تواند راهگشا باشد. بی
تردید تلفیق دانش با مهارت و خلاقیت براي جوانان این مرز و بوم زمینه ساز اشتغال مولد و پایدار توام با کار آفرینی، تاثیر بسزایی در
رشد و توسعه اقتصادي و توانمند سازي منابع انسانی دارد و رسالت آموزش فنی و حرفه اي به عنوان متولی اصلی آموزش مهارت هاي
گوناگون در تربیت نیروي کار ماهر و متخصص در بخش هاي مختلف صنعت ، خدمات و کشاورزي و ارتقاي مهارت هاي حرفه اي

 
شاغلین و فارغ التحصیلان دانشگاهی و کارجویان شهري و روستایی نقش بسزایی در توسعه پایدار شهرستان خواهد داشت. 

ضمن تبریک ششم مردادماه روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته مهارت به همه تلاشگران عرصه مهارت آموزي
، انتظار می رود دست اندرکاران این حوزه با اهتمام به ارزش هاي الهی و والاي انسانی، به ترویج و تعالی فرهنگ مهارت آموزي و
گسترش همه جانبه آن به عنوان ضرورت جدي رشد و توسعه شهرستان توجه نموده و برنامه ها به گونه اي دنبال شود تا شهرستان

 
مبارکه به عنوان یک قطب فرهنگی ،صنعتی و کشاورزي در حوزه مهارت آموزي، ممتاز و پیشرو باشد. پروین صالحی 

نماینده مردم شریف شهرستان مبارکه در مجلس شوراي اسلامی



بروکراسی اداري مانع مهمی بر سر راه جهش تولید در اصفهان است

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  123  |  تاریخ: 1399/05/06

پیام سپاهان - فریدن- نماینده مردم فریدن در مجلس با اشاره به مشکل مهم بروکراسی اداري در اصفهان گفت: اگر
بروکراسی اداري را از سر راه بخش تولید برداریم آینده کار و تولید در استان اصفهان درخشان خواهد شد.

پیام سپاهان - فریدن- نماینده مردم فریدن در مجلس با
اشاره به مشکل مهم بروکراسی اداري در اصفهان گفت: اگر
بروکراسی اداري را از سر راه بخش تولید برداریم آینده کار

 
و تولید در استان اصفهان درخشان خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار مهر ، حسین محمدصالحی پیش از
ظهر دوشنبه در نشست مشترك مدیران مراکز فنی و حرفه
اي شهرستان هاي فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین
میاندشت اظهار داشت: ما متأسفانه براي تربیت فرزندان

این سرزمین برنامه ریزي مناسبی نداشته ایم به نوعی که فرزندان ما وقتی وارد عرصه زندگی و جامعه شدند گاه نمی توانند از زمان و

 
استعدادها به نحو مطلوبی استفاده ببرند. 

وي گفت: دانشجویان به طور معمول فقط مباحث تئوري را آموزش دیده و تجارب و مهارت یک کارآموز که در مجموعه فنی و حرفه

 
اي کار یاد گرفته را ندارند، بخش تئوري و عملی ما نیز با یکدیگر هماهنگ نشدند و متأسفانه مشکلاتی را ایجاد کرده است. 

 
در بخش کارآفرینی کشور مشکل داریم 

نماینده مردم فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین میاندشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: اگر امروز جوانان به دنبال کارآفرینی
نیستند و به دنبال کار دولتی و پشت میز نشینی هستند به دلیل آن است که در بخش کارآفرینی نیز مشکل داریم و اگر امروز یک
نفر به عنوان کارآفرین بخواهد کار فنی را شروع کند و موجب اشتغالزایی شود هزار مشکل سر راهش است و مجبور به رها کردن

 
کارآفرینی شود. 

وي افزود: قانون کارآفرینی و برنامه هاي کشور ما مشکل دارد، اگر توانستیم بروکراسی شدید اداري را از سر راه بخش تولید و اشتغال
برداریم آینده فنی و حرفه اي و کار و تولید درخشان خواهد شد در غیر این صورت تلاش ما و شما بی فایده و میخ بر سنگ کوبیدن

 
است. 

محمدصالحی تصریح کرد: مجلس یازدهم، با رأي نمایندگان مجلس کمیسیون ویژه اي تشکیل داد تا جهش تولید شکل بگیرد و هدف

 
کمیسیون تسهیل کار و اشتغال است که موانع تولید از سر راه برداریم تا جوانان و کارآفرینان فعال تر و دردسر آنها کمتر شود. 

 
جبران کمبود مربی کارآفرینی در منطقه فریدن با بکارگیري سرباز 

وي در ارتباط با استخدام سرباز براي آموزش هاي مهارتی در فنی حرفه اي گفت: زمانی که دولت بودجه یا مجوز ندارد که نیروي حق
التدریسی استخدام کند از سربازان داراي مهارت فنی حرفه اي می توان استفاده کرد، سرباز حداقل با دو سال آموزش دادن کار یاد
می گیرد و وقتی موفق بود انگیزه براي وي ایجاد می شود که وارد مجموعه فنی و حرفه اي شود و بهتر نیز جذب کار می شود، به

 
دنبال جذب سربازان براي آموزش فنی حرفه اي باشید. 

نماینده مردم فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین میاندشت در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: چهار شهرستان فریدن بزرگ
قطب دامپروري و کشاورزي است و از حداقل ها باید استفاده شود، به جرأت می توان گفت که فارغ التحصیلان رشته هاي کشاورزي و



 
گرایش کشاورزي منطقه فریدن توانمندتر از سایر شهرستان ها هستند چراکه از کودکی تجربه شغل کشاورزي و دامداري را دارند. 

 
در منطقه اي قرار گرفتیم که از هر جهت تحت فشار بودیم 

وي گفت: جوانان فریدن بزرگ استعداد و پتانسیل خاصی دارند که براي آنها باید فراهم شود، متأسفانه در منطقه اي قرار گرفتیم که
از هر جهت تحت فشار بودیم و بخش اقتصادي و دامپروري مختصري هم که داشتیم تو محاصره و در تنگناي شدید قرار گرفته است،

 
حداقل جوانان منطقه که در این رشته ها تحصیل کردند و تجربه کافی دارند، وارد بدنه آموزش فنی و حرفه اي کنیم تا کمک شود. 

محمدصالحی گفت: کمبود نیروي منطقه فریدن جبران شود چون اگر مراکز نیز تعطیل شود زیبنده نیست، باید مراکز فنی حرفه اي
در فصل تابستان براي دانش آموزان در سالن هاي آموزش و پرورش و مدارس برنامه اوقات فراغت برگزار کند تا دانش آموزان مهارت
آموزي را یاد بگیرند و علاقمند شوند، در شوراي اداري شهرستان ها پیشنهاد برنامه اوقات فراغت داده شود تا در سالن هاي بلااستفاده

ادارات آموزش فنی و حرفه اي انجام شود.



جشنواره ملی خلاقیت در لرستان آغاز به کار کرد

منبع: داناشماره خبر:  124  |  تاریخ: 1399/05/06

معتمدي، معاون آموزش وپرورش لرستان گفت: جشنواره ملی خلاقیت با محوریت "شوق مهارت" براي تمام دانش آموزان
ابتدایی در سراسر کشور آغاز شد.

معتمدي، معاون آموزش وپرورش لرستان گفت: جشنواره
ملی خلاقیت با محوریت "شوق مهارت" براي تمام دانش

 
آموزان ابتدایی در سراسر کشور آغاز شد. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ رقیه معتمدي در
گفت وگو با خبرنگار سفیرافلاك با اشاره به آغاز جشنواره
ملی خلاقیت اظهار داشت: دومین جشنواره خلاقیت با
محوریت «شوق مهارت» براي دانش آموزان ابتدایی در
سراسر کشور در سه بخش مهارت ورزي، مهارت خواندن و

 
مهارت نوشتاري آغاز شده است . 

وي افزود: این جشنواره از امروز آغاز و تا 20 مرداد سال

 
جاري ادامه خواهد داشت که دانش آموزان ابتدایی می توانند در سه بخش به صورت فردي یا گروهی در این جشنواره شرکت کنند. 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش لرستان با اشاره به محورهاي جشنواره ملی خلاقیت عنوان کرد: مهارت خواندن یکی از
محورهاي جشنواره است که دانش آموزان می توانند اثر ادبی از شاعر یا نویسنده یا قصه هاي بومی و محلی را انتخاب و به صورت

 
فایل صوتی یا تصویري به جشنواره ارسال کنند. 

وي با اشاره به محور نوشتاري جشنواره تصریح کرد: دانش آموزان می توانند خلاصه اي از یک کتاب، داستان، خاطره نویسی و... را با

 
موضوع ایام شیوع ویروس کرونا در قالب pdf به جشنواره ارسال نمایند. 

معتمدي با اشاره به مهارت ورزي که محور سوم جشنواره ملی خلاقیت است گفت: در این بخش شرکت کنندگان می توانند یک فیلم
10 دقیقه اي با موضوع ساخت دست سازه ها، ساخت ابزار آموزشی و کمک آموزشی، کاردستی هاي خلاقانه، مهارت هاي کار در

 
منزل، حفظ محیط زیست، مهارت هاي هنري، مهارت هاي دینی، زیستی و بدنی و... را به جشنواره ارسال کنند. 

وي خاطرنشان کرد: با توجه به رویکرد آموزش و پرورش براي دوره آموزش ابتدایی که مهارت محوري است به دنبال این هستیم که

 
دانش آموزان هر مهارتی که دارند را ارائه دهند همچنین خلاقیت و نوآوري خود را در این جشنواره نشان دهند. 

معاون آموزش ابتدایی آموزش و پرورش استان لرستان افزود: جشنواره ملی شوق مهارت با هدف ایجاد بستري در راستاي شکوفایی
استعدادها، تقویت روحیه مهارت آموزشی، ارتقاء و بهبود مهارت نوشتن سعی داریم از حافظه محوري به تفکر خلاق هنرمندانه و به
رشد همه جانبه در دوره ابتدایی دست یابیم که در این زمینه مشارکت کلیه ذینفعان تعلیم و تربیت از کارکنان مدرسه، اولیا و جامعه



 
را نیاز داریم. 

وي با اشاره به اهداف برگزاري این جشنواره، تصریح کرد: شناسایی، ترغیب وایجاد فرصت براي دانش آموزان خلاق، ماهر و نوآور، هم
افزایی و هم گرایی، اشتراك دانش و اطلاعات و انجام کارهاي مشترك وگروهی، ایجاد نظم فکري، ارتقا سواد خوانداري، نوشتاري،
هوش کلامی، هوش هیجانی، توجه به تفاوت هاي فردي، شناسایی و شکوفایی استعداد دانش آموزان و هدایت به سمت کارآفرینی
ومهارت هنري وزمینه ساز کارمولد، رسیدن به فردایی بهتر با پشتوانه ذهن و اندیشه برتر، غنی سازي و برنامه ریزي مناسب جهت
اوقات فراغت، تقویت روحیه دانش آموزان در شرایط قرنطینه خانگی، ترغیب دانش آموزان به استفاده از شبکه شاد در اوقات فراغت،
تقویت روحیه مهارت ورزي و ایجاد مهارت در دانش آموزان، ایجاد خودباوري جهت کسب تجربه و آماده سازي دانش آموزان براي

 
ورود به عرصه تولید از اهداف جشنواره خلاقیت است. 

معتمدي اظهار داشت: دانش آموزان ابتدایی سراسر کشور می توانند اثر خود را به همراه فایل صوتی یا تصویري با مشخصات کامل به

 
جشنواره ارسال کنند و در پایان جشنواره براي همه دانش آموزان لوح تقدیر و به برگزیدگان جوایزي اهدا خواهد شد . 

وي گفت: امیدواریم در این ایام کرونایی و فراغت دانش آموزان کاري را انجام داده باشیم که فرهنگ مهارت آموزي را در میان خانواده

 
ها ترویج و نهادینه کنیم. 

انتهاي پیام/



«مدرسه تلویزیونی ایران» نو می شود/ طرحی براي آموزش به ناشنوایان

منبع: خوز 24شماره خبر:  125  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرنگار مهر، مسعود احمدي افرادي مدیر شبکه
هفت (آموزش) سیما طی نشستی که پیش از ظهر امروز
دوشنبه ششم مرداد برگزار شد، با اشاره به تدارك برنامه
هاي مهارت محور در این شبکه عنوان کرد: از سال 97 در
حوزه هاي ماموریتی، توجه به مردم، آموزش و مهارت در

 
دستور کار قرار گرفت و اینکه (...) 

به گزارش خبرنگار مهر، مسعود احمدي افرادي مدیر شبکه
هفت (آموزش) سیما طی نشستی که پیش از ظهر امروز
دوشنبه ششم مرداد برگزار شد، با اشاره به تدارك برنامه

هاي مهارت محور در این شبکه عنوان کرد: از سال 97 در حوزه هاي ماموریتی، توجه به مردم، آموزش و مهارت در دستور کار قرار
گرفت و اینکه شبکه باید دیدنی تر و جذاب تر باشد. شبکه آموزش باید به بحث عدالت آموزشی بپردازد و بحث مهارت به عنوان

 
نتیجه آموزش مطرح شود. 

مدیر شبکه آموزش با اشاره به برخی برنامه هاي شبکه تاکید کرد: برنامه هاي چون «ماهر باش»، «میز مهارت»، و «فوت و فن» و
برنامه مطالبه گرانه به اسم «به وقت ایران» در حوزه مهارت به معناي کسب و کار و ارتقاي شغلی راه اندازي شده اند. در میان بحث
هاي مهارتی کسب و کار و مهارت هاي فردي و شغلی اولویت است. رویکرد ما در تولید، تولید موثر، کم هزینه و کوتاه مدت است که

 
با نیازمندي هاي جامعه هم سنخیت داشته باشد. 

وي با اشاره به برنامه هاي آموزشی و مهارتی تصریح کرد: این نوع از برنامه سازي هم سبک تلقی می شود هم تاثیرگذار است و هم

 
قابلیت برودکست و کار در فضاي مجازي دارد. 

 
پرداخت چالشی به موضوع «مهارت آموزي» 

احمدي افزادي درباره برنامه هاي مطالبه گرانه در حوزه مهارت هم گفت: باید به موضوع مهارت به صورت چالشی و مهارت گرایانه
پرداخت. پرداخت مناظره اي و چالشی اهمیت ویژه اي در این حوزه دارد و به همین دلیل برنامه «به وقت ایران» طراحی شد و یک
میز از آن به یک نماینده مجلس اختصاص یافت تا او فرصت داشته باشد مسایل اجتماعی در حوزه مهارت را مطرح کند.. کشوري که

 
مهارت داشته باشد می تواند به جهش تولید بیندیشد. 

وي با اشاره به مسابقات جهانی مهارت «کازان» که سال گذشته از این شبکه پوشش داده شد، یادآور شد: تیم ایران با 9 شرکت
کننده وارد مسابقات جهانی کازان شد که البته جوایزي هم دریافت کرد. ده هزار نفر از مردم و مقامات کشورهاي مختلف در این
مسابقه حضور داشتند. با این حال باید گفت ما هنوز این مسابقه را نمی شناختیم و اگر این شناخت به اندازه کافی باشد بهتر می توان



 
بیشتر روي آن کار کرد و سازمان فنی و حرفه اي حرکت خوبی را در این زمینه شروع کرده است. 

واقعیت این است که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در آموزش و پرورش کشور شد؛
آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از یک بی هدفی و خانواده هایشان از
یک نگرانی نجات یابند مدیر شبکه آموزش در بخش دیگر سخنانش عنوان کرد: امروز هر کاري که انجام می شود باید پیوست رسانه
اي داشته باشد و زمانی که رویدادي طراحی می شود باید این پیوست رسانه اي هم آغاز شود نه اینکه فقط بعد از پایان رویداد آن را
پوشش دهیم. براي تمدن ساز شدن باید اهالی فرهنگ و هنر و مشخصاً اهالی رسانه را دخیل کرد. ما اکنون دو مسابقه جذاب را در
دستور کار داریم که «77 ساعت» به تهیه کنندگی سعید ابوطالب در حال ضبط و تصویربرداري است. جوانان رقابتی را در حوزه
مهارت هاي فنی و کسب و کار، زندگی و شخصی آغاز کرده اند. این مسابقه با پروتکل هاي بهداشتی تولید می شود که امیدوارم از

 
پاییز پخش آن آغاز شود. 

وي ادامه داد: مسابقه دیگري هم با محوریت صندوق کارآفرینی کشور در حال آماده سازي است و محور آن جوان-ماهران هستند و

 
پیش تولید این مسابقه در حال انجام است. 

 
برگزاري بیش از چهار هزار کلاس در «مدرسه ایران» 

مسعودي افزادي در بخش دیگري از این نشست رسانه اي به مدرسه تلویزیونی ایران هم اشاره و عنوان کرد: «مدرسه ایران» را با 10
کلاس در سال گذشته آغاز کردیم و در اردیبهشت امسال به 36 کلاس در روز رساندیم. این رویداد بسیار مهم بود چون با تعطیلی
مدارس دانش آموزان دچار نوعی سرگردانی شده بودند. تا الان بیش از چهار هزار کلاس برگزار کرده ایم. تا بیستم خرداد مرحله اول

 
مدرسه تلویزیونی بود و بعد از آن مدرسه تابستانی آغاز شد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر استودیوي جدیدي را براي مدرسه تلویزیونی آماده کرده ایم. برنامه اي هم براي ناشنوایان داریم که

 
دستیاري باشد که متناسب با آن ها هم فعالیت کند. 

مدیر شبکه آموزش تأکید کرد: واقعیت این است که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در
آموزش و پرورش کشور شد؛ آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از یک بی

 
هدفی و خانواده هایشان از یک نگرانی نجات یابند. 

وي افزود: براي اولین بار عدالت آموزشی معنا شد یعنی یک معلم براي تمام کشور به شکلی واحد تدریس کرد. همچنین سرفصل هاي

 
مدارس در سراسر کشور به شیوه هاي مختلف تدریس می شد و در این زمینه هم شکلی واحد از تدریس ارایه شد. 

 
طراحی مسابقه با موضوع «زبان فارسی» 

مدیر شبکه آموزش همچنین درباره ساخت برنامه هایی با محور زبان فارسی در شبکه هاي سیما گفت: هر یک از برنامه ها در شبکه
هاي مختلف در حال آماده سازي یک آیتم و برنامه در حوزه زبان فارسی هستند. همکاري هاي با فرهنگستان زبان داریم و هر روز
جدول پخش منظمی از برنامک ها و آیتم ها داریم. یک مسابقه زبان فارسی هم در نظر گرفته ایم که طرح آن ارایه شده و با تامین

 
منابع امیدواریم اولین مسابقه با محور زبان فارسی را تولید کنیم. 



تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده از کلاس هاست. ما براي
15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم به شکل استودیوي
مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم وي افزود: «فارسی بان» عنوان برنامه دیگري است که درباره گروهی است که
اسامی مختلف را که واژگانی غیرمتعارف یا خارجی دارند رصد می کنند. سري جدید «مشاعره» با اجراي اسماعیل آذر هم در حال
آماده سازي است. سري جدید «قندپهلو» نیز در مرحله طراحی است تا بتوانیم پخش آن را از پاییز داشته باشیم که با توجه به بحث
کرونا تغییراتی در آن خواهیم داشت. همچنین دو برنامه با همکاري سازمان بورس خواهیم داشت که آموزش در این حوزه خواهد بود

 
که چگونه ورود کرده و سرمایه گذاري کنیم. 

 
«مدرسه تلویزیونی» نباید تعطیل شود 

مدیر شبکه آموزش در بخش پاسخ به پرسش خبرنگاران درباره استمرار پخش «مدرسه تلویزیونی ایران» گفت: تا کنون 146 روز از
10 اسفند کلاس برگزار شده و تدریس در تلویزیون قطع نشده است. در این میان تیم هاي تولید دچار خستگی شدند. به خصوص که
بخش عمده اي هم به صورت زنده روي آنتن رفت. این حجم عملیات به قدري نوآورانه بود که دیگر این مدل آموزشی نباید تعطیل

 
شود. 

وي ادامه داد: اگر آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است. این کار
یک ریال ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی براي ما نیست. برنامه ها زنده روي آنتن رفت و نکته آن همذات پنداري بین معلم و
دانش آموز بود معلم در کلاس از دانش آموز می خواست ماسک بزند و یا دستکش بپوشد و این پیام ها در بسته هاي تولیدي ممکن

 
نبود. 

احمدي افزادي ادامه داد: تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده
از کلاس هاست. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم
به شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم. تاکنون 30 درصد متون درسی تدریس شده است و هدف

 
گیري ما این است که مابقی متون یعنی 70 درصد دیگر را هم تا پایان امسال تدریس کنیم. 

منبع: مهر



بازگشایی مجدد سایت هاي مراکز اسقاط خودرو

منبع: خودرونگارانشماره خبر:  126  |  تاریخ: 1399/05/06

خودرونگاران_سایت هاي مراکز اسقاط خودرو حدود یک سال به دلیل مسائل و مشکلاتی که در این رابطه رخ داده بود
مسدود بودند و با اعلام ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت با ارائه تعهدنامه محضري از طرف مراکز اسقاط به ستاد با هدف

جلوگیري از تقلب و تخلف دوباره بازگشایی می شوند.

 
بازگشایی مجدد سایت هاي مراکز اسقاط خودرو 

خودرونگاران_سایت هاي مراکز اسقاط خودرو حدود یک
سال به دلیل مسائل و مشکلاتی که در این رابطه رخ داده
بود مسدود بودند و با اعلام ستاد مدیریت حمل و نقل و
سوخت با ارائه تعهدنامه محضري از طرف مراکز اسقاط به
ستاد با هدف جلوگیري از تقلب و تخلف دوباره بازگشایی

 
می شوند. 

به گزارش خودرونگاران به نقل از اقتصاد آنلاین، محسن صادقی، سرپرست ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت درباره بازگشایی مجدد
سایت هاي مراکز اسقاط خودرو گفت: براساس مصوبه هاي دولت براي هر خودرویی که اسقاط می شد، مطابق معادل سواري آن
گواهی صادر می گردید اما حدود یک سال صفحات مراکز اسقاط خودرو مسدود بود. با توجه به بازار عرضه و تقاضا ، و عنایت به اینکه
تمامی وارد کنندگان خودرو و موتور سیکلت و تولید کنندگان آنها نیاز به استفاده از گواهی اسقاط براي شماره گذاري دارند می

 
بایست این بازار (ارائه گواهی اسقاط) مدیریت شود و به همین دلیل سیاست گذاري این موضوع بر عهده ستاد سوخت است. 

وي در ادامه بیان کرد: امسال در سال جهش تولید قرار داریم و وجود مشکلاتی چون مازاد یا کمبود گواهی اسقاط سبب بسته شدن
این صفحات شده بود و حدود یک سال فقط براي اسقاط تاکسی ها گواهی صادر می شد و نیاز به مدیریت در این بازار بود. از بهمن

 
ماه سال گذشته و به واسطه قانون هواي پاك حتی شماره گذاري موتور سیکلت ها نیز نیاز به الصاق گواهی اسقاط دارد. 

صادقی در ادامه گفت: ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت براي کنترل تخلف و تقلب در این بازار تعهد نامه اي تهیه کرد تا مراکز
اسقاط موظف باشند در هر مرحله اي که ستاد نیاز بداند کلیه مدارك مثبته مشتمل بر هرگونه عکس و فیلم از وسایل نقلیه اسقاطی

 
و همچنین اسناد خرید لاشه (بارنامه، پته و ...) را به ستاد تحویل نمایند. 

ایشان متذکر شدند که ستاد مدیریت حمل نقل و سوخت هیچ گونه مسئولیتی در قبال مصرف گواهی اسقاط نداشته و این موضوع را
بازار عرضه و تقاضا خودروهاي وارداتی و تولیدي تعیین می کنند و مسئولیت آن بر عهده تولیدکننده و واردکننده خودرو است. یعنی
مراکز اسقاط خودرو خود باید طرف تقاضا را پیدا کنند و ستاد مدیریت حمل و نقل و سوخت کمک به ایجاد بسترهایی جهت تسهیل

 
در این امر می کند. 



محسن صادقی در پایان با تاکید بر اینکه افراد زیادي در این مراکز سرمایه گذاري نموده اند و کارکنان زیادي در این مراکز اشتغال
دارند بیان کرد: ستاد دنبال پیچیده سازي مسائل نیست و این موضوع صرفا ً براي جلوگیري از تخلف است و باید با دید مثبت به آن
نگریست قصد ما آغاز به کار دوباره این مراکز بود و به این خاطر تعهدنامه اي ابلاغ کردیم که با استقبال بسیاري از مراکز اسقاط و

همچنین انجمن مراکز اسقاط خودرو روبرو شده است.



راه اندازي مرکز اقتصاد هوشمند

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  127  |  تاریخ: 1399/05/06

ایران اکونومیست- وزیر اقتصاد اظهار داشت: هر چند احراز هویت الکترونیکی فعلا براي مشمولان سهام عدالت است اما به
تمام موضوعات در بازار سرمایه تعمیم داده می شود و احراز هویت الکترونیکی براي همه افراد باید انجام شود.

فرهاد دژپسند در مراسم رونمایی از نسخه الکترونیکی
سفته و تسهیلات و اعتبار دیجیتال با بیان اینکه اقتصاد
هوشمند را طراحی کرده ایم گفت: از آنجایی که بستر
تشکیلاتی این سازوکار را در وزارت اقتصاد نمی دیدم،
تصمیم گرفتیم مرکز اقتصاد هوشمند را در این مجموعه
راه اندازي کنیم که دیگر موضوع تشکیلات درون
دستگاهی مطرح نیست بلکه کارکرد آن در کل اقتصاد در

 
نظر گرفته می شود. 

وي ادامه داد: اینجا یک سري از اقدامات درون دستگاهی
مطرح می شود اما به طور کلی بحث اقتصاد را دنبال می کنیم و گمرك هوشمند، بانکداري هوشمند، بورس هوشمند، خزانه داري و ...

 
هسته هایی هستند که در کنار یکدیگر قرار می گیرند و زمینه ساز اقتصاد هوشمند می شوند. 

وزیر اقتصاد اظهار داشت: می دانستیم که این ایده تا تصمیم و اجرا زمان بر است اما خوشبختانه تاکنون خوب پیشرفته است و ورود

 
بسیار جدي در حوزه هاي مختف براي راه اندازي اقتصاد هوشمند داشته ایم. 

دژپسند با بیان اینکه کرونا یک فرصت بسیار مناسب براي سرعت بخشی در اجراي اقتصاد هوشمند بود اظهار داشت: یکی از مهمترین
مزایاي اقتصاد هوشمند کاهش سفرهاي پردردسر در کلانشهرها است به طوري که در این موضوع فقط 158 هزار بنگاه از شعب بانک

 
ملی آزاد می شود بنابراین بسیاري از این ترددها در سطح شهر حذف خواهند شد و زمان کمیاب مردم پس انداز می شود. 

وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه به دنبال توسعه پایدار هستیم و استفاده بهینه از تمام منابع را در صدر سیاست هاي خود قرار می دهیم،
گفت: اقتصاد هوشمند باعث می شود در تکثیر کاغذ به شدت صرفه جویی شود و اجراي خوب آن منجر به مدیریت اشتغال خواهد
شد که این به معناي حذف برخی از مشاغل نیست بلکه مشاغل پست حذف می شود و انسان از نیروهاي یدي رها و به نیروهاي

 
مغزي می رسد و در مقام طراح راهبر و عامل تولید مقرا می گیرد. 

وزیر اقتصاد با بیان اینکه امروز این اقدام براي بانک ملی و اعتبارات کرونایی انجام می شود اما قابل تعمیم به تمام سیستم بانکی و
همه امورات است، گفت: باید بدون مراجعه حضوري تمام این اقدامات را در سیستم بانکی انجام داد که البته تجربه آن را در قبلا در

 
بازار سرمایه داشتیم و احراز هویت الکترونیکی را به اجرا رساندیم. 

دژپسند ادامه داد: هر چند احراز هویت الکترونیکی فعلا براي مشمولان سهام عدالت است اما به تمام موضوعات در بازار سرمایه تعمیم



 
داده می شود و احراز هویت الکترونیکی براي همه افراد باید انجام شود. 

وي خاطرنشان کرد: در ابتدا شاهد اعتراضات مردمی به صف هاي طولانی در پیشخوان ها و کارگزاري ها بودیم که نگرانی از تراکم و
ازدحام مردم در این صف ها بسیار بیشتر از جلسه اي است که امروز با این ازدحام در وزارت اقتصاد برگزار شده است. بنابراین با

 
الکترونیکی شدن تمام این اقدامات دیگر بنگاه و فعال اقتصادي نگران ترافیک و شیوع ویروس کرونا براي مراجعات حضوري نیست. 

دژپسند گفت: یادمان نرفته که کارکنان سیستم بانکی به دلیل اینکه ناچار بودند ارتباط رو در رو با مردم داشته باشند در خطر ابتلا به

 
ویروس کرونا قرار گرفتند و متاسفانه حدود صد نفر از کارکنان سیستم بانکی را از دست دادیم. 

ایلنا



ورود 20 شرکت بنیاد به بورس / برنامه بنیاد براي بورس املاك

منبع: تجارت نیوزشماره خبر:  128  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه ما می توانیم بخشی از املاك و مستغلات خود را که سند شسته رفته دارد حتماً در
بورس عرضه کنیم، گفت: 32 شرکت بورسی داریم امسال 20 شرکت دیگر بنیاد بورسی می شود، در سه سال آینده همه

شرکت هاي بنیاد که قابلیت بورسی شدن دارند بورسی می شود.

رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه ما می توانیم بخشی
از املاك و مستغلات خود را که سند شسته رفته دارد
حتماً در بورس عرضه کنیم، گفت: 32 شرکت بورسی
داریم امسال 20 شرکت دیگر بنیاد بورسی می شود، در سه
سال آینده همه شرکت هاي بنیاد که قابلیت بورسی شدن

 
دارند بورسی می شود. 

به گزارش تجارت نیوز، سید پرویز فتاح، رئیس بنیاد مستضعفان امروز در نشست خبري ارائه گزارش عملکرد یک ساله خود اظهار
کرد: مقام معظم رهبري 31 تیرماه حکم انتصاب من را در بنیاد مستضعفان صادر کردند و امروز 1 سال و 6 روز از این حکم گذشته

 
است. 

 
وي ادامه داد: برنامه مصوب سال 98 بنیاد با 34 درصد رشد نسبت به 97 محقق شده است. 

 
رئیس بنیاد مستضعفان افزود: درآمد فروش بنیاد در سال 98 رقم 36 هزار میلیارد تومان بود. 

فتاح بیان کرد: سود عملیاتی ناخالص بنیاد قبل از کسر مالیات 7 هزار میلیارد تومان بود که حدود 1000 میلیارد تومان این رقم
مالیات خواهد بود و بقیه بین ما و شرکا و سهام داران تقسیم می شود که 40 درصد سهم شرکا و سهام داران غیربنیادي است و 60

 
درصد هم باید احصا شود که به محرومیت زدایی اختصاص یابد. 

 
وي اظهار کرد: بنیاد در طول سال هاي گذشته همه مالیات خود را پرداخت کرده است و هیچ معافیت مالیاتی ندارد. 

 
رئیس بنیاد مستضعفان اضافه کرد: بنیاد 100درصد مالیات خود را پرداخته است. 

اختصاص 380 هزار تن سیمان براي حوادث طبیعی و محرومیت زدایی فتاح گفت: یک باند منطقه 2 آزادراه تهران شمال تا نیمه اول

 
سال 1400 افتتاح خواهد شد. 

وي تصریح کرد: 380 هزار تن سیمان در یک سال اخیر براي حوادث طبیعی و مسکن محرومان و رفع محرومیت در یک سال اخیر
اختصاص یافت. 



امسال 20 شرکت دیگر بنیاد بورسی می شوند رئیس بنیاد مستضعفان گفت: 32 شرکت بورسی داریم امسال 20 شرکت دیگر بنیاد

 
بورسی می شود. 

وي بیان کرد: 11300 فقره از اسناد بنیاد علوي رایگان به محرومان داده شد و مجموع کل واگذاري هاي رسمی اسناد علوي 92 هزار

 
فقره است. 10 هزار سند دیگر به زودي واگذاري میکنیم تا بیش از 102 هزار سند علوي واگذار شده باشد. 

 
فتاح افزود: امسال و سال 1400 روند واگذاري اسناد علوي افزایش می یابد. 

سرمایه گذاري 22 هزار میلیارد تومان از منابع بنیاد رئیس بنیاد مستضعفان بیان کرد: مناطق آبادانی و پیشرفت بنیاد از 13 منطقه به

 
25 منطقه رسیده است. 

 
فتاح اظهار کرد: 380 هزار تن سیمان رایگان براي حوادث طبیعی احداث مسکن محرومان و رفع محرومیت اختصاص داده ایم. 

وي گفت: 22 هزار میلیارد تومان از منابع بنیاد در حال سرمایه گذاري است که در سال 1401 انجام خواهد شد که شامل

 
نیروگاه،آزادراه، فولاد، امور دامداري، کشاورزي و غیره است. 

 
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: تا دو سال آینده در بنیاد پروژه نیمه کاره و معطل نداریم. 

ورود بنیاد به پروژه مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان فتاح گفت: در بخش ساخت مسکن ارزان قیمت و مقاوم ورود کردیم در
کمیسیون هاي مجلس حضور یافته ایم تقاضاي گزارش در صحن علنی داده ایم تا در طرح مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان در

 
کنار دولت باشیم. 

وي تاکید کرد: ما می خواهیم در این طرح باشیم اگر بنیاد زمینی هر جا دارد رایگان در خدمت این طرح می آورد فقط دولت مجوز

 
بدهد البته براي تاسیسات زیربنایی هم قانون می خواهد ما سیمان مسکن محرومان را رایگان تامین می کنیم. 

 
فتاح همچنین تاکید کرد: در سه سال آینده همه شرکت هاي بنیاد که قابلیت بورسی شدن دارند بورسی می شود. 

 1.2 میلیون تن به تولید فولاد کشور می افزاید وي گفت: در توسعه میدان نفتی مارون 1 و 2 در خوزستان با وزارت نفت قرارداد
توسعه بسته شده است، همچنین فاز 2 فولادکاوه در بندرعباس در حال تکمیل و افتتاح از 5 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاري است

 
و 1.2 میلیون تن به تولید فولاد کشور می افزاید. 

فتاح اظهار کرد: کاخ مرمر را بازسازي کامل کردیم و تبدیل به موزه نفیس هنر ایران شدند و پنج موزه تا پایان سال بازسازي و احداث

 
می شود. 

1800 میلیارد تومان در مبارزه با کرونا هزینه کردیم فتاح افزود: در حوزه کرونا از ابتدا با دولت همراهی بودیم و کم کاري نکردیم تا

 
امروز هزار و 800 میلیارد تومان هزینه کردیم که 1200 میلیارد تومان نقد و 600 میلیارد تومان به صورت وام ضروري بود. 



وي بیان کرد: در کمک مواسات و همدلی 600 هزار بسته تحویل دادیم و در مرحله دوم که رهبر انقلاب نهضت تعاون را مطرح کردند
اعلام آمادگی کردیم و 500 هزار بسته تحویل خواهیم داد و هر بسته 300 هزار تومان هزینه دارد که به صورت بسته و یا کارت هدیه

 
است که 100 هزار بسته توزیع شده است. 

 
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: به 47 هزار نفر حقوق مستقیم می دهیم و بیش از 200 هزار نفر اشتغال غیر مستقیم ایجاد کرده ایم. 

فتاح بیان کرد: 100 درصد سود سال 98 به محرومان اختصاص می یابد و 100 درصد عوارض آزادراه تهران-شمال براي محرومان

 
است. 

حضور بنیاد در بورس املاك فتاح در پاسخ به سوالی مبنی بر بورسی شدن شرکت هاي بنیاد و حضور بنیاد در بورس املاك توضیح
داد: همه شرکت هاي بنیاد که قابلیت رفتن به بورس را دارند حتماً بررسی می کنیم؛ بنیاد مثل دولت ها نیست که کلی اداره شود

 
بنیاد مجمع الجزایر شرکت ها است و اظهارنامه مالیاتی دارد و طبق قانون تجارت مدیریت می شود. 

رئیس بنیاد مستضعفان گفت: اگر شرکت هاي ما درآمد نداشته باشند همان ماه نمی تواند حقوق و دستمزد بدهند. شرکتهاي بنیاد

 
مستقل هستند و فقط می ماند املاك بنیاد. 

وي گفت: با پیگیري هاي مصرانه و جدي ما دولت و قانون به کمک آمدند و بورس املاك و مستغلات در حال شکل گرفتن است و

 
طبق تاکید رئیس سازمان بورس و وزیر اقتصاد یک عضو هیئت مدیره آن از بنیاد تعیین شده است. 

وي بیان کرد: ما می توانیم بخشی از املاك و مستغلات خود را که سند شسته رفته دارد حتماً در بورس عرضه کنیم مردم می توانند

 
سهام بخرند و در دارایی هاي ما شریک شوند. 

دریافت 7 میلیارد تومان از عوارض منطقه یک آزادراه تهران شمال فتاح اظهار کرد: در موضوع عوارض الکترونیک آزادراه در منطقه
یک آزادراه تهران-شمال مشکلاتی وجود داشت با دولت هماهنگ شد چند وقتی است که درصد پرداخت عوارض به 70 درصد رسیده

 
است. 

وي با اشاره به نقدي شدن یک باند در بخش عوارضی آزادراه تهران-شمال گفت: هفته گذشته 7 میلیارد تومان از محل عوارضی بابت

 
یک ماه عبور دریافت کردیم. 

تقاضاي تاسیس صندوق قرض الحسنه در بنیاد براي کمک به محرومان فتاح درباره تقاضاي تاسیس بانک از سوي بنیاد مستضعفان
گفت: در حال حاضر بانک سینا را داریم که طبق قانون باید بیش از 33 درصد سهام سینا را نداشته باشیم که در حال مذاکره براي

 
واگذاري بلوکی آن هستیم تا به رقم 33 درصد برسیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان با اشاره به لزوم پرداخت تسهیلات قرض الحسنه به محرومان گفت: بانک هاي ما نشان دادند که براي
تسهیلات قرض الحسنه گام هاي بلندي بر نمی دارند و یا در مناطق محروم شعبه می زنند مگر وام قرض الحسنه نباید براي همین

 
مردم محروم باشد؟ 

فتاح ادامه داد: ما تقاضاي تاسیس صندوق قرض الحسنه نظیر کمیته امداد داده ایم، می خواهیم منابع بنیاد در این صندوق ببریم و



اعتقاد خاصی به قرض الحسنه داریم خداوند نیز به قرض الحسنه در قرآن اشاره کردند و ما معتقدیم باید به محرومان وام قرض

 
الحسنه دهیم. 

پارسال 600 میلیون دلار صادرات داشتیم رئیس بنیاد مستضعفان درباره درآمد ارزي بنیاد و برگرداندن ارز گفت: در سال گذشته
600 میلیون دلار صادرات داشتیم و همه این عدد برگشته است و بانک مرکزي و سامانه اي نیما گواه این حرف من است؛ هرچه

 
صادرات داریم در چارچوب ضوابط بانک مرکزي و سامانه نیما است. 

 
منبع: فارس 

بهترین روش ورود و سرمایه گذاري در بورس ایران



حمایت از مشاغل خانگی با ایجاد بازارچه تخصصی در رشت

منبع: ایلناشماره خبر:  129  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي شهرداري رشت با تاکید بر حمایت از محصولات خانگی و
ایجاد بستر لازم براي فروش این نوع محصولات اظهارداشت: در شرایط اقتصادي امروز لازم است از تولید محصولات خانگی و

فروش آن حمایت شود.

رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي
کشاورزي شهرداري رشت با تاکید بر حمایت از محصولات
خانگی و ایجاد بستر لازم براي فروش این نوع محصولات
اظهارداشت: در شرایط اقتصادي امروز لازم است از تولید

 
محصولات خانگی و فروش آن حمایت شود. 

به گزارش ایلنا از رشت،نشست هم اندیشی مرتضی عاطفی
رییس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي شهرداري رشت با سرهنگ «شریف زاده» مسئول سازمان بسیج

 
سازندگی سپاه ناحیه رشت به منظور احداث بازارچه تخصصی حمایت از تولیدات خانگی در دفتر ریاست سازمان برگزار شد. 

مرتضی عاطفی در این نشست با ابراز امیدواري بر تداوم همکاري هاي فی مابین، بر استفاده از پتانسیل سایر دستگاه هاي اجرایی

 
استان براي ارائه خدمات مناسب به تولید کنندگان تاکید کرد. 

رئیس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي شهرداري رشت با تاکید بر حمایت از محصولات خانگی و ایجاد
بستر لازم براي فروش این نوع محصولات اظهارداشت: در شرایط اقتصادي امروز لازم است از تولید محصولات خانگی و فروش آن

 
حمایت شود. 

وي با بیان اینکه ایجاد این بازارچه ها ضمن ایجاد بستر مناسب و توانمندسازي بانوان، رونق اقتصاد خانواده را به دنبال دارد تصریح
کرد: مشاغل خانگی فرصتی براي رفع معضل بیکاري و ایجاد شغل هاي جدید بر اساس خلاقیت، استعداد و کارآفرینی جوانان است

 
که زمینه مشارکت آنان در فعالیت هاي اقتصادي جامعه را مهیا می سازد. 

در این نشست ضمن بررسی راهکارهاي لازم جهت ایجاد بازارچه هاي فروش محصولات خانگی در راستاي حمایت از مشاغل خانگی و
درآمدزایی براي خانواده ها، مقرر شد، سازمان ساماندهی مشاغل شهري با مشارکت سازمان بسیج سازندگی و دستگاه هاي ذیربط

مکان هایی را جهت احداث بازارچه عرضه محصولات خانگی شناسایی و آماده سازي کند.



قالیباف: شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند/ عمق بخشی بازار

ادامه دارد

منبع: بورس 24شماره خبر:  130  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این ...

بورس24 : رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این حجم

 
نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي اقتصادي به آن نگاه کرد. 

حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره به سال جهش تولید، گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي در
کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده بالایی برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تامین مالی روبرو هستیم و اگر
بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تامین مالی این پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و

 
توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز

 
است که شرکت هاي سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تاسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

دکتر قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می
گیرد و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا

 
پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 

 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس در گفتگو با سنا، ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با
هدف عمق بخشی بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه

 
گذشته بود، به طوري که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می ششود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر



 
می شود. 

دکتر قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده
شده و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تامین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تاسیس این شرکت ها است. 

دکتر قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت
توجیه اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی،

 
تعریف کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی اقتصاد ملی و راه کم هزینه تامین مالی دانست و افزود: این کار رشد

 
اقتصادي، توسعه و اشتغال را به همراه دارد. 

منبع: سنا



کارشناس فضاي مجازي: فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن

زیرساخت هاي لازم براي کشور زیان بار است/ نقش شبکه ملی اطلاعات در

بهبود وضعیت کنونی کشور

منبع: بورس 24شماره خبر:  131  |  تاریخ: 1399/05/06

علیرضا آل داوود از آثار مخرب اینترنت 5G بدون فراهم شدن زیرساخت هاي لازم گفت.

بورس24 : شبکه ملی اطلاعات چند سالی است قرار است توسط وزارت ارتباطات به بهره برداري برسد؛ این شبکه به معناي
فعالسازي اینترنت ملی و مدیریت فضاي سایبري در درون کشور است که آثار و پیامد هاي مثبتی از خودکفایی اقتصادي و اشتغالزایی

 
را براي کشور به همراه دارد. 

از طرفی به تازگی فناوري 5G از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات وارد ایران شده و موج خبري زیادي را در کشور ایجاد کرده
است. در این گزارش به بررسی آثار و پیامد هاي مثبت و منفی فناوري 5G، ملزومات و زیرساخت هاي این فناوري و ارتباط آن با

 
شبکه ملی اطلاعات پرداخته ایم. در این راستا مصاحبه با علیرضا آل داوود کارشناس فضاي مجازي را مشاهده می کنید: 

آل داوود درباره علل کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور توضیح داد: کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور طبیعی است؛ در حال
حاضر در دوران کرونا و پساکرونا و موج دوم و سوم این بیماري به سر می بریم، در چنین شرایطی بسیاري از ادارات با 50 درصد
ظرفیت درحال فعالیت هستند، مردم در قرنطینه خانگی روزگار می گذرانند، بسیاري از افراد کار را به صورت مجازي انجام می دهند،
دانشگاه ها مدارس و مراکز آموزشی بر بستر شبکه و فضاي مجازي آموزش هایشان را پیگیري می کنند. وقتی مصرف اینترنت بر روي
پهناي باند افزایش یابد قطعا اینترنت کند می شود به ویژه در کشور ما که شبکه ملی اطلاعات آنگونه که انتظار می رود تمکیل نشده،
پروژه اش به بهره برداري نرسیده و آماري که از پیشرفت آن وجود دارد امیدوار کننده نیست. این موارد می تواند دلایل کندي سرعت
اینترنت به خصوص اینترنت همراه باشد. اگر شبکه ملی اطلاعات بیش از 60 یا 70 درصد پیشرفت کرده بود می توانستیم شاهد

 
سرعت بیشتر در اینترنتی که به دست مردم می رسد باشیم. 

او ادامه داد: مدلی که براي استفاده از اینترنت در کشور وجود دارد در کشور هاي پیشرفته دنیا سال ها پیش منسوخ شده است.
بسیاري از کشور ها زیرساخت مستقل شبکه دارند به این معنا که سرور هاي سرویس ها و خدماتی که ارائه می شوند در داخل کشور
مستقر بوده و نیازي به اینکه کاربر درخواستش را از خارج از مرز هاي جغرافیایی خود تامین کند وجود ندارد بلکه در همان بستر
جغرافیایی و با فاصله بسیار کوتاه کاربر به آن چه که در بستر شبکه نیاز داد می رسد. در کشور ما سرور ها و VPN هاي مورد نیاز
شبکه هاي اجتماعی، خارج از کشور است؛ طبیعی است که وقتی استفاده از پهناي باند معمول در کشور که بیش از 3 ترابیت بر ثانیه
است افزایش می یابد و براي مثال یکی ازشبکه هاي اجتماعیآمریکایی که بر بستر تصویر و فیلم خدمات رسانی می کند پهناي باندش
تا 1.5 ترابیت بر ثانیه افزایش می یابد، دسترسی به این شبکه اجتماعی با مشکل مواجه شده، هزینه زیادي را تحمیل کرده و سرعت
شبکه بسیار کند می شود. وقتی سرور هاي چنین خدماتی خارج از کشور باشد کار را براي مخاطب بسیار سخت می کند و مخاطب با

 
کاهش محسوس شبکه مواجه می شود. 



 
 

 
فضاي مجازي در ایران، ساختمانی بدون در و پنجره! 

آل داوود فضاي مجازي در ایران را به ساختمان بدون در و پنجره اي تشبیه کرد و گفت: با شرایط فعلی فضاي مجازي در کشور مانند
ساختمانی بدون درب و پنجره است؛ مدیریتش بر عهده کس دیگري است و به من و شما گفته می شود دماي این ساختمان را 10
درجه سانتی گراد نگه دارید. اصلا چنین چیزي ممکن نیست. رهبر انقلاب نیز در دیدار با جمعی از فرهنگیان از این فضا به عنوان

 
فضاي بی ضابطه و بی قانون یاد کردند؛ به طور طبیعی نمی توان امنیت را براي چنین فضایی تامین کرد. 

کارشناس فضاي مجازي درباره سیاست اخیر اپراتور ها و تغییراتی که در ارائه بسته هاي اینترنت به مشترکان خود اعمال کردند بیان
کرد: سیاست افزایش قیمت و کاهش پهناي باند خارجی در کشور سیاست درستی بوده و بسیاري از کشور هاي دنیا نیز این کار را
انجام داده اند. چین، کره جنوبی، آمریکا و کشور هاي اروپایی به این دلیل اینکه این اخبار می تواند باعث ایجاد استرس، اختلال در

 
حکمرانی، ایجاد آشوب و ناامنی روانی خطرناك شود براي کاهش اثرات اخبار جعلی در جامعه شان اقداماتی را انجام دادند. 

او با مقایسه سیاست هاي تحریمی آمریکا در مسئله دارو و اینترنت نسبت به ایران، پشت پرده هایی را از دسیسه هاي این کشور علیه
ایران فاش کرد و افزود: کشور هایی مثل آمریکا براي اینکه دست کشور ما به داروي کشف شده براي کرونا نرسد با اسم تحریم تمام
دارو ها را پیش خرید می کنند و نام خودشان را روي آن می گذارند که انسان دوستی و حقوق بشر را نقض می کند؛ با این تفاسیر
اینکه کشوري که چنین سیاست هایی را دنبال می کند، پهناي باند اینترنت را تحریم نمی کند موضوع مهمی را فراروي ما قرار می
دهد. همچنین این موضوع که اینستاگرام و واتس اپ و سرویس هاي VPN که میلیارد ها دلار هزینه بر است در کشور ما تحریم نمی
شود شاید در ظاهر آزادي بیان و دسترسی به جامعه باز اطلاعاتی نمود یابد، اما این موضع فقط شعار بوده و حقیقت امر چیز دیگري

 
است. 

این کارشناس فضاي مجازي با اشاره به اعتراضات به وجود آمده در آمریکا در اعتراض به تفکرات نژادپرستانه عنوان کرد: در این
شرایط در آمریکا خفقان، سرکوب و سانسور رسانه اي کامل حاکم است؛ این امر در ویدئویی که از دستگیري خبرنگار درحال تهیه
گزارش منتشر شد به خوبی قابل درك است. در چنین شرایطی نباید اجازه دهیم که از طریق سرویس هاي غربی مثل اینستاگرام و
واتس اپ بازو هاي رسانه اي غرب هرروز جنگ شناختی راه انداخته و براي مردم ایران استرس روانی ایجاد کنند. اگر مردم استرس
داشته باشند ایمنی بدنشان کاهش یافته و در برابر ویروس کرونا ضعیف می شوند، در نتیجه مرگ و میر گسترده در ایران به راه افتاده

 
و خانواده هاي زیادي آسیب می بینند. 



 
 

 
گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور به معناي گسترش اشتغالزایی است 

آل داوود گفت: گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور گسترش وسیع اشتغالزایی را به همراه داشته و تاثیر مستقیمی بر صیانت از

 
داده هاي ملی و روح و روان مردم و اقتصاد داخل جامعه دارد. 

او به ضرورت جلوگیري از خروج ارز از کشور تاکید کرد و اظهار داشت: با شرایط فعلی و کمبود ارز در کشور، ناچار به اعمال سیاست
هایی هستیم که کمتر مجبور باشیم پهناي باند اینترنت خریداري کنیم. این حجم از پهناي باند اینترنت کشور نباید در اینتساگرام
خرج شود در صورتی که همه این استفاده ها براي کسب و کار نیست و فقط حجم بسیار زیادي ارز را از کشور خارج می کند. این ارز
مصرفی می تواند در سال «جهش تولید» و به ویژه در شرایط کنونی شیوع کرونا در کشور و رکود بسیاري از مشاغل، به کارخانه ها

 
کمک شایانی بکند. همچنین می تواند در راستاي ایجاد اشتغال در بستر فضاي مجازي مورد استفاده قرار گیرد. 

کارشناس فضاي مجازي در ادامه سخنان خود از مزیت هاي راه اندازي شبکه ملی اطلاعات گفت: راه اندازي شبکه اینترنت مستقل
داخلی بسیار مفید است؛ در این فضا می توان با اخبار جعلی مقابله کرد و از ایجاد حملات تروریستی و آشوب ها در کشور که باعث
آسیب عمده به مشاغل مردم و دولت به واسطه شبکه هاي اجتماعی می شود، جلوگیري کرد. حرکت سریع به سمت فعال کردن این

 
شبکه در کشور ضروري است، زیرا این موضوع در نهایت به نفع مردم تمام می شود. 

آل داوود با تاکید بر لزوم افزایش سواد رسانه اي در کشور و نقش آن در کنترل اثرات مخرب اخبار جعلی در جامعه توضیح داد: نمره
سواد رسانه اي در کشور ما بر اساس آخرین پویش انجام شده 12 از 100 است یعنی عموم مردم در برابر پیام هاي رسانه ها بی دفاع
هستند. سواد رسانه اي یک اصل است که لازم است، اما کافی نیست و باید در کنار آن شبکه مستقل داخلی خودش را نشان دهد.
افزایش سواد رسانه اي باعث ایمنی فرد و جامعه دربرابر اخبار جعلی بوده و باعث می شود مخاطب پس از دیدن یک مطلب به دنبال
منبع و منتشر کننده آن برود و در صورتی که به منبع قابل اعتمادي دست نیافت آن خبر را باور نکند؛ این موضوع نقش بسزایی در

 
کاهش استرس که مادر بسیاري از بیماري ها است، دارد. 

او افزود: می توان از پولی که براي دیدن فیلم هاي مستهجن در بستر فضاي مجازي صرف می شود و فرهنگ جامعه ما به ویژه
فرهنگ جوانان و نوجوانان را نشانه گرفته است و به عنوان قتلگاه جوانان در حال ایجاد تغییر ذائقه و رفتار آن ها است، در راه ایجاد

 
اشتغال در فضاي مجازي و گسترش شبکه ملی اطلاعات استفاده کرد. 



 
 

 
افزایش تعداد اپراتور هاي خدمات رسان در کشور باعث رقابت پذیري و ارائه بهتر خدمات می شود 

این کارشناس فضاي مجازي گفت: رقابت پذیري در حوزه ارائه خدمات و سرویس می تواند به کشور کمک کند که مردم خدمات
بهتري دریافت کنند مثلا در دهه 80 یک اپراتور تلفن همراه در کشور فعال بود و قیمت سیم کارت و ارائه خدماتش هم نجومی بود،
چون رقیبی نداشت، اما پس از فعال شدن اپراتور دوم و پس از آن اپراتور سوم، فضاي حاکم در ارائه خدمات شکست و در این شرایط
اپراتوري می تواند در این فضا باقی بماند که خدمات بهتري ارائه دهد، رقابت پذیر تر باشد و بتواند مخاطب را براي دریافت خدماتش

 
نگه دارد. 

آل داوود ادامه داد: زیاد شدن اپراتور هاي کشور باعث رقابتی تر شدن ارائه خدمات نسل آینده مثل اینترنت اشیا و فناوري 5G می
شود. اگر تعداد اپراتور ها به صورت مدیریت شده افزایش یابد به گونه اي که هیچ یک زیانده نبوده، ورشکست نشوند و بتوانند با هم

 
رقابت کنند باعث ارائه خدمات ارتباطی بهتر در کشور می شود. 

او بیان کرد: ابلاغ اصل 44 قانون اساسی در دهه 80 از سوي رهبر انقلاب باعث خرسندي تحلیلگران کسب و کار فضاي مجازي شد،
زیرا این اصل به معناي خصوصی سازي و مردمی سازي است؛ این اصل به معناي رقابت ظاهري و بنگاه داري باطنی بانک ها، دولت ها
و نهاد هاي دولتی نیست بلکه بالعکس، باید جلوي این موضوع گرفته شود. اگر در این زمینه بین رفاقت و رقابت تفاوتی قائل نشویم
یعنی درصورتی که اپراتوري با کمبود بودجه مواجه شد از بیت المال به آن کمک شود، این موضوع اپراتور هاي کوچکتر و خصوصی را

 
تحت تاثیر قرار می دهد. 

 
 



 
فناوري 5G فرصت است یا تهدید؟ 

این کارشناس فضاي مجازي درباره ملزومات و زیرساخت هاي فناوري 5G تصریح کرد: ارتقاء نسل شبکه تلفن همراه و ارتباطات نسل
پنجم حوزه سیار اجتناب ناپذیر است. باید بررسی شود که این فناوري چه سرویس هایی را به شبکه ارتباطی کشور اضافه می کند. در
ظاهر موضوع خوبی است و کسی با این پیشرفت مخالف نیست، اما الزاماتی مانند پیوست فناوري، پیوست فرهنگی و پیوست امنیتی
براي راه اندازي این فناوري در کشور ضروري است. به علاوه اینکه این فناوري به دنبال افزایش سرعت اینترنت در چه بستري است

 
حایز اهمیت است. 

آل داوود درباره مشکلات عامه مردم براي استفاده از اینترنت نسل پنجم ادامه داد: مردم در حال حاضر امکان خریدن دستگاه هایی
که بتواند از فناوري 5G پیتیبانی کند را ندارند. بر اساس بررسی هاي انجام شده یکی از ارزان ترین تلفن همراه یک برند هاي کره اي
که بتواند از این فناوري پشتیبانی کند با قیمت 35 میلیون تومان عرضه می شود. از این گذشته اگر این فناوري قرار است در بستر
اینترنت خارجی مورد استفاده قرار گیرد خبر خوبی نیست، زیرا تلاش ما راه اندازي اینترنت مستقل در داخل کشور است و می
خواهیم مدل استفاده از شبکه در ایران به سمت مدلی که کشور هاي پیشرفته دنیا درحال استفاده از آن هستند و بر آن بستر
خدمات پایدار ارائه می دهند، پیش ببریم. اگر قرار است این فناوري بر بستر اینترنت مورد استفاده قرار گیرد نیز تفاوت چندانی با
وضعیت کنونی نخواهد داشت، زیرا با قیمت هاي گزاف تلفن هاي همراه و ممنوعیت واردات آن ها تا سقف قیمتی مشخصی، این

 
گوشی ها وارد ایران نمی شود و بسیار هم پرهزینه خواهد بود. 

او افزود: مسئله بعدي این است که اگر اینترنت 5G بخواهد براي اینترنت اشیا مورد استفاده قرار گیرد امنیت بسیار کمی داشته و با
توجه به حملات سایبري که در حال حاضر نیز در مجموعه هاي مختلف رخ می دهد، تامین امنیت چنین سیستمی بسیار دشوار
است. ابزار هایی که از خدمات اینترنت اشیا پشتیبانی می کنند در داخل کشور تولید نمی شوند و همین امر دروازه بزرگی به روي

 
واردات اجناس و اشیا را به روي ایران باز می کند. 

 
 

 
مزایاي اینترنت 5G درصورت راه اندازي بر بستر شبکه ملی اطلاعات مفید خواهد بود 

کارشناس فضاي مجازي ابهاماتی را درباره فناوري 5G مطرح کرد و اظهار داشت: اینکه این فناوري براي کدام یک از اقشار جامعه
مورد استفاده قرار می گیرد هم بسیار مهم است، زیرا اگر بخواهد فقط در اختیار اقشار مرفه جامعه قرار بگیرد و پول آن هم از بیت
المال باشد عادلانه نیست. به علاوه، با فرض اینکه دستگاه هاي دریافت کننده اینترنت اشیا نیز در داخل کشور ساخته شوند اگر این
اینترنت بر بستر شبکه ملی اطلاعات ارائه شود ارزان تر بوده و امن تر است و دشمن به اطلاعات بزرگ جامعه دسترسی پیدا نمی کند.



آل داوود گفت: در حال حاضر دشمن از طریق اینستاگرام، VPN ها و برنامه هایی که سیستم عاملشان در کشور هاي بیگانه
ساماندهی می شوند اطلاعات زیادي در حوزه اطلاعات شناختی و فرهنگی از جامعه ما به دست می آورد؛ از این طریق نیز حوزه
فرهنگ و اجتماع ما را دچار چالش ها و آسیب هاي جدي می کند. در حوزه اقتصادي نیز از اطلاعات کشور استفاده کرده و از این

 
طریق به کشور ما حمله می کند. این موضوعات مهمی است که باید توسط نهادي در کشور پیگیري شود. 

او تصریح کرد: از جمله مسائل پر اهمیت در این زمینه این است که هزینه راه اندازي این فناوري چقدر بوده و ارز مورد نیاز اپراتور ها
براي نصب دکل و ارائه خدمات ویژه این فناوري از چه منبعی تامین می شود. مصرف کننده نهایی این فناوري با این وضعیت قیمت

 
هاي تلفن همراه حداقل کشور ما نیست. عمده مردم در این وضعیت اقتصادي نمی توانند از خدمات این فناوري بهره مند شوند. 

کارشناس فضاي مجازي ادامه داد: اگر اینترنت نسل پنجم در شبکه ملی اطلاعات پیاده سازي شود مزایاي بسیار زیادي خواهد داشت
براي مثال سرعت بسیار زیاد، کاهش هزینه هاي نصب ذ ، کاهش تشعشعات این دکل ها، همچنین صرفه جویی در زمان افراد که به
واسطه سرعت زیاد این فناوري به وجود می آید به معناي ارزش افزوده براي کشور، مردم و کسب و کار ها است. اشتغالزایی بسیار

 
زیادي در پی خواهد داشت، زیرا این فناوري دنیاي شفافیت، مقابله با بیکاري و ثروت افزایی است. 

 
 

 
منفعت نهایی 5G باید شامل حال مردم شود 

آل داوود درباره محتواي ارائه شده بر بستر اینترنت 5G گفت: حوزه فنی و محتوایی در این زمینه به شدت به هم وابسته بوده و باید
در راستاي یکدیگر پیش بروند. ما مخالف فناوري 5G نیستیم، اما اگر به دنبال سرویس دهی مناسب هستیم باید به گونه اي باشد که
منفعت نهایی آن را مردم و انقلاب اسلامی ببرند و دست دشمن از این حوزه در کشور کوتاه شود. محتوایی که بر بستر 5G ارائه می
شود بسیار مهم است؛ اگر قرار است سرعت اینترنت براي استفاده از شبکه هاي اجتماعی خارجی زیاد شود، وقتی تامین هزینه هاي
اینترنت 4G با مشکلات عدیده رو به رو است، تامین هزینه هاي اینترنت 5G گران تر خواهد بود و مشکلات بیشتري را به همراه
خواهد داشت. اگر 5G در کنار شبکه ملی اطلاعات استفاده شود، می توان از هزینه هاي صرفه جویی شده براي خرید پن هاي باند

 
خارجی، به افرادي که تولید محتوا می کنند پول و تسهیلات داد. 

 
کارآفرینان فضاي مجازي بهترین سرمایه رسیدن به اقتصاد بدون نفت 

او درباره تاثیر راه اندازي کسب و کار هاي مجازي بر بستر اینترنت 5G در بهبود وضعیت اقتصادي کشور عنوان کرد: اگر دولت به



خوبی بستري را در پیام رسان هاي داخلی و شبکه ملی اطلاعات فراهم کند که به افراد خود اشتغال در این فضا که در راستاي
درآمدزایی براي دولت بسیار مفید هستند، توجه کرده و از چنین کسب و کار هایی حمایت کند، به حرکت کشور به سمت اقتصاد
بدون نفت نیز کمک زیادي می شود. شرایط کنونی فروش نفت ایران فرصت بسیار خوبی براي رسیدن به چنین مراحلی در کشور

 
است. 

 
فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است 

کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: با توجه به آیه نفی سبیل در قرآن کریم نباید بگذاریم در هیچ مرتبه اي دشمن بر ما چیره شود،
فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است. ناامنی هاي روانی، بدبینی هاي افراد نسبت به یکدیگر، گسست اجتماعی

 
درست کردن با مسائل مختلف از جمله توطئه هایی است که دشمن از طریق فضاي مجازي در جوامع ایجاد می کند. 

 
ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در هرکشور 

آل داوود درباره سرعت پیشرفت فناوري و ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در کشور توضیح داد: ایالات متحده آمریکا که خود به
وجود آورنده اینترنت جهانی است، شبکه زیرساخت ملی دارد؛ چین، کره جنوبی، انگلیس، روسیه و رژیم صهیونیستی نیز این شبکه را
دارا هستند. اینکه ما این شبکه را نداریم و استفاده از پهناي باند بین المللمان انقدر زیاد است موضوع خوبی نیست. کره جنوبی در
حوزه شبکه ملی اطلاعات حداقل در 10 فناوري جدید مقام اول دنیا را دارد. حتی در صنعت خودروسازي نیز نقش اینترنت به گونه
اي است که هوش مصنوعی خودرو ها گسترش می یابد و به اینترنت متصل می شوند و در این زمینه فناوري 5G نقش پررنگ تري

 
می یابد. 

او نقش فناوري در اقتصاد کشور را برجسته سازي کرد و افزود: اینترنت و فناوري نسل پنجم آن از تلفن هاي همراه به تمام اجزاي
سبک زندگی افراد رسوخ خواهد کرد و از حالا باید به فکر آن روز بوده و دریچه اقتصادي صد ها میلیارد دلاري را به روي کشورمان
باز کنیم. باید ایجاد اقتصاد خوشه اي، رقابتی، منهاي نفت و خلاق را در کشور که باعث پویایی اقتصاد، کارآفرینی، افزایش سطح رفاه

 
و مقابله با فساد و بی عدالتی از طریق همین شبکه ها می شود، این طریق زمینه سازي شود. 

کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: فعالسازي فناوري 5G در شرایط کنونی به معناي فرصت دادن به دشمن براي نیل به اهداف
شناختی و اقدامات ضدایرانی و ضدانقلابی بوده و ضربه بزرگی به مردم خواهد زد. راه اندازي فناوري 5G بدون زیر ساخت هاي مذکور
به معناي تسهیل حکمرانی آمریکا در کشور با رویکرد هاي گلوبالیسم است که این کشور از دیرباز آن ها را دنبال می کرده است. باید
با این موضوع مقابله شود، اما نه از طریق محدودسازي و فیلترینگ بلکه با ارتقاء سواد رسانه اي، ارائه سرویس هاي قوي و پایدار در
شبکه ملی اطلاعات داخل کشور و مقابله با اخبار جعلی. فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي

 
کشور زیان بار است. 

آل داوود اظهار داشت: ارتقاءسواد رسانه و فضاي مجازي جامعه بسیار مهم است. فناوري نسل به نسل رو به پیشرفت است و نیاز به
ارتقاء سطح آگاهی عمومی در این زمینه وجود دارد. محدودسازي در شرایط فعلی که ذائقه ها عوض شده است روش مناسبی نیست
بلکه باید فضایی به وجود بیاید که در حد و اندازه مشابه هاي خارجی و با کمترین ایراد باشد همچنین باید سرویس هایی فراتر از

 
سرویس خارجی به مخاطب ارائه شود. 



 
 

 
مراقب باشیم سوغات فناوري 5G، فرهنگ غرب نباشد 

او گفت: پس از برگزاري لایو هاي بسیار مستهجن و زننده در فضاي اینستاگرام، نهایتا این خود اینستاگرام بود که حساب کاربري افراد
را به دلیل تخطی از قوانین این نرم افزار که مبتنی بر قوانین غرب است مسدود کرد. غرب با این موضوع به صورت جدي مقابله کرد.
در زمان شهادت حاج قاسم سلیمانی اینستاگرام در اقداماتی اعلام کرد که بر اساس قوانین داخلی آمریکا، در صورت انتشار تصویر و یا
هشتگ مربوط به این شهید، حسابتان را مسدود می کند به گونه اي که دیگر نتوانید با آن تلفن حساب کاربري در اینستاگرام بسازید؛

 
این یعنی حکمرانی دولت آمریکا در کشور ما که باید جلوي آن گرفته شود. 

این کارشناس فضاي مجازي هشدار داد: 5G به معناي انتقال سریعتر پیام است، با این فناوري فرهنگ خاص آن نیز منتقل می شود و

 
باید مراقب باشیم که براي غرب در کشورمان اتوبان سازي نکنیم و فرهنگ غرب را با این فناوري در درون کشور رواج ندهیم. 

آل داوود خاطرنشان کرد: حتی در اینستاگرام و توئیتر هم آنگونه که تصور می شود آزادي بیان وجود ندارد بلکه فقط کاربر درون
حبابی قرار می گیرد که اطلاعات را با هم فکر هاي خودش تبادل می کند. وقتی از این حباب خارج می شوید حساب شما بسته

 
خواهد شد. 

 
 

 
پشت پرده برچسب فیک بر روي توئیت هاي ترامپ چیست؟ 

او گفت: اختلافات داخل جامعه آمریکا بین دموکرات ها و جمهوري خواهان باعث می شود که ترامپ یک رسانه را فیک بخواند و یا



توئیتر توئیت هاي او را حذف کند. این موضوع به سطح رسانه ها هم رسیده است. رقابت هایی درون آمریکا از سوي دموکرات ها براي
کسب اعتبار و براي اینکه نشان دهند ما حتی به رئیس جمهور خودمان هم رحم نمی کنیم، صورت می گیرد. به علاوه تفاوت مقابله
توئیتر با توئیت هاي ترامپ و حساب هاي ایرانیان در این است که حساب هاي ایرانیان به تعداد زیاد و به صورت یک جا ساسپند می
شوند، اما مقابله با توئیت هاي ترامپ به صورت تکی و بسیار ملایم تر انجام می شود و این به دلیل مقابله جدي با فیک نیوز در آمریکا
است. اینکه تا کنون هیچ یک از توئیت هاي دموکرات هاي آمریکایی برچسب فیک نخورده اند به معناي دوگانگی صریح در آمریکا

 
است که به تقابل بین جمهوري خواهان و دموکرات ها بر می گردد. 

این کارشناس فضاي مجازي تصریح کرد: آمریکایی ها با مردم ایران بر روي تلفن مردم با ظاهر مراقبت کردن، اپلیکیشن هاي داخلی
را حذف می کنند و بر اساس قوانین خودشان با مردم برخورد می کنند، استارتاپ ها را بر روي گوشی هاي آیفون محدود می کنند و

 
این نوعی ترور اقتصادي و سایبري محسوب می شود. 

آل داوود ادامه داد: اینکه اینستاگرام صفحه یک خواننده هتاك را مسدود می کند، اما لایو هاي مختلفی با محتواي غیر اخلاقی و
پست هاي زیادي با این مضمون همچنان در جاي جاي این نرم افزار بدون هیچ گونه محدودسازي دیده می شوند به این معنا است

 
که اینستاگرام از این طریق به دنبال اعتبارسازي براي خود در بین مخاطبانش است، اما در حقیقت چنین چیزي وجود ندارد. 

منبع: باشگاه خبرنگاران



قاچاق سیگار دو برابر شد

منبع: روزنامه جهان صنعتشماره خبر:  132  |  تاریخ: 1399/05/06

جدیدترین آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان می دهد که تولید سیگار در دو ماهه اول
امسال 27.9 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته و در پی آن برآورد قاچاق سیگار تقریبا دو برابر شده است.

نوشته قاچاق سیگار دو برابر شد اولین بار در جهان صنعت نیوز. پدیدار شد.

جدیدترین آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان می دهد که تولید سیگار در دو ماهه اول

 
امسال 27.9 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته و در پی آن برآورد قاچاق سیگار تقریبا دو برابر شده است. 

به گزارش جهان صنعت نیوز: بر اساس این آمار در دو ماهه اول امسال شش میلیارد و 70 میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به

 
تولید هشت میلیارد و 420 میلیون نخ در دو ماهه اول سال گذشته 27.9 درصد کاهش داشته است. 

در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف در دو ماه 10 میلیارد و 830 میلیون نخ برآورد شده، برآورد قاچاق سیگار هم
تقریبا دو برابر شده، به طوري که برآورد قاچاق سیگار با 97.51 درصد افزایش، از دو میلیارد و 410 میلیون نخ سیگار در دو ماهه اول

 
سال قبل به چهار میلیارد و 760 میلیون نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده است. 

در میانه تیر ماه رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی از عدم تخصیص ارز براي واردات مواد
اولیه این صنعت طی سه ماه گذشته خبر داد و گفت که این مسئله باعث شده تولید هشت واحد از 15 واحد تولید محصولات دخانی
متوقف شود. او همچنین هشدار داده بود که ادامه این وضعیت و عدم تخصیص ارز به مواد اولیه این صنعت تا یک ماه بعد می تواند

 
همه واحدهاي تولیدي را به تعطیلی بکشاند. 

البته در حاشیه آمار منتشر شده از سوي وزارت صمت نیز به این مسئله اشاره شده و تحریم ها، عدم تأمین به موقع مواد اولیه

 
و مشکالت تخصیص ارز از جمله دلایل کاهش تولید سیگار عنوان شده که البته شیوع بیماري کوید 19 هم مزید بر علت شده است. 

بر اساس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی 70 درصد صنعت دخانیات از طریق واردات
تامین می شود که عمده آن مربوط به توتون است. همچنین این صنعت 50 هزار نفر اشتغال مستقیم، 100 تا 150 هزار نفر اشتغال
غیرمستقیم در بخش توزیع، کشاورزي و حمل و نقل دارد و نیاز سالانه آن براي واردات 300 میلیون یورو است. از طرف دیگر این

 
صنعت سالانه 4000 میلیارد تومان درآمد مالیاتی دارد که در صورت محقق نشدن آن این مبلغ به کسري بودجه اضافه می شود. 

0/5 ( 0 نظر )



کدام صادرکنندگان ارزهاي صادراتی را برنمی گردانند؟

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  133  |  تاریخ: 1399/05/06

تعداد 2هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70
درصد) از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر

24 میلیارد یورو صادرات داشته اند و از روز 22  .1  .1397 لغایت روز 1399.3.31 ...

اقتصاد گردان - مدیر اداره صادرات بانک مرکزي به بیان
جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال
هاي 1397 و 1398 پرداخت و بسته سیاستی بازگشت

 
ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد. 

طبق اعلام مدیر اداره صادرات بانک مرکزي، میزان ارزهاي
بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي یادشده
بالغ بر 25 میلیارد یورو (27 میلیارد دلار) است که از این
میزان حدود 6.8 میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به
250 صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه

 
قضاییه است. 

صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در
خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند، به طور نمونه برمبناي
پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب
صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از
این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است، بنابراین تا پایان

 
خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي همچنین گفت: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی
1397.1.22 الی 1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز
شدند صادرات خود را در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد
کشور برنگشته است که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25

 
میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري
اسلامی ایران تعداد 2هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا
70 درصد) از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24
میلیارد یورو صادرات داشته اند و از روز 22  .1  .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند،
به عبارت دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي

برگشت نشده است. 



وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردارند و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذي ربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شود و تأمین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیئت وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتاً از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکتهاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادرکننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند، بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند، بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با ابراز اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم (سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تأکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تأمین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد، به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالا و خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان باثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت ارز آن به چرخه اقتصادي بر

 
اساس سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي اضافه کرد: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علی رغم تسهیلات، همکاري و
تعاملات انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت بموقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و
تأخیر در تأمین نیازهاي وارداتی کشور شد، بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و
افزایش ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب

 
برگشت ارز مواجه شویم و بر این اساس تأمین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تأکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي



نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کنند و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تأمین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکان پذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي درنظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حائز اهمیتی براي آنها به شمار می رود، همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیرمستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



جزئیات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد

منبع: اقتصادگردانشماره خبر:  134  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398 را اعلام و
بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد.

اقتصادگردان- صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: بانک مرکزي گزارش هاي
تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند.
به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد
یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات
صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته

 
است. بنابراین تا پایان خرداد امسال مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا.ا
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

طبق اعلام بانک مرکزي، مدیر اداره صادرات این بانک در خصوص عملکرد شرکتهاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان



گفت: علی رغم برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش
زیادي از تعهدات شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به
میزان 17.1 میلیارد یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي

 
برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ بسته
سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات
براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي ارزي ناشی از
کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید مبتنی بر
صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازارهاي
چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی،
جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي _ صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 



مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



پایان انتظار 14 ساله راه دسترسی به بندر نوشهر در دولت تدبیر
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ساخت راه دسترسی مستقیم بندر نوشهر به کمربندي یکی از طرح هاي زیربنایی و تاثیرگذاري است که حدود 14 سال پیش
تصویب شد و فقط در حد مصوبه کاغذي باقی ماند تا این که در دولت تدبیر و امید عملیات اجرایی آن با اختصاص

150میلیارد تومانی آغاز شد.

ساخت راه دسترسی مستقیم بندر نوشهر به کمربندي یکی
از طرح هاي زیربنایی و تاثیرگذاري است که حدود 14
سال پیش تصویب شد و فقط در حد مصوبه کاغذي باقی
ماند تا این که در دولت تدبیر و امید عملیات اجرایی آن با

 
اختصاص 150میلیارد تومانی آغاز شد. 

کار کارشناسی و مطالعه اجراي این طرح از سال 1382
آغاز شد و به عنوان یک نیاز راهبردي و اساسی منطقه در

 
ابعاد مختلف بویژه در تبادلات اقتصادي از سوي دولت وقت در سال 1385 به تصویب رسید. 

برقراري ارتباط میان بندرخشک واقع درحاشیه کمربندي با بندرنوشهر، شتاب بخشی در فرآیند تخلیه و بارگیري کالا، رفع معضل
ترافیک شهري، ساماندهی تریلرهاي حامل بار در بندر خشک، رونق اقتصادي منطقه و ایجاد اشتغال از جمله اهداف اجراي این طرح

 
اعلام شده بود. 

همزمان با تصویب طرح و ابلاغ منطقه ویژه اقتصادي بندر نوشهر درسال 1390 درحقیقت اهمیت اجرایی شدن احداث جاده میان

 
بندر با بندر خشک در کمربندي به عنوان یکی از طرح هاي زیربنایی بندر دو چندان شد. 

اگرچه در آبان سال 89 اقداماتی براي اجرایی شدن این طرح صورت گرفت، اما بنا به دلایلی از جمله به علت آسیب رساندن به گونه

 
هاي ارزشمند بزرگترین باغ اکولوژي کشور و مشکلات زیست محیطی از ادامه آن جلوگیري به عمل آمد. 

این راه دسترسی قرار بود پس از عبور از ضلع غربی باغ گیاه شناسی و بدون ایجاد مشکلات زیست محیطی و آسیب رساندن به گونه
هاي ارزشمند این میراث طبیعی به طول حدود یکهزار و 800 متر به بندرنوشهر متصل شود و براي تملیک اراضی و تخریب واحدهاي

 
مسکونی در مسیر اجراي این طرح حدود 30 میلیارد ریال نیز اعتبار در نظر گرفته شده بود. 

در فرآیند اجراي این طرح وعده هاي زیادي از سوي مسئولان در نشست هاي رسمی و غیر رسمی و نیز در گفت و گو با خبرنگاران

 
داده شد اما هیچ یک از این وعده ها رنگ اجرایی به خود نگرفت. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران در این باره گفت : احداث راه دسترسی مستقیم با بندر خشکی یکی از شاخص ترین طرح
هاي عمرانی منطقه ویژه اقتصادي نوشهر بود که متاسفانه سال ها مطالعات طرح به تصویب رسید ولی به دلیلی تاکنون اجرایی نشد. 



محمدتقی انزانپور افزود : طبیعتا با اجراي کامل این طرح ترافیک سنگین شهر براي حمل و نقل کالاهاي وارداتی و صادراتی توسط
تریلرها برطرف می شود ضمن اینکه با اجرایی شدن این طرح بندر خشک 200 هکتاري منطقه تجاري اقتصادي نوشهر براي دپوي

 
محصولات صادارتی و وارداتی تکمیل خواهد شد. 

وي اظهار داشت : این طرح پس از سال ها معطلی از سه سال پیش در دستور کار سازمان بنادر و دریانوردي قرار گرفت و با پی گیري
هاي فراوان در نهایت نتیجه آن شد که مسیر اجراي طرح تغییر کرد و دولت هم بالغ بر 150 میلیارد تومان تحت عنوان اعتبارات اولیه

 
براي اجراي این طرح تصویب نمود و اختصاص داد. 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران گفت : در مرداد ماه سال گذشته قرارداد اجراي این طرح مبادله و مبالغی از این اعتبار در
قالب پیش پرداخت به پیمانکار داده شد و پیمانکار هم از ماه پیش پس از تجهیز کارگاه و به کارگیري نیروي انسانی عملیات اجرایی

 
آن را شروع کرده است. 

انزانپور افزود : تملک و خریداري حدود 20 پلاك از مجموع 50 پلاك در مسیر ساخت راه از دیگر اقداماتی بوده که در فرآیند اجراي
طرح تاکنون انجام شده است. این طرح قرار است در سه فاز به طول حدود 2 کیلومتر مسیر رفت و برگشت به عرض حدود 20 متر

 
باساخت تعدادي پل رو گذر بندر را به کمربندي نوشهر - چالوس وصل کند. 

این مقام مسئول با بیان این نکته که اجراي کامل این طرح مدت سه سال زمان می برد ، گفت : مهم ترین هدف اجراي کامل طرح
دستیابی به زمین 200 هکتاري تحت عنوان پسکرانه در جنوب بندر نوشهر است که این طرح نیز همزمان با راه دسترسی مصوب شده

 
بود که بنا به دلایلی اجرا نشد 

مدیرکل بنادر و دریانوردي استان مازندران با اشاره به این که بندر نوشهر در حوزه دریایی سالانه قابلیت پذیرش چهار میلیون تن کالا
را دارد ، گفت : دستیابی به زمین 200 هکتار پس از اجراي کامل راه دسترسی جزو نیازهاي ضروري توسعه اراضی پسکرانه بندر است
چرا که این اراضی در زمینه دپو ، نگهداري و ترخیص کالا براي صاحبان کالا نقش اساسی دارد ضمن آنکه در حوزه دریایی به اندازه

 
مورد نیاز توسعه انجام گرفته است. 

انزانپور ابراز امیدواري کرد که با بهره برداري از راه دسترسی بندر نوشهر به کمربندي و در پی آن خریداري حدود 200 هکتار اراضی

 
پسکرانه اي ، ظرفیت اسمی بندر نوشهر که هم اکنون چهارمیلیون تن در سال است، محقق می شود. 

از زمان آغاز فعالیت دولت تدبیر و امید در سال 1392 تاکنون بنا به گزارش هاي رسمی حدود 284 میلیارد تومان براي اجراي طرح
هاي زیرساختی در 2 بندر نوشهر و فریدونکنار سرمایه گذاري شده است که از این مبلغ حدود 206 میلیارد تومان آن مربوط به بندر

 
نوشهر است. 

بندر نوشهر به مساحت حدود 40 هکتار درحال حاضر داراي 9 پست اسکله تجاري و خدماتی بوده است و یکی از نزدیک ترین بنادر

 
به مرکز کشور تهران است . 

استان مازندران به دلیل دارا بودن سه بندر مهمترین استان کشور محسوب می شود که نقش اساسی در زمینه صادرات و واردات دارد



و بندرنوشهر نیز به عنوان یکی از قدیمی ترین بندر مازندران از دیرباز سهم ویژه و استراتژیکی در زمینه درآمدزایی، فرصت هاي
شغلی و سرمایه گذاري داشته است./ ایرنا



تفاهم نامه 15 هزار میلیارد ریالی جهش تولید در بوشهر امضا شد
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رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان بوشهر گفت: تفاهم نامه جهش تولید این استان در سال جاري به مبلغ 15 هزار
میلیارد ریال توسط محمد باقر نوبخت (رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور) و عبدالکریم گراوند (استاندار بوشهر) امضا شد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان بوشهر گفت:
تفاهم نامه جهش تولید این استان در سال جاري به مبلغ
15 هزار میلیارد ریال توسط محمد باقر نوبخت (رئیس
سازمان برنامه و بودجه کشور) و عبدالکریم گراوند

 
(استاندار بوشهر) امضا شد. 

علی درویشی روز دوشنبه افزود: به موجب این تفاهم نامه
عملیات اجرایی، تکمیل و بهره برداري از 32 عنوان طرح و
پروژه با حجم سرمایه گذاري 15 هزار میلیارد ریال و
اشتغال زایی پنج هزار و 883 نفر تصویب شده و مطابق با

 
برنامه زمان بندي اجرایی خواهد شد. 

وي بیان کرد: طرح ها و پروژه هاي جهش تولید استان بوشهر شامل سه پروژه تکمیل و بهبود کمیت و کیفیت خدمات تخصصی

 
درمانی و زنجیره تولید و فرآوري محصولات کشاورزي و شیلاتی در قالب 10 طرح است. 

درویشی ادامه داد: افزایش ظرفیت تولید محصولات کشاورزي با رویکرد افزایش بهره وري و صرفه جویی منابع آب با توسعه کشت
گلخانه اي در مساحت 110 هکتار از مناطق استان، کمک به تکمیل و احداث چهار بندر صیادي براي تثبیت اشتغال و معیشت
صیادان، تکمیل زیرساخت هاي آبزي پروري در قالب سه سایت پرورش میگو و تکمیل و بهره برداري از هفت طرح بزرگ صنعتی و

 
فنآورانه در این استان از دیگر مفاد این تفاهم نامه است. 

وي گفت: تکمیل و بهره برداري از پنج طرح و پروژه حوزه گردشگري و خدمات و توسعه پروژه هاي مردمی پایگاه اقتصاد مقاومتی

 
بسیج استان از دیگر مواردي است که در تفاهم نامه مشترك استانداري بوشهر و سازمان برنامه و بودجه کشور گنجانده شده است. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان بوشهر افزود: در اجراي این تفاهم نامه از مجموع منابع مالی مورد نیاز طرح ها و پروژه
هاي جهش تولید استان حدود یکهزار و 619 میلیارد ریال از محل ردیف 29 تبصره 14 قانون بودجه در قالب اعتبار و کمک هاي فنی
و اعتباري و 85 میلیارد ریال اعتبارات بودجه استانی سال جاري با اولویت توسط سازمان برنامه و بودجه کشور و سازمان مدیریت و

 
برنامه ریزي استان تأمین خواهد شد. 

وي یادآور شد: از حجم سرمایه گذاري پیش بینی شده 110 میلیارد ریال از محل بودجه شرکت هاي دولتی و موسسه ها و نهادهاي
عمومی غیر دولتی و حدود چهارهزار و 722 میلیارد ریال نیز توسط بخش خصوصی تامین می شود. 



درویشی اضافه کرد: به لحاظ اهمیت نقش بانک ها در تامین منابع مالی طرح ها، بالغ بر 9 هزار و 299 میلیارد ریال سرمایه گذاري
طرح هاي جهش تولید در قالب تسهیلات از محل منابع داخلی بانک هاي عامل تامین می شود که 3 درصد یارانه نرخ سود تسهیلات
اعم از سرمایه ثابت و سرمایه در گردش به عنوان مشوق سرمایه گذاران توسط دولت از محل اعتبارات ردیف 29 تبصره 14 قانون

 
بودجه سال 1399 کشور تأمین خواهد شد. 

وي بیان کرد: تسهیلات سرمایه ثابت طرح ها نیز به صورت سالانه با اقساط ماهانه (6 ماه دوره تنفس و پنج سال دوره بازپرداخت) و
تسهیلات سرمایه در گردش این طرح ها یک ساله و بازپرداخت آن براي بخش کشاورزي با اقساط سالانه و براي سایر بخش ها با

 
اقساط ماهانه است. 

درویشی ادامه داد: به لحاظ اهمیت تکمیل بموقع و بهره برداري از طرح و پروژه هاي جهش تولید، بر اساس مفاد تفاهم نامه جهش
تولید، ساز و کارهاي لازم در فرآیند اجرا و تکمیل آنها پیش بینی شده که مطابق آن علاوه بر نظارت عملیاتی، موانع و مشکلات

احتمالی و راهکارهاي رفع آنها به طور مستمر پیگیري و در ستاد اقتصاد مقاومتی استان بررسی و تصمیم گیري می شود./ ایرنا



بهبود شاخص ملی محیط کسب و کار در دوره کرونا / وضعیت مساعد صنعت

بیمه

منبع: ریسک نیوزشماره خبر:  137  |  تاریخ: 1399/05/06

 
 

بهبود شاخص ملی محیط کسب و کار در دوره کرونا / وضعیت
مساعد صنعت بیمه

به گزارش ریسک نیوز به نقل از پایگاه خبري اتاق بازرگانی ایران، نتایج پایش ملی محیط کسب وکار که از سوي مرکز آمار و اطلاعات

 
اقتصادي اتاق ایران صورت می گیرد براي فصل بهار امسال منتشر شد. 

تایج پایش ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399 از رسیدن عدد این شاخص به 6٫01 (نمره 10 بدترین ارزیابی است) حکایت

 
دارد که مساعدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (زمستان 98 با میانگین 6٫05 است.) 

این ارزیابی بیانگر آن است که ازنظر فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، وضعیت برخی مؤلفه هاي مؤثر بر محیط کسب
وکار ایران در بهار 1399 تا حدودي مساعد شده است. عدد شاخص در بهار 1399 نسبت به فصل مشابه سال قبل 2٫59 درصد
مساعدتر شده است. لازم به ذکر است که این شاخص از طریق ادغام اطلاعات حاصل از مؤلفه هاي پیمایشی (28 مؤلفه) و داده هاي

 
مؤلفه هاي آماري (42 مؤلفه) به نسبت 80 و 20 محاسبه شده است. 

 
جدول شاخص کل محیط کسب و کار 

 
 

 
نمودار روند کل شاخص محیط کسب و کار 

 
 

بر اساس نتایج حاصل از پایش ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399، رقم شاخص ملی، 6٫01 (نمره بدترین ارزیابی 10 است)

 
محاسبه شده که تا حدودي از وضعیت این شاخص نسبت به ارزیابی فصل گذشته (زمستان 1398 با میانگین 6٫05) بهتر است. 

در بهار 1399، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه مؤلفه «غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد
اولیه و محصولات»، «دشواري تأمین مالی از بانک ها» و «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب

 
وکار» را نامناسب ترین مؤلفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند. 

 
نقشه موضوعی شاخص استانی محیط کسب و کار 

 



بر اساس یافته هاي این طرح در بهار 1399، استان هاي سیستان و بلوچستان، تهران و کرمان به ترتیب داراي بدترین وضعیت محیط
کسب وکار و استان هاي آذربایجان غربی، زنجان و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر استان ها

 
ارزیابی شده اند. 

همچنین بررسی ها نشان می دهد میانگین ظرفیت تولیدي (واقعی) بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح در فصل بهار معادل

 
35٫57 درصد بوده که نسبت به همین میزان در زمستان گذشته (40٫34 درصد)، با کاهش تقریبی 5 واحدي مواجه شده است. 

ازآنجایی که شیوع ویروس کرونا، تمامی فعالیت هاي اقتصادي در این فصل را تحت تأثیر قرار داده بود، در این دوره، فعالان اقتصادي
با امتیاز میانگین 7٫1 میزان تأثیر این ویروس بر کسب وکار خود را ارزیابی کردند. لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص

 
استانی و سایر شاخص ها نیز در این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و گزارش شده اند. 

همچنین در فصل بهار 1399، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل (8٫55) هرمزگان
(8٫44)، خوزستان (8٫15) و خراسان شمالی (8)، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان (5٫76)، قم (5٫85)، زنجان (5٫93) و

 
مرکزي (5٫98)، کمترین مقدار نسبت به سایر استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند. 

 
شاخص استانی محیط کسب وکار به شرح جدول زیر است: 

 
جدول شاخص استانی محیط کسب و کار 

 
 

با توجه به تقسیم رشته فعالیت ها در سه بخش عمده کشاورزي، صنعت و خدمات، فعالان اقتصادي سراسر کشور در بهار 1399،
وضعیت محیط کسب وکار بخش صنعت و بخش کشاورزي را به ترتیب، مساعدترین و نامساعدترین محیط کسب وکار ارزیابی کرده

 
اند. 

بر اساس نتایج این پایش در بهار 1399، وضعیت محیط کسب وکار در بخش کشاورزي (6٫09) در مقایسه با بخش هاي خدمات

 
(6٫08) و صنعت (5٫87) نامناسب تر ارزیابی شده است. 

 
جدول شاخص محیط کسب و کار بر حسب بخش هاي عمده اقتصادي 

 
 

همچنین در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي «سلامت انسان و
مددکاري اجتماعی»، «فعالیت حرفه اي، علمی و فنی» و «حمل ونقل و انبارداري» داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار و رشته
فعالیت هاي «هنر، سرگرمی و تفریح»، «اداري و خدمات پشتیبانی» و «مالی و بیمه» بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه

 
با سایر رشته فعالیت هاي اقتصادي در کشور داشته اند. 



وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه هاي بر اساس نتایج به دست آمده به صورت بنگاه هاي با 6 تا
10 نفر کارکن (6٫18) داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 50 تا 100 کارکن (5٫83) داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار

 
نسبت به سایر بنگاه ها ارزیابی شده اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تأسیس بنگاه اقتصادي در کارگاه هاي 6 تا 10 سال داراي بدترین وضعیت (6٫08) و

 
در کارگاه هاي کمتر از 2 سال داراي بهترین وضعیت (5٫78) ارزیابی شده اند. 

از سوي دیگر در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4 در فصل بهار، فعالیت هاي «اداري و
خدمات پشتیبانی شامل آژانس هاي توریستی و مسافرتی، مؤسسات حمل مسافر و مؤسسات کرایه لوازم، ابزار و ماشین آلات
(8٫72)»، «تأمین جا و غذا شامل هتل ها، اقامتگاه ها و رستوران ها و تالارهاي پذیرایی (8٫70)» و «سایر فعالیت هاي خدماتی
شامل تعمیرات رایانه و کالاهاي شخصی و خانگی، آرایشگاه ها، شستشو و خشک شویی منسوجات، خدمات سونا، ماساژ و گرمابه
(8٫46)» بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا متحمل شده و در مقابل رشته فعالیت هاي «مالی و بیمه (5٫47)»، «تولید
صنعتی (6٫22)» و «فعالیت هاي حرفه اي، علمی و فنی (6٫68)» کمترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت ها

 
متحمل شده اند. 

 
شاخص محیط کسب وکار بر اساس رشته فعالیت اقتصادي 

 
 

 
شاخص کسب وکار بر اساس نظریه شین 

بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399، عدد 6٫10 (عدد 10 بدترین ارزیابی
است) به دست آمده است که بهتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (زمستان 1398 با میانگین 6٫19) است. میانگین
ارزیابی محیط اقتصادي عدد 6٫30 است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 6٫39 حاصل شده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد

 
5٫93 است که در فصل گذشته عدد 6٫02 ارزیابی شده بود. 

بر این اساس، همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 5٫34 و محیط مالی با عدد 8٫32 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین
محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند. لازم به ذکر است که شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل

 
مختلف در محاسبه، از دقت بیشتري نسبت به شاخص کل کشور برخوردار است. 

 
متن کامل این گزارش را به صورت پی دي اف می توانید با کلیک بر روي پیوند زیر دریافت کنید. 

پایش ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399



مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري راه اندازي می

شود

منبع: فصل اقتصادشماره خبر:  138  |  تاریخ: 1399/05/06

فصل اقتصاد - تفاهم نامه همکاري بین پارك علم و فناوري دانشگاه تهران و سازمان نقشه برداري کشور منعقد شد.

فصل اقتصاد - تفاهم نامه همکاري بین پارك علم و
فناوري دانشگاه تهران و سازمان نقشه برداري کشور منعقد

 
شد. 

مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاري بین پارك علم و فناوري
دانشگاه تهران و سازمان نقشه برداري کشور با حضور دکتر
عباس زارعی هنزکی رییس پارك علم و فناوري دانشگاه

 
تهران و مهندس مسعود شفیعی رئیس سازمان نقشه برداري کشور روز دوشنبه ششم مرداد ماه برگزار شد. 

این تفاهم نامه در راستاي کمک به ایجاد و توسعه کسب و کارهاي فناور از طریق ارائه خدمات عمومی و تخصصی با ارزش افزوده بالا،
جذب سرمایه گذاري و ورود کارآفرینان و واحدهاي صنعتی به بازارهاي داخلی و جهانی و انجام همکاري هایی در حوزه فناوري و

 
کارآفرینی در زمینه هاي زیر منعقد شد. 

 
• گسترش و توسعه کسب و کارهاي دانش بنیان در زمینه فناوري ها و سامانه هاي مهندسی نقشه برداري و ژئوماتیک،  

• استفاده از ظرفیت هاي آزمایشگاهی، کارگاهی، تجهیزات و مشاوران تخصصی و کسب و کار طرفین براي کمک به صاحبان ایده در

 
زمینه هاي تخصصی مرتبط و انجام پروژه هاي کاربردي مورد نیاز کشور،  

• استفاده از ظرفیت هاي شرکت هاي عضو پارك براي تولید نرم افزار، زیرساخت هاي نرم افزاري و استفاده از داده هاي نقشه

 
برداري، 

 
• اجراي برنامه ها و رویدادهاي کارآفرینی و فناوري به صورت مشترك، 

 
• همکاري مشترك در ایجاد مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري،  

 
• حمایت از صاحبان ایده و ایجاد کسب و کارهاي جدید به صورت مشترك،  

 
• برگزاري نشست هاي مشترك بین سازمان و شرکت هاي عضو پارك در حوزه هاي مهندسی نقشه برداري و ژئوماتیک، 

• استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان درحوزه نرم افزار و زیرساخت هاي مورد نیاز فناوري اطلاعات به منظور دستیابی به

 
اهداف توسعه دولت الکترونیک در سازمان نقشه برداري، 

 
• استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان براي توسعه و پشتیبانی سامانه هاي نرم افزاري و سخت افزاري مورد نیاز سازمان. 

 
بر اساس اعلام پارك علم و فناوري دانشگاه تهران، مدت اعتبار این تفاهم نامه 3 سال خواهد بود. 

.



آغاز طرح تابستانه مجازي" فهما" در کانون هاي مساجد

منبع: خبرگزاري صدا و سیماشماره خبر:  139  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرگزاري صداوسیما، مرکز چهارمحال و بختیاري، مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد استان

 
گفت: طرح غنی سازي اوقات فراغت تابستانه فهما به صورت مجازي با رابطین کانون هاي مساجد استان آغاز شد. 

محمدرضامظاهري افزود:این طرح با هدف تقویت بنیه ایمان،

 
همدلی، کار و ایثار در محیط مسجد راه اندازي شده است. 

مظاهري گفت:کانون هاي فرهنگی هنري مساجدبامحوریت امام
جماعت وهمراهی هیئت امناوسایرتشکل هاي مسجد و محله می
توانند با رویکرد هاي شبکه سازي، جریان سازي با استفاده از
ظرفیت هاي مردمی و فعالان فرهنگی، اجتماعی محله گامی

 
مؤثر براي غنی سازي اوقات فراغت اعضاي کانون بردارند. 

وي گفت:کانون هاي فرهنگی هنري مساجد درطرح «تابستانه فهما» باید دستورالعمل هاي بهداشتی در خصوص ویروس کرونا را

 
رعایت کرده و براي برگزاري کلاس هاي حضوري، تأییدیه هاي لازم را از ستاد مبارزه با کروناي استان اخذ کنند. 

 
مظاهري گفت: محور فعالیت هاي کانون هاي فرهنگی هنري مساجد در طرح «تابستانه فهما» شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري است. 

وي افزود:رواق هاي شبستان فرهنگ شامل رواق نور بارویکرد قرآنی، کتاب، رسانه، همدلی و دانش و در قالب هاي کلاس، همایش،

 
نشست، محفل، حلقه، بازدید، مسابقه، نمایشگاه، شبکه هاي مجازي، تولید دانش و کارگاه برگزار می شود. 

مظاهري اضافه کرد: در شبستان نوآوري نیز دو رواق کارآفرینی و فناوري در قالب هاي کارگاه، نمایشگاه، فروشگاه، ارائه طرح، کلاس،

 
شبکه هاي مجازي دنبال خواهد شد. 

وي گفت:رواق هاي در نظر گرفته شده براي شبستان هنر، سرود، نمایش، فیلم، قلم و ترنج در قالب هاي کلاس، کارگاه، تولید اثر،
نمایشگاه و نشست برگزار می شود.



برنامه اي براي ادغام دانشگاه فنی وحرفه اي با علمی کاربردي وجود ندارد

منبع: آناشماره خبر:  140  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور گفت: دانشگاه هاي علمی کاربردي و فنی و حرفه اي زمینه هاي اشتراك خیلی خوبی
دارند و می توانستند یک جوري کنار هم باشند اما در حال حاضر برنامه اي براي ادغام آن ها وجود ندارد .

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور گفت: دانشگاه هاي
علمی کاربردي و فنی و حرفه اي زمینه هاي اشتراك
خیلی خوبی دارند و می توانستند یک جوري کنار هم
باشند اما در حال حاضر برنامه اي براي ادغام آن ها وجود
ندارد . به گزارش خبرنگار حوزه دانشگاه و سیاست گروه
دانشگاه خبرگزاري آنا، ابراهیم صالحی عمران در نشست
خبري به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و آموزش
هاي فنی و حرفه اي، در پاسخ به سؤال خبرنگار آنا درباره
تفاوت مأموریت هاي دانشگاه هاي فنی و حرفه اي با علمی

کاربردي و اینکه آیا احتمال دارد که این دانشگاه ها با یکدیگر ادغام شوند، اظهار کرد: به هر حال شباهت هایی میان دانشگاه علمی و

 
کاربردي و دانشگاه فنی و حرفه اي وجود دارد. 

وي افزود: این دو دانشگاه مسائل مربوط به آموزش عالی مهارتی را ترویج می دهند و با این رویکرد دانشجو تربیت می کنند؛ دانشگاه
علمی و کاربردي بر روي مهارت هاي خاص کار می کند و دانشگاه فنی و حرفه اي در حوزه مهارت هاي عام و مشاغل غیرفعال،

 
متمرکز است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي با بیان اینکه دانشگاه علمی و کاربردي رشته هایی را وظیفه تربیت دانشجو دارد که یک بار پذیرش
هستند، گفت: این دانشگاه در حقیقت یک نوع پاسخگویی سریع در جهت نیاز به نیروي متخصص در یک واحد تولیدي، خدماتی،

 
کشاورزي و صنعتی است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: دانشگاه فنی و حرفه اي بر روي مهارت هاي عام کار می کند که زمینه دانشی دارند و حرفه هایی که
در درازمدت مورد نیاز اساسی است ولی در عین حال زمینه هاي اشتراك خیلی خوبی میان دانشگاه هاي فنی و حرفه اي و علمی
کاربردي وجود دارد و می توانستند یک جوري کنار هم باشند اما در حال حاضر برنامه اي براي ادغام آن ها وجود ندارد و هرکدام

 
رسالت هاي خاص خود را دارند. 

وي بیان کرد: در حقیقت دانشگاه علمی و کاربردي یک بخش خصوصی آموزش عالی و مهارتی تلقی می شود. در دانشگاه فنی و حرفه
اي آموزش ها رایگان است، اما در علمی کاربردي به هر حال مبتنی بر شهریه است و اینها تفاوت هایی است که بین این دو وجود

 
دارد. 
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احتمال تمدید مهلت ثبت نام تسهیلات کرونا

شماره خبر:  141  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

طبق آخرین اعلام، مهلت ثبت نام تسهیلات کرونا روز گذشته 5مرداد به پایان رسید. اما احتمال تمدید مهلت ثبت نام در
جلسه امروزهیأت دولت وجود دارد.

طبق آخرین اعلام، مهلت ثبت نام تسهیلات کرونا روز گذشته 5مرداد به پایان رسید. اما احتمال تمدید مهلت ثبت نام در جلسه

 
امروزهیأت دولت وجود دارد. 

 
اقتصاد 

در بیستمین جلسه کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از
شیوع ویروس کرونا که به ریاست معاون اقتصادي رئیس
جمهوري و با حضور نمایندگان دستگاه ها در اواخر تیرماه برگزار
شد، روند اعطاي تسهیلات به شاغلین و کارفرمایان مشاغل در
رسته هاي چهارده گانه منتخب آسیب دیده از کرونا مورد بررسی

 
قرار گرفت. 

از جمله مصوبات مهم کارگروه، تمدید 5 روزه مهلت ثبت نام براي دریافت تسهیلات بود که بر این اساس همه شاغلین و کارفرمایان
در رسته هاي 14 گانه آسیب دیده مصوب در کارگروه اقتصادي کرونا، تا5 مرداد ماه فرصت دارند با مراجعه به سامانه کارا به نشانی
https: //kara.mcls.gov.ir مراحل ثبت نام خود براي دریافت تسهیلات حمایتی کرونا را دنبال کنند.پیش از این معاونت اشتغال

 
وزارت کار فرصت ثبت نام متقاضیان براي بهره مندي از تسهیلات حمایتی کرونا را تا پایان تیر ماه اعلام کرده بود. 

روز گذشته این مهلت به پایان رسید. مطابق آخرین آمار ارائه شده از سوي معاونت اشتغال وزارت کار در 23 تیرماه بیش از 10هزار
پرونده معادل 197 میلیارد تومان توسط سیستم بانکی مصوب و تاکنون 50 میلیارد تومان تحت عنوان تسهیلات کرونا پرداخت شده

 
بود 

عیسی منصوري، معاون اشتغال وزرات کار در نیمه سوم تیرماه گفت: تا کنون 407 هزار واحد در سامانه کارا ثبت نام کرده اند.
بیشترین پرداختی تسهیلات کرونا به متقاضیان مربوط به رانندگان و حدود 27 میلیارد تومان است. تحلیل این آمار نشان می دهد که

 
دریافت تسهیلات بدون ضامن و وثایق بانکی با اقبال بیشتري از طرف متقاضیان روبه رو بوده است. 

منصوري تصریح کرد: در مورد رانندگان، بیشترین سهم مربوط به وزارت کشور با تعداد 730 هزار نفر است. در بخش شرکت هاي

 
تعاونی مسافربري نیز شرایطی فراهم شد تا متقاضیان بتوانند به طور جداگانه ثبت نام کنند. 

به گفته معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حوزه خویش فرمایی و بیمه شدگان مشاغل آزاد،



همکاري خوبی از طرف وزارتخانه هاي میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري، فرهنگ و ارشاد اسلامی و صنعت، معدن و تجارت

 
انجام و وضعیت بیمه شدگان در زیررسته ها شناسایی شده است. 

منصوري افزود: براساس دستورالعمل ستاد ملی کرونا از ابتدا مقرر شد در بخش بیمه شدگان، کد ملی افراد ذیل 14 رسته منتخب
براي ارسال پیامک اطلاع رسانی در اختیار وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات قرار بگیرد تا متقاضیان براي ثبت نام در سامانه کارا

 
اقدام کنند و پس از بررسی و تأیید دستگاه بخش مربوطه، جهت پرداخت به سیستم بانکی ارجاع شود. 

وي با اشاره به اصلاحات آیین نامه پرداخت تسهیلات ویژه کرونا، گفت: براساس آیین نامه اولیه پرداخت این تسهیلات، کارفرمایان
متعهد بودند حداقل 90 درصد نیروي کار خود را حفظ کنند. به عبارتی شرط دریافت تسهیلات این بود که کارفرمایان متعهد می
شدند تا پایان سال نیروي کار خود را حفظ و بیمه آنها را پرداخت کنند، در غیر این صورت مشمول جریمه می شدند و سود نرخ

 
تسهیلات دریافتی آنها تا 24 درصد افزایش می یافت. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی اضافه کرد: این مورد با پیشنهاد وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی
و موافقت کارگروه مقابله با پیامدهاي اقتصادي ناشی از شیوع ویروس کرونا اصلاح شد و تعهد کارفرمایان براي حفظ نیروي کار خود

 
تنها براي 3 ماه و تا زمان پرداخت تسهیلات است. 

 
تسهیلات در رسته گردشگري 16میلیون تومان شد 

وي گفت: در زمینه کارگاه هاي بیش از 10 نفر کارکن نیز مقرر شد که تسهیلات در اختیار بنگاه قرار گیرد. همچنین رقم تسهیلات

 
براي رسته گردشگري از 12 به 16 میلیون تومان افزایش یافت. 

منصوري با استناد به مطالعات میدانی انجام شده و داده هاي سازمان تأمین اجتماعی، اظهار کرد: تعداد بنگاه هاي آسیب دیده ذیل
14 رسته منتخب 3 میلیون واحد شناسایی شد که 1.3 میلیون واحد آن داراي کد کارگاهی و 1.7 میلیون واحد فاقد بیمه و

 
کدکارگاهی بودند، این تعداد 2.8 میلیون نفر بیمه شده و 3 میلیون نفر فاقد بیمه را شامل می شود. 

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه 40 هزار میلیارد تومان براي پرداخت تسهیلات کرونا
درنظرگرفته شده است گفت: افزون بر این رقم، به پیشنهاد وزارت راه و شهرسازي از محل منابع موارد خاص، مبلغ 3هزار و 500

 
میلیارد تومان براي 108 شرکت بزرگ حمل ونقل عمومی مسافر برون شهري اعم از هوایی، ریلی و دریایی اختصاص یافت. 

 
هماهنگی با دستگاهها براي شناسایی واحدهاي کسب و کار فاقد بیمه 

منصوري درباره پرداخت تسهیلات به شاغلین و واحدهاي کسب و کار فاقد کد کارگاهی تأمین اجتماعی نیز اظهار کرد: براي شناسایی
این افراد با وزارتخانه ها و دستگاه هاي مربوطه از جمله صنعت، معدن و تجارت، میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی، ورزش و
جوانان، فرهنگ و ارشاد اسلامی، راه و شهرسازي، کشور، آموزش و پرورش، علوم، تحقیقات و فناوري، جهاد کشاورزي، تعاون، فنی و
حرفه اي و بهزیستی کشور، هماهنگی لازم صورت گرفته و بیش از یک میلیون و 500 هزار نفر از شاغلان شناسایی و احراز شده اند
که تاکنون براي 580 هزار نفر از آنها پیامک ارسال شده است. براساس آمار، وزارت صنعت، معدن و تجارت بیشترین رقم را در تعداد

 
شاغلان فاقد کد بیمه به خود اختصاص داده است 
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آمادگی بنیاد مستضعفان براي ساخت مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان

منبع: عصر پرسشماره خبر:  142  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس بنیاد مستضعفان تاکید کرد: بنیاد مستضعفان در بحث مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان مشارکت خواهد کرد و این
را به اطلاع دولت و مجلس که در حال نوشتن طرح هستند، رساندیم.

به گزارش سرویس اجتماعی عصرپرس، پرویز فتاح رئیس
بنیاد مستضعفان در نشست خبري با عنوان «گزارش ارائه
عملکرد یکساله» با بیان اینکه در سال گذشته هشت ماه
رئیس بنیاد مستضعفان بودم و در این مدت تغییرات و
جابه جایی هم داشتیم و طبیعی است که از لحاظ آماري
افت کنیم، گفت: این درحالی است که برنامه سال 98 بنیاد

 
با 34 درصد رشد نسبت به سال 97 محقق شد. 

وي با بیان اینکه درآمد کل بنیاد در سال 98، 36 هزار
میلیارد تومان بوده است، افزود: سود عملیاتی ناخالص بنیاد هم 7 هزار میلیارد تومان بدون پرداخت مالیات بوده که حدود هزار

 
میلیارد تومان مالیات خواهد بود. امسال 40 درصد سود به شرکا و سهامداران بنیاد با توجه به حضور در بورس خواهد رسید. 

رئیس بنیاد مستضعفان در ادامه تصریح کرد: قانون منع به کارگیري بازنشستگان هم نمی توانست به ساختار بنیاد تسري یابد چون

 
ردیف بودجه دولتی نداریم، اما بنیاد این قانون را کامل اجرا کرده است. 

فتاح افزود: در این مدت در هماهنگی کامل با دولت و مجلس تازه، قوه قضاییه نیروهاي مسلح نهادها و شهرداري تهران و ... عمل

 
کردیم و اختلاف نظر زیادي نداریم و سعی می کنیم کارها را با تعامل مثبت پیش ببریم. 

 
25 منطقه محروم چشم به راه بنیاد مستضعفان 

فتاح با اشاره به اینکه 380 هزار تن سیمان براي ساخت منازل به دنبال تخریب سیل و زلزله و... توزیع شده است ادامه داد: 25
منطقه محروم دیگر در کشور وجود دارد که هنوز وارد کار نشدیم اما ظرف 3 سال آینده مثل قلعه گنج در آنها تحول ایجاد خواهیم

 
کرد. 

رئیس بنیاد مستضعفان تاکید کرد: بنیاد در بحث مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان مشارکت خواهد کرد و این را به اطلاع دولت و

 
مجلس که در حال نوشتن طرح هستند، رساندیم. 

 
تلاش براي آماده سازي 5 موزه جدید 



رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه کاخ مرمر آماده بازدید مردم با 400 اثر نفیس است، گفت: همچنین در تلاشیم تا 5 موزه جدید

 
دیگر نیز براي این موضوع آماده کنیم. 

 
اقدامات بنیاد مستضعفان همزمان با شیوع کرونا 

فتاح با بیان اینکه در بحث شیوع کرونا از ابتدا همراه دولت، وزارت بهداشت، مردم و کسبه آسیب دیده بودیم، ادامه داد: کارها را با
هماهنگی کامل با دولت انجام دادیم. تا امروز 1800 میلیارد تومان هزینه کردیم که 1200 میلیارد تومان نقد و 600 میلیارد تومان

 
هم به شکل وام قرض الحسنه اشتغال یا ودیعه مسکن پرداخت شده است. 

وي افزود: این روند ادامه دارد و براي اقشار آسیب دیده تهران و ایران سعی کردیم کمک حال باشیم. در این مدت عمدتا به نهادهاي

 
حمایتی مانند کمیته امداد و بهزیستی کمک کردیم و به وضعیت زندانیان نیز نگاهی داشتیم. 

رئیس بنیاد مستضعفان ادامه داد: در تحویل آمبولانس و تجیهز نقاهتگاه، هتل و ... با کادر درمان هم همراهی کردیم. در خصوص

 
تولید ماسک و مواد ضدعفونی کننده هم کارخانجات زیر مجموعه ما با وزارت بهداشت همراهی کردند. 

 
آغاز توزیع بسته هاي معیشتی از ماه رمضان و تداوم توزیع تا ماه هاي آینده 

فتاح با اشاره به اینکه در طرح همراهی مومنانه در مرحله اول 600 هزار بسته معیشتی تحویل دادیم، ادامه داد: 700 هزار بسته
افطاري ساده هم در ماه رمضان توزیع شد. در مرحله دوم هم اعلام کردیم که 500 هزار بسته را تحویل می دهیم که ارزش هر بسته

 
300 هزار تومان به شکل مواد غذایی یا کارت خرید خواهد بود. 

به گفته رئیس بنیاد مستضعفان هفته پیش 100 هزار بسته نیز در شهرستان هاي اطراف تهران و استان البرز بین مددجویان توزیع

 
شده است. 

فتاح با بیان اینکه با همه ظرفیت در خدمت مردم خواهیم بود، گفت: سیاست ما این است که منافع مردم را به منافع بنیاد ترجیح
بدهیم. همچنین شرایط کرونا و تحریمی نتوانست کارهاي ما را به تعطیلی بکشاند. در حال حاضر نیز 200 هزار نفر با ما کار می کنند

 
و 47 هزار نفر مستقیم از بنیاد حقوق می گیرند. 

رئیس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه سال گذشته 11 هزار و 300 فقره اسناد علوي را رایگان تحویل مردم دادیم، اظهار کرد: سند 6

 
دانگ به اسم این افراد می خورد. در مجموع واگذاري ها به 92 هزار سند می رسد و ماه آینده 10 هزار فقره سند نیز واگذار می شود. 

 
آخرین وضعیت پلاسکو 

فتاح در خصوص آخرین وضعیت پلاسکو نیز گفت: وقتی من به بنیاد آمدم، در مرحله پی ریزي، پلاسکو به دلیل برخی اختلافات
مانده بودند. بخشی از اختلافات که با کسبه بود حل شد. بخشی هم که به دلیل مجوزهاي شهرداري بود که عمده آن هم حل شد.

 
پرونده پلاسکو نهایتا به شوراي عالی معماري و شهرسازي رفت و مصوبه گرفت که فصل الاخطاب نظرات ما و شهرداري شد. 

وي با اشاره به اینکه خط قرمز من این بود که کار تعطیل نشود، اظهار کرد: حتی در ایام عید نوروز کار پلاسکو تعطیل نشد. در حال

 
حاضر هم پیشرفت خیلی خوبی دارد. 



رئیس بنیاد مستضعفان افزود: اسکلت 100 درصد تمام شده و روي دیوارچینی و ساخت تاسیسات است. همچنین نما هم تایید شد

 
که همه نظر دادند و چون ساخته شده به سرعت نصب می شود. 

فتاح ادامه داد: انقلت روي صدور پروانه بود که ما گفتیم از اول پلاسکو پارکینگ نداشته است؛ اگر می خواستیم پارکینگ تامین کنیم
مغازه ها کم می شدند. در نهایت نقشه هاي ما مورد تایید قرار گرفت و به زودي پروانه پلاسکو تایید می شود. مصوبه شوراي عالی
معماري این است که پلاسکو بدون پارکنگ باید ساخته شود و ما موظف شدیم پارکینگ پاساژ پروانه را بازسازي کنیم که اگر تحویل

 
ما شود با هزینه بنیاد نوسازي و مقاوم سازي کرده و تحویل شهرداري می دهیم. 

وي با اشاره به اینکه پارکینگ پروانه به عنوان جبران کننده کمبود پارکینگ پلاسکو بازسازي می شود، گفت: کاري هم به دست
فروش هاي پروانه نداریم که عزیز ما هستند. ما حتی پیشنهاد دادیم مبلغ بازسازي را به شهرداري بدهیم که خودشان انجام دهند.
البته بنیاد در بحث پلاسکو ایثارگري کرده و وظیفه بنیاد نبود که 200 میلیارد هزنه کند اما 300 نفر از کسبه پلاسکو جنوبی ذي نفع
هستند که آسیب جدي دیدند. به زودي هم در محل پلاسکو حضور خواهیم داشت و اعلام می کنیم که مشکل ما بین شهرداري حل

شده و پروانه صادر شده و کار پلاسکو تا پایان سال به اتمام می رسد تا کسبه کارشان را شروع کنند.



مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري راه اندازي می

شود

منبع: ایسناشماره خبر:  143  |  تاریخ: 1399/05/06

تفاهم نامه همکاري بین پارك علم و فناوري دانشگاه تهران و سازمان نقشه برداري کشور منعقد شد.

به گزارش ایسنا، مراسم انعقاد تفاهم نامه همکاري بین
پارك علم و فناوري دانشگاه تهران و سازمان نقشه برداري
کشور با حضور دکتر عباس زارعی هنزکی رییس پارك علم
و فناوري دانشگاه تهران و مهندس مسعود شفیعی رئیس
سازمان نقشه برداري کشور روز دوشنبه ششم مرداد ماه

 
برگزار شد. 

این تفاهم نامه در راستاي کمک به ایجاد و توسعه کسب و
کارهاي فناور از طریق ارائه خدمات عمومی و تخصصی با
ارزش افزوده بالا، جذب سرمایه گذاري و ورود کارآفرینان و
واحدهاي صنعتی به بازارهاي داخلی و جهانی و انجام

 
همکاري هایی در حوزه فناوري و کارآفرینی در زمینه هاي زیر منعقد شد. 

 
• گسترش و توسعه کسب و کارهاي دانش بنیان در زمینه فناوري ها و سامانه هاي مهندسی نقشه برداري و ژئوماتیک، 

• استفاده از ظرفیت هاي آزمایشگاهی، کارگاهی، تجهیزات و مشاوران تخصصی و کسب و کار طرفین براي کمک به صاحبان ایده در

 
زمینه هاي تخصصی مرتبط و انجام پروژه هاي کاربردي مورد نیاز کشور، 

• استفاده از ظرفیت هاي شرکت هاي عضو پارك براي تولید نرم افزار، زیرساخت هاي نرم افزاري و استفاده از داده هاي نقشه

 
برداري، 

 
• اجراي برنامه ها و رویدادهاي کارآفرینی و فناوري به صورت مشترك، 

 
• همکاري مشترك در ایجاد مرکز رشد و نوآوري تخصصی حوزه مهندسی نقشه برداري، 

 
• حمایت از صاحبان ایده و ایجاد کسب و کارهاي جدید به صورت مشترك، 

 
• برگزاري نشست هاي مشترك بین سازمان و شرکت هاي عضو پارك در حوزه هاي مهندسی نقشه برداري و ژئوماتیک، 

• استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان درحوزه نرم افزار و زیرساخت هاي مورد نیاز فناوري اطلاعات به منظور دستیابی به

 
اهداف توسعه دولت الکترونیک در سازمان نقشه برداري، 

 
• استفاده از ظرفیت شرکت هاي دانش بنیان براي توسعه و پشتیبانی سامانه هاي نرم افزاري و سخت افزاري مورد نیاز سازمان. 

 
بر اساس اعلام پارك علم و فناوري دانشگاه تهران، مدت اعتبار این تفاهم نامه 3 سال خواهد بود. 

.



کنش سیاسی مردم در 1400 قابل پیش بینی نیست

منبع: ناطقانشماره خبر:  144  |  تاریخ: 1399/05/06

مصطفی معین گفت: جامعه ایران که مانند موج در حال نوسان و تغییر است، کنش سیاسی مردم در انتخابات 1400 قابل
پیش بینی نیست.اما اعتقاد من بر این است که حضور شکوهمند و آگاهانه مردم و ایجاد سونامی آراي واقعی تنها در یک

انتخابات آزاد، عادلانه، سالم و رقابتی امکانپذیر است.

ناطقان: «آیا سرنوشت انتخابات سال 1400 را یک اقلیت برآمده رقم خواهند زد؟» این پرسش از زمانی در ذهن بخشی از جامعه
و حتی علاقه مندان به عالم سیاست نقش بست که در اسفندماه سال 98، یک جریان سیاسی توانست با اخذ آراي اقلیتی از واجدین

 
شرایط رأي دهی، هدایت «نهاد قانونگذاري» کشور را به دست گیرد. 

مصطفی معین به عنوان سیاستمداري که در سال 84 بالاترین سطح از یک رویداد انتخاباتی را در قامت کاندیداي ریاست جمهوري
تجربه کرده، بعد از پانزده سال همچنان بر عقایدي پافشاري می کند که آنها را زمانی در شعارهاي انتخاباتی خود به کار گرفته بود. او
می گوید؛ تا هنگامی که «آگاهی بخشی» نه به عنوان یک تئوري، بلکه به عنوان یک دغدغه سیاسی - اجتماعی در میان مسئولان

 
حاکمیت شکل نگیرد، نمی توان از توده ها انتظار کنش متناسب با شرایط سیاسی موجود را داشت. 

این سیاستمدار که پدیده ها را با اصول و روش آکادمیک می سنجد، براي هر علتی به دنبال ارائه یک راه حل، در خدمت معلول به
وجود آمده است. معین که به نظر می رسد نوعی از «تفکر انتقادي» را در علوم سیاسی دنبال می کند؛ این تفکر را بر خلاف رفتار
عرفی سایر سیاستمداران هم رده خود، تنها به یک جریان و یا بخشی از حاکمیت معطوف نمی کند و سعی دارد با ارائه راه حل مبتنی

 
بر تجربه و تئوري علمی، قدمی در راه اصلاح امور به سبک خود بردارد. 

 
آنچه در ادامه می خوانید؛ گفتگوي تفصیلی با مصطفی معین، وزیر علوم دولت اصلاحات است: 

آقاي معین! پس لرزه هاي شیوع ویروس کرونا در سیاست دنیا هم مشهود است و به نظر می رسد نه فقط ساختارهاي سیاسی،
اقتصادي و بین المللی را تغییر دهد که حتی در فضاي سیاست داخلی هم تاثیرگذار باشد. پیش بینی شما از تاثیرات کرونا بر سیاست

 
ایران چیست؟ 

پاندمی کرونا حکایت از بحران عمیق و دامنه داري است که آینده جامعه بشري را تحت تاثیر قرار خواهد داد. بحرانی که ریشه در سه
قرن توسعه نامتوازن و ناپایدار و تخریب محیط زیست در دوره صنعتی شدن است.اکنون به اجبار پاندمی کرونا، تغییر در سبک زندگی
و رفتار اجتماعی مردم، روابط کشورها و سیاست هاي جهانی الزامی شده است. تغییر «زیست اجتماعی» به «زیست فردي» و خانه
نشینی، در مخاطره قرار گرفتن فضاي عمومی و جامعه مدنی با حضور بیشتر در فضاي مجازي و کاهش تعاملات اجتماعی، افزایش
خشونت هاي خانگی، درون نگري و مرگ اندیشی و فوت در انزوا، افزایش اختلالات سلامت روانی و اجتماعی بخشی از این تغییرات

 
است. 

 
پاندمی کرونا به نفع سیاست خارجی کشور بوده است چون... 



همچنین مقولاتی چون آزادي تجارت و اقتصاد، تشکیل اتحادیه هاي بین المللی و جهانی سازي فرهنگ و اقتصاد رو به کم رنگ شدن
گذاشته و تحت الشعاع برنامه هاي توسعه ملی کشورها قرار گرفته است. بروز بحران جهانی پاندمی کرونا علیرغم خسارت هاي انسانی
و اقتصادي سنگین آن، در مجموع به نفع سیاست هاي خارجی و اوضاع داخلی کشور بوده است. فراگیر شدن شیوع کرونا، تلفات
انسانی بالا و رکود اقتصادي در آمریکا و اروپاي غربی و تنش هاي گسترده سیاسی - اجتماعی در آمریکا، تمرکز فشارهاي سیاسی و
تهدید نظامی بر ایران را کاهش داد و از سوي دیگر باعث شتاب بیشتر در تغییر رویکرد سیاست خارجی کشور به سمت همکاري هاي

 
راهبردي بلند مدت اقتصادي و سیاسی با چین و روسیه گردید. 

در سیاست داخلی هم گرایش هاي پوپولیستی و نسبت دادن همه مشکلات جامعه به «آمریکا» و «غرب» و یا «تحریم اقتصادي» که

 
پیش از این اوج گرفته بود در نهایت با تاکید رهبري به حمایت بیشتري از تولید داخلی و صادرات غیر نفتی منجر شد. 

 
حوادث سال هاي اخیر آتش زیر خاکستر است 

با توجه به عوارض و مشکلات اقتصادي که این ویروس بر زندگی و معیشت مردم تحمیل کرده، فکر می کنید دامنه این مشکلات می
تواند به اعتراضات سیاسی هم منجر شود؟ (خصوصا که اعتراضات اخیر مردم مبناي اقتصادي و معیشتی داشت) پیشنهاد شما به

 
مسئولان اجرایی و نظام براي جلوگیري از بروز احتمالی چنین اتفاقی چیست؟ 

همه گیري کرونا یک بحران «بهداشتی»، «اقتصادي» و «اجتماعی» فراگیر است که می تواند ابعاد سیاسی و امنیتی هم پیدا کند. در
همین زمان اندك از شروع کرونا که در آن قرار داریم؛ مصیبت و مرگ و میر فاجعه آمیز کرونا، سرپوش و تسکینی بر التهاب ها و
تنش هاي اجتماعی ناشی از فقر و فلاکت معیشتی در اثر ضعف مدیریت ها، تحریم اقتصادي آمریکا و بازتاب نگران کننده اخبار
اختلاس و فساد مسئولان و بخش هاي مختلف حکومت بوده است. هرچند این موضوع مانند آتشی زیر خاکستر است که هر لحظه می

 
تواند دوباره زبانه کشیده و شعله ور شود. 

 
هماهنگی و وحدت قوا باید در جهت جلب اعتماد مردم باشد 

بنابراین ضرورت دارد که تمهیداتی در سطح سیاست هاي کلی نظام اندیشیده شود که مهمترین آنها ایجاد هماهنگی و وحدت عمل
قواي مختلف در جهت جلب اعتماد و رضایت عمومی است. همچنین با رسیدگی سریع به مشکلات تنگناي معیشت و درآمد اقشار
آسیب دیده و آسیب پذیر، انجام اصلاحات ساختاري در «نظامات تصمیم سازي، تصمیم گیري و اجرائی»، رونق تولید و اقتصاد و باز

 
کردن فضاي سیاسی - اجتماعی، می توان از تکرار اعتراضات و آشوب هاي خیابانی سال هاي اخیر پیش گیري کرد. 

 
چند پیشنهاد به دولت 

البته با توجه به عملکرد ضعیف چند ساله دولت و بافت نمایندگان مجلس و رویکردهاي سطحی و افراطی آن انتظار چندانی از تحول
و گشایش جدي در امور کشور به دور از واقع بینی است. سرمایه گذاري هرچه بیشتر دولت در بخش سلامت فردي و رفاه اجتماعی و
ارتقاي شاخص هاي آن همچون؛ حمایت هاي ویژه از اقشار کم درآمد، تقویت همبستگی ملی و مشارکت اجتماعی، گسترش دادن
شبکه روابط اجتماعی و حمایتی، افزایش اعتماد و سرمایه اجتماعی و ارتقاي روحیه سازگاري و تاب آوري با تکیه بر نهادهاي جامعه
مدنی، از جمله مواردي است که براي دوره گذار از بحران و جلوگیري از تنش هاي احتمالی، می توان به مسئولان ارائه کرد. داشتن

 
یک برنامه راهبردي ملی با نگاهی آینده نگر هم براي مدیریت شرایط حاد کنونی و هم دوران پساکرونا موضوع مهمی است . 



 
جامعه ایران دچار سرخوردگی سیاسی است 

آقاي معین! در فاصله باقیمانده تا انتخابات 1400 که بیم و نگرانی از باب تکرار مشارکت پایین انتخابات اسفندماه در انتخابات ریاست

 
جمهوري هم وجود دارد فکر می کنید تا چه میزان انتخابات پیش رو تحت الشعاع این ویروس قرار گیرد؟ 

فارغ از بحران کرونا و مهم تر از آن با ادامه شرایط فشار اقتصادي و سرخوردگی سیاسی جامعه، پیش بینی می شود که انتخابات
ریاست جمهوري در سال آینده هم مانند انتخابات مجلس یازدهم در فضاي سرد و بی نشاط و بدون رقابت واقعی برگزار شود. طبیعی
است که با تضعیف نهاد انتخابات به دلیل رویکرد استصوابی شوراي نگهبان و عملکرد ضعیف نمایندگان مردم و دولت و فراگیري فساد
مالی و اداري، پایگاه اجتماعی قوا و نهادهاي منتخب نظام هم بیش از پیش سست و متزلزل شده و مشروعیت و کارآیی خود را از

 
دست دهند. 

 
صداقت و کارآمدي سیاسیون و احزاب باید براي مردم احراز شود 

آقاي معین! فارغ از بحث کرونا، فکر می کنید عملکرد دو جریان سیاسی اصلی کشور چقدر می تواند در کاهش مشارکت تاثیرگذار

 
باشد و وظیفه و مسئولیت این دو جریان اصلی براي کمک به مشارکت حداکثري در انتخابات چیست؟ 

به نظر من تا زمانی که صداقت، وفاي به عهد و کارآمدي احزاب، جریان ها و یا فعالان سیاسی براي مردم احراز نشود، آنها منزلت و
تاثیرگذاري اجتماعی لازم را نخواهند داشت. در عصر اینترنت و شبکه هاي اجتماعی، سوابق مثبت یا منفی مدیریت ها، پاکدستی یا

 
فساد مالی و یا اداري و آلودگی به مفاسدي از قبیل رشوه، رانتخواري و آقازادگی و... قابل جستجو و استناد است. 

 
نسل جوان به دو جناح اصلاح طلب و اصولگرا بی اعتماد شده است، زیرا... 

شما قائل به شعار «اصلاح طلب اصولگرا دیگه تمومه ماجرا» هستید؟ یا فکر می کنید این شعار بیشتر جنبه اعتراضی و مقطعی داشت

 
و بازهم در انتخابات 1400 رجوع مردم به سمت کاندیداهاي این دو جریان خواهد بود تا چهره هاي مستقل و جدید؟ 

فعلا که شعار بالا بیانگر بی اعتمادي و انتقاد جامعه و به ویژه نسل جوان نسبت به عملکرد جناح هاي سیاسی است و در کوتاه مدت و
میان مدت هم ادامه خواهد داشت. همانطور که در پاسخ به پرسش هاي قبلی گفتم، هم انگیزه جدي براي مشارکت فعال در انتخابات
در فضاي کنونی جامعه احساس نمی شود و هم تفاوت و تمایز زیادي بین نامزدان انتخاباتی قائل نخواهند بود و یکی از افراد که از

 
فیلتر «استصواب» گذشته با رأي اقلیت رئیس جمهور خواهد شد. 

 
امکان توزیع فله اي پول براي داغ کردن تنور انتخابات کمتر است زیرا... 

شاید تا چند سال پیش ظهور و بروز یک جریان سوم بعید و دور از ذهن بود، اما بعد از انتخابات اخیر و اینکه تا حدي می توان گفت
شعار «اصلاح طلب اصولگرا دیگه تموم ماجرا» عینیت پیدا کرد، بعید به نظر نمی رسد شاهد ظهور و بروز جریان سومی باشیم؟ شما

 
چنین امري را محتمل می دانید؟ شاخصه هاي این جریان چه می تواند باشد؟ 

تا وقتی که به دلیل تحریم، امکان صادر کردن انبوه نفت خام و درآمدهاي دلاري بادآورده وجود نداشته باشد، با فرض سالم بودن



فرآیند انتخابات، باز هم امکان توزیع فله اي پول براي به اصطلاح داغ کردن تنور انتخابات کمترخواهد بود و به همان نسبت هم ظهور

 
پر سر و صداي احزاب یک شبه، جریان هاي فرصت طلب بی ریشه و رأي سازي هاي انبوه کمتر می شود. 

در عین حال علیرغم این شرایط پر مشقت اقتصادي و آلودگی هاي مالی، هنوز هم ادعاي مبارزه با فساد، جوان گرایی، ایجاد اشتغال
و... با روش عوام گرایی و عوام فریبی و پوپولیسم حرف اول را در تبلیغات انتخاباتی خواهد زد. در چنین فضایی شعارها «اصلاح طلبانه

 
و ظاهرفریب» ولی عملکردها «غیرعادلانه»، «غیر اخلاقی»، «افراطی و خشن» و «عوامانه» خواهد بود. 

راهکار شما براي احیا و تاثیرگذار بودن دوباره این دو جریان اصلی در بین مردم چیست؟ کادرسازي؟ جوانگرایی؟ تغییر لیدر؟ تغییر

 
شعار و اصول و ...؟ 

تا زمانی که احزاب و فعالان سیاسی به نقد و ارزیابی عملکردهاي خود ننشینند و با رویکردي علمی و صادقانه نقاط ضعف و قوت آنها
را مشخص نکنند و برنامه کاري خود را براي آینده ارائه ندهند، اعتماد و سرمایه اجتماعی از دست رفته بر نخواهد گشت. یکی از
ضعف هاي اساسی امروز، شکافی است که بین نظریه پردازان و فعالان و جریان هاي سیاسی با توده مردم و شرایط زندگی و نیازهاي

 
آنها به وجود آمده است. 

بازگشت احزاب و جناح هاي سیاسی چه اصلاح طلب یا اصولگرا به کار در عرصه هاي اجتماعی و مدنی، نهادهاي غیردولتی و مطالعه
و شناخت مسائل و مشکلات و «درد و رنج مبتلا به مردم» و گروه هاي آسیب دیده و زیر خط فقر، راهبردي ضرورتی و گریزناپذیر

 
براي اعاده حیثیت و جلب اعتماد عمومی به آنها است. 

 
توده هاي بی نام و نشان قربانی منازعات سیاسی می شوند 

نباید تنها به کوتاه مدت نگاه کرد و فقط رسیدن به قدرت را هدف گیري کرد. کمک به افزایش آگاهی هاي سیاسی، اجتماعی، حقوقی
و مدنی مردم؛ احساس امنیت فکري و اجتماعی و اقتصادي جامعه و «تامین آینده کشور و نسل جوان» اهمیت دارد. باید بدانیم
ریاست ها و پست هاي سیاسی تنها امانت و وسیله اي براي خدمت به توده هاي بی نام و نشانی است که قربانیان اصلی بی تدبیري ها

 
و سیاست بازي هاي رایج و تنازع بقا در کشور بوده اند. 

نیازي نیست که براي رسیدن به قدرت تحت هر شرایط و یا هر روشی را به کار گرفت، چنانچه زمینه هاي اجتماعی و شناخت و
آگاهی و اعتماد مردم، جوانان و فرهیختگان جامعه فراهم شود، با خواست جامعه، خود قدرت و مسئولیت به سراغ شایستگان خواهد

 
رفت! 

 
توسعه علمی باید در دستور کار قرار بگیرد 

شاهد هستیم که برخی از فعالان و اندیشمندان در حوزه علوم انسانی و حتی عالم هنر، کنش هاي رفتاري خود را منطبق بر علم روز
و حتی جهان پست مدرن کرده اند. به نظر شما زمان آن نرسیده که مسئولان و سیاسیون ما نیز از جهان سنتی خود جدا شده و به
سمت این جنس از رفتارها بروند؟ خصوصا در مواجهه با نسل جدیدي که رویکرد ستیز به سیاست و چهره هاي سیاسی دارد، یا به

 
دنبال بازیگري متفاوتی در دنیاي سیاست است. 

به عقب بر می گردم و اشاره اي به دیدگاه هاي مطرح شده در دوره مسئولیتم در وزارت علوم می کنم. مهم ترین هدف راهبردي من



در امر تحول ساختاري نظام آموزش عالی کشور و تاسیس وزارت علوم و تحقیقات و فناوري در دولت اصلاحات، پیشبرد توسعه علمی
ایران بود که با شعار «توسعه علمی شرط بقا» پیگیري می کردیم. در انتخابات ریاست جمهوري در سال 1384 هم علاوه بر شعار

 
«اصلاحات گامی به پیش»، یکی از شعارهاي اصلی من همان «توسعه علمی ایران» بود. 

اکنون هم اعتقاد دارم که هیچ برنامه توسعه بلند مدت و هیچ تصمیم گیري و اقدامی بدون پشتوانه علمی و پژوهشی نباید در دولت،
مجلس و ارکان نظام به تصویب برسد. باید فضاي حاکم بر دولت، دستگاههاي اجرائی و جامعه باید گفتمان علمی، آینده نگري، و به

 
دور از روزمرگی، مصرف زدگی، وابستگی به صادرات نفت خام و یا سیاست زدگی و بی اخلاقی باشد. 

 
ایران نیازمند یک رئیس جمهور عاشق ایران است 

به عنوان یک «اصلاح طلب» فکر می کنید رویکرد اصلاح گري این جریان در سال 1400 باید به کدام سمت و سو برود؟ به نظر می
رسد شعارهاي همیشگی این جریان دیگر خریدار چندانی نداشته باشد؛ نه از این بابت که اهمیت ندارد از این بابت که تصور می شود

 
قدرت اجرایی کردن آن شعارها را ندارید. 

پیش از این به چنین پرسشی پاسخ دادم و باز هم تکرار می کنم؛ بازگشت و فعالیت در «عرصه عمومی»، در «نهادهاي مدنی»،
«افزایش سطح آگاهی جامعه از طریق شبکه هاي فضاي مجازي» و ارائه معیارهاي دقیق شایستگی براي انتخاب رئیس جمهوري که
هیچ نقطه ضعف و ابهامی در کارنامه عملکردش در مسئولیت هاي خطیر گذشته نداشته باشد؛ و در عین حال «عاشق ایران»، «خادم

 
مردم»، «کارآمد» و با «برنامه و رویکرد علمی در اداره کشور» نیز باشد، امري لازم است. 

رئیس جمهوري که به حقوق شهروندي، دموکراسی و پیشرفت براي ایران و صلح و همزیستی و رعایت واقعی حقوق بشر در سطح

 
جهانی باور داشته باشد. 

 
کنش سیاسی مردم قابل پیش بینی نیست 

 
رئیس جمهور 1400 می تواند یک چهره جدید ناشناخته باشد که سونامی رأي ایجاد کند؟ 

البته در جامعه اي که مانند موج در حال نوسان و تغییر است و قابل پیش بینی نیست، امکان بروز هر اتفاق یا پدیده اي را نمی توان
رد کرد. اما اعتقاد من بر این است که حضور شکوهمند و آگاهانه مردم و ایجاد سونامی آراي واقعی تنها در یک انتخابات آزاد، عادلانه،

سالم و رقابتی امکانپذیر است.



قاچاق سیگار 2 برابر شد

منبع: ناطقانشماره خبر:  145  |  تاریخ: 1399/05/06

جدیدترین آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان می دهد که تولید سیگار در دو ماهه اول
امسال 27.9 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته و در پی آن برآورد قاچاق سیگار تقریبا دو برابر شده است.

ناطقان: بر اساس این آمار در دو ماهه اول امسال شش میلیارد و 70 میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به تولید هشت

 
میلیارد و 420 میلیون نخ در دو ماهه اول سال گذشته 27.9 درصد کاهش داشته است. 

در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف در دو ماه 10 میلیارد و 830 میلیون نخ برآورد شده، برآورد قاچاق سیگار هم
تقریبا دو برابر شده، به طوري که برآورد قاچاق سیگار با 97.51 درصد افزایش، از دو میلیارد و 410 میلیون نخ سیگار در دو ماهه اول

 
سال قبل به چهار میلیارد و 760 میلیون نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده است. 

در میانه تیر ماه رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی از عدم تخصیص ارز براي واردات مواد
اولیه این صنعت طی سه ماه گذشته خبر داد و گفت که این مسئله باعث شده تولید هشت واحد از 15 واحد تولید محصولات دخانی
متوقف شود. او همچنین هشدار داده بود که ادامه این وضعیت و عدم تخصیص ارز به مواد اولیه این صنعت تا یک ماه بعد می تواند

 
همه واحدهاي تولیدي را به تعطیلی بکشاند. 

البته در حاشیه آمار منتشر شده از سوي وزارت صمت نیز به این مسئله اشاره شده و تحریم ها، عدم تأمین به موقع مواد اولیه و

 
مشکالت تخصیص ارز از جمله دلایل کاهش تولید سیگار عنوان شده که البته شیوع بیماري کوید 19 هم مزید بر علت شده است. 

بر اساس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی 70 درصد صنعت دخانیات از طریق واردات
تامین می شود که عمده آن مربوط به توتون است. همچنین این صنعت 50 هزار نفر اشتغال مستقیم، 100 تا 150 هزار نفر اشتغال
غیرمستقیم در بخش توزیع، کشاورزي و حمل و نقل دارد و نیاز سالانه آن براي واردات 300 میلیون یورو است. از طرف دیگر این

صنعت سالانه 4000 میلیارد تومان درآمد مالیاتی دارد که در صورت محقق نشدن آن این مبلغ به کسري بودجه اضافه می شود.



مساجد در ابتداي انقلاب نقش موثري در حل مشکلات مردم داشتند/ضرورت

توجه بیشتربه نقش موثر مساجد در رفع مشکلات

منبع: تابناكشماره خبر:  146  |  تاریخ: 1399/05/06

مساجد در ابتداي انقلاب نقش موثري در حل مشکلات مردم داشتند/ضرورت توجه بیشتربه نقش موثر مساجد در رفع مشکلات

 
  

فرمانده سپاه روح االله با اشاره به اینکه مسجد محوري در دستور کار سازمان بسیج قرار گرفته است گفت: مساجد باید محل همه اقشار
جامعه باشد و همانگونه که در ابتداي انقلاب نقش موثري در حل مشکلات مردم داشتند امروز هم باید به نقش موثر مساجد بیشتر

 
توجه داشته باشیم 

 
 .

به گزارش تابناك مرکزي، سردار سرتیپ دوم پاسدار محسن کریمی افزود: ویروس کرونا ناتوانایی و ناکارآمدي آمریکا را به وضوح

 
آشکار کرد و امروز به وضوح شاهد افول تدریجی آمریکا و شکست قدرت پوشالی آن هستیم. 

وي یارآورشد: امروز ماهیت فتنه گري و توطئه گري آمریکا به وضوح براي دنیا مشخص شده و افول تدریجی آمریکا از حوادث داخلی

 
آمریکا نمایان است. 

فرمانده سپاه روح االله اظهار داشت: آمریکا با شهادت فرمانده سرافراز نیروي قدس سپاه پاسداران حاج قاسم سلیمانی توهم تضعیف و
از بین بردن جبهه مقاومت را داشت اما به برکت خون حاج قاسم عکس این موضوع اتفاق افتاد و شهادت شهید سلیمانی علیرغم

 
دردناکی آن خیرات و برکاتی را براي امت اسلام به دست آورد. 

وي یکی از آثار و برکات شهادت حاج قاسم سلیمانی را اتحاد و همبستگی خواند و گفت: ملت ایران و ملت هاي مسلمان در سایر

 
کشورهاي اسلامی یک لبیک عمومی به جبهه مقاومت و ادامه این راه ارزشمند گفتند. 

سردار کریمی با بیان اینکه امروز دشمنان امت اسلام با استفاده از ابزار فضاي مجازي عملیات روانی شدیدي علیه ملت ایران و ملت

 
هاي مسلمان به کار گرفته اند، اظهارداشت: هوشیاري و وحدت همه مردم و مسئولین باید بیشتر مورد توجه باشد. 

وي با تأکید بر اینکه دشمن با استفاده از عملیات روانی به دنبال گرفتن سرمایه هاي اجتماعی است،گفت: یکی از این سرمایه ها مردم

 
هستند و دشمنان در این راستا نا امیدي و گروگان گیري ذهن ها را در دستور کار خود گذاشته اند. 

فرمانده سپاه روح االله با اشاره به اینکه یکی از اقدامات بسیار خوبی که در راستاي تقویت سرمایه هاي اجتماعی در دستور کار سازمان

 
بسیج قرار گرفته مسجد محوري است افزود: برنامه هاي کوتاه مدت و بلند مدتی در این راستا در نظر گرفته شده است. 

وي با تأکید بر اینکه مساجد سنگرهاي مهم اسلام و انقلاب هستند،گفت: در طول چهل سال انقلاب توانمندي و کارآمدي خود را

 
نشان داده اند و موثر بودن براي حل مشکلات مردم و مناطق را به اثبات رسانده اند. 

سردار کریمی افزود: تقویت حضور بسیجیان و جوانان در مساجد با محوریت ائمه جماعت راهبرد فعلی سازمان بسیج است و پیوند

 
عمیق میان جوانان و مساجد یکی از این اهداف است که همه باید کمک کنیم که این موضوع به تحقق برسد. 

وي اظهار داشت: تشکیل قرارگاه هاي محلات و برگزاري جلسات با محوریت حل مشکلات مردم، منطقه و محلات می تواند بسیار

 
موثر باشد و نیازمند عزم همگانی و انسجام ملی است. 

فرمانده سپاه روح االله ادامه داد: امروز جوانان و نوجوانان بسیاري در محلات وجود دارند که به شکل خودجوش اقدام به ایجاد اشتغال
داشته اند و بنابراین اگر این ظرفیت عظیم در کنار روحانیت و مساجد قرار گیرند می توانند در حل مشکلات اقتصادي و آسیب هاي

 
اجتماعی بسیار راهگشا باشند. 



وي یادآورشد: امروز تجربه نشان داده تشکیلات موازي مشکلات کشور را حل نمی کند بلکه انسجام و وحدت رویه براي حل مشکلات
می تواند بسیار موثر باشد و در این زمینه باید همه ظرفیت ها را به کارگیري کنیم.



تمدید مهلت نام نویسی در مقطع کارشناسی دانشکده هدي

منبع: رساشماره خبر:  147  |  تاریخ: 1399/05/06

کرد نژاد از تمدید مهلت نام نویسی در مقطع کارشناسی ارشد دانشکده هدي وابسته به جامعه الزهرا خبر داد.

کرد نژاد از تمدید مهلت نام نویسی در مقطع کارشناسی ارشد دانشکده هدي

 
وابسته به جامعه الزهرا خبر داد. 

نسرین کردنژاد در گفت وگو با سرویس حوزه و روحانیت خبرگزاري رسا، با
اعلام خبر تمدید مهلت نام نویسی در مقطع کارشناسی ارشد دانشکده هدي
گفت: دانشکده الهیات و معارف اسلامی هدي وابسته به جامعه الزهرا(س) و
داراي مجوز رسمی از سازمان سنجش و آموزش کشور از میان بانوان طلبه در

 
مقطع کارشناسی ارشد دانشجو می پذیرد. 

معاون آموزش و پژوهش دانشکده هدي ادامه داد: پذیرش دانشجوي کارشناسی ارشد از طریق آزمون اختصاصی از میان بانوان طلبه
صورت می گیرد و فارغ التحصیلان دانشگاهی نیز با ارائه گواهی اشتغال به تحصیل دروس حوزوي، مجاز به شرکت در این آزمون

 
هستند. 

وي با اشاره به رشته هاي مقطع کارشناسی ارشد دانشکده هدي اظهار کرد: روانشناسی اسلامی مثبت گرا، فلسفه و کلام اسلامی،
شیعه شناسی، علوم قرآن و حدیث، حقوق خصوصی، مدیریت آموزشی و حقوق جزا و جرم شناسی از رشته هاي دانشکده هدي به

 
شمار می روند. 

کردنژاد با بیان این که مهلت نام نویسی در دانشکده هدي تا 15 مردادماه تمدید شده است، گفت: آزمون نیز 14 شهریور برگزار می

 
شود و دانشجویان رشته هاي معارف، از تخفیف پنجاه درصدي و رشته هاي دیگر نیز از تخفیف بیست درصدي برخوردار هستند. 

وي در زمینه شیوه نام نویسی در مقطع کارشناسی ارشد دانشکده هدي اظهار کرد: علاقه مندان به تحصیل در این دانشکده می توانند
براي نام نویسی و اطلاع از منابع آزمون اختصاصی و جدول رشته ها، مواد و ضرایب امتحانی، به پایگاه اطلاع رسانی دانشکده هدي به

نشانی http://hu.jz.ac.ir مراجعه کنند./1324/ت302/ب1



پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش را دریافت کرد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  148  |  تاریخ: 1399/05/06

همزمان با فرا رسیدن هفته ملی مهارت، پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران
اعطا شد.

 
 

همزمان با هفته ملی مهارت؛ پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش را دریافت کرد همزمان با فرا رسیدن هفته ملی مهارت،

 
پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران اعطا شد. 

به گزارش گروه خبر خبرگزاري برنا به نق از روابط عمومی شرکت صنایع شیر ایران (پگاه )، شنبه 4 مرداد، با حضور حسینعلی امیري
معاون پارلمانی ریاست جمهوري و علی اوسط هاشمی معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور ، پروانه بهره برداري

 
مرکز آموزش جوار کارگاهی، به سید جعفر میر مدیر عامل پگاه تهران اهدا شد. 

حسینعلی امیري معاون امور مجلس ریاست جمهوري، هدف از این مجوز را ارائه آموزش هاي مهارتی مطابق با استانداردهاي بین
المللی، رهگیري وضعیت اشتغال مهارت آموختگان، ایجاد بانک اطلاعات مهارت آموختگان و توسعه همکاري با سازمان هاي مردم نهاد

 
برشمرد و افزود، محور توسعه، انسان خلاق و مبتکر با نگاه نو در عرصه هاي اجتماعی، سیاسی و غیره است. 

در این مراسم ، سید جعفر میر مدیر عامل شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران ، ضمن تاکید بر توسعه پایدار براي نسل هاي آینده ،
پگاه را پیشگام در توسعه پایدار خواند و تصریح کرد ، در این شرکت در حوزه آموزش، تلاش هاي زیادي صورت گرفته که بیش از 80

 
درصد از آموزش ها با همکاري سازمان فنی و حرفه اي بوده است. 

مهناز خدایی معاون آموزش و تحقیق توسعه پگاه تهران، در خصوص مزایاي تاسیس این مرکز ، به بهره مندي بیشتر همکاران از

 
آموزش هاي استاندارد فنی حرفه اي و افزایش مهارت و توانمندي منابع انسانی و ارتقاي سطح دانش اشاره کرد. 

 
گفتنی است ، در این مراسم مجوز آموزش جوارکارگاهی و بین کارگاهی به 44 بنگاه اقتصادي ، تخصیص یافت. 



 
 

 
پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش 

 
لینک کوتاه : کپی شد 

 
با دوستان خود به اشتراك بگذارید: 

 
دیدگاه تان را بنویسید نام شما رایانامه 

 
دیدگاه خود را اینجا بنویسید: ارسال دیدگاه 

 
ویژه برنا 1399/05/06 15:45 جزئیات آتش سوزي زندان قزل حصار 

 
1 1399/05/06 14:30 می توان مسئولان را هم امر معروف و نهی از منکر کرد+فیلم 

 
2 1399/05/06 14:15 کرونا جان 212 ایرانی دیگر را هم گرفت/ مجموع بیماران کرونایی کشور به 293 هزار و 606 نفر رسید 

3 1399/05/06 11:57 شرکت هاي تجاري دارویی مردم را می دوشند/ تزریق واکسن آنفلونزا به همگان توصیه نمی شود/طرح

 
ترافیک اجرا شود 

 
4 1399/05/06 11:46 ترکیب مجمع ملی جوانان تکمیل شد/ هر 31 استان کشور داراي مجمع ملی جوانان شدند 

5 1399/05/06 11:00 موضع گیري در مورد فضاي مجازي و امکانات آن افراطی است/ باید به چنین افرادي گفت ایست! / مگر می

 
شود بدون توپ و زمین بازي و یا بدون تیم فوتبال آموزش داد؟! 

 
6 1399/05/06 10:03 شرایط برگزاري سالم کنکور در ایام کرونا 

 
7 1399/05/06 09:09 تک فرزندها براي جمعیت کشور خطرناك هستند/ خانواده ها نباید کمتر از 3 فرزند به دنیا بیاورند 

 
8 1399/05/06 08:59 این روزها باید ثبت شوند/ تلویزیون خصوصی مردم را به تماشاي نمایش زنده عادت داده بود 

 
9 1399/05/06 08:55 کرونا شرایط بد اقتصادي فعالان حوزه موسیقی را تشدید کرد 

10 1399/05/06 08:48 فهرست 10 برنامه موفق تلویزیون/چه کسی برنده ي رقابت مدیري ، علیخانی و رامبد جوان شد؟/ ببینید/

 
همراه با آمار 

11 1399/05/06 08:11 اطلاع دقیقی از نقل و انتقالات لیگ ندارم/ ظرف دو هفته آینده در مورد کادر فنی تیم هاي ملی تصمیم

 
گیري خواهد شد 
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مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان تاکید کرد: تقویت فعالیتهاي

کارآفرینانه براي بهره گیري مناسب از پنجره جمعیتی

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  149  |  تاریخ: 1399/05/06

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان عنوان کرد: در شرایط کنونی کشور، مناسب ترین راه بهره
گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیتهاي کارآفرینانه است.

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
زنجان عنوان کرد: در شرایط کنونی کشور، مناسب ترین
راه بهره گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیتهاي

 
کارآفرینانه است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان زنجان، محمد رضا یوسفی در اولین جلسه
هیات فنی صدور مجوز براي مراکز مشاوره و خدمات
کارآفرینی استان که با حضور اعضاء هیات فنی صدور مجوز

در محل این اداره کل برگزار شد، عنوان کرد: با توجه به شرایط کنونی کشور و چالش هاي جمعیتی حال حاضر و آینده ایران، نحوه

 
بهره برداري از فرصت پنجره جمعیتی بسیار حائز اهمیت است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان ادامه داد: بهره برداري از فرصت پنجره جمعیتی و تبدیل آن به فرصت اقتصادي و
اجتماعی مستلزم توانمندي و مقتدرسازي جوانان براي توسعه اقتصادي، گسترش فرصت هاي شغلی، سرمایه گذاري مطلوب و بهبود

 
کیفیت سرمایه انسانی است. 

یوسفی با تاکید بر این که در شرایط کنونی کشور مناسب ترین راه بهره گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیتهاي کارآفرینانه است،
افزود: مهم ترین بستر تبدیل پنجره جمعیتی به توسعه گسترش فرصت هاي شغلی به ویژه براي جوانان تحصیل کرده از طریق

 
کارآفرینی واقعی است. 

وي با اشاره به این که در حال حاضر جمعیت ایران جمعیتی جوان است و بیش از دو سوم این جمعیت در سن فعالیت و کار به سر
می برند ، عنوان کرد: در صورتی که از این پنجره جمعیتی بهره گرفته شده و متناسب با آن شرایط اشتغال و بهره وري ایجاد شود، نه
تنها برخی از مشکلات جمعیتی از جمله تأخیر در ازدواج و فرزندآوري مرتفع خواهند شد، بلکه تولید و بهره وري بالاتر نسل جوان در
آینده می تواند به طور خودکار از آثار منفی دوره ي سالمندي در آینده جلوگیري خواهد کرد و سالمندي سالم، فعال و موفقیت

 
آمیزي را به دنبال خواهد داشت . 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در ادامه با بیان این که گشایش پنجره جمعیتی در یک کشور معمولا فرصت
مغتنمی براي رشد و توسعه اقتصادي آن کشور محسوب می شود، گفت: باید از آن خوب بهره برداري شود چرا که به آسانی قابل

 
تکرار نیست و شاید بتوان گفت که در عمر هر ملت ممکن است فقط یک بار تجربه شود. 

وي همچنین شرکت هاي تعاونی و ضرورت خلاقیت و نوآوري در این شرکتها براي خروج از فضاهاي سنتی را بسیار مهم و قابل توجه
خواند و عنوان کرد: این شرکت ها می توانند از طریق دریافت مجوز مرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی مطابق ماده 7 در زمینه هاي

 
فعالیت مراکز مشاوره فعالیت کنند. 

شایان ذکر است: در این جلسه، کمیته هیات فنی با صدور مجوز 4 شرکت تعاونی استان در حوزه فعالیت مرکز مشاوره و خدمات



کارآفرینی موافقت کردند. همچنین با صدور مجوز براي ایجاد و راه اندازي کافه کارآفرینی براي کانون کارآفرینان استان و دانشگاه آزاد

 
اسلامی واحد زنجان موافقت بعمل آمد. 
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ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بورس

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  150  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این حجم نقدینگی
اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي اقتصادي به آن نگاه کرد.

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان
نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این
حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می
رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي

 
اقتصادي به آن نگاه کرد. 

«حسن قالیباف اصل» با بیان مطلب فوق و با اشاره به سال
جهش تولید گفت: اکنون پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي
در کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده

بالایی برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تامین مالی روبرو هستیم و اگر بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تامین
مالی این پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت

 
هاي پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز

 
است که شرکت هاي سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تاسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می گیرد
و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا پروژه

 
اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 

 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 



دبیر شورایعالی بورس ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با هدف عمق بخشی
بازار انجام داده است،گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه گذشته بود، به

 
طوري که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می شود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده شده
و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تامین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند،
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تاسیس این شرکت ها است. 

قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت توجیه
اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی، تعریف

 
کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی تامین سرمایه در بازار سرمایه دانست و افزود: این کار رشد اقتصادي،

 
توسعه و اشتغال را به همراه دارد. 

/ایرنا



بزرگترین دهکده ورزشی خراسان رضوي با کمبود اعتبار مواجه است

منبع: شعار سالشماره خبر:  151  |  تاریخ: 1399/05/06

شعار سال:مهدي حمیدیان رئیس اداره ورزش و جوانان خلیل آباد گفت: خلیل آباد تنها شهرستان در سطح استان خراسان
رضوي است که یک مجموعه 32 هکتاري ورزشی دارد، این مجموعه ورزشی داراي یک سالن ورزشی چند منظوره، پیست

خاکی والیبال، پیست خاکی دوچرخه سواري، زمین خاکی فوتبال، پیست دو میدانی، پیست موتورسواري، ...

شعار سال:مهدي حمیدیان رئیس اداره ورزش و جوانان خلیل آباد گفت: خلیل آباد تنها شهرستان در سطح استان خراسان
رضوي است که یک مجموعه 32 هکتاري ورزشی دارد، این مجموعه ورزشی داراي یک سالن ورزشی چند منظوره، پیست خاکی
والیبال، پیست خاکی دوچرخه سواري، زمین خاکی فوتبال، پیست دو میدانی، پیست موتورسواري، مجموعه آبی، سالن ورزشی کاراته

 
و کشتی است. 

او افزود: مجموعه ورزشی 32 هکتاري شهرستان که 13 سال قبل کلنگ آن به زمین زده شده سال قبل به نام شهید سردار قاسم
سلیمانی نام گذاري شد. این مجموعه که به عنوان بزرگترین مجتمع ورزشی خلیل آباد در شمال شهر قرار دارد به دلیل کمبود اعتبار

 
تا کنون فقط 35 تا 40 درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. 

رئیس اداره ورزش و جوانان خلیل آباد ادامه داد: اگر چه مدیران در گذشته بسیار تلاش کردند تا هر کدام قسمتی از مجموعه را به
سرانجام برسانند، اما گستردگی این مجموعه ورزشی موجب شده اقدامات صورت گرفته به چشم نیاید در صورتی که اگر حتی 50
درصد این پروژه به سرانجام برسد در بین شهرستان هاي خلیل آباد، کاشمر و بردسکن بهترین مکان براي برگزاري و میزبانی مسابقات

 
استانی خواهد بود. 

حمیدیان بیان کرد: با وجود اینکه در شهرستان خلیل آباد دو سالن ورزشی و یک زمین چمن تحت مدیریت اداره ورزش و جوانان
داریم، اما جوابگوي نیاز جوانان منطقه نیست، با این وجود اگر بتوانیم از همین داشته ها استفاده بهینه کنیم خواهیم توانست تا

 
حدودي مشکلات کمبود فضا را رفع کنیم. 

او با اشاره به اینکه در حال حاضر 70 درصد جوانان منطقه می توانند از همین چند سالن ورزشی استفاده کنند، تصریح کرد: تا کنون
از 2700 ورزشکار شناسایی شده در رشته هاي مختلف فقط حدودهزار و 400 نفر سازمان دهی شده اند و داراي بیمه ورزشی هستند.

خلیل آباد مرکب از 2 بخش مرکزي و ششطراز 27 روستا دارد. دو سوم جمعیت این شهرستان شامل 32 هزار نفر ساکن روستا ها

 
هستند و بر این اساس 85 درصد مردم شهرستان خلیل آباد به شغل کشاورزي اشتغال دارند. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازباشگاه خبرنگاران جوان، تاریخ انتشار: 4مرداد 1399، کد
www.yjc.ir،7435735:خبر



موافقت وزیر با افزایش حق آبه البرز

منبع: شعار سالشماره خبر:  152  |  تاریخ: 1399/05/06

شعار سال:عزیزاالله شهبازي ظهر امروز شنبه در حاشیه بازدید از نیروگاه برق آبی سد امیرکبیر اظهار کرد: امید است با روندي
که در البرز طی می شود و تولید و اشتغال در حال رشد است، وزیر محترم نیرو مانند همیشه همراهی لازم را با این مطالبه

مردمی داشته باشد. وي با اشاره به اینکه موضوع آب در کل کشور و به تبع ...

شعار سال:عزیزاالله شهبازي ظهر امروز شنبه در حاشیه بازدید از نیروگاه برق آبی سد امیرکبیر اظهار کرد: امید است با روندي
که در البرز طی می شود و تولید و اشتغال در حال رشد است، وزیر محترم نیرو مانند همیشه همراهی لازم را با این مطالبه مردمی

 
داشته باشد. 

وي با اشاره به اینکه موضوع آب در کل کشور و به تبع آن البرز از اهمیت بالایی برخوردار است، افزود: این سد در شبانه روز به طور

 
متوسط 45 مگاوات برق تولید می کند و به شبکه دیسپاچینگ ملی تزریق می شود. 

نماینده عالی دولت در استان البرز با بیان اینکه سد امیرکبیر اکنون ذخیره خوبی دارد، ادامه داد: با موافقت وزیر محترم نیرو به سهم

 
حق آبه البرز از محل سدهاي امیرکبیر و طالقان اضافه شود. 

شعار سال، با اندکی تلخیص و اضافات برگرفته ازخبرگزاري برنا، تاریخ انتشار: 4مرداد 1399، کد
www.borna.news،1034449:خبر



اصفهان | برگزاري دوازدهمین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

منبع: 55 آنلاینشماره خبر:  153  |  تاریخ: 1399/05/06

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت هاي
فولادي کشور خواهد بود.

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت هاي

 
فولادي کشور خواهد بود. 

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري،
ماشین آلات و صنایع وابسته طی روزهاي اول تا چهارم
شهریورماه برپا می شود و فرصت ارزشمندي فراهم می کند تا
صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي هاي خود را به
صورت گسترده ارائه کنند و در معرض بازدید علاقمندان و

 
فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی،
ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر، فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب
سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این

 
نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبرو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

 
تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند.





300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/25 دستگاه اجرایی دقیقا چه می کنند؟

منبع: کارگر آنلاینشماره خبر:  154  |  تاریخ: 1399/05/06

 
300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/25 دستگاه اجرایی دقیقا چه می کنند؟ 

300 وظیفه ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده است تا حجاب و عفاف را در جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است
اطرافمان را خوب نگاه کنیم، حتی لباس مناسبی براي خانم هایی که انتخابشان لباس پوشیده است در ویترین مغازه ها پیدا نمی

 
شود. راستی این روزها دستگاه هاي اجرایی مصوبه حجاب و عفاف چه می کنند؟ 

کارگر آنلاین : حکایت حجاب زن ایرانی، حکایت امروز و دیروز نیست. حجاب زنان ما از دیرباز نوك پیکان حمله آنهایی بوده است که
هیچ وقت خوبِ ما را نخواستند. می پرسید چطور؟ فقط کافی است تاریخ را بخوانید. طوري که «ویل دورانت» معتقد است: «نقش

 
پوشش و حجاب زنان در ایران باستان چنان برجسته است که می توان ایران را منشأ اصلی پراکندن حجاب در جهان دانست.» 

علاوه بر آن، همچنان روایت هایی از کشتار مردم بی گناه (کشف حجاب) در مسجد گوهرشاد و مبارزات سیاسی، اجتماعی در دهه
هاي 40 و 50 براي حفظ عفت و حجاب زن ایرانی نقل کوچه و بازار است؛ اما این روزها چرا باید نسل جوان ما در تله کم ارزشی

 
حجاب گرفتار شود؟ راستی چرا این چنین پرشتاب جامعه مان به سمت سبک پوشش غربی گام برمی دارد؟ 

 
فرمان فرهنگ به کجا پیچیده است؟ 

وقتی فرمان فرهنگ و پوشش زنان به سمت غرب می پیچید؛ سیاست گذاران فرهنگی ما چه می کردند؟ چرا ارزش هاي یک جامعه
اسلامی لحظه به لحظه جاي خودشان را به ضد ارزش ها می دهند؟ چرا وقتی کشورهاي غربی گوي سبقت را براي پیشبرد

 
فرهنگشان در جامعه ما، از خود ما می گیرند، نشسته ایم و نگاه می کنیم؟ 

شاید باورتان نشود اگر بگوییم بالغ بر 300 وظیفه و بند ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده است تا حجاب و عفاف را در
جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است اطرافمان را خوب نگاه کنیم، ویترین هاي مغازه ها رامی ببینیم که حتی لباس مناسبی براي
خانم هایی که دوست دارند محجبه باشند در آنها پیدا نمی شود. مغازه دارها می گویند: «مانتوهاي بلند دکمه دار مشتري ندارد؛ اول

 
باید تقاضا باشد تا ما بتوانیم عرضه کننده باشیم». 

راستی مسؤولان و کارشناسان فرهنگی جامعه مان کجا بودند که این طور سلیقه نسل جوان ما برگشت؟ انگار خیلی ها خودشان را به

 
خواب زده اند. 

 
جامعه در دوقطبی حجاب 

وقتی همه دستگاه ها وظایف ایجابی را براي تقویت و فرهنگ سازي حفظ حجاب و عفاف فراموش کرده اند و یا کمتر به آن بها می
دهند جامعه این چنین پرشتاب به سمت چراغ هاي چشمک زن پیش می رود. معلوم است که با سکوت و کم کاري 25 دستگاه که



تبیین حجاب و عفاف را بر عهده دارند؛ حالا فقط و فقط یکی از وظایف سلبی نیروي انتظامی به چشم دوست و دشمن می آید. گاهی
همین خودي ها، انتقادهایشان به تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی، طوري گل می کند که انگارنه انگار خودشان هم براي حفظ و
پیشبرد فرهنگ حجاب و عفاف وظایفی را بر عهده دارند و با اظهارنظرهاي بی موقعشان جامعه را به سمت دوقطبی محجبه ها و شل

 
حجاب ها پیش می برند. 

همین ایجاد دوقطبی ها بزرگ ترین آسیب را نه تنها به فاصله نسل ها می زند، بلکه بین همسالان نیز دوقطبی حجاب و بی حجابی
ایجاد می کند. آن قدر از خودمان دورافتاده ایم که حتی گاهی فراموش می کنیم نیم نگاهی به خودمان، به تاریخمان، به مبارزاتمان
براي حفظ حجاب بیندازیم. مبارزاتی که می گوید؛ حجاب بخشی از هویت فرهنگی یک زن ایرانی از دیرباز بوده است. حتی قبل از

 
اسلام، زنان ایرانی به حفظ حجاب و استفاده از لباس هاي بلند مفتخر بودند. 

 
26 وزارت خانه، نهاد و دستگاه 

بنا به گفته کارشناسان یکی از راهکارهاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، اجرایی کردن مصوبه 428 است که در تاریخ 13 دي
1384 به تصویب شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسید. بر اساس این طرح 26 وزارتخانه، سازمان و دستگاه اجرایی موظف شدند براي
گسترش فرهنگ حجاب و عفاف در جامعه اسلامی وارد میدان شوند. در این میان سازمان صداوسیما با 31 وظیفه براي گسترش
فرهنگ حجاب و عفاف در رأس قرار دارد و بعدازآن به ترتیب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش وپرورش و نیروي
انتظامی هرکدام با 21 وظیفه، سازمان تربیت بدنی با 18 وظیفه، وزارت علوم و وزارت بهداشت با 17 وظیفه، سازمان جوانان با 14
وظیفه، وزارت بازرگانی با 13 وظیفه، سازمان تبلیغات اسلامی با 12 وظیفه، وزارت کشور، ستاد امربه معروف و نهی از منکر و سازمان
میراث فرهنگی هرکدام 11 وظیفه، وزارت امور خارجه و شهرداري با 10 وظیفه، وزارت مسکن و سازمان مدیریت و برنامه ریزي با 9
وظیفه، وزارت ارتباطات با 8 وظیفه، وزارت راه و مجلس شوراي اسلامی با 7 وظیفه، نیروي مقاومت بسیج و مرکز زنان و خانواده با 6

 
وظیفه. سازمان بهزیستی، وزارت کار و قوه قضائیه هرکدام با 5 وظیفه را بر عهده دارند. 

 
آب در آسیاب دشمن ریختن 

اما نکته جالب اینجاست که در بین همه این سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی؛ تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی که در شکل و
شمایل گشت ارشاد ورود می کند به چشم غریبه و آشنا می آید. البته این اتفاق اصلاً غیرعادي نیست وقتی براي فرهنگ سازي
حجاب و عفاف بیشتر دستگاه ها کم کاري می کنند، به حتم نقش سلبی نه تنها قوي تر می شود بلکه بیشتر به چشم می آید. با

 
سهل انگاري و انتقادهاي بی موقع همین دستگاه ها؛ دانسته و ندانسته در آسیاب دشمن آب می ریزند. 

شاید براي شما هم جالب باشد وقتی متوجه می شوید حتی وزارت مسکن یا وزارت راه هم وظایفی را براي ترویج حجاب و عفاف بر
عهده دارند؛ اما خیلی از شهروندان و حتی دستگاه هاي اجرایی هم نمی دانند که این وزارتخانه ها هم وظایفی این چنینی بر عهده

 
دارند. 

 
ایجابی ترین وظیفه این دستگاه ها 

براي اینکه بیشتر با وظایف این دستگاه ها و سازمان ها در حیطه حجاب آشنا شوید، چند نمونه از وظایف این 26 دستگاه را بیان می
کنیم تا بدانیم واقعاً این سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه براي پیشبرد حفظ عفاف و حجاب که جزي وظایف ایجابی آن ها به حساب

 
می آید تأثیرگذار بوده اند؟ 



سازمان صداوسیما به عنوان بزرگ ترین نهاد فرهنگی و رسانه اي کشور بیشترین وظیفه را در بین این دستگاه ها و سازمان ها بر
عهده دارد. از بین 31 وظیفه حجاب و عفاف صداوسیما به سه مورد آن اشاره می کنیم 1- به تصویر کشیدن زنان تحصیل کرده،
ممتاز، متعهد و باحجاب در فیلم ها و مجموعه هاي هنري و پرهیز از نشان دادن آنان در نقش ها و شخصیت هاي عامه و کم سواد.2-
ترویج الگوهاي مناسب حجاب از طریق تولید فیلم و سریال و سایر برنامه هاي تلویزیونی و انجام مناظره علمی، فرهنگی و هنري در
خصوص فلسفه حجاب و عفاف به منظور استحکام بنیه اعتقادي و فرهنگی جوانان 3- تهیه برنامه هاي مختلف در خصوص تاریخچه و

 
جایگاه پوشش و حجاب در غرب، تبیین علل و عوامل آن و چگونگی رواج فرهنگ برهنگی در سده هاي اخیر در آن جوامع. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نام این وزارتخانه بیشترین تقارن را با مقوله فرهنگ و حفظ حجاب و عفاف به تصویر می کشد. از بین
21 وظیفه اي که بر عهده دارد به 3 وظیفه آن اشاره می کنیم 1-حمایت مادي و معنوي از آثار فرهنگی ـ هنري همانند تسریع در
صدور مجوز، ارائه یارانه و تشویق تولیدکنندگان آثار فرهنگی و هنرمندانی که راهکارهاي تازه و جذاب در راستاي توسعه فرهنگ
عفاف دارند 2- تولید سمفونی و آثار موسیقیایی متناسب با موضوع عفاف و حجاب 3- نظارت فرهنگی بر اینترنت و ایجاد سیاست

 
هاي حمایتی و هدایتی به منظور تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب و جلوگیري از ورود و گسترش مظاهر تهاجم فرهنگی. 

 
اولین جایگاه آموزش حجاب اجتماعی 

می رسیم به وزارت آموزش وپرورش که جایگاه مهمی براي تربیت نسل ها بر عهده دارد. چراکه بعد از خانواده اولین بستر اجتماعی
افراد، وزارت آموزش وپرورش است و زمینه سازي فرهنگ حجاب و عفاف می تواند در مدرسه، شکل و شمایل اجتماعی به خود بگیرد.
از بین 21 وظیفه آموزش وپرورش تنها به 4 وظیفه آن اشاره می کنیم 1- اجراي مسابقات فرهنگی ـ هنري و علمی باهدف جهت
دهی به افکار نسل جوان با موضوع حجاب و عفاف و نظرسنجی از جوانان در تهیه طرح ها و برنامه هاي مناسب در زمینهٔ حجاب 2-
تعیین رنگ ها و مدل هاي متنوع در پوشش دانش آموزان با رعایت موازین و ضوابط شرعی جهت تأمین سلایق مختلف 3-مَحْرَم
سازي محیط هاي آموزشی و پرورشی و اداري به منظور ایجاد زمینه بروز نیازهاي دختران با حفظ سادگی و موازین و ضوابط شرعی
براي جلوگیري از خودنمایی آن ها در مجامع عمومی 4- آشنا نمودن جوانان خصوصاً دختران ـ براي شناخت توطئه ها، زمینه ها،

 
روش ها و مجاري نفوذ فرهنگ غربی از طریق مدارس 

 
سدي براي ترانزیت کالاهاي ضد فرهنگی 

وزارت امور اقتصادي و دارایی نیز در حفظ حجاب و عفاف مصوبه هایی را بر عهده دارد که تنها با دانستن دو وظیفه متوجه خواهید
شد که این وزارت خانه می تواند در پیشبرد حفظ حجاب و عفاف بسیار مؤثر باشد.1-اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی
پوشاك و محصولات فرهنگی مغایر باعفت عمومی و شئونات اسلامی با توجه به قوانین مربوطه 2- نظارت دقیق بر واردات و صادرات و

 
ترانزیت (عبور) تمامی کالاها (ازجمله کالاهاي فرهنگی، مواد غذایی، دارویی، آرایشی، پوشاك و ...) با همکاري دستگاه هاي ذي ربط. 

 
دانشجوهاي باحجاب 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ـ دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی که حفظ حجاب و عفاف را براي طیف جوان و تحصیل کرده بر
عهده دارد که به اختصار چندوظیفه را بیان می کنیم 1 - تدوین برنامه جامع فرهنگ عفاف و حجاب با توجه به ضرورت الگوسازي،
بهینه سازي و به روز کردن الگوها، با در نظر گرفتن تنوع فرهنگی موجود در کشور در محیط هاي دانشگاهی توسط پژوهشگاه
مطالعات فرهنگی و اجتماعی 2- آشنا نمودن دانشجویان با شرایط ازدواج آسان و تشکیل خانواده مستقل و نیمه مستقل و کمک به



 
انجام ازدواج هاي سالم دانشجویی 

مرکز امور زنان و خانواده نیز که نامش باحجاب و عفاف رابطه مستقیمی دارد از مهم ترین وظیفه این مرکز می توان به 1- تشویق و
حمایت از تشکل هاي خصوصی است که در خصوص ترویج فرهنگ عفاف فعالیت می نمایند.2- همکاري با سازمان صداوسیما و
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص ترویج نمادها و الگوهاي لباس هاي بومی ایرانی و تشویق و حمایت از مراکز تولید و توزیع

 
لباس هاي ملی و اسلامی، اشاره کرد. 

 
فضاي امنی وجود دارد؟ 

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، در حال حاضر وظایف این وزارت خانه نقش بسیار پررنگ و مستقیمی در حفظ فرهنگ حجاب و
عفاف دارد ازجمله می توان به چندوظیفه آن اشاره کرد 1- ایجاد فضاي امن در تبادل اطلاعات و جلوگیري از مخدوش شدن حریم
عفاف در عرصه تبادل اطلاعات 2- ارائه نرم افزارهاي مرتبط ارزان قیمت به خانواده ها به منظور جلوگیري از دسترسی به سایت هاي

 
ضد اخلاقی. 

 
تشویق حجاب در ورزش 

سازمان تربیت بدنی نیز باوجود برقراري ارتباط هاي بین المللی می تواند در این فرهنگ سازي بسیار تأثیرگذار باشد و وظایف متنوعی
را در این زمینه بر عهده دارد ازجمله 1- طراحی لباس هاي مناسب براي بانوان ورزشکار در راستاي حفظ حریم عفاف و حجاب 2-
تجلیل و تشویق ورزشکاران مروج فرهنگ عفاف 3-تبلیغ و الگوسازي مثبت از افراد و تیم هاي اعزامی ورزشی که مروج ارزش هاي

 
اخلاقی و فرهنگ عفاف در خارج از کشور هستند. 

 
هر محله یک مرکز فرهنگی 

سازمان شهرداري که طی دهه گذشته فرهنگ سازي و فعالیت هایش را در بستر سراهاي محله با عامه مردم چهره به چهره کرده
است وظایفی را برعهده گرفته است که می توان به تهیه تندیس و عکس و تصاویر مناسب از شخصیت هاي اسلامی، وقایع مهم
تاریخی و طرح هاي نمادین و استفاده از آن ها جهت نصب در اماکن عمومی مهم و تفرجگاه ها، همراه با ترمیم و بازسازي مستمر آن
ها اشاره کرد و همچنین گسترش اماکن عمومی، پارك ها و مراکز ورزشی مناسب براي زنان و دختران براي اوقات فراغت و ایجاد

 
فضاهاي مناسب جهت برخورداري آنان از آزادي عمل در رعایت حجاب توسط سازمان پارك ها. 

 
تسهیلات ازدواج دارید؟ 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که اغلب با دانشجوهاي درمان و بیمارستان ها مرتبط است چندین وظیفه مهم را براي
فرهنگ سازي حجاب و عفاف بر عهده دارد که از مهم ترین می توان به 1- طراحی و ساخت خوابگاه هاي دانشجویی متناسب باارزش
هاي اسلامی 2- نظارت بیشتر بر بیمارستان هاي خصوصی به منظور ترویج فرهنگ حجاب و رعایت حقوق زنان بیمار 3- ایجاد

 
تسهیلات ویژه براي ازدواج دانشجویی، ساخت خوابگاه هاي متأهلی و فعال کردن دفاتر مشاوره در امر ازدواج دانشجویی. 

 
امربه معروف با برگزاري همایش 



ستاد احیاي امربه معروف و نهی از منکر، این ستاد بیشتر ستاد سلبیه به نظر می رسد؛ اما از برنامه هایی که در صدر دیگر وظایفش
است می توان به برگزاري همایش و مسابقات فرهنگی گسترده در سراسر کشور براي عمومی و نهادینه کردن حجاب و پوشش با
همکاري مادي و معنوي مردم و دولت و سازمان هاي مربوط اشاره کرد و همچنین تشویق جامعه به حفظ پوشش اسلامی و قبولاندن

 
نظارت همگانی به عنوان یک اصل مسلم شرعی و انسانی. 

 
بهزیستی و حمایت از زنان 

سازمان بهزیستی علاوه بر حمایت هاي مادي و معنوي از افراد رنج کشیده اجتماع به خصوص خانواده هاي معلولان وزنان
خودسرپرست فعالیت هاي فرهنگی براي حفظ حجاب و عفاف، بر عهده دارند که اجرایی کردن آن ها می تواند در راستاي دیگر
وظایف این سازمان تأثیر بسیار مثبتی داشته باشد ازجمله حمایت از تشکل هاي صنفی در خصوص زنان سرپرست خانواده براي
کارآفرینی، خودیاري و بهبود زندگی اقتصادي آن ها و جلوگیري از بروز ناهنجاري هاي اخلاقی و فرهنگی در آنان. توانمندسازي،
حرفه آموزي و تأمین امنیت مالی و جانی زنان بی سرپرست به منظور پیشگیري از بروز آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی با همکاري

 
سازمان فنی و حرفه اي و وزارت رفاه و تأمین اجتماعی. 

وزارت امور خارجه براي فرهنگ سازي و حفظ عفاف و حجاب به عنوان حمایت از قانون حجاب در کشورمان چندین وظیفه بر عهده
دارد که از آن ها می توان به معرفی خانواده ها و دانشجویان ایرانی مقیم خارج از کشور که در جهت گسترش و اعتلاي فرهنگ و
سنت اصیل اسلامی و ملی تلاش کرده اند، اشاره کرد و همچنین اعطاي جوایز به این گونه افراد از طریق رسانه هاي گروهی به منظور

 
الگوسازي. 

وزارت کار و امور اجتماعی علاوه بر وظایف اصلی خود در جهت اعتلاي فرهنگ و حجاب وظایفی را برعهده گرفته است که مهم ترین
آن عبارت است از ایجاد فضاي مناسب براي کارکنان و برداشتن زمینه هاي اختلاط زن و مرد در محیط هاي کاري با توجه به فرهنگ

 
عفاف و حجاب توسط کارفرمایان. 

مجلس شوراي اسلامی علاوه بر اینکه نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی باید بر اجرایی شدن مصوبه ها نظارت داشته باشند
باید در تهیه و تصویب طرح هاي آسان سازي ازدواج و تأمین منابع موردنیاز اقتصادي، فرهنگی و... براي زوج هاي جوان شرکت داشته
باشند و مجلس شوراي اسلامی باید طرح هاي لازم را در مورد برخورد با قاچاق کالاهاي مروّج ابتذال و بی حجابی با استفاده ازنظر
مراجع ذي صلاح تهیه و ارائه نماید. همچنین مجلس نسبت به تهیه طرح هاي قانونی در راستاي فرهنگ سازي و ارائه الگوهاي

 
مناسب جهت توسعه فرهنگ عفاف اقدام کند. 

 
بومی سازي حجاب و عفاف 

وزارت کشور براي حفظ فرهنگ حجاب و عفاف چندین وظیفه بر عهده دارد که از مهم ترین آن می توان به تهیه شناسنامه اجتماعی
مناطق مختلف کشور در ابعاد فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی با توجه به تنوع فرهنگ ها و اعتقادات دینی مردم هر منطقه و برنامه
ریزي جهت تقویت فرهنگ عفاف متناسب با آداب ورسوم آن ها اشاره کرد و همچنین وزارت کشور وظیفه دارد از تردد باندها و
تجارت فحشا در مرزها جلوگیري کند در ضمن وزارت کشور به عنوان نماینده رئیس جمهور بر کلیه ترجمان ها و وزارتخانه ها براي

 
رعایت عفاف و حجاب نظارت می کند. 

 
براي حجاب و عفاف بودجه بگذارید 



سازمان مدیریت و برنامه ریزي وظیفه دارد توجه ویژه اي به سیاست ها و آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در هنگام تدوین برنامه
هاي توسعه پنج ساله و بودجه سالانه کشور داشته باشد و همچنین آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در برنامه هاي درسی ـ در
آموزش هاي ضمن خدمت ـ براي مدیران و کارکنان دولت و تقویت نهادهاي نظارتی و ارزش یابی در راستاي حاکمیت فرهنگ عفاف
در ادارات و مراکز آموزشی بگنجاند و در نهایت بودجه هاي مصوب مرتبط با طرح هاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب اسلامی که از

 
سوي وزارتخانه هاي مربوط ارائه شده است را تسهیل و تسریع کند. 

قوه قضائیه یکی از مؤثرترین ها در فرهنگ سازي حجاب و عفاف است در بین افرادي است که مرتکب جرم شده اند مثل گنجاندن
مفاهیم عفاف و حجاب در دوره هاي آموزشی و تربیتی جوانان و نوجوانان بزهکار و مجرم به منظور بازپروري همچنین قوه قضائیه با به
کارگیري قضات مجرب، برخورد قضایی یکسان با مجرمان و متخلفان در سراسر کشور و ارتقاء سطح آموزش ضابطان جهت اجراي

 
احکام قضایی در پیشبرد فرهنگ سازي سهیم باشد. 

 
همان اندرونی و بیرونی هاي خودمان 

وزارت مسکن و شهرسازي ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر می توان وظیفه آن را در پیشبرد فرهنگ و حجاب دانست؛ اما
همان طور که در ادامه می آید این وزارت خانه نیز وظایفی را بر دوش دارد ازجمله 1- تأکید بر اجراي مقررات ساختمانی در جهت
استفاده از معماري متناسب بافرهنگ دینی به صورتی که خانواده ها در حریم خانه احساس آزادي عمل و آرامش کنند. همچنین
تدوین سیاست ها و اجراي برنامه هاي مناسب در جهت تأمین تسهیلات لازم براي خانه دار شدن اقشار جوان وزنان سرپرست خانوار
از طریق مسکن استیجاري. دیگر وظیفه این وزارت خانه، کوشش در جهت تقویت و ترویج شهرسازي و معماري اسلامی به طوري که

 
ارزش هاي اخلاقی و دینی ملاك عمل بوده و همواره در طراحی هاي شهري قرار گیرد. 

 
گردشگري با شئونات اسلامی 

سازمان میراث فرهنگی و جهانگردي نیز وظایفی را بر عهده دارد که از مهم ترین آنها می توان به ایجاد مراکز فروش پوشاك، کالاهاي
فرهنگی و اماکن اقامتی و پذیرایی براي گردشگران خارجی اشاره کرد و همچنین به اطلاع رسانی در خصوص شئون اسلامی و
فرهنگی با جزوات و بروشورهاي توزیعی در بین گردشگران و برنامه ریزي، نظارت و کنترل فرهنگی پیرامون اعزام گروه هاي

 
گردشگري به خارج از کشور. 

نیروي مقاومت بسیج که بیشتر در مساجد و محله ها فعالیت می کنند و ارتباط مستقیم با عامه مردم دارند ازجمله می توان انجام
کارهاي فرهنگی و ارزشی در جامعه با توجه به فرهنگ عفاف است و کارشناسان تحصیل کرده بتوانند آسیب شناسی بدحجابی و

 
ابتذال فرهنگی با انجام فعالیت هاي پژوهشی و تحقیقاتی را انجام دهند. 

وزارت راه و ترابري ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر کسی فکر می کند که در فرهنگ سازي حجاب و عفاف می تواند مؤثر
باشد؛ اما بی گمان وظایفی را برعهده گرفته است که از می توان به دو مورد از مهم ترین اشاره کرد 1- تشویق و ترغیب شرکت ها و
مؤسسات حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی و ریلی به ارائه خدمات فرهنگی به مسافران به منظور اشاعه فرهنگ عفاف و حجاب 2 ـ
ایجاد مراکز بهداشتی ـ رفاهی در ایستگاه هاي راه آهن، فرودگاه ها، پایانه ها و جاده ها به همراه نصب تابلوهاي راهنما و اطلاع رسانی

 
با محوریت عفاف و حجاب. 



 
گشت ارشاد در نیروي انتظامی 

آخرین دستگاهی که علاوه بر وظایف ایجابی وظایف سلبی نیز براي حفظ حجاب و عفاف بر عهده دارد نیروي انتظامی است ازجمله
وظایف این دستگاه می توان به نظارت و کنترل قانونی و اصولی بر وضعیت اماکن تفریحی و عمومی نظیر پارك ها، سالن هاي سینما،
سالن ها و اماکن ورزشی، کوهستان ها، سواحل دریایی، جزایر، مناطق آزاد تجاري، فرودگاه ها، پایانه ها و ... (با مشارکت نهادها و
دستگاه هاي ذي ربط) اشاره کرد و همچنین اهتمام بیشتر به آگاه سازي جامعه از آثار مثبت اجتماعی و اخلاقی حجاب و عفاف و

 
نتایج منفی عدم رعایت آن از طریق خلق آثار فرهنگی، هنري و تبلیغی. 

در میان وظایف سلبی و ایجابی نیروي انتظامی و حتی 300 وظیفه دیگر سازمان ها و وزارت خانه ها، تنها وظیفه «تذکر به افراد
بدحجاب و برخورد با آن ها طبق ضوابط قانونی در اماکن عمومی شهر» به چشم همگان آمده است. همین رفتار سلبی نیروي انتظامی
نشان می دهد که اگر دیگر دستگاه ها و نهادها به وظایف خود عمل کرده بودند. حالا جامعه به سمت و سویی پیش نمی رفت که
نیروي انتظامی این چنین بر بازوي سلبی خود متکی شود و همه این اتفاقات از جایی نشأت می گیرد که دیگر دستگاه ها وظایف

 
ایجابی خود را اجرایی نمی کنند. 

 
فرهنگ سازي با زبان مهربانی 

آن ملایمت و مهربانی و امربه معروف که از ارکان دین اسلام است؛ کجاي مصوبه هاي سیاست گذاران حجاب و عفاف قرار داده شده
که حالا به چشم نمی آیند؟ بالفرض که در مصوبه ها باشند؛ چرا با ملایمت هاي اسلامی اجرایی نمی شوند؟ مگر می توان بدون زبان

 
تشویق، تأیید فرهنگ سازي کرد؟ 

از بین 300 وظیفه اي که بر عهده دستگاه ها قرار داده شده که در اینجا به اختصار فقط چندوظیفه این دستگاه ها را شمردیم؛ می
توان دریافت که در بین وظایف دستگاه ها اشتراك هایی وجود دارد؛ اگر سازمان ها در این وظایف مشترك، دست به دست هم می
دادند می توانستند به قدر توان و بودجه شان در حفظ حجاب و عفاف تأثیرگذار باشند و می توانستند در شوراي عالی انقلاب حرفی

 
براي گفتن داشته باشند نه اینکه هرکدام براي اجرایی نکردن وظایف خود در جایگاه منتقد بنشینند. 

منبع/فارس



بروکراسی اداري مانع مهمی بر سر راه جهش تولید در اصفهان است

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  155  |  تاریخ: 1399/05/06

فریدن- نماینده مردم فریدن در مجلس با اشاره به مشکل مهم بروکراسی اداري در اصفهان گفت: اگر بروکراسی اداري را از
سر راه بخش تولید برداریم آینده کار و تولید در استان اصفهان درخشان خواهد شد.

فریدن- نماینده مردم فریدن در مجلس با اشاره به مشکل
مهم بروکراسی اداري در اصفهان گفت: اگر بروکراسی
اداري را از سر راه بخش تولید برداریم آینده کار و تولید در

 
استان اصفهان درخشان خواهد شد. 

به گزارش خبرنگار مهر، حسین محمدصالحی پیش از ظهر
دوشنبه در نشست مشترك مدیران مراکز فنی و حرفه اي
شهرستان هاي فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین
میاندشت اظهار داشت: ما متأسفانه براي تربیت فرزندان
این سرزمین برنامه ریزي مناسبی نداشته ایم به نوعی که
فرزندان ما وقتی وارد عرصه زندگی و جامعه شدند گاه نمی

 
توانند از زمان و استعدادها به نحو مطلوبی استفاده ببرند. 

وي گفت: دانشجویان به طور معمول فقط مباحث تئوري را آموزش دیده و تجارب و مهارت یک کارآموز که در مجموعه فنی و حرفه

 
اي کار یاد گرفته را ندارند، بخش تئوري و عملی ما نیز با یکدیگر هماهنگ نشدند و متأسفانه مشکلاتی را ایجاد کرده است. 

 
در بخش کارآفرینی کشور مشکل داریم 

نماینده مردم فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین میاندشت در مجلس شوراي اسلامی گفت: اگر امروز جوانان به دنبال کارآفرینی
نیستند و به دنبال کار دولتی و پشت میز نشینی هستند به دلیل آن است که در بخش کارآفرینی نیز مشکل داریم و اگر امروز یک
نفر به عنوان کارآفرین بخواهد کار فنی را شروع کند و موجب اشتغالزایی شود هزار مشکل سر راهش است و مجبور به رها کردن

 
کارآفرینی شود. 

وي افزود: قانون کارآفرینی و برنامه هاي کشور ما مشکل دارد، اگر توانستیم بروکراسی شدید اداري را از سر راه بخش تولید و اشتغال
برداریم آینده فنی و حرفه اي و کار و تولید درخشان خواهد شد در غیر این صورت تلاش ما و شما بی فایده و میخ بر سنگ کوبیدن

 
است. 

محمدصالحی تصریح کرد: مجلس یازدهم، با رأي نمایندگان مجلس کمیسیون ویژه اي تشکیل داد تا جهش تولید شکل بگیرد و هدف

 
کمیسیون تسهیل کار و اشتغال است که موانع تولید از سر راه برداریم تا جوانان و کارآفرینان فعال تر و دردسر آنها کمتر شود. 



 
جبران کمبود مربی کارآفرینی در منطقه فریدن با بکارگیري سرباز 

وي در ارتباط با استخدام سرباز براي آموزش هاي مهارتی در فنی حرفه اي گفت: زمانی که دولت بودجه یا مجوز ندارد که نیروي حق
التدریسی استخدام کند از سربازان داراي مهارت فنی حرفه اي می توان استفاده کرد، سرباز حداقل با دو سال آموزش دادن کار یاد
می گیرد و وقتی موفق بود انگیزه براي وي ایجاد می شود که وارد مجموعه فنی و حرفه اي شود و بهتر نیز جذب کار می شود، به

 
دنبال جذب سربازان براي آموزش فنی حرفه اي باشید. 

نماینده مردم فریدن، فریدونشهر، چادگان و بوئین میاندشت در مجلس شوراي اسلامی تصریح کرد: چهار شهرستان فریدن بزرگ
قطب دامپروري و کشاورزي است و از حداقل ها باید استفاده شود، به جرأت می توان گفت که فارغ التحصیلان رشته هاي کشاورزي و

 
گرایش کشاورزي منطقه فریدن توانمندتر از سایر شهرستان ها هستند چراکه از کودکی تجربه شغل کشاورزي و دامداري را دارند. 

 
در منطقه اي قرار گرفتیم که از هر جهت تحت فشار بودیم 

وي گفت: جوانان فریدن بزرگ استعداد و پتانسیل خاصی دارند که براي آنها باید فراهم شود، متأسفانه در منطقه اي قرار گرفتیم که
از هر جهت تحت فشار بودیم و بخش اقتصادي و دامپروري مختصري هم که داشتیم تو محاصره و در تنگناي شدید قرار گرفته است،

 
حداقل جوانان منطقه که در این رشته ها تحصیل کردند و تجربه کافی دارند، وارد بدنه آموزش فنی و حرفه اي کنیم تا کمک شود. 

محمدصالحی گفت: کمبود نیروي منطقه فریدن جبران شود چون اگر مراکز نیز تعطیل شود زیبنده نیست، باید مراکز فنی حرفه اي
در فصل تابستان براي دانش آموزان در سالن هاي آموزش و پرورش و مدارس برنامه اوقات فراغت برگزار کند تا دانش آموزان مهارت
آموزي را یاد بگیرند و علاقمند شوند، در شوراي اداري شهرستان ها پیشنهاد برنامه اوقات فراغت داده شود تا در سالن هاي بلااستفاده

ادارات آموزش فنی و حرفه اي انجام شود.



برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي

منبع: بنیاد سینمایی فارابیشماره خبر:  156  |  تاریخ: 1399/05/06

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می شود و به
مدت پنج روز ادامه خواهد داشت.

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم
شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می

 
شود و به مدت پنج روز ادامه خواهد داشت. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، این اولین
دوره اي است که بازار فیلم شانگهاي به دلیل شیوع
ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازي و با حضور مجازي

 
حدود بیش از 70 کشور جهان برگزار می شود. 

بر اساس این خبر، سینماي ایران در این دوره حضور
پررنگی را تجربه می کند و در «چتر سینماي ایران» در کنار بنیاد سینمایی فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره
جهانی فیلم فجر و انجمن سینماي جوانان ایران، هشت مؤسسه و شرکت پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم،
ایر ایماژ، ايِ آي فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی کارآفرینی محتواي دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگهاي به فعالیت

 
خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهادها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید.



مرکز فنی و حرفه اي آستارا مهارت تولیدات خانگی را آموزش داد

منبع: ایرناشماره خبر:  157  |  تاریخ: 1399/05/06

آستارا - ایرنا - مدیر مرکز فنی و حرفه اي شهید اشجعی آستارا از برگزاري دوره هاي آموزش تولیدات خانگی نظیر خشک
کردن میوه، پرورش گل و گیاه و تهیه ترشیجات در خانه، با شرکت 60 نفر از بانوان خبر داد.

آستارا - ایرنا - مدیر مرکز فنی و حرفه اي شهید اشجعی
آستارا از برگزاري دوره هاي آموزش تولیدات خانگی نظیر
خشک کردن میوه، پرورش گل و گیاه و تهیه ترشیجات در

 
خانه، با شرکت 60 نفر از بانوان خبر داد. 

بهبود معاشکار روز دوشنبه در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار کرد: دوره هاي آموزشی طی چند ماه گذشته برگزار
شد و امسال براي 19 نفر از متقاضیان مشاغل خانگی نیز،

 
کلاس هاي بازاریابی الکترونیکی دایر کردیم. 

وي افزود: مرکز فنی و حرفه اي شهید اشجعی آستارا با سه سازمان مردم نهاد براي آموزش هاي مهارتی تفاهم نامه همکاري منعقد

 
کرده است و در صورت استقبال مردم، دوره ها ادامه خواهد یافت. 

مدیر مرکز فنی و حرفه اي شهید اشجعی آستارا گفت: در این مرکز امکان آزمون آنلاین فراهم است و در ماه گذشته براي 40 نفر از

 
ساکنان مناطق محروم، کلاس هاي آموزش برق کاري ساختمان برگزار شد. 

معاشکار گفت: 24 دوره آموزش فنی و حرفه اي را در فضاي مجازي منتشر کردیم و کلاس هاي اوقات فراغت مرکز فنی و حرفه اي

 
آستارا با فاصله گذاري اجتماعی تا پایان تابستان برگزار خواهد شد. 

وي ادامه داد: 410 کارآموز زیر نظر 60 مربی مرکز، مهارت می آموزند و هشت کارگاه ثابت آموزش تعمیر تاسیسات، لوازم خانگی،

 
اتومکانیک، صنعت ساختمان، کارآفرینی، صنایع غذایی، برق و تراشکاري در مرکز فعال است. 

 
یکم تا ششم مرداد ماه هفته مهارت نامگذاري شده است. 

شهرستان مرزي بندر آستارا با 91 هزار نفر جمعیت در منتهی الیه شمال غرب استان گیلان و همسایگی جمهوري آذربایجان واقع

 
شده است. 

 
برچسب ها 

- آستارا 



 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- مراکز یادگیري محلی 

 
- مهارت اموزي 

- بانوان



آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد

منبع: بسیج نیوزشماره خبر:  158  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و فعالیت هاي مهارت آموزي این
دانشگاه را تشریح کرد.

به گزارش خبرگزاري بسیج ، ابراهیم صالحی عمران در نشست خبري که به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و آموزش هاي
فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت: خبرنگاران و رسانه هاي جمعی

 
می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

 
باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 

صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در



 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی

 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

 
کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است./ 



منبع: خانه ملت



پیام تبریک آذرکیش به مناسبت روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و

حرفه اي

منبع: پاناشماره خبر:  159  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران (پانا) - مدیر کل آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش به مناسبت روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه
اي پیامی صادر کرد.

تهران (پانا) - مدیر کل آموزش هاي فنی و حرفه اي و
کاردانش به مناسبت روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي

 
فنی و حرفه اي پیامی صادر کرد. 

 
متن این پیام به شرح زیر است: 

«نقش و سهم آموزش هاي فنی ، حرفه اي و مهارتی در
توسعه کارآفرینی ، ایجاد اشتغال مولد ، کاهش نرخ بیکاري ، افزایش تولید ناخالص ملی، خنثی سازي تحریم ها و تحقق سیاست هاي

 
کلی ابلاغی بویژه اقتصاد مقاومتی ، ضرورت توسعه آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش با کیفیت را مشهود می سازد. 

از این رو ، "هفته ملی مهارت " و " روز ملی کارآفرینی وآموزش هاي فنی وحرفه اي " ، فرصت مغتنمی است تا ضمن ارج نهادن به
تلاش هاي بی وقفه مجموعه دست اندرکاران آموزش هاي فنی ، حرفه اي و مهارتی کشور بالاخص همکاران محترم آموزش و پرورش
، از پیشرفت ها و دستاوردهاي حاصله به منظور اعتلاي این آموزش ها در جامعه و تربیت نیروي انسانی کارآمد متناسب با نیاز
بازارکار تجلیل و قدردانی به عمل آید و به پاس بزرگداشت این هفته ، با بسط و توسعه مشارکت همه جانبه با دستگاه هاي دولتی و

 
بخش هاي غیردولتی به افزایش سهم آموزش هاي هنرستانی و توسعه کارآفرینی در کشور فراهم گردد. 

امید است با استعانت از قادر متعال و در ظل توجهات حضرت ولی عصر(عج) در فضایی مملواز همدلی و همفکري با سیاستگذاري و
راهبري مدبرانه شوراي عالی نظام جامع آموزش و تربیت فنی ، حرفه اي و مهارتی و تعامل تنگاتنگ دستگاه هاي متولی آموزش هاي
مهارتی ،آغازگرفصل جدیدي از عزم ملی و همکاري هاي مشترك در راستاي تربیت نیروهاي ماهر متناسب با نیاز بازار کار به منظور

 
تشکیل سرمایه هاي انسانی عامل ارتقاي جایگاه کشورعزیزمان، بر اساس الگوي ایرانی - اسلامی پیشرفت باشیم.» 

مدیر کل آموزش هاي فنی و حرفه اي و کاردانش آذرکیش پیام کارآفرینی مهارت



مدیرشبکه آموزش: آموزش تلویزیونی را تعطیل کنیم، انواع آموزش هاي کم

بنیه وارد خانواده ها می شود

منبع: پاناشماره خبر:  160  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران (پانا) - مدیر شبکه «آموزش» تلویزیون با اشاره به تدارك استودیویی جدید براي «مدرسه تلویزیونی ایران» گفت اگر
آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است. این کار یک ریال

ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی براي ما نیست.

تهران (پانا) - مدیر شبکه «آموزش» تلویزیون با اشاره به
تدارك استودیویی جدید براي «مدرسه تلویزیونی ایران»
گفت اگر آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش
هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است.
این کار یک ریال ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی

 
براي ما نیست. 

صبح امروز نشست خبري فعالیتهاي شبکه آموزش با حضور مسعود احمدي افزادي مدیر شبکه هفت (آموزش) با حضور اهالی رسانه

 
برگزار شد. 

در بخشی از این نشست مدیر شبکه آموزش با اشاره به تدارك برنامه هاي مهارت محور در این شبکه گفت: از سال 97 در حوزه هاي
ماموریتی، توجه به مردم، آموزش و مهارت در دستور کار قرار گرفت و اینکه شبکه باید دیدنی تر و جذاب تر باشد. شبکه آموزش باید

 
به بحث عدالت آموزشی بپردازد و بحث مهارت به عنوان نتیجه آموزش مطرح شود. 

وي در ادامه با اشاره به برخی از برنامه هاي شبکه آموزش اظهار کرد: برنامه هایی چون «ماهر باش»، «میز مهارت»، و «فوت و فن» و
برنامه مطالبه گرانه به اسم «به وقت ایران» در حوزه مهارت به معناي کسب و کار و ارتقاي شغلی راه اندازي شده اند. در میان بحث
هاي مهارتی کسب و کار و مهارت هاي فردي و شغلی اولویت است. رویکرد ما در تولید، تولید موثر، کم هزینه و کوتاه مدت است که

 
با نیازمندي هاي جامعه هم سنخیت داشته باشد. 

مدیر شبکه آموزش ادامه داد: این نوع از برنامه سازي هم سبک تلقی می شود هم تاثیرگذار است و هم قابلیت برودکست و کار در

 
فضاي مجازي دارد. 

احمدي افزادي در بخش دیگري از سخنان خود به برنامه هاي مطالبه گرانه در حوزه مهارت اشاره کرد و گفت: باید به موضوع مهارت
به صورت چالشی و مهارت گرایانه پرداخت. پرداخت مناظره اي و چالشی اهمیت ویژه اي در این حوزه دارد و به همین دلیل برنامه
«به وقت ایران» طراحی شد و یک میز از آن به یک نماینده مجلس اختصاص یافت تا او فرصت داشته باشد مسایل اجتماعی در حوزه

 
مهارت را مطرح کند.. کشوري که مهارت داشته باشد می تواند به جهش تولید بیندیشد. 



وي با اشاره به مسابقات جهانی مهارت «کازان» که سال گذشته از این شبکه پوشش داده شد، یادآور شد: تیم ایران با 9 شرکت
کننده وارد مسابقات جهانی کازان شد که البته جوایزي هم دریافت کرد. ده هزار نفر از مردم و مقامات کشورهاي مختلف در این
مسابقه حضور داشتند. با این حال باید گفت ما هنوز این مسابقه را نمی شناختیم و اگر این شناخت به اندازه کافی باشد بهتر می توان

 
روي آن کار کرد و سازمان فنی و حرفه اي حرکت خوبی را در این زمینه شروع کرده است. 

وي به پخش برنامه مدرسه تلویزیونی اشاره کرد و افزود: واقعیت این است که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر
عصر جدید آموزشی در آموزش و پرورش کشور شد؛ آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر

 
افراد جامعه از یک بی هدفی و خانواده هایشان از یک نگرانی نجات یابند. 

مدیر شبکه آموزش در ادامه یادآور شد: امروز هر کاري که انجام می شود باید پیوست رسانه اي داشته باشد و زمانی که رویدادي
طراحی می شود باید این پیوست رسانه اي هم آغاز شود نه اینکه فقط بعد از پایان رویداد آن را پوشش دهیم. براي تمدن ساز شدن
باید اهالی فرهنگ و هنر و مشخصاً اهالی رسانه را دخیل کرد. ما اکنون دو مسابقه جذاب را در دستور کار داریم که «77 ساعت» به
تهیه کنندگی سعید ابوطالب در حال ضبط و تصویربرداري است. جوانان رقابتی را در حوزه مهارت هاي فنی و کسب و کار، زندگی و

 
شخصی آغاز کرده اند. این مسابقه با پروتکل هاي بهداشتی تولید می شود که امیدوارم از پاییز پخش آن آغاز شود. 

وي ادامه داد: مسابقه دیگري هم با محوریت صندوق کارآفرینی کشور در حال آماده سازي است و محور آن جوان-ماهران هستند و

 
پیش تولید این مسابقه در حال انجام است. 

 
برگزاري بیش از چهار هزار کلاس در «مدرسه ایران» 

وي در بخش دیگري از این نشست رسانه اي به مدرسه تلویزیونی ایران هم اشاره و عنوان کرد: «مدرسه ایران» را با 10 کلاس در
سال گذشته آغاز کردیم و در اردیبهشت امسال به 36 کلاس در روز رساندیم. این رویداد بسیار مهم بود چون با تعطیلی مدارس
دانش آموزان دچار نوعی سرگردانی شده بودند. تا الان بیش از چهار هزار کلاس برگزار کرده ایم. تا بیستم خرداد مرحله اول مدرسه

 
تلویزیونی بود و بعد از آن مدرسه تابستانی آغاز شد. 

به گفته مدیر شبکه آموزش این شبکه در حال حاضر استودیوي جدیدي را براي مدرسه تلویزیونی آماده کرده است وسعی دارد با

 
حضور دستیاري این برنامه ها را براي ناشنوایان پخش کند.. 

مدیر شبکه آموزش در ادامه سخنان خود با تأکید بر نقش مدرسه تلویزیونی در ایام کرونا گفت: واقعیت این است که ایده «مدرسه
تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در آموزش و پرورش کشور شد؛ آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی

 
موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از یک بی هدفی و خانواده هایشان از یک نگرانی نجات یابند. 

وي افزود: براي اولین بار عدالت آموزشی معنا شد یعنی یک معلم براي تمام کشور به شکلی واحد تدریس کرد. همچنین سرفصل هاي

 
مدارس در سراسر کشور به شیوه هاي مختلف تدریس می شد و در این زمینه هم شکلی واحد از تدریس ارایه شد. 

 
طراحی مسابقه با موضوع «زبان فارسی» 



مدیر شبکه آموزش در ادامه به ساخت برنامه هایی با محور زبان فارسی در شبکه هاي سیما اشاره کرد و گفت: هر یک از برنامه ها در
شبکه هاي مختلف در حال آماده سازي یک آیتم و برنامه در حوزه زبان فارسی هستند. همکاري هایی با فرهنگستان زبان داریم و هر
روز جدول پخش منظمی از برنامک ها و آیتم ها داریم. یک مسابقه زبان فارسی هم در نظر گرفته ایم که طرح آن ارایه شده و با

 
تامین منابع امیدواریم اولین مسابقه با محور زبان فارسی را تولید کنیم. 

وي خاطرنشان کرد: تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده از
کلاس هاست. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم به
شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیموي افزود: «فارسی بان» عنوان برنامه دیگري است که درباره
گروهی است که اسامی مختلف را که واژگانی غیرمتعارف یا خارجی دارند رصد می کنند. سري جدید «مشاعره» با اجراي اسماعیل
آذر هم در حال آماده سازي است. سري جدید «قندپهلو» نیز در مرحله طراحی است تا بتوانیم پخش آن را از پاییز داشته باشیم که با
توجه به بحث کرونا تغییراتی در آن خواهیم داشت. همچنین دو برنامه با همکاري سازمان بورس خواهیم داشت که آموزش در این

 
حوزه خواهد بود که چگونه ورود کرده و سرمایه گذاري کنیم. 

مدیر شبکه آموزش در پاسخ به این سوال که پخش «مدرسه تلویزیونی ایران» تا چه زمانی ادامه خواهد داشت گفت: تا کنون 146
روز از 10 اسفند کلاس برگزار شده و تدریس در تلویزیون قطع نشده است. در این میان تیم هاي تولید دچار خستگی شدند. به
خصوص که بخش عمده اي هم به صورت زنده روي آنتن رفت. این حجم عملیات به قدري نوآورانه بود که دیگر این مدل آموزشی

 
نباید تعطیل شود. 

وي ادامه داد: اگر آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است. این کار
یک ریال ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی براي ما نیست. برنامه ها زنده روي آنتن رفت و نکته آن همذات پنداري بین معلم و
دانش آموز بود معلم در کلاس از دانش آموز می خواست ماسک بزند و یا دستکش بپوشد و این پیام ها در بسته هاي تولیدي ممکن

 
نبود. 

احمدي افزادي ادامه داد: تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده
از کلاس هاست. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم
به شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم. تاکنون 30 درصد متون درسی تدریس شده است و هدف

 
گیري ما این است که مابقی متون یعنی 70 درصد دیگر را هم تا پایان امسال تدریس کنیم. 

احمدي درپاسخ به خبرنگار پانا درباره همگانی شدن شیوه تحصیلی، گفت: مدرسه تلویزیونی ایران آغازگر عصر جدید آموزشی در
آموزش و پرورش کشور شد که به تعبیر من رسانه ملی باعث آن شد و خانواده ها را از یک نگرانی بزرگ رهایی داد. این مدرسه دو
اتفاق مهم را ترتیب داد. اول اینکه براي اولین بار عدالت آموزشی به وقوع پیوست و یک معلم با یک شیوه به بچه ها در نقاط مختلف
درس می داد. دوم اینکه در گذشته سرفصل هاي مختلف به شکل هاي مختلفی تدریس می شد اما این مدرسه فرصتی فراهم کرد که

 
همه به شکلی واحد براي تدریس دست پیدا کنند. 

وي همچنین درباره چگونگی انتخاب دبیران بخش مدرسه تلویزیونی گفت: معلمان منتخب معاونت هر مقطع تحصیلی به شبکه
آموزش معرفی می شدند و سپس کار خود را شروع می کردند. حتی دوره هاي حضوري چگونه در مقابل دوربین آموزش دهیم را

 
براي معلمان عزیز برگزار کردیم تا اتفاق بهتري را شاهد شویم. 



مدیر شبکه آموزش در پایان گفت: به قدري این آموزش نوپا بود که دیگر نباید آن را تعطیل کرد. چون در صورت تعطیل کردن ممکن
است سبب ورود انواع مدل هاي آموزشی به خانه هاي مردم شود. ما براي 15 شهریور آمادگی کامل براي استمرار کلاسها داریم و آن
را اعلام کردیم. ما می توانیم هم با استودیو مجازي و هم استودیویی که در حال آماده شدن است، کار را شروع کنیم و از مقطع
ابتدایی تا پایان متوسطه دوم را تا پایان امسال آموزش دهیم که اتفاقی مهمی در سیستم آموزشی به شمار می آید که عدالت آموزشی

 
را به معناي واقعی کلمه محقق می کند. 

وي یادآور شد: با تفاهم نامه اي که با وزارت آموزش و پرورش داري، کلاسهاي مدرسه تلویزیونی همزمان با پخش بر روي شبکه شاد

 
قرار می گیرند. 

شبکه آموزش مدرسه تلویزیونی



معرفی 350 رشته جدید براي پذیرش در دانشگاه فنی حرفه اي

منبع: خبرنامه دانشجویان ایرانشماره خبر:  161  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی حرفه اي گفت: در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم

 
پیشنهاد دادیم. 

به گزارش «خبرنامه دانشجویان ایران» ابراهیم صالحی عمران، رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري ضمن تبریک روز ملی
مهارت و کارآفرینی اظهار داشت: 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر است که ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش

 
عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به پسران است. 

وي با بیان اینکه آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و اجتماعی جامعه را
حل کند، خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد

 
آموزش، روزانه و رایگان است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي با اشاره به اینکه این دانشگاه می
تواند اشتغال را دگرگون کند ، گفت: کل رشته هاي این دانشگاه
153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی
این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی

 
داشته باشد. 

صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر

 
هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي کد مدرسی هستند در دانشگاه فعالیت می کنند. 

وي با اشاره به برنامه هاي این دانشگاه براي سال تحصیلی 99 گفت: براي امسال در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت شده است. 

رئیس دانشگاه فنی حرفه اي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر
گرفته شده است و به دنبال این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي

 
کارآمد تربیت شوند و در چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات مؤثري صورت پذیرد. 

وي تصریح کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد تربیت کند. بیش از 200
میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی براي آموزش هاي فنی و



 
حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي با اشاره به اینکه حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم، افزود:
نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی برگزار کند، امکان
نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به صورت شبیه سازي با

 
کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیراً گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. دانشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي

 
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند. 

وي عنوان کرد: وزیر علوم پیگیر ساماندهی آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري

 
160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام

 
دادیم. 

صالحی عمران درباره بودجه این دانشگاه و تخصیص هاي صورت گرفته، خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی
انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش

 
عمومی به آموزش عالی تغییر کند. 

وي اضافه کرد: کمیته اي فی ما بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400
براساس شاخص هاي جدید تغییر کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10

برابر گذشته بوده است.



تصویب انتخاب «اهر» و «اسکو» به عنوان شهر ملی صنایع دستی

منبع: تبریز منشماره خبر:  162  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی آذربایجان شرقی از تصویب انتخاب «اهر» به عنوان شهر ملی ورنی و
«اسکو» به عنوان شهر ملی چاپ باتیک خبر داد.

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
آذربایجان شرقی از تصویب انتخاب «اهر» به عنوان شهر
ملی ورنی و «اسکو» به عنوان شهر ملی چاپ باتیک خبر

 
داد. 

به گزارش آژانس خبري تبریزمن به نقل از ایسنا، احمد
حمزه زاده با اشاره به برگزاري جلسه شوراي ثبت ملی
شهرها و روستاهاي صنایع دستی کشور، گفت: با توجه به
جایگاه ویژه دو شهر اهر و اسکو در توسعه و تولید صنایع
دستی به ویژه رشته هاي هنري "ورنی بافی و چاپ
باتیک"، پس از تشکیل پرونده و ارائه مستندات جامع،

صبح امروز در جلسه شوراي ثبت ملی شهرها و روستاهاي صنایع دستی کشور که با حضور نمایندگان مجلس، فرمانداران و شهرداران

 
این شهرها برگزار شد، انتخاب این دو شهر به ترتیب به عنوان شهر ملی ورنی و چاپ باتیک مورد تصویب قرار گرفت. 

وي در ادامه به ویژگی هاي منحصربه فرد تولید و عرضه هنرهاي ورنی و چاپ باتیک در استان اشاره کرد و گفت: از ویژگی هاي
شاخص هنر ورنی بافی و چاپ باتیک می توان به فراوانی نیروي کار ماهر به عنوان بافنده و چاپ کننده، وجود مواد اولیه در بازار
داخلی و امکان تأمین آن در بازارهاي محلی، سنتی و بومی بودن شیوه تولید، تنوع رنگ ها، نقش مایه ها و نیز امکان تطبیق آن با

 
سلایق بازارهاي داخلی و خارجی اشاره کرد. 

حمزه زاده افزود: این دو رشته از رشته هاي بومی صنایع دستی استان آذربایجان شرقی بوده و تولید آن منحصر به این استان است و
با توجه به کاربردي و تزئینی بودن آن ها، بازار مصرف بسیار مناسبی در عرصه داخلی و خارجی وجود دارد که طی سال هاي اخیر

 
موجب اشتغال مستقیم و غیرمستقیم افراد بسیاري در استان شده است. 

وي گفت: از دیگر برنامه هاي ویژه این اداره کل در راستاي معرفی و ایجاد فرصت آشنایی مستقیم گردشگران با ظرفیت هاي متنوع و
غنی دو شهرستان اهر و اسکو، تعریف و قرار دادن جشنواره ملی ورنی و چاپ باتیک در تقویم رویدادهاي ملی کشور است که به

صورت ویژه در حال پیگیري و اخذ موافقت هاي لازم است.



افزایش حق مسکن کارگران این هفته در دولت تصویب می شود

منبع: اعتبار نیوزشماره خبر:  163  |  تاریخ: 1399/05/06

عصر اعتبار- یک عضو شوراي عالی اشتغال گفت: حق مسکن کارگران که قرار است 200 هزار تومان افزایش یابد این هفته
در دولت تصویب می شود.

به گزارش پایگاه خبري«عصر اعتبار» به نقل از فارس، شوراي عالی کار در خردادماه به اتفاق نمایندگان دولت، نمایندگان
کارگران و نمایندگان کارفرمایان تصویب کردند حق مسکن کارگران براي سال جاري از یکصد هزار تومان به 300 هزار تومان افزایش
یابد و در آن زمان اعلام شد این مصوبه از تیرماه سال جاري اجرا می شود، اما این مصوبه شوراي عالی کار باید طبق قانون در هیأت

 
دولت هم تصویب شود. 

قرار بود هفته گذشته در هیأت دولت مورد بررسی قرار گیرد که ظاهراً نوبت به این دستورکار نرسید. در این زمینه خبرنگار فارس با
آیت اسدي نماینده کارگران در شوراي عالی کار تماسی گرفت و گفت حق مسکن کارگران که قرار بود 200 هزار تومان افزایش یابد،

 
خبري نشد، که وي گفت قرار است این هفته در دولت تصویب شود. 

نماینده کارگران در شور اي عالی کار گفت: همه کارگران مشمول بیمه تأمین اجتماعی و کارگران کشور که حدود 13 میلیون نفر

 
بیمه شده اصلی هستند، مشمول حق مسکن کارگران می شوند. 

در این زمینه خبرنگار فارس با وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز تماس گرفت که آنها به نقل از وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی
گفتند مصوبه شوراي عالی کار براي افزایش حق مسکن کارگران در کمیسیون تخصصی دولت و کمیسیون اقتصادي بررسی می شود

 
و باید در هیأت دولت نیز به تصویب برسد تا اجرایی شود. 

پیش از این مقامات دولتی گفته بودند مصوبه شوراي عالی کار و کمیته هاي تخصصی در واقع یک نوع پیشنهاد است و تا زمانی که
این مصوبه در دولت به تصویب نرسد، جنبه قانونی و اجرایی پیدا نمی کند.



سمنان| مسئولان در این گرانی به داد مردم برسند

منبع: تسنیمشماره خبر:  164  |  تاریخ: 1399/05/06

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در استان سمنان با اشاره به گرانی ها و تورم موجود در کشور با تأکید بر اینکه مسئولان
باید به داد مردم برسند گفت: وزارت صمت در رفع گرانی ها باید همت بیشتري از خود نشان دهد.

گروه استان ها- نماینده ولی فقیه در استان سمنان با اشاره
به گرانی ها و تورم موجود در کشور با تأکید بر اینکه
مسئولان باید به داد مردم برسند گفت: وزارت صمت در
رفع گرانی ها باید همت بیشتري از خود نشان دهد. -

 
اخبار استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از سمنان، آیت االله سید
محمد شاهچراغی بعدازظهر امروز در دیدار با معاون وزیر
صنعت، معدن و تجارت اظهار داشت: اشتغال جوانان یکی
از چالش هاي اساسی کشور است که لازم است در این

 
زمینه وزارت صمت تدبیر ویژه اي بیندیشید. 

وي با بیان اینکه مردم انقلاب کردند و به انقلاب و کارگزاران دل بسته اند افزود: نباید مردم را فراموش کرد و باید در راستاي خدمت

 
به این مردم و رفع مشکلات و دغدغه هایشان گام برداشت. 

نماینده ولی فقیه در استان سمنان گفت: وحدت مردم در دوران هشت سال جنگ تحمیلی موجب پیروزي بر دشمنان تا بن دندان

 
مسلح شد؛ بنابراین باید با همین وحدت و اتحاد مشکلات موجود به ویژه در حوزه اقتصاد و معیشت مردم را حل وفصل کرد. 

 
گزارش| نگرانی مردم از افزایش قیمت کالاهاي اساسی؛ داستانی تکراري در بازار اردبیل است 

 
روحانی: بخش دولتی باید پیشتاز مقابله با گرانی باشد 

آیت االله شاهچراغی رفع مشکلات معیشتی و اقتصادي مردم را موجب رضایتمندي مردم از مسئولان عنوان کرد و افزود: وزارت صمت

 
بیشترین تأثیرگذاري را در بازار دارد و باید در جهت رفع گرانی ها و اختلاف قیمت ها وارد عمل شود. 

اصفهانی معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت صنعت، معدن و تجارت نیز در این دیدار به راهبردهاي اساسی و چهارگانه وزارت صمت
اشاره کرد و گفت: جهش تولید، راه اندازي طرح ها و پروژه هاي نیمه تمام، توسعه صادرات، مدیریت و کنترل واردات و مدیریت و

 
تنظیم بازار از جمله مهم ترین اولویت هاي این وزارتخانه است. 

 
وي گفت: 100 کالا شناسایی شده اند که نیاز به واردات آن نیست و باید در داخل کشور تولید و ساخته شوند. 



معاون وزارت صنعت، معدن و تجارت خاطرنشان کرد: کالاهایی که ارزي بري داشته اند نیز شناسایی شده اند و تمهیدات لازم براي
داخلی سازي آن ها اندیشیده شده است.



ابلاغیه اي براي تقویت منابع ارزي

شماره خبر:  165  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

صمد کریمی مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: تهیه و ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به
صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام

پذیرفته است.

صمد کریمی مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: تهیه و ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به
صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته

 
است. 

 
بانک و بیمه 

صمد کریمی امروز به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل
از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت
حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است
تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك

هاي ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور
باید مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم
تسهیلات، همکاري و تعاملات انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به
افزایش شاخص ارزي و تأخیر در تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل
ملاحظه در بازار دوم و افزایش ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در امسال با

نسبت بالاتر ضریب برگشت ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد.



راه اندازي مرکز اقتصاد هوشمند / فوت بیش از 100 نفر از کارکنان بانکی به

دلیل ابتلا به کرونا

منبع: ایلناشماره خبر:  166  |  تاریخ: 1399/05/06

وزیر اقتصاد اظهار داشت: هر چند احراز هویت الکترونیکی فعلا براي مشمولان سهام عدالت است اما به تمام موضوعات در
بازار سرمایه تعمیم داده می شود و احراز هویت الکترونیکی براي همه افراد باید انجام شود.

وزیر اقتصاد اظهار داشت: هر چند احراز هویت الکترونیکی
فعلا براي مشمولان سهام عدالت است اما به تمام
موضوعات در بازار سرمایه تعمیم داده می شود و احراز

 
هویت الکترونیکی براي همه افراد باید انجام شود. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي ایلنا فرهاد دژپسند در مراسم
رونمایی از نسخه الکترونیکی سفته و تسهیلات و اعتبار
دیجیتال با بیان اینکه اقتصاد هوشمند را طراحی کرده ایم
گفت: از آنجایی که بستر تشکیلاتی این سازوکار را در

وزارت اقتصاد نمی دیدم، تصمیم گرفتیم مرکز اقتصاد هوشمند را در این مجموعه راه اندازي کنیم که دیگر موضوع تشکیلات درون

 
دستگاهی مطرح نیست بلکه کارکرد آن در کل اقتصاد در نظر گرفته می شود. 

وي ادامه داد: اینجا یک سري از اقدامات درون دستگاهی مطرح می شود اما به طور کلی بحث اقتصاد را دنبال می کنیم و گمرك
هوشمند، بانکداري هوشمند، بورس هوشمند، خزانه داري و ... هسته هایی هستند که در کنار یکدیگر قرار می گیرند و زمینه ساز

 
اقتصاد هوشمند می شوند. 

وزیر اقتصاد اظهار داشت: می دانستیم که این ایده تا تصمیم و اجرا زمان بر است اما خوشبختانه تاکنون خوب پیشرفته است و ورود

 
بسیار جدي در حوزه هاي مختف براي راه اندازي اقتصاد هوشمند داشته ایم. 

دژپسند با بیان اینکه کرونا یک فرصت بسیار مناسب براي سرعت بخشی در اجراي اقتصاد هوشمند بود اظهار داشت: یکی از مهمترین
مزایاي اقتصاد هوشمند کاهش سفرهاي پردردسر در کلانشهرها است به طوري که در این موضوع فقط 158 هزار بنگاه از شعب بانک

 
ملی آزاد می شود بنابراین بسیاري از این ترددها در سطح شهر حذف خواهند شد و زمان کمیاب مردم پس انداز می شود. 

وزیر اقتصاد با تاکید بر اینکه به دنبال توسعه پایدار هستیم و استفاده بهینه از تمام منابع را در صدر سیاست هاي خود قرار می دهیم،
گفت: اقتصاد هوشمند باعث می شود در تکثیر کاغذ به شدت صرفه جویی شود و اجراي خوب آن منجر به مدیریت اشتغال خواهد
شد که این به معناي حذف برخی از مشاغل نیست بلکه مشاغل پست حذف می شود و انسان از نیروهاي یدي رها و به نیروهاي

 
مغزي می رسد و در مقام طراح راهبر و عامل تولید مقرا می گیرد. 



وزیر اقتصاد با بیان اینکه امروز این اقدام براي بانک ملی و اعتبارات کرونایی انجام می شود اما قابل تعمیم به تمام سیستم بانکی و
همه امورات است، گفت: باید بدون مراجعه حضوري تمام این اقدامات را در سیستم بانکی انجام داد که البته تجربه آن را در قبلا در

 
بازار سرمایه داشتیم و احراز هویت الکترونیکی را به اجرا رساندیم. 

دژپسند ادامه داد: هر چند احراز هویت الکترونیکی فعلا براي مشمولان سهام عدالت است اما به تمام موضوعات در بازار سرمایه تعمیم

 
داده می شود و احراز هویت الکترونیکی براي همه افراد باید انجام شود. 

وي خاطرنشان کرد: در ابتدا شاهد اعتراضات مردمی به صف هاي طولانی در پیشخوان ها و کارگزاري ها بودیم که نگرانی از تراکم و
ازدحام مردم در این صف ها بسیار بیشتر از جلسه اي است که امروز با این ازدحام در وزارت اقتصاد برگزار شده است. بنابراین با

 
الکترونیکی شدن تمام این اقدامات دیگر بنگاه و فعال اقتصادي نگران ترافیک و شیوع ویروس کرونا براي مراجعات حضوري نیست. 

دژپسند گفت: یادمان نرفته که کارکنان سیستم بانکی به دلیل اینکه ناچار بودند ارتباط رو در رو با مردم داشته باشند در خطر ابتلا به
ویروس کرونا قرار گرفتند و متاسفانه حدود صد نفر از کارکنان سیستم بانکی را از دست دادیم.



گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان

شماره خبر:  167  |  تاریخ: 1399/05/06
منبع: گسترش صنعت معدن

تجارت

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته 1 الی 4 شهریورماه 1399 در
نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان برگزار خواهد شد.

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته 1 الی 4 شهریورماه 1399 در

 
نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان برگزار خواهد شد. 

 
نمایشگاه 

روابط عمومی شرکت نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان،
از برگزاري دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد،
ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته در یکم شهریور ماه
خبر داد. برپایی این نمایشگاه که تا چهارم شهریور ادامه خواهد
داشت. براي صاحبان صنایع فولادي فرصتی ارزشمند فراهم می
کند تا به ارائه گسترده محصولات و توانمندي هاي خود پرداخته

 
و آخرین دستاوردهاي خود را در معرض بازدید علاقه مندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی هستند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

نمایشگاه فولاد اصفهان در این دوره با رعایت کامل پروتکل هاي بهداشتی به منظور جلوگیري از شیوع کرونا برگزار شده و بازدید از
آن فقط براي متخصصان امکان پذیر است؛ همچنین بر اساس پروتکل ها، لازم است تا همه بازدیدکنندگان و مشارکت کنندگان در

 
هنگام حضور در نمایشگاه، از ماسک استفاده کنند. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبه رو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور



 
تثبیت کند. 

دوره قبلی این نمایشگاه با حضور 144 شرکت معتبر و در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و در آن شرکت هایی از چین،

 
هند، آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان حضور داشتند. 

اجراي دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان بر عهده شرکت رستاك
پاد ویژن بوده است و علاقمندان براي دریافت اطلاعات بیشتر و یا رزرو غرفه می توانند با شماره تلفن 7 ـ 88346455ـ021 داخلی

 
2 و 09120295784 تماس بگیرند. و یا به نشانی اینترنتی www.rastak-expo.com مراجعه کنند. 

دوازدهمین دوره پیاپی این رویداد در نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان، میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت هاي فولادي
کشور خواهد بود.



ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور

منبع: اقتصاد نیوزشماره خبر:  168  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: تهیه و ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از
طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي خبر داد: ابلاغ بسته

 
سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي گفت: تهیه و ابلاغ بسته
سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت
حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع
حاصل از صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام

 
پذیرفته است 

به گزارش اقتصادنیوز به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي، صمد کریمی امروز به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات
در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق
بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به
مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات
پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی
به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال،
سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از

 
یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم
تسهیلات، همکاري و تعاملات انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به
افزایش شاخص ارزي و تأخیر در تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل
ملاحظه در بازار دوم و افزایش ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال

جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد.



چرا دولت آمریکا اجازه تکمیل درمان به محمدرضا پهلوي نداد؟
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- سیاست 

 
چرا دولت آمریکا اجازه تکمیل درمان به محمدرضا پهلوي نداد؟ 

 چهل سال از مرگ محمدرضا پهلوي در بیمارستانی در شهر قاهره می
گذرد و این سوال ممکن است براي مخاطبین پیش بیاید که چرا آمریکا به شاه ایران اجازه نداد در خاك این کشور بماند و معالجه

 
شود؟ 

به گزارش مشرق، 5 مردادماه سال 1359 محمدرضا پهلوي آخرین شاه ایران در بیمارستان معادي قاهره درگذشت. عصر همان روز،
خبر فوت شاه در ایران بازتاب یافت و مردم به خوشحالی در خیابان ها پرداختند. مرگ شاه البته بازتاب خاصی در رسانه هاي دنیا

 
نداشت و اکثر سران کشورها عادي از مقابل این اتفاق گذشتند. 

در این میان واکنش سران دولت آمریکا که محمدرضا پهلوي 37 سال در اتحاد تنگاتنگ با آنها بود، بیش از سایر کشورها بود و
تعابیري که سران ایالات متحده در وصف محمدرضا شاه بکار می بردند نیز قابل توجه است. هنري کیسینجر که رفاقت قدیمی با شاه
داشت، درباره مرگ او گفته بود: «وي دوست خوبی براي ایالات متحده بود.» دیود راکفلر رئیس بانک چیس منهتن در بیانیه اي
مشترك با کسینجر ضمن ابراز تأسف گفت: «آمریکا باید به یاد داشته باشد که شاه ظرف 37 سال سلطنتش چه خدماتی براي ما

 
انجام داده است.» 

 
بیشتر بخوانید: پهلوي ها؛ زمین هایی که دادند و زمین هایی که خوردند 

 
«اعدام نکنید» به سبک پهلوي ها استدلال عجیب شاه براي جدایی بحرین از ایران +فیلم 

نیکسون رئیس جمهور سابق آمریکا که در مراسم تدفین شاه شرکت داشت، در پیامی تأکید کرد که «شاه در 30 سال یک دوست و

 
متحد وفادار ایالات متحده بود. همچنین یک دوست شخصی براي من بود. فاجعه آمیز است که او بی وطن مُرد!» 

با این وجود نکته اي که هیچگاه از یاد تاریخ پاك نخواهد شد، رفتار آمریکا با شاه در زمانی است او از ایران فرار کرد و بین 6 کشور



 
دنیا آواره بود و تنها مدت کوتاهی در آمریکا اقامت کرد. 

شاه و خانواده اش 30 مهر 58، بعد از مدتی اقامت در مصر، مغرب و جزایر باهاما به نیویورك رفتند و او 54 روز در بیمارستان این

 
شهر بستري شد و در این مدت دو بار تحت عمل جراحی طحال و کیسه صفرا قرار گرفت. 

کمتر از دو هفته پس از ورود شاه به این بیمارستان، لانه جاسوسی سفارت آمریکا در تهران به تصرف دانشجویان مسلمان پیرو خط

 
امام درآمد و این امر کارتر را نسبت به عدم حضور شاه در آمریکا مردد کرد. 

مکزیک نیز به شاه اطلاع داد که بعد از تصرف سفارت آمریکا در تهران، دولت مکزیکوسیتی به خاطر حفظ روابط سیاسی خود با

 
حکومت تهران مایل به میزبانی مجدد شاه نیست. 

بدترین لحظه براي شاه و همسرش زمانی بود که در 11 آذر 58 از بیمارستان نیویورك مرخص شدند ولی هنوز مقصدي براي سفر
نداشتند. در نتیجه با یک هواپیماي نیروي هوایی آمریکا به مقصد تگزاس پرواز کردند تا 2 هفته باقی مانده از روادید خود را در آنجا
در داخل آپارتمانی کوچک بگذرانند اما در حین راه به همراهان آمریکایی خبر رسید که آن آپارتمان هنوز آماده نیست. شاه و

 
همسرش را به مکانی که بعداً معلوم شد، مرکزي براي نگهداري بیماران روانی است، بردند! 

مقامات آمریکایی با پایان مهلت اقامت شاه در آمریکا به وي اطلاع دادند که به دلیل عواقب ناشی از تصرف سفارت آمریکا در تهران،
امکان تمدید روادید وي وجود ندارد و به همین دلیل در پاناما جایی مناسب براي اقامت وي و همسرش در نظر گرفته شده است. شاه
که غیر از پذیرفتن، چاره دیگري نداشت به اتفاق همسرش در 24 آذر 1358 با هواپیماي نیروي هوایی آمریکا از فرودگاه تگزاس به

 
پاناما در آمریکاي مرکزي برده شدند و بعد زا مدتی اقامت در پاناما، تصمیم گرفت مجدداً به مصر نزد انور سادات برگردد. 

بمناسبت سالمرگ محمدرضا شاه، درباره علت ممانعت آمریکا از پذیرش متحد 37 ساله اش، گفتگوي کوتاه و به شیوه مکتوب با

 
احمدعلی مسعودانصاري عضو سابق دربار پهلوي داشتیم. 

«احمدعلی مسعود انصاري» از اعضاي دربار پهلوي و اقوام نزدیک فرح دیبا همسر شاه است. وي پس از اتمام تحصیلات در رشته
اقتصاد تا زمان انقلاب 57 به اموري همچون تدریس در دانشگاه ملی، سرپرستی امور دانشجویان، عضویت در هیئت نمایندگان ایران

 
در بازار مشترك و معاونت مدرسه عالی شمیران اشتغال داشته است. 

مسعودانصاري پس از خارج شدن از امور دانشگاهی به مسئولیت هایی همچون رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه کن، مدیرعامل
شرکت اي پی سیستم در ایران و مشاور شرکت ادرین ولکر مشغول بود. به گفته خودش "در زمان انقلاب، رابط میان آیت االله
شریعتمداري و شاه بودم و قرار بود به پیشنهاد آیت االله شریعتمداري ــ که شاه با آن موافقت کرد ــ حزبی اسلامی را تأسیس کرده و

 
رئیس آن باشم که سرعت پیروزي انقلاب فرصت این کار را نداد". 

او پس از انقلاب به خارج از کشور رفت و در سال هاي اخیر مشاور مالی و شخصی رضا پهلوي فرزند شاه بود اما در پرتو مسائل
مذهبی که به آن اعتقاد داشت به او اعلام کرد که دیگر سلطنت طلب نیست و به افشاي پشت پرده مناسبات دربار پهلوي و این

 
روزهاي باقی مانده این خاندان پرداخت. 

احمدعلی مسعودانصاري پشت سر شاه در تصویر دیده می شود. در تصویر فرح پهلوي و عزت االله مین باشیان (همسر شمس پهلوي)



 
هم حضو دارند. 

 
دوت آمریکا رفتن شاه به این کشور را به نفع خود نمی دانست 

با تشکر از جنابعالی، با توجه به اینکه چهل سال از مرگ محمدرضا پهلوي می گذرد، چرا آمریکا در اقامت دادن به او بعد از خروج از

 
کشور تعلل کرد و شاه بعد از اقامت در مصر و مغرب به آمریکا رفت؟ 

مسعود انصاري: به نام خدا. با توجه به اینکه در نظام سیاسی حاکم امروز، همه تصمیمات بر اساس منافع و نه معرفت رقم می خورد،
حاکمان آن روز کاخ سفید در صورت سقوط دولت آقاي بختیار و پیروزي انقلاب، صلاح نمی دیدند که شاه به آمریکا بیاید. آن طوري
که شنیده ام وقتی که شاه هنوز در ایران بود، آمریکا به شاه وانمود کرد که بعد از خروج از ایران و چند روز اقامت در مصر می تواند به
آمریکا پرواز کند. شاید در آن زمان آمریکا فکر می کرد که دولت آقاي شاهپور بختیار می تواند موفق شود پس در آن صورت رفتن
شاه به آمریکا با منافع این کشور برخوردي نداشت. اگر دولت آقاي بختیار قادر به حفظ حکومت خود نبود و انقلاب پیروز می شد
دیگر آمریکا، رفتن شاه به این کشور را به نفع خود نمی دانست. از این رو شاه در دنیا آواره شد. ابتدا به مصر، بعد به مراکش، سپس به

 
مکزیک و سرانجام به منظور معالجه براي مدت کمتر از دو ماه به آمریکا رفت. 

رفتار دولت آمریکا با شاه و خانواده اش در زمان حضور در آمریکا چگونه بود؟ خانم فرح پهلوي اخیراً در مصاحبه اي گفته بودند محل

 
اقامت شاه در آمریکا یک بیمارستان روانی بود. چرا شاه معالجات خود را در آمریکا تکمیل نکرد؟ 

مسعود انصاري: شاه با اعمال فشار دوستانش در آمریکا مانند آقاي دیوید راکفلر، هنري کیسینجر و جوزف رید براي معالجه به آمریکا
پذیرفته شد. سفارت آمریکا در ایران اشغال و کارمندان آن به گروگان گرفته شدند. آن زمان اولویت اول دولت آمریکا آزادي گروگان
هاي آمریکایی در ایران بود. فکر نمی کنم در آن شرایط، معالجه شاه و یا بهبودي او از اولویت کافی براي دولت کارتر برخوردار بود.
هدف آنها خروج شاه از آمریکا بود بدون آن که اتفاقی براي او در این کشور بیفتد، از این رو بعد از عمل در بیمارستان نیویورك،

 
ایشان را به محلی که خوشایند نبود انتقال دادند. 

بعد از حضور دوباره شاه در مصر، روند معالجات وي به چه صورت بود. آیا از درمان مناسب برخوردار بود یا اینکه به عمد وي را در

 
بیمارستانی بدون امکانات درمان کردند؟ 

مسعود انصاري: بنده آنچه که خودم در آن زمان تجربه کرده ام براي شما عرض می کنم. من حدود دو ماه قبل از فوت شاه و بعدازاین
که بیش از یک ماه را در کاخ قبه در مراکش با شاه گذرانده بودم، به عنوان نماینده وي با تیمسار اویسی، آقاي بختیار و نماینده دولت
سعودي در پاریس دیدار کنم. هرگاه در این مدت به قاهره زنگ می زدم، خانم فرح پهلوي پاي تلفن می آمد و وقتی از احوال شاه می

 
پرسیدم، ایشان به من می گفت که حال شاه بسیار خوب است و نگران نباشم. 



 
 احمدعلی مسعودانصاري در کنار فرح پهلوي 

بعد از حدود سه ماه دوري از خانواده تصمیم گرفتم چند روزي براي دیدار خانواده به آمریکا بیایم. به نیویورك که رسیدم آقاي
هوشنگ انصاري من را دید و گفت: حال اعلیحضرت بسیار بد است و تو هر چه زودتر به قاهره برگرد و از ایشان در مورد وصیت نامه
سیاسی شان سؤال کن." وقتی به دیدن آقاي رابرت ارمائو (که کارهاي شاه را در خارج از ایران سرپرستی می کرد) رفتم از شدت
ناراحتی داد می کشید و با صداي بلند به من گفت آقاي راکفلر می گوید "ما تابه حال چندین بار جان شاه را نجات داده ایم و اکنون
دارند شاه را می کشند. حال شاه بد است، ما تعداد زیادي از دکترها را براي معالجه شاه بسیج کرده ایم که به قاهره بروند اما شهبانو
زنگ زده که آنها نیایند! هر چه زودتر به قاهره برگرد و شرایط اعزام پزشکان را فراهم کن. به همین خاطر از نیویورك به لندن

 
برگشتم تا ازآنجا به قاهره بروم که در لندن به من خبر دادند، شاه فوت کرده است. 

 
آمریکا وجود شاه را مانعی بر سر راه آزادي گروگان ها می دانست 

روز بعد از پاریس به قاهره پرواز کردم. در قاهره خانم لوسا پیرنیا (پزشک همراه شاه در تبعید) به من گفت، بعد از این که من از قاهره
رفتم (روز هاي آخري که من با شاه بودم ایشان حالشان خوب بود و حتی روز ها می دویدند.) دو دکتر فرانسوي براي معالجه شاه به
قاهره آمدند. بعد از آن هر روز، حال شاه بدتر شد. این دو دکتر، حتی به خانم پیرنیا و پزشک مخصوص انور سادات اجازه نمی دانند به
شاه نزدیک شوند و شاه را بسیار بد معالجه میکردند. (محیط بیمارستان واقعا آلوده بود) وقتی که دکترهاي آمریکایی قصد آمدن
داشتند، این پزشکان نزد خانم فرح می روند و می گویند اگر آنها بیایند ما قهر می کنیم و می رویم، ایشان هم تصمیم می گیرد که
چند روز آمدن دکترهاي آمریکایی را عقب بیندازد و طی آن چند روز، این دو فرانسوي کار شاه را تمام می کنند و آقاي ارمائو معتقد

 
بود که مرگ شاه را تسریع کردند. در هر صورت در آن زمان، وجود شاه، مانع بزرگی بر سر راه آزادي گروگان هاي آمریکایی بود. 

منبع: تسنیم



بهره برداري از طرح پرواربندي 500 راسی بره

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  170  |  تاریخ: 1399/05/06

طرح پرواربندي 500 راسی بره در روستاي «منوري دیزگران» بخش حمیل از توابع شهرستان اسلام آبادغرب به بهره برداري
رسید.

به گزارش گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران جوان از کرمانشاه؛
کامران کریمی مدیر جهاد کشاورزي شهرستان اسلام آباد غرب در
آیین بهره برداري از این طرح گفت : این پرواربندي ظرفیت 500
راس بره در هر دوره دارد و در سال 30 تن گوشت قرمز تولید می

 
کند. 

او گفت : براي راه اندازي این طرح 20 میلیارد ریال هزینه شده که
16 میلیارد ریال آن تسهیلات و چهار میلیارد نیز سهم آورده متقاضی

 
است. 

 
او افزود: این طرح زمینه اشتغال پنج نفر را به طور مستقیم فراهم کرده است. 

مدیر جهاد کشاورزي اسلام آبادغرب ادامه داد: این شهرستان داراي 380 هزار راس دام سبک و سنگین است که میزان تولید سالیانه

 
گوشت قرمز آن چهار هزار و 500 تن در سال می باشد. 

فرماندار شهرستان اسلام آباد غرب گفت: اجراي طرح هاي دامداري و دامپروري می تواند علاوه بر افزایش سطح تولیدات دامی موجب

 
اشتغالزایی جوانان جویاي کار این شهرستان می شود. 

جهانبخش حیدري، با اشاره به نامگذاري سال جاري به نام جهش تولید ادامه داد: امیدواریم با افتتاح و بهره برداري از طرح هاي
کشاورزي، دامداري و دامپروري بتوانیم در جهش تولیدات دامی و توسعه شهرستان بخصوص اشتغالزایی جوانان، گام هاي موثري

 
برداریم. 

او افزود: با واگذاري تسهیلات روستایی شاهد مهاجرت معکوس به روستا ها هستیم و جهاد کشاورزي یکی از مهمترین نهاد ها در
راستاي توجه به محرومیت زدایی در روستا ها است.



برگزاري جلسه کارگروه شهرستان شاهین شهر و میمه

منبع: باشگاه خبرنگاران جوانشماره خبر:  171  |  تاریخ: 1399/05/06

جلسه کارگروه اشتغال شهرستان با حضور سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان و اعضاي جلسه به ریاست
فرماندار شهرستان تشکیل شد.

به گزارش خبرنگار گروه استان هاي باشگاه خبرنگاران
جوان از اصفهان، اسفندیار تاجمیري فرماندار شهرستان
ضمن تبریک هفته مهارت و کارآفرینی با تاکید بر ضرورت
اشتغال و تامین معیشت خانوارها، گفت: با توجه به شیوع
ویروس کووید 19 و آثار غیرقابل اجتناب آن بر معیشت و
اقتصاد، مسئولیت اجتماعی هر نهاد و ارگانی باید ایجاد

 
اشتغال، تولید و تسهیل آن به شکل موثر و کارآمد باشد. 

او شهرستان را داراي پتانسیل و ظرفیت بالا دانست و
افزود: شاهین شهر و میمه علاه بر موقعیت جغرافیایی

مناسب ارتباطی با تهران و بهره مندي از آزادراه شمال به جنوب، اولین شهرستان استان از نظر شاخص توسعه انسانی، رتبه دوم
توسعه صنعتی استان و رتبه اول ارزش افزوده صنعتی و مرکز شهرستان دومین شهر کشور از شاخص باسوادي و رتبه هاي اول تا سوم

 
کشاورزي در شاخص هاي متنوع را داراست. 

تاجمیري، با اشاره به 85هزار نفرجمعیت کارگري و 12هزار واحد صنفی در شهرستان، تصریح کرد: ظرفیت ها و پتانسیل هاي موجود،

 
شهرستان را در موقعیت خاص استانی قرار می دهد، اما نگاه بودجه اي و برنامه اي متناسب با شهرستان وجود ندارد. 

نماینده عالی دولت در شهرستان، با تاکید بر نرخ نامناسب بیکاري 17.4 درصدي (و بالاتراز این براي جوانان و بانوان) افزود: برخی از
صنایع بزرگ واقع در شهرك هاي صنعتی شهرستان در راستاي جذب نیرو و اشتغال نیازمند؛ تخصص، توانایی و محدودیت هایی بوده

 
و جامعه هدف کارگري آن ها صرفا از شهرستان تامین نمی شود. 

فرماندار با تاکید بر قانون ایجاد اشتغال براي معلولین بیان کرد: همه نهاد ها و ادارات در راستاي اشتغال پایدار مددجویان بهزیستی به

 
این قشر نگاه ویژه داشته باشند. 

او با تاکید بر ارتزاق چندهزارنفري از بخش صنایع دستی افزود: صنایع دستی برند استان است و شهرستان نیز در سنوات گذشته
دستاورد هاي مناسب وچشمگیري در حوزه اشتغال صنایع دستی داشته است که در راستاي پایداري و برون رفت از مشکلات پیش
آمده مخصوصا بحران کرونا نیازمند نگاه توسعه اي و اختصاص تسهیلات مستقل کشوري و ایجاد بازارچه هاي مخصوص توزیع و

 
فروش محصولات صنایع دستی است. 



او با بیان این که شهرستان داراي رتبه اول استان از شاخص رشد جمعیتی است خاطرنشان کرد: شاخص رشد سالانه جمعیت استان
0.97درصد است و شهرستان شاهین شهرو میمه نرخ رشد جمعیت 3.61درصد و رتبه اول شهرنشینی در استان را داراست و متناسب

 
با این می بایست براي ایجاد اشتغال و جذب سرمایه گذاري تلاش کرد. 

تاجمیري فرماندار با اشاره به وضعیت خاص اقتصادي کشور، تلاش در تحقق امر خطیر اشتغال زایی و جلب سرمایه گذاري در راستاي

 
ایجاد اشتغال پایدار را از نیاز هاي مبرم کشور دانست. 

در این جلسه پس از گزارش اعضاء و سخنان سرپرست اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان در زمینه تلاش و اهتمام در اصلاح
و تقویت فرهنگ و روابط کار، تقویت اعتبارات اشتغالزایی شهرستان در سالجاري، اشتغال معلولین، اجراي طرح هاي مهارتی فنی و
حرفه اي، راه اندازي شوراي سازش در حوزه اصناف، جذب اعتبار احداث ورزشگاه کارگري، تسهیلات آسیب دیدگان کرونا، توجه به
ظرفیت هاي انسانی شهرستان در حوزه اشتغال، پیگیري اتصال شاهین شهر به کریدور فناوري اصفهان و ملاحظات اشتغال اتباع

خارجی و نقش کارفرمایان در این زمینه تبادل نظر و تصمیم گیري شد.



فراخوان ارسال مقاله با موضوع علم جغرافیا

منبع: ایسناشماره خبر:  172  |  تاریخ: 1399/05/06

گروه مطالعات محیطی پژوهشکده تحقیق و توسعه کتب علوم انسانی دانشگاه ها (سمت) از پژوهشگران درخواست کرد
مقالات خود با موضوع ماهیت قلمرو و علم جغرافیا را تا پایان دي ماه سال جاري ارسال کنند.

به گزارش ایسنا، در راستاي پیشبرد اهداف پژوهشی و
پوشش خلاءهاي موجود در مبانی نظري علم جغرافیا در
ایران، گروه مطالعات محیطی پژوهشکده تحقیق و توسعه
کتب علوم انسانی دانشگاه ها (سمت) در نظر دارد با
همکاري انجمن جغرافیا و برنامه  ریزي شهري ایران و
انجمن جغرافیا و برنامه ریزي روستایی ایران به تدوین و

 
نشر کتاب مجموعه مقالات با عنوان «ماهیت و قلمرو علم جغرافیا» و محورهاي ذیل اقدام کند. 

 
محورهاي فراخوان: 

 
مبانی نظري و نظریه پردازي در جغرافیا 

 
جغرافیا و نظام توسعه کشور 

 
جغرافیا و نظام هاي آموزشی 

 
جغرافیا و علوم میان رشته  اي 

 
مجامع و انجمن هاي علمی جغرافیا 

 
کارآفرینی در جغرافیا 

 
جغرافیا در پسا کرونا 

گروه مطالعات محیطی پژوهشکده تحقیق و توسعه کتب علوم انسانی دانشگاه ها از پژوهشگران درخواست کرده که در صورت تمایل

 
به همکاري مقالات خود را تا دي ماه سال جاري به آدرس gharagoozloo@samt.ac.ir ارسال کنند. 

مقالات پس از داوري در کمیته علمی به تناسب جهت چاپ در کتاب «ماهیت و قلمرو علم جغرافیا» و یا مجلات انجمن هاي جغرافیا

 
و برنامه  ریزي شهري ایران-جغرافیا و برنامه ریزي روستایی ایران، انتخاب می شوند. 



انتهاي پیام



کرونا و راه حلی به نام استفاده از فناوري نرم

منبع: آناشماره خبر:  173  |  تاریخ: 1399/05/06

عضو هئیت علمی گروه مدیریت صنعتی دانشکده معارف اسلامی و مدیریت دانشگاه امام صادق (ع) در یادداشتی به لزوم
توسعه علوم و فناوري هاي نرم در شرایط فعلی و جهان پساکرونایی می پردازد و این پدیده را امري براي ایجاد مصونیت در

تولید می داند.

عضو هئیت علمی گروه مدیریت صنعتی دانشکده معارف
اسلامی و مدیریت دانشگاه امام صادق (ع) در یادداشتی به
لزوم توسعه علوم و فناوري هاي نرم در شرایط فعلی و
جهان پساکرونایی می پردازد و این پدیده را امري براي
ایجاد مصونیت در تولید می داند. به گزارش خبرنگار حوزه
علم، فناوري و دانش بنیان گروه دانشگاه خبرگزاري آنا ،
مهدي حمزه پور، عضو هئیت علمی گروه مدیریت صنعتی
دانشکده معارف اسلامی و مدیریت دانشگاه امام صادق (ع)

در یادداشتی به لزوم توسعه علوم و فناوري هاي نرم در شرایط فعلی و جهان پساکرونایی می پردازد و این پدیده را امري براي ایجاد

 
مصونیت در تولید می داند. 

در این یادداشت آمده است: بروز و ظهور پدیده پیچیده، چندسطحی، مرموز و مبهم کرونا، جهان را زیر و رو کرد و از عمقِ جان، سازه
مفهومیِ تحول بنیادین را در تمام شئونات زندگی تجربه کردیم و تجربه می کنیم و تجربه خواهیم کرد. به دیگر سخن، عمق و گستره
این پدیده عجیب و ناشناخته و همه گیر به گونه اي است که می توان قبل، حین و بعَد این ابرمسئله را به سه مقطع تطوِّري

 
پیشاکرونا، حین کرونا و پساکرونا تقسیم کرد و به تحلیل، تبیین و پیش بینی مسائل اقدام کرد. 

بدون شک یکی از آثار دو وجهی کلانِ تهدید و فرصت کرونایی، تاثیر شدید آن بر اقتصاد جهانی و به تبع آن مقوله مهمِ تولید و کسب
و کار است. با رصد دقیق راهبردي و عملیّاتی تاثیر این پدیده بر نوع تولید و کسب وکارها متوجه می شویم که اقتصاد سخت و به تبع
آنها تولیدات و کسب و کارهاي سخت به شدت آسیب دیدند و خواهند دید و بی تردید شرایط کرونایی و پسا کرونایی براي این دسته
مذکور تهدیدي غیرقابل انکار است. لازم به ذکر است که همین شرایط کرونایی براي اقتصاد نرم و تولید و کسب و کارهاي نرم فرصتی

 
ناب و کم نظیري را ایجاده کرده است که به روشنی قابل احصاء و برآورد دقیق است. 

 
اقتصاد نرم چیست؟ 

نرم شدن اقتصاد را می توان به منزله یک پدیده نرم از کل اقتصاد تعریف کرد و زمانی رخ می دهد که ارزش افزوده ایجاده شده
توسط عوامل نرم (ناملموس) مازاد بر ارزش افزوده ایجاد شده توسط عوامل سخت (ملموس) در فعالیت هاي اقتصادي باشد. تغییر
پارادایم جهانی اقتصاد و به تبع آن تولید، صنعت و فناوري از محیط سخت به محیط نرم شرایط جدیدي را براي تولیدکننده ها و
کسب و کارها در مواجهه با شرایط تحمیلی کرونایی به وجود آورده است. به تعبیري در حال تجربه انتقال مشهود و ملموس از جهانِ

سختِ پیشا کرونایی، به سرعت و شدت بالا، به جهانِ نرم کرونایی و پسا کرونایی هستیم. 



عده اي از اندیشمندان حوزه فناور اعم از مهندسی و مدیریت فناوري؛ فناوري ها را به دو دسته «فناوري سخت» و «فناوري نرم»
تقسیم می کنند. آنها علم را از جنس دانایی، عرفان را از جنس دارایی و فناوري را از جنس تواناي می دانند. به بیانی دیگر، فناوري را
می توان با عبارت «توانایی تبدیل ورودي معین به خروجی مطلوب» یا «توانایی کسب خروجی مطلوب از ورودي معین» تعریف کرد.
حال اگر در تعاریف فوق؛ ورودي مورد نظر فاقد «اراده و هوشمندي» باشد؛ مانند مواد اولیه، تجهیزات، سلول و ... می توان از آن
فناوري به فناوري سخت تعبیر کرد اما چنانچه ورودي در تعریف فناوري، داراي «اراده یا هوشمندي» باشد (مانند فرد، شرکت،

 
سازمان، نهاد و ...) می توان از آن فناوري به فناوري نرم تعبیر کرد. 

 
کاربردهاي فناوري نرم 

در فناوري سخت به طور معمول، محصول فناورانه مانند تجهیزات، دارو و مواد پیشرفته و ...، قابل لمس است اما در مقابل فناوري نرم،
محصولات فناورانه غیرقابل لمس است. توانایی هایی چون واکاوي شخصیت افراد با استفاده از داده کاوي و متن کاوي شبکه هاي
اجتماعی، تعیین حوزه هاي علاقمندي افراد با استفاده از موتورهاي جستجو، طراحی سازوکارهاي خودکنترلی پیشگیري از جرم یا
تخلف، جلب اعتماد دیگران براي دستیابی به هدف، توانایی ایجاد کودتا یا انقلاب هاي رنگین، توانایی ترویج شایعه در سطح وسیع،
توانایی ایجاد انگیزش در مدیران براي موفقیت سازمان، جنگ روانی، لابی و مانند آن، نمونه هایی از فناوري نرم هستند که شاید به
طور طبیعی در فرآیندهاي تولید، انتقال، توسعه، انتشار و تجازي سازي فناوري هاي سخت و مسائل اقتصادي؛ اجتماعی و فرهنگی
جامعه مورد استفاده قرار می گیرند اما به طور طبیعی مبناي دانشی اینگونه فناوري ها به صورت ضمنی در ذهن افراد قرار دارد و

 
استخراج، تدوین، تعمیم و تطبیق آن با مسائل موجود و مشکلات روز جامعه ضروري است. 

بنابراین فناوري نرم یک پارادایم فناورانه نوین است که نگرش و مدل هاي ذهنی تک تک ما را نسبت به فضاي مدیریت، رهبري،
کارآفرینی، تجارت، امنیت، دفاع، صنعت، آموزش، پژوهش و... تغییر داده است. البته این حرکت و انتقال پارادایم اقتصادي، صنعتی،
تولیدي و فناوري از سخت به نرم از سال ها پیش از شرایط کرونایی شروع شده بود لکن در این وضعیت اخیر کووید-19، سرعتِ
جهش وارِ ملموسی به خود گرفت. لازم به یادآوري است که در قرن بیست و یکم، انسان ها وارد عصر توسعه یکپارچه علوم انسانی،
علوم اجتماعی و علوم طبیعی شده اند بنابراین، مفهوم اقتصاد، صنعت، تولید دچار دگرگونی شده و به ویژه فناوري در حال تغییر از

 
فناوري با زمینه محدود به فناوري با زمینه گسترده و از فناوري سخت به فناوري نرم است. 

 
اهمیت توسعه علوم و فناوري هاي نرم 

به عصري رسیده ایم که در آن توسعه علوم نرم و فناوري نرم باید شتاب بگیرد. فناوري نرم نوعی فناوري است که از دیدگاه ها و
زوایاي مختلفی مانند اقتصادي، اجتماعی، فرهنگی، فلسفی و هنري حاصل می شود. تحقیقات فناوري نرم براي بازاندیشی و تامل بر
چالش هاي بی شمار پیش روي بشر بسیار سودمند است و می توان در نظام هاي فرهنگی مختلفی جاي گرفته و توسعه پایدار و
تحقیقات میان رشته اي را ترویج دهد تا به آگاهی هاي گسترده و راهکارهاي اثربخش براي حل مسائل جهانی، ملّی، سازمانی و فردي

 
دست یابیم. 

اکنون یکی از پررمز و رازترین شوك هاي عالمَ گیر را تجربه می کنیم. ابرمسئله ساخت نایافته کرونا تحولی بنیادین را در سبک و سازِ
زندگی مخلوقات جهان، از جمله انسان به وجود آورده است. انسانی که بی مهابا اکتشافات حیرت انگیز و خیره کننده فناوري را در
اکثر موارد در خدمت مطامع نفسانی خویش قراداده و در عمل گوهر ارزشمند وجودي خویش را به مسلَخ برده است. انسانی که
مذبذب وار در انتظار جهانِ پساکرونایی است تا از رهگذر این فرصت تاریخی بی نظیر بتواند خستگی عمیق فکري، جسمی، روحی،



 
روانی و رفتاري خود را به دَر کند و در افقی نو و جهانی تحوّل یافته، خویشتنِ اصیل خویش را بیابد. 

بی هیچ مداهنه اي، جهانِ کرونا دیده حال و پساکروناي آینده، جهان فرهنگی و به تعبیري جهان نرم است و قدرت حقیقی کشورها
درسایه قدرت نرم برآمده از برتري در رقابت هاي فرهنگیدر بستر صنعت نرم فرهنگی است. به دیگر سخن، پدیده پیچیده و چند
سطحی کرونا به عنوان مهمان ناخوانده موجب تسریع در تغییر پارادایم یا پنجره نگاه از اقتصاد، تولید و فناوري هاي سخت، که بهره
وري صِرف فنّی و مالی را هدف گذاري کرده است، به اقتصاد، تولید و فناوري هاي نرمِ هویت آفرین و فرهنگ محور شده است. حال

 
مسئله اصلی اینجاست که براي مصون سازي صنعت و تولید در این شرایط چه باید کرد؟ 

 
مصون سازي صنعت و تولید در شرایط کرونا 

پاسخ سوال با توجه به دیباچه بحث روشن و واضح است؛ حرکت به سمت سیاستگذاري، خط مشی گذاري و راهبردچینی در زمینه
حمایت، ترویج و تسهیل تولید و کسب و کارهاي نرم و گسترش صنایع فرهنگی و خلاق است که از قضا این دسته از صنایع و کسب و
کارها در سایه فرصت کم نظیر به وجود آمده برایشان درآمدهاي بالایی را براي خود کسب کرده اند که هرگز در این مقیاس قابل
تصّور و شمارش نبود. صنعت به اصطلاح نرم، صنعتی است که در آن فناوري نرم، فناوري محوري است، بر خلاف بخش هاي صنعتی
که فناوري سخت را فناوري محوري می دانند. تا امروز در قاموس مدیریت صنعتی، همه بخش هاي تولید غیرمادي مجموعاً صنایع

 
خدماتی شناخته می شوند. 

با این حال، نرم شدن تمام صنعت نه تنها تغییراتی در خود صنعت خدمات ایجاد کرده، بلکه برخی صنایع جدید نیز به مفهوم سنتی
فراتر از بخش خدمات و حتی مقوله صنعت خدمات عمل می کنند. در عین حال، ارزش افزوده ایجاد شده توسط صنایع مرتبط با
فرهنگ، سرگرمی، نرم افزار، اطلاعات و ارتباطات به مراتب بیشتر از صنعت تولید سخت است و مقیاس و گستره آن با نرخ هشدار
دهنده اي افزایش می یابد. این صنایع به طور روزافزون به نیروي محرّکی براي توسعه اقتصادي، اجتماعی و فناوري تبدیل می شوند.

 
در عین حال در کنار صنعت تولید پیشرفته، به رکن مهم اقتصاد دانشی تبدیل شده اند. 

 
خلاقیت و مهارت؛ خاستگاه صنایع خلاق 

در حال حاضر، اصطلاح صنایع خلاّق به طور متداول در پیشنهادات خط مشیِ جامعه کسب و کار، دانشگاه ها و دولت به چشم می
خورد و به نقطه رشد اقتصادي جدیدي تبدیل شده که کشورهاي مختلف در حال تمرکز روي آن هستند. صنایع خلاق آن دسته از
صنایعی هستند که خاستگاه شان خلاّقیت، مهارت و استعداد فردي است و پتانسیل تولید ثروت و اشتغال را از طریق ایجاد و بهره
برداري از مالکیت فکري و ذهنی دارند. صنایع به اصطلاح خلاق در واقع بخشی از صنایع نرم هستند ولی فعال ترین بخش صنعت
فرهنگی و صنعت خدمات فکري در بین صنایع نرم نیز به شمار می روند. اخیرا افراد بسیاري مجذوب چشم انداز صنایع خلاق شده

 
اند زیرا کشف کرده اند که پدیده هاي نرم مثل اهداف نرم نیز می توانند تولید ثروت کنند. 

در نتیجه افراد تمایل به صَرف انرژي و پول بیشتر در تحقیقات، بهره برداري و توسعه صنایع خلاق پیدا کرده اند. این پدیده حاکی از
آن است که با توسعه صنایع نرم معاصر، تولید دارایی هاي ملموس و غیرملموس ارزش به مراتب بیشتري ایجاد می کند و افراد به طور
روزافزون تمایل به پرداخت هزینه براي به دست آوردن بهره وري یا راهکار ملود در این زمینه هاي غیرمادي پیدا می کنند. در واقع،

 
اگر به ریشه موضوع پی ببریم، بسیاري از صنایع سخت از جمله صنایع فناوري پیشرفته نیز از ایده هاي خلاق به وجود آمده اند. 

به هر ترتیب، تغییر در ارزش ها و نرم شدن کلی اقتصاد که در طول قرن اخیر شروع شد انواع جدید حل مسئله را محقق کرده که با



الگوهاي مصرف جدید، مدل هاي کسب و کار نوین، سبک هاي زندگی جدید، انواع جدید سرگرمی و فراغت، الگوهاي کار جدید و
مفاهیم جدید سروکار دارند و می توانند فرصت هاي کسب و کار خوبی فراهم کنند.در نتیجه، این تغییرات منجر به پیدایش بسیاري
از ایده هاي خلاق شده و توسعه صدها شرکت و حتی تجارتی را به دنبال داشته که مفاهیم و ایده هاي جدید را به یک صنعت ارائه

 
می کند و صنعت ایده نامیده می شود. 

این زمینه ظهور صنایع خلاق شگفت انگیز است.به طور خلاصه، بهره برداري از بازار و فرایند عملیاتی حرکت از ایده به ارزش آفرینی
از نوع فناوري نرم است و فرایندهاي نوآوري با توجه به مقوله هاي مختلف فناوري هاي محوري صنایع خلاق را شکل می دهند.
صنعت ناملموس نام دیگري براي صنعت خلاق است که دامنه گسترده تري دارد. می توان گفت صنایع خلاق بخشی از صنایع نرم

 
هستند که گستره بیشتري دارند. 

خیزش کنونی صنایع خلاق در واقع یک خوشه صنعتی نرم است که به صورت ادواري در کنار دور جدیدي از رونق نوآوري در مدل
کسب و کار ظهور می یابد و این خوشه صنعتی که در این چرخه پدید آمده عمدتاً با محوریت فرهنگ و هنر است. بنابراین توصیه و
پیشنهاد جدي به حکمرانان، سیاستگذاران، خط مشی گذاران، راهبردچینان و مدیران اجرایی کشور براي برون رفت از آثار منفی ش
شرایطکرونایی بر فضاي تولید و کسب و کار و به نوعی مصون سازي آنها، اولویت دهی به تولید و صنایع نرم است که این نوع از تولید
و صنعت، به علّت درون زا بودن از جهت تولید و برون زا بودن از جهت صادرات، به سیاست کلان اقتصاد مقاومتی بسیار نزدیک و
منطبق است. از طرف دیگر این نوع از تولید و صنعت، به شدت وابسته به سرمایه هاي انسانی خلاق و نوآور در کنار دارا بودن ذخیره
هاي ناب و بی نظیرِ فرهنگیِ اصیل و تمدنی کُهن و غنی است که همه این عوامل به صورتی جامع و متعالی در کشور ما وجود دارد و
در عمل زمینه هاي تحقق و شکوفایی کامل در زمینه تولیدِ ثروت پاك، همزمان با حفظ و ارتقاي فرهنگ عمومی در حد کامل و

 
کمال وجود دارد. 

انتهاي پیام/4021/



برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي

منبع: شبکه ایرانشماره خبر:  174  |  تاریخ: 1399/05/06

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می شود و به
مدت پنج روز ادامه خواهد داشت.

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم
شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز می

 
شود و به مدت پنج روز ادامه خواهد داشت. 

به گزارش روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، این اولین
دوره اي است که بازار فیلم شانگهاي به دلیل شیوع
ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازي و با حضور مجازي

 
حدود بیش از 70 کشور جهان برگزار می شود. 

بر اساس این خبر، سینماي ایران در این دوره حضور
پررنگی را تجربه می کند و در «چتر سینماي ایران» در

کنار بنیاد سینمایی فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم فجر و انجمن سینماي جوانان ایران، هشت
مؤسسه و شرکت پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم، ایر ایماژ، ايِ آي فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی

 
کارآفرینی محتواي دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگهاي به فعالیت خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهادها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید.



برپایی چتر سینماي ایران در اولین بازار مجازي جشنواره شانگهاي

منبع: ایرناشماره خبر:  175  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران- ایرنا- اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31 جولاي2020) آغاز
می شود و به مدت پنج روز ادامه خواهد داشت.

تهران- ایرنا- اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین
المللی فیلم شانگهاي از 10 مرداد 1399 (31
جولاي2020) آغاز می شود و به مدت پنج روز ادامه

 
خواهد داشت. 

این اولین دوره اي است که بازار فیلم شانگهاي به دلیل
شیوع ویروس کرونا در جهان، به شکل مجازي و با حضور

 
مجازي حدود بیش از 70 کشور جهان برگزار می شود. 

سینماي ایران در این دوره حضور پررنگی را تجربه می کند
و در «چتر سینماي ایران» در کنار بنیاد سینمایی فارابی، مرکز گسترش سینماي مستند و تجربی، جشنواره جهانی فیلم فجر و
انجمن سینماي جوانان ایران، هشت مؤسسه و شرکت پخش شامل هنر و تجربه، الی ایمیج، هنر هفتم، پرشیا فیلم، ایر ایماژ، ايِ آي

 
فیلم پرو، خانه فیلم و بنیاد ملی کارآفرینی محتواي دیجیتال در این دوره از بازار مجازي فیلم شانگهاي به فعالیت خواهند پرداخت. 

هدف از حضور نهادها و شرکت هاي ایرانی عرضه و پخش بین المللی فیلم هاي ایرانی به منظور تجاري و فرهنگی، برقراري ارتباط با
جشنواره هاي مهم فیلم جهت همکاري هاي مشترك، اقدام براي تعریف پروژه هاي تولید مشترك، گسترش همکاري هاي بین

 
جشنواره اي و... است. 

 
اولین دوره بازار مجازي فیلم جشنواره بین المللی فیلم شانگهاي، 15 مرداد 1399 (5 آگوست 2020) به پایان خواهد رسید. 

 
برچسب ها 

 
- جشنواره جهانی فیلم فجر 

 
- بنیاد سینمایی فارابی 

- انجمن سینماي جوانان ایران



گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان

منبع: تابناكشماره خبر:  176  |  تاریخ: 1399/05/06

 
گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان 

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت هاي فولادي

 
کشور خواهد بود. 

به گزارش تابناك به نقل از روابط عمومی شرکت نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان، دوازدهمین نمایشگاه بین المللی
متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته طی روزهاي اول تا چهارم شهریورماه برپا می شود و فرصت ارزشمندي
فراهم می کند تا صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي هاي خود را به صورت گسترده ارائه کنند و در معرض بازدید

 
علاقمندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبرو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

 
تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند.



آغاز برنامه هاي اوقات فراغت مساجد سیستان و بلوچستان به صورت مجازي

منبع: رساشماره خبر:  177  |  تاریخ: 1399/05/06

حجت الاسلام پودینه گفت: برنامه هاي اوقات فراغت مساجد استان به دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت
بچه هاي مسجد برگزار می شود.

حجت الاسلام پودینه گفت: برنامه هاي اوقات فراغت مساجد استان به دلیل
شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد برگزار می

 
شود. 

به گزارش خبرگزاري رسا در زاهدان، حجت الاسلام مهدي پودینه مسئول
دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان در گفت و گویی
اظهار داشت: برنامه هاي اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد

 
استان سیستان و بلوچستان بنام تابستان هاي فهما در سراسر استان آغاز شد. 

وي با اشاره به اینکه برنامه هاي اوقات فراغت مساجد امسال به دلیل شیوع کرونا به صورت مجازي و از طریق سایت بچه هاي مسجد
برگزار می شود، افزود: مناطقی که از نظر شیوع کرونا وضعیت سفید اعلام شدند برنامه ها را با رعایت شیوه نامه هاي بهداشتی اجرایی

 
می کنند. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: این برنامه ها در قالب سه شبستان فرهنگ، هنر و

 
کارآفرینی در قالب فعالیت هاي نظیر نمایش فیلم، جشنواره، مسابقه و آموزش صنایع دستی اجرا می شود. 

وي بیان کرد: ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با همکاري اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی

 
و بنیاد شهید و امور ایثارگران، طرح ملی سه شنبه هاي تکریم را نیز تا پایان شهریور ماه اجرایی می کند. 

حجت الاسلام پودینه تصریح کرد: در اولین هفته سه شنبه هاي تکریم در زاهدان مسئولان اجرایی به منزل شهید «محمد امین

 
خواجه» مراجعه و با خانواده این شهید بزرگوار دیدار کردند. 

وي با اشاره به اینکه در چهلمین سالگرد هفته گرامیداشت دفاع مقدس هستیم، افزود: در این ایام تمام نهادها و سازمان ها انقلابی

 
برنامه هایی دارند که براي ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري 2 برنامه شاخص ملی و بین المللی تعریف شده است. 

مسئول دبیرخانه کانون هاي فرهنگی مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: کانون فرهنگی و هنري مساجد کشور (فهما) رویداد بین

 
المللی روح مقاومت با محوریت 110 روز روایت مردمی از وصایاي شهداي دیروز و امروز را فراخوان داده است. 

وي گفت: فراخوان این رویداد از 14 خرداد ماه سالروز ارتحال امام خمینی (ره) آغاز شده و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد
دفاع مقدس ادامه دارد. 



حجت الاسلام پودینه با اشاره به اینکه این رویداد بین المللی روح مقاومت در قالب فیلم موبایلی، نماهنگ، صوت و عکس نوشت از
وصایاي شهدا است، تصریح کرد: علاقمندان شرکت در این رویداد اطلاعات بیشتر را در سامانه بچه هاي مسجد جستجو کنند./1399/

 
د102/ب1 

منبع: خبرگزاري مهر



بهبود شاخص ملی محیط کسب و کار در دوره کرونا

منبع: اتاق خبرشماره خبر:  178  |  تاریخ: 1399/05/06

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار که از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران صورت می گیرد براي فصل بهار
امسال منتشر شد. بررسی ها نشان می دهد باوجوداینکه شیوع کرونا به نامساعد شدن محیط کسب وکار دامن زده است؛

بازهم وضعیت نهایی شاخص محیط کسب وکار نسبت به فص

نتایج پایش ملی محیط کسب وکار که از سوي مرکز آمار و اطلاعات اقتصادي اتاق ایران صورت می گیرد براي فصل بهار امسال
منتشر شد. بررسی ها نشان می دهد باوجوداینکه شیوع کرونا به نامساعد شدن محیط کسب وکار دامن زده است؛ بازهم وضعیت

 
نهایی شاخص محیط کسب وکار نسبت به فص 

به گزارش اتاق خبر، به نقل از اتاق ایران، نتایج پایش ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399 از رسیدن عدد این شاخص به 6.01
(نمره 10 بدترین ارزیابی است) حکایت دارد که مساعدتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (زمستان 98 با میانگین

 
6.05 است.) 

این ارزیابی بیانگر آن است که ازنظر فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، وضعیت برخی مؤلفه هاي مؤثر بر محیط کسب
وکار ایران در بهار 1399 تا حدودي مساعد شده است. عدد شاخص در بهار 1399 نسبت به فصل مشابه سال قبل 2.59 درصد
مساعدتر شده است. لازم به ذکر است که این شاخص از طریق ادغام اطلاعات حاصل از مؤلفه هاي پیمایشی (28 مؤلفه) و داده هاي

 
مؤلفه هاي آماري (42 مؤلفه) به نسبت 80 و 20 محاسبه شده است. 

 
 

 
 

بر اساس نتایج حاصل از پایش ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399، رقم شاخص ملی، 6.01 (نمره بدترین ارزیابی 10 است)

 
محاسبه شده که تا حدودي از وضعیت این شاخص نسبت به ارزیابی فصل گذشته (زمستان 1398 با میانگین 6.05) بهتر است. 

در بهار 1399، فعالان اقتصادي مشارکت کننده در این پایش، به ترتیب سه مؤلفه «غیرقابل پیش بینی بودن و تغییرات قیمت مواد
اولیه و محصولات»، «دشواري تأمین مالی از بانک ها» و «بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و رویه هاي اجرایی ناظر بر کسب



 
وکار» را نامناسب ترین مؤلفه هاي محیط کسب وکار کشور نسبت به سایر مؤلفه ها ارزیابی کرده اند. 

 
 

بر اساس یافته هاي این طرح در بهار 1399، استان هاي سیستان و بلوچستان، تهران و کرمان به ترتیب داراي بدترین وضعیت محیط
کسب وکار و استان هاي آذربایجان غربی، زنجان و مرکزي به ترتیب داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار نسبت به سایر استان ها

 
ارزیابی شده اند. 

همچنین بررسی ها نشان می دهد میانگین ظرفیت تولیدي (واقعی) بنگاه هاي اقتصادي شرکت کننده در طرح در فصل بهار معادل

 
35.57 درصد بوده که نسبت به همین میزان در زمستان گذشته (40.34 درصد)، با کاهش تقریبی 5 واحدي مواجه شده است. 

ازآنجایی که شیوع ویروس کرونا، تمامی فعالیت هاي اقتصادي در این فصل را تحت تأثیر قرار داده بود، در این دوره، فعالان اقتصادي
با امتیاز میانگین 7.1 میزان تأثیر این ویروس بر کسب وکار خود را ارزیابی کردند. لازم به ذکر است که شاخص کل کشور، شاخص

 
استانی و سایر شاخص ها نیز در این فصل با در نظر گرفتن این عامل محاسبه و گزارش شده اند. 

همچنین در فصل بهار 1399، میزان آسیب وارده بر کسب وکارها از شیوع ویروس کرونا در استان هاي اردبیل (8.55) هرمزگان
(8.44)، خوزستان (8.15) و خراسان شمالی (8)، بیشترین مقدار و در استان هاي سمنان (5.76)، قم (5.85)، زنجان (5.93) و

 
مرکزي (5.98)، کمترین مقدار نسبت به سایر استان ها توسط فعالان اقتصادي ارزیابی شده اند. 

 
شاخص استانی محیط کسب وکار به شرح جدول زیر است: 



 
 

با توجه به تقسیم رشته فعالیت ها در سه بخش عمده کشاورزي، صنعت و خدمات، فعالان اقتصادي سراسر کشور در بهار 1399،
وضعیت محیط کسب وکار بخش صنعت و بخش کشاورزي را به ترتیب، مساعدترین و نامساعدترین محیط کسب وکار ارزیابی کرده

 
اند. 

بر اساس نتایج این پایش در بهار 1399، وضعیت محیط کسب وکار در بخش کشاورزي (6.09) در مقایسه با بخش هاي خدمات

 
(6.08) و صنعت (5.87) نامناسب تر ارزیابی شده است. 

 
 

همچنین در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4، رشته فعالیت هاي «سلامت انسان و
مددکاري اجتماعی»، «فعالیت حرفه اي، علمی و فنی» و «حمل ونقل و انبارداري» داراي بدترین وضعیت محیط کسب وکار و رشته
فعالیت هاي «هنر، سرگرمی و تفریح»، «اداري و خدمات پشتیبانی» و «مالی و بیمه» بهترین وضعیت محیط کسب وکار را در مقایسه

 
با سایر رشته فعالیت هاي اقتصادي در کشور داشته اند. 



وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب تعداد کارکنان شاغل در بنگاه هاي بر اساس نتایج به دست آمده به صورت بنگاه هاي با 6 تا
10 نفر کارکن (6.18) داراي بدترین وضعیت و بنگاه هاي با 50 تا 100 کارکن (5.83) داراي بهترین وضعیت محیط کسب وکار

 
نسبت به سایر بنگاه ها ارزیابی شده اند. 

وضعیت محیط کسب وکار کشور برحسب سال تأسیس بنگاه اقتصادي در کارگاه هاي 6 تا 10 سال داراي بدترین وضعیت (6.08) و

 
در کارگاه هاي کمتر از 2 سال داراي بهترین وضعیت (5.78) ارزیابی شده اند. 

از سوي دیگر در بین رشته فعالیت هاي اقتصادي برحسب طبقه بندي استاندارد ISIC.rev4 در فصل بهار، فعالیت هاي «اداري و
خدمات پشتیبانی شامل آژانس هاي توریستی و مسافرتی، مؤسسات حمل مسافر و مؤسسات کرایه لوازم، ابزار و ماشین آلات
(8.72)»، «تأمین جا و غذا شامل هتل ها، اقامتگاه ها و رستوران ها و تالارهاي پذیرایی (8.70)» و «سایر فعالیت هاي خدماتی شامل
تعمیرات رایانه و کالاهاي شخصی و خانگی، آرایشگاه ها، شستشو و خشک شویی منسوجات، خدمات سونا، ماساژ و گرمابه (8.46)»
بیشترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا متحمل شده و در مقابل رشته فعالیت هاي «مالی و بیمه (5.47)»، «تولید صنعتی (6.22)»

 
و «فعالیت هاي حرفه اي، علمی و فنی (6.68)» کمترین آسیب را از شیوع ویروس کرونا نسبت به سایر فعالیت ها متحمل شده اند. 

 
 

 
شاخص کسب وکار بر اساس نظریه شین 

بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین، شاخص ملی محیط کسب وکار ایران در بهار 1399، عدد 6.10 (عدد 10 بدترین ارزیابی
است) به دست آمده است که بهتر از وضعیت این شاخص در ارزیابی فصل گذشته (زمستان 1398 با میانگین 6.19) است. میانگین
ارزیابی محیط اقتصادي عدد 6.30 است که در ارزیابی فصل گذشته عدد 6.39 حاصل شده بود و میانگین ارزیابی محیط نهادي عدد
5.93 است که در فصل گذشته عدد 6.02 ارزیابی شده بود. بر این اساس، همانند فصل گذشته محیط جغرافیایی با عدد 5.34 و
محیط مالی با عدد 8.32 به ترتیب مساعدترین و نامساعدترین محیط ها بر اساس نظریه عمومی کارآفرینی شین بوده اند. لازم به ذکر
است که شاخص شین به دلیل در نظر گرفتن وزن عوامل مختلف در محاسبه، از دقت بیشتري نسبت به شاخص کل کشور برخوردار

است.



ناشنوایان هم می توانند از مدرسه تلویزیونی بهره ببرند

منبع: ایرناشماره خبر:  179  |  تاریخ: 1399/05/06

تهران- ایرنا- مدیر شبکه آموزش سیما، گفت: مرحله سوم مدرسه تلویزیونی که درحال به روزرسانی است، علاوه بر استودیو
جدید و افزودن استودیوي مجازي قرار است تا دانش آموزان استثنایی (ناشنوایان) را هم در بر بگیرد.

تهران- ایرنا- مدیر شبکه آموزش سیما، گفت: مرحله سوم
مدرسه تلویزیونی که درحال به روزرسانی است، علاوه بر
استودیو جدید و افزودن استودیوي مجازي قرار است تا

 
دانش آموزان استثنایی (ناشنوایان) را هم در بر بگیرد. 

نشست خبري مسعود احمدي افزادي (مدیر شبکه آموزش
و رییس ستاد مهارت آموزي سیما) به مناسبت روز ملی
مهارت، ظهر امروز دوشنبه 6 مرداد، در سالن جلسات

 
شبکه هفت سیما برگزار شد. 

احمدي افزادي در ابتداي این نشست ضمن تبریک روز ملی مهارت، هفته مهارت و روز خبرنگار، علت کوچک بودن جلسه را رعایت
موازین ستاد ملی مباررزه با کرونا و الزام به فاصله گذاري اجتماعی عنوان کرد و گفت: سال ها در کار خبري بوده ام و در این زمینه

 
تجربه دارم؛ خبرنگاري شغل حساسی است که کمتر مورد عنایت قرار می گیرد اما باید به آن توجه داشت و تقدیر نمود. 

وي در ادامه با اشاره به کلیت برنامه هاي شبکه آموزش خاطرنشان کرد: شبکه آموزش در سه حوزه برنامه براي ارائه دارد که عبارتند

 
از: حوزه هاي آموزش، مهارت آموزي و زبان فارسی. 

مدیر شبکه آموزش افزود: شبکه آموزش به عنوان شبکه سراسري قرارگاه دو موضوع مهم و راهبردي در سیما است که عبارتند از:

 
ستاد قرارگاه مهارت آموزي و ستاد قرارگاه حفظ و ترویج زبان و ادبیات فارسی. 

 
آموزش مهارت، موضوعی که باید اهمیت آن را دریافت 

ماموریت شبکه آموزش از بدو تاسیس تا سال 97 تحققق عدالت آموزشی و فرصت هاي برابر آموزشی بود که پس از آن با مبحث
مهارت آموزي تکمیل شد و ماموریت خود را به «مردم»، «آموزش» و «مهارت» بدل ساخت؛ و در این راستا مبنا بر مردمی بودن،
تحقق عدالت آموزشی و دستیابی به یک نتیجه موثر از آموزش یعنی مهارت تاکید شد. احمدي افزادي در ادامه و در اشاره به برنامه
هاي شبکه آموزش گفت: در این مدت برنامه هاي چون «ماهر باش»، «میز مهارت»، و «فوت و فن» و برنامه مطالبه گرانه اي به اسم
«به وقت ایران» (نمایندگان مجلس به عنوان نماینده مردم در این برنامه حضور دارند) و چندین برنامه دیگر مرتبط با صنایع دستی،

 
مهارت به معناي کسب و کار و توانمندي هاي فردي و ارتقاي توانایی شغلی در این شبکه تولید شده است. 



 
وي افزود: رویکرد ما در تولید، تولید موثر، کم هزینه و کوتاه مدت است که با نیازمندي هاي جامعه هم سنخیت داشته باشد. 

احمدي افزادي یکی از نواقص این روزها را عدم آشنایی و تسلط نسل جوان و نوجوان با مهارت هاي دستی و توانایی کار با دست و
تعمیرات عنوان کرد و گفت: برنامه اي به منظور تقویت مهارت کار با دست و تعمیرات در نوجوانان و سایر رده هاي سنی تولید کرده
ایم که این برنامه 3 دقیقه اي است و تا کنون 150 قسمت از آن تولید شده که از مهارت هاي ساده اي چون ریختن گچ دیوار و
نقائص این چنینی تا تعمیرات لوازم برقی را آموزش می دهد؛ و این نوع از برنامه سازي به دلیل زمان کوتاهی که دارد، هم سبک تلقی

 
می شود، هم تاثیرگذار است و هم قابلیت نشر و ترویج در برودکست و در فضاي مجازي را دارد. 

امروز در سیما برنامه اي مستقل و دقیق را داریم که با یک آنتن زنده و در ساعات 21:45 تا 22:45 دو شب در هفته و با تاکید بر
تخصص و مهارت، موضوعات و محورهایی چالش گرایانه و مطالبه گر را مطرح می سازد. در این برنامه با عنوان «به وقت ایران» با
توجه به نقش و جایگاه نمایندگان مجلس در قانونگذاري و نمایندگی مردم، میزي به آنان اختصاص یافته است تا مسائل و موضوعات

 
با تمرکز بر مهارت در اینجا مطرح و بیان شوند. 

وي ادامه داد: بی مهارتی یکی از مهمترین نقاط ضعف و مشکلاتی است که ما از آن رنج می بریم و همچنان با مسئله کارگرغیرماهر
دست به گریبانیم. قطعا و حتما براي رسیدن به توسعه و دستیابی به جهش تولید باید به این موضوع توجه کرد و به جوان ایرانی به

 
عنوان جوانی ماهر با سرپنجه هاي توانمند بیاندیشیم. 

 
عدالتی که براي دانش آموزان محقق شد 

احمدي افزادي در ادامه به همکاري هاي مشترك سیما و به ویژه شبکه آموزش با سازمان هاي برجسته اي چون جهاد کشاورزي که
نمود آن در برنامه «رویش» قابل مشاهده است و همچنین سازمان فنی و حرفه اي اشاره کرد و ضمن تشکر از زحمات و ایده هاي
رئیس سازمان فنی و حرفه اي دکتر سلیمان پاك سرشت، اقدام فنی و حرفه اي براي حضور در مسابقات جهانی مهارت «کازان» که
سال گذشته برگزار شد را شایستته تقدیر دانست؛ آن هم در شرایطی که این مسابقات و اهمیت و جایگاه آن در ایران اصلا شناخه

 
شده نبود. 

هر کاري و در هر ابعادي (بزرگ، کوچک و متوسط) باید یک پیوست رسانه اي در کنار خود داشته باشد؛ اگر در گذشته پیوست
فرهنگی براي هرکاري تجویز می شد، عقیده دارم که امروز باید پیوست رسانه ي همراه هرکاري باشد و دلیل این که این همه کاري
که در کشور انجام می شود، دیده نمی شود، همین عدم برخورداري از این پیوست رسانه اي است. باید در کنار هر پروژه در این
کشور، یک خبرنگار باشد و وقایع را ثبت کند تا آن اتفاق دیده، شنیده و خوانده شود. مدیر شبکه آموزش در بخشی دیگر و در اشاره
به برنامه هاي درحال ساخت و تدوین در این شبکه به دو مسابقه تلویزیونی اشاره کرد و گفت: دو مسابقه را در دستور کار داریم که
یکی در مرحله اجرا و دیگري در مرحله طراحی است؛ مسابقه اول با عنوان «77 ساعت» (با نام قبلی در زمین مهارت) است که شامل
محورهایی چون مهارت هاي زندگی، مهارت هاي فنی و کسب و کار و تاب آوري شده و در دو فضاي طبیعت و استودیو فیلمبرداري
می شود که در حال حاضر بخش طبیعیت آن به تهیه کنندگی سعید ابوطالب در حال ضبط و تصویربرداري و تولید است که

 
امیدواریم در پاییز امسال روي آنتن برود. 

وي ادامه داد: مسابقه دیگري هم با محوریت صندوق کارآفرینی کشور در حال آماده سازي است و محوریت آن جوان-ماهران در

 
شهرها و مناطق کمی دورتر از پایتخت هستند و این مسابقه در حال پیش تولید است. 



احمدي افزادي با تحسین ایده مدرسه تلویزیونی که 98درصد پوشش را در شبکه 7 سیما داشته، آن را آغازگر فصلی نوین در سیستم
آموزشی کشور خواند که در برهه اي حساس (اوایل اسفند 98 و شروع کرونا) علاوه بر رهایی 15 میلیون دانش آموز و خانواده هایشان
از سردرگمی، بابی از عدالت آموزشی را در کشور گشود که نباید اجازه داد کاهش یابد یا کمرنگ گردد. این شیوه بی شک معادلی

 
جدید براي عدالت آموزشی به گونه اي بود که پیش از آن امکان تحقق نداشت. 

احمدي افزادي یادآور شد: «مدرسه ایران» را با تنها 10 کلاس در اسفند 98 شروع کردیم و در اردیبهشت 99 به 36 کلاس رساندیم
و تا کنون بیش از 4 هزار کلاس برگزار کرده ایم. مدرسه تلویزیونی اول تا 20 خرداد بود، پس از آن مدرسه تابستانی شروع شد و

 
مرحله سوم از 15 شهریور شروع می شود که ما براي آن اعلام آمادگی کامل داریم. 

مرحله سوم مدرسه تابستانی تلویزیون که درحال به روزرسانی است، علاوه بر استودیو جدید و افزودن استودیوي مجازي قرار است تا

 
دانش آموزان استثنایی (ناشنوایان) را هم در بر بگیرد. 

این مدرسه و این ایده فرصتی بود که محقق شد تا براي اولین بار عدالت آموزشی معنا شود؛ یعنی بر اساس این شیوه یک معلم براي
تمام کشور به شکلی واحد تدریس کرد؛ ضمن این که سرفصل هاي مدارس در سراسر کشور که پیش از این به شیوه هاي مختلف

 
تدریس می شد، به شکلی واحد ارائه شد و دیگر تفاوتی بین دانش آموز در تهران با شرق و غرب ایران نبود. 

 
زبان فارسی، محور تمرکز سیما 

احمدي افزادي در ادامه و در اشاره به اهمیت و دغدغه مندي نسبت به زبان فارسی به عنوان موضوعی تمدنی و فراحاکمیتی با تاکید
بر همکاري پیوسته و کامل با فرهنگستان زبان فارسی و تشکیل ستاد زبان فارسی در سیما، پرداخت به زبان فارسی را متمرکزتر

 
خواند. 

وي اشاره کرد که تمامی شبکه ها این موضوع را محوریت خود قرار داده و در برنامک ها و آیتم هایی هرچند کوتاه سعی در ترویج

 
صحیح آن دارند. 

«فارسی بان» عنوان برنامه دیگري است که توسط شبکه آموزش درحال ساخت است؛ در این برنامه گروهی سیار به صورتی چالش
نگارانه و مطالبه گر اسامی غیرفارسی و غیرمتجانس و واژگان خارجی و غیرصحیح را در سردرها، مشاغل و... رصد کرده و پیگیري می

 
کنند که چگونه دستگاه هاي ذي ربط چنین مواردي را مصوب کرده اند. 

سري جدید «مشاعره» با اجراي اسماعیل آذر در حال آماده سازي و سري جدید «قندپهلو» نیز در مرحله طراحی است تا بتوانیم
پخش آن را از پاییز داشته باشیم که با توجه به بحث کرونا تغییراتی در آن خواهیم داشت. ضمن این که دو برنامه با همکاري سازمان
بورس خواهیم داشت که 3 روز در هفته به مخاطبان آموزش خواهد داد تا چگونه به دور از هیجان وارد بازار بورس شده و در چه
زمینه هاي سرمایه گذاري کنند.مدیر شبکه آموزش تصریح کرد: از روزي که آموزش تلویزیونی به ما ابلاغ شد (7 اسفند) تا روزي که
ما اولین کلاس را برگزار کردیم (10 اسفند) تاکنون 146 کلاس تلویزیونی برگزار شده و تدریس در تلویزیون قطع نشده است. قطعا
این پروسه بسیار خسته کننده و هزینه و زمان بر بوده است؛ به خصوص که عمده این برنامه ها به صورت زنده پخش شده است؛
پخش زنده را شیوه اي مطلوب دانستیم چرا که اثرکذاري آن بسیار بالاست (به همان اندازه البته سختی و هزینه آن بالاست) و باعث
همزادپنداري بین دانش آموز با معلمی می شد که در همان لحظه علااوه بر آموزش درخواست پوشیدن ماسک و رعایت نکات

 
بهداشتی براي پرهیز از بیماري داشت. 



در نهایت و به رغم خستگی زیاد حجم این عملیات به قدري نوآورانه بود و به شکلی عدالت آموزشی را محقق ساخت که دیگر این
مدل آموزشی نباید تعطیل شود. اگر آموزش تلویزیونی تعطیل شود، آن هم در شرایطی که آموزش مجازي به خانواده ها ورود پیدا

 
کرده تهدید ورود انواع آموزش هاي کم بنیه براي خانواده ها جدي است. 

احمدي افزادي ادامه داد: تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده
از کلاس هاست. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم
به شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم. تاکنون 30 درصد متون درسی تدریس شده است و هدف

 
گیري ما این است که مابقی متون یعنی 70 درصد دیگر را هم تا پایان امسال تدریس کنیم. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان صدا و سیما جمهوري اسلامی ایران 

 
- صدا و سیما 

 
- آموزش زبان فارسی 

 
- روز خبرنگار 

 
- تلویزیون 

 
- معاونت سیماي صداوسیماي جمهوري اسلامی 

- شبکه آموزش



قاچاق سیگار دو برابر شد

منبع: خبرخودروشماره خبر:  180  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرگزاري ایسنا: جدیدترین آمار منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت (صمت) نشان می دهد که تولید سیگار در
دو ماهه اول امسال 27.9 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش داشته و در پی آن برآورد قاچاق سیگار تقریبا دو برابر شده

 
است. 

بر اساس این آمار در دو ماهه اول امسال شش میلیارد و 70 میلیون نخ سیگار تولید شده که نسبت به تولید هشت میلیارد و 420

 
میلیون نخ در دو ماهه اول سال گذشته 27.9 درصد کاهش داشته است. 

در پی این کاهش تولید و با توجه به اینکه میزان مصرف در دو ماه 10 میلیارد و 830 میلیون نخ برآورد شده، برآورد قاچاق سیگار هم
تقریبا دو برابر شده، به طوري که برآورد قاچاق سیگار با 97.51 درصد افزایش، از دو میلیارد و 410 میلیون نخ سیگار در دو ماهه اول

 
سال قبل به چهار میلیارد و 760 میلیون نخ سیگار در مدت مشابه امسال رسیده است. 

در میانه تیر ماه رئیس انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی از عدم تخصیص ارز براي واردات مواد
اولیه این صنعت طی سه ماه گذشته خبر داد و گفت که این مسئله باعث شده تولید هشت واحد از 15 واحد تولید محصولات دخانی
متوقف شود. او همچنین هشدار داده بود که ادامه این وضعیت و عدم تخصیص ارز به مواد اولیه این صنعت تا یک ماه بعد می تواند

 
همه واحدهاي تولیدي را به تعطیلی بکشاند. 

البته در حاشیه آمار منتشر شده از سوي وزارت صمت نیز به این مسئله اشاره شده و تحریم ها، عدم تأمین به موقع مواد اولیه و

 
مشکالت تخصیص ارز از جمله دلایل کاهش تولید سیگار عنوان شده که البته شیوع بیماري کوید 19 هم مزید بر علت شده است. 

بر اساس اعلام انجمن تولیدکنندگان، واردکنندگان و صادرکنندگان محصولات دخانی 70 درصد صنعت دخانیات از طریق واردات
تامین می شود که عمده آن مربوط به توتون است. همچنین این صنعت 50 هزار نفر اشتغال مستقیم، 100 تا 150 هزار نفر اشتغال
غیرمستقیم در بخش توزیع، کشاورزي و حمل و نقل دارد و نیاز سالانه آن براي واردات 300 میلیون یورو است. از طرف دیگر این

صنعت سالانه 4000 میلیارد تومان درآمد مالیاتی دارد که در صورت محقق نشدن آن این مبلغ به کسري بودجه اضافه می شود.



بودایی سازي شهرها معضل افراط گرایی در تایلند

منبع: شیعهشماره خبر:  181  |  تاریخ: 1399/05/06

در ادامه افراط گرایی هایی که در تایلند روي می دهد، شوراي شهر «چیانگ ماي» تصمیم گرفت که بودیسم را به عنوان
دین رسمی این شهر به ثبت برساند.

 
 <

به گزارش «شیعه نیوز»، در صورت تصویب این طرح، پیروان دیگر ادیان که در این شهر زندگی می کنند، براي تمامی فعالیت ها و یا
ساختن اماکن مذهبی باید از این شورا کسب اجازه کنند. کارشناسان معتقد هستند با توجه به وجود قانون آزادي عمل همه ادیان در

 
تایلند، در صورت چنین اقدامی متقابلاً احتمال بدعت و اقدام مشابه براي سایر ادیان وجود خواهد داشت. 

ممکن است نقاط مسلمان نشین جنوب تایلند خواستار چنین اقدام متقابلی شوند، آن گاه باید دید برخورد بوداییان چگونه خواهد
بود؟ آیا به همین طریق این آزادي عمل را به مسلمانان خواهند داد؟ این اقدامات نه فقط به سود کشور و همزیستی ادیان نیست،

 
بلکه می تواند زمینه هاي تفرقه را فراهم و آسیب هاي جدي به کشور وارد کند. 

در ادامه و به تازگی این قائله در شهر موکداهان نیز مجدداً مطرح شده است. پیش از این و ماه ها قبل، نام شهر موکداهان در مخالفت
بودائیان با ساخت مسجد در این شهر بر سر زبان ها افتاد، ولی با گفت وگوهایی که میان رهبران مسلمان و بودایی در این کشور انجام

 
شد، قائله خاتمه یافت. 

با شیوع کرونا و اعمال محدودیت ها، دیگر خبري از این گروه هاي افراط گرا نبود تا اینکه با لغو محدودیت ها، دوباره این افراد در
قالب گروهی با عنوان «بودا براي صلح» با حضور 1000 نفر از اعضاي خود جلسه اي تشکیل داد و خواستار ثبت دین بودا به عنوان
دین رسمی شهر چیانگ ماي شد. در واقع این شهر اولین شهر تایلندي است که با ساخت مسجد مخالفت کرده بود و اکنون اعلام
کرده است که حتی در صورت رضایت دولت، آنها به این کار رضایت نخواهند داد؛ چرا که اکثریت مردم این شهر بودایی هستند و به

 
ثبت دین بودیسم براي این شهر رضایت دارند. 

این روزها در گوشه و کنار تایلند بسیاري از شهرهایی که اکثریت ساکنان آن بودایی هستند، خواستار چنین اقدامی شده اند که
بسیاري از منتقدان اعلام کرده اند که این اقدامات، خود تفرقه انگیز و برخلاف آئین بوداست و اگر مسلمانان خواستار چنین کاري

 
باشند، آیا حقوق آنها نیز رعایت خواهد شد یا با آنها طور دیگري رفتار می شود؟ که این موضوعات زمینه ساز اختلاف است. 

از سوي دیگر بسیاري از کارشناسان بر این عقیده هستند که نتیجه این اقدامات را باید در کنار عوامل تحریک برخی جریان هاي
منتسب به گروه هاي جدایی طلب مسلمان در جنوب این کشور نیز بررسی کرد. چون تعصب و یک جانبه گرایی در مخالفت با ساخت
اماکن مذهبی مسلمانان و یا وجود برخی قوانین ضد اسلامی که به تصویب می رسد، همگی زمینه را براي تحریک این گروه ها و

 
سلب امنیت و آرامش مردم این مناطق فراهم می کند. 

بدیهی است که این گونه گرایش هاي افراطی موجب کاهش فرصت و امکان سرمایه گذاري و توسعه اقتصادي این مناطق شده و
معضلات اشتغال زایی و رکود را نیز موجب خواهد شد و هر روز چهره جدیدي مبنی بر معضلات گوناگون را در عرصه هاي مختلف



 
می گشاید. 

ادیان در تایلند براساس قانون، آزادي عمل دارند و دولت این آزادي را به رسمیت می شناسد. در قانون اساسی تایلند نیز هیچ دینی،
دین رسمی کشور تعریف نشده و اقدام براي رسمیت دین بودایی از سوي افراط گرایان در شهرهاي مختلف بدعت جدیدي است.



شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس می آیند

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  182  |  تاریخ: 1399/05/06

ایران اکونومیست- رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود
این حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي

اقتصادي به آن نگاه کرد.

دکتر حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره
به سال جهش تولید، گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی
ناتمام و جدیدي در کشور وجود دارند که در عین حال از
ارزش افزوده بالایی برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث
تامین مالی روبرو هستیم و اگر بتوانیم از نقدینگی فعلی
بازار سرمایه در جهت تامین مالی این پروژه ها استفاده
کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و توسعه
اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي

 
پروژه سهامی عام به بورس محقق می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز

 
است که شرکت هاي سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تاسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

دکتر قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می
گیرد و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا

 
پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 

 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس در گفتگو با سنا، ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با
هدف عمق بخشی بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه



 
گذشته بود، به طوري که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می ششود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

دکتر قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده
شده و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تامین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تاسیس این شرکت ها است. 

دکتر قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت
توجیه اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی،

 
تعریف کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی تامین سرمایه در بازار سرمایه دانست و افزود: این کار رشد اقتصادي،

 
توسعه و اشتغال را به همراه دارد. 

سنا



جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398

منبع: ایران اکونومیستشماره خبر:  183  |  تاریخ: 1399/05/06

جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398 / ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات
افزایش می یابد.

به گزارش ایران اکونومیست-مدیر اداره صادرات بانک
مرکزي در گفتگویی به بیان جزییات ارزهاي برنگشته به
چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398
پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال
1399 را تشریح کرد. به گفته وي میزان ارزهاي بازنگشته
به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي یاد شده بالغ بر 25
میلیارد یورو (27 میلیارد دلار) است که از این میزان حدود
6.8 میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به 250
صادرکننده حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه

 
است. 

به گزارش روابط عمومی بانک مرکزي، صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک
گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی
ارسال می کند. به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ
56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز
ایران) صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور
انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور

 
برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج.ا.ا تعداد
2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد) از روز
1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو صادرات
داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت دیگر حدود

 
17.7 میلیارد یورو ( حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده است. 



وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکتهاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم برخی
ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات شان را
ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد یورو
صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین

 
نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با



بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



فرصتی طلایی براي اقتصاد کشور / شرکت هاي پروژه سهامی عام به بورس

می آیند

منبع: بازار سرمایهشماره خبر:  184  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این حجم نقدینگی
اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي اقتصادي به آن نگاه کرد.

رییس سازمان بورس از ورود 90 هزار میلیارد تومان
نقدینگی جدید به بازار سرمایه خبر داد و گفت: ورود این
حجم نقدینگی اتفاق بزرگی در اقتصاد کشور به شمار می
رود و باید به عنوان فرصتی براي تامین مالی بنگاه هاي

 
اقتصادي به آن نگاه کرد. 

دکتر حسن قالیباف اصل، ضمن بیان مطلب فوق و با اشاره
به سال جهش تولید، به پایگاه خبري بازار سرمایه (سنا)،
گفت: در حال حاضر پروژه هاي ملی ناتمام و جدیدي در
کشور وجود دارند که در عین حال از ارزش افزوده بالایی

برخوردارند. ما در این پروژه ها، با بحث تامین مالی روبرو هستیم و اگر بتوانیم از نقدینگی فعلی بازار سرمایه در جهت تامین مالی این
پروژه ها استفاده کنیم، گام بزرگی در راستاي تحقق شعار سال و توسعه اقتصادي برداشته ایم و این هدف با ورود شرکت هاي پروژه

 
سهامی عام به بورس محقق می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه طی روزهاي گذشته جلسات متعددي در راستاي راه اندازي شرکت هاي پروژه
سهامی عام برگزار شد، افزود: قصد داریم شرکت هاي سهامی عام بورس را با هدف تکمیل پروژه هاي جدید و نا تمام راه اندازي کنیم.
برخی از پروژه هاي گذشته و جدید براي تکمیل به منابع ریالی نیاز دارند، اما ساختار آنها به گونه اي است که از طریق ابزارهایی
مانند اوراق بدهی نمی توان نسبت به تأمین مالی آنها اقدام کرد. در حالی که ریال مورد نظر در بازار سرمایه وجود دارد. بنابراین نیاز

 
است که شرکت هاي سهامی عام بورسی تاسیس شده و پروژه ها به آن شرکت ها واگذار شود. 

وي با تاکید بر اینکه تاسیس این شرکت ها اتفاق خوبی به شمار می رود، افزود: دولت، هلدینگ هاي بزرگ، یا پروژه هاي دولتی که
هنوز تکمیل نشده اند، می توانند از طریق این شرکت هاي پروژه سهامی عام اقدام به تامین مالی کنند. پس از پذیره نویسی نیز نماد

 
شرکت در بازارسرمایه بازگشایی شده و نماد آن مورد معامله ثانویه قرار می گیرد. 

دکتر قالیباف در خصوص سازوکار فعالیت این شرکت ها توضیح داد و افزود: کارفرما یا مالک اصلی، بخشی از پروژه ها را در اختیار می
گیرد و بخش دیگر را در بازار سرمایه پذیره نویسی می کند. با این روش، منابع مالی موجود در بازار سرمایه به سمت تولید، پروژه ها و
توسعه سوق حرکت می کند. پس از پذیره نویسی، شرکت می تواند اقدام به تصاحب تمام یا بخشی از پروژه کرده یا مشارکت کند تا

 
پروژه اجرایی شده و به بهره برداري برسد. 



 
عمق بخشی بازار ادامه دارد 

دبیر شورایعالی بورس در گفتگو با سنا، ضمن بیان اینکه سازمان بورس و اوراق بهادار طی 2 ماه گذشته اقدامات گسترده اي را با
هدف عمق بخشی بازار انجام داده گفت: تسهیل پذیرش شرکت ها در بورس و فرابورس از مهمترین اقدامات انجام شده طی دو ماه

 
گذشته بود، به طوري که اگر مدارك شرکتی تکمیل باشد، پذیرش آن حداکثر طی یک ماه انجام می ششود. 

وي ادامه داد: همچنین در بحث افزایش سرمایه ها، همکاران سازمان 5 روزه آن را به نتیجه می رسانند و مجوز افزایش سرمایه صادر

 
می شود. 

دکتر قالیباف اصل به پیشنهاد افزایش سرمایه از محل صرف سهام نیز اشاره و تصریح کرد: براي این شرکت ها مزیت مالیاتی نیز دیده
شده و در تاریخ اول مرداد ماه به مجلس ارسال شده است. با تصویب و ابلاغ این موضوع، گام مثبتی براي تامین مالی تولید و افزایش

 
سرمایه از محل صرف سهام برداشته می شود. 

رییس سازمان بورس و اوراق بهادار با تاکید بر اینکه شرکت هاي پروژه سهامی عام نیز با هدف عمق بخشی بازار طراحی می شوند
افزود: صدور مجوز براي راه اندازي این نوع شرکت گام بزرگی در توسعه بازار به شمار می رود و سازمان بورس و اوراق بهادار از آن

 
استقبال می کند و اکنون زمان مناسبی براي تاسیس این شرکت ها است. 

دکتر قالیباف توضیح داد: زمانی که سهام شرکتی یا پروژه اي، با قیمت خوب خرید و فروش می شود، بدین معناست که این فعالیت
توجیه اقتصادي دارد و کارآفرینانی که در این حوزه فعالیت دارند می توانند پروژه جدیدي را پس از پوشش ریسک هاي احتمالی،

 
تعریف کنند تا مردم با پول هاي ریز شریک آن پروژه شوند. 

وي راه اندازي شرکت هاي پروژه سهامی عام را فرصت طلایی تامین سرمایه در بازار سرمایه دانست و افزود: این کار رشد اقتصادي،
توسعه و اشتغال را به همراه دارد.



پرداخت تسهیلات باید منجر به تولید و اشتغال شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  185  |  تاریخ: 1399/05/06

رشت- فرماندار رشت با تأکید بر اینکه متولی ایجاد اشتغال در جامعه تنها یک دستگاه خاص نیست، گفت: پرداخت تسهیلات
باید منجر به تولید و اشتغال شود.

رشت- فرماندار رشت با تأکید بر اینکه متولی ایجاد اشتغال
در جامعه تنها یک دستگاه خاص نیست، گفت: پرداخت

 
تسهیلات باید منجر به تولید و اشتغال شود. 

به گزارش خبرنگار مهر، علی فتح اللهی ظهر دوشنبه
کارگروه اشتغال و شوراي مهارت رشت در فرمانداري این
شهرستان با بیان اینکه موضوع اشتغال در هر جامعه اي
حائز اهمیت است، اظهار کرد: هیچ دولتی در دنیا امکان

 
ایجاد اشتغال فراوان و یا کاهش نرخ بیکاري را ندارد. 

وي فراهم کردن زیرساخت ها و ایجاد بسترهاي مناسب براي اشتغال زایی را از وظایف اصلی دولت ها عنوان کرد و افزود: در این
مسیر دولت ها به آموزش و کسب مهارت توسط جامعه هدف توجه ویژه اي دارند تا بستر مناسب براي ایجاد اشتغال در جامعه فراهم

 
شود. 

فرماندار رشت در ادامه با تاکید بر اینکه متولی اشتغال زایی در جامعه تنها یک دستگاه نیست، ادامه داد: تمام دستگاه ها و نهادها در

 
امر اشتغال زایی سهیم هستند. 

وي با بیان اینکه بررسی بسیاري از بزه ها و آسیب هاي اجتماعی در سطح جامعه نشان دهنده این بوده که ریشه اصلی بروز همه
ناهنجاري هاي اجتماعی عدم اشتغال و بیکاري است، تصریح کرد: کاهش میزان ازدواج و افزایش طلاق نیز به اشتغال و عدم وجود

 
درآمد پایدار براي خانواده مربوط است، همه دستگاه ها باید تلاش کنند با اشتغال زایی نرخ بیکاري را کاهش دهند. 

فتح اللهی با اشاره به اینکه در طول سال هاي گذشته شاهد پرداخت تسهیلات بسیاري در این بخش بوده ایم، ادامه داد: اگر پرداخت

 
این تسهیلات هدفمند با برنامه نبوده و به تولید و اشتغال منجر نشود یقیناً به اهداف خود نرسیده ایم. 

وي با تاکید بر ضرورت شناسایی افرادي که تسهیلات را دریافت می کنند، گفت: باید افرادي از این تسهیلات بهره مند شوند که

 
توانایی و مهارت لازم براي ایجاد اشتغال و تولید را داشته باشند. 

 
فتح اللهی ادامه داد: باید دوره هاي آموزش کسب مهارت هاي شغلی نیز از سوي دستگاه ها مورد توجه قرار گیرد. 

وي با تاکید بر آگاهی بخشی به روستاییان و عشایر براي بهره مندي از بیمه، گفت: آگاهی بخشی در این زمینه سبب می شود تا



 
روستاییان و عشایر در دوران کهولت سن دغدغه فکري در زمینه در آمد نداشته باشند. 

فرماندار رشت با بیان اینکه همه دستگاه ها باید در راستاي جذب اعتبارات مربوط به اشتغال زایی تلاش کنند، گفت: رسیدن به
اهداف پیش بینی شده در زمینه اشتغال زایی نیازمند همدلی همه دستگاه ها است.



آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد /

توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید

منبع: خانه ملتشماره خبر:  186  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و فعالیت هاي مهارت آموزي این
دانشگاه را تشریح کرد.

به گزارش خبرنگار خبرگزاري خانه ملت، ابراهیم صالحی عمران در نشست خبري که به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و
آموزش هاي فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت: خبرنگاران و رسانه

 
هاي جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

 
باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 

صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال



این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی

 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

 
کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است./ 



پایان پیام



بهره برداري از 2 اقامتگاه بوم گردي در گناوه تا پایان سال

منبع: ایلناشماره خبر:  187  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان گناوه از بهره برداري از دو اقامتگاه بومگردي این شهرستان
تا پایان سال خبر داد.

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی
شهرستان گناوه از بهره برداري از دو اقامتگاه بومگردي این

 
شهرستان تا پایان سال خبر داد. 

به گزارش ایلنا، حمزه بهاگیر امروز دوشنبه-6 مرداد 99
-در بازدید از اقامتگاه هاي بوم گردي در حال ساخت گناوه
گفت: «تنوع بخشی زیرساخت هاي مراکز اقامتی و
گردشگري از اولویت هایی ا ست که وزارت میراث فرهنگی،
گردشگري و صنایع دستی در سه سال گذشته دنبال کرده

 
است.» 

او ادامه داد: «راه اندازي اقامتگاه هاي بوم گردي در کشور نمی تواند منافاتی با حوزه فعالیت هتل ها داشته باشد و تجهیز مقصد، از
اصول و ارکان شکل گیري گردشگري و توسعه این صنعت است و بندر گناوه هم با توجه به شهرت تجاري به عنوان مرکز خرید

 
قابلیت جذب گردشگر بیشتر را دارد.» 

رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگري و صنایع دستی شهرستان گناوه افزود: «تا پایان سال جاري دو اقامتگاه روستاي بینک و مال

 
قائد با اعتبار 71 میلیارد ریال به بهره برداري می رسد که اقامتگاه بینک یکی از شاخص ترین اقامتگاه هاي بوم گردي استان است.» 

بهاگیر ترغیب و تشویق بخش خصوصی براي ورود به توسعه زیر ساخت هاي گردشگري را مهم ارزیابی کرد و گفت: «این دو پروژه با
سرمایه گذاري بخش خصوصی در حال ساخت است که 29 میلیارد ریال از اعتبارات هزینه شده درآنها از طریق تسهیلات اعتباري

 
تبصره 18 تامین شده است و با فعالیت این اقامتگاه ها به اشتغال پایدار جامعه روستایی محل هم کمک می شود.» 

او در پایان توسعه گردشگري را تامین و پاسخ دهی به سلیقه هاي مختلف دانست و افزود: «مجوز راه اندازي یک واحد بوم گردي در
روستاي شول گناوه هم صادر شده و با پیشرفت 40 درصد و اعتبار 12 میلیارد و 900 میلیون ریال در حال ساخت است که با اتمام

کار به ظرفیت هاي گردشگري بندر گناوه اضاف می شود.»



پاسخ سازمان هدفمندي یارانه به مطالبه افزایش یارانه نقدي خانوارها

منبع: جام نیوزشماره خبر:  188  |  تاریخ: 1399/05/06

سازمان هدفمند سازي یارانه ها به مطالبه مخاطبان براي افزایش یارانه نقدي خانوار پاسخ داد.

 
پاسخ سازمان هدفمندي یارانه به مطالبه افزایش یارانه نقدي خانوارها 

 
سازمان هدفمند سازي یارانه ها به مطالبه مخاطبان براي افزایش یارانه نقدي خانوار پاسخ داد. 

به گزارش سرویس اقتصادي جام نیـوز، همزمان با شروع اجراي
فاز اول هدفمند سازي یارانه ها در سال 98، درآمد ناشی از این
افزایش قمیت قرار بود به خانوار، دولت و تولید برسد. بدین
منظور پیش بینی شد که به هر نفر 45500 تومان پرداخت شود
و تا امروز این مبلغ ماهانه به حساب سرپرستان خانوار واریز شده

 
است. 

قرار بود در اجراي هر فاز جدید و افزایش قیمت حامل هاي
انرژي، به مبلغ واریزي خانوار نیز افزوده شود، اما این اتفاق تاکنون رخ نداده است. در دولت یازدهم و دوازدهم درآمدهاي هدفمندي

 
یارانه ها چند برابر شد. 

از زمان شورع قانون حدود 33 هزار میلیارد تومان تا سال 99 به رقم 250 هزار میلیارد تومان رسید، ولی همچنان سهم خانوار به
قمیت سال 98 ثابت است، در حالی که تورم و جهش ارزي در سال هاي اخیر فشار زیادي به مردم و خانوارها آورده است و موجب

 
افزایش شکاف طبقاتی شد. 

با توجه به کاهش درآمدهاي نفتی و افزایش هزینه هاي ثابت بودجه، دولت براي جبران بخشی از هزینه ها، برخی مصارف را به انحاي

 
مختلف به درآمدهاي هدفمندي گره زد، به همین دلیل پولی وجود ندارد که به خانوار برسد. 

البته مسئله دیگر سهم شرکت هاي تولید کننده انرژي است که در این سال هاي افزایش یافته و در این بین هزینه ناکارآمدي
مدیریتی و ساختاري از بیت المال تامین می شود.براي پیگیري مطالبه مردم به صورت تلفنی و مکتوب با مدیرعامل سازمان هدفمند

 
سازي یارانه ها به رایزنی شد تا پاسخ شفاف و صریح به افکار عمومی ارائه کنند. 

 
متن پرسش و پاسخ هاي این سازمان از این قرار است: 

 
1- افکار عمومی پرسیده اند؛ چرا یارانه نقدي خانوار در این سال ها به تناسب تورم افزایش نیافته است؟ 



سازمان هدفمندي یارانه ها: هر چند سیاست هاي حاکم در مقوله هدفمندسازي یارانه ها و نحوه اجراي آن در قانون هدفمند کردن
یارانه ها مصوب 1388.10.15 با تصویب مقنن تجلی و تبلور، پیدا نموده، لکن منابع درآمد و محل مصارف آن در اجراي ماده 12
قانون مزبور و ماده 39 قانون برنامه ششم توسعه همه ساله در قوانین بودجه سنواتی درج و به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده
است، از این رو احکام مندرج در تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور مصوب نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی ابلاغی
طی شماره 95604/687 مورخ 1389.12.28 و متعاقب آن مواد قانونی درج شده در آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون
مصوب هیأت محترم وزیران به شماره 27261/ ت 57700 مورخ 1399.3.19 و اصلاحیه بعدي آن به شماره 30732/ت 57703
مورخ 1399.3.26 ملاك و معیار مبالغ واریزي سهم یارانه نقدي افراد خانوار به حساب بانکی سرپرستان خانوارهاي مشمول یارانه بوده

 
و سازمان هدفمندي سازي یارانه ها صرفاً مکلف به رعایت مذکور می باشد. 

2- درآمدهاي ناشی از افزایش قیمت حامل هاي انرژي از اول سال 99 تا تاریخ 20 تیرماه چه میزان بوده است؟ (توضیح به تفکیک

 
بخش ها) 

سازمان هدفمندي یارانه ها: وزارت نفت و وزارت نیرو عهده دار تعیین و در صورت لزوم اعلام درآمدهاي حاصل از اجراي قانون

 
هدفمند کردن یارانه ها در حوزه مسؤولیت و اختیارات خود می باشند. 

 
3- مصارف درآمد ناشی از هدفمندسازي یارانه ها را به تفکیک هر بخش توضیح دهید؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: مصارف ماهانه سازمان هدفمندي یارانه ها از محل درآمدهاي ناشی از اجراي قانون هدفمند کردن یارانه
ها بر اساس ردیف (23) تا (31) جدول مصارف هدفمندي ذیل بند « الف» تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور ابلاغی طی
شماره 95604/687 مورخ 1398.12.28 و آئین نامه تبصره (14) همان قانون مصوب هیأت محترم وزیران به شماره 27261/ ت
57700 هـ مورخ 1399.3.19 به ترتیب اهمیت در حوزه پرداخت یارانه نقدي، حمایت معیشتی خانوار (یارانه بنزین)، حمایت از اقشار
آسیب پذیر (یارانه بیماري کرونا ـ مصوب ستاد ملی مقابله با بیماري کرونا)، پرداخت افزایش مستمري مددجویان تحت پوشش کمیته
امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی کشور، کاهش هزینه هاي مستقیم سلامت مردم در راستاي طرح تحول سلامت، یارانه نان
و خرید تضمینی گندم، یارانه تولید و اشتغال می باشد، که از ابتداي سال جاري به نسبت تحقق درآمدهاي حاصل از اجراي قانون
هدفمند کردن یارانه ها در ردیف هاي مزبور، مصرف و به حساب دستگاه هاي متولی و یا به حساب بانکی سرپرستان خانوار مشمول

 
واریز شده است. 

 
4- آیا قرار نیست سهم بخش هاي تولیدکننده انرژي از درآمدها مانند: شرکت گاز، پالایش و پخش و نظایر آن کاهش پیدا کند؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: تعیین سهم ردیف (1) تا (22) پرداختی ها (مصارف) بر اساس جدول ذیل بند «الف» تبصره (14) قانون
بودجه سال 99 کشور، آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون بوده که متعاقب وصول درآمدهاي حاصل از اجراي قانون هدفمند

 
کردن یارانه ها عملیاتی و از طریق دستگاه هاي اجرایی ذي ربط به حساب دستگاه هاي متولی واریز می شود. 

 
5- ناظر بر هزینه کرد درآمد حامل هاي انرژي در دستگاه هاي تولیدکننده و مصرف کننده کدام دستگاه است؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: مراجع و نهادهاي نظارتی به طور مستمر به هزینه کرد درآمد حاصل از فروش حامل هاي انرژي در
دستگاه هاي تولیدکننده و مصرف کننده نظارت نموده و اضافه می نماید، نظارت بر مصارف هدفمندي مندرج در جدول ذیل بند



«الف» تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور و آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون نیز بر عهده دستگاه هاي نظارتی از
جمله: نمایندگان محترم دیوان محاسبات کشور و ذي حساب دستگاه مستقر در این سازمان است. ضمن اینکه سازمان بازرسی کل

 
کشور و سایر دستگاه هاي نظارتی ذي مدخل نیز بر جزئیات عملکرد سازمان هدفمندسازي یارانه ها اشراف دارند. 

دولت می تواند در لوایح بودجه سالانه، افزایش یارانه نقدي را پیش بینی کند و پس از آن نمایندگان آن را رد یا تصویب کنند اما در
این سال ها این مسئله از سوي دولت مطرح نشده و نمایندگان براي افزایش هزینه جدید باید منابع آن را پیش بینی کنند که به

 
دلیل مخالفت و نبود اراده از سوي دولت به نتیجه نرسیده است. 

 
مشرق 

2025



سرعت ارائه تسهیلات خسارت دیدگان از کرونا در یزد افزایش یابد

منبع: تسنیمشماره خبر:  189  |  تاریخ: 1399/05/06

گروه استان ها - اسناندار یزد با تاکید بر ضرورت توجه بیشتر به ایجاد اشتغال در یزد گفت: سرعت ارائه تسهیلات خسارت
دیدگان از کرونا در یزد افزایش یابد.

گروه استان ها - اسناندار یزد با تاکید بر ضرورت توجه
بیشتر به ایجاد اشتغال در یزد گفت: سرعت ارائه تسهیلات
خسارت دیدگان از کرونا در یزد افزایش یابد. - اخبار

 
استانها - 

به گزارش خبرگزاري تسنیم از یزد، محمدعلی طالبی ظهر
امروز در نشست کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه
گذاري استان یزد اظهار داشت: دستگاه هاي اجرایی
مختلف تعهداتی در جهت ایجاد اشتغال داده اند و این
مقدار کمی است و استان توان و ظرفیت ایجاد اشتغال

 
بیش از این ظرفیت را دارد و می توان سقف تعهدات را افزایش داد. 

طالبی گفت: هر روزه در استان هسته ها و عرصه هاي جدیدي براي کار و فعالیت مشاهده می شوند که می توانند به رونق هر چه

 
بهتر فعالیت هاي اقتصادي و ایجاد اشتغال استان کمک کنند. 

وي افزود: دستگاه هاي اجرایی باید فارغ از سهمیه ها و آمارها در جهت رشد و توسعه اشتغال استان قدم هاي مثبت و سازنده بردارند

 
و جبران مافات صورت گیرد، در سه ماهه اول سال درکیر کرونا بوده ایم که لازم است در ماه هاي جاري جبران کنیم. 

استاندار یزد ادامه داد متاسفانه کرونا از بین نرفته و همچنان درگیر آن هستیم اما در حال حاضر بحث فعالیت اقتصادي به نوعی در

 
حال انجام است و محدویت هاي اقتصادي ابتداي سال را نداریم. 

 
اتاق اصناف در انتظار تصمیم ستاد ملی کرونا براي صنوف تعطیل شده/تشکیل پرونده براي گران فروشان ماسک 

 
تسهیلات مقابله با کرونا به 260 شرکت دانش بنیان رسید 

 
رفسنجان در موج دوم شیوع ویروس کرونا وضعیت اسفناکی دارد 

طالبی در ارتباط با تسهیلات اشتغال و فعالیت هاي آسیب دیده از کرونا و خسارت هاي که ایجاد شده گفت: با اطلاع رسانی بیشتر
می توانیم در حد سهمیه استان ثبت نام داشته باشیم و سهمیه تعیین شده استان را دریافت کنیم، متاسفانه تاکنون متناسب با افراد

 
ثبت نامی تنها دو درصد سهمیه استان جذب شده است. 



وي تصریح کرد: کار در حوزه بانک ها باید سریع تر انجام شود، بخشی از ناهماهنگی ها به دلیل معرفی نشدن رابطین بین بانک ها و
اداره تعاون و کار و امور اجتماعی است، چون به مردم اطلاع رسانی دقیق نشده و براي دریافت تسهیلات به بانک مراجعه نکرده اند.



همایش مجازي روز ملی مهارت و کارآفرینی برگزار می شود

منبع: حوزه نیوزشماره خبر:  190  |  تاریخ: 1399/05/06

حوزه / همایش کشوري روز ملی مهارت و کارآفرینی با حضور طلاب سراسر کشور به صورت مجازي به همت مرکز معرفت
افزایی و مهارت آموزي دانشگاه علوم اسلامی رضوي برگزار می گردد.

 
از سوي دانشگاه علوم اسلامی رضوي؛ همایش مجازي روز ملی مهارت و کارآفرینی برگزار می شود 

حوزه / همایش کشوري روز ملی مهارت و کارآفرینی با حضور طلاب سراسر
کشور به صورت مجازي به همت مرکز معرفت افزایی و مهارت آموزي

 
دانشگاه علوم اسلامی رضوي برگزار می گردد. 

سجاد قمري فام، دبیر اجرایی همایش در گفتگو با خبرنگار خبرگزاري حوزه
در مشهد پیرامون این برنامه گفت: در این همایش دکتر توسط هاشمی،
رئیس سازمان فنی و حرفه اي و معاون وزیر کار و تأمین اجتماعی، درباره
برنامه هاي این سازمان در راستاي ارائه خدمات مهارت آموزي به طلاب

 
کشور سخنرانی خواهد کرد. 

وي ادامه داد: سردار فرجی، فرمانده قرارگاه مهارت آموزي ستاد کل نیروي
هاي مسلح نیز در این همایش درباره فرآیند اعزام سربازان طلبه نکاتی را
بیان می کند، همچنین برنامه هاي این نهاد براي مهارت هاي تبلیغی

 
سربازان طلبه و ثبت در سامان سرباز ماهر سخنرانی خواهد کرد. 

قمري فام با اشاره به سخنرانی رئیس دانشگاه علوم اسلامی رضوي پیرامون
گسترش طرح مهارت آموزي در میان طلاب و دانشجویان، گفت: سخنرانی
پایانی این همایش ملی، حامد عاملی مدیر مرکز مشاوره و آموزش هاي
علمی کاربردي حوزه علمیه خراسان خواهد بود، که پیرامون عملکرد مرکز

 
مدیریت حوزه علمیه خراسان در راستاي گسترش طرح مهارت آموزي در میان طلاب گزارشی ارائه خواهد کرد. 

گفتنی است، همایش کشوري روزي ملی مهارت و کارآفرینی سه شنبه 7 مردادماه 99، ساعت 10 صبح، با حضور طلاب سراسر کشور،

 
به صورت مجازي برگزار می شود. 

علاقه مندان براي حضور در این همایش می توانند با مراجعه به کانال مرکز مهارت آموزي و معرفت افزایی دانشگاه علوم اسلامی
رضوي به نشانی @maharatAmoozi_razavi_un و کانال مرکز مشاوره و آموزش هاي علمی کاربردي حوزه علمیه خراسان

به نشانی@edu_hozehkh97 در پیام رسان هاي سروش و ایتا اقدام به ثبت نام نمایند.



300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/ 25 دستگاه دقیقا چه می کنند؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  191  |  تاریخ: 1399/05/06

 گروه جامعه خبرگذاري فارس ـ سودابه رنجبر: حکایت
حجاب زن ایرانی، حکایت امروز و دیروز نیست. حجاب زنان ما از دیرباز نوك پیکان حمله آنهایی بوده است که هیچ وقت خوبِ ما را
نخواستند. می پرسید چطور؟ فقط کافی است تاریخ را بخوانید. طوري که «ویل دورانت» معتقد است: «نقش پوشش و حجاب زنان در

 
ایران باستان چنان برجسته است که می توان ایران را منشأ اصلی پراکندن حجاب در جهان دانست.» 

علاوه بر آن، همچنان روایت هایی از کشتار مردم بی گناه (کشف حجاب) در مسجد گوهرشاد و مبارزات سیاسی، اجتماعی در دهه
هاي 40 و 50 براي حفظ عفت و حجاب زن ایرانی نقل کوچه و بازار است؛ اما این روزها چرا باید نسل جوان ما در تله کم ارزشی

 
حجاب گرفتار شود؟ راستی چرا این چنین پرشتاب جامعه مان به سمت سبک پوشش غربی گام برمی دارد؟ 

 
فرمان فرهنگ به کجا پیچیده است؟ 

 وقتی فرمان فرهنگ و پوشش زنان به سمت غرب می پیچید؛ سیاست گذاران فرهنگی ما چه می کردند؟ چرا ارزش هاي یک جامعه
اسلامی لحظه به لحظه جاي خودشان را به ضد ارزش ها می دهند؟ چرا وقتی کشورهاي غربی گوي سبقت را براي پیشبرد

 
فرهنگشان در جامعه ما، از خود ما می گیرند، نشسته ایم و نگاه می کنیم؟ 

شاید باورتان نشود اگر بگوییم بالغ بر 300 وظیفه و بند ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده است تا حجاب و عفاف را در
جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است اطرافمان را خوب نگاه کنیم، ویترین هاي مغازه ها رامی ببینیم که حتی لباس مناسبی براي
خانم هایی که دوست دارند محجبه باشند در آنها پیدا نمی شود. مغازه دارها می گویند: «مانتوهاي بلند دکمه دار مشتري ندارد؛ اول

 
باید تقاضا باشد تا ما بتوانیم عرضه کننده باشیم». 

 راستی مسؤولان و کارشناسان فرهنگی جامعه مان کجا بودند که این طور سلیقه نسل جوان ما برگشت؟ انگار خیلی ها خودشان را به

 
خواب زده اند. 



 
 

 
جامعه در دوقطبی حجاب 

وقتی همه دستگاه ها وظایف ایجابی را براي تقویت و فرهنگ سازي حفظ حجاب و عفاف فراموش کرده اند و یا کمتر به آن بها می
دهند جامعه این چنین پرشتاب به سمت چراغ هاي چشمک زن پیش می رود. معلوم است که با سکوت و کم کاري 25 دستگاه که
تبیین حجاب و عفاف را بر عهده دارند؛ حالا فقط و فقط یکی از وظایف سلبی نیروي انتظامی به چشم دوست و دشمن می آید. گاهی
همین خودي ها، انتقادهایشان به تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی، طوري گل می کند که انگارنه انگار خودشان هم براي حفظ و
پیشبرد فرهنگ حجاب و عفاف وظایفی را بر عهده دارند و با اظهارنظرهاي بی موقعشان جامعه را به سمت دوقطبی محجبه ها و شل

 
حجاب ها پیش می برند. 

 همین ایجاد دوقطبی ها بزرگ ترین آسیب را نه تنها به فاصله نسل ها می زند، بلکه بین همسالان نیز دوقطبی حجاب و بی حجابی
ایجاد می کند. آن قدر از خودمان دورافتاده ایم که حتی گاهی فراموش می کنیم نیم نگاهی به خودمان، به تاریخمان، به مبارزاتمان
براي حفظ حجاب بیندازیم. مبارزاتی که می گوید؛ حجاب بخشی از هویت فرهنگی یک زن ایرانی از دیرباز بوده است. حتی قبل از

 
اسلام، زنان ایرانی به حفظ حجاب و استفاده از لباس هاي بلند مفتخر بودند. 

 
 

 
26 وزارت خانه، نهاد و دستگاه 

 بنا به گفته کارشناسان یکی از راهکارهاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، اجرایی کردن مصوبه 428 است که در تاریخ 13 دي
1384 به تصویب شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسید. بر اساس این طرح 26 وزارتخانه، سازمان و دستگاه اجرایی موظف شدند براي



گسترش فرهنگ حجاب و عفاف در جامعه اسلامی وارد میدان شوند. در این میان سازمان صداوسیما با 31 وظیفه براي گسترش
فرهنگ حجاب و عفاف در رأس قرار دارد و بعدازآن به ترتیب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش وپرورش و نیروي
انتظامی هرکدام با 21 وظیفه، سازمان تربیت بدنی با 18 وظیفه، وزارت علوم و وزارت بهداشت با 17 وظیفه، سازمان جوانان با 14
وظیفه، وزارت بازرگانی با 13 وظیفه، سازمان تبلیغات اسلامی با 12 وظیفه، وزارت کشور، ستاد امربه معروف و نهی از منکر و سازمان
میراث فرهنگی هرکدام 11 وظیفه، وزارت امور خارجه و شهرداري با 10 وظیفه، وزارت مسکن و سازمان مدیریت و برنامه ریزي با 9
وظیفه، وزارت ارتباطات با 8 وظیفه، وزارت راه و مجلس شوراي اسلامی با 7 وظیفه، نیروي مقاومت بسیج و مرکز زنان و خانواده با 6

 
وظیفه. سازمان بهزیستی، وزارت کار و قوه قضائیه هرکدام با 5 وظیفه را بر عهده دارند. 

 
 آب در آسیاب دشمن ریختن 

 اما نکته جالب اینجاست که در بین همه این سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی؛ تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی که در شکل و
شمایل گشت ارشاد ورود می کند به چشم غریبه و آشنا می آید. البته این اتفاق اصلاً غیرعادي نیست وقتی براي فرهنگ سازي
حجاب و عفاف بیشتر دستگاه ها کم کاري می کنند، به حتم نقش سلبی نه تنها قوي تر می شود بلکه بیشتر به چشم می آید. با

 
سهل انگاري و انتقادهاي بی موقع همین دستگاه ها؛ دانسته و ندانسته در آسیاب دشمن آب می ریزند. 

شاید براي شما هم جالب باشد وقتی متوجه می شوید حتی وزارت مسکن یا وزارت راه هم وظایفی را براي ترویج حجاب و عفاف بر
عهده دارند؛ اما خیلی از شهروندان و حتی دستگاه هاي اجرایی هم نمی دانند که این وزارتخانه ها هم وظایفی این چنینی بر عهده

 
دارند. 

 
 

 
ایجابی ترین وظیفه این دستگاه ها 

براي اینکه بیشتر با وظایف این دستگاه ها و سازمان ها در حیطه حجاب آشنا شوید، چند نمونه از وظایف این 26 دستگاه را بیان می
کنیم تا بدانیم واقعاً این سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه براي پیشبرد حفظ عفاف و حجاب که جزي وظایف ایجابی آن ها به حساب

 
می آید تأثیرگذار بوده اند؟ 

 سازمان صداوسیما به عنوان بزرگ ترین نهاد فرهنگی و رسانه اي کشور بیشترین وظیفه را در بین این دستگاه ها و سازمان ها بر
عهده دارد. از بین 31 وظیفه حجاب و عفاف صداوسیما به سه مورد آن اشاره می کنیم 1- به تصویر کشیدن زنان تحصیل کرده،



ممتاز، متعهد و باحجاب در فیلم ها و مجموعه هاي هنري و پرهیز از نشان دادن آنان در نقش ها و شخصیت هاي عامه و کم سواد.2-
ترویج الگوهاي مناسب حجاب از طریق تولید فیلم و سریال و سایر برنامه هاي تلویزیونی و انجام مناظره علمی، فرهنگی و هنري در
خصوص فلسفه حجاب و عفاف به منظور استحکام بنیه اعتقادي و فرهنگی جوانان 3- تهیه برنامه هاي مختلف در خصوص تاریخچه و

 
جایگاه پوشش و حجاب در غرب، تبیین علل و عوامل آن و چگونگی رواج فرهنگ برهنگی در سده هاي اخیر در آن جوامع. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نام این وزارتخانه بیشترین تقارن را با مقوله فرهنگ و حفظ حجاب و عفاف به تصویر می کشد. از بین
21 وظیفه اي که بر عهده دارد به 3 وظیفه آن اشاره می کنیم 1-حمایت مادي و معنوي از آثار فرهنگی ـ هنري همانند تسریع در
صدور مجوز، ارائه یارانه و تشویق تولیدکنندگان آثار فرهنگی و هنرمندانی که راهکارهاي تازه و جذاب در راستاي توسعه فرهنگ
عفاف دارند 2- تولید سمفونی و آثار موسیقیایی متناسب با موضوع عفاف و حجاب 3- نظارت فرهنگی بر اینترنت و ایجاد سیاست

 
هاي حمایتی و هدایتی به منظور تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب و جلوگیري از ورود و گسترش مظاهر تهاجم فرهنگی. 

 
اولین جایگاه آموزش حجاب اجتماعی 

می رسیم به وزارت آموزش وپرورش که جایگاه مهمی براي تربیت نسل ها بر عهده دارد. چراکه بعد از خانواده اولین بستر اجتماعی
افراد، وزارت آموزش وپرورش است و زمینه سازي فرهنگ حجاب و عفاف می تواند در مدرسه، شکل و شمایل اجتماعی به خود بگیرد.
از بین 21 وظیفه آموزش وپرورش تنها به 4 وظیفه آن اشاره می کنیم 1- اجراي مسابقات فرهنگی ـ هنري و علمی باهدف جهت
دهی به افکار نسل جوان با موضوع حجاب و عفاف و نظرسنجی از جوانان در تهیه طرح ها و برنامه هاي مناسب در زمینهٔ حجاب
2- تعیین رنگ ها و مدل هاي متنوع در پوشش دانش آموزان با رعایت موازین و ضوابط شرعی جهت تأمین سلایق مختلف 3-مَحْرَم
سازي محیط هاي آموزشی و پرورشی و اداري به منظور ایجاد زمینه بروز نیازهاي دختران با حفظ سادگی و موازین و ضوابط شرعی
براي جلوگیري از خودنمایی آن ها در مجامع عمومی 4- آشنا نمودن جوانان خصوصاً دختران ـ براي شناخت توطئه ها، زمینه ها،

 
روش ها و مجاري نفوذ فرهنگ غربی از طریق مدارس 

 
سدي براي ترانزیت کالاهاي ضد فرهنگی 

وزارت امور اقتصادي و دارایی نیز در حفظ حجاب و عفاف مصوبه هایی را بر عهده دارد که تنها با دانستن دو وظیفه متوجه خواهید
شد که این وزارت خانه می تواند در پیشبرد حفظ حجاب و عفاف بسیار مؤثر باشد.1-اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی
پوشاك و محصولات فرهنگی مغایر باعفت عمومی و شئونات اسلامی با توجه به قوانین مربوطه 2- نظارت دقیق بر واردات و صادرات و

 
ترانزیت (عبور) تمامی کالاها (ازجمله کالاهاي فرهنگی، مواد غذایی، دارویی، آرایشی، پوشاك و ...) با همکاري دستگاه هاي ذي ربط. 

 
 



 
دانشجوهاي باحجاب 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ـ دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی که حفظ حجاب و عفاف را براي طیف جوان و تحصیل کرده بر
عهده دارد که به اختصار چندوظیفه را بیان می کنیم 1 - تدوین برنامه جامع فرهنگ عفاف و حجاب با توجه به ضرورت الگوسازي،
بهینه سازي و به روز کردن الگوها، با در نظر گرفتن تنوع فرهنگی موجود در کشور در محیط هاي دانشگاهی توسط پژوهشگاه
مطالعات فرهنگی و اجتماعی 2- آشنا نمودن دانشجویان با  شرایط ازدواج آسان و تشکیل خانواده مستقل و نیمه مستقل و کمک به

 
انجام ازدواج هاي سالم دانشجویی 

مرکز امور زنان و خانواده نیز که نامش باحجاب و عفاف رابطه مستقیمی دارد از مهم ترین وظیفه این مرکز می توان به 1- تشویق و
حمایت از تشکل هاي خصوصی است که در خصوص ترویج فرهنگ عفاف فعالیت می نمایند.2- همکاري با سازمان صداوسیما و
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص ترویج نمادها و الگوهاي لباس هاي بومی ایرانی و تشویق و حمایت از مراکز تولید و توزیع

 
لباس هاي ملی و اسلامی، اشاره کرد. 

 
فضاي امنی وجود دارد؟ 

 وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، در حال حاضر وظایف این وزارت خانه نقش بسیار پررنگ و مستقیمی در حفظ فرهنگ حجاب و
عفاف دارد ازجمله می توان به چندوظیفه آن اشاره کرد 1- ایجاد فضاي امن در تبادل اطلاعات و جلوگیري از مخدوش شدن حریم
عفاف در عرصه تبادل اطلاعات 2- ارائه نرم افزارهاي مرتبط ارزان قیمت به خانواده ها به منظور جلوگیري از دسترسی به سایت هاي

 
ضد اخلاقی.  

 
تشویق حجاب در ورزش 

سازمان تربیت بدنی نیز باوجود برقراري ارتباط هاي بین المللی می تواند در این فرهنگ سازي بسیار تأثیرگذار باشد و وظایف متنوعی
را در این زمینه بر عهده دارد ازجمله 1- طراحی لباس هاي مناسب براي بانوان ورزشکار در راستاي حفظ حریم عفاف و حجاب 2-
تجلیل و تشویق ورزشکاران مروج فرهنگ عفاف 3-تبلیغ و الگوسازي مثبت از افراد و تیم هاي اعزامی ورزشی که مروج ارزش هاي

 
اخلاقی و فرهنگ عفاف در خارج از کشور هستند. 

 
هر محله یک مرکز فرهنگی 

سازمان شهرداري که طی دهه گذشته فرهنگ سازي و فعالیت هایش را در بستر سراهاي محله با عامه مردم چهره به چهره کرده
است وظایفی را برعهده گرفته است که می توان به تهیه تندیس و عکس و تصاویر مناسب از شخصیت هاي اسلامی، وقایع مهم
تاریخی و طرح هاي نمادین و استفاده از آن ها جهت نصب در اماکن عمومی مهم و تفرجگاه ها، همراه با ترمیم و بازسازي مستمر آن
ها اشاره کرد و همچنین گسترش اماکن عمومی، پارك ها و مراکز ورزشی مناسب براي زنان و دختران براي اوقات فراغت و ایجاد

 
فضاهاي مناسب جهت برخورداري آنان از آزادي عمل در رعایت حجاب توسط سازمان پارك ها. 

 
تسهیلات ازدواج دارید؟ 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که اغلب با دانشجوهاي درمان و بیمارستان ها مرتبط است چندین وظیفه مهم را براي



فرهنگ سازي حجاب و عفاف بر عهده دارد که از مهم ترین می توان به 1- طراحی و ساخت خوابگاه هاي دانشجویی متناسب باارزش
هاي اسلامی 2- نظارت بیشتر بر بیمارستان هاي خصوصی به منظور ترویج فرهنگ حجاب و رعایت حقوق زنان بیمار 3- ایجاد

 
تسهیلات ویژه براي ازدواج دانشجویی، ساخت خوابگاه هاي متأهلی و فعال کردن دفاتر مشاوره در امر ازدواج دانشجویی. 

 
امربه معروف با برگزاري همایش 

ستاد احیاي امربه معروف و نهی از منکر، این ستاد بیشتر ستاد سلبیه به نظر می رسد؛ اما از برنامه هایی که در صدر دیگر وظایفش
است می توان به برگزاري همایش و مسابقات فرهنگی گسترده در سراسر کشور براي عمومی  و نهادینه کردن حجاب و پوشش با
همکاري مادي و معنوي مردم و دولت و سازمان هاي مربوط اشاره کرد و همچنین تشویق جامعه به حفظ پوشش اسلامی و قبولاندن

 
نظارت همگانی به عنوان یک اصل مسلم شرعی و انسانی. 

 
بهزیستی و حمایت از زنان 

 سازمان بهزیستی علاوه بر حمایت هاي مادي و معنوي از افراد رنج کشیده اجتماع به خصوص خانواده هاي معلولان وزنان
خودسرپرست فعالیت هاي فرهنگی براي حفظ حجاب و عفاف، بر عهده دارند که اجرایی کردن آن ها می تواند در راستاي دیگر
وظایف این سازمان تأثیر بسیار مثبتی داشته باشد ازجمله حمایت از تشکل هاي صنفی در خصوص زنان سرپرست خانواده براي
کارآفرینی، خودیاري و بهبود زندگی اقتصادي آن ها و جلوگیري از بروز ناهنجاري هاي اخلاقی و فرهنگی در آنان. توانمندسازي،
حرفه آموزي و تأمین امنیت مالی و جانی زنان بی سرپرست به منظور پیشگیري از بروز آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی با همکاري

 
سازمان فنی و حرفه اي و وزارت رفاه و تأمین اجتماعی. 

وزارت امور خارجه براي فرهنگ سازي و حفظ عفاف و حجاب به عنوان حمایت از قانون حجاب در کشورمان چندین وظیفه بر عهده
دارد که از آن ها می توان به معرفی خانواده ها و دانشجویان ایرانی مقیم خارج از کشور که در جهت گسترش و اعتلاي فرهنگ و
سنت اصیل اسلامی و ملی تلاش کرده اند، اشاره کرد و همچنین اعطاي جوایز به این گونه افراد از طریق رسانه هاي گروهی به منظور

 
الگوسازي. 

وزارت کار و امور اجتماعی علاوه بر وظایف اصلی خود در جهت اعتلاي فرهنگ و حجاب وظایفی را برعهده گرفته است که مهم ترین
آن عبارت است از ایجاد فضاي مناسب براي کارکنان و برداشتن زمینه هاي اختلاط زن و مرد در محیط هاي کاري با توجه به فرهنگ

 
عفاف و حجاب توسط کارفرمایان. 

مجلس شوراي اسلامی علاوه بر اینکه نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی باید بر اجرایی شدن مصوبه ها نظارت داشته باشند
باید در تهیه و تصویب طرح هاي آسان سازي ازدواج و تأمین منابع موردنیاز اقتصادي، فرهنگی و... براي زوج هاي جوان شرکت داشته
باشند و مجلس شوراي اسلامی باید طرح هاي لازم را در مورد برخورد با قاچاق کالاهاي مروّج ابتذال و بی حجابی  با استفاده ازنظر
مراجع ذي صلاح تهیه و ارائه نماید. همچنین مجلس نسبت به تهیه طرح هاي قانونی در راستاي فرهنگ سازي و ارائه الگوهاي

 
مناسب جهت توسعه فرهنگ عفاف اقدام کند. 

 
بومی سازي حجاب و عفاف 

وزارت کشور براي حفظ فرهنگ حجاب و عفاف چندین وظیفه بر عهده دارد که از مهم ترین آن می توان به تهیه شناسنامه اجتماعی



مناطق مختلف کشور در ابعاد فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی با توجه به تنوع فرهنگ ها و اعتقادات دینی مردم هر منطقه و برنامه
ریزي جهت تقویت فرهنگ عفاف متناسب با آداب ورسوم آن ها اشاره کرد و همچنین وزارت کشور وظیفه دارد از تردد باندها و
تجارت فحشا در مرزها جلوگیري کند در ضمن وزارت کشور به عنوان نماینده رئیس جمهور بر کلیه ترجمان ها و وزارتخانه ها براي

 
رعایت عفاف و حجاب نظارت می کند. 

 
براي حجاب و عفاف بودجه بگذارید 

سازمان مدیریت و برنامه ریزي وظیفه دارد توجه ویژه اي به سیاست ها و آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در هنگام تدوین برنامه
هاي توسعه پنج ساله و بودجه سالانه کشور داشته باشد و همچنین آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در برنامه هاي درسی ـ در
آموزش هاي ضمن خدمت ـ براي مدیران و کارکنان دولت و تقویت نهادهاي نظارتی و ارزش یابی در راستاي حاکمیت فرهنگ عفاف
در ادارات و مراکز آموزشی بگنجاند و در نهایت بودجه هاي مصوب مرتبط با طرح هاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب اسلامی که از

 
سوي وزارتخانه هاي مربوط ارائه شده است را تسهیل و تسریع کند. 

قوه قضائیه یکی از مؤثرترین ها در فرهنگ سازي حجاب و عفاف است در بین افرادي است که مرتکب جرم شده اند مثل گنجاندن
مفاهیم عفاف و حجاب در دوره هاي آموزشی و تربیتی جوانان و نوجوانان بزهکار و مجرم به منظور بازپروري همچنین قوه قضائیه با به
کارگیري قضات مجرب، برخورد قضایی یکسان با مجرمان و متخلفان در سراسر کشور و ارتقاء سطح آموزش ضابطان جهت اجراي

 
احکام قضایی در پیشبرد فرهنگ سازي سهیم باشد. 

 
 همان اندرونی و بیرونی هاي خودمان 

 وزارت مسکن و شهرسازي ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر می توان وظیفه آن را در پیشبرد فرهنگ و حجاب دانست؛ اما
همان طور که در ادامه می آید این وزارت خانه نیز وظایفی را بر دوش دارد ازجمله 1- تأکید بر اجراي مقررات ساختمانی در جهت
استفاده از معماري متناسب بافرهنگ دینی به صورتی که خانواده ها در حریم خانه احساس آزادي عمل و آرامش کنند. همچنین
تدوین سیاست ها و اجراي برنامه هاي مناسب در جهت تأمین تسهیلات لازم براي خانه دار شدن اقشار جوان وزنان سرپرست خانوار
از طریق مسکن استیجاري. دیگر وظیفه این وزارت خانه، کوشش در جهت تقویت و ترویج شهرسازي و معماري اسلامی به طوري که

 
ارزش هاي اخلاقی و دینی ملاك عمل بوده و همواره در طراحی هاي شهري قرار گیرد. 

 
 گردشگري با شئونات اسلامی 

سازمان میراث فرهنگی و جهانگردي نیز وظایفی را بر عهده دارد که از مهم ترین آنها می توان به ایجاد مراکز فروش پوشاك، کالاهاي
فرهنگی و اماکن اقامتی و پذیرایی براي گردشگران خارجی اشاره کرد و همچنین به اطلاع رسانی در خصوص شئون اسلامی و
فرهنگی با جزوات و بروشورهاي توزیعی در بین گردشگران و برنامه ریزي، نظارت و کنترل فرهنگی پیرامون اعزام گروه هاي

 
گردشگري به خارج از کشور. 

نیروي مقاومت بسیج که بیشتر در مساجد و محله ها فعالیت می کنند و ارتباط مستقیم با عامه مردم دارند ازجمله می توان انجام
کارهاي فرهنگی و ارزشی در جامعه با توجه به فرهنگ عفاف است و کارشناسان تحصیل کرده بتوانند آسیب شناسی بدحجابی و

 
ابتذال فرهنگی با انجام فعالیت هاي پژوهشی و تحقیقاتی را انجام دهند. 



 وزارت راه و ترابري ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر کسی فکر می کند که در فرهنگ سازي حجاب و عفاف می تواند مؤثر
باشد؛ اما بی گمان وظایفی را برعهده گرفته است که از می توان به دو مورد از مهم ترین اشاره کرد 1- تشویق و ترغیب شرکت ها و
مؤسسات حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی و ریلی به ارائه خدمات فرهنگی به مسافران به منظور اشاعه فرهنگ عفاف و حجاب 2 ـ
ایجاد مراکز بهداشتی ـ رفاهی در ایستگاه هاي راه آهن، فرودگاه ها، پایانه ها و جاده ها به همراه نصب تابلوهاي راهنما و اطلاع رسانی

 
با محوریت عفاف و حجاب. 

 
گشت ارشاد در نیروي انتظامی 

 آخرین دستگاهی که علاوه بر وظایف ایجابی وظایف سلبی نیز براي حفظ حجاب و عفاف بر عهده دارد نیروي انتظامی است ازجمله
وظایف این دستگاه می توان به نظارت و کنترل قانونی و اصولی بر وضعیت اماکن تفریحی و عمومی نظیر پارك ها، سالن هاي سینما،
سالن ها و اماکن ورزشی، کوهستان ها، سواحل دریایی، جزایر، مناطق آزاد تجاري، فرودگاه ها، پایانه ها و ... (با مشارکت نهادها و
دستگاه هاي ذي ربط) اشاره کرد و همچنین اهتمام بیشتر به آگاه سازي جامعه از آثار مثبت اجتماعی و اخلاقی حجاب و عفاف و

 
نتایج منفی عدم رعایت آن از طریق خلق آثار فرهنگی، هنري و تبلیغی. 

در میان وظایف سلبی و ایجابی نیروي انتظامی و حتی 300 وظیفه دیگر سازمان ها و وزارت خانه ها، تنها وظیفه «تذکر به افراد
بدحجاب و برخورد با آن ها طبق ضوابط قانونی در اماکن عمومی شهر» به چشم همگان آمده است. همین رفتار سلبی نیروي انتظامی
نشان می دهد که اگر دیگر دستگاه ها و نهادها به وظایف خود عمل کرده بودند. حالا جامعه به سمت و سویی پیش نمی رفت که
نیروي انتظامی این چنین بر بازوي سلبی خود متکی شود و همه این اتفاقات از جایی نشأت می گیرد که دیگر دستگاه ها وظایف

 
ایجابی خود را اجرایی نمی کنند. 

 
 

 
فرهنگ سازي با زبان مهربانی 

 آن ملایمت و مهربانی و امربه معروف که از ارکان دین اسلام است؛ کجاي مصوبه هاي سیاست گذاران حجاب و عفاف قرار داده شده
که حالا به چشم نمی آیند؟ بالفرض که در مصوبه ها باشند؛ چرا با ملایمت هاي اسلامی اجرایی نمی شوند؟ مگر می توان بدون زبان

 
تشویق، تأیید فرهنگ سازي کرد؟ 

از بین 300 وظیفه اي که بر عهده دستگاه ها قرار داده شده که در اینجا به اختصار فقط چندوظیفه این دستگاه ها را شمردیم؛ می
توان دریافت که در بین وظایف دستگاه ها اشتراك هایی وجود دارد؛ اگر سازمان ها در این وظایف مشترك، دست به دست هم می



دادند می توانستند به قدر توان و بودجه شان در حفظ حجاب و عفاف تأثیرگذار باشند و می توانستند در شوراي عالی انقلاب حرفی

 
براي گفتن داشته باشند نه اینکه هرکدام براي اجرایی نکردن وظایف خود در جایگاه منتقد بنشینند. 

انتهاي پیام/



مدرسه تلویزیونی ایران نو می شود

منبع: روزنامه صبح اقتصادشماره خبر:  192  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش واحد فرهنگی خبرگزاري صبح اقتصاد مسعود احمدي افزادي مدیر شبکه هفت (آموزش) سیما طی نشستی که
پیش از ظهر امروز دوشنبه ششم مرداد برگزار شد، با اشاره به تدارك برنامه هاي مهارت محور در این شبکه عنوان کرد: از

سال 97 در حوزه هاي ماموریتی، توجه به مردم، آموزش و مهارت در دستور کار قرار گرفت و ...

مدیر شبکه «آموزش» تلویزیون از تدارك استودیویی جدید
براي «مدرسه تلویزیونی ایران» در آستانه آغاز سال

 
تحصیلی جدید خبر داد. 

به گزارش واحد فرهنگی خبرگزاري صبح اقتصاد مسعود
احمدي افزادي مدیر شبکه هفت (آموزش) سیما طی
نشستی که پیش از ظهر امروز دوشنبه ششم مرداد برگزار
شد، با اشاره به تدارك برنامه هاي مهارت محور در این

شبکه عنوان کرد: از سال 97 در حوزه هاي ماموریتی، توجه به مردم، آموزش و مهارت در دستور کار قرار گرفت و اینکه شبکه باید
دیدنی تر و جذاب تر باشد. شبکه آموزش باید به بحث عدالت آموزشی بپردازد و بحث مهارت به عنوان نتیجه آموزش مطرح

 
شود."مدرسه تلویزیونی ایران نو می شود" 

مدیر شبکه آموزش با اشاره به برخی برنامه هاي شبکه تاکید کرد: برنامه هایی چون «ماهر باش»، «میز مهارت»، و «فوت و فن» و
برنامه مطالبه گرانه به اسم «به وقت ایران» در حوزه مهارت به معناي کسب و کار و ارتقاي شغلی راه اندازي شده اند. در میان بحث
هاي مهارتی کسب و کار و مهارت هاي فردي و شغلی اولویت است. رویکرد ما در تولید، تولید موثر، کم هزینه و کوتاه مدت است که

 
با نیازمندي هاي جامعه هم سنخیت داشته باشد. 

وي با اشاره به برنامه هاي آموزشی و مهارتی تصریح کرد: این نوع از برنامه سازي هم سبک تلقی می شود هم تاثیرگذار است و هم

 
قابلیت برودکست و کار در فضاي مجازي دارد. 

 
پرداخت چالشی به موضوع «مهارت آموزي» 

احمدي افزادي درباره برنامه هاي مطالبه گرانه در حوزه مهارت هم گفت: باید به موضوع مهارت به صورت چالشی و مهارت
گرایانه پرداخت. پرداخت مناظره اي و چالشی اهمیت ویژه اي در این حوزه دارد و به همین دلیل برنامه «به وقت ایران» طراحی شد
و یک میز از آن به یک نماینده مجلس اختصاص یافت تا او فرصت داشته باشد مسایل اجتماعی در حوزه مهارت را مطرح کند..

 
کشوري که مهارت داشته باشد می تواند به جهش تولید بیندیشد. 



وي با اشاره به مسابقات جهانی مهارت «کازان» که سال گذشته از این شبکه پوشش داده شد، یادآور شد: تیم ایران با 9 شرکت
کننده وارد مسابقات جهانی کازان شد که البته جوایزي هم دریافت کرد. ده هزار نفر از مردم و مقامات کشورهاي مختلف در این
مسابقه حضور داشتند. با این حال باید گفت ما هنوز این مسابقه را نمی شناختیم و اگر این شناخت به اندازه کافی باشد بهتر می توان

 
روي آن کار کرد و سازمان فنی و حرفه اي حرکت خوبی را در این زمینه شروع کرده است. 

واقعیت این است که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در آموزش و پرورش کشور شد؛
آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از یک بی هدفی و خانواده هایشان از
یک نگرانی نجات یابندمدیر شبکه آموزش در بخش دیگر سخنانش عنوان کرد: امروز هر کاري که انجام می شود باید پیوست رسانه
اي داشته باشد و زمانی که رویدادي طراحی می شود باید این پیوست رسانه اي هم آغاز شود نه اینکه فقط بعد از پایان رویداد آن را
پوشش دهیم. براي تمدن ساز شدن باید اهالی فرهنگ و هنر و مشخصاً اهالی رسانه را دخیل کرد. ما اکنون دو مسابقه جذاب را در
دستور کار داریم که «77 ساعت» به تهیه کنندگی سعید ابوطالب در حال ضبط و تصویربرداري است. جوانان رقابتی را در حوزه
مهارت هاي فنی و کسب و کار، زندگی و شخصی آغاز کرده اند. این مسابقه با پروتکل هاي بهداشتی تولید می شود که امیدوارم از

 
پاییز پخش آن آغاز شود. 

وي ادامه داد: مسابقه دیگري هم با محوریت صندوق کارآفرینی کشور در حال آماده سازي است و محور آن جوان-ماهران هستند و

 
پیش تولید این مسابقه در حال انجام است. 

 
برگزاري بیش از چهار هزار کلاس در «مدرسه ایران» 

مسعودي افزادي در بخش دیگري از این نشست رسانه اي به مدرسه تلویزیونی ایران هم اشاره و عنوان کرد: «مدرسه ایران» را با 10
کلاس در سال گذشته آغاز کردیم و در اردیبهشت امسال به 36 کلاس در روز رساندیم. این رویداد بسیار مهم بود چون با تعطیلی
مدارس دانش آموزان دچار نوعی سرگردانی شده بودند. تا الان بیش از چهار هزار کلاس برگزار کرده ایم. تا بیستم خرداد مرحله اول

 
مدرسه تلویزیونی بود و بعد از آن مدرسه تابستانی آغاز شد. 

وي ادامه داد: در حال حاضر استودیوي جدیدي را براي مدرسه تلویزیونی آماده کرده ایم. برنامه اي هم براي ناشنوایان داریم که

 
دستیاري باشد و متناسب با آن ها هم فعالیت کند. 

مدیر شبکه آموزش تأکید کرد: واقعیت این است که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در
آموزش و پرورش کشور شد؛ آموزش مبتنی بر رسانه که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از یک بی

 
هدفی و خانواده هایشان از یک نگرانی نجات یابند. 

وي افزود: براي اولین بار عدالت آموزشی معنا شد یعنی یک معلم براي تمام کشور به شکلی واحد تدریس کرد. همچنین سرفصل هاي

 
مدارس در سراسر کشور به شیوه هاي مختلف تدریس می شد و در این زمینه هم شکلی واحد از تدریس ارایه شد. 

 
طراحی مسابقه با موضوع «زبان فارسی» 

مدیر شبکه آموزش همچنین درباره ساخت برنامه هایی با محور زبان فارسی در شبکه هاي سیما گفت: هر یک از برنامه ها در شبکه
هاي مختلف در حال آماده سازي یک آیتم و برنامه در حوزه زبان فارسی هستند. همکاري هایی با فرهنگستان زبان داریم و هر روز



جدول پخش منظمی از برنامک ها و آیتم ها داریم. یک مسابقه زبان فارسی هم در نظر گرفته ایم که طرح آن ارایه شده و با تامین

 
منابع امیدواریم اولین مسابقه با محور زبان فارسی را تولید کنیم. 

تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده از کلاس هاست. ما براي
15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم به شکل استودیوي
مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیموي افزود: «فارسی بان» عنوان برنامه دیگري است که درباره گروهی است که
اسامی مختلف را که واژگانی غیرمتعارف یا خارجی دارند رصد می کنند. سري جدید «مشاعره» با اجراي اسماعیل آذر هم در حال
آماده سازي است. سري جدید «قندپهلو» نیز در مرحله طراحی است تا بتوانیم پخش آن را از پاییز داشته باشیم که با توجه به بحث
کرونا تغییراتی در آن خواهیم داشت. همچنین دو برنامه با همکاري سازمان بورس خواهیم داشت که آموزش در این حوزه خواهد بود

 
که چگونه ورود کرده و سرمایه گذاري کنیم. 

 
«مدرسه تلویزیونی» نباید تعطیل شود 

مدیر شبکه آموزش در بخش پاسخ به پرسش خبرنگاران درباره استمرار پخش «مدرسه تلویزیونی ایران» گفت: تا کنون 146 روز از
10 اسفند کلاس برگزار شده و تدریس در تلویزیون قطع نشده است. در این میان تیم هاي تولید دچار خستگی شدند. به خصوص که
بخش عمده اي هم به صورت زنده روي آنتن رفت. این حجم عملیات به قدري نوآورانه بود که دیگر این مدل آموزشی نباید تعطیل

 
شود. 

وي ادامه داد: اگر آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است. این کار
یک ریال ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی براي ما نیست. برنامه ها زنده روي آنتن رفت و نکته آن همذات پنداري بین معلم و
دانش آموز بود معلم در کلاس از دانش آموز می خواست ماسک بزند و یا دستکش بپوشد و این پیام ها در بسته هاي تولیدي ممکن

 
نبود. 

احمدي افزادي ادامه داد: تا بیستم اردیبهشت حدود سی میلیون نفر کلاس هاي ما را دانلود کرده اند که نشان دهنده حجم استفاده
از کلاس هاست. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم
به شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم. تاکنون 30 درصد متون درسی تدریس شده است و هدف

گیري ما این است که مابقی متون یعنی 70 درصد دیگر را هم تا پایان امسال تدریس کنیم.



امضاي تفاهم نامه میان جهاددانشگاهی گلستان و سازمان فضاي مجازي بسیج

منبع: خبرگزاري قرآنشماره خبر:  193  |  تاریخ: 1399/05/06

تفاهم نامه همکاري میان سازمان فضاي مجازي بسیج گلستان و جهاددانشگاهی استان به امضا رسید.

 
تفاهم نامه همکاري میان سازمان فضاي مجازي بسیج گلستان و جهاددانشگاهی استان به امضا رسید. 

به گزارش ایکنا از گلستان، تفاهم نامه همکاري هاي علمی،
فرهنگی و هنري، آموزشی، پژوهشی و فرهنگی و رسانه اي بین
سازمان فضاي مجازي بسیج استان و جهاددانشگاهی واحد
گلستان به امضا رسید. هدف از انعقاد این تفاهم نامه استفاده از
توانایی هاي علمی و توسعه همکاري هاي اجرایی، علمی،
فرهنگی و آموزشی جهت استمرار ارتباط سازمان یافته بین

 
طرفین به منظور برطرف کردن نیازهاي متقابل است. 

برگزاري سمینار و کارگاه، اجراي رویدادهاي فضاي مجازي و علمی، همکاري جهت بهره گیري از امکانات آموزشی و برگزاري دوره
هاي مشترك، تبادل اساتید جهت برگزاري کارگاه ها و دوره هاي آموزشی، برگزاري نشست هاي علمی مشترك و تبادل اطلاعات

 
متقابل علمی ـ پژوهشی از جمله زمینه هاي همکاري مشترك قیدشده در این تفاهم نامه است. 

استفاده از ظرفیت خبري خبرگزاري دانشجویان ایران (ایسنا) و خبرگزاري بین المللی قرآن (ایکنا) به منظور پوشش فعالیت هاي
مشترك، استفاده از ظرفیت مرکز افکارسنجی دانشجویان ایران (ایسپا)، استفاده از ظرفیت انتشارات جهاددانشگاهی، برگزاري
رویدادهاي علمی کارآفرینی، برگزاري کارگاه هاي مهارتی و تولید محتوا در حوزه فضاي مجازي از دیگر اقدامات مشترك یادشده در

 
این تفاهم نامه است. 

انتهاي پیام



نگاهی به آمارهاي کاهش ازدواج در کشور /خانه بخت؛ هر سال دریغ از

پارسال

منبع: آناشماره خبر:  194  |  تاریخ: 1399/05/06

در تقویم جمهوري اسلامی ایران، اول ذي الحجه به مناسبت سالروز ازدواج فرخنده حضرت فاطمه (سلام االله علیها) و حضرت
علی (ع) روز ازدواج نام گذاري شده است. معمولا در این روزها نیز به مناسبت اعیاد شریفه قربان و غدیر بسیاري از جوانان،

مراسم ازدواج خود را برگزار کرده و زندگی مشترك شان را آغاز می کنند.

در تقویم جمهوري اسلامی ایران، اول ذي الحجه به
مناسبت سالروز ازدواج فرخنده حضرت فاطمه (سلام االله
علیها) و حضرت علی (ع) روز ازدواج نام گذاري شده است.
معمولا در این روزها نیز به مناسبت اعیاد شریفه قربان و
غدیر بسیاري از جوانان، مراسم ازدواج خود را برگزار کرده
و زندگی مشترك شان را آغاز می کنند. به گزارش گروه
رسانه هاي دیگر خبرگزاري آنا، در تقویم جمهوري اسلامی
ایران، اول ذي الحجه به مناسبت سالروز ازدواج فرخنده

حضرت فاطمه (سلام االله علیها) و حضرت علی (ع) روز ازدواج نام گذاري شده است. معمولا در این روزها نیز به مناسبت اعیاد شریفه

 
قربان و غدیر بسیاري از جوانان، مراسم ازدواج خود را برگزار کرده و زندگی مشترك شان را آغاز می کنند. 

هرچند امسال باوجود شیوع بیماري کرونا این نوع مراسم لغو شده و چه بسیارند زوج هایی که بدون برپایی جشن عروسی فعلا به

 
خانه بخت رفته اند تا در آینده فرصتی دست دهد و بتوانند دوستان و فامیل و آشنایان را در شادي خود شریک کنند. 

با وجود توصیه هاي اکید دینی و عرفی، اما متاسفانه هر سال از تعداد ازدواج ها باوجود افزایش جمعیت کشور کاسته شده و بر تعداد

 
طلاق ها افزوده می شود. 

کارشناسان براي چنین اتفاق نامبارکی دلایل زیادي مطرح می کنند اما هرچه هست باید شرایط اقتصادي، فرهنگی و اجتماعی جامعه
ایرانی به گونه اي تغییر کند که ازدواج ها آسان و رغبت جوانان به تشکیل خانواده بیش از پیش شود. هفته گذشته سید امیرحسین
قاضی زاده هاشمی، نایب رییس مجلس، در صفحه توییتر خود نوشت: در هفت سال (92 تا 98) تعداد ازدواج هاي کشور 33درصد

 
کاهش داشته است. 

حالا 14میلیون جوان (15 تا 39سال) مجرد داریم که نمی توانند تشکیل زندگی بدهند. در گزارش امروز آخرین داده ها درباره ازدواج

 
و طلاق در کشور را با هم مرور می کنیم. 

 
قانون تسهیل ازدواج جوانان چه شد؟ 

سید امیرحسین قاضی زاده هاشمی، نایب رییس مجلس شوراي اسلامی در نطق پیش از دستور روز چهارشنبه: سال هاست که در



حوزه ازدواج دچار مشکلات عدیده هستیم. مجلس شوراي اسلامی دو دهه قبل، قانون تسهیل ازدواج جوانان را با این رویکرد که
وصلت جوانان آسان شود، تصویب کرد، اما این قانون در پستوي سازمان هاي مختلف خاك می خورد و باوجود پیگیري مجالس

 
گذشته و تذکراتی که داده شد، متاسفانه آثار عملی آن را در جامعه نمی بینیم. 

با تذکرات مکرر و مطالبات جدي رهبري انقلاب اسلامی براي برطرف کردن موانع فرزند آوري، نزدیک به یک دهه است که مجلس
تلاش کرده در حوزه آسان کردن فرزند آوري و فرزندپروري سالم، قانونی را به تصویب برساند؛ در مجلس هشتم، نهم و دهم این
موضوع پیگیري شد. شاید مجلس در عزم خود جدي نبوده و دولت ها در تعیین بار مالی آن هم کاري نداشتند که به جایی نرسیده

 
است. 

امروز 12 میلیون جوان در سن ازدواج داریم که نزدیک به یک ونیم میلیون نفر آنها در آستانه تجرد قطعی هستند. البته امیدواریم و
در این زمینه تلاش می کنیم؛ مقام معظم رهبري در دیدار تصویري با نمایندگان مجلس تاکید کردند که مجلس یازدهم باید براي

 
این مساله مهم ملی چاره اندیشی کند. 

فعالیت هایی در این زمینه شروع شده است و امیدواریم با همکاري و همگامی همکاران بتوانیم کار موثري در جهت برطرف کردن

 
موانع ازدواج و آسان سازي تشکیل خانواده، پایدار سازي خانواده ها، کاهش طلاق و به ویژه کمک به فرزند آوري داشته باشیم. 

طبق بررسی هاي انجام شده، تمایل خانواده هاي ایرانی به داشتن نزدیک به سه فرزند است. وظیفه دولت و مجلس این است که این

 
مسیر را باز و آسان کنند تا جامعه به خواست قلبی خود در این زمینه برسد. 

 
آخرین آمار ازدواج در سال 99 

سیف اله ابوترابی، سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور ، همزمان با روز ملی ازدواج، آماراین واقعه حیاتی از ابتداي سال 1399 تا آخر

 
تیرماه را در کل کشور اعلام کرد. 

 
191,462 مورد تعداد ازدواج هاي به ثبت رسیده 

 
56 درصد زوجین (هم مرد و هم زن) در سنین 20 تا 39 سال بوده اند. 

 
12 درصد متعلق به زنان 20 تا 24 ساله با مردان 25 تا 29 ساله بوده است. 

 
27.4 سال میانگین سن ازدواج مردان براي بار اول 

 
22.8 سال میانگین سن ازدواج زنان براي بار اول 

 
29.6 سال بیشترین میانگین سن مردان مربوط به استان تهران 

 
24.9سال کمترین میانگین سن مردان مربوط به استان خراسان جنوبی 

 
26 سال بیشترین میانگین سن زنان مربوط به استان تهران 

 
20.5سال کمترین میانگین سن زنان مربوط به استان هاي خراسان جنوبی و سیستان و بلوچستان 

 
1218 ازدواج با نام هاي علی و فاطمه 

 
918 ازدواج با نام هاي علی و زهرا 

 
6056 ازدواج علی با فاطمه یا زهرا در سال 98 

سیف اله ابوترابی، سخنگوي سازمان ثبت احوال کشور: در سال 1398 در 6056 ازدواج ثبت شده، نام داماد علی و نام عروس فاطمه یا

 
زهرا بوده است. 



از این تعداد 3580 زوج نامهاي علی و فاطمه و 2476 زوج نیز اسامی علی و زهرا داشته اند. در این آمار علاوه بر نام علی، سیدعلی در

 
نام داماد و علاوه بر زهرا و فاطمه، سیده زهرا، زهرا سادات، سیده فاطمه و فاطمه سادات نیز محاسبه شده است. 

 
مشکل فقط اقتصادي نیست 

دکتر ناصر صبحی، کارشناس: اگر فقط اقتصاد را مشکل اصلی ازدواج فرض کنیم، بنابراین همه کسانی که جزو طبقه مرفه زندگی
هستند و هیچ مشکل اقتصادي ندارند باید تشکیل خانواده دهند، در حالی که بررسی ها نشان می دهد که بحران ازدواج شامل حال

 
این گروه از جامعه نیز می شود. 

برعکس این موضوع نیز حاکم است؛ یعنی با وجود اینکه در طبقات پایین جامعه مشکل اقتصادي وجود دارد اما بسیاري از جوان هاي
این قشر از جامعه با وجود مشکلات اقتصادي تشکیل خانواده می دهند، بنابراین اقتصاد در امر ازدواج مهم است اما تنها عامل

 
بازدارنده اصلی نیست. 

واقعیت این است که نرخ ازدواج کاهش یافته است و براي حل این بحران که جوانان جامعه را درگیر کرده، پژوهش علمی و ملی به

 
همراه برنامه ریزي اساسی، راهکاري است که می تواند نتیجه مطلوبی داشته باشد. 

 
آمار 40ساله ازدواج و طلاق در ایران 

در سال 1358 بیش از 302 هزار ازدواج ثبت شده و در این سال تعداد طلاق ها در کل کشور حدود 21 هزار مورد بوده است.

 
همانطور که در نمودار دیده می شود، این روند تقریبا به شکلی افزایشی در سال هاي بعد تداوم یافته است. 

کمترین تعداد ازدواج مربوط به سال 1360 می شود که در این سال 294 هزار و 499 مورد ازدواج به ثبت رسیده که شاید اتفاقات
سیاسی و اجتماعی آن سال در این کاهش نقشی جدي داشته باشد. به جز اندك سال هایی، روند تعداد ازدواج ها در سال با شیبی

 
تقریبا ثابت که تقریبا با آهنگ افزایش جمعیت تناسب دارد، رو به صعود بوده است. 

کاهش تعداد ازدواج در سال 1383 به دلیل اعداد و ارقامی است که آمار زمستان آن سال ثبت نشده و براي همین این وقفه حاصل

 
اشکالات شکلی ثبت ازدواج است. درواقع آمار مربوط به این سال به جاي آمار 12ماهه فقط گویاي 9 ماه است. 

شیب نمودار در دهه 80 به دلیل رسیدن دهه شصتی هاي پرجمعیت به سن ازدواج تند شده و در سال 1389 به اوج خود می رسد.
در این سال تعداد ازدواج ها قریب به 892 هزار مورد می شود. با ورود به دهه 90 شیب نمودار برعکس شده و با شیبی تند رو به

 
نزول دارد. 

این درحالی است که شیب تقریبا ثابت طلاق در کشور از دهه 80 آهنگ تندتري به خود گرفته و در دهه 90 تصاعدي بالا می رود تا

 
در سال 98 فاصله تعداد ازدواج و طلاق در کشور بیش از هر زمان دیگر به هم نزدیک شود. 

 
تغییر سبک زندگی 

سیدعبدالحمید احمدي، معاون امور فرهنگی و توسعه ورزش همگانی وزارت ورزش و جوانان: مجموعه عوامل فرهنگی، اجتماعی و
اقتصادي باعث شده سن ازدواج نسبت به دهه هاي گذشته افزایش پیدا کند و دیگر جوانان تمایل به ازدواج در سنین پایین نداشته

 
باشند. 



تغییرات در سبک زندگی ایرانی و تاثیرپذیري از رویدادهاي جهانی باعث شده ازدواج که در گذشته کاملا سنتی شکل می گرفت،
اکنون مدرن شود و از حالت سنتی بیرون بیاید. معیشت، اقتصاد و اشتغال از عوامل تاثیرگذار دیگر است که امروزه مانع ازدواج شده.

 
براي مثال شاغل بودن سرپرست خانواده، حمایت خانواده از دختر و پسر امروزه بسیار مهم و تاثیرگذار تلقی می شود. 

جدا از این موارد در گذشته دخترها و پسرها خیلی به اتمام دوره تحصیلی اهمیت نمی دادند اما الان تا تحصیلات دانشگاهی شان

 
تمام نشود، ازدواج نمی کنند، یعنی تحصیلات تبدیل به یک عامل تاثیرگذار در ازدواج شده است. 

 
تجرد قطعی 

طبق آمار هاي بین المللی و داخلی 13 میلیون جوان مجرد ایرانی از سن مناسب ازدواج گذر کرده اند و دیگر به فکر ازدواج نخواهند

 
بود. 

براساس بررسی هاي مرکز آمار ایران، تجرد قطعی در سال 1375 براي مردان حدود 1.1 درصد و براي زنان 2.1 درصد بوده است.
روند افزایشی تجرد قطعی در زنان خیلی بیشتر از مردان بوده است، به طوري که طی سال هاي 1375 تا 1395 این شاخص براي
مردان حدود دو برابر شده، اما براي زنان بیش از سه برابر شده است. در واقع نسبت تجرد قطعی زنان به حدود 6.1 برابر مردان رسیده

 
است. 

البته باید در نظر گرفت که علم جمعیت شناسی سن بالاي 40 سال را براي زنان تجرد قطعی می داند. طبق سرشماري سال 1395،
10 درصد زنان 35 تا 39 ساله کشور مجرد بودند. این در حالی است که در گروه سنی 40 تا 44ساله 8.6 درصد و 50 تا 54 ساله ها

 
نیز 3.1 درصد مجرد هستند. 

 
کاهش ازدواج، افزایش طلاق 

تعداد میزان ازدواج و طلاق در استان هاي مختلف کشور از سال 1392 تا 1398گویاي وضعیت نامناسبی است که نشان می دهد در
کل کشور تعداد ازدواج ها در هفت سال گذشته تقریبا به یک سوم کاهش پیدا کرده و میزان طلاق ها به طور میانگین اندکی رشد

 
داشته است. 

در میان استان ها فقط سیستان و بلوچستان است که تعداد ازدواج هایش در این مدت تقریبا بدون تغییر مانده و کمتر از 3 درصد
افزایش داشته است. مابقی استان ها از 25- درصد تا 44- درصد کاهش در تعداد ازدواج داشته اند که باتوجه به افزایش جمعیت در

 
این سال ها، حاکی از بی رغبتی شدید جوانان به تشکیل زندگی مشترك است. 

 
منبع: روزنامه صبح نو 

انتهاي پیام/



طرح تفکیک پسماند از مبدأ در تربت حیدریه آغاز شد

منبع: داناشماره خبر:  195  |  تاریخ: 1399/05/06

علیان گفت: با آغاز طرح تفکیک و جمع آوري پسماند خشک از مبدا توسط بخش خصوصی در تربت حیدریه، روزانه 40
درصد از تولید 100 تن پسماند این شهر بازیافت می شود.

علیان گفت: با آغاز طرح تفکیک و جمع آوري پسماند
خشک از مبدا توسط بخش خصوصی در تربت حیدریه،
روزانه 40 درصد از تولید 100 تن پسماند این شهر بازیافت

 
می شود. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از صبح
توس؛ محمدمهدي علیان، سرپرست شهرداري تربت
حیدریه صبح امروز در مراسم افتتاح، با بیان اینکه امروز از
پسماند به عنوان طلاي کثیف یاد می شود و یکی از
مباحث مهم در محیط زیست شهري، بحث مدیریت
پسماند به منظور تولید ثروت و اشتغال است، گفت: اجراي
طرح توسط بخش خصوصی و با نظارت دقیق شهرداري و

 
محیط زیست انجام می شود. 

علیان افزود: اکنون روزانه 100 تن پسماند توسط شهروندان تولید می شود که 40 درصد آن قابل بازیافت است اما تاکنون از آن

 
استفاده بهینه نمی شده است. 

وي با بیان اینکه هر هفته بر اساس طرح منطقه بندي شهري، روزهاي دوشنبه و چهارشنبه خودروهاي طرح تفکیک به درب منازل

 
شهروندان مراجعه می کنند، گفت: شهروندان در قبال زباله هاي تحویلی پول یا مواد شوینده و بهداشتی دریافت خواهند کرد. 

 
علیان همچنین اظهار داشت: زباله هاي دریافتی بعد از تفکیک، در بیرون شهر دفن می شوند. 

انتهاي پیام/



تعهد دستگاه هاي اجرایی استان یزد براي ایجاد 13هزار و 500 شغل

منبع: داناشماره خبر:  196  |  تاریخ: 1399/05/06

18 عماد تشکري گفت: دستگاه هاي اجرایی استان یزد براي سال جاري طی مکاتبه اي که داشتند متعهد شده اند که 13
هزار و 594 شغل در استان ایجاد کنند.

18 عماد تشکري گفت: دستگاه هاي اجرایی استان یزد
براي سال جاري طی مکاتبه اي که داشتند متعهد شده اند

 
که 13 هزار و 594 شغل در استان ایجاد کنند. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از یزدرسا،
عماد تشکري ظهر امروز در نهمین نشست کارگروه
اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان یزد در تشریح
عملکرد استان در پرداخت تسهیلات به واحدهاي آسیب
دیده ناشی از شیوع کرونا گفت: از سهم 40 هزار میلیارد
تومان اعتبار کشوري براي واحدهاي آسیب دیده از کرونا
926میلیارد تومان معادل 2.3 درصد به استان یزد تعلق

 
گرفته است. 

وي ادامه داد: براساس آمار طرح هاي معرفی شده به بانک هاي عامل بیش از پنج هزار فقره پرونده کسب و کار آسیب دیده در رسته
هاي مختلف با حدود 12 هزار و 400 اشتغال به بانک ها معرفی شدند که تاکنون 454 فقره پرونده به میزان 18 میلیارد تومان

 
تسهیلات پرداخت شده است. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد با بیان اینکه 102 طرح با استغال بیش از 1800 نفر در ست بررسی دستگاه ها
یاجرایی براي دریافت تسهلات هستند، گفت: عدم امکان تغییر و ویرایش دستگاه اجرایی در سامانه کارا موجب سردرگمی و نارضایتی
و عدم امکان معرفی کسب و کار شرایط دریافت تسهیلات به ابنک عامل شده است که باید ضمن هماهنگی و بررسی طرح توسط

 
رابطین دستگاه ها و دریافت تاییده از دستگاه صادر کننده مجوز نسبت به راسل طرح به بانک عامل اقدام شود. 

تشکري تصریح کرد: روند کند پرداخت تسهیلات به واحدهاي به شدت آسیب دیده از کرونا موجب شده که تاکنون صرفا حدود دو
درصد از سهمیه استان در این زمینه جذب شود که کثرت تعداد متقاضیان مراجعه کننده براي تغییر بانک از بانک سپه به دیگر بانک

 
ها و عدم معرفی رابطین بانک به اداره تعاون کار و رفاه اجتماعی از عوامل کندي این روند بوده است. 

وي ضمن تاکید بر لزوم معرفی رابطین بانک به اداره تعاون توسط بانک هاي عامل گفت: بانک ها موظفند ضمن تسریع در پرداخت
تسهیلات، وثایق و تضامین دریافتی را مطابق با شیوه نامه پرداخت تسهیلات ویژه واحدهاي آسیب دیده ناشی از کرونا در دستور کار

 
خود قرار دهعند و از هر گونه سخت گیري دراعطاي تسهیلات خودداري کنند. 

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان یزد در خصوص تعهد دستگاه هاي اجرایی استان براي ایجاد اشتغال در سال جاري گفت:



18 دستگاه اجرایی استان براي سال جاري طی مکاتبه اي که با اداره کل کار تعاون و رفاه اجتماعی داشتند متعهد شده اند که 13

 
هزار و 594 شغل در استان ایجاد کنند. 

تشکري افزود: تعهد اشتغال دستگاه هاي اجرایی استان تا پایان تیرماه چهار هزار و 531 نفر بوده است که تاکنون اشتغال ثبت شده
در سامانه رصد 504 معادل 11 درصد تحقق اشتغال تا پایان تیرماه در استان است و به نظر می رسد اشتغال ها ایجاد شده در سامانه

 
به ثبت نرسیده است. 

وي عنوان کرد: از مجموع تعهد اعلام شده اداره کل صنعت معدن تجارت استان با 6هزار و 750 تعهد شغلی، اداره کل جهاد کشاورزي
استان با یک هزار و 550 و اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگري استان با یک هزار و 500 تعهد از میان دستگاه هاي

 
اجرایی بیشترین تعهد شغلی را داشته اند. 

تشکري افزود: از سوي دیگر شهرستان یزد با پنج هزار و 424 تعهد شغلی، اردکان با یک هزار و 852، میبد با یک هزار و 268 و

 
مهریز با 924 تعهد از میان شهرستان هاي استان، بیشترین تعهد شغلی را داشته اند. 

انتهاي پیام/



اعطاي 900 میلیارد تسهیلات براي حمایت از واحدهاي آسیب دیده از کرونا در

یزد

منبع: داناشماره خبر:  197  |  تاریخ: 1399/05/06

حسینی پور گفت: حدود 926 میلیارد تومان معادل 2.3 درصد از اعتبار تسهیلات واحدهاي آسیب دیده از کرونا در کشور به
استان یزد تعلق گرفته است.

حسینی پور گفت: حدود 926 میلیارد تومان معادل 2.3
درصد از اعتبار تسهیلات واحدهاي آسیب دیده از کرونا در

 
کشور به استان یزد تعلق گرفته است. 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ به نقل از یزد رسا؛
سید مجتبی حسینی پور ظهر امروز در نهمین نشست
کارگروه اقتصادي، اشتغال و سرمایه گذاري استان یزد در
خصوص عملکرد استان در پرداخت تسهیلات به واحدهاي
به شدت آسیب دیده ناشی از شیوع کرونا گفت: حدود
926 میلیارد تومان معادل 2.3 درصد از اعتبار تسهیلات در

 
کشور به استان یزد تعلق گرفته است. 

وي ادامه داد: تاکنون پنج هزار و 41 طرح در قالب حدود 12 هزار و 400 اشتغال در استان و 145 میلیارد تومان تسهیلات به بانک
ها ارسال شده است که به 454 فقره طرح با اشتغال 418 نفر و مبلغ 18 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده است و باید دستگاه

 
هاي اجرایی در این زمینه تلاش بیشتري داشته باشند. 

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزي استان یزد عنوان کرد: نوع تسهیلات ارائه شده براي واحدهاي آسیب دیده از کرونا، زمان آن و
نوع برخورد با واحدها یک شرایط ویژه اي دارد و با توجه به اینکه مهلت دریافت این تسهیلات تنها تا پایان مردادماه است باید کار به

 
گونه اي صورت گیرد که واحدهاي آسیب دیده براي دریافت سهم 926 میلیارد تومانی که براي استان تعیین شده مراجعه کنند. 

حسینی پور نقش دستگاه هاي اجرایی در اختصاص تسهیلات به واحدهاي آسیب دیده از کرونا را ویژه ارزیابی کرد و افزود: با توجه به
اینکه کسب و کارهاي آسیب دیده از کرونا چند ماهی است که دچار مشکل شدند باید اطلاع رسانی لازم براي ارائه تسهیلات به آنها

 
به خوبی انجام گیرد و از این کمک برخوردار شوند. 

وي تصریح کرد: رابطین دستگاه هاي اجرایی و رابط بانک باید اقدامات لازم را انجام دهند و علاوه بر اطلاع رسانی بیشتر به واحدهاي

 
آسیب دیده از کرونا براي دریافت تسهیلات، پرداخت این تسهیلات در بانک ها نیز تسهیل شود. 

انتهاي پیام/



حمایت هنرمند تئاتر اصفهانی از پویش کاهش مصرف برق/ قیومی: قسمتی از

مجموعه جدید خود را به صرفه جویی در برق اختصاص داده ام

منبع: داناشماره خبر:  198  |  تاریخ: 1399/05/06

کارگردان تئاتر اصفهانی در خصوص پویش "#به_وقت_روشنایی" در فضاي مجازي در خصوص کاهش مصرف برق، تصریح
کرد: با توجه به تابستان و مصرف زیاد از برق، یک قسمت از مجموعه سه پلشت را به مسئله برق اختصاص دادیم و قرار است

که با اداره برق در این زمینه کار کنیم.کارگردان تئاتر اصفهانی

کارگردان تئاتر اصفهانی در خصوص پویش
"#به_وقت_روشنایی" در فضاي مجازي در خصوص
کاهش مصرف برق، تصریح کرد: با توجه به تابستان و
مصرف زیاد از برق، یک قسمت از مجموعه سه پلشت را به
مسئله برق اختصاص دادیم و قرار است که با اداره برق در

 
این زمینه کار کنیم. کارگردان تئاتر اصفهانی 

به گزارش شبکه اطلاع رسانی راه دانا؛ علی قیومی در گفت
و گو با خبرنگار صاحب نیوز با پویش
«#به_وقت_روشنایی» در فضاي مجازي در خصوص
کاهش مصرف برق، تصریح کرد: با توجه به تابستان و
مصرف زیاد از برق، یک قسمت از مجموعه سه پلشت را به

 
مسئله برق اختصاص دادیم و قرار است که با اداره برق در این زمینه کار کنیم. 

نویسنده، بازیگر و کارگردان تئاتر گفت:در خصوص شیوع کرونا و تعطیلی سالن هاي تئاتر اظهار کرد: اجراي فصل دوم نمایش بالشت
را در سینما فلسطین شروع کرده بودیم و شب هاي ابتدایی اکران بود اما زمانی که کرونا شیوع پیدا کرد، اعلام کردند که اجراي

 
نمایش ها تعطیل شود. 

وي افزود: هزینه هاي دکور و تجهیزات، عوامل و تبلیغات و اطلاع رسانی براي اجراي تئاتر را انجام دادیم و براي اولین بار تا 10 روز

 
جلوتر بلیط ها پیش فروش شده بود، اما متاسفانه اجراها تعطیل شد 

قیومی بیان کرد: با شیوع کرونا و تعطیل شدن برنامه هاي فرهنگی و هنري، هنرمندان به خصوص تئاتري هاي به دلیل اینکه کارشان

 
ارتباط با مردم بود، نمی توانند کار دیگري انجام دهند. 

وي با توضیح اینکه کرونا باعث خانه نشین شدن هنرمندان شد، تصریح کرد: حدود شش ماه است که در خانه هستیم و کاري نمی

 
توانیم انجام دهیم، اما من نتواسنتم بیکار بنشینم و شروع به ساخت مجموعه «سه پلشت» کردم. 

این بازیگر تئاتر اصفهانی اضافه کرد: این مجموعه در فضاي مجازي منتشر می شود که با استقبال مردم روبه رو شده و با ساخت این

 
مجموعه براي حدود 20 نفر کارآفرینی کردیم. 



وي خاطر نشان کرد: طبق گفته مسئولان قرار بود از ابتداي تیر ماه شاهد بازگشایی سالن هاي تئاتر باشیم و به همین دلیل براي اخذ
مجوز اقدام کردیم؛ قرار بود سالن هاي تئاتر و همچنین تعدا زیادي از مشاغل دیگر هم بازگشایی شود اما سالن هاي تئاتر همچنان

 
بسته است. 

قیومی ادامه داد: مسئولان اعلام کردند که بخشنامه هاي بازگشایی سالن ها را به ستاد کرونا ارسال کردیم و منتظر مجوز اکران ها

 
هستیم و ستاد کرونا تاکنون تصمیمی براي بازگشایی نگرفته است. 

وي با بیان اینکه زمانی اعلام کردند که سالن هاي تئاتر با رعایت پروتکل هاي بهداشتی و فاصله گذاري اجتماعی بازگشایی شود،
اظهار کرد: در این بحث اعلام شد که 50 درصد از ظرفیت آن استفاده شود، این شرایط براي ما بد است؛ به عنوان مثال یک سالنی که
50 و یا 70 نفر ظرفیت دارد و برخی سالن ها در تهران 40 نفر ظرفیت دارد که و اجراي براي 20 تا 35 نفر کار را سخت می کند و

 
این کار امکان پذیر نیست. 

کارگردان تئاتر اصفهانی اظهار کرد: با توجه به تعطیلی و عدم فعالیت هنرمندان، صرفا تاکنون یکی دو ماه از بیمه هنرمندان را

 
پرداخت کردند و بعد از آن هیچ تمهید و کار خاصی براي حمایت از هنرمندان تاکنون انجام نشده است. 

انتهاي پیام/



بانک مرکزي براي 27 میلیارد دلار ارزهاي برنگشته صادرکنندگان سند رو

کرد+جزئیات

منبع: پارسینهشماره خبر:  199  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي به بیان جزییات ارز هاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398
پرداخت و گفت: میزان ارز هاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در این دو سال بالغ بر 25 میلیارد یورو (27 میلیارد دلار)

است.

به گزارش پارسینه، صمد کریمی در خصوص میزان ارز هاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي
تحلیلی مختلفی را در خصوص بازگشت ارز هاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاه هاي اجرایی و نظارتی ارسال می
کند. به طور نمونه بر مبناي پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1
میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران)
صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام
پذیرفته است؛ بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور

 
برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آن ها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا. ا.
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز 1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهاد هاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیاز هاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 

وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آن ها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم



فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژ هاي صادراتی عراق و افغانستان

 
(از تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند؛ بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم (سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیاز هاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و بازار
هاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول ملی،
جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیاز هاي وارداتی کشور شد؛ بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیاز هاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهاد هاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارز هاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارز هاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین نیاز
هاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 



کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آن ها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در
مهلت تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را
در بازار دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک

 
مرکزي به فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



300 وظیفه ایجابی براي حفظ حجاب/25 دستگاه اجرایی دقیقا چه می کنند؟

منبع: خبرگزاري فارسشماره خبر:  200  |  تاریخ: 1399/05/06

 گروه جامعه خبرگذاري فارس ـ سودابه رنجبر: حکایت
حجاب زن ایرانی، حکایت امروز و دیروز نیست. حجاب زنان ما از دیرباز نوك پیکان حمله آنهایی بوده است که هیچ وقت خوبِ ما را
نخواستند. می پرسید چطور؟ فقط کافی است تاریخ را بخوانید. طوري که «ویل دورانت» معتقد است: «نقش پوشش و حجاب زنان در

 
ایران باستان چنان برجسته است که می توان ایران را منشأ اصلی پراکندن حجاب در جهان دانست.» 

علاوه بر آن، همچنان روایت هایی از کشتار مردم بی گناه (کشف حجاب) در مسجد گوهرشاد و مبارزات سیاسی، اجتماعی در دهه
هاي 40 و 50 براي حفظ عفت و حجاب زن ایرانی نقل کوچه و بازار است؛ اما این روزها چرا باید نسل جوان ما در تله کم ارزشی

 
حجاب گرفتار شود؟ راستی چرا این چنین پرشتاب جامعه مان به سمت سبک پوشش غربی گام برمی دارد؟ 

 
فرمان فرهنگ به کجا پیچیده است؟ 

 وقتی فرمان فرهنگ و پوشش زنان به سمت غرب می پیچید؛ سیاست گذاران فرهنگی ما چه می کردند؟ چرا ارزش هاي یک جامعه
اسلامی لحظه به لحظه جاي خودشان را به ضد ارزش ها می دهند؟ چرا وقتی کشورهاي غربی گوي سبقت را براي پیشبرد

 
فرهنگشان در جامعه ما، از خود ما می گیرند، نشسته ایم و نگاه می کنیم؟ 

شاید باورتان نشود اگر بگوییم بالغ بر 300 وظیفه و بند ایجابی بر عهده 26 دستگاه اجرایی گذاشته شده است تا حجاب و عفاف را در
جامعه تقویت کنند؛ اما فقط کافی است اطرافمان را خوب نگاه کنیم، ویترین هاي مغازه ها رامی ببینیم که حتی لباس مناسبی براي
خانم هایی که دوست دارند محجبه باشند در آنها پیدا نمی شود. مغازه دارها می گویند: «مانتوهاي بلند دکمه دار مشتري ندارد؛ اول

 
باید تقاضا باشد تا ما بتوانیم عرضه کننده باشیم». 

 راستی مسؤولان و کارشناسان فرهنگی جامعه مان کجا بودند که این طور سلیقه نسل جوان ما برگشت؟ انگار خیلی ها خودشان را به

 
خواب زده اند. 



 
 

 
جامعه در دوقطبی حجاب 

وقتی همه دستگاه ها وظایف ایجابی را براي تقویت و فرهنگ سازي حفظ حجاب و عفاف فراموش کرده اند و یا کمتر به آن بها می
دهند جامعه این چنین پرشتاب به سمت چراغ هاي چشمک زن پیش می رود. معلوم است که با سکوت و کم کاري 25 دستگاه که
تبیین حجاب و عفاف را بر عهده دارند؛ حالا فقط و فقط یکی از وظایف سلبی نیروي انتظامی به چشم دوست و دشمن می آید. گاهی
همین خودي ها، انتقادهایشان به تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی، طوري گل می کند که انگارنه انگار خودشان هم براي حفظ و
پیشبرد فرهنگ حجاب و عفاف وظایفی را بر عهده دارند و با اظهارنظرهاي بی موقعشان جامعه را به سمت دوقطبی محجبه ها و شل

 
حجاب ها پیش می برند. 

 همین ایجاد دوقطبی ها بزرگ ترین آسیب را نه تنها به فاصله نسل ها می زند، بلکه بین همسالان نیز دوقطبی حجاب و بی حجابی
ایجاد می کند. آن قدر از خودمان دورافتاده ایم که حتی گاهی فراموش می کنیم نیم نگاهی به خودمان، به تاریخمان، به مبارزاتمان
براي حفظ حجاب بیندازیم. مبارزاتی که می گوید؛ حجاب بخشی از هویت فرهنگی یک زن ایرانی از دیرباز بوده است. حتی قبل از

 
اسلام، زنان ایرانی به حفظ حجاب و استفاده از لباس هاي بلند مفتخر بودند. 

 
 

 
26 وزارت خانه، نهاد و دستگاه 

 بنا به گفته کارشناسان یکی از راهکارهاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب، اجرایی کردن مصوبه 428 است که در تاریخ 13 دي
1384 به تصویب شوراي عالی انقلاب فرهنگی رسید. بر اساس این طرح 26 وزارتخانه، سازمان و دستگاه اجرایی موظف شدند براي



گسترش فرهنگ حجاب و عفاف در جامعه اسلامی وارد میدان شوند. در این میان سازمان صداوسیما با 31 وظیفه براي گسترش
فرهنگ حجاب و عفاف در رأس قرار دارد و بعدازآن به ترتیب وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، وزارت آموزش وپرورش و نیروي
انتظامی هرکدام با 21 وظیفه، سازمان تربیت بدنی با 18 وظیفه، وزارت علوم و وزارت بهداشت با 17 وظیفه، سازمان جوانان با 14
وظیفه، وزارت بازرگانی با 13 وظیفه، سازمان تبلیغات اسلامی با 12 وظیفه، وزارت کشور، ستاد امربه معروف و نهی از منکر و سازمان
میراث فرهنگی هرکدام 11 وظیفه، وزارت امور خارجه و شهرداري با 10 وظیفه، وزارت مسکن و سازمان مدیریت و برنامه ریزي با 9
وظیفه، وزارت ارتباطات با 8 وظیفه، وزارت راه و مجلس شوراي اسلامی با 7 وظیفه، نیروي مقاومت بسیج و مرکز زنان و خانواده با 6

 
وظیفه. سازمان بهزیستی، وزارت کار و قوه قضائیه هرکدام با 5 وظیفه را بر عهده دارند. 

 
 آب در آسیاب دشمن ریختن 

 اما نکته جالب اینجاست که در بین همه این سازمان ها و دستگاه هاي اجرایی؛ تنها وظیفه سلبی نیروي انتظامی که در شکل و
شمایل گشت ارشاد ورود می کند به چشم غریبه و آشنا می آید. البته این اتفاق اصلاً غیرعادي نیست وقتی براي فرهنگ سازي
حجاب و عفاف بیشتر دستگاه ها کم کاري می کنند، به حتم نقش سلبی نه تنها قوي تر می شود بلکه بیشتر به چشم می آید. با

 
سهل انگاري و انتقادهاي بی موقع همین دستگاه ها؛ دانسته و ندانسته در آسیاب دشمن آب می ریزند. 

شاید براي شما هم جالب باشد وقتی متوجه می شوید حتی وزارت مسکن یا وزارت راه هم وظایفی را براي ترویج حجاب و عفاف بر
عهده دارند؛ اما خیلی از شهروندان و حتی دستگاه هاي اجرایی هم نمی دانند که این وزارتخانه ها هم وظایفی این چنینی بر عهده

 
دارند. 

 
 

 
ایجابی ترین وظیفه این دستگاه ها 

براي اینکه بیشتر با وظایف این دستگاه ها و سازمان ها در حیطه حجاب آشنا شوید، چند نمونه از وظایف این 26 دستگاه را بیان می
کنیم تا بدانیم واقعاً این سازمان ها و دستگاه هاي مربوطه براي پیشبرد حفظ عفاف و حجاب که جزي وظایف ایجابی آن ها به حساب

 
می آید تأثیرگذار بوده اند؟ 

 سازمان صداوسیما به عنوان بزرگ ترین نهاد فرهنگی و رسانه اي کشور بیشترین وظیفه را در بین این دستگاه ها و سازمان ها بر
عهده دارد. از بین 31 وظیفه حجاب و عفاف صداوسیما به سه مورد آن اشاره می کنیم 1- به تصویر کشیدن زنان تحصیل کرده،



ممتاز، متعهد و باحجاب در فیلم ها و مجموعه هاي هنري و پرهیز از نشان دادن آنان در نقش ها و شخصیت هاي عامه و کم سواد.2-
ترویج الگوهاي مناسب حجاب از طریق تولید فیلم و سریال و سایر برنامه هاي تلویزیونی و انجام مناظره علمی، فرهنگی و هنري در
خصوص فلسفه حجاب و عفاف به منظور استحکام بنیه اعتقادي و فرهنگی جوانان 3- تهیه برنامه هاي مختلف در خصوص تاریخچه و

 
جایگاه پوشش و حجاب در غرب، تبیین علل و عوامل آن و چگونگی رواج فرهنگ برهنگی در سده هاي اخیر در آن جوامع. 

وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، نام این وزارتخانه بیشترین تقارن را با مقوله فرهنگ و حفظ حجاب و عفاف به تصویر می کشد. از بین
21 وظیفه اي که بر عهده دارد به 3 وظیفه آن اشاره می کنیم 1-حمایت مادي و معنوي از آثار فرهنگی ـ هنري همانند تسریع در
صدور مجوز، ارائه یارانه و تشویق تولیدکنندگان آثار فرهنگی و هنرمندانی که راهکارهاي تازه و جذاب در راستاي توسعه فرهنگ
عفاف دارند 2- تولید سمفونی و آثار موسیقیایی متناسب با موضوع عفاف و حجاب 3- نظارت فرهنگی بر اینترنت و ایجاد سیاست

 
هاي حمایتی و هدایتی به منظور تعمیق فرهنگ عفاف و حجاب و جلوگیري از ورود و گسترش مظاهر تهاجم فرهنگی. 

 
اولین جایگاه آموزش حجاب اجتماعی 

می رسیم به وزارت آموزش وپرورش که جایگاه مهمی براي تربیت نسل ها بر عهده دارد. چراکه بعد از خانواده اولین بستر اجتماعی
افراد، وزارت آموزش وپرورش است و زمینه سازي فرهنگ حجاب و عفاف می تواند در مدرسه، شکل و شمایل اجتماعی به خود بگیرد.
از بین 21 وظیفه آموزش وپرورش تنها به 4 وظیفه آن اشاره می کنیم 1- اجراي مسابقات فرهنگی ـ هنري و علمی باهدف جهت
دهی به افکار نسل جوان با موضوع حجاب و عفاف و نظرسنجی از جوانان در تهیه طرح ها و برنامه هاي مناسب در زمینهٔ حجاب
2- تعیین رنگ ها و مدل هاي متنوع در پوشش دانش آموزان با رعایت موازین و ضوابط شرعی جهت تأمین سلایق مختلف 3-مَحْرَم
سازي محیط هاي آموزشی و پرورشی و اداري به منظور ایجاد زمینه بروز نیازهاي دختران با حفظ سادگی و موازین و ضوابط شرعی
براي جلوگیري از خودنمایی آن ها در مجامع عمومی 4- آشنا نمودن جوانان خصوصاً دختران ـ براي شناخت توطئه ها، زمینه ها،

 
روش ها و مجاري نفوذ فرهنگ غربی از طریق مدارس 

 
سدي براي ترانزیت کالاهاي ضد فرهنگی 

وزارت امور اقتصادي و دارایی نیز در حفظ حجاب و عفاف مصوبه هایی را بر عهده دارد که تنها با دانستن دو وظیفه متوجه خواهید
شد که این وزارت خانه می تواند در پیشبرد حفظ حجاب و عفاف بسیار مؤثر باشد.1-اهتمام بیشتر در ممانعت از ورود غیرقانونی
پوشاك و محصولات فرهنگی مغایر باعفت عمومی و شئونات اسلامی با توجه به قوانین مربوطه 2- نظارت دقیق بر واردات و صادرات و

 
ترانزیت (عبور) تمامی کالاها (ازجمله کالاهاي فرهنگی، مواد غذایی، دارویی، آرایشی، پوشاك و ...) با همکاري دستگاه هاي ذي ربط. 

 
 



 
دانشجوهاي باحجاب 

وزارت علوم، تحقیقات و فناوري ـ دانشگاه ها و مراکز آموزش عالی که حفظ حجاب و عفاف را براي طیف جوان و تحصیل کرده بر
عهده دارد که به اختصار چندوظیفه را بیان می کنیم 1 - تدوین برنامه جامع فرهنگ عفاف و حجاب با توجه به ضرورت الگوسازي،
بهینه سازي و به روز کردن الگوها، با در نظر گرفتن تنوع فرهنگی موجود در کشور در محیط هاي دانشگاهی توسط پژوهشگاه
مطالعات فرهنگی و اجتماعی 2- آشنا نمودن دانشجویان با  شرایط ازدواج آسان و تشکیل خانواده مستقل و نیمه مستقل و کمک به

 
انجام ازدواج هاي سالم دانشجویی 

مرکز امور زنان و خانواده نیز که نامش باحجاب و عفاف رابطه مستقیمی دارد از مهم ترین وظیفه این مرکز می توان به 1- تشویق و
حمایت از تشکل هاي خصوصی است که در خصوص ترویج فرهنگ عفاف فعالیت می نمایند.2- همکاري با سازمان صداوسیما و
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در خصوص ترویج نمادها و الگوهاي لباس هاي بومی ایرانی و تشویق و حمایت از مراکز تولید و توزیع

 
لباس هاي ملی و اسلامی، اشاره کرد. 

 
فضاي امنی وجود دارد؟ 

 وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات، در حال حاضر وظایف این وزارت خانه نقش بسیار پررنگ و مستقیمی در حفظ فرهنگ حجاب و
عفاف دارد ازجمله می توان به چندوظیفه آن اشاره کرد 1- ایجاد فضاي امن در تبادل اطلاعات و جلوگیري از مخدوش شدن حریم
عفاف در عرصه تبادل اطلاعات 2- ارائه نرم افزارهاي مرتبط ارزان قیمت به خانواده ها به منظور جلوگیري از دسترسی به سایت هاي

 
ضد اخلاقی.  

 
تشویق حجاب در ورزش 

سازمان تربیت بدنی نیز باوجود برقراري ارتباط هاي بین المللی می تواند در این فرهنگ سازي بسیار تأثیرگذار باشد و وظایف متنوعی
را در این زمینه بر عهده دارد ازجمله 1- طراحی لباس هاي مناسب براي بانوان ورزشکار در راستاي حفظ حریم عفاف و حجاب 2-
تجلیل و تشویق ورزشکاران مروج فرهنگ عفاف 3-تبلیغ و الگوسازي مثبت از افراد و تیم هاي اعزامی ورزشی که مروج ارزش هاي

 
اخلاقی و فرهنگ عفاف در خارج از کشور هستند. 

 
هر محله یک مرکز فرهنگی 

سازمان شهرداري که طی دهه گذشته فرهنگ سازي و فعالیت هایش را در بستر سراهاي محله با عامه مردم چهره به چهره کرده
است وظایفی را برعهده گرفته است که می توان به تهیه تندیس و عکس و تصاویر مناسب از شخصیت هاي اسلامی، وقایع مهم
تاریخی و طرح هاي نمادین و استفاده از آن ها جهت نصب در اماکن عمومی مهم و تفرجگاه ها، همراه با ترمیم و بازسازي مستمر آن
ها اشاره کرد و همچنین گسترش اماکن عمومی، پارك ها و مراکز ورزشی مناسب براي زنان و دختران براي اوقات فراغت و ایجاد

 
فضاهاي مناسب جهت برخورداري آنان از آزادي عمل در رعایت حجاب توسط سازمان پارك ها. 

 
تسهیلات ازدواج دارید؟ 

وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی که اغلب با دانشجوهاي درمان و بیمارستان ها مرتبط است چندین وظیفه مهم را براي



فرهنگ سازي حجاب و عفاف بر عهده دارد که از مهم ترین می توان به 1- طراحی و ساخت خوابگاه هاي دانشجویی متناسب باارزش
هاي اسلامی 2- نظارت بیشتر بر بیمارستان هاي خصوصی به منظور ترویج فرهنگ حجاب و رعایت حقوق زنان بیمار 3- ایجاد

 
تسهیلات ویژه براي ازدواج دانشجویی، ساخت خوابگاه هاي متأهلی و فعال کردن دفاتر مشاوره در امر ازدواج دانشجویی. 

 
امربه معروف با برگزاري همایش 

ستاد احیاي امربه معروف و نهی از منکر، این ستاد بیشتر ستاد سلبیه به نظر می رسد؛ اما از برنامه هایی که در صدر دیگر وظایفش
است می توان به برگزاري همایش و مسابقات فرهنگی گسترده در سراسر کشور براي عمومی  و نهادینه کردن حجاب و پوشش با
همکاري مادي و معنوي مردم و دولت و سازمان هاي مربوط اشاره کرد و همچنین تشویق جامعه به حفظ پوشش اسلامی و قبولاندن

 
نظارت همگانی به عنوان یک اصل مسلم شرعی و انسانی. 

 
بهزیستی و حمایت از زنان 

 سازمان بهزیستی علاوه بر حمایت هاي مادي و معنوي از افراد رنج کشیده اجتماع به خصوص خانواده هاي معلولان وزنان
خودسرپرست فعالیت هاي فرهنگی براي حفظ حجاب و عفاف، بر عهده دارند که اجرایی کردن آن ها می تواند در راستاي دیگر
وظایف این سازمان تأثیر بسیار مثبتی داشته باشد ازجمله حمایت از تشکل هاي صنفی در خصوص زنان سرپرست خانواده براي
کارآفرینی، خودیاري و بهبود زندگی اقتصادي آن ها و جلوگیري از بروز ناهنجاري هاي اخلاقی و فرهنگی در آنان. توانمندسازي،
حرفه آموزي و تأمین امنیت مالی و جانی زنان بی سرپرست به منظور پیشگیري از بروز آسیب هاي فرهنگی و اجتماعی با همکاري

 
سازمان فنی و حرفه اي و وزارت رفاه و تأمین اجتماعی. 

وزارت امور خارجه براي فرهنگ سازي و حفظ عفاف و حجاب به عنوان حمایت از قانون حجاب در کشورمان چندین وظیفه بر عهده
دارد که از آن ها می توان به معرفی خانواده ها و دانشجویان ایرانی مقیم خارج از کشور که در جهت گسترش و اعتلاي فرهنگ و
سنت اصیل اسلامی و ملی تلاش کرده اند، اشاره کرد و همچنین اعطاي جوایز به این گونه افراد از طریق رسانه هاي گروهی به منظور

 
الگوسازي. 

وزارت کار و امور اجتماعی علاوه بر وظایف اصلی خود در جهت اعتلاي فرهنگ و حجاب وظایفی را برعهده گرفته است که مهم ترین
آن عبارت است از ایجاد فضاي مناسب براي کارکنان و برداشتن زمینه هاي اختلاط زن و مرد در محیط هاي کاري با توجه به فرهنگ

 
عفاف و حجاب توسط کارفرمایان. 

مجلس شوراي اسلامی علاوه بر اینکه نمایندگان مردم در مجلس شوراي اسلامی باید بر اجرایی شدن مصوبه ها نظارت داشته باشند
باید در تهیه و تصویب طرح هاي آسان سازي ازدواج و تأمین منابع موردنیاز اقتصادي، فرهنگی و... براي زوج هاي جوان شرکت داشته
باشند و مجلس شوراي اسلامی باید طرح هاي لازم را در مورد برخورد با قاچاق کالاهاي مروّج ابتذال و بی حجابی  با استفاده ازنظر
مراجع ذي صلاح تهیه و ارائه نماید. همچنین مجلس نسبت به تهیه طرح هاي قانونی در راستاي فرهنگ سازي و ارائه الگوهاي

 
مناسب جهت توسعه فرهنگ عفاف اقدام کند. 

 
بومی سازي حجاب و عفاف 

وزارت کشور براي حفظ فرهنگ حجاب و عفاف چندین وظیفه بر عهده دارد که از مهم ترین آن می توان به تهیه شناسنامه اجتماعی



مناطق مختلف کشور در ابعاد فرهنگی، اقتصادي و اجتماعی با توجه به تنوع فرهنگ ها و اعتقادات دینی مردم هر منطقه و برنامه
ریزي جهت تقویت فرهنگ عفاف متناسب با آداب ورسوم آن ها اشاره کرد و همچنین وزارت کشور وظیفه دارد از تردد باندها و
تجارت فحشا در مرزها جلوگیري کند در ضمن وزارت کشور به عنوان نماینده رئیس جمهور بر کلیه ترجمان ها و وزارتخانه ها براي

 
رعایت عفاف و حجاب نظارت می کند. 

 
براي حجاب و عفاف بودجه بگذارید 

سازمان مدیریت و برنامه ریزي وظیفه دارد توجه ویژه اي به سیاست ها و آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در هنگام تدوین برنامه
هاي توسعه پنج ساله و بودجه سالانه کشور داشته باشد و همچنین آموزه هاي فرهنگ عفاف و حجاب در برنامه هاي درسی ـ در
آموزش هاي ضمن خدمت ـ براي مدیران و کارکنان دولت و تقویت نهادهاي نظارتی و ارزش یابی در راستاي حاکمیت فرهنگ عفاف
در ادارات و مراکز آموزشی بگنجاند و در نهایت بودجه هاي مصوب مرتبط با طرح هاي گسترش فرهنگ عفاف و حجاب اسلامی که از

 
سوي وزارتخانه هاي مربوط ارائه شده است را تسهیل و تسریع کند. 

قوه قضائیه یکی از مؤثرترین ها در فرهنگ سازي حجاب و عفاف است در بین افرادي است که مرتکب جرم شده اند مثل گنجاندن
مفاهیم عفاف و حجاب در دوره هاي آموزشی و تربیتی جوانان و نوجوانان بزهکار و مجرم به منظور بازپروري همچنین قوه قضائیه با به
کارگیري قضات مجرب، برخورد قضایی یکسان با مجرمان و متخلفان در سراسر کشور و ارتقاء سطح آموزش ضابطان جهت اجراي

 
احکام قضایی در پیشبرد فرهنگ سازي سهیم باشد. 

 
 همان اندرونی و بیرونی هاي خودمان 

 وزارت مسکن و شهرسازي ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر می توان وظیفه آن را در پیشبرد فرهنگ و حجاب دانست؛ اما
همان طور که در ادامه می آید این وزارت خانه نیز وظایفی را بر دوش دارد ازجمله 1- تأکید بر اجراي مقررات ساختمانی در جهت
استفاده از معماري متناسب بافرهنگ دینی به صورتی که خانواده ها در حریم خانه احساس آزادي عمل و آرامش کنند. همچنین
تدوین سیاست ها و اجراي برنامه هاي مناسب در جهت تأمین تسهیلات لازم براي خانه دار شدن اقشار جوان وزنان سرپرست خانوار
از طریق مسکن استیجاري. دیگر وظیفه این وزارت خانه، کوشش در جهت تقویت و ترویج شهرسازي و معماري اسلامی به طوري که

 
ارزش هاي اخلاقی و دینی ملاك عمل بوده و همواره در طراحی هاي شهري قرار گیرد. 

 
 گردشگري با شئونات اسلامی 

سازمان میراث فرهنگی و جهانگردي نیز وظایفی را بر عهده دارد که از مهم ترین آنها می توان به ایجاد مراکز فروش پوشاك، کالاهاي
فرهنگی و اماکن اقامتی و پذیرایی براي گردشگران خارجی اشاره کرد و همچنین به اطلاع رسانی در خصوص شئون اسلامی و
فرهنگی با جزوات و بروشورهاي توزیعی در بین گردشگران و برنامه ریزي، نظارت و کنترل فرهنگی پیرامون اعزام گروه هاي

 
گردشگري به خارج از کشور. 

نیروي مقاومت بسیج که بیشتر در مساجد و محله ها فعالیت می کنند و ارتباط مستقیم با عامه مردم دارند ازجمله می توان انجام
کارهاي فرهنگی و ارزشی در جامعه با توجه به فرهنگ عفاف است و کارشناسان تحصیل کرده بتوانند آسیب شناسی بدحجابی و

 
ابتذال فرهنگی با انجام فعالیت هاي پژوهشی و تحقیقاتی را انجام دهند. 



 وزارت راه و ترابري ازجمله وزارت خانه هایی است که کمتر کسی فکر می کند که در فرهنگ سازي حجاب و عفاف می تواند مؤثر
باشد؛ اما بی گمان وظایفی را برعهده گرفته است که از می توان به دو مورد از مهم ترین اشاره کرد 1- تشویق و ترغیب شرکت ها و
مؤسسات حمل ونقل زمینی، هوایی، دریایی و ریلی به ارائه خدمات فرهنگی به مسافران به منظور اشاعه فرهنگ عفاف و حجاب 2 ـ
ایجاد مراکز بهداشتی ـ رفاهی در ایستگاه هاي راه آهن، فرودگاه ها، پایانه ها و جاده ها به همراه نصب تابلوهاي راهنما و اطلاع رسانی

 
با محوریت عفاف و حجاب. 

 
گشت ارشاد در نیروي انتظامی 

 آخرین دستگاهی که علاوه بر وظایف ایجابی وظایف سلبی نیز براي حفظ حجاب و عفاف بر عهده دارد نیروي انتظامی است ازجمله
وظایف این دستگاه می توان به نظارت و کنترل قانونی و اصولی بر وضعیت اماکن تفریحی و عمومی نظیر پارك ها، سالن هاي سینما،
سالن ها و اماکن ورزشی، کوهستان ها، سواحل دریایی، جزایر، مناطق آزاد تجاري، فرودگاه ها، پایانه ها و ... (با مشارکت نهادها و
دستگاه هاي ذي ربط) اشاره کرد و همچنین اهتمام بیشتر به آگاه سازي جامعه از آثار مثبت اجتماعی و اخلاقی حجاب و عفاف و

 
نتایج منفی عدم رعایت آن از طریق خلق آثار فرهنگی، هنري و تبلیغی. 

در میان وظایف سلبی و ایجابی نیروي انتظامی و حتی 300 وظیفه دیگر سازمان ها و وزارت خانه ها، تنها وظیفه «تذکر به افراد
بدحجاب و برخورد با آن ها طبق ضوابط قانونی در اماکن عمومی شهر» به چشم همگان آمده است. همین رفتار سلبی نیروي انتظامی
نشان می دهد که اگر دیگر دستگاه ها و نهادها به وظایف خود عمل کرده بودند. حالا جامعه به سمت و سویی پیش نمی رفت که
نیروي انتظامی این چنین بر بازوي سلبی خود متکی شود و همه این اتفاقات از جایی نشأت می گیرد که دیگر دستگاه ها وظایف

 
ایجابی خود را اجرایی نمی کنند. 

 
 

 
فرهنگ سازي با زبان مهربانی 

 آن ملایمت و مهربانی و امربه معروف که از ارکان دین اسلام است؛ کجاي مصوبه هاي سیاست گذاران حجاب و عفاف قرار داده شده
که حالا به چشم نمی آیند؟ بالفرض که در مصوبه ها باشند؛ چرا با ملایمت هاي اسلامی اجرایی نمی شوند؟ مگر می توان بدون زبان

 
تشویق، تأیید فرهنگ سازي کرد؟ 

از بین 300 وظیفه اي که بر عهده دستگاه ها قرار داده شده که در اینجا به اختصار فقط چندوظیفه این دستگاه ها را شمردیم؛ می
توان دریافت که در بین وظایف دستگاه ها اشتراك هایی وجود دارد؛ اگر سازمان ها در این وظایف مشترك، دست به دست هم می



دادند می توانستند به قدر توان و بودجه شان در حفظ حجاب و عفاف تأثیرگذار باشند و می توانستند در شوراي عالی انقلاب حرفی

 
براي گفتن داشته باشند نه اینکه هرکدام براي اجرایی نکردن وظایف خود در جایگاه منتقد بنشینند. 

انتهاي پیام/



دانشگاه آزاد 2 هزار میلیارد تومان از دولت طلب دارد

منبع: دانشجوشماره خبر:  201  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، علی سروري، مشاور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ظهر امروز در آیین تکریم و
معارفه رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خراسان شمالی گفت: با توجه به بیانیه گام دوم، دانشگاه آزاد هدف خود را حل مشکلات

جامعه قرار داده است. سروري مسئله اقتصاد را یکی از اساسی ترین مشکلات فعلی ...

به گزارش خبرنگار دانشگاه خبرگزاري دانشجو، علی
سروري، مشاور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی ظهر امروز در
آیین تکریم و معارفه رئیس دانشگاه آزاد اسلامی خراسان
شمالی گفت: با توجه به بیانیه گام دوم، دانشگاه آزاد هدف

 
خود را حل مشکلات جامعه قرار داده است. 

سروري مسئله اقتصاد را یکی از اساسی ترین مشکلات
فعلی کشور دانست و ادامه داد: دانشگاه آزاد در عرصه هاي

 
فرهنگی، معیشت و علمی وارد شده و لذا فقط آموزش محور نیستیم. 

مشاور رئیس دانشگاه آزاد اسلامی دغدغه اشتغال را جدي عنوان کرد و بیان داشت: در دانشگاه آزاد مهارت آموزي در برنامه قرار

 
گرفته داده تا جوانان را براي حضور در بازار کار مهیا کنیم. 

وي افزود: اکنون دانشگاه آزاد اسلامی 2 هزار میلیارد تومان از دولت طلب دارد و در این چند ماه براي نقد آن تلاش شده، اما یک

 
سال است فقط وعده می دهند. 

 
سروري خاطرنشان کرد: اکنون حقوق کارکنان دانشگاه آزاد در خزانه دولت است و آن را نمی دهند. 

مشاور رئیس دانشگاه آزاد در انتها زیرساخت هاي این مجموعه را مناسب ارزیابی کرد و گفت: از سال 95 روند جذب دانشجو نزولی
شد، اما سال گذشته بار دیگر در تعداد دانشجو رشد مثبت داشتیم.



صادرات کالا از مرز سومار از سرگرفته شد

منبع: کرد پرسشماره خبر:  202  |  تاریخ: 1399/05/06

به گزارش کُرد پرس به نقل از ایرنا، کوروش محمودیان
گفت: با پیگیري هاي انجام شده و رایزنی سفارت کشورمان
در عراق، وزارت کشور و استاندار کرمانشاه و دستور نخست
وزیر عراق مرز سومار پس از چند ماه تعطیلی بازگشایی

 
شد. 

 
وي اظهار داشت: امروز در اولین روز بازگشایی کالاهاي ساختمانی از این مرز به عراق صادر شد. 

وي گفت: با توافق صورت گرفته، روزهاي یکشنبه و چهارشنبه، تعداد 500 دستگاه کامیون کالا در هفته به کشور عراق صادر می

 
شود. 

محمودیان اضافه کرد: یکی از خواسته هاي طرف عراقی انجام تخلیه بار کامیون ها توسط کارگران عراقی است که در حال پیگیري و
رایزنی به منظور انجام این امر به روال سابق و مشارکت 50 درصدي توسط 2 طرف هستیم زیرا راه اندازي بازارچه مرزي سومار
گیلانغرب به عنوان مصوبه دولت، باهدف برون رفت این شهرستان از بن بست و راهی براي رونق اقتصادي و ایجاد اشتغال پایدار

 
مرزنشینان و بخصوص جوانان این منطقه است و این مهم یک اولویت اساسی براي دولت محسوب می شود. 

فرماندار گیلانغرب گفت: بازارچه مرزي سومار در امرار معاش و اشتغال حداقل یک هزار تن به صورت مستقیم و غیرمستقیم مردم

 
منطقه نقش موثر دارد. 

او گفت: بازارچه سومار از سال 94 باهدف کمک به رونق بخشیدن تولید کالاهاي صنعتی، معدنی، کشاورزي و نیز محصولات صنایع
دستی شهرستان گیلانغرب که قابلیت هاي فراونی دارد، کمک به توسعه صادرات براي کسب درآمد ارزي، افزایش اشتغال، ارتقاي

 
امنیت نوار مرزي، کاهش فقر و محرومیت راه اندازي شد. 

محمودیان ادامه داد: جلوگیري از گسترش پدیده قاچاق کالا، پیشگیري از مهاجرت مردم مرزنشین و کمک به توسعه روابط سیاسی،

 
فرهنگی و اقتصادي با کشور همسایه از دیگر اهداف راه اندازي بازارچه مرزي سومار است. 

وي اضافه کرد: دولت تمام اهتمام خود را براي تقویت زیرساخت هاي این بازارچه مرزي به کار گرفته که احداث جاده گیلانغرب به
سومار به طول 68 کیلومتر و 167 میلیارد تومان اعتبار و همچنین اختصاص اعتبار لازم در جهت تکمیل زیرساخت ها، احداث خط

 
فیبرنوري از جمله اقدام ها و برنامه هاي در دست اجرا با توجه به رسمی شدن این مرز است. 



محودیان اظهار داشت: روند تکمیل برخی زیرساخت هاي موردنیاز نظیر ایجاد سکو بارانداز، تکمیل ساختمان اداري ملاقت هاي
مرزي، توسعه و بهسازي محوطه، نورپردازي و روشنایی انجام گرفت و طرف عراقی هم به طور متقابل اقداماتی در این مسیر انجام داده

 
است. 

او گفت: بازارچه مرزي سومار می تواند در اقتصاد استان هاي کرمانشاه و دیاله نقش به سزایی داشته باشد به گونه اي که در یکسال

 
اخیر بیش از 100 قلم کالا از مرز سومار به کشور عراق صادر شده است. 

مرز سومار در فاصله 67 کیلومتري گیلانغرب و 90 کیلومتري شهر قصرشیرین واقع شده، در آن سوي مرز و در عراق، نزدیک ترین

 
شهر به سومار، شهر مَندلی از توابع فرمانداري بلدروز است که 15 کیلومتر با سومار فاصله دارد. 

بازارچه مرزي سومار فاصله حمل کالا را به بغداد کوتاه تر کرده و اکنون بیشتر کالاهاي صادراتی به استان هاي شرقی عراق از این
معبر صادر می شود.



تازه ترین عناوین و مطالب رسانه هاي البرز

منبع: ایرناشماره خبر:  203  |  تاریخ: 1399/05/06

کرج - ایرنا - روزنامه هاي پیام آشنا، پیام سپیدار، البرز فردا و دنیاي هوادار که دفتر مرکزي آن ها در البرز واقع شده و
خبرگزاري هاي مهر و دانشجویان ایران (ایسنا) در این استان مهمترین مطالب روز دوشنبه ششم مرداد ماه خود را به موضوع

هاي اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و ورزشی اختصاص داند.

 کرج - ایرنا - روزنامه هاي پیام آشنا، پیام سپیدار، البرز
فردا و دنیاي هوادار که دفتر مرکزي آن ها در البرز واقع شده و خبرگزاري هاي مهر و دانشجویان ایران (ایسنا) در این استان

 
مهمترین مطالب روز دوشنبه ششم مرداد ماه خود را به موضوع هاي اجتماعی، اقتصادي، فرهنگی و ورزشی اختصاص داند. 

روزنامه پیام آشنا مهمترین تیتر 1657 خود را به اظهارات معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازي اختصاص داد و نوشت:

 
یک بانک خصولتی مالک یک هزار واحد مسکونی خالی. 

 
 



اجراي مرحله دوم رزمایش پدافند زیستی در کرج، افزایش مراجعه و کمبود تخت بیمارستانی در البرز، لواسان آغاز کار ما است، طرح
هاي هنرمندان مورد بررسی و ارزیابی قرار گرفت، مسعود پیرداده رئیس دادگستري چهارباغ شد، ایران رتبه چهارم جهان در تولید آلو،

 
چکش کاري مالیات بر آپارتمان بلا استفاده توسط مجلس از دیگر تیترهاي مهم این روزنامه است. 

 
روزنامه پیام آشنا در سرمقاله خود با عنوان برجام پس از انتخابات آمریکا به موضوع روابط ایران و آمریکا پرداخته است. 

 
همچنین روزنامه پیام سپیدار در مهمترین تیتر شماره 1471 خود نوشت: حکم قلیان یکبار مصرف در روزهاي کرونایی چیست؟ 

 
 

کمک 6 میلیارد ریالی یونسکو به مرمت کاروانسراي تاریخی ینگی امام، فروش چراغ خاموش اراضی ملی دماوند، استان البرز با کمبود
تخت بیمارستانی مواجه است، باید بستر لازم جهت اعتمادسازي مردم به مجموعه شهرداري ایجاد شود، قربانی دام در تهران ممنوع

 
شد و ارزان فروشی کرونا در روز بازارهاي جنوب شرق تهران از دیگر تیترهاي مهم این روزنامه است. 

روزنامه پیام سپیدار در بخش اخبار برگزیده عناوینی از جمله امضاي تفاهم نامه همکاري استانداري البرز با دانشگاه فنی و حرفه اي
کشور، پارك 2 هکتاري هاشمی کرج افتتاح شد، تکذیب تعطیلی واحدهاي صنعتی اشتهارد به دلیل کرونا و پافشاري شرکت عمران

 
پرند در پرداخت نکردن طلب مردم منتشر کرده است. 

روزنامه البرز فردا نیز در مهمترین تیتر شماره 869 خود به اظهارات رئیس کل دادگستري البرز اشاره کرد و نوشت: آغاز رسیدگی

 
قاطع به پرونده هاي مهم. 



 
 

طرح اشتغال زایی بنیاد برکت در طالقان، البرزي ها در جام باشگاه هاي کتابخوانی گل کاشتند، یک امتیاز بی ارزش براي گل ریحان
در روز جنجال نیمکت ها، وضعیت البرز همچنان قرمز است و دولت از ظرفیت عظیم اعتماد به مردم بهره ببرد از دیگر تیترهاي مهم

 
این روزنامه است. 

 
روزنامه دنیاي هوادار در مهمترین تیتر شماره 531 نوشت: اندرحکایت سرزمین عجایب ورزش ایران؛ این قسمت خار پاشنه! 

 
 

بازگشت به دوران شعبان بی مخ ها، میان جعل این تاجعل آنان تفاوت از زمین تا آسمان است و برج میلاد به ایستگاه بهره برداري می

 
رسد از دیگر تیترهاي مهم این روزنامه است. 



همچنین خبرگزاري مهر به نقل از مدیر جهاد کشاورزي کرج نوشت: تخریب 34 مورد تغییرکاربري در مهرشهر کرج؛ 35 هکتار آزاد

 
شد. 

اسماعیل صارمی در جمع خبرنگاران با اشاره به اینکه هرگونه تغییر کاربري اراضی کشاورزي براي ساخت ساز بدون اخذ مجوزهاي

 
قانونی ممنوع است، بیان کرد: مطابق قانون با تخریب اراضی زراعی و باغی برخورد خواهد شد. 

وي گفت: براي واحدهاي تولیدي نیز تغییر کاربري با در نظر گرفتن نوع زمین، خاك و آب منطقه و سایر شرایط ضروري و بر اساس

 
مقررات در این نهاد بررسی و تصمیم گیري خواهد شد. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کرج در ادامه از آزادسازي 35 هکتار از اراضی کشاورزي این شهرستان خبر داد و گفت: این عملیات

 
شامل تخریب بیش از 34 مورد تغییر کاربري غیر مجاز بوده است. 

صارمی با بیان اینکه تخریب ساخت و سازهاي غیرمجاز و مقابله با تغییر کاربري اراضی زراعی و باغی در طول سال با جدیت ادامه
خواهد داشت، عنوان کرد: این اقدام گامی مهم در جهت حفظ قدرت تولید و نیز پیشگیري از به دام افتادن مردم در چنگال زمین

 
خواران سودجو است. 

مدیر جهاد کشاورزي شهرستان کرج با اشاره به اجراي تبصره دو ماده 10 قانون حفظ کاربري اراضی در مهرشهر، گفت: بر اساس
پیگیري هاي مستمر این مدیریت از طریق سامانه 131 و با حکم مرجع قضائی در مهرشهر، کیانمهر، خیابان بیست متري شهرستانی
و نیز خیابان چمن 34 مورد تغییر کاربري غیرمجاز از قبیل دیوار کشی، بنا، فونداسیون، استخر، آلاچیق و محوطه سازي تخریب و

 
حدود 35 هکتار از اراضیف کشاورزي آزادسازي شد. 

خبرگزاري ایسنا نیز به نقل از رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز نوشت: از ابتداي اسفندماه تا کنون 12 هزار نفر بیمار قطعی، محتمل

 
و مشکوك در استان داشتیم. 

حسین کریم در جمع خبرنگاران با اشاره به آخرین وضعیت شیوع کرونا در البرز اظهار کرد: متاسفانه طی هفته گذشته تعدادي از

 
همکاران در کادر بهداشت و درمان استان را به واسطه شیوع کرونا از دست دادیم. 

وي ادامه داد: طی چند ماهی که از شیوع کرونا در استان می گذرد، فشار سنگینی بر دوش کادر بهداشت و درمان بوده و بسیاري از

 
آنها خسته و ناتوان شده اند. 

وي توضیح داد: از اواخر اردیبهشت ماه بود که به کرات در مصاحبه هاي خود اعلام کردم اگر شهروندان پروتکل هاي بهداشتی را
رعایت نکنند و نسبت به استفاده از ماسک، شستشوي دست ها و رعایت فاصله اجتماعی بی تفاوت باشند، وارد موج و دوم شیوع این

 
ویروس می شویم که بسیار سنگین خواهد بود. 

این مسئول با اشاره به اینکه بیش از یک هفته از شروع موج دوم کرونا در استان می گذرد، اظهار کرد: از ابتداي اسفندماه تا کنون 12

 
هزار نفر بیمار قطعی، محتمل و مشکوك در استان داشتیم. 



وي با بیان اینکه از این تعداد 9066 نفر بیمار قطعی بودند، توضیح داد: از مجموع این افراد 10 هزار و 790 نفر مرخص و به آغوش

 
خانواده خود بازگشته اند. 

کریم تصریح کرد: از بین بیماران کرونایی استان تاکنون 662 نفر فوتی قطعی داشته ایم و البته 887 نفر هم بودند که با علائم کرونا

 
فوت شدند ولی آزمایش آنها تایید نشده است. 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی البرز ادامه داد: در حال حاضر 626 نفر در تخت هاي بیمارستانی بستري هستند که 119 نفر از آنها در

 
بخش ویژه خدمات دریافت می کنند. 

 
وي توضیح داد: 160 نفر از بستري شده ها جوان هستند و سن آنها زیر 50 سال است و 143 نفر از آنها وضعیت خوبی ندارند. 

کریم در پاسخ به اینکه آیا امکان بازگشت محدودیت هاي اسفند و فروردین ماه وجود دارد، گفت: این تصمیم به ستاد ملی کرونا

 
مربوط می شود و با توجه به شرایط موجود بعید به نظر می رسد محدودیت هاي قبلی مجدداً اعمال شود. 

از مجموع 219 رسانه داراي مجوز که دفتر مرکزي آنها در استان البرز واقع شده، 145 رسانه شامل هفت روزنامه، 32 هفته نامه، 19

 
دوهفته نامه، 45 ماهنامه، هشت دوماهنامه، 29 فصلنامه و پنج دوفصلنامه به صورت چاپی منتشر می شوند. 

این استان داراي 60 پایگاه خبري الکترونیک - برخط است و 2 هفته نامه، پنج ماهنامه، 6 فصلنامه و یک دوفصلنامه الکترونیک -

 
غیربرخط نیز از وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی مجوز فعالیت دریافت کرده اند. 

 
برچسب ها 

 
- البرز 

 
- مطبوعات و خبرگزاري هاي داخلی 

 
- سواد رسانه اي 

- اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی البرز



بودجه 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي

منبع: ایسکاشماره خبر:  204  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: براي تجهیز کارگاه ها  و آزمایشگاه هاي دانشگاه فنی و حرفه اي 200 میلیارد تومان در
نظر گرفته شده که این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است.

به گزارش گروه دانشگاه ایسکانیوز از روابط عمومی دانشگاه فنی و حرفه اي، ابراهیم صالحی عمران در نشست خبري که به
مناسبت روز ملی «مهارت، کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي» در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد، گفت:

 
خبرنگاران و رسانه هاي جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

وي ادامه داد: 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران حضور داریم و ظرفیت

 
خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به پسران است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر که 38 درصد آنها دختران هستند. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک
به 82 درصد آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات

 
اقتصادي و اجتماعی جامعه را حل کرده و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: کل رشته هاي دانشگاه فنی و حرفه اي 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی
پذیرش انجام می شود. 41 سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در

 
اعضاي هیئت علمی داشته باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 

وي اضافه کرد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي کد مدرسی
هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و حدود 57 هزار

 
نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

صالحی عمران با بیان اینکه حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است،
گفت: به دنبال این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت

شوند و در چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

وي ادامه داد: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد داشت
.حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66 مرکز
است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

صالحی عمران عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و
جزء دانشگا ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون
هاي تستی برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می

 
توانیم به صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: اخیرا مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر گرفته شود تا

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

وي اضافه کرد: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي تربیت
شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است که در

 
آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

صالحی عمران با اشاره به اینکه خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود، گفت: وزیر
علوم پیگیر ساماندهی آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر

 
کردیم زیرا بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد داده شده است. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و رئیسجمهور گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به روحانی ارائه شد که نشان از

 
اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران در پایان خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه
اي برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی
ما بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید

 
تغییر کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است. 

انتهاي پیام/





گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان

منبع: اقتصاد بازارشماره خبر:  205  |  تاریخ: 1399/05/06

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي
دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت
هاي فولادي کشور خواهد بود. به گزارش اقتصاد بازار به نقل

 
از روابط عمومی شرکت نمایشگاه هاي... 

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي
دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت

 
هاي فولادي کشور خواهد بود. 

به گزارش اقتصاد بازار به نقل از روابط عمومی شرکت نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان، دوازدهمین نمایشگاه بین المللی
متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته طی روزهاي اول تا چهارم شهریورماه برپا می شود و فرصت ارزشمندي
فراهم می کند تا صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي هاي خود را به صورت گسترده ارائه کنند و در معرض بازدید

 
علاقمندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبرو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

 
تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،

 
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند. 



در حال بارگذاري پخش کنند چند رسانه اي ...



بهره مندي اقشار آسیب پذیر قزوین از آموزش هاي مهارتی

منبع: خبر آنلاینشماره خبر:  206  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین گفت: دستگاه هاي متولی باید زمینه آموزش هاي مهارتی را براي
اقشار آسیب پذیر استان فراهم کنند تا بتوان گام هاي بلندي را براي کاهش آسیب هاي اجتماعی برداشت.

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري قزوین
گفت: دستگاه هاي متولی باید زمینه آموزش هاي مهارتی
را براي اقشار آسیب پذیر استان فراهم کنند تا بتوان گام

 
هاي بلندي را براي کاهش آسیب هاي اجتماعی برداشت. 

به گزارش خبرگزاري خبرآنلاین از قزوین؛ مریم بیدخام،
مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري در جلسه
بررسی طرح آموزش و توانمند سازي اقشار آسیب پذیر
جامعه در محلات کمتر توسعه یافته، بر آموزش فنی و
حرفه اي در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته تاکید کرد

 
و خواستار اجراي آموزش هاي متناسب با نیاز بازار کار براي اشتغالزایی و تربیت نیروي انسانی ماهر در این مناطق شد. 

بیدخام با بیان اینکه آموزش و توانمندي اقشار آسیب پذیر امکان دسترسی به فرصت هاي شغلی مناسب را فراهم می کند، گفت:
آموزش هاي مهارتی فنی و حرفه اي با وسعت و تنوعی که در رشته هاي مختلف دارد نقش موثري در توسعه اشتغال اقشار آسیب

 
پذیر جامعه ایفا می کند. 

این مقام مسئول افزود: افراد تحت پوشش کمیته امداد، بهزیستی، معتادان بهبود یافته، کودکان کار و خانواده هاي آنها، خانواده
زندانیان، زنان سرپرست خانوار و سایر قشار آسیب پذیر و دیگر مردم ساکن در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته باید همانند دیگر

 
اقشار جامعه از آموزش مهارتی برخوردار شوند. 

او افزود: با همفکري، تعامل و همکاري سایر دستگاه هاي متولی با مشارکت تشکل هاي مردم نهاد و پایگاه هاي بسیج می توان ضمن

 
آموزش و توانمندسازي آنها گامی موثر در جهت رفع مشکلات و کاهش آلام این قشر از جامعه برداشت. 

بیدخام تاکید کرد: ضروري است پایگاه ها و اماکن در محلات شناسایی شده و اداره کل فنی و حرفه اي ضمن تجهیز این اماکن

 
مهارت آموزي را به شکل مطلوب تر و بر اساس استاندارد ارائه کند. 

او خواستار برنامه ریزي آموزشی در رشته هاي مختلف فنی و حرفه اي بر اساس استعدادیابی و اطلاع رسانی در محلات توسط تشکل

 
هاي مردم نهاد شد و اظهارکرد: آموزش هاي مهارتی سهم به سزایی در توسعه اشتغال پایدار به ویژه براي جوانان فاقد مهارت دارد. 

این مقام مسئول با تاکید بر اینکه اشتغال یکی از مؤثرترین راهکارهاي کاهش آسیب هاي اجتماعی در مناطق کمتر توسعه یافته
است، افزود: با تعامل و همکاري دستگاه هاي متولی و سازمان هاي مردم نهاد، توانمند سازي اقشار مختلف جامعه به ویژه قشر محروم

 
میسر خواهد شد. 

مدیرکل دفتر امور اجتماعی و فرهنگی استانداري با بیان اینکه نهادینه کردن فرهنگ مهارت آموزي براي اشتغال زایی و کارآفرینی در
جامعه ضروري است، اظهار کرد: مهارت آموزي و توانمند سازي اقشار مختلف منجر به توسعه پایدار خواهد شد و در رفع بسیاري از

 
معضلات و مشکلات جامعه موثر است. 
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کارگاه تدوین محتواي آموزشی سازمان فنی و حرفه اي در چهارمحال و

بختیاري افتتاح شد

منبع: ایسناشماره خبر:  207  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري گفت: آموزش به روز، مدون، از راه دور براي کارآموزان از طریق پایگاه
الکترونیکی و استفاده از نرم افزارهاي مختلف و جدیدترین تجهیزات آموزشی سازمان فنی و حرفه اي از مزیت هاي کارگاه

تدوین محتواي آموزشی است.

فرانک کبیري ششم مردادماه به مناسبت روز کارآفرینی و
آموزش هاي فنی و حرفه اي و در آیین افتتاحیه کارگاه
تدوین محتواي آموزشی اظهار کرد: آموزش به روز، مدون،
از راه دور براي کارآموزان از طریق پایگاه الکترونیکی و
استفاده از نرم افزارهاي مختلف و جدیدترین تجهیزات
آموزشی سازمان فنی و حرفه اي از مزیت هاي این کارگاه
بوده که اگر بتواند جایگاه خود را در استان پیدا کند، به

 
یکی از قطب هاي الکترونیکی کشور تبدیل خواهد شد. 

مدیرکل فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري سیستم
کاري این نرم افزارها را به صورت آنلاین عنوان کرد و

 
گفت: زمان آموزش از قبل اعلام شده و اطلاعات این محتوا قابلیت ضبط خواهد داشت. 

وي با اشاره به اینکه سازمان فنی و حرفه اي چهارمحال و بختیاري همانند دستگاه هاي دیگر و از ابتداي سال جاري اقدام به برگزاري
دوره ها به صورت مجازي کرده است، ادامه داد: در این راستا اداره کل فنی و حرفه اي استان به تجهیز و خریداري دستگاه هاي کمک

 
آموزشی و ایجاد کارگاه تدوین محتواي آموزشی مبادرت کرده است. 

کبیري خاطرنشان کرد: در صورت ارسال دستور ستاد کروناي استان و با رعایت موازین بهداشتی، سازمان فنی و حرفه اي به برگزاري

 
کلاس هاي آموزشی اقدام خواهد کرد. 

به گزارش ایسنا، در حاشیه این افتتاحیه، از کتب تالیف شده همکاران سازمان فنی و حرفه اي استان، دستگاه برش لیزري براي
نخستین بار در اداره کل فنی و حرفه اي استان رونمایی و نمایشگاه توانمندي زنان در بخش دولتی ( مرکز خواهران شهرکرد و

 
توانمندي زنان در بخش آموزشگاه هاي خصوصی) گشایش یافت. 

انتهاي پیام



طرح تابستانه فهما در کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان

انجام می شود

منبع: شبستانشماره خبر:  208  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با بیان اینکه طرح اوقات فراغت در بستر
فضاي مجازي برگزار می شود، گفت: طرح تابستانه فهما در کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان انجام

می شود

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با بیان اینکه طرح اوقات فراغت در بستر فضاي

 
مجازي برگزار می شود، گفت: طرح تابستانه فهما در کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان انجام می شود 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از زاهدان، «حجت السلام
مهدي پودینه» در نشست خبري با اصحاب رسانه بیان داشت:
همه ساله در این ایام سال، ستاد کانون هاي فرهنگی و هنري
مساجد سیستان و بلوچستان، به برگزاري کلاس هاي طرح اوقات
فراغت اقدام می کرد اما امسال به دلیل ویروس کرونا که
گریبانگیر کشور و جهان شده است یکسري محدودیت ها را براي
برنامه هاي ما به ویژه برنامه هاي طرح اوقات فراغت کانون هاي

 
فرهنگی و هنري به دنبال داشته است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان تصریح کرد: شیوه ورود به اوقات فراغت را تغییر داده
ایم؛ سال گذشته به خاطر دارم که در چنین ایامی آیین افتتاحیه اوقات فراغت را با حضور سعادتی معاون ستاد هماهنگی کانون هاي

 
فرهنگی و هنري مساجد کشور در مسجد الغدیر داشتیم که قریب به هزار نوجوانان و جوان در آیین افتتاحیه شرکت کرده بودند. 

پودینه یادآور شد: ولی امسال به دلیل اینکه هر گون تجمعی ممنوع است، مجبور شدیم برنامه اوقات فراغت را به صورت مجازي آغاز

 
کنیم. 

 
وي افزود: طرح اوقات فراغت کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد با عنوان طرح تابستانه فهما نامگذاري شده است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان تاکید کرد: سال گذشته 814 باب کانون فرهنگی و هنري در سطح

 
استان مجري طرح اوقات فراغت بودند. 

 
پودینه بیان داشت: امسال در تابستانه فهما در سه شبستان فرهنگ، هنر و نوآوري یکسري فعالیت ها را به کانون ها ابلاغ شده است. 



وي افزود: در شبستان فرهنگ کلاس هایی نظیر جشنواره مسابقه کارگاه ها با موضوعات قرآن و عترت و احکام، اخلاق، عقاید، معرفی

 
کتاب، ترویج کتاب، کتاب خوانی، اطلاع رسانی شده است. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان ادامه داد: در شبستان هنر موضوعاتی مانند سرود، نمایش، فیلم،

 
کتاب نویسی است که کانون هاي فرهنگیب و هنري دنبال می کنند و بیشترین نگاه ما در شبستان هنر به سرود است. 

پودینه تاکید کرد: در برخی نقاط که از نظر کرونا وضعیت سفید دارند کلاس هاي طرح اوقات فراغت را با رعایت شیوه نامه هاي

 
بهداشتی و با محدودیت جمعیت خواهیم داشت. 

 
وي افزود: نوع کلاس هاي اوقات فراغت براساس درخواست کودکان و نوجوانان برپا می شود و هیچ گونه اجباري نیست. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان با بیان اینکه 5 کانون فرهنگی و هنري به صورت پایلوت اقدام به

 
برپایی گروه هاي سرود در استان می کنند، ادامه داد: کانون هاي فعالی در عرصه گروه هاي سرود مورد حمایت قرار می گیرند. 

 
پودینه گفت: کانون فرهنگی و هنري مسجد بلال زاهدان مجري طرح برپایی گروه هاي سرود در کانون هاي فرهنگی و هنري است. 

 
وي افزود: شبستان کارآفرینی و نوآوري است که مباحث آموزشی سکه دوزي و خیاطی تحت پوشش قرار دارد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان به طرح ملی سه شنبه هاي تکریم اشاره کرد و یادآور شد: در
چهلمین سالگرد هفته گرامیداشت دفاع مقدس هستیم، تمام نهادها و سازمان ها انقلابی برنامه هایی دارند که براي ستاد هماهنگی

 
کانون هاي فرهنگی و هنري دو برنامه شاخص ملی و بین المللی تعریف شده است. 

پودینه ادامه داد:کانون فرهنگی و هنري مساجد کشور( فهما) رویداد بین المللی روح مقاومت با محوریت 110روز روایت مردمی از

 
وصایاي شهداي دیروز و امروز فراخوان داد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان تصریح کرد: فراخوان این رویداد از 14 خردادماه

 
سالروز ارتحال امام خمینی(ره) آغاز شده و تا 31 شهریور همزمان با چهلمین سالگرد دفاع مقدس ادامه دارد. 

 
پودینه تاکید کرد: رویداد بین المللی روح مقاومت در قالب فیلم موبایلی، نماهنگ، صوت و عکس نوشت از وصایاي شهدا است. 

 
وي افزود: علاقمندان شرکت در این رویداد اطلاعات بیشتر را در سامانه بچه هاي مسجد جستجو کنند. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد استان تصریح کرد: قرآن و عترت در وصیت نامه شهداء، امام،مرجعیت و
علما در وصیت نامه شهداء، دفاع از وطن و اسلام در وصیت نامه شهداء، قدس و فلسطین مظهر مقاومت، نقش و جایگاه مسجد در

 
تربیت جامعه و تقویت محور مقاومت و مسجد در وصیت نامه شهداء، موضوعات این رویداد فرهنگی و هنري است. 

«حجت الاسلام مهدي پودینه» اظهار داشت: ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان با همکاري

 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی و بنیاد شهید و امور ایثارگران، طرح ملی سه شنبه هاي تکریم را اجرایی می کند. 



مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان ادامه داد: شناسایی و تکریم خانواده معظم شهدا،

 
ایثارگران هدف از اجراي طرح ملی سه شنبه هاي تکریم در زاهدان است. 

پودینه گفت: در اولین هفته سه شنبه هاي تکریم در زاهدان، مسئولان اجرایی به منزل شهید محمد امین خواجه رفتند و با خانواده

 
این شهید دیدار داشتند. 

وي افزود: طرح «سه شنبه هاي تکریم» به همت ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی هنري مساجد کشور قرار است تا پایان

 
شهریورماه، با هدف دلجویی از خانواده معظم شهدا و بزرگداشت ایثارگران در استان ادامه داشته باشد. 

مدیر ستاد هماهنگی کانون هاي فرهنگی و هنري مساجد سیستان و بلوچستان خبر داد: در سه شنبه این هفته با حضور مجازي وزیر
فرهنگ و ارشاد اسلامی تجلیل از خانواده شهید کریم براهویی مطلق انجام می شود.



نمایشگاه مجازي «دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران» راه اندازي شد

منبع: تابناك خوزستانشماره خبر:  209  |  تاریخ: 1399/05/06

دکتر محسن رضایی با اشاره به مشخصه نظام اقتصادي سالم در توییتر نوشت باید سود فعالیت مولد، بیش از سود فعالیت
غیرمولد باشد و آنچه امروز در بورس ایران اتفاق می افند برخلاف این اصل و برخلاف «هدایت نقدینگی به تولید» است.

تابناك/به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم؛ رضا گرزین،مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران، با بیان اینکه
هفته ي ملی مهارت براي ما یک فرصت است تا اهمیت آموزش هاي فنی و حرفه اي را به شهروندان نشان دهیم،گفت: اعتقاد ما بر
این است که هر مهارت منجر به یک شغل می شود و بسیاري از خانواده ها براي کنکور فرزندان خود برنامه ریزي می کنند اما توجهی

 
به یادگیري مهارت هاي زندگی از سوي آنان ندارند. 

وي با تأکید براینکه باید از مدرك گرایی به سمت مهارت آموزي حرکت کرد، بیان کرد: مجموعه آموزش فنی و حرفه اي کشور با

 
برگزاري نمایشگاه هاي مجازي مهارتی در این راه گام برداشته است که تصویر می تواند یک شغل باشد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران ادامه داد: این مجموعه دو رسالت مهم آموزش مهارتی نیروهاي بیکار فاقد مهارت به
منظور ورود به بازار کار و تصدي مشاغل و دیگري ارتقاء مهارت افراد شاغل براي افزایش بهره وري را بر عهده دارد و به همین دلیل

 
آموزش هاي مهارتی نقش مهمی را در جهت تحقق جهش تولید که مورد تأکید مقام معظم رهبري(مدظله العالی) است، ایفا می کند. 

وي افزود: در دنیا 13هزار استاندارد شغلی و در ایران، 4 هزار و پانصد استاندارد شغلی وجود دارد و اعتقاد داریم که مهارت برابر با
اشتغال است و ضروري است والدین نیز براي آینده شغلی فرزندان خود وقت بگذارند و ترتیبی اتخاذ کنند که فرزندان شان در هر

 
سنی، براساس مقتضیات هر حرفه و علاقه مندي آنان آموزش هاي مهارتی لازم را فرا گیرند 

گرزین با تأکید بر اینکه تمامی مهارت آموزان جویاي کار نیستند و همه آموزش ها نیز نباید بر مبناي ایجاد شغل باشد، گفت: بخشی
از آموزش هاي ما به قشرهاي آسیب پذیر، دانشجویان، زندانیان، افراد شاغل در اتحادیه ها و صنایع، سربازان و ... اختصاص خواهد
یافت. د جموعه آموزش فنی و حرفه اي کشور با همکاري شهرداري موضوع مهارت و کارآفرینی را در قالب نمایشگاه دستاوردهاي

مهارتی برگزار کرد.



گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان

منبع: دنیاي معدنشماره خبر:  210  |  تاریخ: 1399/05/06

دنیاي معدن -محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی
معتبرترین شرکت هاي فولادي کشور خواهد بود.

دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته طی روزهاي اول تا چهارم
شهریورماه برپا می شود و فرصت ارزشمندي فراهم می کند تا صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي هاي خود را به صورت

 
گسترده ارائه کنند و در معرض بازدید علاقمندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

به گزارش دنیاي معدن، این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته
گري روبرو شده و از آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه

 
صنعت فولاد کشور تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند.



فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي

کشور زیان بار است

منبع: تسنیمشماره خبر:  211  |  تاریخ: 1399/05/06

علیرضا آل داوود از آثار مخرب اینترنت 5G بدون فراهم شدن زیرساخت هاي لازم گفت.

علیرضا آل داوود از آثار مخرب اینترنت 5G بدون فراهم

 
شدن زیرساخت هاي لازم گفت. - اخبار رسانه ها - 

به گزارش گروه رسانه هاي خبرگزاري تسنیم، شبکه ملی
اطلاعات چند سالی است قرار است توسط وزارت ارتباطات
به بهره برداري برسد؛ این شبکه به معناي فعالسازي
اینترنت ملی و مدیریت فضاي سایبري در درون کشور
است که آثار و پیامد هاي مثبتی از خودکفایی اقتصادي و

 
اشتغالزایی را براي کشور به همراه دارد. 

از طرفی به تازگی فناوري 5G از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات وارد ایران شده و موج خبري زیادي را در کشور ایجاد کرده
است. در این گزارش به بررسی آثار و پیامد هاي مثبت و منفی فناوري 5G، ملزومات و زیرساخت هاي این فناوري و ارتباط آن با

 
شبکه ملی اطلاعات پرداخته ایم. 

آل داوود درباره علل کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور توضیح داد: کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور طبیعی است؛ در حال
حاضر در دوران کرونا و پساکرونا و موج دوم و سوم این بیماري به سر می بریم، در چنین شرایطی بسیاري از ادارات با 50 درصد
ظرفیت درحال فعالیت هستند، مردم در قرنطینه خانگی روزگار می گذرانند، بسیاري از افراد کار را به صورت مجازي انجام می دهند،
دانشگاه ها مدارس و مراکز آموزشی بر بستر شبکه و فضاي مجازي آموزش هایشان را پیگیري می کنند. وقتی مصرف اینترنت بر روي
پهناي باند افزایش یابد قطعا اینترنت کند می شود به ویژه در کشور ما که شبکه ملی اطلاعات آنگونه که انتظار می رود تمکیل نشده،
پروژه اش به بهره برداري نرسیده و آماري که از پیشرفت آن وجود دارد امیدوار کننده نیست. این موارد می تواند دلایل کندي سرعت
اینترنت به خصوص اینترنت همراه باشد. اگر شبکه ملی اطلاعات بیش از 60 یا 70 درصد پیشرفت کرده بود می توانستیم شاهد

 
سرعت بیشتر در اینترنتی که به دست مردم می رسد باشیم. 

او ادامه داد: مدلی که براي استفاده از اینترنت در کشور وجود دارد در کشور هاي پیشرفته دنیا سال ها پیش منسوخ شده است.
بسیاري از کشور ها زیرساخت مستقل شبکه دارند به این معنا که سرور هاي سرویس ها و خدماتی که ارائه می شوند در داخل کشور
مستقر بوده و نیازي به اینکه کاربر درخواستش را از خارج از مرز هاي جغرافیایی خود تامین کند وجود ندارد بلکه در همان بستر
جغرافیایی و با فاصله بسیار کوتاه کاربر به آن چه که در بستر شبکه نیاز داد می رسد. در کشور ما سرور ها و VPN هاي مورد نیاز
شبکه هاي اجتماعی، خارج از کشور است؛ طبیعی است که وقتی استفاده از پهناي باند معمول در کشور که بیش از 3 ترابیت بر ثانیه
است افزایش می یابد و براي مثال یکی از شبکه هاي اجتماعی آمریکایی که بر بستر تصویر و فیلم خدمات رسانی می کند پهناي
باندش تا 1.5 ترابیت بر ثانیه افزایش می یابد، دسترسی به این شبکه اجتماعی با مشکل مواجه شده، هزینه زیادي را تحمیل کرده و



سرعت شبکه بسیار کند می شود. وقتی سرور هاي چنین خدماتی خارج از کشور باشد کار را براي مخاطب بسیار سخت می کند و

 
مخاطب با کاهش محسوس شبکه مواجه می شود. 

 
فضاي مجازي در ایران، ساختمانی بدون در و پنجره! 

آل داوود فضاي مجازي در ایران را به ساختمان بدون در و پنجره اي تشبیه کرد و گفت: با شرایط فعلی فضاي مجازي در کشور مانند
ساختمانی بدون درب و پنجره است؛ مدیریتش بر عهده کس دیگري است و به من و شما گفته می شود دماي این ساختمان را 10
درجه سانتی گراد نگه دارید. اصلا چنین چیزي ممکن نیست. رهبر انقلاب نیز در دیدار با جمعی از فرهنگیان از این فضا به عنوان

 
فضاي بی ضابطه و بی قانون یاد کردند؛ به طور طبیعی نمی توان امنیت را براي چنین فضایی تامین کرد. 

کارشناس فضاي مجازي درباره سیاست اخیر اپراتور ها و تغییراتی که در ارائه بسته هاي اینترنت به مشترکان خود اعمال کردند بیان
کرد: سیاست افزایش قیمت و کاهش پهناي باند خارجی در کشور سیاست درستی بوده و بسیاري از کشور هاي دنیا نیز این کار را
انجام داده اند. چین، کره جنوبی، آمریکا و کشور هاي اروپایی به این دلیل اینکه این اخبار می تواند باعث ایجاد استرس، اختلال در

 
حکمرانی، ایجاد آشوب و ناامنی روانی خطرناك شود براي کاهش اثرات اخبار جعلی در جامعه شان اقداماتی را انجام دادند. 

او با مقایسه سیاست هاي تحریمی آمریکا در مسئله دارو و اینترنت نسبت به ایران، پشت پرده هایی را از دسیسه هاي این کشور علیه
ایران فاش کرد و افزود: کشور هایی مثل آمریکا براي اینکه دست کشور ما به داروي کشف شده براي کرونا نرسد با اسم تحریم تمام
دارو ها را پیش خرید می کنند و نام خودشان را روي آن می گذارند که انسان دوستی و حقوق بشر را نقض می کند؛ با این تفاسیر
اینکه کشوري که چنین سیاست هایی را دنبال می کند، پهناي باند اینترنت را تحریم نمی کند موضوع مهمی را فراروي ما قرار می
دهد. همچنین این موضوع که اینستاگرام و واتس اپ و سرویس هاي VPN که میلیارد ها دلار هزینه بر است در کشور ما تحریم نمی
شود شاید در ظاهر آزادي بیان و دسترسی به جامعه باز اطلاعاتی نمود یابد، اما این موضع فقط شعار بوده و حقیقت امر چیز دیگري

 
است. 

این کارشناس فضاي مجازي با اشاره به اعتراضات به وجود آمده در آمریکا در اعتراض به تفکرات نژادپرستانه عنوان کرد: در این
شرایط در آمریکا خفقان، سرکوب و سانسور رسانه اي کامل حاکم است؛ این امر در ویدئویی که از دستگیري خبرنگار درحال تهیه
گزارش منتشر شد به خوبی قابل درك است. در چنین شرایطی نباید اجازه دهیم که از طریق سرویس هاي غربی مثل اینستاگرام و
واتس اپ بازو هاي رسانه اي غرب هرروز جنگ شناختی راه انداخته و براي مردم ایران استرس روانی ایجاد کنند. اگر مردم استرس
داشته باشند ایمنی بدنشان کاهش یافته و در برابر ویروس کرونا ضعیف می شوند، در نتیجه مرگ و میر گسترده در ایران به راه افتاده

 
و خانواده هاي زیادي آسیب می بینند. 

 
گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور به معناي گسترش اشتغالزایی است 

آل داوود گفت: گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور گسترش وسیع اشتغالزایی را به همراه داشته و تاثیر مستقیمی بر صیانت از

 
داده هاي ملی و روح و روان مردم و اقتصاد داخل جامعه دارد. 

او به ضرورت جلوگیري از خروج ارز از کشور تاکید کرد و اظهار داشت: با شرایط فعلی و کمبود ارز در کشور، ناچار به اعمال سیاست
هایی هستیم که کمتر مجبور باشیم پهناي باند اینترنت خریداري کنیم. این حجم از پهناي باند اینترنت کشور نباید در اینتساگرام
خرج شود در صورتی که همه این استفاده ها براي کسب و کار نیست و فقط حجم بسیار زیادي ارز را از کشور خارج می کند. این ارز
مصرفی می تواند در سال «جهش تولید» و به ویژه در شرایط کنونی شیوع کرونا در کشور و رکود بسیاري از مشاغل، به کارخانه ها



 
کمک شایانی بکند. همچنین می تواند در راستاي ایجاد اشتغال در بستر فضاي مجازي مورد استفاده قرار گیرد. 

کارشناس فضاي مجازي در ادامه سخنان خود از مزیت هاي راه اندازي شبکه ملی اطلاعات گفت: راه اندازي شبکه اینترنت مستقل
داخلی بسیار مفید است؛ در این فضا می توان با اخبار جعلی مقابله کرد و از ایجاد حملات تروریستی و آشوب ها در کشور که باعث
آسیب عمده به مشاغل مردم و دولت به واسطه شبکه هاي اجتماعی می شود، جلوگیري کرد. حرکت سریع به سمت فعال کردن این

 
شبکه در کشور ضروري است، زیرا این موضوع در نهایت به نفع مردم تمام می شود. 

آل داوود با تاکید بر لزوم افزایش سواد رسانه اي در کشور و نقش آن در کنترل اثرات مخرب اخبار جعلی در جامعه توضیح داد: نمره
سواد رسانه اي در کشور ما بر اساس آخرین پویش انجام شده 12 از 100 است یعنی عموم مردم در برابر پیام هاي رسانه ها بی دفاع
هستند. سواد رسانه اي یک اصل است که لازم است، اما کافی نیست و باید در کنار آن شبکه مستقل داخلی خودش را نشان دهد.
افزایش سواد رسانه اي باعث ایمنی فرد و جامعه دربرابر اخبار جعلی بوده و باعث می شود مخاطب پس از دیدن یک مطلب به دنبال
منبع و منتشر کننده آن برود و در صورتی که به منبع قابل اعتمادي دست نیافت آن خبر را باور نکند؛ این موضوع نقش بسزایی در

 
کاهش استرس که مادر بسیاري از بیماري ها است، دارد. 

او افزود: می توان از پولی که براي دیدن فیلم هاي مستهجن در بستر فضاي مجازي صرف می شود و فرهنگ جامعه ما به ویژه
فرهنگ جوانان و نوجوانان را نشانه گرفته است و به عنوان قتلگاه جوانان در حال ایجاد تغییر ذائقه و رفتار آن ها است، در راه ایجاد

 
اشتغال در فضاي مجازي و گسترش شبکه ملی اطلاعات استفاده کرد. 

 
افزایش تعداد اپراتور هاي خدمات رسان در کشور باعث رقابت پذیري و ارائه بهتر خدمات می شود 

این کارشناس فضاي مجازي گفت: رقابت پذیري در حوزه ارائه خدمات و سرویس می تواند به کشور کمک کند که مردم خدمات
بهتري دریافت کنند مثلا در دهه 80 یک اپراتور تلفن همراه در کشور فعال بود و قیمت سیم کارت و ارائه خدماتش هم نجومی بود،
چون رقیبی نداشت، اما پس از فعال شدن اپراتور دوم و پس از آن اپراتور سوم، فضاي حاکم در ارائه خدمات شکست و در این شرایط
اپراتوري می تواند در این فضا باقی بماند که خدمات بهتري ارائه دهد، رقابت پذیر تر باشد و بتواند مخاطب را براي دریافت خدماتش

 
نگه دارد. 

آل داوود ادامه داد: زیاد شدن اپراتور هاي کشور باعث رقابتی تر شدن ارائه خدمات نسل آینده مثل اینترنت اشیا و فناوري 5G می
شود. اگر تعداد اپراتور ها به صورت مدیریت شده افزایش یابد به گونه اي که هیچ یک زیانده نبوده، ورشکست نشوند و بتوانند با هم

 
رقابت کنند باعث ارائه خدمات ارتباطی بهتر در کشور می شود. 

او بیان کرد: ابلاغ اصل 44 قانون اساسی در دهه 80 از سوي رهبر انقلاب باعث خرسندي تحلیلگران کسب و کار فضاي مجازي شد،
زیرا این اصل به معناي خصوصی سازي و مردمی سازي است؛ این اصل به معناي رقابت ظاهري و بنگاه داري باطنی بانک ها، دولت ها
و نهاد هاي دولتی نیست بلکه بالعکس، باید جلوي این موضوع گرفته شود. اگر در این زمینه بین رفاقت و رقابت تفاوتی قائل نشویم
یعنی درصورتی که اپراتوري با کمبود بودجه مواجه شد از بیت المال به آن کمک شود، این موضوع اپراتور هاي کوچکتر و خصوصی را

 
تحت تاثیر قرار می دهد. 

 
فناوري 5G فرصت است یا تهدید؟ 



این کارشناس فضاي مجازي درباره ملزومات و زیرساخت هاي فناوري 5G تصریح کرد: ارتقاء نسل شبکه تلفن همراه و ارتباطات نسل
پنجم حوزه سیار اجتناب ناپذیر است. باید بررسی شود که این فناوري چه سرویس هایی را به شبکه ارتباطی کشور اضافه می کند. در
ظاهر موضوع خوبی است و کسی با این پیشرفت مخالف نیست، اما الزاماتی مانند پیوست فناوري، پیوست فرهنگی و پیوست امنیتی
براي راه اندازي این فناوري در کشور ضروري است. به علاوه اینکه این فناوري به دنبال افزایش سرعت اینترنت در چه بستري است

 
حایز اهمیت است. 

آل داوود درباره مشکلات عامه مردم براي استفاده از اینترنت نسل پنجم ادامه داد: مردم در حال حاضر امکان خریدن دستگاه هایی
که بتواند از فناوري 5G پیتیبانی کند را ندارند. بر اساس بررسی هاي انجام شده یکی از ارزان ترین تلفن همراه یک برند هاي کره اي
که بتواند از این فناوري پشتیبانی کند با قیمت 35 میلیون تومان عرضه می شود. از این گذشته اگر این فناوري قرار است در بستر
اینترنت خارجی مورد استفاده قرار گیرد خبر خوبی نیست، زیرا تلاش ما راه اندازي اینترنت مستقل در داخل کشور است و می
خواهیم مدل استفاده از شبکه در ایران به سمت مدلی که کشور هاي پیشرفته دنیا درحال استفاده از آن هستند و بر آن بستر
خدمات پایدار ارائه می دهند، پیش ببریم. اگر قرار است این فناوري بر بستر اینترنت مورد استفاده قرار گیرد نیز تفاوت چندانی با
وضعیت کنونی نخواهد داشت، زیرا با قیمت هاي گزاف تلفن هاي همراه و ممنوعیت واردات آن ها تا سقف قیمتی مشخصی، این

 
گوشی ها وارد ایران نمی شود و بسیار هم پرهزینه خواهد بود. 

او افزود: مسئله بعدي این است که اگر اینترنت 5G بخواهد براي اینترنت اشیا مورد استفاده قرار گیرد امنیت بسیار کمی داشته و با
توجه به حملات سایبري که در حال حاضر نیز در مجموعه هاي مختلف رخ می دهد، تامین امنیت چنین سیستمی بسیار دشوار
است. ابزار هایی که از خدمات اینترنت اشیا پشتیبانی می کنند در داخل کشور تولید نمی شوند و همین امر دروازه بزرگی به روي

 
واردات اجناس و اشیا را به روي ایران باز می کند. 

 
مزایاي اینترنت 5G درصورت راه اندازي بر بستر شبکه ملی اطلاعات مفید خواهد بود 

کارشناس فضاي مجازي ابهاماتی را درباره فناوري 5G مطرح کرد و اظهار داشت: اینکه این فناوري براي کدام یک از اقشار جامعه
مورد استفاده قرار می گیرد هم بسیار مهم است، زیرا اگر بخواهد فقط در اختیار اقشار مرفه جامعه قرار بگیرد و پول آن هم از بیت
المال باشد عادلانه نیست. به علاوه، با فرض اینکه دستگاه هاي دریافت کننده اینترنت اشیا نیز در داخل کشور ساخته شوند اگر این
اینترنت بر بستر شبکه ملی اطلاعات ارائه شود ارزان تر بوده و امن تر است و دشمن به اطلاعات بزرگ جامعه دسترسی پیدا نمی کند.

آل داوود گفت: در حال حاضر دشمن از طریق اینستاگرام، VPN ها و برنامه هایی که سیستم عاملشان در کشور هاي بیگانه
ساماندهی می شوند اطلاعات زیادي در حوزه اطلاعات شناختی و فرهنگی از جامعه ما به دست می آورد؛ از این طریق نیز حوزه
فرهنگ و اجتماع ما را دچار چالش ها و آسیب هاي جدي می کند. در حوزه اقتصادي نیز از اطلاعات کشور استفاده کرده و از این

 
طریق به کشور ما حمله می کند. این موضوعات مهمی است که باید توسط نهادي در کشور پیگیري شود. 

او تصریح کرد: از جمله مسائل پر اهمیت در این زمینه این است که هزینه راه اندازي این فناوري چقدر بوده و ارز مورد نیاز اپراتور ها
براي نصب دکل و ارائه خدمات ویژه این فناوري از چه منبعی تامین می شود. مصرف کننده نهایی این فناوري با این وضعیت قیمت

 
هاي تلفن همراه حداقل کشور ما نیست. عمده مردم در این وضعیت اقتصادي نمی توانند از خدمات این فناوري بهره مند شوند. 

کارشناس فضاي مجازي ادامه داد: اگر اینترنت نسل پنجم در شبکه ملی اطلاعات پیاده سازي شود مزایاي بسیار زیادي خواهد داشت
براي مثال سرعت بسیار زیاد، کاهش هزینه هاي نصبذ، کاهش تشعشعات این دکل ها، همچنین صرفه جویی در زمان افراد که به



واسطه سرعت زیاد این فناوري به وجود می آید به معناي ارزش افزوده براي کشور، مردم و کسب و کار ها است. اشتغالزایی بسیار

 
زیادي در پی خواهد داشت، زیرا این فناوري دنیاي شفافیت، مقابله با بیکاري و ثروت افزایی است. 

 
منفعت نهایی 5G باید شامل حال مردم شود 

آل داوود درباره محتواي ارائه شده بر بستر اینترنت 5G گفت: حوزه فنی و محتوایی در این زمینه به شدت به هم وابسته بوده و باید
در راستاي یکدیگر پیش بروند. ما مخالف فناوري 5G نیستیم، اما اگر به دنبال سرویس دهی مناسب هستیم باید به گونه اي باشد که
منفعت نهایی آن را مردم و انقلاب اسلامی ببرند و دست دشمن از این حوزه در کشور کوتاه شود. محتوایی که بر بستر 5G ارائه می
شود بسیار مهم است؛ اگر قرار است سرعت اینترنت براي استفاده از شبکه هاي اجتماعی خارجی زیاد شود، وقتی تامین هزینه هاي
اینترنت 4G با مشکلات عدیده رو به رو است، تامین هزینه هاي اینترنت 5G گران تر خواهد بود و مشکلات بیشتري را به همراه
خواهد داشت. اگر 5G در کنار شبکه ملی اطلاعات استفاده شود، می توان از هزینه هاي صرفه جویی شده براي خرید پن هاي باند

 
خارجی، به افرادي که تولید محتوا می کنند پول و تسهیلات داد. 

 
کارآفرینان فضاي مجازي بهترین سرمایه رسیدن به اقتصاد بدون نفت 

او درباره تاثیر راه اندازي کسب و کار هاي مجازي بر بستر اینترنت 5G در بهبود وضعیت اقتصادي کشور عنوان کرد: اگر دولت به
خوبی بستري را در پیام رسان هاي داخلی و شبکه ملی اطلاعات فراهم کند که به افراد خود اشتغال در این فضا که در راستاي
درآمدزایی براي دولت بسیار مفید هستند، توجه کرده و از چنین کسب و کار هایی حمایت کند، به حرکت کشور به سمت اقتصاد
بدون نفت نیز کمک زیادي می شود. شرایط کنونی فروش نفت ایران فرصت بسیار خوبی براي رسیدن به چنین مراحلی در کشور

 
است. 

 
فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است 

کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: با توجه به آیه نفی سبیل در قرآن کریم نباید بگذاریم در هیچ مرتبه اي دشمن بر ما چیره شود،
فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است. ناامنی هاي روانی، بدبینی هاي افراد نسبت به یکدیگر، گسست اجتماعی

 
درست کردن با مسائل مختلف از جمله توطئه هایی است که دشمن از طریق فضاي مجازي در جوامع ایجاد می کند. 

 
ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در هرکشور 

آل داوود درباره سرعت پیشرفت فناوري و ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در کشور توضیح داد: ایالات متحده آمریکا که خود به
وجود آورنده اینترنت جهانی است، شبکه زیرساخت ملی دارد؛ چین، کره جنوبی، انگلیس، روسیه و رژیم صهیونیستی نیز این شبکه را
دارا هستند. اینکه ما این شبکه را نداریم و استفاده از پهناي باند بین المللمان انقدر زیاد است موضوع خوبی نیست. کره جنوبی در
حوزه شبکه ملی اطلاعات حداقل در 10 فناوري جدید مقام اول دنیا را دارد. حتی در صنعت خودروسازي نیز نقش اینترنت به گونه
اي است که هوش مصنوعی خودرو ها گسترش می یابد و به اینترنت متصل می شوند و در این زمینه فناوري 5G نقش پررنگ تري

 
می یابد. 

او نقش فناوري در اقتصاد کشور را برجسته سازي کرد و افزود: اینترنت و فناوري نسل پنجم آن از تلفن هاي همراه به تمام اجزاي
سبک زندگی افراد رسوخ خواهد کرد و از حالا باید به فکر آن روز بوده و دریچه اقتصادي صد ها میلیارد دلاري را به روي کشورمان



باز کنیم. باید ایجاد اقتصاد خوشه اي، رقابتی، منهاي نفت و خلاق را در کشور که باعث پویایی اقتصاد، کارآفرینی، افزایش سطح رفاه

 
و مقابله با فساد و بی عدالتی از طریق همین شبکه ها می شود، این طریق زمینه سازي شود. 

کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: فعالسازي فناوري 5G در شرایط کنونی به معناي فرصت دادن به دشمن براي نیل به اهداف
شناختی و اقدامات ضدایرانی و ضدانقلابی بوده و ضربه بزرگی به مردم خواهد زد. راه اندازي فناوري 5G بدون زیر ساخت هاي مذکور
به معناي تسهیل حکمرانی آمریکا در کشور با رویکرد هاي گلوبالیسم است که این کشور از دیرباز آن ها را دنبال می کرده است. باید
با این موضوع مقابله شود، اما نه از طریق محدودسازي و فیلترینگ بلکه با ارتقاء سواد رسانه اي، ارائه سرویس هاي قوي و پایدار در
شبکه ملی اطلاعات داخل کشور و مقابله با اخبار جعلی. فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي

 
کشور زیان بار است. 

آل داوود اظهار داشت: ارتقاءسواد رسانه و فضاي مجازي جامعه بسیار مهم است. فناوري نسل به نسل رو به پیشرفت است و نیاز به
ارتقاء سطح آگاهی عمومی در این زمینه وجود دارد. محدودسازي در شرایط فعلی که ذائقه ها عوض شده است روش مناسبی نیست
بلکه باید فضایی به وجود بیاید که در حد و اندازه مشابه هاي خارجی و با کمترین ایراد باشد همچنین باید سرویس هایی فراتر از

 
سرویس خارجی به مخاطب ارائه شود. 

 
مراقب باشیم سوغات فناوري 5G، فرهنگ غرب نباشد 

او گفت: پس از برگزاري لایو هاي بسیار مستهجن و زننده در فضاي اینستاگرام، نهایتا این خود اینستاگرام بود که حساب کاربري افراد
را به دلیل تخطی از قوانین این نرم افزار که مبتنی بر قوانین غرب است مسدود کرد. غرب با این موضوع به صورت جدي مقابله کرد.
در زمان شهادت حاج قاسم سلیمانی اینستاگرام در اقداماتی اعلام کرد که بر اساس قوانین داخلی آمریکا، در صورت انتشار تصویر و یا
هشتگ مربوط به این شهید، حسابتان را مسدود می کند به گونه اي که دیگر نتوانید با آن تلفن حساب کاربري در اینستاگرام بسازید؛

 
این یعنی حکمرانی دولت آمریکا در کشور ما که باید جلوي آن گرفته شود. 

این کارشناس فضاي مجازي هشدار داد: 5G به معناي انتقال سریعتر پیام است، با این فناوري فرهنگ خاص آن نیز منتقل می شود و

 
باید مراقب باشیم که براي غرب در کشورمان اتوبان سازي نکنیم و فرهنگ غرب را با این فناوري در درون کشور رواج ندهیم. 

آل داوود خاطرنشان کرد: حتی در اینستاگرام و توئیتر هم آنگونه که تصور می شود آزادي بیان وجود ندارد بلکه فقط کاربر درون
حبابی قرار می گیرد که اطلاعات را با هم فکر هاي خودش تبادل می کند. وقتی از این حباب خارج می شوید حساب شما بسته

 
خواهد شد. 

 
پشت پرده برچسب فیک بر روي توئیت هاي ترامپ چیست؟ 

او گفت: اختلافات داخل جامعه آمریکا بین دموکرات ها و جمهوري خواهان باعث می شود که ترامپ یک رسانه را فیک بخواند و یا
توئیتر توئیت هاي او را حذف کند. این موضوع به سطح رسانه ها هم رسیده است. رقابت هایی درون آمریکا از سوي دموکرات ها براي
کسب اعتبار و براي اینکه نشان دهند ما حتی به رئیس جمهور خودمان هم رحم نمی کنیم، صورت می گیرد. به علاوه تفاوت مقابله
توئیتر با توئیت هاي ترامپ و حساب هاي ایرانیان در این است که حساب هاي ایرانیان به تعداد زیاد و به صورت یک جا ساسپند می
شوند، اما مقابله با توئیت هاي ترامپ به صورت تکی و بسیار ملایم تر انجام می شود و این به دلیل مقابله جدي با فیک نیوز در آمریکا
است. اینکه تا کنون هیچ یک از توئیت هاي دموکرات هاي آمریکایی برچسب فیک نخورده اند به معناي دوگانگی صریح در آمریکا



 
است که به تقابل بین جمهوري خواهان و دموکرات ها بر می گردد. 

این کارشناس فضاي مجازي تصریح کرد: آمریکایی ها با مردم ایران بر روي تلفن مردم با ظاهر مراقبت کردن، اپلیکیشن هاي داخلی
را حذف می کنند و بر اساس قوانین خودشان با مردم برخورد می کنند، استارتاپ ها را بر روي گوشی هاي آیفون محدود می کنند و

 
این نوعی ترور اقتصادي و سایبري محسوب می شود. 

آل داوود ادامه داد: اینکه اینستاگرام صفحه یک خواننده هتاك را مسدود می کند، اما لایو هاي مختلفی با محتواي غیر اخلاقی و
پست هاي زیادي با این مضمون همچنان در جاي جاي این نرم افزار بدون هیچ گونه محدودسازي دیده می شوند به این معنا است

 
که اینستاگرام از این طریق به دنبال اعتبارسازي براي خود در بین مخاطبانش است، اما در حقیقت چنین چیزي وجود ندارد. 

منبع : باشگاه خبرنگاران



پگاه تهران پروانه بهره برداري مرکز آموزش را دریافت کرد

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  212  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرایران : همزمان با فرا رسیدن هفته ملی مهارت ، پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به شرکت شیر پاستوریزه
پگاه تهران اعطا شد .

خبرایران : همزمان با فرا رسیدن هفته ملی مهارت ، پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به شرکت شیر پاستوریزه

 
پگاه تهران اعطا شد . 

به گزارش خبرایران از روابط عمومی شرکت صنایع شیر ایران (پگاه ) ، شنبه 4 مرداد ، با حضور حسینعلی امیري معاون پارلمانی
ریاست جمهوري و علی اوسط هاشمی معاون وزیر و رئیس سازمان آموزش فنی حرفه اي کشور ، پروانه بهره برداري مرکز آموزش

 
جوار کارگاهی ، به سید جعفر میر مدیر عامل پگاه تهران اهدا شد . 

حسینعلی امیري معاون امور مجلس ریاست جمهوري ، هدف از این مجوز را ارائه آموزش هاي مهارتی مطابق با استانداردهاي بین
المللی ، رهگیري وضعیت اشتغال مهارت آموختگان ، ایجاد بانک اطلاعات مهارت آموختگان و توسعه همکاري با سازمان هاي مردم

 
نهاد برشمرد و افزود ، محور توسعه ، انسان خلاق و مبتکر با نگاه نو در عرصه هاي اجتماعی ، سیاسی و غیره است . 

در این مراسم ، سید جعفر میر مدیر عامل شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران ، ضمن تاکید بر توسعه پایدار براي نسل هاي آینده ،
پگاه را پیشگام در توسعه پایدار خواند و تصریح کرد ، در این شرکت در حوزه آموزش ، تلاشهاي زیادي صورت گرفته که بیش از 80

 
درصد از آموزش ها با همکاري سازمان فنی و حرفه اي بوده است . 

مهناز خدایی معاون آموزش و تحقیق توسعه پگاه تهران ، در خصوص مزایاي تاسیس این مرکز ، به بهره مندي بیشتر همکاران از

 
آموزش هاي استاندارد فنی حرفه اي و افزایش مهارت و توانمندي منابع انسانی و ارتقاي سطح دانش اشاره کرد . 

 
گفتنی است ، در این مراسم مجوز آموزش جوارکارگاهی و بین کارگاهی به 44 بنگاه اقتصادي ، تخصیص یافت . 

پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به شرکت شیر پاستوریزه



پروانه بهره برداري مرکز آموزش جوار کارگاهی به پگاه تهران اعطا شد . 

شرکت شیر پاستوریزه پگاه تهران اعطا شد. 



حمایتهاي چادرملو از بیماران مبتلا به کرونا و اقدامات پیشگیرانه در اردکان

یزد

منبع: خبر ایرانشماره خبر:  213  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرایران : اقدامات پیشگیرانه از شیوع ویروس کرونا در تمام مجتمع ها و واحدهاي معدنی و صنعتی چادرملو انجام می شود.

 
خبرایران : اقدامات پیشگیرانه از شیوع ویروس کرونا در تمام مجتمع ها و واحدهاي معدنی و صنعتی چادرملو انجام می شود. 

به گزارش خبرایران ، از آغاز موج شیوع بیماري کرونا و گستردگی آن در سطح کشور، واحدهاي HSE مجتمع هاي معدنی و
صنعتی چادرملو در سریع ترین زمان و بدون فوت وقت و با تاکید مدیران هر بخش با تشکیل ستاد مقابله با بحران در هر واحد اقدام

 
به آموزش ، تجهیز و پیشگیري کردند. 

با توجه به اشتغال بیش از 7 هزار نیروي کار در مجتمع هاي چادرملو، رعایت نکات ایمنی و بهداشتی بیش از پیش ضروري به نظر
می رسد بر همین اساس کلاس آموزشی براي پرسنل توسط کارشناس مسئول بیماري هاي مرکز بهداشت اردکان برگزار شده و با
شرکتهاي پیمانکار براي گندزدایی و ضدعفونی کردن محل هاي پر تردد و محل هاي عمومی و مهمانسراها هماهنگی لازم انجام شده

 
است. 

تهیه و نصب پیام هاي آموزشی بازدارنده و انگیزشی در تمامی بخش ها، نظارت مستمر پرسنل اورژانس و بهداري مستقر در مجتمع
هاي معدنی و صنعتی بر فعالیت رستوران ها، خرید و توزیع ماسک، دستکش و ملزومات پیشگیري کننده بیماري در بین پرسنل بهره
برداري، نظارت، انتظامات، رستوران و پیمانکار حمل مواد و.. و الزام به استفاده، تهیه و نصب مواد ضدعفونی در محل هاي پر تردد
سایت و برنامه ریزي براي شارژ روزانه، تهیه کیت هاي تشخیص بیماري براي چک و کنترل روزانه کارکنان و ثبت اطلاعات فردي در

 
فرم هاي مخصوص از دیگر اقدامات انجام شده در راستاي پیشگیري از شیوع ویروس کرونا است. 

آموزش مستقیم نحوه مقابله با بیماري کرونا توسط پرسنل بهداري به تمام کارکنان، ارسال پیامک هاي بهداشتی از طریق سامانه
پیامکی شرکت به تمام پرسنل جهت رعایت بهداشت فردي، تغییر ثبت ساعت پرسنل از شناسایی اثرانگشت به شناسایی چهره،
طراحی چک لیست سلامت روزانه پرسنل در بدو ورود به مجتمع ها و مقایسه با روزهاي قبل، تحویل ماسک و دستکش لاتکس به
تمام پرسنل در تمام شیفت ها در واحدهاي تولیدي و دفاتر اداري تهران و یزد و الزام استفاده از تجهیزات در مدت زمان حضور از

دیگر اقدامات انجام شده در این راستا است.



آموزش مهارت هاي فنی و حرفه اي در تنگناي منابع مالی محدود/لزوم به

روز رسانی تجهیزات کارگاهی

منبع: اترك نیوزشماره خبر:  214  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی گفت: در خراسان شمالی 9 مرکز دولتی فنی و حرفه
اي در زمینه ارائه دوره هاي مهارت آموزي فعالیت می کنند که به روز رسانی تجهیزات آنان به تامین منابع مالی نیاز دارند.

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی گفت: در خراسان شمالی 9 مرکز دولتی فنی و حرفه اي

 
در زمینه ارائه دوره هاي مهارت آموزي فعالیت می کنند که به روز رسانی تجهیزات آنان به تامین منابع مالی نیاز دارند. 

غدیر فاخر، رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه
اي خراسان شمالی در گفت و گو با عصر اترك با گرامی داشت
روز ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي و هفته ملی مهارت اظهار
کرد: در خراسان شمالی، طی سال هاي 92 تا 97 به طور
میانگین سه تا چهار میلیون نفر در دوره هاي آموزشی مهارت
هاي فنی و حرفه اي در مراکز دولتی و آموزشگاه هاي آزاد تحت

 
مدیریت این اداره کل شرکت کرده و آموزش دیده اند. 

فاخر همچنین گفت: در سال گذشته نیز دو میلیون و 51 هزار و 59 دوره آموزش مهارت آموزي براي سه میلیون و 737 هزار و 298

 
نفر ساعت توسط مراکز آموزش دولتی و آموزشگاه هاي آزاد تحت مدیریت این اداره کل برگزار شدند. 

وي افزود: تعهد سال جاري این اداره کل براي برگزاري این دوره ها براي سه میلیون و 112 هزار و 85 نفر ساعت است که از ابتداي

 
امسال تا به کنون 680 دوره آموزش مهارت آموزي براي متقاضیان برگزار شده است. 

وي خاطر نشان کرد: این دوره هاي مهارت آموزي هر ساله براي 20 گروه جامعه هدف از جمله دانشجویان، دانش آموزان، سربازان

 
وظیفه، زندانیان، زنان سرپرست خانوار، ساکنان مناطق مرزي، روستایی، عشایري همچنین متقاضیان مهارت آموزي برگزار می شوند. 

فاخر در ادامه با بیان اینکه این دوره هاي مهارت آموزي در 60 رشته آموزش داده می شوند، عنوان کرد: رشته هایی که در سطح
استان در دوره هاي مهارت آموزي مراکز فنی و حرفه اي دولتی و آموزشگاه هاي آزاد استان آموزش داده می شوند مبتنی بر نیاز

 
سنجی هاي انجام شده، انتخاب شده اند و براي برگزاري آنها برنامه تعریف شده و مربی انتخاب شده اند. 

وي همچنین یادآور شد: البته الزامات زمانی نیز بر انتخاب رشته هاي آموزشی بسیار موثر هستند به طور مثال در حال حاضر گرایش
به سوي بازار سرمایه در سطح عمومی بیشتر شده که تقاضا براي برگزاري دوره هاي آموزشی آشنایی با بورس و بازار سرمایه را نیز

 
افزایش داده است. 



در عین حال، وي عنوان کرد: طی دو یا سه سال گذشته فرمانداران استان نیز نیازهاي مهارتی در سطح شهرستان هاي خود را به این
اداره کل گزارش داده اند که براي برگزاري این دوره ها می بایست منابع مالی تامین می شد، با این وجود، تامین این منابع مالی

 
محقق نشد و این دوره ها توسط سازمان هایی که در این زمینه شرح وظیفه نداشتند، برگزار شدند. 

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی در ادامه با یادآوري این مطلب که ماهیت اصلی اقتصاد
خراسان شمالی در بخش کشاورزي است، افزود: استقبال متقاضیان از برگزاري رشته هاي آموزشی در حوزه کشاورزي در سطح استان

 
بسیار است هر چند که برگزاري دوره هاي آموزشی در بخش خدمات و آي تی نیز متقاضیان پر و پا قرص خود را دارد. 

وي در ادامه عنوان کرد: این اداره کل طی دو سال گذشته پژوهشی را در زمینه ارتباط برگزاري دوره هاي مهارت آموزي توسط مراکز
فنی و حرفه اي استان و بدست آوردن فرصت هاي اشتغال توسط آموزش دیدگان را انجام داد که نتیجه این مطالعه حکایت از آن
داشت 80 درصد از آموزش دیدگان دوره هاي مهارت آموزي فنی و حرفه اي استان هنگامیکه در مشاغل مرتبط با رشته آموزش دیده

 
خود مشغول به کار شده اند به اشتغال پایدار دست یافته اند. 

وي درباره سطح تقاضاها براي کسب مهارت هاي فنی و حرفه اي در سطح استان نیز بیان کرد: در حال حاضر گرایش متقاضیان به
سوي دوره هاي آموزشی برنامه نویسی، رباتیک، تولید با مواد رزین، تولید داروهاي گیاهی، قارچ هاي خوراکی در استان بیشتر شده

 
است. 

فاخر خاطر نشان کرد: در مناطق روستایی و مرزي استان نیز تقاضا براي کسب مهارت ها در زمینه هاي دامپروري، اصلاح نژاد دام،

 
پرورش گیاهان دارویی، زعفران کاري همچنین تعمیر خورد و ادوات کشاورزي نیز بسیار است. 

وي افزود: در همین راستا، براي ارائه این مهارت ها به آنان تیم هاي سیار مهارتی را تشکیل داده ایم و این تیم ها دوره هاي مهارت

 
آموزي را براي ساکنان این مناطق برگزار می کنند. 

وي در ادامه با ابراز تاسف از اینکه هنوز نیز مسئله مدرك گرایی براي بدست آوردن فرصت هاي اشتغال ارحج تر از کسب دوره هاي
آموزش تخصصی و مهارتی است، تاکید کرد: با این وجود، در شرایط حال حاضر داشتن مهارت هاي تخصصی براي کاریابی نیز بسیار

 
مهم شده است، حال ضرورت دارد مسئولان اجرایی گذراندن دوره هاي مهارتی را ملاك استخدام ها قرار دهند. 

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی در بخش دیگري از سخن خود، درباره رویکردهاي جدید در
زمینه برگزاري دوره هاي آموزش فنی و حرفه اي نیز اظهار کرد: شیوع بیماري کووید 19 گرایش برگزاري دوره هاي آموزش فنی و

 
حرفه اي را به سوي ارائه آموزش هاي مجازي هدایت کرده است که ضرورت دارد در این زمینه برنامه ریزي ها را انجام داد. 

وي همچنین عنوان کرد: توجه به برگزاري دوره هاي آموزشی در مراکز خود اشتغالی تحت مدیریت این اداره کل رویکرد بسیار مهم
این نهاد است که این سیاستگذاري را در انعقاد تفاهم نامه ها با دانشگاه هاي استان براي ارائه آموزش هاي مهارتی به دانشجویان را

 
پیگیري و اجرایی خواهیم کرد. 

وي درباره فعالیت کنونی مراکز مهارت آموزي و آموزشگاه هاي آزاد تحت مدیریت این اداره کل در سطح استان نیز عنوان کرد: در
خراسان شمالی 9 مرکز مهارت آموزي همچنین چهار مرکز خود اشتغالی در مناطق قاضی، تیتکانلو، زیارت، زرق آباد داراي سالن و

 
کارگاه هستند. 



فاخر گفت: با این وجود، تجهیزات این مراکز آموزشی به علت برگزاري دوره هاي مهارت آموزي مستمر مستهلک شده اند که باید به

 
روز رسانی شوند. 

وي افزود: به روز رسانی و بازسازي تجهیزات این کارگاه ها به اختصاص منابع مالی مورد نیاز بستگی دارد درحالیکه این اداره کل با

 
محدویت منابع مالی مواجه است. 

افزون بر این، وي یادآور شد: سالن کارگاهی مرکز مهارت شهر شیروان، مرکز ارتقاي مهارت واقع در شهرك صنعتی بیدك شهرستان
بجنورد همچنین سه سالن کارگاهی خود اشتغالی این اداره کل ( شامل زیارت، قاضی و تیتکانلو) به علت اینکه در زمینه به روز رسانی

 
تجهیزات کارگاهی و جذب مربی دچار مشکل هستند، دوره هاي آموزشی در آنها برگزار نمی شود. 

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی افزود: به علت یاد شده، در سال گذشته به ادارات و موسسات
استان اعلام کردیم این سالن ها به اجاره داده می شوند تا دوره هاي آموزشی مراکز خود را در این سالن ها برگزار کنند که تا به کنون

 
هنوز هیچ تقاضایی به این اداره کل ارائه نشده است. 

در عین حال، وي یادآور شد: در سال 86 کلنگ احداث مرکز آموزش مهارتی ویژه خواهران در منطقه تخته ارکان شهر بجنورد بر

 
زمین زده شد که تا به کنون فقط بتن ریزي و اسکلت بندي بناي ساختمان انجام شده است. 

 
وي افزود: عدم اختصاص منابع مالی مورد نیاز براي این پروژه موجب شده است تا این مرکز همچنان ناتمام باقی بماند. 

رییس اداره آموزش و پژوهش اداره کل فنی و حرفه اي خراسان شمالی درباره فعالیت آموزشگاه هاي آزاد در زمینه برگزاري دوره
هاي مهارت آموزي و ارائه مهارت به کارآموزان نیز عنوان کرد: توانگري و فعالیت آنان به استقبال متقاضیان براي کسب دوره هاي

 
آموزشی بستگی دارد. 

فاخر تصریح کرد: این آموزشگاه ها براي ماندگاري و افزایش ارائه خدمات آموزشی خود به متقاضیان به دریافت حمایت هاي

 
تسهیلاتی و مالی نیاز دارند. 

انتهاي پیام/قهرمانی



جزییات ارزهاي برنگشته به کشور اعلام شد

منبع: روزنامه عصر اقتصادشماره خبر:  215  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398 پرداخت و
بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در...

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي جزییات ارزهاي برنگشته
به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398
پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال
1399 را تشریح کرد.  به نقل از روابط عمومی بانک
مرکزي، به گفته وي میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه
اقتصادي کشور در سال هاي یاد شده بالغ بر 25 میلیارد
یورو (27 میلیارد دلار) است که از این میزان حدود 6.8
میلیارد یورو (7.6 میلیارد دلار) مربوط به 250 صادرکننده

 
حقیقی و حقوقی معرفی شده به قوه قضاییه است. 

صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي تحلیلی مختلفی را در
خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی ارسال می کند. به طور نمونه برمبناي
پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397 و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب
صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از
این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان

 
خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج. ا. ا
تعداد 2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد)
از روز 1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو
صادرات داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت
دیگر حدود 17.7 میلیارد یورو (حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده

 
است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاههاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 



وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادرات شان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکت ها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 

وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان



در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

 
حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود. 

منبع: ایلنا



مدیر اداره صادرات بانک مرکزي عنوان کرد؛جزییات ارزهاي برنگشته به

چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397 و 1398

منبع: سرمد نیوزشماره خبر:  216  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در گفتگویی به بیان جزییات ارزهاي برنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي 1397
و 1398 پرداخت و بسته سیاستی بازگشت ارزهاي صادراتی در سال 1399 را تشریح کرد. به گفته وي میزان ارزهاي

بازنگشته به چرخه اقتصادي کشور در سال هاي یاد شده بالغ بر 25 میلیارد یورو (27 میلیارد ...

به گزارش سرمدنیوز به نقل از روابط عمومی بانک مرکزي،
صمد کریمی در خصوص میزان ارزهاي بازنگشته به چرخه
اقتصادي کشور گفت: این بانک گزارش هاي تحلیلی
مختلفی را در خصوص بازگشت ارزهاي صادراتی در مقاطع
مختلف تهیه و براي دستگاههاي اجرایی و نظارتی ارسال
می کند. به طور نمونه برمبناي پروانه هاي صادراتی
دریافتی از گمرك جمهوري اسلامی طی سال هاي 1397

و 1398 مبلغ 56.1 میلیارد یورو (بدون احتساب صادرات شرکت هاي ملی نفت ایران، ملی پالایش و پخش فرآورده هاي نفتی ایران و
ملی گاز ایران) صادرات صورت گرفته است، از این میزان تا روز 1399.3.31 فقط مبلغ 33.6 میلیارد یورو برگشت ارز به چرخه
اقتصادي کشور انجام پذیرفته است. بنابراین تا پایان خردادماه سال جاري مبلغ 22.5 میلیارد یورو ارز فقط توسط این گروه به چرخه

 
اقتصادي کشور برنگشته است. 

وي افزود: علاوه بر ارقام مذکور، مبلغ 2.5 میلیارد یورو مربوط به کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان در بازه زمانی 1397.1.22 الی
1397.5.16 است که مطابق با مصوبات کمیته ماده 2 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، این صادرکنندگان مجاز شدند صادرات خود را
در سامانه هاي مربوط ثبت کنند و جزو تعهدات آنان محسوب شد، اما مبالغ ارزي آنها به چرخه رسمی اقتصاد کشور برنگشته است

 
که با احتساب آن، میزان عدم بازگشت ارز به چرخه رسمی کشور در سال هاي 1397 و 1398 معادل 25 میلیارد یورو خواهد شد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي افزود: بر اساس گزارش هاي تحلیلی دیگر، اطلاعات پروانه هاي صادراتی دریافتی از گمرك ج.ا.ا تعداد
2 هزار و 386 صادرکننده داراي صادرات بیش از یک میلیون یورو با نسبت بازگشت ارز کمتر از 70 درصد (صفر تا 70 درصد) از روز
1397.1.22 لغایت 1398.12.28 مورد بررسی قرار گرفت که نتایج آن حاکی از این بود که این گروه بالغ بر 24 میلیارد یورو صادرات
داشته اند و از روز 22 .1 .1397 لغایت روز1399.3.31 تنها نسبت به بازگشت 6.4 میلیارد یورو اقدام کرده اند، به عبارت دیگر حدود

 
17.7 میلیارد یورو ( حدود 20 میلیارد دلار) توسط این دسته از صادرکنندگان تاکنون به چرخه اقتصادي برگشت نشده است. 

وي ادامه داد: این گروه در سیاستگذاري ارزي از اهمیت بالایی براي مقام پولی و ارزي برخوردار بوده و تلاش خواهد شد در تعامل با
آنان، دستگاه هاي ذیربط و نهادهاي نظارتی تعهدات ارزي خود را به طور کامل ایفا کنند تا بر این اساس منابع ارزي در بازار دوم

 
تقویت شده و تامین نیازهاي وارداتی به موقع انجام پذیرد. 



وي همچنین در خصوص اقدامات قضایی انجام شده به منظور برخورد با صادرکنندگان متخلف گفت: با پیگیري هاي انجام شده و در

 
راستاي مصوبات هیات وزیران و شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، 250 صادرکننده متخلف به قوه قضاییه معرفی شده اند. 

کریمی ادامه داد: بر اساس آخرین اطلاعات، میزان تعهدات آنها 6.8 میلیارد یورو (معادل 7.6 میلیارد دلار) بوده است که از این رقم
فقط 466.6 میلیون یورو معادل 7 درصد، عمدتا از طریق واگذاري پروانه هاي صادراتی و ثبت کوتاژهاي صادراتی عراق و افغانستان (از

 
تاریخ 1397.1.22 الی 1397.5.16) به چرخه اقتصادي کشور بازگشته است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در خصوص عملکرد شرکت هاي پتروشیمی در بازگشت ارز حاصل از صادراتشان گفت: علی رغم
برخی ابهاماتی که به عملکرد این دسته از صادرکنندگان وارد می شود لازم به توضیح است که این شرکت ها بخش زیادي از تعهدات
شان را ایفا کرده اند، به طوري که 58 شرکت صادر کننده پتروشیمی از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.28 به میزان 17.1 میلیارد
یورو صادرات داشته اند که از این میزان مبلغ 14.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین

 
میانگین نسبت عملکرد این شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 84 درصد بوده است. 

همچنین تعداد 12 شرکت عضو گروه ایمیدرو از تاریخ 1397.1.22 الی 1398.12.29 به میزان 5.3 میلیارد یورو صادرات داشته اند
که از این میزان مبلغ 4.4 میلیارد یورو را تا تاریخ 1399.3.31 به چرخه اقتصادي برگردانده اند. بنابراین میانگین نسبت عملکرد این

 
شرکتها در بازگشت ارز صادراتی معادل 83 درصد بوده است. 

صمد کریمی در ادامه به تشریح بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات در سال 1399 پرداخت و با بیان اینکه تهیه و ابلاغ
بسته سیاستی جدید با هدف تقویت منابع ارزي کشور به صورت حواله از طریق بازار دوم(سامانه نیما) و استفاده از منابع حاصل از
صادرات براي واردات بخش تولیدي کشور انجام پذیرفته است تاکید کرد: با توجه به مختصات کلان اقتصادي کشور و شوك هاي
ارزي ناشی از کاهش حجم فروش و بهاي قیمت نفت، فرآورده هاي نفتی و محصولات پتروشیمی، تامین نیازهاي وارداتی کشور باید
مبتنی بر صادرات غیرنفتی باشد. به عبارت دیگر با توجه به گذر از راهبرد اقتصاد نفتی به اقتصاد بدون نفت، ثبات بازار از کشور و
بازارهاي چهارگانه اقتصاد (پول، سرمایه، کار و کالاو خدمات)، حفظ و ایجاد اشتغال، سرمایه گذاري، رشد اقتصادي، حفظ ارزش پول
ملی، جریان با ثبات واردات و رفاه مردم منوط به رشد و توسعه صادرات غیرنفتی از یک سو و بازگشت آن به چرخه اقتصادي بر اساس

 
سیاست هاي اعلامی از سوي دیگر است. 

وي افزود: آسیب شناسی بازگشت ارز حاصل از صادرات طی دو سال اخیر حاکی از آن است که علیرغم تسهیلات، همکاري و تعاملات
انجام شده، گروهی از صادرکنندگان همکاري لازم را در بازگشت به موقع ارز نداشتند که منجر به افزایش شاخص ارزي و تأخیر در
تامین نیازهاي وارداتی کشور شد. بنابراین در بسته سیاستی جدید، هدف تقویت منابع ارزي قابل ملاحظه در بازار دوم و افزایش
ریسک عدم بازگشت ارز حاصل از صادرات بوده است؛ به گونه اي که پیش بینی می شود در سال جاري با نسبت بالاتر ضریب برگشت

 
ارز مواجه شویم و بر این اساس تامین نیازهاي وارداتی کشور به موقع انجام گیرد. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي تاکید کرد: بدیهی است با توجه به تعامل سازنده بانک مرکزي با دستگاه هاي اجرایی و نهادهاي
نظارتی و نیز ابلاغ بسته سیاستی بازگشت ارز حاصل از صادرات مصوب 22 تیرماه سال 99 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، با
بازگشت ارزهاي صادراتی شاخص ارزي از نوسانات کمتري برخوردار شده و با تقویت جانب عرضه ارز به صورت حواله در بازار دوم

 
توسط صادرکنندگان و بانک مرکزي، نرخ ارز در مقادیر واقعی متناسب با عوامل بنیادین اقتصادي به تعادل برسد. 



وي ادامه داد: بر اساس مصوبات این بسته ابلاغی، کلیه صادرکنندگان مکلفند حداقل 80 درصد از ارزهاي خود را به صورت حواله و
حداکثر 20 درصدرا به صورت اسکناس در بازار دوم به فروش برسانند. همچنین بنگاه هاي تولیدي / صادراتی به منظور تأمین
نیازهاي وارداتی خود می توانند حداکثر 30 درصد منابع ارزي صادرات خود را استفاده کرده و لازم است مابقی ارز حاصل از صادرات

 
(حداقل 70 درصد) را به صورت حواله ارزي در بازار ثانویه به فروش برسانند. 

کریمی با اشاره به اینکه بر اساس مفاد بسته سیاستی جدید، واگذاري پروانه صادراتی ممنوع است، افزود: تامین ارز گروهی از
واردکنندگان با ارز حاصل از صادرات گروهی از صادرکنندگان به صورت مستقیم حسب مورد با توافق وزارت صنعت، معدن و تجارت

 
یا وزارت نفت با بانک مرکزي و ثبت در سامانه نیما امکانپذیر است. 

مدیر اداره صادرات بانک مرکزي در مورد تشویق و تنبیه هاي در نظرگرفته شده براي صادرکنندگان در این بسته گفت: صادرکنندگان
در صورت برگشت ارز به چرخه اقتصادي کشور ظرف مدت سه ماه از تاریخ صدور پروانه صادراتی، از تعدیل ارزش پایه صادراتی به
میزان 10 درصد برخوردار خواهند شد که ابزار تشویقی حایز اهمیتی براي آنها به شمار می رود. همچنین صادرکنندگانی که در مهلت
تعیین شده از تاریخ پروانه صادراتی نسبت به برگشت ارز به چرخه اقتصادي اقدام نکرده اند، مکلفند باقیمانده تعهدات خود را در بازار
دوم (سامانه نیما) به نرخ روز پایانی مهلت مزبور در بازار دوم (سامانه نیما) یا قیمت روز بازار، هر کدام کمتر باشد، به بانک مرکزي به

 
فروش رسانند. 

کریمی در پایان تصریح کرد: با توجه به تبصره (2) ذیل بند (1) مصوبه مورخ 1397.7.10 شوراي عالی هماهنگی اقتصادي، ارائه
هرگونه خدمات توسط کلیه دستگاه ها و سازمان هاي اجرایی، بانک هاي عامل و شبکه صرافی ها به صادرکنندگانی که بر مبناي این
بسته سیاستی نسبت به برگشت ارز اقدام نکنند و نیز سایر اشخاصی که به طور مستقیم یا غیر مستقیم در روند عدم برگشت ارز

حاصل از صادرات صادرکنندگان مذکور مشارکت دارند، تا زمان ایفاي تعهد ارزي امکان پذیر نخواهد بود.



حمایت 500 خیر در استان سمنان براي ایجاد اشتغال مددجویان

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  217  |  تاریخ: 1399/05/06

سمنان- مدیرکل کمیته امداد استان سمنان بابیان اینکه 500 خیر در راستاي ایجاد اشتغال از مددجویان این نهاد در استان
حمایت می کنند، گفت: کارآفرینی نقش مؤثري در ریشه کنی فقر دارد.

سمنان- مدیرکل کمیته امداد استان سمنان بابیان اینکه
500 خیر در راستاي ایجاد اشتغال از مددجویان این نهاد
در استان حمایت می کنند، گفت: کارآفرینی نقش مؤثري

 
در ریشه کنی فقر دارد. 

به گزارش خبرنگار مهر، محسن مسعودیان راد ظهر
دوشنبه در همایش تجلیل از خیران اشتغال و مجریان
کارآفرین برتر این استان به میزبانی کمیته امداد سمنان
ضمن بیان اینکه مدیریت نوین فقر با تغییر رویکرد از
معیشت به کارآفرینی مهم ترین سیاستی است که این نهاد

براي ریشه کنی فقر پیش گرفته است، اظهار داشت: در حال حاضر 500 خیر در راستاي ایجاد اشتغال و کارآفرینی از مددجویان

 
کمیته امداد حمایت می کنند. 

وي با تأکید بر لزوم نوآوري و رونق تولیدات داخلی بیان کرد: حمایت از کارگاه هاي تولیدي کوچک در استان با رویکرد ایجاد اشتغال

 
براي مددجویان کمیته امداد در دستور کار است. 

 
اجراي 50 طرح اشتغال زایی در رشته گلیم بافی 

مدیرکل کمیته امداد استان سمنان با اشاره به اینکه ایجاد نظام راهبران شغلی، راه اندازي کانون خیرین اشتغال و بهره گیري از
جهادگران ظرفیتی مطلوب براي حمایت از مددجویان و ایجاد اشتغال براي آنان ایجاد کرده است، خاطرنشان کرد: کانون خیران

 
اشتغال استان سمنان باهدف بهره گیري از کارآفرینان و حامیان اشتغال راه اندازي شد. 

مسعودیان راد بابیان اینکه این کانون علاوه برجهش اشتغال براي نیازمندان، الگویی براي سایر استان ها شد، ابراز کرد: 50 طرح گلیم

 
بافی در استان سمنان با کمک یک حامی اشتغال اجراشده است که تعداد زیادي از مددجویان در این راستا صاحب شغل می شوند. 

وي یادآور شد: تغییر شیوه کمک مستقیم خیران به معیشت مردم و جایگزین شدن آن با کمک به حوزه اشتغال براي مددجویان در

 
دستور کار قرار دارد. 

مدیرکل کمیته امداد استان سمنان توانمندسازي مددجویان را مهم ترین هدف از اجراي این طرح برشمرد و گفت: طرح هاي اشتغال
زایی متنوعی در سرفصل هاي سنگ هاي زینتی، تولیدات صنایع دستی با کمک حامیان اشتغال در حال اجرا است.



30 درصد جمعیت شفت تحت پوشش کمیته امداد هستند

منبع: تابناكشماره خبر:  218  |  تاریخ: 1399/05/06

 
30 درصد جمعیت شفت تحت پوشش کمیته امداد هستند 

شفت- رئیس کمیته امداد شفت با اشاره به پوشش 30 درصدي
جمعیت این شهرستان، گفت: امسال 14 میلیارد تومان تسهیلات

 
اشتغال زایی به مددجویان پرداخت می شود. 

اتابک نظري در گفتگو با خبرنگار مهر با اشاره به اینکه جامعه
هدف کمیته امداد همیشه درگیر آسیب هاي اجتماعی متعددي
هستند، اظهار کرد: 30 درصد جمعیت شهرستان شفت تحت

 
پوشش کمیته امداد شهرستان هستند. 

وي با بیان اینکه حمایت و پوشش زنان سرپرست خانوار از اولویت هاي کمیته امداد است، گفت: دو هزار و 366 خانوار معادل 46

 
درصد خانوار تحت پوشش این نهاد را زنان سرپرست خانوار تشکیل می دهند. 

نظري در ادامه با اشاره به اینکه توانمندسازي و خروج مددجویان از پوشش یکی از برنامه هاي چند ساله اخیر کمیته امداد استان
گیلان است، افزود: در سال گذشته 12 میلیارد ریال تسهیلات اشتغال زایی پرداخت شده و امسال نیز 14 میلیارد تومان تسهیلات

 
براي پرداخت به مددجویان پیش بینی شده است. 

وي با بیان اینکه جلوگیري و پیشگیري از بروز آسیب هاي اجتماعی در میان مددجویان از دیگر برنامه ها است، تصریح کرد: کمیته

 
امداد کارگاه هاي آموزشی در زمینه آسیب هاي اجتماعی برگزار می کند. 

رئیس اداره کمیته امداد شفت ادامه داد: توسعه حمایت هاي حقوقی و اجتماعی مددجویان از جمله حمایت هاي این نهاد از
مددجویان تحت پوشش است.



طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار وارد فاز دوم شد

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  219  |  تاریخ: 1399/05/06

صادقی بیان کرد: جهاد دانشگاهی استان در کنار 22 استان دیگر به عنوان مجري طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست
خانوار در سطح کشور قرار گرفته است که در این طرح مستقیماً براي زنان سرپرست خانوار به شغل پایدار ایجاد خواهد شد.

طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار وارد فاز
دوم شد صادقی بیان کرد: جهاد دانشگاهی استان در کنار
22 استان دیگر به عنوان مجري طرح توانمندسازي
اقتصادي زنان سرپرست خانوار در سطح کشور قرار گرفته
است که در این طرح مستقیماً براي زنان سرپرست خانوار

 
به شغل پایدار ایجاد خواهد شد. 

به گزارش خبرگزاري برنا خراسان جنوبی، مجتبی
ابراهیمی، مدیر سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال

واحد گفت: جهاد دانشگاهی استان در کنار 22 استان دیگر به عنوان مجري طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار در

 
سطح کشور قرار گرفته است که در این طرح مستقیماً براي زنان سرپرست خانوار به شغل پایدار ایجاد خواهد شد. 

وي با اشاره به اجراي طرح پایلوت الگوي نوین توسعه مشاغل خانگی که اخیرا توسط این نهاد اجرا شد، افزود: طرح توانمندسازي
اقتصادي زنان سرپرست خانوار به کارفرمایی اداره کل امور زنان و خانواده استانداري و با نظارت اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی

 
توسط جهاد دانشگاهی به عنوان مجري در حال پیاده سازي است. 

صادقی بیان کرد: اجراي طرح توانمندسازي اقتصادي زنان سرپرست خانوار مبتنی بر طرح الگوي نوین توسعه مشاغل خانگی است که

 
استان ما تجربیات و زیرساخت هاي خوبی در اجراي این طرح کسب کرده است. 

 
وي ادامه داد: سهم استان از این طرح تعداد 69 نفر زن سرپرست خانوار با توجه به معیارهاي طرح است. 

مدیر سازمان تجاري سازي فناوري و اشتغال جهاددانشگاهی خراسان جنوبی گفت: در راستاي پیاده سازي فاز اول طرح از میان حدود
700 نفر زن سرپرست خانوار معرفی شده توسط دستگاه هاي متولی به جهاد دانشگاهی استان تعداد 74 نفر زن سرپرست خانوار

 
واجد شرایط شناسایی شدند. 

ابراهیمی افزود: در فاز دوم طرح، استعدادسنجی و ارائه آموزش هاي عمومی کسب و کار و تخصصی در راستاي مشاغل خانگی مزیت

 
دار استان نیز در نظر گرفته می شود. 

وي بیان کرد: این طرح در سه فاز شناسایی مزیت هاي مشاغل خانگی متناسب با زنان سرپرست خانوار، آموزش وتوانمندسازي آن ها



و شبکه سازي و اتصال به بازار تعریف شده است که در راستاي این طرح و در گام نخست تشکیل تیم هاي مختلف در راهبري، علمی

 
و اجرایی است. 

ابراهیمی یادآور شد: پس از تعیین مزیت هاي مشاغل خانگی استان، شناسایی و ارزیابی زنان سرپرست خانوار مشمول قواعد طرح،
شناسایی پیشران ها به منظور حمایت از متقاضیان طرح، آموزش وتوانمندسازي و ایجاد شبکه اشتغال بین متقاضیان و پیشران ها و

 
اتصال به بازار و فروش محصول، گام هاي بعدي این طرح هستند. 

وي خاطرنشان کرد: امیدواریم با حمایت کارفرما و ناظر استانی طرح، اتفاقات خوبی در اجراي این طرح شاهد باشیم.



کرونا برخی رسوم و تجملات غلط ازدواج را کنار زده است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  220  |  تاریخ: 1399/05/06

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل با اشاره به اینکه ازدواجی که به هنگام نباشد حتما
آسان نخواهد بود.

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان اردبیل:
کرونا برخی رسوم و تجملات غلط ازدواج را کنار زده است معاون
فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل با
اشاره به اینکه ازدواجی که به هنگام نباشد حتما آسان نخواهد بود.

به گزارش برنا، اکبر نگاهی معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل
ورزش و جوانان اردبیل گفت: کرونا موجبات برگزاري ازدواج آسان را فراهم کرده و برخی رسوم دست و پاگیر، تجملات و سنتهاي

 
غلط که گاها از موانع ازدواج محسوب میشوند، را کنار زده است. 

وي با بیان اینکه اشتغال، مسکن و وضعیت اقتصادي عمده مسائلی است که جوانان از آنها به عنوان موانع ازدواج یاد می کنند، تصریح

 
کرد: برخی موانع فرهنگی، تابوها و اخیرا موضوعی بنام کرونا هم به مواردي که روند ازدواج رو کند کرده، اضافه شده است. 

معاون فرهنگی و امور جوانان اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل اضافه کرد: بررسیها نشان میدهد که مشکلات اقتصادي و

 
وضعیت عمومی معیشتی با روند افزایش و کاهش ازدواج ارتباط مستقیم دارد. 

نگاهی با بیان اینکه بر این باور هستیم ازدواجی که به هنگام نباشد حتما آسان نخواهد بود، تصریح کرد: ازدواجی که از این دو فاکتور

 
برخوردار نباشد به ازدواج پایدار منجر نخواهد شد. 

وي با بیان اینکه وزارت ورزش و جوانان به ویژه دفتر برنامه ریزي و توسعه اجتماعی معاونت امور جوانان تلاش میکند به صورت علمی
و تخصصی و پژوهش محور به موضوع ازدواج، فرزندآوري، جمعیت و آسیبهاي اجتماعی ورود کند، اظهار کرد: تاسیس و تقویت مراکز
تخصصی مشاوره ازدواج، راه اندازي و تقویت مجامع خیرین ازدواج در استانهاي کشور و برگزاري کارگاههاي آموزشی مهارتهاي زندگی

 
به ویژه کارگاههاي آموزشی پیش از ازدواج از جمله برنامهها وا قداماتی است که در این راستا انجام شده است. 

نگاهی با بیان اینکه همزمان با هفته ازدواج مراسم گلریزان جامعه ورزشی و جوانان با عنوان «گلریزان پیوندهاي آسمانی» روز 7 مرداد
ماه در مجموعه ورزشی تختی اردبیل برگزار میشود، ادامه داد: این گلریزان همزمان با جشن گلریزان ستاد خیریه تسهیل و ترویج

ازدواج با اعطاي هدایا نقدي و غیر نقدي براي تهیه جهیزیه 110 زوج برگزار خواهد شد.



طیف بندي مشاغل متناسب با ظرفیت هاي هر منطقه در دستور کار قرار گیرد

منبع: ایسناشماره خبر:  221  |  تاریخ: 1399/05/06

نماینده مردم شهرکرد، بن و سامان در مجلس شوراي اسلامی با تاکید بر ایجاد قطب بندي براي مشاغل، گفت: با اهتمام به
این پیشنهاد، هر منطقه، شهر و روستا در یک مجموعه از مشاغل متناسب با ظرفیت و استعدادهاي آن منطقه متمرکز شود.

احمد راستینه ششم مردادماه در آیین افتتاح کارگاه تدوین
محتواي آموزشی و رونمایی از کتب تالیفی کارکنان
سازمان فنی و حرفه اي استان، با تقدیر از افتتاح این
کارگاه آموزش مهارت الکترونیکی در این سازمان، اظهار
کرد: خوشبختانه اقداماتی در این سازمان آغاز شده که
تهیه مجموعه اي از دستگاه هایی که می تواند در جریان
شیوع کرونا به مهارت آموزي الکترونیکی کمک کند، از

 
جمله آن هاست. 

این نماینده مجلس قطب بندي مشاغل، طبقه بندي
روستاها و شهرها و مشخص کردن مشاغل متناسب با

استعدادهاي شهر و روستا را براي حل معضل بیکاري مهم ارزیابی و تصریح کرد: با اهتمام به این پیشنهاد هر منطقه، شهر و روستا در
یک مجموعه از مشاغل متناسب با ظرفیت و استعدادهاي آن منطقه متمرکز شده و بدین سبب زنجیره ارزش گذاري به این مشاغل

 
سازمان دهی خواهد شد. 

وي با تاکید بر مشخص شدن کدهاي آموزشی در سازمان فنی و حرفه اي، گفت: یکی از مشکلات دانشجویان ما با داشتن رزومه هاي
عالی و گذراندن دوره هاي مهارت افزایی، سرگردانی و ندانستن محل ارجاع براي ارائه این توانمندي ها است، بنابراین اثرات آموزش ها
در سازمان فنی و حرفه اي باید مشخص شود بدین نحو که هرکدام از آموزش ها منجر به کدام اشتغال خواهد شد و کلاس هاي

 
آموزشی سازمان بر اساس نیازهاي بازار منطبق شود. 

نماینده مردم شهرکرد، بن و سامان در مجلس شوراي اسلامی با بیان اینکه 43 درصد از فارغ التحصیلان دانشگاهی استان بیکار
هستند، اضافه کرد: آموزش ها باید منجر به ایجاد اشتغال شود و مهم ترین اتفاق در بحث مهارت آموزي، سروسامان دادن به ایجاد
کارآفرینی براي فارغ التحصیلان دانشگاهی است، بنابراین ایجاد یک برنامه مدون و یک سند مشخص در این راستا اساسی بوده و

 
طیف بندي مشاغل در سال هاي آینده پاسخ گوي بخشی از ایجاد مهارت براي بیکاران خواهد شد. 

راستینه با تاکید بر اهمیت ارزش مهارت آموزي، خاطرنشان کرد: متاسفانه در حوزه مهارت آموزي موفق عمل نکرده ایم، اما باید
دانست که براي کسب مهارت آموزي هر کسی ارزش آن مهارت را باید بداند که برنامه ریزي منسجم براي کاهش هزینه این کلاس

 
ها، کمک به مهارت آموز بوده که بتواند با آرامش خاطر در این کارگاه ها و دوره ها شرکت کند. 



انتهاي پیام



گردهمایی بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  222  |  تاریخ: 1399/05/06

محل برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین شرکت هاي
فولادي کشور خواهد بود.

از یکم تا چهارم شهریورماه صورت می گیرد؛ گردهمایی
بزرگان صنعت فولاد کشور در نمایشگاه اصفهان محل
برپایی نمایشگاه هاي بین المللی استان اصفهان براي
دوازدهمین دوره پیاپی میزبان گردهمایی معتبرترین

 
شرکت هاي فولادي کشور خواهد بود. 

به گزارش خبرگزاري برنا در اصفهان، دوازدهمین نمایشگاه
بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و
صنایع وابسته طی روزهاي اول تا چهارم شهریورماه برپا

می شود و فرصت ارزشمندي فراهم می کند تا صاحبان صنایع فولادي، محصولات و توانمندي هاي خود را به صورت گسترده ارائه

 
کنند و در معرض بازدید علاقمندان و فعالان این حوزه قرار دهند. 

شرکت هاي فعال در زمینه تولید فولاد، چدن و فلزات غیرآهنی، ریخته گري، عملیات حرارتی، آبکاري و پرداخت، متالورژي پودر،
فعالان خدمات صنعت متالورژي، مواد اولیه و کمک ذوب ها، قالب سازي و مدل سازي، خدمات آزمایشگاهی، ماشین آلات و تجهیزات

 
صنعتی وابسته از جمله شرکت هایی به شمار می روند که در این نمایشگاه و گردهمایی بزرگ حضور خواهند داشت. 

معرفی توانمندي هاي صنایع متالورژي و ریخته گري ایران، افزایش حجم مبادلات بازرگانی با رویکرد صادراتی، تهیه و توزیع مواد
اولیه و روش هاي تولید، تکمیل و تحویل محصولات مرتبط با صنعت متالورژي و ریخته گري، ارتقاي تولیدات و به روزرسانی دانش
فنی و آشنایی با دستاوردهاي نوین صنعت متالورژي و ریخته گري، فراهم کردن زمینه هاي لازم براي شرکت هاي داخلی و خارجی و
کارآفرینی و اشتغال پایدار و بومی سازي صنایع متالورژي و ریخته گري با هدف حمایت از صنایع داخلی از جمله اهداف برپایی

 
دوازدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژي، فولاد، ریخته گري، ماشین آلات و صنایع وابسته اصفهان خواهد بود. 

این نمایشگاه در دوره هاي گذشته با استقبال بی نظیر شرکت هاي فعال در حوزه متالورژي، فولاد و ریخته گري روبرو شده و از
آنجایی که اصفهان، قطب فولاد کشور به شمار می رود، توانسته جایگاه خود را به عنوان معتبرترین نمایشگاه صنعت فولاد کشور

 
تثبیت کند. 

این نمایشگاه در دوره قبل، میزبان 144 شرکت معتبر در مساحتی بالغ بر 10 هزار مترمربع برگزار شد و شرکت هایی از چین، هند،
آلمان، سوئیس، ترکیه، بلژیک و انگلستان هم در آن حضور داشتند.



ضرورت رایگان شدن آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور

منبع: ایلناشماره خبر:  223  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات
اقتصادي و اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند.

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: آموزش هاي فنی و
حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند
مشکلات اقتصادي و اجتماعی جامعه را حل کند و دولت

 
باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

به گزارش اداره ایلنا، ابراهیم صالحی عمران رئیس دانشگاه
فنی و حرفه اي در نشست خبري که به مناسبت روز ملی
مهارت، کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي که صبح
امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار

 
شد، اظهار داشت: خبرنگاران و رسانه هاي جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته



 
باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 

صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت.حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. دانشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام



دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی

 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است.



''قند پهلو'' پاییز به آنتن برمی گردد/ ''مدرسه تلویزیونی'' تعطیل نمی شود

منبع: تسنیمشماره خبر:  224  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیر شبکه آموزش در نشست خبري امروز از پخش آثار جدیدي درباره مهارت افزایی و تدارك استودیویی جدید براي
مدرسه تلویزیونی ایران در آستانه آغاز سال تحصیلی جدید همراه با طرحی براي آموزش به ناشنوایان خبر داد.

 
 

مدیر شبکه آموزش در نشست خبري امروز از پخش آثار جدیدي درباره مهارت افزایی و تدارك استودیویی جدید براي مدرسه

 
تلویزیونی ایران در آستانه آغاز سال تحصیلی جدید همراه با طرحی براي آموزش به ناشنوایان خبر داد. - اخبار فرهنگی - 

به گزارش خبرنگار فرهنگی خبرگزاري تسنیم، مسعود احمدي افزادي مدیر شکبه آموزش در نشست امروز همزمان با روز ملی مهارت
درباره مدرسه تلویزیونی و اتفاقات جدیدش و برنامه هاي مهارت محور تلویزیون صحبت کرد. او گفت: برنامه هایی همچون «ماهر
باش»، «میز مهارت»، و «فوت و فن» و برنامه مطالبه گرانه به اسم «به وقت ایران» در حوزه مهارت به معناي کسب و کار و ارتقاي
شغلی راه اندازي شده اند. در میان بحث هاي مهارتی کسب و کار و مهارت هاي فردي و شغلی اولویت است. رویکرد ما در تولید،

 
تولید مؤثر، کم هزینه و کوتاه مدت است که با نیازمندي هاي جامعه هم سنخیت داشته باشد. 

 
 



مدیر شبکه آموزش تأکید کرد: باید به موضوع مهارت به صورت چالشی و مهارت گرایانه پرداخت. پرداخت مناظره اي و چالشی
اهمیت ویژه اي در این حوزه دارد و به همین دلیل برنامه «به وقت ایران» طراحی شد و یک میز از آن به یک نماینده مجلس
اختصاص یافت تا او فرصت داشته باشد مسایل اجتماعی در حوزه مهارت را مطرح کند.کشوري که مهارت داشته باشد می تواند به

 
جهش تولید بیندیشد. 

وي درباره دو مسابقه جدید شبکه آموزش، گفت: ما اکنون دو مسابقه جذاب را در دستور کار داریم که "77 ساعت" به تهیه کنندگی
سعید ابوطالب در حال ضبط و تصویربرداري است. جوانان رقابتی را در حوزه مهارت هاي فنی و کسب و کار، زندگی و شخصی آغاز
کرده اند. این مسابقه با پروتکل هاي بهداشتی تولید می شود که امیدوارم از پاییز پخش آن آغاز شود. مسابقه دیگري هم با محوریت

 
صندوق کارآفرینی کشور در حال آماده سازي است و محور آن جوان-ماهران اند و این مسابقه در حال پیش تولید است. 

احمدي افزادي درباره مدرسه تلویزیونی ایران، تأکید کرد: "مدرسه ایران" را با 10 کلاس در سال گذشته آغاز کردیم و در اردیبهشت
امسال به 36 کلاس در روز رساندیم. این رویداد بسیار مهم بود چون با تعطیلی مدارس دانش آموزان دچار نوعی سرگردانی شده
بودند. تا الان بیش از 4 هزار کلاس برگزار کرده ایم. تا بیستم خرداد مرحله اول مدرسه تلویزیونی بود و بعد از آن مدرسه تابستانی
آغاز شد. در حال حاضر استودیوي جدیدي را براي مدرسه تلویزیونی آماده کرده ایم. برنامه اي هم براي ناشنوایان داریم که دستیاري

 
باشد که متناسب با آن ها هم فعالیت کند. 

وي افزود: براي اولین بار عدالت آموزشی معنا شد یعنی یک معلم براي تمام کشور به شکلی واحد تدریس کرد. همچنین سرفصل هاي
مدارس در سراسر کشور به شیوه هاي مختلف تدریس می شد و در این زمینه هم شکلی واحد از تدریس ارائه شد. واقعیت این است
که ایده «مدرسه تلویزیونی» ایده اي موفق بود که آغازگر عصر جدید آموزشی در آموزش و پرورش کشور شد؛ آموزش مبتنی بر رسانه

 
که رسانه ملی موجب آن شد و باعث شد 15 میلیون نفر افراد جامعه از بی هدفی و خانواده هایشان از نگرانی نجات یابند. 

مدیر شبکه آموزش با اشاره به طراحی مسابقه با موضوع "زبان فارسی" و شروع "قندپهلو" از پاییز، گفت: همکاري هاي با فرهنگستان
زبان داریم و هر روز جدول پخش منظمی از برنامه ها و آیتم ها داریم. یک مسابقه زبان فارسی هم در نظر گرفته ایم که طرح آن ارایه
شده و با تأمین منابع امیدواریم اولین مسابقه را با محور زبان فارسی تولید کنیم. "فارسی بان" عنوان برنامه دیگري است که درباره
گروهی است که اسامی مختلف را که واژگانی غیرمتعارف یا خارجی دارند رصد می کنند. سري جدید "مشاعره" با اجراي اسماعیل
آذر هم در حال آماده سازي است. سري جدید "قندپهلو" نیز در مرحله طراحی است تا بتوانیم پخش آن را از پاییز داشته باشیم که با
توجه به بحث کرونا تغییراتی در آن خواهیم داشت. همچنین دو برنامه با همکاري سازمان بورس خواهیم داشت و آموزش در این

 
حوزه خواهد بود که چگونه ورود و سرمایه گذاري کنیم. 

او در پایان با اشاره به اینکه مدرسه تلویزیونی نباید تعطیل شود، خاطرنشان کرد: اگر آموزش تلویزیونی را تعطیل کنید انواع آموزش
هاي کم بنیه وارد خانواده ها می شود که یک تهدید است. این کار یک ریال ارزش انتفاعی ندارد و هیچ گونه انتفاعی براي ما نیست.
برنامه ها زنده روي آنتن رفت و نکته آن همذات پنداري بین معلم و دانش آموز بود، معلم در کلاس از دانش آموز می خواست ماسک
بزند و یا دستکش بپوشد و این پیام ها در بسته هاي تولیدي ممکن نبود. ما براي 15 شهریور و استمرار کلاس ها در سال تحصیلی
جدید آمادگی کامل داریم. ما این آمادگی را داریم که هم به شکل استودیوي مجازي و هم استودیوهاي فیزیکی کار را شروع کنیم.
تاکنون 30 درصد متون درسی تدریس شده است و هدفگیري ما این است که مابقی متون یعنی 70 درصد دیگر را هم تا پایان امسال

 
تدریس کنیم. 



 
لوکس بازي و اغواگري بازیگران در قابِ تلویزیون/ چرا آگهی هاي لاکچري را به صداوسیما تحمیل می کنند؟ 

دستور رئیس صداوسیما براي ساخت سریالی براي کرونا



اولین رویداد استارت آپ پوشاك برگزار می شود

منبع: بازار کارشماره خبر:  225  |  تاریخ: 1399/05/06

مرکز علمی-کاربردي فرهنگ و هنر واحد 11 تهران در نظر دارد، اولین رویداد استارت آپ پوشاك را با موضوع طراحی لباس
فرم اداري بانوان در مهرماه 1399 برگزار کند.

مرکز علمی-کاربردي فرهنگ و هنر واحد 11 تهران در نظر دارد، اولین رویداد استارت آپ پوشاك را با موضوع طراحی لباس

 
فرم اداري بانوان در مهرماه 1399 برگزار کند. 

محبوبه بیات - مرکز علمی-کاربردي فرهنگ و هنر واحد 11 تهران در نظر دارد، در راستاي تحقق منویات مقام معظم رهبري در ارائه
سبک زندگی اسلامی ـ ایرانی و نیز تحقق اهداف کلان مرکز نوآوري پوشاك، اولین رویداد استارت آپ پوشاك را با موضوع طراحی

 
لباس فرم اداري بانوان، با مشارکت کارآفرینان، سرمایه گذاران، افراد صاحب ایده و فعالان حوزه مد و لباس کشور برگزار کند. 

این استارتاپ به منظور توانمندسازي علاقه مندان، در راستاي بهره برداري از فرصت هاي کارآفرینی و آشنایی با بازار کسب و کار

 
برگزار می شود. 

اهداف اصلی این رویداد، آموزش عملی دانش آموختگان علمی-کاربردي در حوزه هاي مختلف، از جمله یادگیري مفاهیم کارآفرینی و
کسب وکار، ایده پردازي، هم اندیشی کارآفرینانه ، ارتباط با کارآفرینان موفق و سرمایه گذاران، انتقال تجربیات، آگاهی از فرآیند

 
چرخه ایده تا بازار...، خواهد بود. 

برگزیدگان این استارت آپ، ایده هاي خود را در حضور سرمایه گذاران ارائه می دهند تا مسیري براي عقد قرارداد و تجاري سازي

 
انبوه ایده ها باشد. 

در همین راستا، از تمامی صاحبان ایده، بویژه دانشجویان و فارغ التحصیلان مرکز علمی-کاربردي فرهنگ و هنر واحد 11 تهران، در

 
زمینه طراحی، تبلیغات اینترنتی، ایجاد بازار فروش... دعوت می شود در این رویداد علمی شرکت نمایند. 

از دیگر اهداف محوري این رویداد، می توان به شناسایی و معرفی طراحان برتر فرم اداري و رسمی بانوان کشور، ایجاد فضاي رقابتی
سالم میان طراحان عرصه مد و لباس در حوزه فرم اداري، تشویق طراحان به ارائه طرح و الگوهاي متناسب با نیاز بانوان کارمند(با در
نظر گرفتن شأن جامعه کارمندان)، کمک به ارتقاي سطح طراحی فرم اداري رسمی با الهام از نمادهاي هنر ایرانی - اسلامی و کشف

 
استعدادهاي نو و نیز ایجاد بانک اطلاعاتی و معرفی به بخش تولید، اشاره کرد. 

ـ به منظور هماهنگی بیشتر و توضیح درباره نحوه حضور، همچنین ارتقاء سطح کیفی آثار ارائه شده و ... کارگاه هاي آموزشی با حضور

 
اساتید برگزار خواهد شد. 

 
خش هاي اصلی رویداد: 

 
-طراحی و الگوسازي 

 
-دوخت 

 
-مواد اولیه نوین 

 
-کسب وکار 

 
شرایط و مقررات حضور در بخش طراحی لباس 

 
معیارها و محورهاي عمومی رویداد: 

 
ـ توجه به فرهنگ عمومی پوشش 

 
ـ توجه به عنصر خلاقیت در نوآوري و طراحی 

 
ـ ارائه حداکثر سه اثر در هر یک از بخش ها 



 
ـ ارائه مشخصات و سایر توضیحاتی که طراح براي مجموعه مورد نظر ضروري می داند در شناسنامه اثر درج شود. 

ـ آثار در هریک از بخش هاي فوق پس از ارزیابی اولیه هیئت داوران، در صورت عدم تأیید براي راهیابی به رویداد به منظور رفع
اشکال و کاربردي شدن آثار از طریق مشاوره به شرکت کنندگان عودت داده شده تا ظرف مدت 48 ساعت اقدام به اصلاح طرح نمایند

 
تا امکان حضور در رویداد و داور نهایی را داشته باشند. 

 
ـ رعایت ضوابط و شاخص هاي طراحی، تولید در فرم اداري و رسمی بانوان 

 
معیارها و محورهاي تخصصی رویداد: 

 
ـ در نظر گرفتن نگاه حرفه اي به آناتومی پوشش در طراحی فرم اداري بانوان 

 
ـ خلاقیت، نوآوري و ابتکار در طرح و تناسب رنگ 

 
ـ روانشناسی طرح متناسب با نوع لباس و حوزه ي کاري 

 
ـ دقت در انتخاب صحیح پارچه با توجه به طرح و کاربرد لباس در ادارات 

 
ـ استفاده از الگوسازي روز، براي رسیدن به تن خور مناسب طرح نهایی اجراشده 

 
ـ استفاده صحیح از تکنولوژي دوخت بر اساس پارچه و مواد (متریال) مورد استفاده 

 
ـ قابلیت بهره گیري از فناوري هاي نوین در فرآیند تولید 

 
ـ استفاده از پارچه و محصولات تولید داخل در تهیه اثر، امتیاز ویژه خواهد داشت. 

 
ـ تطابق با شاخص هاي فرهنگ عمومی و نمادهاي اسلامی، ایرانی در امتیاز و بررسی اثر شایان توجه است. 

 
ـ استفاده مناسب از ملحقات براي لباس ها 

 
-ایجاد کسب وکار در حوزه پوشاك 

 
ـ قابلیت تولید انبوه و تجاري شدن 

 
بخش ویژه رویداد: 

 
• طراحی لباس اداري ویژه مشاغل 

 
• کادر محترم درمان (طراحی با ماسک) 

 
• کادر آموزشی (دانشگاه ها و مراکز آموزشی) 

 
• طراحی لباس فرم (با بهره گیري از ویژگی هاي اقوام ایرانی) 

 
• کادر مسافرتی (هوایی، زمینی، دریایی)... 

 
• طراحی و دوخت لباس با مواد اولیه هوشمند ( نانو ) و... 

 
 http://Uastf11.ac.ir/pages/shetab :محل ثبت ایده

 
مهلت ثبت ایده: 23 شهریور 1399 

برگزاري رویداد: 13مهر1399



بازدید سفیر ایران در کرواسی از دانشگاه علم و فرهنگ

منبع: بازار کارشماره خبر:  226  |  تاریخ: 1399/05/06

سفیر ایران در کرواسی، با حضور در دانشگاه علم و فرهنگ ضمن دیدار با رییس دانشگاه و اعضاي دفتر همکاري هاي علمی و
بین المللی، با برخی از ظرفیت ها و توانایی هاي این دانشگاه آشنا شد.

سفیر ایران در کرواسی، با حضور در دانشگاه علم و فرهنگ ضمن دیدار با رییس دانشگاه و اعضاي دفتر همکاري هاي علمی و

 
بین المللی، با برخی از ظرفیت ها و توانایی هاي این دانشگاه آشنا شد. 

به گزارش روابط عمومی دانشگاه علم و فرهنگ؛ دکتر سید سعید هاشمی- رییس دانشگاه، در این نشست، ضمن معرفی برخی ظرفیت
ها و توانمندي هاي دانشگاه، از آمادگی براي همکاري با مراکز و دانشگاه هاي کرواسی و کشورهاي حوزه بالکان در زمینه هاي علمی،

 
آموزشی، پژوهشی و کارآفرینی خبرداد. 

هاشمی گفت: براي ارائه خدمات و همکاري هاي آموزشی، پژوهشی و کارآفرینی در قالب دوره هاي بلندمدت و تخصصی کوتاه مدت
در حوزه هاي نانو، گردشگري، فنی و مهندسی، فناوري هاي نوین زیستی، هنر و معماري آمادگی کامل هم به صورت حضوري(پس از

 
پایان شرایط اضطراري کرونا) و هم به صورت مجازي(درحال حاضر) وجود دارد. 

وي با تاکید بر اهمیت گسترش زبان فارسی گفت:با توجه به تفاهم نامه منعقده بین دانشگاه علم و فرهنگ و موسسه دهخدا آمادگی

 
لازم براي گسترش زبان فارسی به صورت مجازي و حضوري نیز وجود دارد. 

پرویز اسماعیلی،-سفیر ایران در کشور کرواسی- ضمن اظهار خرسندي از حضور در یک دانشگاه موفق گفت: همکاري دانشگاه هاي
ایران با دانشگاه هاي کرواسی و تبادل دانش و تجربیات بین مراکز علمی دوکشور از اولویت هاي کاري است و تلاش داریم تا به عنوان

 
پل ارتباطی بین مراکز علمی و فناوري عمل کنیم. 

وي افزود: استادان ایرانی که در دانشگاه هاي زاگرب هستند، به عنوان یک ظرفیت می توانند نقش موثري در ایجاد ارتباطات علمی

 
ایفا نمایند که در این زمینه حتما تلاش هاي لازم را انجام می دهیم. 

سفیر ایران در کرواسی بر تمایل ایجاد زمینه هاي مشترك کاري و علمی تاکید کرد و افزود: از هیچ تلاشی براي توسعه همکاري هاي
آموزشی، علمی و کارآفرینی بین دو کشور در زمینه آموزش هاي تخصصی، توسعه دامنه فعالیت استارتاپ هاي دانشگاهی و گسترش

 
زبان فارسی دریغ نخواهم کرد. 

وي در پایان از برخی استارتاپ هاي دانشگاه علم و فرهنگ بازدید به عمل کرد



نمایشگاه مجازي «دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران» راه اندازي

شد

منبع: بازار کارشماره خبر:  227  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران از راه اندازي نمایشگاه مجازي «دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران»
در روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي خبر داد.

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران از راه اندازي نمایشگاه مجازي "دستاوردهاي مهارتی کارآموزان استان تهران" در

 
روز ملی کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي خبر داد. 

به گزارش خبرنگار اقتصادي خبرگزاري تسنیم؛ رضا گرزین،مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران، با بیان اینکه هفته ي ملی
مهارت براي ما یک فرصت است تا اهمیت آموزش هاي فنی و حرفه اي را به شهروندان نشان دهیم،گفت: اعتقاد ما بر این است که هر
مهارت منجر به یک شغل می شود و بسیاري از خانواده ها براي کنکور فرزندان خود برنامه ریزي می کنند اما توجهی به یادگیري

 
مهارت هاي زندگی از سوي آنان ندارند. 

وي با تأکید براینکه باید از مدرك گرایی به سمت مهارت آموزي حرکت کرد، بیان کرد: مجموعه آموزش فنی و حرفه اي کشور با

 
برگزاري نمایشگاه هاي مجازي مهارتی در این راه گام برداشته است که تصویر می تواند یک شغل باشد. 

مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي استان تهران ادامه داد: این مجموعه دو رسالت مهم آموزش مهارتی نیروهاي بیکار فاقد مهارت به
منظور ورود به بازار کار و تصدي مشاغل و دیگري ارتقاء مهارت افراد شاغل براي افزایش بهره وري را بر عهده دارد و به همین دلیل

 
آموزش هاي مهارتی نقش مهمی را در جهت تحقق جهش تولید که مورد تأکید مقام معظم رهبري(مدظله العالی) است، ایفا می کند. 
وي افزود: در دنیا 13هزار استاندارد شغلی و در ایران، 4 هزار و پانصد استاندارد شغلی وجود دارد و اعتقاد داریم که مهارت برابر با
اشتغال است و ضروري است والدین نیز براي آینده شغلی فرزندان خود وقت بگذارند و ترتیبی اتخاذ کنند که فرزندان شان در هر

 
سنی، براساس مقتضیات هر حرفه و علاقه مندي آنان آموزش هاي مهارتی لازم را فرا گیرند 

گرزین با تأکید بر اینکه تمامی مهارت آموزان جویاي کار نیستند و همه آموزش ها نیز نباید بر مبناي ایجاد شغل باشد، گفت: بخشی
از آموزش هاي ما به قشرهاي آسیب پذیر، دانشجویان، زندانیان، افراد شاغل در اتحادیه ها و صنایع، سربازان و ... اختصاص خواهد
یافت. د جموعه آموزش فنی و حرفه اي کشور با همکاري شهرداري موضوع مهارت و کارآفرینی را در قالب نمایشگاه دستاوردهاي

مهارتی برگزار کرد.



شرکت هاي دانش بنیان و هسته هاي نوآور در بحران ها نقش کلیدي دارند

منبع: ایسناشماره خبر:  228  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس مرکز آموزش عالی کاشمر گفت: نوآوران و شرکت هاي دانش بنیان نقش کلیدي را در بحران هاي فراگیر کشور دارند،
به طوري که شاهدیم دانش آموختگان و فارغ التحصیلان دانشگاه ها در شرکت هاي دانش بنیان بعضاً دستگاه هایی را اختراع

می کنند که وابستگی ما را به کشورهاي خارجی قطع می کنند.

هادي معماریان ششم تیرماه در جلسه بررسی وضعیت
مهارت آموزي افزود: با وجود اینکه توسعه پایدار نیازمند
دستیابی به المان هاي آن توسعه در سند توسعه پایدار
سازمان ملل متحد است اما توسعه اي را که تاکنون پیش
رو گرفته ایم منجر به بسیاري از مشکلات در کشور و دنیا

 
شده است. 

وي عنوان کرد: به جز مشکلات زیست محیطی یکی از
مهمترین مشکلاتی که در رسیدن به توسعه پایدار داریم و
المان هاي آن توسعه را رعایت نکردیم عدم اشتغال دانش

 
آموختگان و عدم مهارت در سطح جامعه تحصیل کرده است. 

رئیس مرکز آموزش عالی کاشمر تصریح کرد: در این زمینه نوآوران و شرکت هاي دانش بنیان نقش کلیدي را در بحران هاي فراگیر
کشور دارند، بعضاً دانش آموختگان و فارغ التحصیلان دانشگاه ها در شرکت هاي دانش بنیان دستگاه هایی را اختراع می کنند که نیاز

 
و وابستگی ما را به کشورهاي خارجی قطع می کنند. 

وي با بیان اینکه در روند توسعه مهارت افزایی براي جامعه به عنوان یک عنصر کلیدي در نظر گرفته شده است، اظهار کرد: مهارت

 
افزایی، اشتغال و نوآوري از مهمترین اهداف توسعه پایدار هستند. 

معماریان گفت: در مرکز آموزش عالی کاشمر اگرچه دانشگاه کوچک در حال توسعه هستیم، اما در سطح منطقه به این اهداف طی دو
تا سه سال اخیر نگاه خاصی داشتیم به طوري که در این زمینه تاکنون چندین کار انجام شده که مهمترین آن تعریف اکوسیستم فن

 
آوري، نوآوري و کارآفرینی در مجموعه مرکز آموزش عالی کاشمر است. 

وي یادآور شد؛ براي رسیدن به این اکوسیستم چند عنصر را تعریف کردیم که باید در برنامه 5 ساله سند راهبردي مرکز آموزش عالی
کاشمر به آن برسیم، در این برنامه 5 ساله براي رسیدن به اهداف چند عنصر تعریف شده که مرکز نوآوري و رشد، دفتر کارآفرینی و

 
ارتباط صنعت با جامعه، دفتر مشاوره شغلی و مهارت افزایی و مرکز آموزش هاي آزاد و مجازي از آن جمله است. 

وي با تأکید بر اینکه در این راستا نیازمند همکاري هاي بسیار گسترده تر با فنی و حرفه اي شهرستان هستیم، تهیه سند تحول



مهارت افزایی و اشتغال پذیري دانشجویان را از دیگر اقدامات انجام شده دانست و عنوان کرد: در این سند 5 کارکرد تعریف شده که
شامل آموزش مهارت هاي اجتماعی و فردي، مهارت هاي تخصصی و فنی و حرفه اي، کسب وکارهاي کوچک، آموزش کسب وکار

 
اینترنتی و نوآوري و خلاقیت می شود. 

معماریان اظهار کرد: مرکز نوآوري و شتاب دهی ترشیز که از سال 98 تحت حمایت معاونت علمی و فناوري ریاست جمهوري قرار
گرفته هم اکنون 9 هسته نوآور در آن فعالیت و کار می کنند، طی چند روز اخیر در مرکز نوآوري و شتاب دهی ترشیز و در راستاي
جهاد علمی در مقابله با کرونا دستگاه هاي ضدعفونی کننده اتوماتیک پدالی و دستی هوشمند و تونل ضدعفونی کننده ساخته و

 
تحویل دستگاه ها و سازمان هاي مختلفی شده است. 

رئیس مرکز آموزش عالی کاشمر افزود: با توجه به اینکه مراحل اولیه تونل ضدعفونی کننده انجام شده تلاش می شود که آن را به

 
کنکور سراسري برسانیم، مرکز نوآوري فرصت خوبی براي حمایت از ایده ها و کسب وکارهاي نوین است. 

وي یادآور شد؛ ظرفیت آموزش عالی شهرستان در خدمت توسعه مهارت افزایی و اشتغال پذیري دانشجویان و دانش آموختگان خواهد

 
بود. 

 
استفاده 102 نفر از آموزش هاي مهارتی 

در این جلسه رئیس فنی و حرفه اي کاشمر رسالت سازمان را توانمندسازي و ارتقاء مهارت افراد دانست و افزود: در این خصوص هدف

 
هاي 15 گانه تعریف شده است. 

ابوالفضل خبازي گفت: سال گذشته در مراکز ثابت و سیار شهري خواهران و برادران 977 نفر معادل 154 هزار نفر ساعت از آموزش
هاي مهارتی استفاده کرده اند که رویکرد رشته هاي برادران فنی، کشاورزي، فناوري اطلاعات و خواهران با رویکرد مشاغل خانگی

 
بوده است. 

وي تصریح کرد: کارآموزي در محیط واقعی کار از دیگر تعهدات سازمان فنی و حرفه اي بوده که در این خصوص تعهد سال گذشته
109 نفر اعلام شد، اما عملکرد شهرستان 110 نفر بوده و 100 درصد تعهد در قالب 21 کارگاه در رشته هاي تأسیسات، پوشاك،
صنایع دستی هنري، صنایع غذایی و دام و طیور و .... انجام شد. همچنین تعهد امسال نیز 110 نفر اعلام شده که بین 10 دستگاه

 
اجرایی توزیع شده است. 

رئیس فنی و حرفه اي کاشمر طرح ایران مهارت را از دیگر تعهدات سازمان در راستاي ترویج فرهنگ کارآفرینی براي مقطع متوسطه
اول دانست و مطرح کرد: شهرستان کاشمر توانست در این بخش رتبه اول را کسب کند به طوري که 856 نفر با استفاده از ظرفیت

 
بخش خصوصی شهرستان توانستند از این طرح استفاده کنند. 

وي گفت: در آموزش روستائیان به عنوان دیگر وظایف ذاتی سازمان که استان خراسان رضوي رتبه اول را در سطح کشور داشته و
5000 نفر از آموزش هاي مهارتی روستایی توانستند استفاده کنند در شهرستان نیز سال گذشته 144 نفر معادل 28 هزار نفر ساعت

 
در رشته هاي کشاورزي، صنایع پوشاك، صنایع غذایی و... در 6 روستا مورد آموزش قرار گرفتند. 

خبازي عنوان کرد: تعهد دیگر سازمان نیز در حوزه قرارگاه مهارت آموزي بوده که مهارت آموزي به سربازان وظیفه جزء رسالت این



قرارگاه قرار دارد، سال قبل 48 نفر از سربازان آموزش هاي لازم را فرا گرفتند و امسال نیز 75 نفر در قالب محیط کار واقعی و آموزش

 
در سامانه ثبت نام شده است. 

وي بیان کرد: حوزه دیگري که سازمان ورود کرده آسیب هاي اجتماعی و معتادان بهبود یافته و آموزش در ندامتگاه ها است که سال

 
گذشته 62 نفر در قالب کمپ هاي ترك اعتیاد و معتادان بهبود یافته توانستند از آموزش هاي مهارتی استفاده کنند. 

خبازي در ادامه مهارت آموزي در حوزه دانشجویان و توانمندسازي دانشجویان را از جمله دغدغه هاي مسئولان دانست و گفت: بر
اساس تفاهم نامه هایی که سال قبل با دانشگاه هاي شهرستان داشتیم 102 نفر از آموزش هاي مهارتی در رشته هاي کشاورزي،

 
فناوري اطلاعات، و عمران استفاده کردند. 

وي افزود: در سطح شهرستان 40 آموزشگاه آزاد داریم که در رشته هاي فناوري اطلاعات، امور مالی، صنایع پوشاك، مراقبت زیبایی،
دوخت هاي سنتی، خدمات تغذیه اي، صنایع دستی بافت، الکترونیک، گردشگري و هتل داري مشغول فعالیت هستند و سال گذشته

 
1756 نفر در بخش خصوصی آموزش دیدند. 

انتهاي پیام



500 خیر استان سمنان حامی اشتغال مددجویان و نیازمندان

منبع: ایسناشماره خبر:  229  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرکل کمیته امداد استان سمنان از همکاري 500 حامی اشتغال با کمیته امداد استان سمنان خبر داد و گفت: رویکرد
مدیریت نوین فقر از معیشت به کارآفرینی تغییر پیدا کرده است.

محسن مسعودیان راد، مدیرکل کمیته امداد استان سمنان
همزمان با 6 مردادماه روز کارآفرینی در همایش تجلیل از
جهادگران نمونه، مجریان کارآفرین برتر و خیران اشتغال
استان سمنان همایش که در قالب ویدئو کنفرانس و
بصورت همزمان در تمام شهرهاي استان سمنان برگزار
شد، اظهار کرد: امیدبخشی، بهره گیري از فرصت هاي
شغلی در این شرایط موجود کار بسیار دشواري است که
کارآفرینان استان سمنان با گام هاي عظیم پا به این عرصه

 
گذاشتند. 

وي به تغییر راهبرد کمیته امداد استان سمنان از حمایت هاي مستقیم و معیشتی به اشتغال، کارآفرینی، نوآوري و تولید خبر داد و

 
گفت: 500 خیر استان سمنان حامی اشتغال مددجویان و نیازمندان شدند. 

وي به راه اندازي نخستین کانون خیرین اشتغال استان سمنان اشاره کرد و افزود: این کانون باهدف بهره گیري از کارآفرینان و

 
حامیان اشتغال راه اندازي شد که علاوه برجهش اشتغال براي نیازمندان، الگویی براي سایر استان ها شد. 

مسعودیان راد با تأکید بر ضرورت تغییر شیوه کمک مستقیم خیرین به معیشت مردم و جایگزین شدن آن با کمک به حوزه اشتغال و
درنتیجه توانمندي مددجویان تأکید و خاطرنشان کرد: ایجاد اشتغال براي نیازمندان بدون سرمایه و با کمک خیرین از اهداف این

 
راهبرد نوین است. 

مدیرکل کمیته امداد استان سمنان از اجراي بیش از 50 طرح گلیم بافی در استان سمنان با کمک یک حامی اشتغال استان سمنان
اشاره کرد و گفت: طرح هاي دیگر در سرفصل هاي سنگ هاي زینتی، تولیدات صنایع دستی با کمک حامیان اشتغال در حال اجرا

 
است. 

وي تصریح کرد: ایجاد نظام راهبران شغلی، راه اندازي کانون خیرین اشتغال و بهره گیري از جهادگران ظرفیت خوبی براي اشتغال

 
مددجویان فراهم کرده است. 

در این آئین از جهادگران نمونه، کارآفرینان برتر، حامیان اشتغال و مدیرعامل کانون خیرین اشتغال استان سمنان دست اندرکاران

 
حوزه اشتغال کمیته امداد استان تجلیل و تقدیر شد. 



انتهاي پیام



سرمایه گذاري در بخش معدن به 13 هزار میلیارد ریال رسید

منبع: فلزات آنلاینشماره خبر:  230  |  تاریخ: 1399/05/06

بر اساس آمارهاي منتشر شده از سوي وزارت صنعت، معدن و تجارت طی دو ماهه نخست امسال، تعداد 90 فقره پروانه بهره
برداري با مجوز سرمایه گذاري 13 هزار و 84 میلیارد ریال در بخش معدن و صنایع معدنی صادر شده است که از نظر تعداد

سهم 12.7 درصد و مجوز سرمایه گذاري هم 25.7 درصد کل را به خود اختصاص داد.

به گزارش پایگاه خبري و تحلیلی «فلزات آنلاین»، بر پایه جداول آماري وزارت صنعت، معدن و تجارت، طی دو ماهه امسال
بخش معدن و صنایع معدنی در قالب پروانه هاي بهره برداري مجوز اشتغال یک هزار و 968 نفر را اخذ کرد که 16.5 درصد از کل را

 
به خود اختصاص داد. 

آمارهاي مورد بررسی گویاي آن است که در دو ماهه نخست سال 99 در مجموع وزارت صمت تعداد 704 فقره پروانه بهره برداري

 
صادر کرد که مجوز سرمایه گذاري آن ها 50 هزار و 774 میلیارد ریال و مجوز اشتغال آن ها نیز بالغ بر 11 هزار و 893 نفر است. 

 
استخراج کانه هاي فلزي 

وزارت صمت در این آمار افزوده است که در دو ماهه نخست امسال تعداد دو فقره پروانه بهره برداري با مجوز سرمایه گذاري یک هزار

 
و 932 میلیارد ریال در زمینه استخراج کانه هاي فلزي صادر شد. 

 
بر پایه داده هاي مورد بررسی، مجوز پروانه هاي بهره برداري استخراج کانه هاي فلزي موجب اشتغال 205 نفر را فراهم ساخته است. 

 
استخراج سایر معادن 

در دوره مورد بررسی، تعداد 10 فقره پروانه بهره برداري در زمینه استخراج سایر معادن با مجوز سرمایه گذاري 290.8 میلیارد ریال و

 
مجوز اشتغال 99 نفر صادر شد. 

عملکرد دو ماهه نخست پارسال گویاي آن است که تعداد 21 فقره پروانه بهره برداري با مجوز سرمایه گذاري 626.2 میلیارد ریال و
اشتغال 195 نفر در زمینه استخراج سایر معادن صادر شده بود که امسال نسبت به سال گذشته از نظر تعداد پروانه بهره برداري 52.4

 
درصد، مجوز سرمایه گذاري 53.6 درصد و مجوز اشتغال هم 49.2 درصد کاهش نشان می دهد. 

 
سایر محصولات کانی غیرفلزي 

بر اساس آمارهاي وزارت صمت طی دو ماهه نخست امسال تعداد 56 فقره پروانه بهره برداري در زمینه سایر محصولات کانی غیرفلزي
صادر شد که مجوز سرمایه گذاري به میزان پنج هزار و 298 میلیارد ریال را به دنبال داشت و مجوز اشتغال یک هزار و 120 نفر را

 
موجب شد. 



در دو ماهه نخست سال 98 تعداد 76 فقره پروانه بهره برداري صادر شده بود؛ مجوز سرمایه گذاري آن نیز سه هزار و 50.4 میلیارد
ریال بود و براي اشتغال 967 نفر هم مجوز گرفته بودند. مقایسه آمار امسال نسبت به سال گذشته از نظر تعداد پروانه بهره برداري
کاهش 26.3 درصدي دارد اما از نظر مجوز سرمایه گذاري 73.7 درصد افزایش یافته و در زمینه میزان اشتغال نیز رشد 15.8 درصدي

 
دارد. 

 
ساخت فلزات اساسی 

شمار پروانه هاي بهره برداري در زمینه ساخت فلزات اساسی طی دو ماهه نخست سال 99 بالغ بر 22 فقره با مجوز سرمایه گذاري
پنج هزار و 562 میلیارد ریال و مجوز اشتغال 544 نفر را به دنبال داشت و در دوره مشابه سال گذشته تعداد 31 فقره پروانه بهره

 
برداري صادر شده بود و مجوز سرمایه گذاري نیز بالغ بر سه هزار و 177.8 میلیارد ریال و اشتغال 859 نفر را سبب شد. 

ارزیابی دوره عملکردي امسال نسبت به سال گذشته از نظر تعداد مجوز بهره برداري کاهش 29 درصدي دارد اما از لحاظ مجوز

 
سرمایه گذاري رشد 75 درصدي یافت. همچنین از نظر مجوز اشتغال نیز کاهش 36.7 درصدي را نشان می دهد. 

بر اساس گزارشی از ایرنا، ایران با کشف 68 نوع ماده معدنی از نظر تنوع در جهان جایگاه دهم را دارد و با شناسایی حدود 57 میلیارد

 
تن ذخیره معدنی که حدود 37 میلیارد تن آن قطعی و بقیه احتمالی است، در جایگاه پانزدهم قرار دارد. 

انتهاي پیام//



فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي

کشور زیان بار است/ نقش شبکه ملی اطلاعات در بهبود وضعیت کنونی کشور

منبع: مشرقشماره خبر:  231  |  تاریخ: 1399/05/06

 
- جامعه 

کارشناس فضاي مجازي: فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي کشور زیان بار است/ نقش شبکه

 
ملی اطلاعات در بهبود وضعیت کنونی کشور 

 علیرضا آل داوود از آثار مخرب اینترنت 5G بدون فراهم شدن زیرساخت

 
هاي لازم گفت. 

به گزارش مشرق، شبکه ملی اطلاعات چند سالی است قرار است توسط وزارت ارتباطات به بهره برداري برسد؛ این شبکه به معناي
فعالسازي اینترنت ملی و مدیریت فضاي سایبري در درون کشور است که آثار و پیامدهاي مثبتی از خودکفایی اقتصادي و اشتغالزایی

 
را براي کشور به همراه دارد. 

از طرفی به تازگی فناوري 5G از سوي وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات وارد ایران شده و موج خبري زیادي را در کشور ایجاد کرده
است. در این گزارش به بررسی آثار و پیامدهاي مثبت و منفی فناوري 5G، ملزومات و زیرساخت هاي این فناوري و ارتباط آن با
شبکه ملی اطلاعات پرداخته ایم. در این راستا مصاحبه خبرنگار باشگاه خبرنگاران جوان با علیرضا آل داوود کارشناس فضاي مجازي

 
را مشاهده می کنید: 

آل داوود درباره علل کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور توضیح داد: کاهش سرعت اینترنت همراه در کشور طبیعی است؛ در حال
حاضر در دوران کرونا و پساکرونا و موج دوم و سوم این بیماري به سر می بریم، در چنین شرایطی بسیاري از ادارات با 50 درصد
ظرفیت درحال فعالیت هستند، مردم در قرنطینه خانگی روزگار می گذرانند، بسیاري از افراد کار را به صورت مجازي انجام می دهند،
دانشگاه ها مدارس و مراکز آموزشی بر بستر شبکه و فضاي مجازي آموزش هایشان را پیگیري می کنند. وقتی مصرف اینترنت بر روي
پهناي باند افزایش یابد قطعا اینترنت کند می شود به ویژه در کشور ما که شبکه ملی اطلاعات آنگونه که انتظار می رود تمکیل نشده،
پروژه اش به بهره برداري نرسیده و آماري که از پیشرفت آن وجود دارد امیدوار کننده نیست. این موارد می تواند دلایل کندي سرعت
اینترنت به خصوص اینترنت همراه باشد. اگر شبکه ملی اطلاعات بیش از 60 یا 70 درصد پیشرفت کرده بود می توانستیم شاهد

سرعت بیشتر در اینترنتی که به دست مردم می رسد باشیم. 



او ادامه داد: مدلی که براي استفاده از اینترنت در کشور وجود دارد در کشورهاي پیشرفته دنیا سال ها پیش منسوخ شده است.
بسیاري از کشورها زیرساخت مستقل شبکه دارند به این معنا که سرورهاي سرویس ها و خدماتی که ارائه می شوند در داخل کشور
مستقر بوده و نیازي به اینکه کاربر درخواستش را از خارج از مرزهاي جغرافیایی خود تامین کند وجود ندارد بلکه در همان بستر
جغرافیایی و با فاصله بسیار کوتاه کاربر به آن چه که در بستر شبکه نیاز داد می رسد. در کشور ما سرورها و VPN هاي مورد نیاز
شبکه هاي اجتماعی، خارج از کشور است؛ طبیعی است که وقتی استفاده از پهناي باند معمول در کشور که بیش از 3 ترابیت بر ثانیه
است افزایش می یابد و براي مثال یکی از شبکه هاي اجتماعی آمریکایی که بر بستر تصویر و فیلم خدمات رسانی می کند پهناي
باندش تا 1.5 ترابیت بر ثانیه افزایش می یابد، دسترسی به این شبکه اجتماعی با مشکل مواجه شده، هزینه زیادي را تحمیل کرده و
سرعت شبکه بسیار کند می شود. وقتی سرورهاي چنین خدماتی خارج از کشور باشد کار را براي مخاطب بسیار سخت می کند و

 
مخاطب با کاهش محسوس شبکه مواجه می شود. 

 
 

فضاي مجازي در ایران، ساختمانی بدون در و پنجره! آل داوود فضاي مجازي در ایران را به ساختمان بدون در و پنجره اي تشبیه کرد
و گفت: با شرایط فعلی فضاي مجازي در کشور مانند ساختمانی بدون درب و پنجره است؛ مدیریتش بر عهده کس دیگري است و به
من و شما گفته می شود دماي این ساختمان را 10 درجه سانتی گراد نگه دارید. اصلا چنین چیزي ممکن نیست. رهبر انقلاب نیز در
دیدار با جمعی از فرهنگیان از این فضا به عنوان فضاي بی ضابطه و بی قانون یاد کردند؛ به طور طبیعی نمی توان امنیت را براي

 
چنین فضایی تامین کرد. 

کارشناس فضاي مجازي درباره سیاست اخیر اپراتورها و تغییراتی که در ارائه بسته هاي اینترنت به مشترکان خود اعمال کردند بیان
کرد: سیاست افزایش قیمت و کاهش پهناي باند خارجی در کشور سیاست درستی بوده و بسیاري از کشورهاي دنیا نیز این کار را
انجام داده اند. چین، کره جنوبی، آمریکا و کشورهاي اروپایی به این دلیل اینکه این اخبار می تواند باعث ایجاد استرس، اختلال در

 
حکمرانی، ایجاد آشوب و ناامنی روانی خطرناك شود براي کاهش اثرات اخبار جعلی در جامعه شان اقداماتی را انجام دادند. 

او با مقایسه سیاست هاي تحریمی آمریکا در مسئله دارو و اینترنت نسبت به ایران، پشت پرده هایی را از دسیسه هاي این کشور علیه
ایران فاش کرد و افزود: کشورهایی مثل آمریکا براي اینکه دست کشور ما به داروي کشف شده براي کرونا نرسد با اسم تحریم تمام
داروها را پیش خرید می کنند و نام خودشان را روي آن می گذارند که انسان دوستی و حقوق بشر را نقض می کند؛ با این تفاسیر
اینکه کشوري که چنین سیاست هایی را دنبال می کند، پهناي باند اینترنت را تحریم نمی کند موضوع مهمی را فراروي ما قرار می
دهد. همچنین این موضوع که اینستاگرام و واتس اپ و سرویس هاي VPN که میلیاردها دلار هزینه بر است در کشور ما تحریم نمی
شود شاید در ظاهر آزادي بیان و دسترسی به جامعه باز اطلاعاتی نمود یابد، اما این موضع فقط شعار بوده و حقیقت امر چیز دیگري

 
است. 



این کارشناس فضاي مجازي با اشاره به اعتراضات به وجود آمده در آمریکا در اعتراض به تفکرات نژادپرستانه عنوان کرد: در این
شرایط در آمریکا خفقان، سرکوب و سانسور رسانه اي کامل حاکم است؛ این امر در ویدئویی که از دستگیري خبرنگار درحال تهیه
گزارش منتشر شد به خوبی قابل درك است. در چنین شرایطی نباید اجازه دهیم که از طریق سرویس هاي غربی مثل اینستاگرام و
واتس اپ بازوهاي رسانه اي غرب هرروز جنگ شناختی راه انداخته و براي مردم ایران استرس روانی ایجاد کنند. اگر مردم استرس
داشته باشند ایمنی بدنشان کاهش یافته و در برابر ویروس کرونا ضعیف می شوند، در نتیجه مرگ و میر گسترده در ایران به راه افتاده

 
و خانواده هاي زیادي آسیب می بینند. 

 
 

گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور به معناي گسترش اشتغالزایی است آل داوود گفت: گسترش شبکه ملی اطلاعات در کشور
گسترش وسیع اشتغالزایی را به همراه داشته و تاثیر مستقیمی بر صیانت از داده هاي ملی و روح و روان مردم و اقتصاد داخل جامعه

 
دارد. 

او به ضرورت جلوگیري از خروج ارز از کشور تاکید کرد و اظهار داشت: با شرایط فعلی و کمبود ارز در کشور، ناچار به اعمال سیاست
هایی هستیم که کمتر مجبور باشیم پهناي باند اینترنت خریداري کنیم. این حجم از پهناي باند اینترنت کشور نباید در اینتساگرام
خرج شود در صورتی که همه این استفاده ها براي کسب و کار نیست و فقط حجم بسیار زیادي ارز را از کشور خارج می کند. این ارز
مصرفی می تواند در سال «جهش تولید» و به ویژه در شرایط کنونی شیوع کرونا در کشور و رکود بسیاري از مشاغل، به کارخانه ها

 
کمک شایانی بکند. همچنین می تواند در راستاي ایجاد اشتغال در بستر فضاي مجازي مورد استفاده قرار گیرد. 

کارشناس فضاي مجازي در ادامه سخنان خود از مزیت هاي راه اندازي شبکه ملی اطلاعات گفت: راه اندازي شبکه اینترنت مستقل
داخلی بسیار مفید است؛ در این فضا می توان با اخبار جعلی مقابله کرد و از ایجاد حملات تروریستی و آشوب ها در کشور که باعث
آسیب عمده به مشاغل مردم و دولت به واسطه شبکه هاي اجتماعی می شود، جلوگیري کرد. حرکت سریع به سمت فعال کردن این

 
شبکه در کشور ضروري است، زیرا این موضوع در نهایت به نفع مردم تمام می شود. 

آل داوود با تاکید بر لزوم افزایش سواد رسانه اي در کشور و نقش آن در کنترل اثرات مخرب اخبار جعلی در جامعه توضیح داد: نمره
سواد رسانه اي در کشور ما بر اساس آخرین پویش انجام شده 12 از 100 است یعنی عموم مردم در برابر پیام هاي رسانه ها بی دفاع
هستند. سواد رسانه اي یک اصل است که لازم است، اما کافی نیست و باید در کنار آن شبکه مستقل داخلی خودش را نشان دهد.
افزایش سواد رسانه اي باعث ایمنی فرد و جامعه دربرابر اخبار جعلی بوده و باعث می شود مخاطب پس از دیدن یک مطلب به دنبال
منبع و منتشر کننده آن برود و در صورتی که به منبع قابل اعتمادي دست نیافت آن خبر را باور نکند؛ این موضوع نقش بسزایی در

کاهش استرس که مادر بسیاري از بیماري ها است، دارد. 



او افزود: می توان از پولی که براي دیدن فیلم هاي مستهجن در بستر فضاي مجازي صرف می شود و فرهنگ جامعه ما به ویژه
فرهنگ جوانان و نوجوانان را نشانه گرفته است و به عنوان قتلگاه جوانان در حال ایجاد تغییر ذائقه و رفتار آن ها است، در راه ایجاد

 
اشتغال در فضاي مجازي و گسترش شبکه ملی اطلاعات استفاده کرد. 

 
 

افزایش تعداد اپراتورهاي خدمات رسان در کشور باعث رقابت پذیري و ارائه بهتر خدمات می شود این کارشناس فضاي مجازي گفت:
رقابت پذیري در حوزه ارائه خدمات و سرویس می تواند به کشور کمک کند که مردم خدمات بهتري دریافت کنند مثلا در دهه 80
یک اپراتور تلفن همراه در کشور فعال بود و قیمت سیم کارت و ارائه خدماتش هم نجومی بود، چون رقیبی نداشت، اما پس از فعال
شدن اپراتور دوم و پس از آن اپراتور سوم، فضاي حاکم در ارائه خدمات شکست و در این شرایط اپراتوري می تواند در این فضا باقی

 
بماند که خدمات بهتري ارائه دهد، رقابت پذیرتر باشد و بتواند مخاطب را براي دریافت خدماتش نگه دارد. 

آل داوود ادامه داد: زیاد شدن اپراتورهاي کشور باعث رقابتی تر شدن ارائه خدمات نسل آینده مثل اینترنت اشیا و فناوري 5G می
شود. اگر تعداد اپراتورها به صورت مدیریت شده افزایش یابد به گونه اي که هیچ یک زیانده نبوده، ورشکست نشوند و بتوانند با هم

 
رقابت کنند باعث ارائه خدمات ارتباطی بهتر در کشور می شود. 

او بیان کرد: ابلاغ اصل 44 قانون اساسی در دهه 80 از سوي رهبر انقلاب باعث خرسندي تحلیلگران کسب و کار فضاي مجازي شد،
زیرا این اصل به معناي خصوصی سازي و مردمی سازي است؛ این اصل به معناي رقابت ظاهري و بنگاه داري باطنی بانک ها، دولت ها
و نهادهاي دولتی نیست بلکه بالعکس، باید جلوي این موضوع گرفته شود. اگر در این زمینه بین رفاقت و رقابت تفاوتی قائل نشویم
یعنی درصورتی که اپراتوري با کمبود بودجه مواجه شد از بیت المال به آن کمک شود، این موضوع اپراتورهاي کوچکتر و خصوصی را

 
تحت تاثیر قرار می دهد. 



 
 

فناوري 5G فرصت است یا تهدید؟ این کارشناس فضاي مجازي درباره ملزومات و زیرساخت هاي فناوري 5G تصریح کرد: ارتقاء نسل
شبکه تلفن همراه و ارتباطات نسل پنجم حوزه سیار اجتناب ناپذیر است. باید بررسی شود که این فناوري چه سرویس هایی را به
شبکه ارتباطی کشور اضافه می کند. در ظاهر موضوع خوبی است و کسی با این پیشرفت مخالف نیست، اما الزاماتی مانند پیوست
فناوري، پیوست فرهنگی و پیوست امنیتی براي راه اندازي این فناوري در کشور ضروري است. به علاوه اینکه این فناوري به دنبال

 
افزایش سرعت اینترنت در چه بستري است حایز اهمیت است. 

آل داوود درباره مشکلات عامه مردم براي استفاده از اینترنت نسل پنجم ادامه داد: مردم در حال حاضر امکان خریدن دستگاه هایی
که بتواند از فناوري 5G پیتیبانی کند را ندارند. بر اساس بررسی هاي انجام شده یکی از ارزان ترین تلفن همراه یک برندهاي کره اي
که بتواند از این فناوري پشتیبانی کند با قیمت 35 میلیون تومان عرضه می شود. از این گذشته اگر این فناوري قرار است در بستر
اینترنت خارجی مورد استفاده قرار گیرد خبر خوبی نیست، زیرا تلاش ما راه اندازي اینترنت مستقل در داخل کشور است و می
خواهیم مدل استفاده از شبکه در ایران به سمت مدلی که کشورهاي پیشرفته دنیا درحال استفاده از آن هستند و بر آن بستر خدمات
پایدار ارائه می دهند، پیش ببریم. اگر قرار است این فناوري بر بستر اینترنت مورد استفاده قرار گیرد نیز تفاوت چندانی با وضعیت
کنونی نخواهد داشت، زیرا با قیمت هاي گزاف تلفن هاي همراه و ممنوعیت واردات آن ها تا سقف قیمتی مشخصی، این گوشی ها

 
وارد ایران نمی شود و بسیار هم پرهزینه خواهد بود. 

او افزود: مسئله بعدي این است که اگر اینترنت 5G بخواهد براي اینترنت اشیا مورد استفاده قرار گیرد امنیت بسیار کمی داشته و با
توجه به حملات سایبري که در حال حاضر نیز در مجموعه هاي مختلف رخ می دهد، تامین امنیت چنین سیستمی بسیار دشوار
است. ابزارهایی که از خدمات اینترنت اشیا پشتیبانی می کنند در داخل کشور تولید نمی شوند و همین امر دروازه بزرگی به روي

 
واردات اجناس و اشیا را به روي ایران باز می کند. 



 
 

مزایاي اینترنت 5G درصورت راه اندازي بر بستر شبکه ملی اطلاعات مفید خواهد بود کارشناس فضاي مجازي ابهاماتی را درباره
فناوري 5G مطرح کرد و اظهار داشت: اینکه این فناوري براي کدام یک از اقشار جامعه مورد استفاده قرار می گیرد هم بسیار مهم
است، زیرا اگر بخواهد فقط در اختیار اقشار مرفه جامعه قرار بگیرد و پول آن هم از بیت المال باشد عادلانه نیست. به علاوه، با فرض
اینکه دستگاه هاي دریافت کننده اینترنت اشیا نیز در داخل کشور ساخته شوند اگر این اینترنت بر بستر شبکه ملی اطلاعات ارائه

 
شود ارزان تر بوده و امن تر است و دشمن به اطلاعات بزرگ جامعه دسترسی پیدا نمی کند. 

آل داوود گفت: در حال حاضر دشمن از طریق اینستاگرام، VPN ها و برنامه هایی که سیستم عاملشان در کشورهاي بیگانه ساماندهی
می شوند اطلاعات زیادي در حوزه اطلاعات شناختی و فرهنگی از جامعه ما به دست می آورد؛ از این طریق نیز حوزه فرهنگ و
اجتماع ما را دچار چالش ها و آسیب هاي جدي می کند. در حوزه اقتصادي نیز از اطلاعات کشور استفاده کرده و از این طریق به

 
کشور ما حمله می کند. این موضوعات مهمی است که باید توسط نهادي در کشور پیگیري شود. 

او تصریح کرد: از جمله مسائل پر اهمیت در این زمینه این است که هزینه راه اندازي این فناوري چقدر بوده و ارز مورد نیاز اپراتورها
براي نصب دکل و ارائه خدمات ویژه این فناوري از چه منبعی تامین می شود. مصرف کننده نهایی این فناوري با این وضعیت قیمت

 
هاي تلفن همراه حداقل کشور ما نیست. عمده مردم در این وضعیت اقتصادي نمی توانند از خدمات این فناوري بهره مند شوند. 

کارشناس فضاي مجازي ادامه داد: اگر اینترنت نسل پنجم در شبکه ملی اطلاعات پیاده سازي شود مزایاي بسیار زیادي خواهد داشت
براي مثال سرعت بسیار زیاد، کاهش هزینه هاي نصبذ، کاهش تشعشعات این دکل ها، همچنین صرفه جویی در زمان افراد که به
واسطه سرعت زیاد این فناوري به وجود می آید به معناي ارزش افزوده براي کشور، مردم و کسب و کارها است. اشتغالزایی بسیار

 
زیادي در پی خواهد داشت، زیرا این فناوري دنیاي شفافیت، مقابله با بیکاري و ثروت افزایی است. 



 
 

منفعت نهایی 5G باید شامل حال مردم شود آل داوود درباره محتواي ارائه شده بر بستر اینترنت 5G گفت: حوزه فنی و محتوایی در
این زمینه به شدت به هم وابسته بوده و باید در راستاي یکدیگر پیش بروند. ما مخالف فناوري 5G نیستیم، اما اگر به دنبال سرویس
دهی مناسب هستیم باید به گونه اي باشد که منفعت نهایی آن را مردم و انقلاب اسلامی ببرند و دست دشمن از این حوزه در کشور
کوتاه شود. محتوایی که بر بستر 5G ارائه می شود بسیار مهم است؛ اگر قرار است سرعت اینترنت براي استفاده از شبکه هاي
5G 4 با مشکلات عدیده رو به رو است، تامین هزینه هاي اینترنتG اجتماعی خارجی زیاد شود، وقتی تامین هزینه هاي اینترنت
گران تر خواهد بود و مشکلات بیشتري را به همراه خواهد داشت. اگر 5G در کنار شبکه ملی اطلاعات استفاده شود، می توان از

 
هزینه هاي صرفه جویی شده براي خرید پن هاي باند خارجی، به افرادي که تولید محتوا می کنند پول و تسهیلات داد. 

کارآفرینان فضاي مجازي بهترین سرمایه رسیدن به اقتصاد بدون نفت او درباره تاثیر راه اندازي کسب و کارهاي مجازي بر بستر
اینترنت 5G در بهبود وضعیت اقتصادي کشور عنوان کرد: اگر دولت به خوبی بستري را در پیام رسان هاي داخلی و شبکه ملی
اطلاعات فراهم کند که به افراد خود اشتغال در این فضا که در راستاي درآمدزایی براي دولت بسیار مفید هستند، توجه کرده و از
چنین کسب و کارهایی حمایت کند، به حرکت کشور به سمت اقتصاد بدون نفت نیز کمک زیادي می شود. شرایط کنونی فروش نفت

 
ایران فرصت بسیار خوبی براي رسیدن به چنین مراحلی در کشور است. 

فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: با توجه به آیه نفی سبیل در قرآن
کریم نباید بگذاریم در هیچ مرتبه اي دشمن بر ما چیره شود، فضاي مجازي راه تسلط بیگانه به کشور ما را باز کرده است. ناامنی هاي
روانی، بدبینی هاي افراد نسبت به یکدیگر، گسست اجتماعی درست کردن با مسائل مختلف از جمله توطئه هایی است که دشمن از

 
طریق فضاي مجازي در جوامع ایجاد می کند. 

ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در هرکشور آل داوود درباره سرعت پیشرفت فناوري و ضرورت وجود شبکه ملی اطلاعات در کشور
توضیح داد: ایالات متحده آمریکا که خود به وجود آورنده اینترنت جهانی است، شبکه زیرساخت ملی دارد؛ چین، کره جنوبی، انگلیس،
روسیه و رژیم صهیونیستی نیز این شبکه را دارا هستند. اینکه ما این شبکه را نداریم و استفاده از پهناي باند بین المللمان انقدر زیاد
است موضوع خوبی نیست. کره جنوبی در حوزه شبکه ملی اطلاعات حداقل در 10 فناوري جدید مقام اول دنیا را دارد. حتی در
صنعت خودروسازي نیز نقش اینترنت به گونه اي است که هوش مصنوعی خودروها گسترش می یابد و به اینترنت متصل می شوند و

 
در این زمینه فناوري 5G نقش پررنگ تري می یابد. 

او نقش فناوري در اقتصاد کشور را برجسته سازي کرد و افزود: اینترنت و فناوري نسل پنجم آن از تلفن هاي همراه به تمام اجزاي
سبک زندگی افراد رسوخ خواهد کرد و از حالا باید به فکر آن روز بوده و دریچه اقتصادي صدها میلیارد دلاري را به روي کشورمان باز



کنیم. باید ایجاد اقتصاد خوشه اي، رقابتی، منهاي نفت و خلاق را در کشور که باعث پویایی اقتصاد، کارآفرینی، افزایش سطح رفاه و

 
مقابله با فساد و بی عدالتی از طریق همین شبکه ها می شود، این طریق زمینه سازي شود. 

کارشناس فضاي مجازي بیان کرد: فعالسازي فناوري 5G در شرایط کنونی به معناي فرصت دادن به دشمن براي نیل به اهداف
شناختی و اقدامات ضدایرانی و ضدانقلابی بوده و ضربه بزرگی به مردم خواهد زد. راه اندازي فناوري 5G بدون زیر ساخت هاي مذکور
به معناي تسهیل حکمرانی آمریکا در کشور با رویکردهاي گلوبالیسم است که این کشور از دیرباز آن ها را دنبال می کرده است. باید با
این موضوع مقابله شود، اما نه از طریق محدودسازي و فیلترینگ بلکه با ارتقاء سواد رسانه اي، ارائه سرویس هاي قوي و پایدار در
شبکه ملی اطلاعات داخل کشور و مقابله با اخبار جعلی. فعالسازي نسل پنجم اینترنت بدون فراهم کردن زیرساخت هاي لازم براي

 
کشور زیان بار است. 

آل داوود اظهار داشت: ارتقاءسواد رسانه و فضاي مجازي جامعه بسیار مهم است. فناوري نسل به نسل رو به پیشرفت است و نیاز به
ارتقاء سطح آگاهی عمومی در این زمینه وجود دارد. محدودسازي در شرایط فعلی که ذائقه ها عوض شده است روش مناسبی نیست
بلکه باید فضایی به وجود بیاید که در حد و اندازه مشابه هاي خارجی و با کمترین ایراد باشد همچنین باید سرویس هایی فراتر از

 
سرویس خارجی به مخاطب ارائه شود. 

 
 

مراقب باشیم سوغات فناوري 5G، فرهنگ غرب نباشد او گفت: پس از برگزاري لایوهاي بسیار مستهجن و زننده در فضاي اینستاگرام،
نهایتا این خود اینستاگرام بود که حساب کاربري افراد را به دلیل تخطی از قوانین این نرم افزار که مبتنی بر قوانین غرب است مسدود
کرد. غرب با این موضوع به صورت جدي مقابله کرد. در زمان شهادت حاج قاسم سلیمانی اینستاگرام در اقداماتی اعلام کرد که بر
اساس قوانین داخلی آمریکا، در صورت انتشار تصویر و یا هشتگ مربوط به این شهید، حسابتان را مسدود می کند به گونه اي که
دیگر نتوانید با آن تلفن حساب کاربري در اینستاگرام بسازید؛ این یعنی حکمرانی دولت آمریکا در کشور ما که باید جلوي آن گرفته

 
شود. 

این کارشناس فضاي مجازي هشدار داد: 5G به معناي انتقال سریعتر پیام است، با این فناوري فرهنگ خاص آن نیز منتقل می شود و

 
باید مراقب باشیم که براي غرب در کشورمان اتوبان سازي نکنیم و فرهنگ غرب را با این فناوري در درون کشور رواج ندهیم. 

آل داوود خاطرنشان کرد: حتی در اینستاگرام و توئیتر هم آنگونه که تصور می شود آزادي بیان وجود ندارد بلکه فقط کاربر درون
حبابی قرار می گیرد که اطلاعات را با هم فکرهاي خودش تبادل می کند. وقتی از این حباب خارج می شوید حساب شما بسته

 
خواهد شد. 



 
 

پشت پرده برچسب فیک بر روي توئیت هاي ترامپ چیست؟ او گفت: اختلافات داخل جامعه آمریکا بین دموکرات ها و جمهوري
خواهان باعث می شود که ترامپ یک رسانه را فیک بخواند و یا توئیتر توئیت هاي او را حذف کند. این موضوع به سطح رسانه ها هم
رسیده است. رقابت هایی درون آمریکا از سوي دموکرات ها براي کسب اعتبار و براي اینکه نشان دهند ما حتی به رئیس جمهور
خودمان هم رحم نمی کنیم، صورت می گیرد. به علاوه تفاوت مقابله توئیتر با توئیت هاي ترامپ و حساب هاي ایرانیان در این است
که حساب هاي ایرانیان به تعداد زیاد و به صورت یک جا ساسپند می شوند، اما مقابله با توئیت هاي ترامپ به صورت تکی و بسیار
ملایم تر انجام می شود و این به دلیل مقابله جدي با فیک نیوز در آمریکا است. اینکه تا کنون هیچ یک از توئیت هاي دموکرات هاي
آمریکایی برچسب فیک نخورده اند به معناي دوگانگی صریح در آمریکا است که به تقابل بین جمهوري خواهان و دموکرات ها بر می

 
گردد. 

این کارشناس فضاي مجازي تصریح کرد: آمریکایی ها با مردم ایران بر روي تلفن مردم با ظاهر مراقبت کردن، اپلیکیشن هاي داخلی
را حذف می کنند و بر اساس قوانین خودشان با مردم برخورد می کنند، استارتاپ ها را بر روي گوشی هاي آیفون محدود می کنند و

 
این نوعی ترور اقتصادي و سایبري محسوب می شود. 

آل داوود ادامه داد: اینکه اینستاگرام صفحه یک خواننده هتاك را مسدود می کند، اما لایوهاي مختلفی با محتواي غیر اخلاقی و پست
هاي زیادي با این مضمون همچنان در جاي جاي این نرم افزار بدون هیچ گونه محدودسازي دیده می شوند به این معنا است که

اینستاگرام از این طریق به دنبال اعتبارسازي براي خود در بین مخاطبانش است، اما در حقیقت چنین چیزي وجود ندارد.



حمایت از مشاغل خانگی با ایجاد بازارچه تخصصی در رشت

منبع: اخبار رشتشماره خبر:  232  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي
کشاورزي شهرداري رشت با تاکید بر حمایت از محصولات
خانگی و ایجاد بستر لازم براي فروش این نوع محصولات
اظهارداشت: در شرایط اقتصادي امروز لازم است از تولید

 
محصولات خانگی و فروش آن حمایت شود. 

به گزارش پایگاه خبري رشت پرس، نشست هم اندیشی
«مرتضی عاطفی» ریاست سازمان با سرهنگ «شریف زاده»

مسئول سازمان بسیج سازندگی سپاه ناحیه رشت به منظور احداث بازارچه تخصصی حمایت از تولیدات خانگی در دفتر ریاست

 
سازمان برگزار شد. 

مرتضی عاطفی در این نشست با ابراز امیدواري بر تداوم همکاري هاي فی مابین، بر استفاده از پتانسیل سایر دستگاه هاي اجرایی
استان براي ارائه خدمات مناسب به تولید کنندگان تاکید کرد.رییس سازمان ساماندهی مشاغل شهري و فرآورده هاي کشاورزي
شهرداري رشت با تاکید بر حمایت از محصولات خانگی و ایجاد بستر لازم براي فروش این نوع محصولات اظهارداشت: در شرایط

 
اقتصادي امروز لازم است از تولید محصولات خانگی و فروش آن حمایت شود. 

وي با بیان اینکه ایجاد این بازارچه ها ضمن ایجاد بستر مناسب و توانمندسازي بانوان، رونق اقتصاد خانواده را به دنبال دارد تصریح
کرد: مشاغل خانگی فرصتی براي رفع معضل بیکاري و ایجاد شغل هاي جدید بر اساس خلاقیت، استعداد و کارآفرینی جوانان است

 
که زمینه مشارکت آنان در فعالیت هاي اقتصادي جامعه را مهیا می سازد. 

گفتنی است، در این نشست ضمن بررسی راهکارهاي لازم جهت ایجاد بازارچه هاي فروش محصولات خانگی در راستاي حمایت از
مشاغل خانگی و درآمدزایی براي خانواده ها، مقرر شد، سازمان ساماندهی مشاغل شهري با مشارکت سازمان بسیج سازندگی و

 
دستگاه هاي ذیربط مکان هایی را جهت احداث بازارچه عرضه محصولات خانگی شناسایی و آماده سازي کند. 

انتهاي پیام/083466



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان تاکید کرد: تقویت فعالیتهاي

کارآفرینانه براي بهره گیري مناسب از پنجره جمعیتی

منبع: آریا نیوزشماره خبر:  233  |  تاریخ: 1399/05/06

خبرگزاري آریا - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی
استان زنجان عنوان کرد: در شرایط کنونی کشور، مناسب
ترین راه بهره گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیتهاي

 
کارآفرینانه است. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعیاستان زنجان، محمد رضا یوسفی در اولین جلسه
هیات فنی صدور مجوز براي مراکز مشاوره و
خدماتکارآفرینی استان که با حضور اعضاء هیات فنی صدور
مجوز در محل ایناداره کل برگزار شد، عنوان کرد: با توجه

به شرایط کنونی کشورو چالش هاي جمعیتی حال حاضر و آینده ایران، نحوه بهره برداري از فرصت پنجره جمعیتیبسیار حائز اهمیت

 
است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان ادامه داد: بهره برداریاز فرصت پنجره جمعیتی و تبدیل آن به فرصت اقتصادي و
اجتماعی مستلزم توانمندي ومقتدرسازي جوانان براي توسعه اقتصادي، گسترش فرصت هاي شغلی، سرمایه گذاري مطلوب وبهبود

 
کیفیت سرمایه انسانی است. 

یوسفی با تاکید بر این که در شرایط کنونی کشور مناسب ترینراه بهره گیري از پنجره جمعیتی تقویت فعالیتهاي کارآفرینانه است،
افزود: مهم ترینبستر تبدیل پنجره جمعیتی به توسعه گسترش فرصت هاي شغلی به ویژه براي جوانانتحصیل کرده از طریق کارآفرینی

 
واقعی است. 

وي با اشاره به این که در حال حاضر جمعیت ایران جمعیتی جواناست و بیش از دو سوم این جمعیت در سن فعالیت و کار به سر می
برند ، عنوان کرد: درصورتی که از این پنجره جمعیتی بهره گرفته شده و متناسب با آن شرایط اشتغال و بهره وري ایجاد شود، نه تنها
برخی از مشکلات جمعیتی از جمله تأخیر در ازدواج وفرزندآوري مرتفع خواهند شد، بلکه تولید و بهره وري بالاتر نسل جوان در آینده
می تواندبه طور خودکار از آثار منفی دوره ي سالمندي در آینده جلوگیري خواهد کرد و سالمندیسالم، فعال و موفقیت آمیزي را به

 
دنبال خواهد داشت. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان در ادامه بابیان این که گشایش پنجره جمعیتی در یک کشور معمولا فرصت مغتنمی
براي رشد و توسعهاقتصادي آن کشور محسوب می شود، گفت: باید از آن خوب بهره برداري شود چرا که بهآسانی قابل تکرار نیست و

 
شاید بتوان گفت که در عمر هر ملت ممکن است فقط یک بارتجربه شود. 

وي همچنین شرکت هاي تعاونی و ضرورت خلاقیت و نوآوري در این شرکتها براي خروجاز فضاهاي سنتی را بسیار مهم و قابل توجه
خواند و عنوان کرد: این شرکت ها می توانند از طریق دریافت مجوزمرکز مشاوره و خدمات کارآفرینی مطابق ماده 7 در زمینه هاي

 
فعالیت مراکز مشاورهفعالیت کنند. 

شایان ذکر است:در این جلسه، کمیته هیات فنی با صدور مجوز 4 شرکت تعاونی استان در حوزهفعالیت مرکز مشاوره و خدمات
کارآفرینی موافقت کردند. همچنین با صدور مجوز برایایجاد و راه اندازي کافه کارآفرینی براي کانون کارآفرینان استان و دانشگاه



 
آزاداسلامی واحد زنجان موافقت بعمل آمد. 
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اجراي قانون تسهیل تابعیت روسیه

منبع: روزنامه روزانشماره خبر:  234  |  تاریخ: 1399/05/06

گروه بین الملل: قانون تسهیل اخذ تابعیت روسیه که بر اساس آن شرایط براي گرفتن تابعیت این کشور براي اتباع خارجی و
افراد بدون تابعیت آسانتر شده است به اجرا درآمد. قانون تسهیل اخذ تابعیت خارجی را رئیس جمهوري روسیه پس از تایید

آن در دوماي روسیه و شوراي فدراسیون، امضا کرده بود. در قانون (...) نوشته ...

گروه بین الملل: قانون تسهیل اخذ تابعیت روسیه که بر
اساس آن شرایط براي گرفتن تابعیت این کشور براي اتباع
خارجی و افراد بدون تابعیت آسانتر شده است به اجرا
درآمد. قانون تسهیل اخذ تابعیت خارجی را رئیس
جمهوري روسیه پس از تایید آن در دوماي روسیه و
شوراي فدراسیون، امضا کرده بود. در قانون جدید، سکونت
سه سال در روسیه و داشتن منابع درآمد قانونی به عنوان
شرط لازم براي اخذ تابعیت درصورتی که متقاضیان تابعیت
شوروي داشته یا در جمهوریهاي شوروي سابق زندگی

کرده باشند، لغو شده است. مطابق قانون جدید، اتباع خارجی یا افراد بدون تابعیت می توانند هنگام پذیرش تابعیت روسیه، تابعیت
نخست خود را حفظ کنند. اتباع خارجی یا افراد بدون تابعیت که با فرد تبعه روسیه ازدواج کرده و فرزند دارند نیز مشمول تسهیل

 
اخذ تابعیت می شوند. 

در این قانون همچنین اتباع خارجی و بدون تابعیت درصورتی که یکی از والدین آنها تابعیت روسیه داشته باشد می توانند تابعیت این
کشور را آسانتر بگیرند.اتباع کشورهاي مولداوي، اوکراین، بلاروس و قزاقستان در صورتی که اقامت پنج ساله روسیه موسوم به «وید نا

 
ژیتلستوا» داشته باشد می توانند از تسهیل اخذ تابعیت روسیه استفاده کنند.   

 
چرا روس ها به دنبال تسهیل شرایط مهاجرتی هستند؟ 

پیشتر «ولادیمیر ولوخ» معاون اول انستیتو مهاجرت و روابط بین دولتی در مورد قانون جدید تابعیت روسیه گفت: مهاجرت یکی از

 
منابع اضافی بهبودي وضعیت اقتصادي و جمعیتی کشور محسوب می شود. 

ولوخ که استاد دانشگاه دولتی مدیریت است، خاطرنشان کرد: روسیه به مهاجران نیاز دارد و براي همین می خواهد با دادن تابعیت به

 
آنها، اوضاع جمعیتی و اقتصادي خود را بهبود بخشد. 

«ولادیمیر لپخین» مدیر کل انستیتو اتحادیه اقتصادي اوراسیا در روسیه نیز در خصوص تمهیدات جدید روسیه گفت: در زمان حاضر
سالانه حدود 13 میلیون مهاجر خارجی بطور موقت وارد روسیه می شوند این در حالی است که فقط 3 میلیون نفر بطور قانونی در
این کشور اشتغال بکار دارند و در این شرایط آنها نیروي کار خارجی به حساب می آیند که هزینه آنها براي کارفرمایان روس گران
تمام می شود.گفتنی است هر مهاجر خارجی براي کار در روسیه تا چندي پیش ماهیانه مبلغی در حدود چهار هزار روبل معادل 63
دلار به عنوان «پاتنت» یا مجوز کار باید می پرداخت که امسال رقم آن به 95.2 دلار افزایش یافته است.علاوه بر این دولت روسیه
امیدوار است که از این راه متخصصان بیشتر و صاحبان پیشه هاي مورد نیاز این کشور را از کشورهاي همسایه و نیز کشورهاي دیگر
جذب کند.افراد زیادي به روسیه سفر نمی کنند و سیستم جدید به دنبال ایجاد جذابیت بیشتر براي سفر به روسیه تدارك دیده شده
است.روسیه که به صورت سنتی کشوري بسته به حساب می آمد در سالیان اخیر به سرعت در حال باز کردن مرزهاي خود در برابر
مردم دیگر کشورها است و علاوه بر دعوت از اتباع دیگر کشورها براي بازدید از این کشور، شرایط تابعیت و سرمایه گذاري را روزبروز



بهبود می بخشد.



پرداخت هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی کرونا در تهران

منبع: میزانشماره خبر:  235  |  تاریخ: 1399/05/06

استاندار تهران با اشاره به پرداخت 949 میلیارد و 800 میلیون تومان تسهیلات بانکی از روند رو به رشد پرداخت تسهیلات
وام کرونا از سوي بانک ها در استان تهران خبر داد.

خبرگزاري میزان - طبق اعلام پایگاه اطلاع رسانی استانداري تهران،
انوشیروان محسنی بندپی با اشاره به پرداخت تسهیلات کرونا اظهار
داشت: تحریم هاي ظالمانه دشمنان و شرایط اقتصادي ناشی از کرونا
ضرورت حمایت از واحد هاي اقتصادي و تولیدي را بیشتر کرده از

 
اینرو دولت تسهیلاتی را به واحد هاي تولیدي اختصاص دارد. 

وي در مورد میزان پرداخت این تسهیلات در استان تهران افزود: در
پی پیگیري هاي مجدانه از طریق تشکیل جلسات و نامه نگاري با

 
دستگا هاي مرتبط و ارسال پرونده درخواست به بانک ها شاهد رشد سریع پرداخت وام تسهیلات کرونا هستیم. 

استاندا تهران با اشاره به آخرین آمار موجود در این زمینه تصریح کرد: تا یک هفته قبل 16 میلیارد تومان تسهیلات پرداخت شده بود

 
که در طی این هفته با همکاري بانک ها این رقم به 949 میلیارد و 800 میلیون تومان افزایش پیدا کرده است. 

 
بیشتر بخوانید: برگزاري مراسم سوگواري ایام محرم در تهران/ شرایط مطلوب برگزاري کنکور 

محسنی بندپی سپس بیان کرد: تا امروز تعداد 21 هزار و 661 فقره پرونده درخواست وام کرونا به بانک ها ارسال شده است و در

 
نتیجه این روند 139 هزار و 812 نفر تثبیت اشتغال صورت گرفته است. 

وي همچنین تاکید کرد: همه دستگاه هاى اجرایى و بانک ها در مورد جذب حداکثرى این تسهیلات اقدامات لازم را به عمل آورند تا

 
زمینه فعالیت واحد هاي تولیدي در شرایط موجود تسهیل شود. 

انتهاي پیام/



فتاح: درآمد آزادراه «تهران شمال» صرف محرومیت زدایی می شود

منبع: میزانشماره خبر:  236  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس بنیاد مستضعفان گفت: درآمد هاي حاصل از عوارض آزادراه تهران شمال بعد از کسر هزینه هاي نگهداري، کاملا براي
محرومیت زدایی هزینه می شود.

خبرگزاري میزان - بنا به اعلام پایگاه اطلاع رسانی بنیاد مستضعفان،
سید پرویز فتاح در نشست خبري صبح امروز با اشاره به گذشت
یکسال از صدور حکم خود به عنوان رییس بنیاد مستضعفان از سوي
رهبر انقلاب، در تشریح گزارش عملکرد یکسال اخیر اظهار کرد: در
سال 98، من 8 ماه در بنیاد مستضعفان بودم، ولی علی رغم
جابجایی هاي انجام شده در بنیاد مستضعفان، برنامه مصوب سال 98
این بنیاد، با 34 درصد رشد نسبت به سال 97، محقق شد و درآمد
کل بنیاد در سال 98، 36 هزار میلیارد تومان شد و 7 هزار میلیارد

 
تومان نیز به عنوان سود عملیاتی ناخالص و قبل از کسر سهم شرکا و کسر مالیات محقق شد. 

وي با بیان اینکه حدود 1000 میلیارد تومان مالیات سال 98 بنیاد مستضعفان است که پرداخت خواهد شد گفت: با توجه به شرکاي
بنیاد، 40 درصد این سود سهم شرکا و سهامداران غیربنیادي است و مابقی سود بنیاد است که براي محرومیت زدایی هزینه خواهد

 
شد. 

 
بنیاد مستضعفان هیچگونه معافیت مالیاتی ندارد 

رییس بنیاد مستضعفان با تاکید بر اینکه بنیاد مستضعفان همواره مالیات خود را پرداخت کرده و به هیچ وجه معافیت مالیاتی ندارد
افزود: ما در اجراي قانون بازنشستگان نیز علی رغم اینکه بنیاد از بودجه دولتی استفاده نمی کند و قانون بازنشستگی طبق قانون به
این بنیاد تسري نمی یافت، ما به صورت 100 درصدي منع بکارگیري بازنشستگان را در بنیاد مستضعفان اجرا کردیم و حتی یک

 
مورد هم مجوز براي بکارگیري بازنشستگان نگرفتیم. 

فتاح با اشاره به تکمیل قطعه نخست آزادراه تهران شمال طی یکسال اخیر گفت: 3 روز بعد از حضورم در بنیاد مستضعفان، بازدیدي
از آزادراه تهران شمال که یک پروژه تاریخی شده بود، داشتم و اعلام کردیم که قطعه نخست آزادراه، در دهه فجر به بهره برداري می
رسد؛ این در حالی بود که خیلی ها از جمله رییس جمهور نسبت به این موضوع تردید داشتند، ولی به لطف خداوند در اوایل اسفند

 
سال گذشته قطعه نخست آن به بهره برداري رسید که تاثیرات مثبتی در ترافیک و صرفه جویی در وقت و بنزین داشت. 

به گفته رییس بنیاد مستضعفان قرار است قطعه دوم آزادراه نیز به صورت 50 درصدي یعنی مسیر رفت آن تا نیمه اول سال آینده

 
آماده عبور و مرور شود. 



 
92 هزار سند را به مالکان محرومش به رایگان واگذار کردیم 

فتاح در ادامه تشریح گزارش عملکرد یکساله بنیاد مستضعفان با بیان اینکه طی یکسال گذشته 11300 فقره از اسناد علوي به و
محرومان به صورت رایگان واگذار شده است افزود: با احتساب این واگذاري ها، تعداد اسناد واگذار شده به 92 هزار فقره رسید و بنا
داریم طی مراسمی در ماه اینده، بیش از 10 هزار سند دیگر را که عمدتا در استان هاي شمالی است به محرومان به صورت رایگان

 
واگذار کنیم که با احتساب این عدد، تعداد اسناد واگذار شده به 102 هزار فقره سند خواهد رسید. 

وي همچنین با اشاره به واگذاري سیمان رایگان از سوي بنیاد مستضعفان براي بازسازي مناطق آسیب دیده از سیل، زلزله و حوادث
طبیعی گفت: طی سال گذشته 380 هزار تن سیمان رایگان براي حوادث طبیعی همچون سیل و زلزله تحویل بنیاد مسکن شد تا
صرف بازسازي مناطق آسیب دیده شود؛ البته ما مسیر را باز گذاشته ایم که هرمقدار لازم بود، سیمان رایگان براي بازسازي این

 
مناطق اختصاص یابد. 

 
مناطق هدف محرومیت زدایی بنیاد مستضعفان به 25 منطقه رسید/ تا 2 سال آینده پروژه نیمه تمام نخواهیم داشت 

رییس بنیاد مستضعفان با اعلام خبر افزایش مناطق هدف طرح آبادانی و پیشرفت، به 25 منطقه گفت: طی یکسال گذشته تعداد
مناطق بنیاد مستضعفان در این طرح، از 13 منطقه به 25 منطقه رسیده است؛ البته بنیاد مستضعفان در برخی از این مناطق تازه

 
استقرار یافته و انشاالله در تلاشیم تا با استفاده از الگوي محرومیت زدایی در قلعه گنج، طی 3 سال، چهره این مناطق تغییر کند. 

فتاح با تاکید بر تکمیل پروژه هاي نیمه تمام بنیاد مستضعفان طی 2 سال آینده گفت: در حال حاضر 22 هزار میلیارد تومان از منابع
بنیاد مستضعفان را در حال سرمایه گذاري داریم که ظرف امسال و سال آینده، تکمیل خواهد شد؛ این پروژه ها در بخش فولاد،

 
دامداري، کشاورزي است و انشاالله در بنیاد مستضعفان طی 2 سال آینده پروژه نیمه کاره و رها نخواهیم داشت. 

 
آمادگی بنیاد مستضعفان براي ساخت مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان 

وي با اعلام خبر آمادگی بنیاد مستضعفان براي مشارکت در احداث مسکن ارزان و مقاوم براي محرومان گفت:ما جدي تر از قبل به
این طرح ورود خواهیم کرد و به دولت و مجلس اعلام کرده ایم که بنیاد مستضعفان آماده است براي احداث مسکن ارزان و مقاوم

 
براي محرومین در کنار دولت باشد. 

رییس بنیاد مستضعفان ادامه داد: من با حضور در کمیسیون اقتصادي اعلام کردم که ما آمادگی داریم تا در بحث تامین زمین براي
ساخت مسکن محرومان و تامین سیمان و برخی مصالح ساختمانی رایگان مشارکت داشته باشیم؛ همچنین در بخش تسهیلات و
شرکت هاي ساختمانی نیز آمادگی هرگونه کمک به انجام این پروژه را داریم. البته ما منتظر تعیین تکلیف این طرح از سوي دولت و

 
مجلس هستیم تا با توجه به نقشی که برایمان ترسیم می شود اقدام کنیم. 

 
املاك بنیاد مستضعفان هم بورسی می شوند 

رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه طی یکسال گذشته 2 شرکت بنیاد مستضعفان در بورس پذیرفته شده اند گفت: با احتساب این
شرکت ها، تعداد شرکت هاي بورسی بنیاد مستضعفان به 32 شرکت رسیده است و امیدواریم امسال بتوانیم 20 شرکت دیگر بنیاد

 
مستضعفان را وارد بازار سرمایه کنیم تا مردم نیز سهامدار این شرکت ها شوند و در سود آن شریک باشند. 



فتاح در خصوص مشارکت بنیاد مستضعفان در بورس املاك نیز گفت: ما تلاش داریم تا تمامی شرکت هایمان را که قابلیت ورود به
بازار سرمایه دارند وارد بازار بورس کنیم؛ البته با پیگیري و اصرار ما، دولت و قانون به کمکمان آمدند تا املاك ما براي ورود املاکمان
در بورس نیز دست به کار شویم؛ لذا با راه اندازي بورس املاك، بنیاد مستضعفان هرچقدر بتواند، املاك در اختیارش را در بورس

 
املاك عرضه خواهد کرد. 

 
جزئیات فعالیت بنیاد مستضعفان در پروژه هاي نفتی و صنعتی 

رییس بنیاد مستضعفان با بیان بخشی از پروژه هاي بنیاد مستضعفان در حوزه نفت و گاز گفت: بنیاد مستضعفان در حوزه نفتی نیز
همزمان با رها کردن پروژه ها توسط شرکت هاي خارجی، به وزارت نفت اعلام کرد که آماده هرگونه کمک در این بخش است و در
حال حاضر نیز 2 دکل حفاري بنیاد مستضعفان (سحر یک و دو) با ارزش 400 میلیون دلار در خلیج فارس استقرار دارند که به

 
صورت 100 درصد ایرانی بازسازي شده و در حال حفاري و بازسازي چاه هاي حفاري شده در آن مناطق هستند. 

وي ادامه داد: بنیاد مستضعفان همچنین در احداث خط لوله انتقال نفت گوره به جاسک نیز مشارکت دارد و در توسعه میدان نفتی
مارون یک و 2 نیز حضور داریم؛ ما در قرار داد با وزارت نفت نیز اعلام کردیم که با دکل هاي ایرانی که در اختیار داریم، آماده هر نوع

 
اکتشاف و توسعه میدان هاي نفتی کشور هستیم. 

رییس بنیاد مستضعفان با تشریح اقدامات توسعه اي بنیاد در صنایع دیگر نیز گفت: در حال حاضر در بخش فولاد نیز فاز دوم فولاد
کاوه جنوب کیش آماده افتتاح است که با سرمایه گذاري 5 هزار میلیارد تومانی بنیاد مستضعفان، 1.2 میلیون تن به ظرفیت تولید

 
فولاد کشور اضافه می شود. 

فتاح با اشاره به برخی از اقدامات بنیاد مستضعفان در حوزه فرهنگ نیز گفت: ما بعد از سال ها کاخ مرمر را از مجمع تشخیص
مصلحت نظام تحویل گرفتیم و با همکاري میراث فرهنگی، آن محل تبدیل به موزه نفیس هنر ایران شده و انشاالله تا پایان سال 5

 
موزه دیگر نیز احداث و یا تعمیر می شود. 

 
حمایت هاي کرونایی بنیاد مستضعفان به 1800 میلیارد تومان رسید 

وي با تشریح اقدامات بنیاد مستضعفان در حمایت از مردم و اقشار مختلف، پس از شیوع کرونا گفت: ما از همان ابتدا همراه مردم و
دولت بودیم و با هماهنگی دولت و مسئولین مربوطه، تا امروز 1800 میلیارد تومان را به صورت نقد و تسهیلات قرض الحسنه

 
اختصاص دادیم. 

رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه بنیاد مستضعفان سعی کرده تا کمک هایش را به اقصی نقاط ایران برساند گفت: ما علاوه بر این
سعی کردیم اقشار مختلف از جمله زندانیان، دستفروشان و اقشار ضعیفی که در حمایت هاي کلی، معمولا مغفول واقع می شوند را

 
مورد توجه قرار دهیم. 

فتاح اضافه کرد: همچنین بنیاد مستضعفان در مرحله اول طرح مواسات و همدلی، 600 هزار بسته را براي توزیع میان اقشار ضعیف و

 
آسیب دیده متقبل شد و علاوه بر آن تهیه 700 هزار بسته افطاري ساده را برعهده گرفت. 



وي گفت: در مرحله دوم این رزمایش نیز بنیادمستضعفان تامین 500 هزار بسته معیشتی 300 هزار تومانی را عهده دار شد و طی

 
هفته گذشته 100 هزار بسته معیشتی به مددجویان امداد و بهزیستی در شهرستان هاي حاشیه تهران توزیع شد. 

رییس بنیاد مستضعفان با بیان اینکه امیداوریم این کمک ها مرهمی بر زخم مردمی که زیر بار فشار اقتصادي هستند باشد گفت: ما با
همه ظرفیت در خدمت محرومین خواهیم بود و سیاست ما این است که منافع محرومین و مردم را بر سیاست هاي بنیاد ترجیح

 
دهیم. 

فتاح خاطرنشان کرد: البته ما راضی به این عملکردمان نیستیم چراکه معتقدیم باید بیش از این براي مردم کار کنیم و باید در این

 
شرایط کرونایی و تحریمی، جهش بزرگی را محقق کنیم. 

 
ساختمان فروشگاه هاي کوروش سابق، رفاه می شوند 

وي در پاسخ به سوالی درباره تعیین تکلیف ساختمان هاي فروشگاه هاي زنجیره اي کورش سابق گفت: بنیاد مستضعفان در گذشته
تصمیم گرفته بود از تصدي گري فروشگاه ها، خارج شود که تصمیم درستی بود؛ در حال حاضر نیز مقرر شد فروشگاه رفاه این
ساختمان ها را به صورت اجاره یا رهن تحویل بگیرد و با تامین هزینه بازسازي این اماکن، این ساختمان ها در بازه 5 تا 10 ساله در

 
اجاره این شرکت قرار گیرد. 

فتاح همچنین در پاسخ به سوالی درباره درآمد عوارض آزادراه تهران شمال گفت: بعد از افتتاح قطعه نخست، به دلیل شیوع کرونا،
آزادراه تهران شمال بسته شد و این وضعیت چند ماه ادامه داشت؛ بعد از کاهش محدودیت ها نیز متاسفانه علی رغم شرایط کرونایی،
تردد در این آزادراه به روزي 42 هزار خودرو در روز هاي منتهی به عید فطر رسید، ولی با وجود این حجم تردد، میزان پرداخت

 
عوارض الکترونیکی بسیار کم بوده است. 

وي اضافه کرد: نکته حائز اهمیت ان است که درآمد هاي حاصل از عوارض آزادراه بعد از کسر هزینه هاي نگهداري، کاملا براي
محرومیت زدایی هزینه خواهد شد و پیشنهاد داده ایم تا این هزینه کرد به صورت خاص انجام شود تا بعدا بتوانیم گزارش آن را نیز به

 
مردم بدهیم. 

رییس بنیاد مستضعفان در ادامه این نشست در پاسخ به سوالی درباره چرایی پیشنهاد تاسیس بانک قرض الحسنه توسط بنیاد علی
رغم سهام دار بودن بنیاد در بانک سینا گفت: موسس بانک سینا بنیاد مستضعفان بوده و آقاي همتی نیز زمانی مدیرعامل بانک سینا
بودند و کاملا به قوانین آشنا هستند؛ طبق قانون، بنیاد مستضعفان باید میزان سهامش در بانک سینا را به کمتر از 33 درصد کاهش
دهد و در حال حاضر ما بدنبال مذاکره براي واگذاري بلوکی سهام مان در بورس هستیم؛ ولی نکته اینجاست که وقتی میزان سهام
بنیاد مستضعفان در بانک سینا به 33 درصد برسد، ما چه توانی داریم تا به سایر شرکا بقبولانیم که بانک سینا تسهیلات قرض الحسنه

 
به محرومان بدهد؟ 

فتاح اضافه کرد: نکته دیگر آن است که علاوه بر این مورد، سیستم بانکی کشور عمدتا قابلیت سازگاري با تسهیلات قرض الحسنه
ندارند؛ شما نگاه کنید بانک هاي خصوصی عمدتا در مناطق شمال شهر شعبه دارند؛ شما اگر در یک منطقه محروم توانستید یک
شعبه پیدا کنید؛ آن ها می گویند حضورشان در مناطق محروم بصرفه نیست، ولی سوال اینجاست مگر مردم محروم نیاز به کارت

 
بانکی و شعبه ندارند؟ 



وي گفت: من در جلسه با اقاي همتی پیشنهاد دادم که مجوز تاسیس بانک قرض الحسنه بدهند تا منابع بنیاد مستضعفان در این
بانک قرض الحسنه تجمیع شود و به مردم قرض الحسنه بدهیم. خداوند در قران به صراحت فرموده چه کسی است که به خداوند

 
قرض حسنه بدهد؟ ولی واقعا اخلاق بانکداري ما اینگونه است که در برابر محروم، بلند شوند و تکریم کنند؟ 

رییس بنیاد مستضعفان خاطرنشان کرد: 2 هفته گذشته من به منطقه جنوب سیستان و بلوچستان سفر کردم و جالب اینجاست که
برادارن بلوچ ما این اعتقاد را دارند که حتی وام 2 درصدي را هم غیرشرعی می دانند؛ حالا کدام بانک حاضر است وام صفر درصد

 
بدهد؟ آیا این عزیزان هموطن ما نیستند و به دلیل نگاه شرعی درست شان نباید از تسهیلات بانکی استفاده کنند؟ 

وي در ادامه در پاسخ به سوالی درباره بازپس گیري املاك بنیاد مستضعفان از متصرفانی که حقوق قانونی بنیاد را نمی دهند گفت:
یک رویکرد ما این است که با افتخار اعلام می کنیم زمین هاي مردم را به آن ها رایگان می دهیم، ولی از طرف مقابل اگر فردي یا

 
افرادي حق مردم در بنیاد مستضعفان را زیرپا بگذارند پیگیري حقوقی می کنیم. چون این اموال مستضعفان و مردم است. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- فتاح: تونل فاضلاب غرب تهران تا پایان سال تکمیل می شود فتاح اضافه کرد: ما این موضوع را دنبال کردیم و خوشبختانه به لطف
خداوند، قوه قضائیه نیز همکاري کرد و آقاي رییسی دستور راه اندازي شعبه اي براي پرونده هاي بنیاد مستضعفان داد تا اموال

 
مستضعفین برگردد؛ لذا با پیگیري هاي انجام شده، املاك اینچنینی یا تخلیه شده و یا قرارداد آن ها به روز شده است. 

 
600 میلیون دلار درآمد ارزي بنیاد مستضعفان در سال 98 

رییس بنیاد مستضعفان در پاسخ به سوال دیگري درباره درآمد هاي ارزي بنیاد مستضعفان نیز گفت: طی سال گذشته مجموعه بنیاد
نزدیک 600 میلیون دلار صادرات داشت و خوشبختانه صادرات کالا و خدمات فنی ما رشد بسیاري خوبی نسبت به سال قبل آن
داشت که البته تمامی این ارز ها به کشور بازگشته و شما می توانید گزارش صحت این موضوع را از بانک مرکزي و سامانه نیما

 
دریافت کنید. ما با صراحت اعلام می کنیم همه ارز هاي صادراتی ما بر اساس قوانین کشور به سامانه نیما بازگشته است. 

 
آخرین وضعیت پلاسکو از زبان فتاح 

وي درباره اشتغالزایی در بنیاد مستضعفان نیز گفت: رویکرد ما در این شرایط سخت کرونایی و تحریمی، حفظ تولید و اشتغال است و
ما اعلام کردیم هیچ شرکتی در بنیاد مستضعفان حق تعدیل نیرو ندارد؛ البته گرچه این ایده ممکن است غیراقتصادي باشد، ولی ما به
دلیل شرایط خاص امروز کشور این موضوع را پیگیري می کنیم و حتی اجازه نداده ایم حقوق کارگران و پرسنل شاغل در شرکت ها و
کارخانجات بنیاد مستضعفان معوق شود. همچنین براي اشتغالزایی نیز طرح هاي توسعه اي در بخش ها و صنایع مختلف داریم که

 
عمدتا از نیرو هاي بومی هستند. 

فتاح اضافه کرد: علاوه بر این در گذشته در تفاهم با دولت، تسهیلات اشتغالزایی خرد با نرخ 8 درصد واگذار می شد که قرار بود 5
درصد این تسهیلات را دولت و 5 درصد را بنیاد متقبل شود، ولی حالا به دنبال آن هستیم که این نرخ سود را نیز حذف کنیم و البته

 
عمده این تسهیلات براي مناطق هدف طرح آبادانی و پیشرفت تخصیص خواهیم داد. 

رییس بنیاد مستضعفان درخصوص آخرین وضعیت بازسازي ساختمان پلاسکو نیز گفت: طی یکسال گذشته همکاران ما به صورت
شبانه روز در این ساختمان کار کردند و حتی در تعطیلات عید نیز کار تعطیل نشد؛ ما در این مدت، چندین بار با آقاي حناچی و وزیر



راه، موضوع احداث ساختمان جدید پلاسکو را بررسی کردیم و مقرر شد شوراي عالی معماري و شهرسازي فصل الخطاب اختلاف نظر
ها درباره پارکینگ این ساختمان باشد؛ چراکه این ساختمان از ابتدا بدون پارکینگ بود و حقوق مکتسبه و مساحت زمین آن نیز

 
اجازه احداث پارکینگ نمی داد؛ به هر حال به لطف خداوند نقشه ها بارگذاري شد و به زودي پروانه آن نیز صادر می شود. 

وي اضافه کرد: همچنین مقرر شد بنیاد مستضعفان پارکینگ پروانه را نوسازي و مقاوم سازي کند و آن را تحویل شهرداري دهیم که

 
البته در جریان این تصمیم، ما به عنوان بنیاد مستضعفان هیچ کاري به فعالیت کسبه و دستفروشان این پارکینگ نداریم. 

فتاح خاظرنشان کرد: نکته قابل توجه این است که بنیاد مستضعفان اصلا وظیفه اي براي بازسازي این ساختمان و تقبل هزینه 200

 
میلیارد تومانی آن نداشت، ولی براي حمایت از 300 کسبه آن، بنیاد مستضعفان پذیرفت که این کار را متقبل شود. 

به گفته رییس بنیاد مستضعفان در حال حاضر احداث اسکلت تکمیل شده و به لطف خداوند طرح نما نیز تایید شد و به زودي نصب

 
آن آغاز می شود. 

انتهاي پیام/



توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید

منبع: میزانشماره خبر:  237  |  تاریخ: 1399/05/06

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و فعالیت هاي مهارت آموزي این
دانشگاه را تشریح کرد.

خبرگزاري میزان- ابراهیم صالحی عمران در نشست خبري
که به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و آموزش هاي
فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه
فنی و حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت: خبرنگاران و
رسانه هاي جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان

 
دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

وي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به

 
گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

 
- بیشتر بخوانید: 

- پذیرش بدون آزمون دانشگاه هاي کشور از امروز آغاز شد رییس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و

 
کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند. 



صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیرو هاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت. حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم، ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگو هاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کار هایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رییس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کار هاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی



 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کار هاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

 
کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است. 

انتهاي پیام/



کمیت و کیفیت در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري از اصول

اساسی بانک توسعه تعاون است

منبع: شیرازهشماره خبر:  238  |  تاریخ: 1399/05/06

حجت اله مهدیان، مدیرعامل بانک توسعه تعاون در جلسه بررسی عملکرد استان ها در طرح اشتغال پایدار روستایی و
عشایري، رعایت کمیت و کیفیت در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري از اصول اساسی بانک توسعه تعاون

دانست.

حجت اله مهدیان، مدیرعامل بانک توسعه تعاون در جلسه بررسی عملکرد استان ها در طرح اشتغال پایدار روستایی و عشایري،

 
رعایت کمیت و کیفیت در پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی و عشایري از اصول اساسی بانک توسعه تعاون دانست. 

به گزارش شیرازه، مدیرعامل بانک توسعه تعاون در این جلسه
ضمن اشاره به ویژگی هاي ممتاز و منحصربه فرد این طرح در
نظام بانکی از عملکرد بانک توسعه تعاون در این زمینه ابراز
رضایت نمود و گفت: آمارها و بررسی عملکرد واحدهاي مختلف
صف و ستاد بانک، به خوبی بیانگر عملکرد قابل دفاع و قابل قبول

 
بانک توسعه تعاون در این بخش است. 

در ادامه این جلسه که به صورت ویدئو کنفرانس و با حضور
تمامی مدیران شعب استانی در محل ساختمان مرکزي بانک
توسعه تعاون برگزار شد، مهدیان با تأکید بر این نکته که بانک
توسعه تعاون تنها بانک عامل در طرح اشتغال پایدار روستایی و

عشایري بوده که موفق به اخذ مرحله پنجم از بودجه تخصیصی از سوي صندوق توسعه ملی شده است، گفت: با احتساب 1500
میلیارد تومان بودجه تکلیفی در مرحله پنجم، جمع پرداختی از سوي بانک توسعه تعاون تا پایان سال جاري در این طرح به مبلغ 4

 
هزار میلیارد تومان خواهد رسید. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با اشاره به وظایف و اهداف این بانک در خصوص اعطاي تسهیلات به بخش هاي مختلف، تصریح کرد: در
خصوص اعطاي تسهیلات عمومی در بانک توسعه تعاون کارگروهی موظف شده تا سازوکار ویژه اي براي بهبود و تسهیل شرایط
دریافت این تسهیلات در نظر گرفته شود تا عموم مردم با سهولت بیشتر و با حذف بروکراسی زائد اداري بتوانند از این امکان بهره مند

 
گردند. 

 
عملکرد بانک توسعه تعاون در طرح اشتغال پایدار روستایی، ممتاز و قابل دفاع است 

در ادامه این جلسه، فتاحی عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون، ضمن تشکر از زحمات بخش هاي مختلف این بانک در اجراي طرح
اشتغال پایدار روستایی و عشایري، گفت: این طرح از افتخارات نظام بانکی از ابتداي پیروزي انقلاب اسلامی تا به امروز بوده و
اختصاص چنین بودجه اي بالغ بر 20 هزار میلیارد تومان با نرخ هاي 4 و 6 درصد و حتی در برخی مناطق سیل زده با نرخ صفر
درصد، در نظام بانکی بی سابقه و فرصتی بدیع براي ایجاد پایداري مشاغل در شرایط بی ثباتی اشتغال در کشور است و حضور بانک



توسعه تعاون به عنوان یکی از 4 بانک عامل در این طرح که تاکنون عملکرد قابل دفاعی نیز در اجراي آن داشته است مزید افتخار

 
براي این بانک جوان توسعه اي است. 

 
شفاف سازي اطلاعات، صحت عملکرد بانک توسعه تعاون را در طرح اشتغال روستایی تبیین می کند 

در ادامه این جلسه، سعید معادي، معاون شعب و بازاریابی بانک توسعه تعاون ضمن اشاره به ضرورت توجه به اهمیت انعکاس درست و
به موقع فعالیت ها در جریان طرح اشتغال روستایی براي افکار عمومی، بر لزوم شناسایی طرح هاي داراي ویژگی هاي خاص با تأثیر
مؤثر بر اقلیم و اشتغال تأکید کرد و گفت: ظرفیت هاي ایجادشده از طریق تسهیلات این طرح باید به درستی و روشنی در هر منطقه
تبیین و بازتاب یابد و از طریق برقراري ارتباط مؤثر با رسانه ها زمینه آشنایی با فرصت هاي ایجادشده و نیز اقدامات بانک توسعه

 
تعاون در اختیار عموم قرار گیرد. 

معادي بر اهمیت شفاف سازي اطلاعات و اقدامات انجام شده از سوي بانک توسعه تعاون در راستاي این طرح تأکید کرد و خواستار

 
تحرك بیشتر مدیران استانی در جهت معرفی دستاوردهاي این طرح براي هر منطقه شد. 

گفتنی است بر اساس آمار، درمجموع تا پایان تیرماه بر اساس سهمیه ابلاغی در 4 مرحله پیشین طرح توسعه اشتغال پایدار روستایی
و عشایري، 29696 هزار طرح به بانک توسعه تعاون معرفی شده است که از این تعداد 24.580 طرح مجموعاً به مبلغ 552/22
میلیارد ریال از بانک تسهیلات دریافت نموده اند که این تسهیلات، تاکنون منجر به ایجاد بیش از 47700 شغل جدید گردیده است.
در این میان بیشترین سهم از طرح هاي پرداختی با سهم حدودي 45 درصد تحقق در طرح، به بخش کشاورزي و منابع طبیعی
اختصاص یافته و پس ازآن طرح هاي رسته صنایع و معادن کوچک با 24 درصد، بیشترین سهم از تسهیلات دریافتی را به خود

 
اختصاص داده اند. 

آمار تسهیلات پرداختی در طرح توسعه اشتغال روستایی تائید می کند که بانک توسعه تعاون تاکنون 99 درصد از اعتبار دستگاه هاي
اجرایی خود را پرداخت نموده است که بر این اساس درمجموع 89 درصد از کل اعتبار ابلاغ شده بانک توسعه تعاون به مبلغ 24.760

 
میلیارد ریال جذب شده و از این میزان، مبلغ 22.057 میلیارد ریال تا پایان تیرماه به طرح هاي مصوب پرداخت شده است. 

انتهاي پیام/



تسهیلات براي احداث گلخانه در چهارمحال و بختیاري پرداخت می شود

منبع: خبرگزاري مهرشماره خبر:  239  |  تاریخ: 1399/05/06

شهرکرد- مدیر امور باغبانی جهادکشاورزي چهارمحال و بختیاري با اشاره به ضرورت توسعه گلخانه ها در این استان، گفت:
تسهیلات براي احداث گلخانه در چهارمحال و بختیاري پرداخت می شود.

شهرکرد- مدیر امور باغبانی جهادکشاورزي چهارمحال و
بختیاري با اشاره به ضرورت توسعه گلخانه ها در این
استان، گفت: تسهیلات براي احداث گلخانه در چهارمحال

 
و بختیاري پرداخت می شود. 

به گزارش خبرگزاري مهر به نقل از پایگاه خبري جهاد
کشاورزي، ابراهیم شیرانی، میزان اشتغال در گلخانه ها را
به ازاي هر هکتار 10 نفر عنوان و تصریح کرد: پرداخت
تسهیلات باید با پشتوانه مالی باشد، چون این یک بحث

 
مالی و مربوط به قوانین بانکی است. 

وي، با بیان اینکه صدور پروانه به نظام مهندسی کشاورزي و منابع طبیعی واگذار شده است، ادامه داد: سعی بر این است که صدور
پروانه در کمترین زمان ممکن انجام شود، به گونه اي که خیلی از استعلاماتی که پیش از این انجام می شد اکنون حذف شده است اما

 
خود متقاضی نیز باید براي تعداد استعلامات اندکی که وجود دارد سرعت عملی بیشتري داشته باشد. 

مدیر امور باغبانی جهاد کشاورزي گفت: متقاضی باید در سامانه سانکا ثبت نام و مدارك مورد نیاز را بارگذاري کند، در صورتی که

 
همه مدارك را داشته باشد در اسرع وقت پروانه صادر می شود. 

شیرانی، به کشت درخت در گلخانه اشاره و تصریح کرد: براي این موضوع برنامه وجود دارد ولی در استان تاکنون کسی اقدامی انجام

 
نداده است. 

وي ادامه داد: کاشت درخت در گلخانه هزینه بالایی نیاز دارد و باید براي محصولاتی باشد که از لحاظ اقتصادي داراي ارزش و توجیه
پذیر باشد.



آموزش فنی و حرفه اي از مهم ترین راهبردهاي شکوفایی صنعتی و تولیدي

منبع: روزنامه اقتصاد ملیشماره خبر:  240  |  تاریخ: 1399/05/06

مدیرعامل بانک توسعه تعاون به تبیین اهمیت و نقش آموزش فنی و حرفه اي در مسیر توسعه اقتصادي و صنعتی پرداخت.
حجت اله مهدیان ضمن تبریک فرارسیدن روز آموزش و فنی و حرفه اي اظهار داشت: آموزش هاي کاربردي در رشته ها و

صنایع گوناگون در بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات می تواند در ارتقاي سطح نیروي کار شاغل

 
آموزش فنی و حرفه اي از مهم ترین راهبردهاي شکوفایی صنعتی و تولیدي 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون به تبیین اهمیت و نقش آموزش فنی و حرفه اي در مسیر توسعه

 
اقتصادي و صنعتی پرداخت. 

حجت اله مهدیان ضمن تبریک فرارسیدن روز آموزش و فنی و حرفه اي اظهار داشت: آموزش هاي کاربردي در رشته ها و صنایع
گوناگون در بخش هاي صنعت، کشاورزي و خدمات می تواند در ارتقاي سطح نیروي کار شاغل در کارگاه ها و واحدهاي تولیدي مؤثر

 
واقع شود. 

مهدیان فعالیت سازمان فنی و حرفه اي را برگرفته از برنامه هاي توسعه اقتصادي و اجتماعی کشور عنوان نمود و گفت: این سازمان
در مجموعه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی باهدف مهارت افزایی نیروي کار تشکیل شده و مجري بسیاري از سیاست هاي کلان

 
وزارتخانه در مبحث اشتغال و سرمایه انسانی می باشد. 

وي بابیان این که بسیاري از افراد شاغل در جامعه مبتنی بر آموزش فنی و حرفه اي وارد بازار کارشده اند افزود: هر حرفه و شغلی

 
داراي مراتب فنی و تجربی است که با انتقال تجربه از استاد، امکان ایجاد کسب وکار جدید براي مهارت آموزان فراهم می گردد. 

مهدیان آموزش کاربري با دستگاه هاي پیشرفته و به روز را از مهم ترین دستاوردهاي سازمان فنی و حرفه اي اعلام نمود و گفت: این

 
سازمان با فراهم سازي زمینه استفاده کاربران می تواند در انتقال صحیح فناوري به کشور مؤثر واقع گردد. 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با اشاره به زمینه هاي گسترده همکاري میان این بانک و سازمان فنی و حرفه اي گفت: مخاطبین و
ذینفعان سازمان و بانک اشتراکات بسیاري دارند و از خدمات اجتماعی هر دو دستگاه بهره مند می شوند و طی سال هاي اخیر مهارت

 
آموزان سازمان فنی و حرفه اي به بانک توسعه تعاون معرفی شده و از تسهیلات اشتغال زایی بهره مند گردیده اند. 

مهدیان حفظ هنرها و صنایع بومی و فرهنگی کشور را از طریق مستندسازي و آموزش فنی و حرفه اي میسر دانست و گفت: بسیاري
از روش هاي تولیدي سنتی در سراسر کشور با مکانیزه شدن و آموزش هاي مؤثر حفظ گردیده و در خصوص برخی حرفه ها و
هنرهاي بومی و سنتی در حال فراموشی نیز، استمرار این فرآیند می تواند از فراموشی و انقضاي مهارت هاي تولیدي بومی جلوگیري

نماید.



مهارت آموزي ابزاري در پیشرفت کشورها

منبع: ایسناشماره خبر:  241  |  تاریخ: 1399/05/06

سرمایه گذاري در توسعه مهارت هاي یک ملت از طریق آموزش حرفه اي، یکی از مولفه هاي مهم توسعه سرمایه انسانی
است. برخی از جوامع آموزش هاي فنی و حرفه اي را بی اهمیت نشان می دهند و این امر باعث شده افراد بیشتر به سمت

دانشگاه ها گرایش یابند و درنهایت منجر به بیکاري نیروي کار یک کشور شود.

 دلیل بیکاري عدم وجود مهارت هایی است که هر کشور
به آن نیاز دارد و منجر شده تعداد فارغ التحصیلان بدون مهارت در برآورد نیازهاي اقتصاد تشدید شوند. بنابراین جوامع باید آموزش
فنی و حرفه اي را با هدف نهایی پیدا کردن راه حل هاي ماندگار براي ایجاد اعتمادبه نفس در آموزش هاي فنی و حرفه اي ترویج
کنند. نیاز به ایجاد اعتمادبه نفس ریشه در داستان هاي موفقیت کشورهایی است که تاکید بر آموزش فنی و حرفه اي را مسیري براي

 
ارائه مهارت هاي مهم صنعت می دانند. 

جوامع به دلیل اداي احترامی که به فارغ التحصیلان دانشگاه ها، ارتباط بین آموزش حرفه اي و عدم موفقیت دانشگاهی، زیرساخت
ضعیف در موسسات آموزش حرفه اي و نتایج غیرمستقیم مهارت هاي حاصل از فن به آموزش فنی و حرفه اي بدبینی به این نوع
آموزش مهارتی ایجاد کردند. بنیادي کردن آموزش هاي فنی و حرفه اي در برنامه درسی آموزش در پیشبرد برنامه توسعه سرمایه

 
انسانی بسیار مهم است. 

در حال حاضر برخی از کشورهاي درحال توسعه در حال ارتقاء آموزش فنی و حرفه اي (VET) به عنوان راهی براي ایجاد سرمایه

 
انسانی و تقویت رشد اقتصادي هستند. 



 
 

 
آموزش فنی و حرفه اي (TVET) چیست؟ 

مطابق تعریف یونسکو و سازمان بین المللی کار (ILO) ، آموزش هاي فنی و حرفه اي، جنبه هاي فرآیند آموزشی علاوه بر آموزش

 
عمومی، مطالعه فن آوري ها و علوم مرتبط، کسب مهارت هاي عملی، نگرش و درك است. 

آموزش فنی و حرفه اي دانش مربوط به شاغلین در بخش هاي مختلف زندگی اقتصادي و اجتماعی علاوه بر دانش فنی و استعداد،
افزایش تاکید بر مهارت هایی ازجمله ارتباط، مذاکره و کار گروهی است. موسسات آموزش خصوصی، یا سایر مکان هاي آموزشی
دستورالعمل رسمی یا غیررسمی باهدف دستیابی به همه بخش هاي جامعه به منابع یادگیري مادام العمر دارند. به طور سنتی، کار به
اصطلاح "ذهنی" باکار "دستی" در تضاد است.از یک سو حرفه هاي یقه سفید (دفتري) و از سوي دیگر بازرگانان، تکنسین ها و غیره

 
قرار دارند. 

امروزه چنین تمایزي نباید وجود داشته باشد، اما برخی از جوامع همچنان به کم ارزش شدن و به حداقل رساندن آموزش فنی می
پردازند و دانش آموزانی که در تحصیلات خود با مشکل روبرو هستند، آن هایی هستند که معمولا به رشته هاي حرفه اي وارد می

 
شوند. 

TVET به زوال آن کمک کرده و اثربخشی آن را کاهش داده است. بااین حال، هدف اصلی TVET ناکافی بودن سرمایه گذاري ها در

 
آموزش جوانان و بزرگسالان به طور یکسان و آماده کردن آنان براي بازار کار است. 

با انقلاب فن و نوآوري در علم و فناوري، نیازهاي بازار کار به طور قابل توجهی تحول یافته است. براي مطابقت با آموزش پیشنهادشده
با خواسته هاي حرفه اي، باید چالش هاي جدیدي برطرف شود. در همین راستا، چندین کشور در تلاش هستند تا باهدف آموزش

 
جوانان به نیازهاي ملی، منطقه اي یا بین المللی در بازار، سیستم آموزشی خود را اصلاح کنند. 

در سال 2018 و در روز جهانی مبارزه باکار کودکان، یونیسف و اتحادیه فنی و حرفه اي ترکیه (TESK) ویدئویی را درباره نقش

 
آموزش فنی و حرفه اي در حفاظت از کودکان در معرض خطر کار و اهمیت آموزش فنی و حرفه اي منتشر کردند. 

کار کودك باعث می شود کودکان در هر سنی از مدرسه جدا شوند، کار آنها را از خانواده خود دور کند و زمان بازي و تفریح را   محدود

 
کند. کار کودك، به ویژه در بدترین اشکال آن، به رشد ذهنی، اجتماعی، جسمی و روانی کودکان آسیب می رساند. 



یونیسف و TESK برنامه ویژه اي را براي هدف قرار دادن شرکت هاي کوچک و متوسط   (SME) بر اهمیت آموزش و آموزش فنی و
حرفه اي تهیه کردند. هدف این برنامه کمک به فراهم آوردن محیط یادگیري حمایتی و ایمن براي کودکان در دوران کارآموزي و
حذف کار کودکان در SME بود. این مشارکت از این شرکت ها حمایت می کند تا اقدامات بهداشتی و امنیتی شغلی لازم را رعایت

 
کنند تا آن ها بتوانند فرصت هاي یادگیري ایمن را براي کودکان فراهم کنند و آنها را براي آینده بهتر آماده کنند. 

 
 

 
آموزش فنی و حرفه اي در اروپا 

آموزش فنی حرفه اي اولیه (I-VET) در اروپا معمولا قبل از شروع زندگی کاري دانش آموزان در سطح متوسطه و بالاتر انجام می
شود. این فعالیت ها یا در یک محیط مدرسه (عمدتا در کلاس) یا در یک محیط کار مبتنی بر کار، مانند مراکز آموزشی و شرکت ها

 
برگزار می شود. این مورد به سیستم هاي ملی آموزش و ساختارهاي اقتصادي هر کشور بستگی دارد. 

آموزش فنی و حرفه اي پیشرفته ( C-VET) در سطح بالاتر یا بعد از شروع زندگی کاري صورت می گیرد و هدف از آن ارتقاء دانش،
کمک به شهروندان براي دستیابی به مهارت هاي جدید، بازآفرینی و پیشرفت شخصی و حرفه اي آنان است که عمدتا مبتنی بر کار

 
است و اکثر یادگیري ها در یک محل کار اتفاق می افتد. 

به طور متوسط  ، 50 درصد از جوانان اروپایی 15 تا 19 ساله در I-VET شرکت می کنند. بااین حال، میانگین اتحادیه اروپا تفاوت

 
هاي جغرافیایی قابل توجهی در مشارکت 15درصد تا بیش از 70درصد را نشان می دهد. 

در اول جولاي سال 2020، کمیسیون آموزش دستورالعملی بلندپروازانه براي راهنمایی تلاش هاي بهبودي از مشکلات ایجادشده با

 
کووید-19در زمینه هاي اشتغال و سیاست هاي اجتماعی ارائه کرد که بر روي مهارت و مهارت هاي فنی و حرفه اي تاکید دارد. 

پیشنهاد کمیسیون براي توصیه شوراي مهارت ها در زمینه آموزش و حرفه آموزي (VET) براي رقابت پایدار، تساوي اجتماعی و تاب
آوري است تا اطمینان حاصل شود VET به مهارت هایی براي پشتیبانی از بهبودي کووید-19 و همچنین مهارت هاي کارکنان با

 
انتقال به روش هاي سبز و دیجیتال، به روش اجتماعی عادلانه کمک خواهد کرد. 



 
 

 
آموزش فنی و حرفه اي در آسیا 

کشورهاي منطقه آسیا با توجه به ملاحظات تاریخی، اجتماعی، اقتصادي و سیاسی تاکیدات متفاوتی در آموزش عمومی و حرفه اي
قرار داده اند. درحالی که آموزش متوسطه عمومی به نوعی یکنواخت است، در بسیاري از کشورها الگوي متنوعی از آموزش و آموزش
فنی و حرفه اي وجود دارد. این روش حداقل شامل دو شکل عمده است؛ آموزش فنی و حرفه اي در سیستم هاي رسمی آموزش
(مدارس راهنمایی و متوسطه اول، متوسطه دوم) و آموزش خارج از یک سیستم رسمی آموزش (آموزش هاي قبل از استخدام و

 
آموزش در محل کار). 

در چندین کشور آسیاي شرقی، تاکید بر مدارس رسمی متوسطه فنی و حرفه اي است و بر موسسات آموزشی و آموزش هاي شغلی
توجه زیادي نمی شود. در بسیاري از کشورهاي منطقه، کارفرمایان نیز براي آموزش مهارت هاي خاص پاسخگو هستند. با دگرگونی
سریع جوامع در حوزه هاي اجتماعی، سیاسی، اقتصادي، فنی و تحصیلی دیدگاه هایی در ماهیت حرفه اي وجود دارد. چالش هاي

 
جدید آغازشده است و موارد قدیمی نیز در آموزش مهارتی دوباره ظاهر می شوند. 

 
 

 
آموزش فنی و حرفه اي در آفریقا 

آفریقا یکی از جوان ترین جمعیت هاي جهان است و حدود 200 میلیون نفر در سنین 15تا24 سال دارد. در سال 2019، 10 کشور با
جوان ترین جمعیت در آفریقا بودند و در اکثر کشورهاي آفریقایی، جوانان حداقل 20 درصد از کل جمعیت ملی را تشکیل می دهند. 



اگرچه پیش بینی می شود که میزان جوانان در سراسر جهان کاهش یابد اما انتظار می رود که آفریقا در همان سطح پیش بینی شده
باقی بماند. این بدان معناست که تا سال 2045 تعداد جوانان آفریقا دو برابر خواهد شد و تا سال 2040 ، آفریقا بیشترین نیروي کار

 
در جهان را خواهد داشت و از چین و هند نیز فراتر خواهد رفت. 

این "سود جمعیتی" اگر استعدادهاي سرمایه در حال رشد انسانی که به سرعت در حال رشد هستند در بخش هاي سودمند اقتصادي
استفاده شود، فرصتی بی نظیر براي توسعه اقتصادي و اجتماعی ایجاد می کند. بااین حال ، اگر از سود سهام جمعیتی به طور موثر

 
استفاده نشود، این پتانسیل رادارند که انسجام اجتماعی و ثبات سیاسی را مختل و تهدید کنند. 

(TVET) به همین دلیل برنامه 2063 آفریقا توسعه مهارت هاي کارآفرینی را از طریق آموزش، به ویژه آموزش هاي فنی و حرفه اي

 
براي دستیابی به پیشرفت، صلح پایدار و توسعه ارائه خواهد کرد. 

بسیاري از برنامه هاي فنی و حرفه اي آفریقا در حال تدریس دوره هاي کارآفرینی با نگاهی به مهارت هاي ضروري هستند که باعث

 
ایجاد سرمایه گذاري هاي جدید می شوند و فراگیران را قادر می سازند تا در بهبود بهزیستی کلی خود پیشرو باشند. 

در آفریقا، توسعه مهارت هاي کارآفرینی در درجه اول بر درك خصوصیات و مهارت هاي کارآفرینی، مهارت هاي رهبري و مهارت هاي
مدیریتی متمرکز است که براي موفقیت به عنوان کارآفرین لازم است. بااین وجود، پیشرفت محدودي براي شناسایی و تجزیه وتحلیل
روند پیشرفت مهارت هاي مورداستفاده کارآفرینان آفریقایی وجود دارد که می توان از آن ها براي ایجاد مدل هاي عملی براي توسعه

 
این فرایندها در دوره هاي TVET استفاده کرد. 

علاوه بر این ، پیشرفت کمی در ایجاد چارچوب محتواي آموزشی براي دستیابی به چنین مهارت هایی در آموزش TVET وجود دارد.
براي رفع نابرابري بین نیازهاي مهارت هاي کارآفرینی و برنامه هاي TVET ، نیاز به طراحی برنامه درسی با هدایت کارآفرینی براي

 
توانمندسازي است که فراگیران بتوانند خود نوآوري ایجاد کرده و در بهبود بهزیستی کلی خود فعال شوند. 

 
 

 
چین 

از سال 1999، چین به طور قابل ملاحظه اي مقیاس و کیفیت بخش آموزش عالی حرفه اي خود را توسعه داده و آموزش عالی حرفه
اي تقریبا نیمی از بخش آموزش عالی را تشکیل داده است. براساس داده هاي منتشرشده توسط وزارت آموزش وپرورش جمهوري



خلق چین (MOE)، تا سال 2018 ، 1418 دانشکده فنی و حرفه اي ایجادشده است که 53.2 درصد از کل تعداد (2663) موسسات

 
آموزش عالی در چین را تشکیل می دهد. 

در سال 2018، آموزش عالی حرفه اي 3.6883 میلیون دانشجو جدید پذیرفته و 11 میلیون و 337 هزار فراگیر را ثبت نام کرده است
که به ترتیب 46.6درصد و 40درصد ثبت نام منظم از آموزش عالی را تشکیل می دهند. علاوه بر این، بیش از 90 درصد فارغ

 
التحصیلان آموزش عالی حرفه اي در مدت 6 ماه بعد از فارغ التحصیلی وارد بازار کار شدند. 

بنابراین، پس از دو دهه توسعه آموزش عالی حرفه اي، چین به اهداف سیاسی تعیین شده براي شاخص هایی مانند مقیاس، کیفیت و

 
میزان اشتغال فارغ التحصیلان و دریافت حقوق دست یافته است. 

چین با ایفاي نقشی اساسی در آموزش عالی، آموزش عالی حرفه اي را به یک مولفه اصلی سیستم آموزش عالی و منبع اصلی کارکنان
بسیار ماهر و کاربردي تبدیل کرده است. تعدادي از کالج هاي حرفه اي رقابتی نیز ظهور کرده اند که می توان به 100 مدرسه نمونه،

 
موسسات ملی آموزش حرفه اي پیشرفته و موسسات آموزش عالی ملی نوآوري و کارآفرینی اشاره کرد. 

 
هند 

هند در حال تغییر جمعیت است و هم اکنون در حال گذر از مرحله "سود سهام جمعیتی" است. این مسأله چالشی براي سیاست
گذاران ایجاد کرده است تا اطمینان حاصل کنند که فرصت هاي شغلی کافی براي نیروي کار رو به رشد وجود دارد. یکی از زمینه

 
هاي مهم در اقتصاد هند توسعه سریع مهارت است. 

آموزش رسمی حرفه اي با دستمزدهاي بالاتر همراه است. مرد بودن و ساکن شدن در شهر، شانس شرکت در آموزش رسمی حرفه اي
را بهبود می بخشد. نتایج این مدل نشان می دهد که بازده اقتصادي خوبی ایجاد خواهد شد که با آموزش رسمی حرفه اي در ارتباط

 
است و ازاین رو، سرمایه گذاري منابع در آموزش هاي حرفه اي منطقی است. 
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مهارت آموزي، سنگ زیربناي موفقیت در سال جهش تولید

منبع: شبستانشماره خبر:  242  |  تاریخ: 1399/05/06

مهارت آموزي و توانمندسازي نیروي انسانی یکی از گام هاي اساسی در رسیدن به جهش تولید است که می تواند در رونق
اشتغال نیز موثر باشد.

مهارت آموزي و توانمندسازي نیروي انسانی یکی از گام هاي اساسی در رسیدن به جهش تولید است که می تواند در رونق

 
اشتغال نیز موثر باشد. 

به گزارش خبرنگار خبرگزاري شبستان از اصفهان، نقش مهم مهارت
آموزي و کارآفرینی و تآثیر آن در رشد و توسعه اقتصادي، توانمند
سازي منابع انسانی، اشتغال زایی، استقرار و توسعه عدالت اجتماعی،
حضور گسترده و فعال در بازارهاي جهانی، فقرزدایی و افزایش امید
به زندگی، بر کسی پوشیده نیست و این امر می تواند نقش به سزایی

 
در رونق اشتغال و کارآفرینی بازي کند. 

داشتن مهارت و قابلیت هاي کافی براي مشارکت نه فقط در زندگی
شغلی بلکه در زندگی اجتماعی و شهروندي افراد حیاتی است، مهارت اساس انسجام اجتماعی است که بر مردم سالاري، درك متقابل،
احترام به تفاوت ها، مسئولیت شهروندي، خلاقیت، آزادي و مهارت هاي بین فردي مبتنی است و براي رسیدن به پیشرفت و تکامل

 
فردي و اجتماعی ضروري هستند. 

سنگ زیربناي موفقیت ، به درك ارزش مهارت ها از سوي افراد ، شرکت ها و دستگاه هاي دولتی وابسته است. بیشتر افراد و سازمان
ها باید متقاعد شوند که موفقیت درآینده وابسته به ارتقا سطح مهارت هایشان است. اگر افراد و سازمان ها باور کنند که ارتقا مهارت

 
ها امري ارزشمند است آن را در اولویت قرار می دهند. 

 
اهتمام به مهارت آموزي نویدبخش افق روشن است 

استاندار اصفهان با تبیین جایگاه مهارت در زندگی امروزي گفت: گسترش و توسعه آموزش هاي مهارتی و توانمندي از منابع کارآمد
انسانی راه را براي تحقق شعار سال جهش تولید هموار می نماید و اهتمام به این مقوله نوید بخش افق روشن براي اشتغال پایدار

 
جوانان است. 

«عباس رضایی» ادامه داد: با توجه به تغییر ماهیت کسب و کار باید ضمن استفاده و بهره وري از شیوه هاي موجود آموزش و حفظ

 
اشتغال و برنامه ریزي لازم براي مهارت آموزي از طریق شیوه هاي نوین و متناسب با شرایط آینده مد نظر قرار گیرد. 

مهارت توأم با کارآفرینی لازمه نیروي انسانی موفق است 



نماینده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامی گفت: در زمینه مهارت آموزي راه نرفته بسیار داریم اگر در قرن 20 بودیم کافی بود

 
ولی قرن 21 متفاوت تراز قرن گذشته است و فضایی که در حوزه اشتغال است فضاي بسیار پیچیده اي می باشد. 

«مهدي طغیانی» با بیان اینکه انسان موفق باید مهارت را با کارآفرینی انجام دهد افزود: امسال که سال جهش تولید نامگذاري شده
است یعنی تولید از یک تولید کارگاهی به تولید کارخانه اي با تولید بالا انجام و بصورت شبکه اي و هماهنگ با سایر تولیدات مشابه

 
صورت پذیرد. 

وي با تاکید براینکه شبکه اي شدن سیستم تولید با همدیگر بسیار حائز اهمیت است، اگر چنین شد آموزش هاي مهارتی به نتیجه
خواهد داد تصریح کرد: اثربخشی و کارآیی آموزش ها باید در کمترین زمان صورت بگیرد و با متحول شدن آموزش ها مواجه هستیم و

 
بایستی خود را به روز کنیم. 

 
مهارت آموزي راهی براي توانمندسازي جامعه 

مدیرکل فنی و حرفه اي اصفهان با اشاره به اهمیت تولید در راه رسیدن به خودکفایی اظهار داشت: بر این اساس ارائه آموزش هاي

 
فنی و حرفه اي با محور تقویت و کسب مهارت لازم براي ورود به عرصه اشتغال و افزایش کیفیت تولیدات صورت گرفته است. 

«آرش اخوان» گفت: افزایش مهارت آموزي و مهارت افزایی در راستاي توسعه و تقویت برنامه هاي کارآفرینی در اولویت برنامه هاي

 
دولت قرار دارد. 

وي با بیان اینکه توانایی انجام هر کار منجر به ارزش افزوده، مهارت تعریف می شود، افزود: مهارت افزایی نقش مهمی در کاهش
بیکاري و توانمندسازي جامعه دارد.



آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان شود

منبع: شبستانشماره خبر:  243  |  تاریخ: 1399/05/06

صالحی عمران فعالیت هاي دانشگاه فنی و حرفه اي را برشمرد و گفت: باید آموزش هاي فنی وحرفه اي براي توسعه کشور
رایگان شود.

صالحی عمران فعالیت هاي دانشگاه فنی و حرفه اي را برشمرد و گفت: باید آموزش هاي فنی وحرفه اي براي توسعه کشور

 
رایگان شود. 

به گزارش خبرگزاري شبستان به نقل از اداره کل روابط عمومی، ابراهیم
صالحی عمران در نشست خبري که به مناسبت روز ملی مهارت، کارآفرینی و
آموزش هاي فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و
حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت: خبرنگاران و رسانه هاي جمعی می توانند

 
پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد

 
اصحاب رسانه هستند که می توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

وي خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 



صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

وي خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

وي عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا
ه هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

وي عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی



 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است.



آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد/ شناسایی

فارع التحصیلان موفق دانشگاه در بازار کار/ بیش از 200 میلیارد تومان براي

تجهیز آزمایشگاه ها درنظر گرفته شده است

منبع: برنا نیوزشماره خبر:  244  |  تاریخ: 1399/05/06

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و فعالیت هاي مهارت آموزي این
دانشگاه را تشریح کرد.

آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان
باشد/ شناسایی فارع التحصیلان موفق دانشگاه در بازار کار/
بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز آزمایشگاه ها
درنظر گرفته شده است رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي در
نشست خبري به حرفه گرایی در آموزش عالی اشاره و

 
فعالیت هاي مهارت آموزي این دانشگاه را تشریح کرد. 

به گزارش گروه اجتماعی خبرگزاري برنا؛ ابراهیم صالحی
عمران در نشست خبري که به مناسبت روز ملی مهارت،

کارآفرینی و آموزش هاي فنی و حرفه اي که صبح امروز در سازمان مرکزي دانشگاه فنی و حرفه اي برگزار شد، اظهار داشت:

 
خبرنگاران و رسانه هاي جمعی می توانند پل ارتباطی خوبی میان دستگاه هاي اجرایی و جامعه باشند. 

او افزود: ما نیاز داریم که آموزش هاي فنی و حرفه اي به گفتمان اجتماعی تبدیل شود و بهترین افراد اصحاب رسانه هستند که می

 
توانند اخبار مربوط به دانشگاه را به جامعه انتقال دهند. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: امروز روز ملی مهارت و کارآفرینی است و این روز را به تلاشگران عرصه آموزش هاي فنی و

 
حرفه اي تبریک عرض می کنم. 

صالحی عمران ادامه داد: تعداد 176 دانشکده و آموزشکده در 114 شهر کشور مستقر هستند و در پهنه مختلف جغرافیایی ایران
حضور داریم و ظرفیت خوبی براي توسعه آموزش عالی است. 53 دانشکده و آموزشکده مربوط به دختران و 123 دانشکده مربوط به

 
پسران است. 

او خاطرنشان کرد: تعداد دانشجویان 140 هزار نفر و 38 درصد دختران است. در دو نوبت پذیرش داریم و نزدیک به 82 درصد
آموزش روزانه و رایگان است. آموزش هاي فنی و حرفه اي براي توسعه کشور باید رایگان باشد و می تواند مشکلات اقتصادي و

 
اجتماعی جامعه را حل کند و دولت باید در این حوزه سرمایه گذاري کند. 

 
توانمندسازي دانشجویان براي فعالیت در عرصه تولید وظیفه دانشگاه فنی و حرفه اي است 



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: کل رشته هاي این دانشگاه 153 رشته است و در مقاطع مختلف تحصیلی پذیرش داریم. 41
سرفصل را بازنگري کردیم و بنا داریم تا تمامی برنامه هاي درسی این دانشگاه بازنویسی شود و تحولی در اعضاي هیئت علمی داشته

 
باشد و این دانشگاه می تواند اشتغال را دگرگون کند . 

صالحی عمران ادامه داد: 672 عضو هیئت علمی و 342 غیر هیئت علمی در حال آموزش و 20 هزار نیروي حق التدریس که داراي
کد مدرسی هستند و در کیفیت آموزشی موثر است. براي سال تحصیلی 99 در دوره کاردانی 124 هزار اعلام ظرفیت کرده ایم و

 
حدود 57 هزار نفر در دوره کارشناسی ناپیوسته اعلام ظرفیت براي سال تحصیلی 1400-1399 شده است. 

او خاطرنشان کرد: حدود 2 هزار و 300 کارگاه و آزمایشگاه در سراسر کشور براي دروس عملی در نظر گرفته شده است و به دنبال
این هستیم که مهارت هاي حرفه اي و شایستگی هاي شغلی را در دانشجویان ایجاد کنیم تا پنجه هاي کارآمد تربیت شوند و در

 
چرخه تولید در سال جهش تولید اقدامات موثري صورت پذیرد. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي بیان کرد: این دانشگاه وظیفه دارد که براي توسعه اقتصاد و تولید داخلی نیروهاي مجرب و کارآمد
تربیت کند. بیش از 200 میلیارد تومان براي تجهیز دانشکده ها و آموزشکده ها در نظر گرفته شده است که امیدواریم تحول خوبی

 
براي آموزش هاي فنی و حرفه اي در کشور رقم بزند. 

صالحی عمران گفت: تجاري سازي آموزش را در دستور کار داریم و اعتقاد داریم اگر آموزش در کار و اشتغال نباشد فایده اي نخواهد
داشت .حدود 27 مرکز نوآوري در این دانشگاه داریم ولی به دنبال توسعه و ترویج نوآوري هستیم. تعداد شرکت هاي دانش بنیان 66
مرکز است. در حال شناسایی فارغ التحصیلان در بازار کار هستیم که چه خلاقیت ها و مشاغلی دارند تا الگوهاي برتر را به خانواده ها

 
منعکس کنیم. 

او عنوان کرد: حدود 87 درصد دروس خود را به صورت مجازي در ایام کرونا ارائه کردیم و 12 جلسه حضوري داشتیم و جزء دانشگا ه
هاي موفق بودیم. نرم افزار سمیاد را در دانشگاه فنی و حرفه اي براي آموزش و آزمون مجازي داریم که می تواند آزمون هاي تستی
برگزار کند، امکان نظرسنجی دارد، گزارش گیري از عملکرد اساتید و... دارد. اعتقاد دارم که بعضی از دروس عملی را می توانیم به

 
صورت شبیه سازي با کارگاه هاي مجازي برگزار کنیم. 

رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي گفت: مجوز حدود 350 کد رشته محل جدید را از وزارت علوم اخیرا گرفته ایم و تلاش داریم که در
عرصه تولید و اشتغال موثر باشیم. داتشگاه فنی و حرفه اي، دانشگاهی ماموریت گراست و باید ساز و کارهایی در نظر بگیریم که

 
دانشجویان به راحتی وارد بازار کار شوند. 

صالحی عمران گفت: در حال تفاهم با آموزش و پرورش و دانشگاه شهید رجایی هستیم که استاد کار ماهر و معلم فنی و حرفه اي
تربیت شود و در هنرستان ها و کاردانش ها به کار گرفته شوند و این موضوع انگیزه اي براي دانشجویان فنی و حرفه اي است است

 
که در آینده معلم شوند و استخدام وزارت آموزش و پرورش شوند. 

او عنوان کرد: خاستگاه آمایش آموزش عالی از فرانسه آغاز شد و در نقاط مختلف جهان دنبال می شود. وزیر علوم پیگیر ساماندهی
آموزش عالی هستند و در دانشگاه فنی و حرفه اي نیز اجرایی خواهد شد. در سال جاري 160 رشته را صفر کردیم و احساس کردیم

 
بازار کار ندارد و به جاي آن 350 رشته جدید را به وزارت علوم پیشنهاد دادیم. 



رئیس دانشگاه فنی و حرفه اي کشور درباره مقابله با کرونا گفت: اعتقاد داریم که دانشگاه وظیفه مسئولیت اجتماعی دارد و ما در این
دانشگاه کارهاي بسیاري در مقابله با کرونا با تجهیز کارگاه هاي طراحی و دوخت براي تولید ماسک و ماده ضدعفونی کننده و... انجام
دادیم. حتی در دیدار وزیر علوم و ریاست محترم جمهوري گزارش فعالیت هاي گسترده دانشگاه فنی و حرفه اي را به دکتر روحانی

 
ارائه شد که نشان از اهمیت و کارهاي خوب این دانشگاه در مقابله با کرونا است. 

صالحی عمران خاطرنشان کرد: بودجه سال 99 براساس شاخص هاي قبلی انجام شده است. هفته پیش با دکتر نوبخت جلسه اي
برگزار شد و در این نشست مقرر شد شاخص هاي بودجه اي دانشگاه از آموزش عمومی به آموزش عالی تغییر کند کمیته اي فی ما
بین دو نهاد تشکیل شده که امیدواریم در شهریورماه به نتیجه مطلوبی رسیده و بودجه سال 1400 براساس شاخص هاي جدید تغییر

کند. براي تجهیز کارگاه ها و آزمایشگاه ها 200 میلیارد تومان در نظر گرفته شده و این مبلغ 10 برابر گذشته بوده است.



مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی زنجان:ترویج و گسترش فرهنگ

کارآفرینی در فضاي اقتصادي کشور بسیار اهمیت دارد

منبع: سپاهان نیوزشماره خبر:  245  |  تاریخ: 1399/05/06

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان زنجان گفت:در حال حاضر ترویج و گسترش فرهنگ کارآفرینی در
فضاي اقتصادي کشور بسیار اهمیت دارد.

پیام سپاهان - مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان
زنجان گفت:در حال حاضر ترویج و گسترش فرهنگ

 
کارآفرینی در فضاي اقتصادي کشور بسیار اهمیت دارد. 

به گزارش روابط عمومی اداره کل تعاون، کار و رفاه
اجتماعی استان زنجان، محمدرضا یوسفی به مناسبت روز
ملی مهارت و آموزش هاي فنی و حرفه اي با حضور در
اداره کل آموزش فنی حرفه اي استان ضمن تبریک هفته
ملی مهارت تصریح کرد: مهارت آموزي یکی از عوامل اصلی

براي اشتغال محسوب می شود ، آموزش به طور کلی ایجاد تغییر در رفتار فرد است اما اجراي برنامه هاي آموزشی علاوه بر تغییرات
مثبت رفتاري، مزایاي دیگري از جمله افزایش بهره وري و کارایی تحرك اجتماعی ، پیشرفت شغلی ، گسترش خلاقیت و نوآوري را در

 
پی خواهد داشت. 

یوسفی با اشاره به این که یکی از راههاي مهم برون رفت از معضل بیکاري ، کارآفرینی و افزایش سطح مهارت است، گفت: فقدان

 
مهارت لازم براي ورود به بازار کار از موانع مهم بهبود وضعیت اشتغال است. 

وي افزود: در حال حاضر ترویج و گسترش فرهنگ کارآفرینی در فضاي اقتصادي کشور بسیار اهمیت دارد و این وظیفه مهم می تواند
از طریق ارائه آموزش هاي متنوع و متناسب با بازار کار توسط مراکز فنی و حرفه اي انجام پذیرد.



ماجراي برافراشته شدن پرچم چین در منطقه ویژه اقتصادي سیرجان چی بود؟

منبع: تدبیر و امیدشماره خبر:  246  |  تاریخ: 1399/05/06

 
ماجراي برافراشته شدن پرچم چین در منطقه ویژه اقتصادي سیرجان چی بود؟ 

انتشار ویدیویی از برافراشته شدن پرچم کشور چین در کنار
پرچم جمهوري اسلامی ایران در منطقه ویژه اقتصادي سیرجان
در یکی از شبکه هاي فارسی زبان برون مرزي با ادعاي مستعمره

 
شدن ایران، بازتاب گسترده اي در بین مردم داشت. 

"محمدرضا برزو" مدیرعامل تولیدي شرکت مربوطه درباره این
اقدام گفت: این واحد تولیدي با 24 نیرو مستقیم و چندین
نیروي غیرمستقیم اقدام به تولید لامپ LED کم مصرف با
سرمایه غیردولتی و شراکتی بین ایرانی ها و چینی ها با نام

تجاري (پیشتاز فرتاك بهسازان ویرا) و با هدف اشتغال زایی براي زنان سرپرست تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی (ره) فعالیت

 
می کند. 

برزو افزود: این شرکت می توانست در استان هاي شمال ایران احداث گردد اما به دلیل محرومیت ها و کم برخورداري جنوب کشور
ترجیح دادیم در استان کرمان این کارخانه را احداث کنیم و براي شروع نیز تولید لامپ را انتخاب کرده اما در آینده محصولات متنوع

 
تر و خطوط تولیدي بیشتري داشته که در راستاي آن کارآفرینی و رونق اقتصادي بیشتري را نیز خواهیم داشت. 

وي گفت: قبل از احداث این واحد تولیدي رایزنی هایی که با نماینده سیرجان و همچنین مدیران منطقه ویژه اقتصادي داشتیم از این
اتفاق احساس خرسندي داشتند و چون سرمایه و تبادلات تکنولوژي این واحد از کشور چین است بنا به احترام به شرکاي اقتصادیمان

 
و رعایت تشریفات مهمان نوازي در استقبال از مهمانان چینی، پرچم هاي این کشور را نصب کردیم. 

مدیرعامل این شرکت با تاکید بر اینکه این اقدام صرفا براي جذب سرمایه گذاران چینی در وضعیت بد اقتصادي کشور و در پی تحریم
هاي ظالمانه علیه جمهوري اسلامی بوده است افزود: از مردم خواهش می کنیم ذهنیت اشتباه مبنی بر استعمار کشورمان را نداشته
باشند ضمن آنکه به در خواست منطقه ویژه اقتصادي پرچم ها بلافاصله برداشته شدند و امیدواریم مردم از این بابت هیچ نگرانی

نداشته باشند زیرا تمام نیروي کاري این واحد بومی و ایرانی هستند.



مرکز مدیریت مهارت آموزي در دانشگاه گیلان گشایش یافت

منبع: ایرناشماره خبر:  247  |  تاریخ: 1399/05/06

رشت - ایرنا- مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی دوشنبه ششم مرداد در دانشگاه گیلان افتتاح شد.

رشت - ایرنا- مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی

 
دوشنبه ششم مرداد در دانشگاه گیلان افتتاح شد. 

رئیس دانشگاه گیلان روز دوشنبه درباره افتتاح مرکز
مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در دانشگاه گیلان
به خبرنگار ایرنا گفت: این مرکز در راستاي اجراي طرح
ملی توانمندسازي مهارتی دانشجویان و فارغ  التحصیلان
دانشگاهی با رویکرد اشتغال در مرکز رشد واحدهاي فناور

 
این دانشگاه گشایش یافته است. 

احمد رضی افزود: توانمند سازي دانشجویان و دانش  آموختگان دانشگاهی در واحدها و پردیس هاي دانشگاهی زیر مجموعه، در
راستاي برآوردن نیاز کشور به منابع انسانی کارآمد و داراي تجارب مهارتی و حرفه  اي و فنی، فراهم  کردن بسترهاي اشتغال مولد
دانش  آموختگان رشته  هاي مختلف دانشگاهی و استفاده از ظرفیت هاي آموزشی و پژوهشی طرفین در راستاي انجام ماموریت  ها و

 
تکالیف سازمانی از جمله اهداف این راه اندازي مرکز مدیریت مهارت آموزي و مشاوره شغلی در دانشگاه گیلان است. 

وي با اشاره به نقش آموزش هاي مهارتی براي دستیابی به اشتغال اظهار داشت: توانمندسازي مهارتی دانشجویان و مهارت افزایی در

 
ایجاد اشتغال پایدار آنان نقش مهمی دارد که این مهم باید مورد توجه قرار گیرد. 

 
در مراسم افتتاح این مرکز محمدحسینی مدیرکل آموزش فنی و حرفه اي گیلان و مسئولان دانشگاه گیلان حضور داشتند. 

بر اساس آخرین آمار، هم اکنون حدود 17 هزار دانشجو در رشته هاي مختلف مقاطع کارشناسی، کارشناسی ارشد و دکتري در

 
دانشگاه گیلان مشغول به تحصیل هستند، این دانشگاه داراي افزون بر 560 عضو هیأت علمی است. 

دانشگاه گیلان به عنوان دانشگاهی جامع و بزرگترین دانشگاه شمال کشور، داراي یک پردیس دانشگاهی و 10 دانشکده شامل ادبیات
و علوم انسانی، علوم پایه، علوم کشاورزي، فنی، تربیت بدنی و علوم ورزشی، منابع طبیعی، هنر و معماري، علوم ریاضی، مکانیک و

 
دانشکده فنی و مهندسی شرق گیلان است. 

قرار گرفتن در جمع دانشگاه هاي برتر سه نظام بین المللی و رتبه بندي جهانی تایمز ،لیدن، شانگهاي و دسته دانشگاه هاي یک

 
درصد برتر دنیا و 10 دانشگاه برتر جامع کشور جزئی از توانمندي هاي دانشگاه گیلان است. 



 
برچسب ها 

 
- رشت 

 
- افتتاحیه 

- گیلان



فرماندار اردکان: مراکز فنی و حرفه اي پایگاه اصلی مهارت آموزي است

منبع: ایرناشماره خبر:  248  |  تاریخ: 1399/05/06

یزد - ایرنا - فرماندار اردکان از آموزش فنی و حرفه اي به عنوان پایگاه اصلی مهارت هاي شغلی یاد کرد و گفت: این مراکز،
به ایجاد اشتغال و مهارت آموزي در افراد علاقه مند با هر میزان تحصیلات و در هر رده سنی در جامعه کمک می کند.

یزد - ایرنا - فرماندار اردکان از آموزش فنی و حرفه اي به
عنوان پایگاه اصلی مهارت هاي شغلی یاد کرد و گفت: این
مراکز، به ایجاد اشتغال و مهارت آموزي در افراد علاقه مند
با هر میزان تحصیلات و در هر رده سنی در جامعه کمک

 
می کند. 

به گزارش ایرنا، بهروز شهابی زاد روز دوشنبه به مناسبت
ششم مرداد( روز ترویج آموزش هاي فنی و حرفه اي) در
بازدید از دانشکده فنی شهید بهشتی و مرکز آموزش هاي
فنی و حرفه اي امام علی (ع) شهرستان افزود : حتی در

 
صنایع موجود در صورتی که مهارت هاي شاغلان به روزآوري و افزایش نیابد؛ موجب خسارت می شود. 

وي با بیان اینکه افزایش سطح مهارت افراد باعث افزایش راندمان تولید و سودآوري بیشتر براي صنعت می شود، اظهار کرد: این،

 
موضوع باید مورد توجه صنایع مستقر در اردکان قرار گیرد. 

شهابی زاد تصریح کرد: انتظار می رود، سازمان آموزش هاي فنی و حرفه اي متناسب با نیازهاي هر شهرستان، آموزش مهارت هاي

 
جدید را در دستور کار قرار دهد. 

مرکز آموزش هاي فنی و حرفه اي امام علی (ع) در سال 1380 تاسیس شد و تابستان امسال بیش از 100 کارآموز در 9 رشته
مشغول یادگیري مهارت شغلی در آن هستند و همچنین دانشکده فنی شهید بهشتی نیز در سال 1374 تاسیس شد و هم اکنون

 
داراي 9 رشته کاردانی و هشت رشته کارشناسی با یک هزار دانشجوي پسر است . 

همچنین امام جمعه اردکان در پیامی به مناسب روز ترویج آموزش فنی و حرفه اي گفت : آموزش، نقش مهمی در حوزه هاي مختلف

 
دارد و باید در اولویت اول باشد. 

حجت الاسلام سید اسماعیل شاکر افزود: در کنار آموزش و درس خواندن باید آشنایی با مهارت هاي فنی و حرفه اي در میان جوانان

 
و دانش آموزان به فرهنگ تبدیل شود تا تخصص هاي لازم را کسب کنند. 

وي گفت: مراکز آموزش فنی و حرفه اي براي جذب نیرو به بازار کار می تواند نقش مهمی ایفا کند زیرا فعالیت هاي این مراکز با

 
وجود کمبود امکانات و بودجه نشان دهنده درایت و برنامه ریزي مناسب است و با خلاقیت و نوآوري می توان کمبودها را جبران کرد. 



امام جمعه اردکان افزود: مراکز فنی و حرفه اي باید ارتباط بیشتري با حوزه صنعت و تولید داشته باشند صنایع نیز باید ارزش آموزش
هاي فنی و حرفه اي را درك کنند و اگر به درستی به موضوع آموزش هاي فنی و حرفه اي توجه شود ، می تواند نقش بسیار مهم و

 
مؤثري در ارتقاي بهره وري و رونق تولید داشته باشد. 

 
مرکز شهرستان 98 هزار نفري اردکان در 60 کیلومتري شمال شهر یزد قرار دارد. 

 
برچسب ها 

 
- سازمان آموزش فنی و حرفه اي کشور 

 
- یزد 

 
- اشتغال فراگیر 

- اردکان



نواحی صنعتی مصوبه سفر رییس جمهوري به خراسان شمالی جانمایی شد

منبع: ایرناشماره خبر:  249  |  تاریخ: 1399/05/06

بجنورد- ایرنا- زمین مورد نیاز براي ایجاد پنج ناحیه صنعتی در صفی آباد اسفراین، پیش قلعه، جرگلان و غلامان شهرستان
راز و جرگلان و همچنین خرق شهرستان فاروج که مصوبه سفر رییس جمهوري بود تامین و جانمایی شد.

بجنورد- ایرنا- زمین مورد نیاز براي ایجاد پنج ناحیه
صنعتی در صفی آباد اسفراین، پیش قلعه، جرگلان و
غلامان شهرستان راز و جرگلان و همچنین خرق شهرستان
فاروج که مصوبه سفر رییس جمهوري بود تامین و جانمایی

 
شد. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان شمالی روز
دوشنبه با بیان این مطلب در گفت و گو با خبرنگار ایرنا
اظهار داشت: در اسفند ماه سال گذشته پس از امکان
سنجی و مطالعه، مجوز ایجاد پنج ناحیه صنعتی در خرق،

 
صفی آباد، پیش قلعه، جرگلان و غلامان از سازمان صنایع کوچک گرفته شد. 

سیاوش وحدت افزود: این نواحی با هدف ایجاد بسترهاي صنعتی و توسعه صنایع کوچک به منظور محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال

 
پایدار ایجاد می شود. 

وي گفت: اراضی مورد نیاز براي ناحیه صنعتی صفی آباد به مساحت 20 هکتار، از اراضی ملی تامین شده و طراحی و مطالعه فاز یک و

 
دوي این ناحیه صنعتی هم زمان در حال اجراست که بلافاصله بعد از تحویل زمین اجراي آن آغاز شود. 

وي در مورد ناحیه صنعتی پیش قلعه نیز گفت: تامین زمین در این منطقه مشکل بود و به همین علت پروسه طولانی شد اما 20
هکتار زمین مناسب از اراضی ملی براي این ناحیه صنعتی دیده شده که در حال گرفتن استعلام هاي لازم هستیم تا مصوبه کارگروه

 
امور زیربنایی را اخد و بقیه امور انجام شود. 

وحدت سند دار نبودن اراضی در جرگلان را یکی از مشکلات تامین نشدن زمین ناحیه صنعتی این منطقه بیان کرد و افزود: مشکلات
زیست محیطی و توپوگرافی نیز در اراضی این منطقه وجود داشت اما با وجود این مشکلات توانستیم هفت هکتار زمین مناسب در این

 
منطقه احصا کنیم و هم اکنون در حال طی مراحل گرفتن آن و مکاتبه با منابع طبیعی براي دریافت آن هستیم. 

مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتی افزود:در غلامان نیز با کمبود زمین مناسب مواجه بودیم اما توانستیم 10 هکتار زمین مورد نیاز

 
را از مستثنیات تامین کرده و با مالک آن به توافق نیز رسیده ایم که پس از قیمت گذاري کارشناس خریداري می شود. 



وي در مورد ناحیه صنعتی خرق نیز گفت: قرار بود این ناحیه صنعتی توسط بخش خصوصی ایجاد شود اما تعدد مالکان اراضی توافق

 
با آن ها را مشکل کرد. 

وي افزود :عاقبت زمینی به مساحت 10 هکتار از مستثنیات که مناسب ایجاد ناحیه صنعتی بود این هفته با توافق مالک آن توسط

 
کارشناس قیمت گذاري می شود و قرار است با مشارکت مالک آن ناحیه صنعتی خرق در این اراضی ایجاد شود. 

وحدت در مورد سرمایه گذاري در این نواحی نیز گفت: ایجاد این نواحی به لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه است و فرمانداران با توجه

 
به تقاضاي سرمایه گذاري درخواست ایجاد نواحی را داشتند. 

وي اظهار داشت: با توجه به صنایع چوب که در خرق رو به توسعه است و وجود واحد هاي نجاري این ناحیه هم اکنون نیز متقاضی

 
دارد و در جرگلان، غلامان و پیش قلعه نیز متقاضی سرمایه گذاري زیاد است. 

همزمان با سفر رییس جمهوري و کاروان دولت تدبیر و امید به استان خراسان شمالی در تیرماه پارسال، تفاهم نامه همکاري براي

 
اجراي زیرساخت هاي پنج ناحیه صنعتی در این استان به امضا رسید. 

 
این نواحی صنعتی روستایی در مدت سه سال در شهرستان هاي اسفراین، فاروج، مانه و سملقان و راز و جرگلان اجرا می شود. 

از جمله تعهدات شرکت شهرك هاي صنعتی خراسان شمالی در این تفاهم نامه انجام مطالعات امکان سنجی و مکان یابی، اجراي

 
پروژه هاي عمرانی براي تامین زیرساختهاي صنعتی مورد نیاز است. 

تامین اعتبار از محل اعتبارات عمرانی استانی براي فراهم کردن زیرساختهاي مورد نیاز نواحی صنعتی از جمله برق، آب، گاز، معابر

 
داخلی نواحی صنعتی، راه دسترسی و تملک اراضی با اولویت اراضی ملی و با قیمت منطقه اي از جمله مفاد این تفاهم نامه است. 

استان خراسان شمالی هم اکنون 6 ناحیه صنعتی 9 شهرك صنعتی و یک منطقه ویژه اقتصادي قابل واگذاري به سرمایه گذاران

 
صنعتی دارد. 

در سفر کاروان دولت تدبیر و امید، 132 پروژه عمرانی، خدماتی و زیربنایی در قالب 30 طرح در شهرستان هاي مختلف به بهره
برداري رسید؛ براي اجراي این طرح ها در مجموع هشت هزار و 420 میلیارد ریال و 594 میلیون یورو از منابع دولتی و نیز 6 هزار و
370 میلیارد ریال اعتبار از منابع بخش خصوصی سرمایه گذاري شده است که با اجراي این طرح ها براي 11 هزار و 784 نفر اشتغال

 
ایجاد شده است. 

 
استان خراسان شمالی داراي هشت شهرستان و 863 هزار نفر جمعیت است. 

 
برچسب ها 

 
- بجنورد 

 
- سازمان صنایع کوچک و شهرك هاي صنعتی ایران 

 
- دولت تدبیر و امید 



 
- خراسان شمالی 

- صنایع کوچک و متوسط



پاسخ سازمان هدفمندي یارانه به مطالبه افزایش یارانه نقدي خانوارها

منبع: صبج زاگرسشماره خبر:  250  |  تاریخ: 1399/05/06

سازمان هدفمند سازي یارانه ها به مطالبه مخاطبان براي افزایش یارانه نقدي خانوار پاسخ داد.

به گزارش پایگاه تحلیل و اطلاع رسانی صبح زاگرس همزمان با شروع اجراي فاز اول هدفمند سازي یارانه ها در سال 98، درآمد
ناشی از این افزایش قمیت قرار بود به خانوار، دولت و تولید برسد. بدین منظور پیش بینی شد که به هر نفر 45500 تومان پرداخت

 
شود و تا امروز این مبلغ ماهانه به حساب سرپرستان خانوار واریز شده است. 

قرار بود در اجراي هر فاز جدید و افزایش قیمت حامل هاي انرژي، به مبلغ واریزي خانوار نیز افزوده شود، اما این اتفاق تاکنون رخ

 
نداده است. در دولت یازدهم و دوازدهم درآمدهاي هدفمندي یارانه ها چند برابر شد. 

از زمان شورع قانون حدود 33 هزار میلیارد تومان تا سال 99 به رقم 250 هزار میلیارد تومان رسید، ولی همچنان سهم خانوار به
قمیت سال 98 ثابت است، در حالی که تورم و جهش ارزي در سال هاي اخیر فشار زیادي به مردم و خانوارها آورده است و موجب

 
افزایش شکاف طبقاتی شد. 

با توجه به کاهش درآمدهاي نفتی و افزایش هزینه هاي ثابت بودجه، دولت براي جبران بخشی از هزینه ها، برخی مصارف را به انحاي

 
مختلف به درآمدهاي هدفمندي گره زد، به همین دلیل پولی وجود ندارد که به خانوار برسد. 

البته مسئله دیگر سهم شرکت هاي تولید کننده انرژي است که در این سال هاي افزایش یافته و در این بین هزینه ناکارآمدي

 
مدیریتی و ساختاري از بیت المال تامین می شود. 

براي پیگیري مطالبه مردم به صورت تلفنی و مکتوب با مدیرعامل سازمان هدفمند سازي یارانه ها به رایزنی شد تا پاسخ شفاف و

 
صریح به افکار عمومی ارائه کنند. 

 
متن پرسش و پاسخ هاي این سازمان از این قرار است: 

 
1- افکار عمومی پرسیده اند؛ چرا یارانه نقدي خانوار در این سال ها به تناسب تورم افزایش نیافته است؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: هر چند سیاست هاي حاکم در مقوله هدفمندسازي یارانه ها و نحوه اجراي آن در قانون هدفمند کردن
یارانه ها مصوب 1388.10.15 با تصویب مقنن تجلی و تبلور، پیدا نموده، لکن منابع درآمد و محل مصارف آن در اجراي ماده 12
قانون مزبور و ماده 39 قانون برنامه ششم توسعه همه ساله در قوانین بودجه سنواتی درج و به تصویب مجلس شوراي اسلامی رسیده
است، از این رو احکام مندرج در تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور مصوب نمایندگان محترم مجلس شوراي اسلامی ابلاغی
طی شماره 95604/687 مورخ 1389.12.28 و متعاقب آن مواد قانونی درج شده در آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون
مصوب هیأت محترم وزیران به شماره 27261/ ت 57700 مورخ 1399.3.19 و اصلاحیه بعدي آن به شماره 30732/ت 57703
مورخ 1399.3.26 ملاك و معیار مبالغ واریزي سهم یارانه نقدي افراد خانوار به حساب بانکی سرپرستان خانوارهاي مشمول یارانه بوده



 
و سازمان هدفمندي سازي یارانه ها صرفاً مکلف به رعایت مذکور می باشد. 

2- درآمدهاي ناشی از افزایش قیمت حامل هاي انرژي از اول سال 99 تا تاریخ 20 تیرماه چه میزان بوده است؟ (توضیح به تفکیک

 
بخش ها) 

سازمان هدفمندي یارانه ها: وزارت نفت و وزارت نیرو عهده دار تعیین و در صورت لزوم اعلام درآمدهاي حاصل از اجراي قانون

 
هدفمند کردن یارانه ها در حوزه مسؤولیت و اختیارات خود می باشند. 

 
3- مصارف درآمد ناشی از هدفمندسازي یارانه ها را به تفکیک هر بخش توضیح دهید؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: مصارف ماهانه سازمان هدفمندي یارانه ها از محل درآمدهاي ناشی از اجراي قانون هدفمند کردن یارانه
ها بر اساس ردیف (23) تا (31) جدول مصارف هدفمندي ذیل بند « الف» تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور ابلاغی طی
شماره 95604/687 مورخ 1398.12.28 و آئین نامه تبصره (14) همان قانون مصوب هیأت محترم وزیران به شماره 27261/ ت
57700 هـ مورخ 1399.3.19 به ترتیب اهمیت در حوزه پرداخت یارانه نقدي، حمایت معیشتی خانوار (یارانه بنزین)، حمایت از اقشار
آسیب پذیر (یارانه بیماري کرونا ـ مصوب ستاد ملی مقابله با بیماري کرونا)، پرداخت افزایش مستمري مددجویان تحت پوشش کمیته
امداد امام خمینی (ره) و سازمان بهزیستی کشور، کاهش هزینه هاي مستقیم سلامت مردم در راستاي طرح تحول سلامت، یارانه نان
و خرید تضمینی گندم، یارانه تولید و اشتغال می باشد، که از ابتداي سال جاري به نسبت تحقق درآمدهاي حاصل از اجراي قانون
هدفمند کردن یارانه ها در ردیف هاي مزبور، مصرف و به حساب دستگاه هاي متولی و یا به حساب بانکی سرپرستان خانوار مشمول

 
واریز شده است. 

 
4- آیا قرار نیست سهم بخش هاي تولیدکننده انرژي از درآمدها مانند: شرکت گاز، پالایش و پخش و نظایر آن کاهش پیدا کند؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: تعیین سهم ردیف (1) تا (22) پرداختی ها (مصارف) بر اساس جدول ذیل بند «الف» تبصره (14) قانون
بودجه سال 99 کشور، آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون بوده که متعاقب وصول درآمدهاي حاصل از اجراي قانون هدفمند

 
کردن یارانه ها عملیاتی و از طریق دستگاه هاي اجرایی ذي ربط به حساب دستگاه هاي متولی واریز می شود. 

 
5- ناظر بر هزینه کرد درآمد حامل هاي انرژي در دستگاه هاي تولیدکننده و مصرف کننده کدام دستگاه است؟ 

سازمان هدفمندي یارانه ها: مراجع و نهادهاي نظارتی به طور مستمر به هزینه کرد درآمد حاصل از فروش حامل هاي انرژي در
دستگاه هاي تولیدکننده و مصرف کننده نظارت نموده و اضافه می نماید، نظارت بر مصارف هدفمندي مندرج در جدول ذیل بند
«الف» تبصره (14) قانون بودجه سال 99 کل کشور و آئین نامه اجرایی تبصره (14) همان قانون نیز بر عهده دستگاه هاي نظارتی از
جمله: نمایندگان محترم دیوان محاسبات کشور و ذي حساب دستگاه مستقر در این سازمان است. ضمن اینکه سازمان بازرسی کل

 
کشور و سایر دستگاه هاي نظارتی ذي مدخل نیز بر جزئیات عملکرد سازمان هدفمندسازي یارانه ها اشراف دارند. 

دولت می تواند در لوایح بودجه سالانه، افزایش یارانه نقدي را پیش بینی کند و پس از آن نمایندگان آن را رد یا تصویب کنند اما در
این سال ها این مسئله از سوي دولت مطرح نشده و نمایندگان براي افزایش هزینه جدید باید منابع آن را پیش بینی کنند که به

دلیل مخالفت و نبود اراده از سوي دولت به نتیجه نرسیده است.




